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OVERZICHT

Woord vooraf
Inhoud

A
llen die bij onze 

partij betrokken zijn, 

wensen wij voor het 

jaar 2013 van harte Gods 

onmisbare zegen toe. Het 

uitkomen voor de beginse-

len van Gods Woord wordt 

er niet gemakkelijker op. 

Vooral op ethisch gebied 

dreigt Nederland al meer 

een woestijn te worden. 

Onder het kabinet-Rutte I 

bleek het onbespreekbaar 

de wettelijke termijn waarop 

abortus mag worden verricht 

te verkorten. 

Nu het kabinet-Rutte II is 

aangetreden zal dit, naar 

ik vrees, helemaal niet 

meer gerealiseerd kunnen 

worden. Velen in ons land 

maken zich drukker over een 

aangespoelde walvis dan 

over 30.000 abortussen die 

per jaar plaatsvinden. De 

zondag en de zondagsrust 

zijn in gevaar: denk aan de 

beoogde afschaffi ng van 

de Zondagswet. Verwoede 

pogingen worden aange-

wend om alles wat nog doet 

denken aan het christelijke 

verleden van Nederland uit 

te wissen. Ik las ergens een 

zinsnede met de volgende 

strekking: om iets uit te ban-

nen, moet je zeggen dat het 

christelijke wortels heeft, 

want dan is er gemakkelijk 

een meerderheid te vinden 

om dit bij wet te verbie-

den. Als de SGP onder deze 

omstandigheden spreekt is 

dit te vergelijken met een 

roepende in de woestijn. Is 

het dan maar niet beter om 

te zwijgen of water bij de 

principiële wijn te doen? 

De SGP heeft ook onder het 

kabinet-Rutte II dezelfde 

opdracht als in het verle-

den. Er mag niet gezwegen 

worden. Er mag geen water 

bij de wijn gedaan worden. 

De SGP dient op te roepen 

tot gehoorzaamheid aan de 

beide tafels van Gods Wet. 

Dat zal door velen als onver-

draagzaam worden opgevat. 

Het christendom is exclu-

sief, het sluit alle andere 

godsdiensten uit. Een mens 

is niet vrij in zijn keuze voor 

een bepaalde godsdienst, 

want God heeft recht op 

ieder mens. Onverkort dient 

dit verwoord te worden. Wie 

er zelf van overtuigd is dat 

het christendom de enige 

ware godsdienst is, dient dit 

bewogen aan de naaste voor 

te houden. Er is maar één 

Naam onder de hemel ge-

geven tot zaligheid. “Buiten 

Jezus is geen leven, maar 

een eeuwig zielsverderf.” 

Het zou bijzonder onbarm-

hartig zijn om alleen oog 

te hebben voor het lichaam 

van de naaste en niet voor 

zijn ziel. Ook in 2013 onder 

het kabinet-Rutte II geldt: 

“Vrees God en houd Zijn 

geboden, want dit betaamt 

allen mensen.” Dat is onop-

geefbaar voor de SGP. ■

Ds. A. van Heteren, Urk

Een roepende in de 
woestijn

Verantwoordelijkheid 5

De SGP & Rutte II 6

Peren op de achterbank  9

Komen en gaan  12

Oikos 13

Paars2 15

Motie vissenkom 23

1600 nieuwe leden  24

Jeugdzorg 25

West-Europese slavernij 28

Normaal op z’n Haags  29

Redactie
drs. M. de Bruyne, ds. A. van 
Heteren, M.F. van Leeuwen 
(hoofdredacteur), mr. V.A. 
Smit (eindredacteur)

Redactieadres
Partijbureau, Dinkel 7, 
3068 HB Rotterdam
T 010 - 720 07 70
E debanier@sgp.nl
I www.sgp.nl

Algemeen secretaris
mr. V.A. Smit
T 010 - 720 07 70
E vasmit@sgp.nl

Managementassistente
mw. A.C. Weerheim
T 010 - 720 07 70
E lweerheim@sgp.nl

Administrateur
mw. M. Westerhout
T 010 - 720 07 70
E mwesterhout@sgp.nl

Ledenadministratie
mw. drs. S. Paul, mw. J.C. van 
Putten, mw. C.W. Pors
T 010 - 720 07 70 
E administratie@sgp.nl

Afdeling Communicatie, 
voorlichting en vorming (CVV)
W. Goudriaan, mw. C.W. de 

Jong, drs. H. Pool, J.S. van der 
Ree Doolaard T 010 - 720 07 75 
E voorlichting@sgp.nl

Wetenschappelijk Instituut SGP
drs. J.A. Schippers (directeur),
drs. J.W. van Berkum 
T 010 - 720 07 85, E wi@sgp.nl

SGP-jongeren
J.M. ten Hove MA 
T 010 - 720 07 80 
E beleidsadviseur@sgpj.nl

Eerste Kamer
mr. G. Holdijk 
Binnenhof 22, 
2513 AA Den Haag
T 070 - 312 92 00 

Tweede Kamer
mr. C.G. van der Staaij, 
prof. dr. E. Dijkgraaf, 
dr. R. Bisschop 
Postbus 20018, 
2500 EA Den Haag
T 070 - 318 30 45
E sgp@tweedekamer.nl

Europees Parlement
drs. B. Belder
T 06 - 224 579 15
E b.belder@planet.nl
I http://eurofractie.sgp.nl 

Stichting Vormingsactiviteiten 
Oost-Europa
J.C. Bazen 
E voe@sgp.nl

4
Bruggen bouwen

Hoe werkt het
11

Boodschap en verpakking

18

Peperduur studeren

27

Janie de Jong

31

COLOFON

3



MEDITATIE

Bruggen bouwen
Bruggen komen in de Schrift nergens voor. De Bijbel is niet van het compromis, maar van de 

radicale verkondiging van het koninkrijk van God. Dat wil niet zeggen dat alle allianties verkeerd 

zijn. Abraham sluit een verbond met Abimélech. Bij de tempelbouw werkt Salomo samen met 

de koning van Tyrus.

B
blijkbaar is bruggen bouwen 
op zich niet verkeerd. Je 
mag gebruik maken van de 

hulp van heidenen. Je mag er zelfs 
de Heere voor danken. Ook in 
de politiek staat alles uiteindelijk 
ten dienste van Gods koninkrijk. 
Waarom bestraft Eliezer Jósafat 
dan om zijn samenwerking met 
Ahazia? Omdat Jósafat geen gebruik 
maakt van heidense hulp, maar zich 
laat gebruiken voor een goddeloze 
agenda. Democratische politiek is 
ondenkbaar zonder allianties. Er is 
echter wel een subtiel maar helder 
verschil tussen het dankbaar benut-
ten van Gods algemene gaven in de 
wereld en het verkwanselen van de 
gaven die God je gegeven heeft voor 
de wereld. De eerste vraag die je 
moet stellen bij het sluiten van een 
alliantie is dan ook: Welk doel dient 
dit? Jósafat had beter moeten weten. 
Na de samenwerking met Achab 
ontsnapt hij ternauwernood aan de 
dood. De profeet Jehu verwelkomt 
hem met de woorden: “Zoudt gij 
den goddeloze helpen, en die den 
HEERE haten, liefhebben?”

Gelovend in Gods voorzienigheid 
moeten christenen daarom in de 
tweede plaats letten op het resultaat 
of liever op de vrucht. Soms moet 
je een risico durven nemen, maar 
bij een boemerangeffect, telt een 
gewaarschuwd mens voor twee.
Hoe is het mogelijk dat Jósafat jaren 
later dezelfde fout maakt en met 
Ahazia schepen bouwt? Het gaat 
hem om het goud van Ofir. Het is 
altijd gevaarlijk als er economische 
belangen in het spel zijn. Voor je het 
weet ben je verblind door hebzucht. 
Christenen dienen, voordat zij met 
anderen in zee gaan, altijd hun eigen 
diepste motivaties te analyseren en 
daarbij vooral hun eigen arglistige 
hart te wantrouwen. Daarbij is het 
ook nog van belang waar iemand 
vandaan komt en waar hij naar toe 
gaat. Het noordelijke koninkrijk 
Israël verwijdert zich steeds 
verder van de wet van God. Door 
beeldendienst en afgoderij dreigt het 
uit het verbond van God te vallen. Je 
kunt soms nog beter met verstokte 
heidenen in zee gaan dan met 
afvallige gelovigen. Jósafat wordt als 

koning van Juda geprezen om zijn 
godvruchtige levenswandel. Door 
zich te compromitteren aan Israël 
berokkent hij schade in zijn eigen 
koninkrijk. Zijn tegenstanders zullen 
echter zijn inconsequenties uitgebuit 
hebben doordat hij, als het om geld 
en macht ging, het niet zou nauw 
nam met de geboden van de Heere. 
Eerlijk is eerlijk, daar hadden zij een 
punt. Christenen moeten bij het slui-
ten van compromissen altijd letten 
op de schadelijke bijvangst. Bruggen 
komen in de Bijbel niet voor. Wel 
doorwaadbare plaatsen. Het is te 
hopen dat die niet door een paarse 
vloedgolf worden weggespoeld. ■

VOORZITTER

informatie over de reikwijdte en de 
achtergrond van het HB-voorstel, 
kan er geen sprake zijn van een 
verantwoorde besluitvorming. 
Desgewenst zijn HB-leden ook 
bereid tijdens een vergadering  van 
de pkv een toelichting te geven. 
Ten slotte: minister Plasterk heeft 
zich positief uitgesproken over dit 
voorstel.

Gedeelde verantwoordelijkheid
Het HB spreekt de wens uit dat de 
leden van onze partij in onderlinge 
verbondenheid op een zorgvuldige 
wijze tot een standpuntbepaling 
zullen komen. Laten we elkaar 
zonder gewetensdwang vasthouden 
rond het Staatkundig Geformeerd 
beginsel in het belang van de 
opdracht: Gods Woord tot meer-
dere erkenning brengen. Juist nu, in 

Na een zorgvuldig doorlopen proces van intensief intern en extern 

overleg heeft het Hoofdbestuur, de Raad van Advies gehoord hebbend, 

de bezinning op de uitspraak van de Hoge Raad afgerond met een 

voorstel dat inmiddels richting de besturen van de pkv’s is gegaan.

Tweeërlei verantwoordelijkheid

vloedgolf worden weggespoeld. ■

“Maar Eliëzer, de zoon van Dódava, van Marésa, 

profeteerde tegen Jósafat, zeggende: Omdat gij u 

met Aházia vergezelschapt hebt, heeft de HEERE 

uw werken verscheurd.”

2 Kronieken 20:37a

ds. H. van den Belt, Woudenberg

M.F. van Leeuwen

H
et HB stelt voor aan het 
Algemeen Reglement een 
artikel toe te voegen, waarin 

is neergelegd dat artikel 10 van het is neergelegd dat artikel 10 van het 
Beginselprogramma als gevolg van Beginselprogramma als gevolg van 
de uitspraak van de Hoge Raad 
geen juridische betekenis meer 
heeft. Daarmee is het gedeelte 
van het Reglement waarin de 
kandidaatstelling is geregeld in 
overeenstemming gebracht met de 
uitspraak van de Hoge Raad, die 
nu helaas geldend recht is. Het HB 
is met de nodige bezwaren, gelet 
op het morele dilemma, tot deze 
beslissing gekomen. Eén van de 
Hoofdbestuursleden kon dit voorstel 
echter niet ondersteunen vanwege 
onoverkomelijke principiële bezwa-
ren. Alle HB-leden hebben het als 
een voorrecht ervaren dat er in een 
goede onderlinge verstandhouding 
over een gevoelig thema vergaderd 
kon worden.
Artikel 10 van het Beginselpro-
gramma, waarin de opvatting over 
het passief kiesrecht is verwoord, 
blijft ongewijzigd. De uitspraak van 
de Hoge Raad is immers tweeledig: 
een effectieve maatregel (1), die de 

rechten van de SGP-leden het minst 
zou inperken (2). Deze uitspraak 
van de Hoge Raad betekent dus ook 
dat de SGP haar in het Beginselpro-
gramma geformuleerde beginselen gramma geformuleerde beginselen 
mag blijven uitdragen. 

Tweeërlei verantwoordelijkheid
Het HB heeft zich terdege gereali-
seerd dat hier sprake is van tweeërlei 
verantwoordelijkheid. Iets doen 
is geen stap vooruit, daar ben je 
verantwoordelijk voor! Maar, niets 
doen zou de partij voor een veel 
groter dilemma plaatsen en daar ben 
je ook nadrukkelijk verantwoordelijk 
voor! Een zorgvuldige belangenaf-
weging heeft uiteindelijk geleid tot 
bovengenoemd voorstel. We hopen 
van harte dat de partij, met respect 
voor en inachtneming van bezwaren 
en gevoelens, steun verleent aan het 
HB-voorstel. Voor een verantwoorde 
standpuntbepaling binnen de 
pkv is achtergrondinformatie van 
essentieel belang. Het HB belegt in 
de maand januari daartoe besloten 
regionale informatiebijeenkomsten 
voor de pkv-bestuurders. Zonder 
zorgvuldig en objectief overgedragen 
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THEMATHEMATHEMA

Onlangs sprak ik iemand die al jaren 
werkzaam is in de zorg. “Hoe gaan 
de plannen voor jullie uitpakken?” 
zo vroeg ik. Het antwoord was 
opmerkelijk afhoudend: “Eerst maar 
eens zien wat ervan terecht komt...” 
Heel veel mensen uit de praktijk 
kijken zo aan tegen het regeerak-
koord. Er zijn veel plannen geweest 
in de afgelopen jaren, waar weinig 
van terecht is gekomen, of die toch 
weer ingrijpend werden bijgesteld. 

Hoe gaat het verder met de 
woningmarkt, met de maatregelen 
op de arbeidsmarkt? Op heel veel 
gebieden was het de afgelopen tijd 
onzekerheid wat de klok sloeg. Het 
is daarom te wensen dat het kabinet 
er in zal slagen meer helderheid en 

stabiliteit te bieden. Daar snakken 
heel veel burgers naar. De bevolking 
is de politieke wispelturigheid beu. 

Papier is geduldig. Er staan 
ingrijpende maatregelen op stapel: 
versoberingen in de langdurige zorg, 
snijden in de sociale zekerheid, veel 
verschuivingen van beleid naar de 
gemeenten. Vaak zijn het niet zozeer 
uitgebalanceerde compromissen, 
maar plannen die via uitruil van 
PvdA en VVD uit het ene of het 
andere verkiezingsprogramma zijn 
overgenomen. Er komt nog heel wat 
bij kijken om dat waar te maken. 

Draagvlak
Het kabinet kan niet op een geest-
verwante meerderheid in de Eerste 
Kamer rekenen. Dat kan helpen 
tegen de ‘arrogantie van de macht’, 
die op de loer ligt wanneer coalitie-

partijen op een Kamermeerderheid 
kunnen rekenen. VVD en PvdA zul-
len zich ervan bewust moeten zijn 
dat het ook met het oog op de Eerste 
Kamer van belang is om zo breed 
mogelijk draagvlak voor de plannen 
te krijgen. Hopelijk is dat een extra 
prikkel om ook open te staan voor 
serieuze wensen en alternatieven 
vanuit de niet-regeringspartijen. 
Of die bereidheid er is, zal in de 
komende tijd moeten blijken. In 
ieder geval is de SGP bereid om, 
gelet op de crisissituatie waarin we 
zitten, constructief mee te denken 
met plannen die de overheidsfinan-
ciën op orde brengen en de econo-
mie versterken. We moeten echter 
niets hebben van een doelbewust 
nivelleringsbeleid, zoals de PvdA dat 
nastreeft. Dat is juist schadelijk voor 
de economie, omdat het tot gevolg 
heeft dat werken minder loont, �

In korte tijd is het nieuwe kabinet gevormd. De nieuwe ploeg kreeg het echter al gelijk zwaar 

voor de kiezen. Binnen de VVD brak oproer uit over de plannen rond de ziektekostenpremie. 

De plannen werden ijlings aangepast. Maar het zal niet de laatste hobbel zijn die Rutte II zal 

tegenkomen. Hoe kijken we vanuit de SGP aan tegen het nieuwe kabinet?

De SGP & 
Rutte II

Door Kees van der Staaij

76



Polderen, desnoods 
op de achterbank

O
nze minister-president is in een nieuwe fase van 

zijn leven gekomen. Voorheen werd hij wel ‘tefl on-

Mark’ genoemd, waarmee bedoeld werd dat alles 

van hem afgleed als water van een eend. Maar die tijd is 

voorbij. Mark Rutte zit momenteel in de ‘zwaan-kleef-aanfase’. Alles wat fout gaat 

blijft aan zijn colbertje kleven.

Daarom is het hard nodig dat de minister-president een succesje gaat boeken. Liefst 

op een terrein waar het juist uiterst lastig is. Dus niet, zoals sommige politieke 

partijen nu proberen, op immateriële thema’s. Als Rutte bijvoorbeeld de koopzon-

dagen wil verruimen, dan staan er al heel wat politici in de rij om zich op de borst 

te kloppen. Of als hij gewetensbezwaarde ambtenaren wil verbannen, dan lost hij 

een probleem op dat niet eens bestaat. En met het inperken van de vrijheid van 

onderwijs zou hij de VVD wel erg ongeloofwaardig maken door een draai te maken. 

Dus kan hij zich beter richten op het terrein van de economie. Hoewel, heel wat 

maatregelen voor het economisch herstel zijn al ingebed in het regeerakkoord, dus 

daar gaan straks alle ministers en staatssecretarissen mee aan de haal. Die schrij-

ven alle briljante stappen voorwaarts op hun conduitestaat, en de primus inter paris 

kan er weer naar fl uiten. Nee, hij moet echt op zoek naar een terrein waar nog eer 

te behalen valt.

Vandaar de volgende tip: investeer in de polder. In de laatste decennia heeft het 

er nog nooit zo desastreus voor gestaan binnen de vakbeweging als vandaag de 

dag. Het veel geroemde poldermodel lijkt het vaantje te strijken, alleen omdat de 

vakbonden zichzelf opnieuw willen  uitvinden. De interne strijd heeft de vakbewe-

ging verlamd, waardoor de sociale partners aan kracht hebben ingeboet. Terwijl de 

politieke werkelijkheid juist om een goed werkend poldermodel schreeuwt.

Welnu, juist op dat terrein kan Mark Rutte zichzelf weer op de kaart zetten. Als het 

hem lukt om de sociale partners weer aan de praat te krijgen, dan is zijn kostje 

gekocht. Dat heeft ongetwijfeld positieve effecten op de economie en op de werk-

gelegenheid. Een stabiele arbeidsmarkt, met mogelijkheden voor werkgevers en 

zekerheden voor werknemers. Daar liggen kansen voor Mark Rutte. Hij moet gaan 

polderen. Succes verzekerd. En als de grote sociale partners geen zin, tijd of gele-

genheid hebben, dan staan er kleintjes klaar. Die polderen mee, desnoods op de 

achterbank. ■

Peter Schalk

Raad van Bestuur RMU

       @Peter_Schalk              pschalk@rmu.org

KANTTEKENING

In deze rubriek vindt u een reactie van iemand uit de praktijk, 
deze keer Peter Schalk, Raad van Bestuur RMU

THEMA THEMA

“Eerst maar eens 

zien wat er van 

de plannen terecht 

komt...”

       @Peter_Schalk              pschalk@rmu.org

koord maar een beperkt inkijkje 
geeft in de ethische politieke agenda. 
Het zou zomaar kunnen dat het 
initiatief voor verdergaande ethische 
verslechteringen in de komende tijd 
niet zozeer vanuit het kabinet, maar 
vanuit de Tweede Kamer komt – in 
feite zie je dat nu al gebeuren. Voor 
het effect maakt dat natuurlijk 
niet uit: of het nu antichristelijk 
fanatisme is, of een gebrek aan rug-
gengraat om daar weerstand tegen te 
bieden: het is voor de praktijk even 
ingrijpend. 

Meer samenleving, minder staat
Het kabinet staat voor lastige 
opgaven. Als er getornd wordt aan 
rechten en aanspraken waar mensen 
aan gewend zijn, roept dat enorme 
weerstand op. Als SGP steunen wij 
de inzet om de verzorgingsstaat te 
versoberen. Wel moeten we er alert 
op zijn, dat de meest kwetsbaren niet 
getroffen worden door een stapeling 
van bezuinigingen. Gemeente-
besturen hebben daarin ook een 
belangrijke rol. Als er meer taken op 
het bordje van de gemeente terecht 
komen, hoort daar ook een passend 
budget bij.

‘Minder Den Haag’ is niet verkeerd. 
Maar essentieel daarbij is wel dat 
er oog is voor de betekenis van 
gezinnen, de rol van vrijwilligers 
en mantelzorgers. Dat komt in het 
kabinetsbeleid veel te weinig uit de 
verf. Alleen al in het belastingstel-
sel zou er veel meer erkenning 
en waardering moeten zijn voor 
mensen die onbetaalde zorgtaken op 
zich nemen. ‘Zorg voor elkaar’ moet 
meer dan alleen een wervende leus 
zijn. 

Kortom: kritisch alles volgen, een 
constructieve opstelling, en waar 
nodig ook een stevig tegengeluid 
– dat kenmerkt de houding van de 
SGP tegenover Rutte II. ■

en je minder overhoudt van elke 
extra verdiende euro. Tegen dat 
nivelleren óm te nivelleren zullen we 
ons dan ook stevig blijven verzetten.

Ethische verslechteringen
Met ernstige bezorgdheid kijken 
we naar de ethische paragraaf 
van het regeerakkoord. Om drie 
voorbeelden te noemen: aantasting 
van de zondagsrust door verruimde 
mogelijkheden voor winkelen 
op zondag, geen ruimte meer 
voor nieuwe gewetensbezwaarde 
trouwambtenaren, meer ruimte voor 
embryoselectie. Het is duidelijk dat 
de weerhoudende invloed die wij op 
dit soort onderwerpen bij het eerste 
kabinet-Rutte konden uitoefenen, 
met de val van dat kabinet voorbij 
is. Helaas zijn VVD en PvdA op dit 
soort onderwerpen geestverwanten, 
en zijn de verschillen tussen de 
partijen juist op immateriële 
onderwerpen veel kleiner dan op 

bijvoorbeeld financieel-economische 
onderwerpen. Wij waren ons altijd 
al bewust dat we op de ethisch 
gevoelige onderwerpen uiteindelijk 
alleen maar stappen vooruit kunnen 
zetten als we een Kamermeerderheid 
ook inhoudelijk kunnen overtuigen. 

Daarop zullen we ook de komende 
tijd blijven inzetten. We hopen met 
voorstellen te komen die juist een 
betere bescherming van ongeboren 
leven beogen.

We moeten in alle nuchterheid 
helaas wel vaststellen dat het op 
deze gevoelige onderwerpen vaak 
lastig is een goed inhoudelijk debat 
te krijgen. Een Kamermotie die 
wij afgelopen najaar indienden 
om als concreet beleidsdoel voor 
ogen te hebben om het aantal 
abortussen in Nederland omlaag 
te brengen, kreeg alleen steun van 
SGP en ChristenUnie. Zo sterk is het 
zelfbeschikkingsdogma.

Bij een partij als D66 zie je op tal 
van onderwerpen daarnaast een 
sterke ideologische verbetenheid 
om af te rekenen met wetten die 
een christelijke achtergrond heb-
ben. Het fanatisme waarmee in de 
afgelopen tijd is gepoogd het verbod 
op smalende godslastering uit het 
wetboek te halen, of de Zondagswet 
ingetrokken te krijgen, spreekt 
boekdelen. Deze voorbeelden laten 
tegelijkertijd zien, dat het regeerak-
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H
et is verhelderend om eens 
naar de gang van zaken te 
kijken, want dat gee�  inzicht 

in de werkwijze van D66. De andere 
niet-christelijke partijen volgen klak-
keloos in haar kielzog. 

Volwassen discussie
Beide moties werden ingediend in de 
laatste minuut van de tweede termijn 
bij de behandeling van de begroting 
van Binnenlandse Zaken. Zo wordt 
een debat daarover ontweken. Je 
kunt dan alleen nog per interruptie 
kort reageren. Daarvan is door ons 

uiteraard gebruikgemaakt, maar een 
volwassen uitwisseling van argu-
menten is dan uitgesloten.
Kijken we nu naar de inhoudelijke 
argumenten van D66 voor de motie 
die de toegang van kerken tot GBA-
gegevens wil blokkeren. Deze (be-
taalde) service zou in strijd zijn met 
het principe van de scheiding tussen 
kerk en staat. Bovendien dienen zo 
weinig mogelijk instanties toegang te 
hebben tot ’deze gouden database’.
Geconfronteerd met de zeer be-
langrijke maatschappelijk functie 
die kerken vervullen (alleen al de 
gemeente Rotterdam bespaart daar-
door € 120.000.000,- op jaarbasis!), 
blijkt dat een blinde vlek te zijn. 
Jawel, men erkent dat wel, maar dat 
kerken dit werk door deze service 
des te beter kunnen verrichten, lijkt 
onbelangrijk.
Het blij�  stil als gevraagd wordt 
waarom notarissen, zorgverzeke-
raars en andere instanties dan niet 
van het gebruik van het GBA zouden 
moeten worden uitgesloten.

Mediacircusje
Rond diezelfde datum noemde 

ik in een vraaggesprek met 
Trouw dit optreden een vorm 
van ‘christenpesten’. Toen dit 
interview begin januari werd 
gepubliceerd, kreeg dat punt ook in 
een redactioneel artikel aandacht. 
Grappig hoe zo’n  opmerking in 
de publiciteit vervolgens wordt 
uitvergroot. Berichten in andere 
kranten en op de radio, allerlei 
getweet, e-mails – een heus 
mediacircusje. Het illustreert 
nog eens dat politiek niet tot de 
vergaderzalen beperkt blij� .

Onderdeel van de agenda van 
niet-christelijke partijen is het 
streven om zoveel mogelijk uit 
de publieke ruimte te weren wat 
aan het christelijke verleden van 
ons land herinnert. We moeten 
niet de illusie hebben dat we 
hen daarvan af kunnen brengen. 
Niet onbelangrijk is echter dat 
we zichtbaar maken dat er geen 
sprake is van ‘neutraliteit’, maar 
van een duidelijke ideologie, het 
secularisme – dat het belang van de 
samenleving als geheel al snel uit 
het oog verliest. ■

Net voor het kerstreces van de Kamer diende D66 enkele opvallende moties in. De ene betrof de 

afschaffi ng van de Zondagswet en de andere bepleitte maatregelen die het kerken onmogelijk 

moeten maken hun ledenadministratie up-to-date te houden door de adresgegevens van hun 

leden onder meer te vergelijken met die in de Gemeentelijke Basisadministratie (GBA).

De verkiezings-
uitslag

BINNENHOFADVERTENTIES

De verkiezings-
uitslag

Hoe werkt zoiets?

“Een ervaring met strategisch 
ingebrachte moties en de 
handelswijze van de pers”

Door Roelof Bisschop

ZOEK EN BOEK VIA WWW.DEVERRASSING.NL
 OF NEEM CONTACT OP MET: 0222 31 89 06

TexelVerrassend

kan het hele jaar!
Maandje

Texel v.a.€ 649,-

VerrassendVerrassend

Toegankelijk
& persoonlijk.
Moree Gelderblom Advocaten is ruim 32 jaar 
gevestigd in Rotterdam. Wij bieden toegankelijke, 
praktische en persoonlijke dienstverlening, 
waarbij wij streven naar een zo optimaal  
mogelijke prijs-kwaliteitverhouding. 

Algemene voorwaarden
Ambtenarenrecht
Arbeids- en ontslagrecht
Bestuursrecht
Ruimtelijke ordeningsrecht
Bouwrecht

Contractenrecht
Faillisements- en insolventierecht
Familierecht
Huurrecht
Incassozaken
Letselschaderecht

Vastgoedrecht
Sociale zekerheid
Strafrecht
Verzekeringsrecht

In Rotterdam
T 010-4776777
E infobalie@mglaw.nl 
Heemraadssingel 157
3022 CE Rotterdam

In Hendrik-Ido-Ambacht
T 078-6814414
E infobalie@mglaw.nl
Het Tasveld 1
3342 GT Hendrik-Ido-Ambacht

Onze rechtsgebieden Neem contact met ons op

www.mglaw.nl
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“ In reactie op de aantijgingen (van 
antichristelijkheid – MdB) speelt D66 
meestal de vermoorde onschuld. ‘Hoe 
komen ze er toch op dat wij antichris-
telijk zouden zijn?’ Die houding komt 
weinig oprecht over. D66 is in de jaren 
zestig mede opgericht met als doel 
het politieke bestel ‘op te blazen’. Ze 
richtte haar pijlen vooral op de grote 
katholieke en protestantse partijen 
die in het midden van de twintigste 
eeuw de politiek domineerden. In 
1994 kwam het eerste paarse kabinet 
tot stand omdat D66 slechts aan een 
coalitie wilde deelnemen zonder het 
CDA.

Ook de uitingen van prominente 
D66’ers spreken boekdelen. Oprichters 
Hans van Mierlo en Hans Gruijters 
zetten zich af tegen hun katholieke 
achtergrond. Laurens Jan Brinkhorst 
schoffeerde als landbouwminister 
doelbewust de orthodox-protestantse 
boeren op de Veluwe. En op Goede 
Vrijdag 2001 gebruikte minister Els 
Borst bij de invoering van de eutha-
nasiewet de kruiswoorden van Chris-
tus: ‘Het is volbracht’. (…)

D66 dankt haar bestaan aan het ver-
zet tegen christelijke partijen, en haar 
vertegenwoordigers hebben met grote 
regelmaat harde sneren uitgedeeld 
aan christenen. (…) D66 zou haar 
seculiere ideaal geloofwaardiger kun-
nen uitdragen als zij afstapt van haar 
fixatie op christelijke rudimenten in 
onze wetgeving.”  ■

maken; of dat vanwege de opkomst 
van nieuwe economieën het Europese 
project noodzakelijk is. Geen van alle 
zijn dit serieuze argumenten. Het zijn 
bezweringsformules. Formules die als 
legitimatie dienen voor het gevoerde 
beleid; en die het werkelijke motief 
dat erachter schuilt, verhullen. 

Er is daarbij geen sprake van een 
complot. Ook niet van een ideologie 
– er is sprake van een pathologie. Een 
ziekelijke afkeer van de geborgenheid 
van ons thuis; van de eigen gewoontes 
en gebruiken; van de natie; van de 
schoonheid en harmonie van de tra-
ditionele kunsten en architectuur. Het 
verklaart het enthousiasme voor de 
elementen die dit thuis ondermijnen 
of verstoren – immigratie, modernisti-
sche bouwsels en de Europese machts-
greep.”

Sneren 
D66 is, in ieder geval op dit moment, 
de antichristelijkste partij. Het 
fanatisme waarmee tegen voor 
christenen waardevolle zaken wordt 
aangeschopt, verraden een duidelijk 
antichristelijke agenda. Maar waag 
het niet dit tegen een D66’er te 
zeggen, dan doet men of er niks aan 
de hand is. 

In Trouw van 7 januari schrijft de Trouw van 7 januari schrijft de Trouw
historicus Remco van Mulligen, 
onderzoeker aan de VU in Amster-
dam, dat D66 haar antichristelijke 
imago volledig aan zichzelf heeft te 
‘danken’. Een paar citaten.  

O
p vrijdag 28 december schreef 
hij z’n laatste column in de 
NRC. Baudet eindigt in stijl, 

namelijk met een bijdrage over het 
vreemde en het eigene, het onder-
scheid tussen – zoals de Grieken 
het noemden - Xenos en Oikos. 
Kern van het verhaal van Baudet: de 
spraakmakende goegemeente in ons 
land doet er alles aan om het eigene, 
de Oikos, af te breken. Een paar 
citaten. 

“De Oikos wordt stukgemaakt door 
verschillende fenomenen. Door het 
multiculturalisme en de open grenzen, 
waardoor elk jaar weer tienduizenden 
immigranten ons land binnenkomen 
en de sociale samenhang onder druk 
komt te staan. Door de EU, die de 
inwoners van ons land de zeggen-
schap over hun leven ontneemt en een 
bureaucratie optuigt die het nationale 
parlement op vrijwel elk punt kan 
overstemmen. (...)

Modernisme, multiculturalisme en 
het Europese project: ze forceren een 
onherkenbare leefomgeving, waar on-
herkenbare bevolkingsgroepen te mid-
den van kille bouwsels onderworpen 
zijn aan de regels van een vormloze, 
abstracte entiteit. Een wereld zonder 
thuis. En het is deze wereld die steeds 
dichterbij komt. (...)

In de politiek horen we dat natio-
nale soevereiniteit tot oorlog leidt; 
dat mondiale migratiestromen een 
nationale identiteit onhoudbaar 

Door Herman Meijer

Er is een tijd van komen en een tijd van gaan. Anderhalf jaar geleden, op één juni 2011, was het 

mijn tijd van komen. Als jongste broekje (ik was precies een week negentien jaar oud) mocht ik 

de fractie gaan versterken.

Thierry Baudet, columnist van NRC-Handelsblad is een 

veelbelovend publicist. Zijn proefschrift over de noodzaak 

van een sterke natiestaat was spraakmakend, al was 

het maar omdat hij niet bang is om tegen de heersende 

mening in te gaan. 

Komen en gaan Oikos

VAN EEN ANDERTERUGBLIK

Abortusrel 
Iets wat ik nooit zal vergeten is 
de zogenoemde ‘abortusrel’. De 
maalstroom waar je als partij en 
als voorlichters in terecht komt, is 
ongelofelijk. Tegelijkertijd ervaar je 
dan ook dat de SGP een hechte ‘club’ 
is. Al snel na het voorval stroomden 
de bemoedigingen van alle binnen. 
Gaat u daarmee door! Dat doet het 
SGP-team ongelofelijk goed. Dat 
goede gevoel werd versterkt toen op 
12 september de verkiezingsuitslag 
binnenkwam. Uniek om mee te 
maken, de SGP wint niet elk jaar een 
derde zetel…

Zoals ik al schreef, er is een tijd van 
komen en een tijd van gaan. De tijd 
van gaan is voor mij nu gekomen. 

H
et kabinet-Rutte I begon 
medio 2011 net een beetje 
zijn draai te vinden. Ik volgde 

al snel. Ook de SGP raakte gewend 
aan de nodige extra media-aandacht 
bij het ‘gedogen’. Voor mij als jonge 
hond, zoals mijn ‘chef ’ Menno mij 
altijd placht te noemen, een heel 
interessante tijd. 
Ik wil nog wel graag opmerken dat 
die vergelijking met een hond me 
niet aanstaat. Lezers van De Banier
weten dat hij me af en toe ‘mijn 
Veluwse heidewachtel’ noemde. 
Overigens is de heidewachtel volgens 
de Nederlandse vereniging van 
heidewachtelliefhebbers (die bestaat 
echt) een veel lievere hond dan 
een Turkse herder. Dat is dan weer 
meegenomen.

Achterbank 
Ik herinner me nog goed het 
zogenoemde ‘achterbankmoment’ 
van Kees van der Staaij. Van de 
hand van RD-journalist Addy de 
Jong verscheen zelfs ‘Meesturen 
vanaf de achterbank’ over de SGP 
en het kabinet-Rutte. Stiekem is 
zo’n akkefietje voor een voorlichter 
natuurlijk heel interessant, want het 
levert enorm veel media-aandacht op 
en dus ook werk voor voorlichters. 
Toen het kabinet viel, kwam er een 
einde aan een memorabele periode.
Daarna kwam de mooiste tijd voor 
mij: de verkiezingscampagne. Zo’n 
intensieve campagne is ontzettend 
mooi om mee te maken. Al die 
hartelijke, meelevende en vrien-
delijke SGP’ers door het hele land. 
Schitterend!

“Stiekem is zo’n 
akkefi etje voor een 
voorlichter natuurlijk 

heel interessant”

Als jongste broekje kwam ik, als 
jongste telg zwaai ik ook weer af. 
Graag wil ik via deze weg iedereen 
heel veel wijsheid en zegen wensen. 
Zeker de fractiemedewerkers met 
wie ik de afgelopen periode heel erg 
plezierig heb samengewerkt. Mijn 
‘baas’ Menno wil ik in deze eerste 
nieuwe Banier (waar ik dus nog Banier (waar ik dus nog Banier
net een stukje in mag schrijven) 
vooral heel hartelijk bedanken voor 
alle mooie lessen die ik van hem 
heb geleerd. Die hebben een groter 
stempel op mijn leven gedrukt dan 
ik wil toegeven. ;-)  

Met pijn in mijn hart, maar ook 
met de zweem van een glimlach 
om mijn lippen, neem ik afscheid 
van de Haagse kaasstolp. Ik laat 
de hectiek achter me. Ik hoop 
mijn leven nu te gaan vullen als 
freelance tekstschrijver en spreker. 
Als u me wilt blijven volgen: www.
meijerherman.nl. Ze zijn hier bij de 
SGP-fractie nog niet helemaal van 
me af. Ik hoop tussen het schrijven, 
studeren en spreken in, regelmatig 
langs te komen wippen. ■
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Omkering van begrippen
Net als Groen van Prinsterer moet 
de SGP de ‘stelselmatige omkering 
van begrippen’ aan de kaak stel-
len. Euthanasie is geen daad van 
barmhartigheid, maar het tegendeel 
ervan. Het beleid zadelt zwakke, 
zorgbehoevende mensen op met het 
gevoel dat zij anderen tot last zijn, 
vooral hun mantelzorgers. Meer 
individualisering gee�  mensen niet 
meer zelfstandigheid, maar maakt ze 
nog a� ankelijker van de overheid. 
Noem je dat vooruitgang? Voor een 
goede samenleving is juist nodig 
dat mensen zorgen voor elkaar, oog 
hebben voor elkaar! Gelijkheid voor 
iedereen? Als christenen niet langer 
op gelijke voet in overheidsdienst 
benoembaar zijn, schiet het kabinet 
in de eigen voet. Kortom: de SGP 
gaat paars met z’n eigen zwaard 
bestrijden. ■

pen van de stra� aarheid van Gods-
lastering, de zondag is niet langer 
een rustdag voor de samenleving, 
het breder toepassen van embryo-
selectie en een beroepsverbod voor 
trouwambtenaren met een christe-
lijke visie op het huwelijk.

Wat staat de SGP nu te doen? Zijn er 
mogelijkheden om iets tegen ‘paars 
in het kwadraat’ te ondernemen? Of 
kruipen we in de slachto� errol en 
vluchten we naar een veilige schuil-
plek ergens in de biblebelt om daar 
met klagen onze dagen te slijten?

E
ven terug naar de tijd van 
premier Kok. Toen gaf de PvdA 
leiding aan twee paarse kabinet-

ten. Opmerkelijk genoeg voerde de 
regering destijds een liberaal beleid. 
Vergroting van de marktwerking in 
diverse sectoren, zoals post, lucht-
vaart, openbaar vervoer, telecommu-
nicatie en niet te vergeten de zorg. 
Dat is wel een verschil met nu. Met 
de VVD als grootste regeringspartij 
is het huidige paarse kabinet aan het 
nivelleren! Het kan verkeren…

Ideologische veren
Indertijd schudde Kok als PvdA-
leider de ideologische veren van zich 
af. Dat gaf hem als kabinetsvoorman 
ruimte om minder uitgesproken so-
cialistisch te zijn. Ook nu suggereren 
Rutte en Samsom dat zij pragmati-
sche oplossingen voorstaan. In plaats 
van ingewikkelde compromissen in 
het regeerakkoord, hebben ze ervoor 
gekozen elkaar wat te gunnen. Uit-
ruilen. Maar wil dat zeggen dat het 
regeringsbeleid niet ideologisch gela-
den is? Beslist niet! Zo wil Rutte, wat 
betre�  de medisch-ethische agenda 
‘vol gas vooruit’.

De christelijke partijen hebben 
daarbij, zowel in de Tweede als in 
de Eerste Kamer het nakijken. Voor 
de ‘seculiere agenda’ is met D66 en 
GroenLinks achter allerlei ideologi-
sche voorstellen een meerderheid te 
krijgen, zoals een verdere verruiming 
van het euthanasiebeleid, het schrap-

Het kabinet Rutte/Samsom wordt in de wandelgangen wel aangeduid als ‘Paars-min’. Want ten 

opzichte van de vorige paarse kabinetten in de jaren 1994-2002 ontbreekt D66. De liberalen en 

socialisten willen nu samen de klus klaren. Ze doen dat op een pragmatische manier, niet ideolo-

gisch, zeggen ze. ‘Paars-min’ kan zich echter zomaar ontpoppen als ‘Paars in het kwadraat’.

Paars in het kwadraat

VERDIEPING

“Afgeschudde 

ideologische veren? 

Beslist niet!”

Door Johan van Berkum en Jan Schippers

Guido de Brès-Stichting
Wetenschappel i jk Inst ituut SGP

Dinkel 7
3068 HB Rotterdam
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Quickly Best-sellers b.v. 
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Akkerseweg 13b 5321 HG Hedel
Tel. +31 (0)73 599 91 08
www.quicklybestsellers.nl

H. Quik & Zonen b.v. 
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Akkerseweg 13b 5321 HG Hedel
Tel. +31 (0)73 599 20 93

www.hquik.nl

NATUURLIJK
VERS EN   
SMAKELIJK

Verkoop Verhuur Leasing Service

Gebr. Weststrate B.V.
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Gebr. Weststrate
Bouwmachines B.V.

Zuidweg 13-15
Postbus 52

4413 ZH  Krabbendijke

T 0113 - 50 26 10
F 0113 - 50 61 46

www.gebrweststrate.nl
info@gebrweststrate.nl
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voorwaarden.
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Koningin 
Beatrix
Op 31 januari a.s. hoopt onze geëerbie-

digde vorstin, Koningin Beatrix, haar 75e 

verjaardag te vieren. Namens alle lezers 

van De Banier willen we haar van harte De Banier willen we haar van harte De Banier

Gods zegen toewensen. Er ligt een be-

wogen jaar achter haar. Sinds 17 februari 

2012 ligt prins Friso in een diepe coma. 

De vooruitzichten blijven zeer zorgelijk. 

Desondanks was onze Koningin in 2012 

van alle Oranjes het meest actief. Aller-

wegen is er voor het optreden van Hare 

Majesteit veel respect! Maar ook voor 

haar gaan de jaren tellen. We wensen 

haar daarom toe wat we lezen in Psalm 

71: “Daarom ook, terwijl de ouderdom 

en de grijsheid daar is, verlaat mij niet, 

o God.” Bovenal schenke de Heere door 

en uit genade de beleving van het derde 

vers: “Wees mij tot een Rotsteen om 

daarin te wonen.” 

De dominee en dichter Van Lodenstein 

Fotoverantwoording: Voorkant: ANP. Pagina 
6,18, 19, 21 en 31: Cees van der Wal. Pagina 
15: Norbert-Jan van Huizen

Gerrit Wijnne is donderdag 17 januari jl. beëdigd tot wethou-

der van de gemeente Enkhuizen. Nadat hij in 2008 afscheid 

had genomen als wethouder in Elburg, wordt zijn wethou-

dershap vervolgd in de gemeente Enkhuizen. Het college 

met een SP’er, een PvdA’er en een SGP’er zal besturen tot de 

gemeenteraadsverkiezingen in 2014.

VARIAVARIA

Ridderkerk - Jarige 
SGP trakteert
Tijdens de raadsvergadering van 13 december bood de Ridderkerkse SGP het gemeente-

bestuur een taart aan ter gelegenheid van het 90-jarig bestaan.

Samen met burgemeester A. Attema sneed de voorzitter van het SGP-bestuur Gert-Jan de 

Looze de taart aan. 

De SGP in Ridderkerk werd 2 december 1922 opgericht. Vanaf 1923 is de SGP onafge-

broken vertegenwoordigd in de raad. 24 raadsleden hebben de afgelopen jaren hun 

bijdrage geleverd aan de belangen van de Ridderkerkers. De laatste jaren is dat ook door 

deelname aan het college.

De reden voor het 90 jaar lang actief zijn in de politiek is samen te vatten door het motto 

‘Tot Uw Dienst’! Dat hopen we voort te zetten in de toekomst.

Servaas Stoop waarnemend 
burgemeester in Korendijk

Servaas Stoop is door de commissaris van de Koningin in 

Zuid-Holland, Jan Franssen, benoemt tot waarnemend burge-

meester van de Hoeksche Waardse gemeente Korendijk. De 

functie gaat in op D.V. 1 februari 2013. Dat het hier om een 

waarnemend burgemeesterschap gaat, komt doordat de 

bestuurlijke toekomst van de gemeenten in de Hoeksche 

Waard nog niet duidelijk is.

Stoop staat ook op de vierde plaats van de kandidatenlijst 

voor de Tweede Kamer en is tevens lid van de Provinciale 

Staten van Zuid-Holland sinds 1992. Sinds 2002 was de 

Servaas Stoop burgemeester van de gemeente Dirksland. 

Deze gemeente is sinds 1 januari opgegaan in de nieuwe 

gemeente Goeree-Overfl akkee.

Wij wensen hem een goede tijd op de Hoeksche Waard.

 D.V. vrijdag 25 januari, 19.45 uur

Jongerenavond: Zuinig op je lichaam

mw. M. Bakker, mw. A. Tromp en mw. M. 

Boersema

Urk, Richel 2, Ichthushof

D.V. vrijdag 25 januari, 20.00 uur

Rentmeesterschap in crisis en toekomst

H. Maljaars (beleidsmedewerker 

Tweede kamer) 

Drachten, De Engwerd 1, 

Eben–Haëzerschool

D.V. donderdag 31 januari, 19.30 uur

Tijdrede

ds. J. van Rijswijk

Waarde, Meezeweg 2a, Adullamkerk

            

D.V. dinsdag 5 februari, 19.45 uur

Christelijke partijen, opheffen of doorgaan?

drs. J.A. Schippers, ds. H. Pals 

o.l.v. J.M. ten Hove

 MA Utrecht, Troosterlaan 65, 

Jeruzalemkerk

D.V. dinsdag 19 februari 2013, 19.30 uur

Tijdrede

ds. M. Mondria

Ederveen, Kerk Ger. Gem. in Ned.

NB: Partijvaria vindt u nu terug onder de 

kop ‘Agenda’. 

Agendapunten voor de volgende Banier

(14 februari) kunnen bij het partijbureau 

via debanier@sgp.nl worden ingeleverd 

tot uiterlijk D.V. dinsdag 29 januari! De 

daaropvolgenDe Banier zal D.V. donder-

dag 14 maart verschijnen.

Agenda

Meer informatie: T. 010 - 72 00 775
www.sgp.nl/agenda

VerjaardagVerjaardag

Koningin 
Verjaardag

Koningin 

Een gedenkwaardig moment of 
een inspirerende actie?
Naast de agendaberichten hebben wij ook plaats voor andere berichten van jubilea tot 

en met inspirerende acties. Als u zulke berichten hebt, kunt u ze richten aan het SGP-

partijbureau via debanier@sgp.nl. Uiteraard moeten wij een selectie maken, maar we 

proberen dat altijd gewetensvol te doen. 

Adverteer in 
de nieuwe Banier! 
Wilt u, net als de adverteerders in dit nummer, een landelijk betrokken doelgroep 

bereiken? Op (de mat) vallen bij 29.000 adressen en bijdragen in het blijven uitbrengen 

van dit ledenmagazine? 

Bel voor tarieven en mogelijkheden naar Werner Dankers via 085-4890320 

of mail naar info@qompassie.nl.

Servaas Stoop is door de commissaris van de Koningin in 

Zuid-Holland, Jan Franssen, benoemt tot waarnemend burge-

meester van de Hoeksche Waardse gemeente Korendijk. De 

functie gaat in op D.V. 1 februari 2013. Dat het hier om een 

waarnemend burgemeesterschap gaat, komt doordat de 

bestuurlijke toekomst van de gemeenten in de Hoeksche 

Waard nog niet duidelijk is.

Gerrit Wijnne is donderdag 17 januari jl. beëdigd tot wethou-

der van de gemeente Enkhuizen. Nadat hij in 2008 afscheid 

had genomen als wethouder in Elburg, wordt zijn wethou-

dershap vervolgd in de gemeente Enkhuizen. Het college 

met een SP’er, een PvdA’er en een SGP’er zal besturen tot de 

gemeenteraadsverkiezingen in 2014.

De nieuwe Banier

De Banier
LEDENMAGAZINE VAN DE STAATKUNDIG GEREFORMEERDE PARTIJ

SGP & 
Rutte II

92e jaargang

januari 2013

nummer 01

Staat u er de volgende 
keer ook in?
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degen inhoud. Zo’n verandering is 
noodzakelijk omdat de wereld om 
ons heen en óók De Banierlezers De Banierlezers De Banier
veranderen. Qompassie hee�  geluis-
terd naar de wensen van de SGP en 
zich verdiept in de doelgroep. Aan 
de hand daarvan is dit ontwerp ge-
maakt.”

Wat is het doel van deze nieuwe 
vormgeving?
Kisteman: “De lezer moet zich 
herkennen in de uitgave zodat de 
boodschap doel tre� . Een gra� sch 
vormgever hee�  dus invoelingsver-
mogen nodig en hij moet de ‘klant’ 
begrijpen. We willen een daarom 
een eigentijds blad maken, zonder 
door te schieten naar een hypermod-
ern jasje. De Banier moet wel bij de De Banier moet wel bij de De Banier
SGP passen, gebruikmakend van 
krachtige interviews en veel beeld-
materiaal is De Banier leesbaar voor De Banier leesbaar voor De Banier
elke SGP’er.”

Uw advies aan klanten is vaak: 
‘Wees jezelf!’. Hoe is de SGP hierin 
zichzelf gebleven?
Kisteman: “De SGP hee�  één ijk-
punt; dat is Gods Woord. Daardoor 

ligt volledig in die lijn. De Banier 
is het medium waarmee de partij 
contact houd. De Banier wordt 
beter gelezen als we het aantrekke-
lijker maken. Kwaliteit en identiteit 
moeten uiteraard wel samengaan.”

Hoe is de SGP hiertoe gekomen?
Van Leeuwen: “Er is door onder 
meer een enquête onderzoek 
gedaan. De resultaten hebben we 
serieus onder ogen gezien en met 
die meningen in ons achterhoofd 
hebben we een verbetering doorge-
voerd.”

Waarin heeft Qompassie bijgedragen?
Kisteman: “Qompassie  geloo�  in 
verandering en actualiteit, zonder 
dat dit ten koste gaat van een ge-

Deze verandering is een verbetering?
Van Leeuwen: “De Banier is qua vor-De Banier is qua vor-De Banier
mgeving vernieuwd, omdat mensen 
kortere teksten met meer ruimte 
voor a� eeldingen hoger waarderen. 
Ook is het blad redactioneel veran-
derd van informerend naar vooral 
bezinnend en opiniërend, omdat 
mensen informatie meestal lezen in 
de media. Omdat we zo beter onze 
achterban bereiken, is het zeker een 
verbetering.”

Betrokkenheid van de achterban is 
het hoofddoel?
Van Leeuwen: “De betrokkenheid is 
erg belangrijk en deze verbetering 

INTERVIEWINTERVIEW

Voor u ligt een vernieuwd partijblad, maar u leest nog steeds De Banier. Wat is er veranderd, door 

wie en waarom? We gaan in gesprek met hoofdredacteur Van Leeuwen, directeur Kisteman van 

Qompassie en Van Helden van drukkerij De Groot Goudriaan.

De Banier is vernieuwd. Een gesprek hierover. 

“ Een belangrijke 
boodschap is een 
goede verpak-
king waard.”

Door Sjon van der Ree Doolaard

M.F. van Leeuwen

L. Kisteman
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H. van Helden

dia. Maar ook De Banier hee�  nog De Banier hee�  nog De Banier
haar eigen plaats, want het is en blij�  
voor ons een belangrijk medium en 
het is gebleken dat men toch nog 
graag een tijdschri�  leest.” ■

Bijna 30.000 leden krijgen het 
blad gratis op de mat. Hoe wordt 
dit gefi nancierd? 
Van Leeuwen: “Het is de inspan-
ningsverplichting van de SGP om 
alle leden bij de partij te betrekken. 
Mede aan de hand van de enquête-
uitkomsten hebben wij het blad 
opnieuw vormgegeven. Hierdoor is 
er veel zoveel mogelijk draagkracht 
gecreëerd. De kosten moeten nu 
op een andere manier dan door 
de abonnementsopbrengsten 
worden gefinancierd. Wij vragen 
om een vrijwillige bijdrage van alle 
SGP’ers. We maken ons er niet veel 
zorgen om, want als Hoofdbestuur 
hebben wij het volste vertrouwen 
in onze achterban. Dat komt door 
de verbondenheid die we in de 
opbrengsten van vrijwillige bijdra-
gen in het verleden hebben ervaren.” 

Is dit blad voor elke SGP’er? 
Van Leeuwen: “Het is onze bedoe-
ling om een tijdschri�  te publiceren 
voor de hele ‘SGP-familie’. De drem-
pel voor het lezen van de artikelen 
is verlaagd. De bladzijde ‘Uitleg’ 
bijvoorbeeld, vergt niet veel inspan-
ning, maar is wel leerzaam. Ook de 
wetenschappelijke artikelen zijn erin 
terug te vinden, maar toch minder 
vaak. Door interviews is het blad 
leesbaar voor jong en oud.”

Volgens dhr. Van Helden is het 
vergroten van de oplage een 
bijzondere stap. Hoe ziet u deze 
ontwikkeling tegenover de digitale 
media? 
Van Leeuwen: “Het is waar dat er 
ook binnen de SGP steeds meer 
wordt geïnvesteerd in de digitale me-

veranderen de principes van de SGP 
niet. Vanaf die basis wil de SGP 
leven en werken. Dat geldt ook voor 
ons reclamebureau Qompassie. We 
hebben er geen gekke fratsen voor 
nodig. De kracht van de SGP is de 
nuchtere kijk op de wereld. Die 
nuchterheid zie je ook terug in de 
vernieuwDe BaniervernieuwDe Baniervernieuw ; verfrissend en 
krachtig en tegelijkertijd nuchter en 
eenvoudig.” 

Hoe zou u de kracht van de ver-
nieuwDe Banier verwoorden?
Kisteman: “De kracht van de 
vernieuwde Banier zit in toegan- Banier zit in toegan- Banier
kelijkheid voor een breed publiek. 
Het blad sluit aan bij zowel de 
belevingswereld van jongeren, als 
die van ouderen. Vanaf nu valt De 
Banier bij elk SGP-lid op de mat. Dat Banier bij elk SGP-lid op de mat. Dat Banier
geeft een stuk verbondenheid. Het 
is hét platform waar SGP-leden de 
informatie vandaan krijgen.”
Van Leeuwen: “De kracht is de grote 
oplage, want hierdoor wordt de 
boodschap zo wijd mogelijk ver-
breid. Ook is het werken met thema’s 
een grote verbetering. Dit gaat de 
versnippering tegen en het vergroot 
de diepgang. De korte artikelen 
met het bijpassende beeldmateriaal 
moeten de lezer uitnodigen om 
te lezen zonder dat ze héél erg in 
politiek geïnteresseerd moeten zijn.”

Waaraan zal De Banierlezer het 
meest moeten wennen?
Van Leeuwen: “Oudere lezers zijn 
gewend aan de huidige Banier. Zij 
zijn meegegroeid met een blad dat 
lang geleden zelfs elke dag verscheen. 
Geleidelijk aan is dat veranderd. Nu 
is het zelfs een maandblad geworden. 
Sommige rubrieken zijn weg. Andere 
rubrieken zijn er nog wel, maar 
hebben soms een andere naam. Een 
rubriek is echter nooit helemaal 
hetzelfde gebleven, want om bijvoor-
beeld de begrijpelijkheid moest ook 
worden gedacht.”

“voor heel de SGP-

familie””

INTERVIEW

Drukkerij De Groot
Voor account manager Van Helden 

van drukkerij De Groot is het een 

bijzondere situatie dat de SGP ervoor 

kiest om de oplage van het blad te 

verhogen. Tien keer per jaar is dan 

wel een stuk minder, maar ook het 

aantal pagina’s gaat omhoog. 

De Groot drukt De Banier al vanaf 1 De Banier al vanaf 1 De Banier

januari 2002 en hoopt ook dit jaar 

weer tien keer 30.000 bladen van 

de drukpers te laten rollen. Voor een 

blad als dit kost dat per nummer 

een hele werkdag aan tijd.

Het proces
Het proces bij De Groot: alle teksten, 

afbeeldingen en advertenties 

worden in één bestand gezet. Bij 

de drukkerij worden drukplaten 

geplaatst waardoor er dubbelzijdig 

in kleur kan worden geprint. De 

zestien (dubbele) pagina’s worden 

in de binderij gebonden, geniet, 

‘schoongesneden’, en dan gereed-

gemaakt voor de post.

‘Ontlezing’
Volgens van Helden verdient het in 

onze tijd van ‘ontlezing’ de voor-

keur om verhalen zo kort en bondig 

mogelijk te houden. De afbeeldin-

gen zijn belangrijk en moeten de 

aandacht trekken voor een bepaald 

artikel. Hij gaat De Banier nu zeker De Banier nu zeker De Banier

gaan lezen!

Bunschoten     |     Veenendaal     |     Werkendam     |     Hardinxveld-Giessendam

Recht doen
Met gevoel voor menselijke verhoudingen

Onze advocaten zetten uw belangen op 
scherp. Met de juiste balans tussen aandacht 
en afstand. Breedte en scherpte. En veelzijdig-
heid en specialisme, onder andere op het 
gebied van arbeidsrecht, bouwrecht, onderne-
mingsrecht, letselschaderecht en familierecht.

Advies nodig?
www.bvd-advocaten.nl

Valkseweg 57, 3771 RD  Barneveld  •  t: (0342) 41 32 79 
e: info@vanwolfswinkelwonen.nl  •  i: www.vanwolfswinkelwonen.nl

MEUBELEN    STOFFERING    SLAAPCOMFORT    WOONACCESSOIRES    ADVIES

Van Wolfswinkel Woninginrichting,
uw meubelzaak en woningstoffeerder inéén.
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Antwoord door Willem Goudriaan

verkoop van vissenkommen komen. 
Wanneer een meerderheid van de 
Tweede Kamer het eens zou zijn met 
de ‘vissenkommotie’, kan het kabinet 
beslissen om deze motie wel of niet 
uit te voeren. Ze kiezen dan of er 
wel of geen verbod moet komen 
op de verkoop van vissenkommen. 
De Tweede Kamer kan vervolgens 
uitvoering van de motie afdwingen 
door een wetsvoorstel. 

Varianten
Het uitspreken van een ‘motie van 
wantrouwen’ is een andere mogelijk-
heid. Daarmee wordt gezegd dat 
er geen vertrouwen meer is in de 
bestuurder waartegen de motie is 
ingediend. Bij een aangenomen 
motie van wantrouwen wordt deze 
persoon als het ware ontslagen. 
Minder vergaand zijn een ‘motie 
van afkeuring’ en een ‘motie van 
treurnis’. Met een motie van afkeu-
ring wordt gezegd dat het beleid 
écht anders moet, anders volgt er 
een motie van wantrouwen. Met 
een motie van treurnis wordt een 
handelswijze van een bestuur(der) 
betreurd.■

Voor de SGP is het klonen van 
mensen, dieren en planten 
verwerpelijk. Wij geloven op 
grond van de Bijbel dat God 
de Schepper is van al het leven. 
Leven is daarom een uniek 
geschenk van God. God hee�  
variatie in de schepping gelegd.

Permanent verbod
We zijn voor een permanent 
verbod op klonen van men-
sen en dieren. Het klonen van 
mensen en dieren doet geen 
recht aan de eigenheid en de 
identiteit van het schepsel en 
dient (inter)nationaal streng 
verboden te blijven. Extra ar-
gumenten hierbij zijn de on-
natuurlijke wijze van voort-
planting, de infectierisico’s bij 
de ontvanger en identiteits-
beïnvloedende eigenschappen 
van het donormateriaal. Ook 
planten en dieren horen bij 
Gods schepping. 

E
en motie is een uitspraak van de 
Tweede Kamer of gemeenteraad 
of een ander politieke instelling. 

Door een motie kan een mening 
of een gevoel over een onderwerp 
worden uitgesproken. Een motie is 
een uitspraak, geen besluit of een 
aanpassing van een besluit. Een 
motie kan te maken hebben met een 
onderwerp dat op de vergaderagenda 
staat. Het wordt dan ingediend en 
behandeld bij dat agendapunt. Eerst 
wordt het agendapunt besproken 
en kunnen fracties vertellen wat ze 
vinden van de ingediende moties. 
Direct na bespreking wordt er in 
gemeenteraden en Provinciale Staten 
eerst over het voorstel gestemd en 
daarna over de motie. Daarmee 
vertellen de fracties of ze het eens 
zijn met die motie. In de Tweede 
Kamer wordt meestal op dinsdag 
na het vragenuurtje gestemd over 
de wetsvoorstellen en de ingediende 
moties van de week ervoor.

Vissenkom
In de Tweede Kamer 
werden in 2011 maar 
liefst 3679 moties 
ingediend. Een van 
de ‘bijzonderste’ 
moties is toch wel die 
van de Partij voor de 
Dieren. Op 12 febru-
ari 2008 was er in een 
reeks van 60 moties 
de zogenoemde 
‘vissenkommotie’. De 
regering moest met 
een verbod op de 

In gemeenteraden, provincies en Tweede Kamer worden 

er door politieke fracties heel wat moties ingediend. Maar 

wat is een motie eigenlijk? 

Door Willem Goudriaan

UITLEG

Politiek voor dummy’sVRAAGBAAK

Gerard: “Wat vindt 

de SGP van klonen”

Willem Goudriaan

?

Nr. 196 GEWIJZIGDE MOTIE VAN DE LEDEN OUWEHAND EN THIEME TER
VERVANGING VAN DIE GEDRUKT ONDER NR. 169
Voorgesteld 12 februari 2008

De Kamer,

gehoord de beraadslaging,

constaterende, dat het welzijn van vissen in een vissenkom ernstig wordt
geschaad;

verzoekt de regering om binnen een half jaar te komen tot een verbod op
de verkoop van vissenkommen,

en gaat over tot de orde van de dag.

Ouwehand
Thieme

Motie over dierenwelzijn

De Groot Drukkerij is één van de meest veelzijdige en vooruitstrevende full 
service o� setdrukkerijen in Nederland. Wij zijn specialist in het drukken van 
huisstijlen, boeken, brochures, promotioneel drukwerk en  grootformaat 
posters. We innoveren constant in kwaliteit, milieu én service. Daarom durven 
wij onszelf  uniek  te noemen. uniek  te noemen. uniek
Persoonlijk, snel en e�  ciënt samenwerken met uw drukwerk-leverancier, kijk 
dan op onze website dan op onze website www.degrootdruk.nl www.degrootdruk.nl of bel met één van onze verkopers of bel met één van onze verkopers 
op 0183 58 3333.

De Groot Drukkerij, uw unieke drukwerkspecialist

T (0341) 45 13 60  -  F (0341) 45 13 76  -  M (06) 51 15 75 52
herman@kantoorvandenberg.nl

www.kantoorvandenberg.nl

PARTICULIERE EN ZAKELIJKE VERZEKERINGEN

‘eerlijk advies
voor particulieren’

Stakenbergweg 154
8075 RB Elspeet

Zuiderzeestraatweg 135c 
3849 AC Hierden

Wij verzorgen alleen begrafenissen.
Dag en nacht bereikbaar,

overal te ontbieden.

Persoonlijke zorg
voor uw begrafenis

Dokter Hamburgerlaan 59
2771 JR  Boskoop

Tel. (0172) 21 21 22
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De grootste groeiers
Getalsmatige groei
1. Zwartewaterland +327 (leden)
2. Opheusden +120 (leden)
3. Oldebroek +115 (leden)

Procentuele groei
1. Arnhem (56%)
2. Nederhemert (54%)
3. Waarde (49%)

naar 61 leden groeien. Een netto 
groei van 15%!”

Dat is moeilijk leden werven!
Henri Wijnmaalen: “Het vraagt bij 
ons extra inspanning, omdat in onze 
gemeente weinig SGP’ers wonen. 
De kerkelijke gemeenten zijn klein. 
We hebben leden geworven door 
op de bestuursvergadering concreet 
mensen te noemen die we kennen 
en deze persoonlijk te benaderen. 
Ook hebben we een politieke avond 
georganiseerd om met onze achter-
ban in gesprek te gaan. De hel�  van 
de aanwezigen was nog geen lid.”

Henk Kwakkel: “Die persoonlijke 
benadering is erg belangrijk. Geef 
mensen ook iets in handen om na te 
lezen. Zelfs na een telefoongesprek 
bracht ik nog even een folder. Dat 
legt meer gewicht in de weegschaal. 

mogelijkheid om te netwerken!”

Henri Wijnmaalen: “De continuïteit 
van de plaatselijke kiesverenigingen 
borgen is ontzettend belangrijk, ook 
voor je activiteiten in de gemeente-
raad. Je kunt niet altijd met dezelfde 
mensen aan de slag blijven. Die willen 
ook een keer een stapje terug doen.”

Wat gaat u in 2013 doen?
Henri Wijnmaalen: “Twee dingen. 
We blijven doorgaan met actief leden 
werven. Ook gaan we nadenken over 
de verkiezingscampagne van 2014. 
We behouden graag onze twee raads-
zetels en wethoudersplek.”

Henk Kwakkel: “We zijn nog niet 
klaar met leden werven. We willen 
het vormgeven in permanente leden-
werving. Daarbij zijn het voor mij als 
secretaris de eerste gemeenteraads-
verkiezingen.”

Wat mag geen enkel SGP-lid in 
2013 vergeten?
Henk Kwakkel: “Je hebt gauw de nei-
ging om anderen jouw stem te laten 
zijn. Maar je hebt zelf ook de dure 
roeping om daaraan je eigen steentje 
bij te dragen!” 

Henri Wijnmaalen: “Zorg dat je als 
partij capabele mensen levert. Je 
kunt dan wel eens meer invloed krij-
gen dan je op basis van het zetelaan-
tal zou vermoeden. En in het kielzog 
daarvan: als je kwaliteit levert, is 
onze ervaring dat je principieel nog 
weleens wat gegund wordt.” ■

En we hebben de ambtsdragers van 
verschillende kerken benaderd voor 
het lidmaatschap. Hun reactie: “Dit 
had ik veel eerder moeten doen”. ” 

Waarom bent u in 2012 gaan 
ledenwerven?
Henk Kwakkel: “Maar een klein 
aantal leden is lekker actief. Je hebt 
als kiesvereniging een ruim ledenbe-
stand nodig om uit te kunnen put-
ten, vooral voor fractie, steunfractie 
en bestuur. Deze tijd van hoge werk-
loosheid – hoe verschrikkelijk ook 
– kan wel even een impuls zijn voor 
vrijwilligerswerk. Het is een mooie 

Tevreden?
Henk Kwakkel: “Absoluut. Begin 
2012 had Oldebroek 209 leden. 
Toen we met vier ledenwervers aan 
de slag zijn gegaan, hadden we niet 
echt een doelstelling, maar lopende 
het jaar hebben we wel gezegd: “Het 
zou mooi zijn als we 100 nieuwe 
leden halen.” Het werden er 115. Het 
totale aantal leden van de SGP had 
echter best op 30.000 kunnen zitten. 
Misschien dit jaar dan?”

Henri Wijnmaalen: “Zeker. Vianen 
als gemeente is niet te vergelijken 
met Oldebroek. Bij landelijke 
verkiezingen hebben we slechts 
300 stemmen. Dat is nog geen 
raadszetel. Dankzij een actieve 
houding konden we toch van 53 

POLITIEK DICHTBIJPOLITIEK DICHTBIJ 

Jeugdzorg 

E
en tijdje geleden was er in Amersfoort een avond 

met als thema ‘De storm steekt op’. Die avond 

ging het over de toenemende druk op voorrech-

ten die wij als christenen in Nederland hebben. Denk 

hierbij bijvoorbeeld aan de zorgen die wij hebben rond 

het bijzonder onderwijs of de gewetensbezwaarde 

ambtenaar. Het moge duidelijk zijn: in Nederland ko-

men de (grondwettelijke) vrijheden waarvan wij ge-

bruik maken overduidelijk onder druk te staan.

Er zijn soms echter ook ontwikkelingen die veel minder opvallend zijn, maar tege-

lijk evenzeer grote gevolgen kunnen hebben. Een voorbeeld hiervan is de transitie 

van de Jeugdzorg. Dit houdt in dat vanaf 2015 de gemeenten in plaats van de 

provincies het toezicht krijgen over de Jeugdzorg. Het doel hierachter is om de 

Jeugdzorg zo dicht mogelijk bij de cliënt te krijgen. De redenering is: Wanneer de 

overheid die over de Jeugdzorg beslist dichtbij zit, is de kans groter dat die overheid 

jou het beste kent en dus het meeste maatwerk kan leveren. Op zich een logische 

gedachte, er lijkt met dit hele plan weinig mis te zijn.

Het spreekwoordelijke ‘addertje onder het gras’ komt echter om de hoek kijken. 

Wat dacht u ervan dat organisaties die zorg aan de jeugd leveren nu met 400(!) ge-

meenten een contract moeten sluiten in plaats van met ten hoogste 12 provincies? 

Dit is natuurlijk zeer moeilijk te organiseren en zal, wellicht met name voor kleine 

gemeenten, een hele opgave zijn.

Maar, er is meer. Iedere christelijke jeugdzorgorganisatie moet in plaats van langs 

een aantal provincies nu 400 gemeenten aandoen. Kort gezegd: een onmogelijke 

taak! Het gevolg is dat met verreweg de meeste gemeenten geen contract kan 

worden gesloten. De slagkracht van deze christelijke organisaties is daar veel te 

klein voor. Jeugdzorg in een organisatie met onze eigen identiteit is dan dus voor 

velen niet meer toegankelijk.

Als provinciale fractie in Utrecht hebben wij geprobeerd hier een uitweg in te vin-

den. Deze is er wellicht via het principe van ‘onderaannemerschap’: een cliënt 

wordt als het ware door de contractpartner van de gemeente geplaatst bij een 

christelijke organisatie. Op zo’n manier blijft christelijke zorg (voor velen) toegan-

kelijk. Er moet echter wel de politieke wil zijn om zoiets ruim baan te geven. Dat 

vraagt onze aandacht en ons gebed. ■

Wim van Wikselaar

Fractievoorzitter SGP-Statenfractie Utrecht

UITGELICHT

In deze rubriek vindt u een reactie van iemand uit de politieke praktijk, 
deze keer Wim van Wikselaar, Fractievoorzitter SGP-Statenfractie Utrecht

@WimSGPUtrecht

1600 nieuwe leden

“Het hadden er 

30.000 kunnen zijn.”

  
Oldebroek

  Vianen

Door Henri Pool

De SGP is 2013 ingegaan met 29.648 leden. Dit is gelukt 

met dank aan de lokale afdelingen die samen zorgden 

voor 1600 nieuwe leden. Twee secretarissen blikken terug. 

Henk Kwakkel (kiesvereniging Oldebroek, nu 324 leden) 

en Henri Wijnmaalen (kiesvereniging Vianen, nu 61 leden). 

Een interview. 
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sociaal leenstelsel1. De basisbeurs2

is dan verleden tijd. Dat betekent 
geld lenen. Een gift ontvangen, in 
het geval van op tijd afstuderen, is 
verleden tijd. Ook hier geldt: dit gaat 
studenten klauwen met geld kosten. 
Jongeren die willen doorleren, zullen 
zich goed moeten oriënteren op hun 
toekomst. Een ‘pretstudie’ kiezen 
is niet handig, want het geeft veel 
studiekosten, maar weinig kans op 
een baan. 

Ga je straks naar het mbo, dan ziet 
het er beter uit. Opleidingen worden 
korter en meer gericht op de baan 
die je wilt hebben. Verder krijgen 
mbo’ers vanaf 2015 recht op een 
vervoerskaart. Sowieso krijgt het 
mbo 250 miljoen extra voor beter 
onderwijs. Daar profiteer jij als 
student weer van, als het goed is.

Studeren wordt duur

Jammer trouwens dat de regering de 
langstudeerboete afschaft. Dat was 
een leuke bezuiniging geweest van 
400 miljoen euro. Het is toch logisch 
dat studenten een boete betalen 
als hun studie uitloopt? Natuurlijk 
moeten er uitzonderingen zijn, 
chronisch zieken bijvoorbeeld mag 
je niet extra laten betalen. Maar 
iemand die er met zijn pet naar 
gooit, een gat in de dag slaapt en van 
feestje naar feestje gaat, mag best wat 
meer betalen voor studeren.

Helaas heeft de SGP maar drie van 
de 150 zetels in de Tweede Kamer. 
Het sociaal leenstelsel terugdraaien 
is geen optie en het verdwijnen 
van de ov-kaart is ook niet tegen 
te houden. Houd er rekening mee 
dat doorleren veel duurder wordt. 
Bedenk daarom goed welke studie 
je wilt doen en welk beroep je 
vervolgens wilt uitoefenen. ■

Studeren is nu al een dure grap. 
Als je naar het hbo gaat of 
studeert aan een universiteit, 

ben je jaarlijks zo’n 1600 euro kwijt 
aan collegegeld. Daar komt vaak 
nog een slordige 1000 euro aan 
boekengeld bij. VVD en PvdA willen 
vanaf 2015 de ov-studentenkaart 
afschaffen. Je gaat straks ook betalen 
voor het openbaar vervoer. Heb 
je vaak college en woon je thuis, 
dan moet je rekening houden 
met duizenden euro’s per jaar aan 
onkosten. SGP-jongeren vindt het 
jammer dat studenten, meestal al 
niet rijk bedeeld met geld, nog meer 
studiekosten moeten maken. 

Verder krijgen studenten vanaf 
volgend jaar te maken met het 

JONGEREN

De plannen van Rutte II pakken slecht uit voor jongeren. Studeren 

aan een hbo of universiteit gaat fors meer geld kosten. Uit het 

regeerakkoord blijkt dat mbo-studenten beter af zijn. Overigens 

jammer dat het kabinet de langstudeerboete laat vallen. 

Dat scheelt 400 miljoen euro aan inkomsten.

Dure grap

Mbo

Lenen

Boete

Zeteltekort

Jan Mark ten Hove

Reageren?
Mail naar beleidsadviseur@sgpj.nl

1. Sociaal leenstelsel: Studenten kunnen tegen een laag tarief lenen om hun studie te 
financieren. Na het behalen van het diploma moet de lening worden terugbetaald.

2. Basisbeurs: Een gift van de overheid van bijna 100 euro per maand voor 
thuiswonende studenten en iets meer dan 250 euro voor uitwonenden.

ADVERTENTIES

Vakmanschap herken je

Een klassieke, strakke, landelijke of tijdloze keuken of badkamer van topkwaliteit. In de showroom 
van Huisman Keukens maakt u kennis met talloze inspirerende voorbeelden. Dankzij onze passie 
voor het vak realiseren wij de keuken of badkamer van uw dromen. Het plaatsen, afwerken en 
opleveren gebeurt door eigen ervaren medewerkers. Wij nemen graag de tijd voor u. 
Voltastraat 1, 2952 AW Alblasserdam, 078 – 69 32 541, www.huismanalblasserdam.nl

Postbus 100 | 8080 AC Elburg 
t (0525) 66 16 97 | www.ecmdialoog.nl

Teambuilding en persoonlijke coaching 

herstellen het organisatievertrouwen. Dit 

vertrouwen is noodzakelijk en van essentieel 

belang. Zowel in het onderwijs, het openbaar 

bestuur, de zorgsector als in het bedrijfsleven. 

Met ECM dialoog straalt u dit vertrouwen 

uit!

Gebrek aan  
   organisatievertrouwen?
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HAAGSE PROPJES

ff normaal

Actualiteiten en ontwikkelingen in politiek en samenleving 
door Menno de Bruyne, voorlichter Tweede Kamerfractie SGP

Vroeger zei ik altijd: “Van mij 
mogen ze het reces wel over-
slaan.” Ik zag er het nut niet 

zo van in, al die vrije dagen. Meer 
iets voor de VVD, dacht ik, Veel Vrije 
Dagen. ‘Werken zo lang het dag is’, 
daar ben ik mee opgevoed. Vandaar 
ook dat ik toentertijd in de winter 
aanmerkelijk minder uren draaide 
dan in de zomer. Het slaaptekort van 
de zomer haalde ik wel weer in tij-
dens m’n winterslaap.

Maar ja, de tijden veranderen, en ik 
met hen. Tegenwoordig ben ik blij 
als het weer reces is. Niet zozeer 
omdat ik werkschuw geworden ben 
of zo, maar het voordeel van een re-
ces is dat je weer eens normale en 
fatsoenlijke mensen ontmoet. Niet 
dat er op het Binnenhof alleen maar 
abnormale en onfatsoenlijke lieden 
rondlopen, dat gaat wat ver, maar 
het is natuurlijk niet voor niks dat ze 
mekaar in de Tweede Kamer af en 
toe “Doe ’s effe normaal man” toe-
roepen, en de ander dan antwoordt 
met: “Doe zelf us effe normaal!”  
Enfi n, ik heb tijdens het kerstreces 
weer hele volksstammen normale 
en fatsoenlijke vaderlanders over 
de vloer gehad die gevolg gaven 
aan mijn uitnodiging in de vorige 
propjes: “O, kom er eens kijken.” 
Die oproep was bepaald niet aan 
blindemansogen gericht. Het aantal 
aanvragen bleek veel hoger dan het 
aantal beschikbare plaatsen. Daarom 
nu een herkansing: in het voorjaars- 
of krokusreces hoop ik op donderdag 
21 en zaterdag 23 februari weer een 

tweetal rondleidingen te verzorgen. 
Wie mee wil, hij/zij kan zich melden 
via mdebruyne@tweedekamer.nl 

Vent! 
Tegen de tijd dat deze Banier ver-Banier ver-Banier
schijnt zal het in en buiten de SGP 
wel weer over ons geliefde thema 
gaan: de vrouw. Ik geloof niet dat 
ik veel toegevoegde waarde heb als 
het over vrouwen gaat, dus ik houd 
me maar wat afzijdig. Mijn animo om 
hierover nog iets te zeggen wordt 
mede getemperd door het feit dat die 
discussie al jáááááren loopt. En geloof 
me mensen, in al die jáááááren heb 
ik tussen alle argumenten nog nooit, 
maar dan ook nog nooit één nieuw 
argument gehoord. Alles wat erover 
te zeggen is,  is er al eens over ge-
zegd. Wat rest, is te herhalen wat er 
gezegd is en te zeggen wat er al is 
herhaald. Ik word er eerlijk gezegd 
ook een beetje moe van. En heel eer-
lijk gezegd niet zo’n beetje óók.

Maar misschien kan dit helpen.
Normale en fatsoenlijke mensen die 
ik rondleid door Den Haag weten dat 
ik in de Paleisstraat altijd halt houd 
bij het monument ter nagedachtenis 
aan de rol van koningin Wilhelmina 
in de oorlog. Wijzend op het stand-
beeld van de oude vorstin, zeg ik al-
tijd: “Wilhelmina was een vrouw uit 
één stuk. Dat kun je mooi zien aan 
dit standbeeld. Eén brok onverzette-
lijkheid, dat straalt er van haar af.” En 
dan vertel ik vervolgens het verhaal 

dat toen de Nederlandse regering in 
de meidagen van ‘40 in Londen aan-
kwam, de Koningin en het kabinet 
kort daarna werden voorgesteld aan 
Winston Churchill, een van de groot-
ste mannetjesputters uit de wereld-
geschiedenis. Toen deze vechtjas 
met sigaar na afl oop van dat onder-
houd weer naar z’n werkkamer liep, 
vroeg één van z’n medewerkers hem 
wat ie van die Nederlandse regering 
vond. Churchill antwoordde kort 
maar krachtig: “Als je het mij vraagt 
zit er maar één vent in die regering, 
en dat is de Koningin!” 

Misschien kunnen we daar als partij 
nog wat mee…..

Niet voor de poes…

En voor het overige verwijs ik naar 
een plakkaat dat al jaren op een 
vuilnisbak zit bij de ingang van het 
Haagse Bos. Dagelijks komen Hare 
Majesteit de Koningin en ik er langs, 
onze vorstin achterin de hofauto, ik 
op m’n rijwiel. Wat er op dat plakkaat 
staat verwoordt uitstekend wat ik 
vind. En het bevestigt me nog eens 
in m’n mening dat een goeie kat niet 
voor de poes hoeft te zijn… ■

EUROPA

Slavernij in West-Europa
Het nieuwe jaar zijn we gestart met een overleg met de 

EU-coördinator mensenhandelbestrijding, in samenwer-

king met Scharlaken Koord dat al 25 jaar hulp verleent aan 

prostituees. 

I
n 2012 bezochten we de Stichting 
Hart voor Moldavië. Die 
begeleidt meisjes die opgroeiden 

in kindertehuizen. Zij zijn erg 
kwetsbaar voor mensenhandel wat 
vaak eindigt in prostitutie - niet 
zelden in Nederland. Christenen 
uit reformatorische traditie gaat dit 
ook aan: uit onderzoek bleek dat 
van de prostitueebezoekers 15% 
christen én regelmatig kerkbezoeker 
is. Hier is behoefte aan preventie en 
begeleiding waar Scharlaken Koord 
zich voor inzet.

11 jaar jong…
Het is opvallend dat er de laatste 
jaren veel Oost-Europese vrouwen 
in de prostitutie werken, vooral uit 
Hongarije, Bulgarije en Roemenië. 
Veel van de prostituees doen dit 
werk gedwongen. Dit blijkt uit 
recente onderzoeksrapporten 
(Kwetsbaar beroep, Bureau Beke). 
Schattingen lopen uiteen van 50 
tot 90% van de prostituees. Deze 
misstanden komen voort uit de 
combinatie van armoede, kwetsbaar-
heid en verkeerde voorstellingen 
die meisjes krijgen door de verhalen 
van de mensenhandelaren. Dat zijn 
vaak bekenden van de meisjes in 
de dorpen waar ze vandaan komen. 
Weliswaar weet een deel van de 
meisjes dat ze voor prostitutie naar 
het Westen gaan, maar ze krijgen 

heel andere omstandigheden voorge-
spiegeld. De gedachte van vrijwillige 
prostitutie met hoge inkomsten slaat 
snel om in een situatie van uitbuiting 
en dwang. Uit onderzoek blijkt dat 
de leeftijd waarop meisjes worden 
misbruikt voor prostitutie is gezakt 
naar meisjes van slechts 11 jaar 
oud(!).

Uitbuiting wel verboden
In Nederland is een extra complica-
tie dat prostitutie gelegaliseerd is. Als 
meisjes uit Oost-Europa ‘vrijwillig’ 
naar Nederland gaan, is er moeilijk 
de hand op te leggen. Immers, er 
is vrij verkeer van personen in de 
Europese Unie en in Nederland 
is prostitutie legaal. Als ze bij een 
controle ouder dan 18 jaar blijken 
te zijn en de papieren zijn ook in 
orde, dan is het moeilijk optreden 
voor politie en justitie. Vaak willen 
vrouwen geen aangifte doen, omdat 
ze door de pooiers bedreigd worden 
met represailles tegen hun familie 
of kind. Hooguit kan uit andere 
signalen blijken dat er sprake is van 
dwang en uitbuiting. En uitbuiting 
is ook in Nederland illegaal en 
strafbaar. Een kwart van de Europese 
slachtoffers is minderjarig dus 
daar zouden de EU en de lidstaten 
sowieso tegen moeten optreden.

Europese bestrijding van deze 
mensenhandel is dus dringend 
geboden! Welke actie de Europese 
Unie onderneemt, leest u in de 
volgende De Banier. ■

“15% van de 

prostitueebezoekers 

is christen én 

regelmatig 

kerkbezoeker.”
Door Frank van der Maas beleidsmedewer-

ker Nederlandse delegatie van de EFD
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leeftijdgenoten. 

Volgens je collega’s bent je te 
typeren als ‘een bezige bij’.
Is dat zo? Blijkbaar kennen ze dan 
alleen maar de Janie in Den Haag. 

Zijn er bijzondere vaardigheden 
om – als enige SGP-vrouw op het 
Binnenhof – met al die mannen om 
te gaan?
Nou, zo bijzonder zijn die mannen 
nu ook weer niet. En dat je over een 
nieuwe aankoop geen lang gesprek 
moet verwachten, went ook snel. 
Volgens mij is het altijd nog fijner om 
alleen mannelijke collega’s te hebben 
dan enkel vrouwelijke. 

Wat is een belangrijke les die je 
geleerd hebt? 
Ik ben, denk ik, wel wat meer het 
relatieve van alles in gaan zien. Ik 
heb dat ervaren bij teleurstellingen, 
maar ook toen we overladen werden 
met reacties na Kees’ uitspraak over 
abortus na verkrachting. 
Sommigen zeiden: nu kunnen jullie 
die 3e zetel wel vergeten. Maar dat 
ging anders… ■

alles waar een mens maar druk mee 
kan zijn…

Mooie en moeilijke momenten: 
Mooi is als mensen geraakt zijn door 
onze boodschap en als je iets voor 
hen kunt bereiken. Moeilijk vind ik 
het als mensen de SGP hard aanval-
len op het in hun ogen niet-christelijk 
(genoeg) zijn. Heel ingrijpend vind ik 
de uitspraak van de Hoge Raad. Het 
gevoel van ‘ontreddering’ dat me die 
dag (van de uitspraak) overviel, komt 
weer boven als het erover gaat.

Wat maakt je werk bijzonder?
Het bijzondere zit ‘m vooral in de 
werkomgeving. Een sollicitatiege-
sprek met alle drie de Kamerleden 
vond ik destijds bijzonder; tjonge, 
dat ze daar hun kostbare tijd aan 
besteden! Kennelijk keek ik zelf toen 
ook anders tegen hen aan dan ik nu 
doe…

Noem eens een bijzondere afspraak 
Recent die van Kees met cabaretière 
Claudia de Breij. Langer geleden die 
van hem met het kroonprinselijk 
paar, dat een diner organiseerde met 

Janie, je staat niet te springen om 
publiciteit, maar… waarom dan 
werken op het Binnenhof?
Dat gaat prima samen, omdat ik op 
de achtergrond werk. Ik ben blij dat 
ik op déze manier dienstbaar kan 
zijn aan de partij die me lief is. Dat 
je soms niet onder publiciteit uit 
kunt, zij dan maar zo Ik begrijp dat 
het voor SGP-mannen niet altijd 
meevalt om het vrouwenstandpunt 
uit te leggen. Een enkele keer heb ik 
me daarom laten verleiden tot een 
gesprek daarover.   

Wat doe je zoal?
Alles wat nodig is om het 
functioneren van de fractie als 
geheel zo goed mogelijk te laten 
verlopen. Van een kopje koffie tot 
de stemmingslijsten en reageren op 
de toenemende stroom aan mails. Ik 
vind het heel belangrijk dat mensen 
het idee hebben dat ze hun verhaal 
bij ons kwijt kunnen. Buiten de 
SGP: Mijn (grote!) familie, huis, 
vrijwilligerswerk, koor en verder 

Ze zoekt geen publiciteit, maar soms is het noodzakelijk. Ze werkt liever met alleen mannen dan 

enkel vrouwen. Ze wordt positief geraakt als de SGP-boodschap aanslaat…

Door Sjon van der Ree Doolaard

BUITEN BEELD

Een ontmoeting met…

Janie de Jong, sinds 1998
werkzaam bij de SGP in 
Den Haag

ADVERTENTIES

 

Herenweg 25
Postbus 54
2750 AB  Moerkapelle

Voor al uw Voor al uw Voor al uw  nanciële zaken nanciële zaken
 onder één dak bij uw eigen
 nanciële coach. nanciële coach.

Email info@spekadvies.nl
www.spekadvies.nl

Tel.  079 593 12 41
Fax  079 593 34 56

V

Tel.  079 593 12 41
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Antiquariaat – Taxaties - Veilingen - Boek & Cadeau 
  
           Welkom in onze winkel 

Bijbels – Theologie - Romans-      
Jeugd/Kinderleesboeken – Cd’s  

Wenskaarten – Decoratie en 
speelgoed 

 Te koop gevraagd oude boeken 
 
 
Hoofdweg 202, 6744 WR Ederveen, 
 Telefoon 0318-574290 mobiel 06 51216184 

info@koolboeken.nl – www.koolboeken.nl 
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VESTIGINGEN   ADEE KEUKENS RIJSSEN   ARDI KEUKENS EN SANITAIR SINT-ANNALAND   ARMA KEUKENS EN SANITAIR NUNSPEET   
AVANTI KEUKENS EN SANITAIR KESTEREN   KEUR KEUKENS HAARLEM   PELMA KEUKENS GOES   WEBSITE WWW.DBKEUKENS.NL

Wij bieden meer dan prachtige keukens. Onze eigen 

montageteams monteren de keukens zorgvuldig. De af-

spraken die we maken, zijn helder en komen we altijd na. 

Bovendien zit service verlenen in onze genen. Logisch 

dat onze klanten ons waarderen met hoge cijfers.

NU SLECHTS 

5795,-
Compleet 
zoals afgebeeld!

HOGE SCORE
LAGE PRIJZEN!

Uitsluitend
tevreden klanten!
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OVERZICHT

Woord vooraf
Inhoud

M
ijn voornemen 

was iets te 

schrijven over de 

decentralisaties die door het 

kabinet wordt voorgestaan. 

Die decentralisaties biedt 

nieuwe kansen en mogelijk-

heden voor de kerken. Maar 

in plaats van een bijdrage te 

leveren over een  landelijke 

overheid die ‘terugtreedt’, 

wil ik nu schrijven over 

koningin Beatrix die binnen 

afzienbare tijd terugtreedt. 

Toch nog onverwacht 

heeft zij haar aftreden 

bekend gemaakt. Prins 

Willem-Alexander zal haar 

plaats D.V. op 30 april 2013 

gaan innemen. Koningin 

Beatrix heeft 33 jaar 

invulling mogen geven 

aan het koningschap. De 

Heere schonk haar kracht, 

gezondheid, inzicht en 

wijsheid. Ze staat bekend 

om haar grote dossierkennis 

en is de jaren door een 

samenbindende factor 

geweest in ons vaderland. In 

vreugde en verdriet leefde 

zij mee met het Nederlandse 

volk. Toegewijd, punctueel 

en plichtsgetrouw heeft zij 

haar ambt mogen vervullen. 

De laatste jaren zijn niet 

de gemakkelijkste jaren 

geweest voor onze vorstin. 

In 2002 stierf haar man 

prins Claus, die haar altijd 

tot grote steun is geweest. 

Begin 2012 raakte haar zoon 

prins Friso in coma door een 

skiongeluk. 

Aan het einde van het jaar 

zal het 200 jaar geleden zijn 

dat ons land Willem I tot 

koning kreeg. Daarnaast is 

onze vorstin op 31 januari 

75 jaar geworden. Dit leek 

koningin Beatrix een goed 

moment om terug te treden.

Bij de inhuldiging, bijna 33 

jaar geleden, sprak zij uit dat 

haar diepste wortels liggen 

in de bekende regels van 

ons volkslied “Mijn schild 

ende betrouwen, zijt Gij, 

o God, mijn Heer.” Ik hoop 

van harte dat prins Willem-

Alexander dat zal beamen 

en beleven als hij koning 

wordt.

Het einde van de regerings-

periode van koningin Beatrix 

bepaalt ons ook bij het 

einde van het aardse leven. 

Ons gebed zij dat koningin 

Beatrix en haar Nederlandse 

volk voorbereid mogen 

worden op de eeuwigheid 

die aanstaande is. Er dient 

ook gebeden te worden voor 

prins Willem-Alexander en 

prinses Maxima. Zonder de 

Heere kunnen zij niets doen. 

Er kan alleen geregeerd 

worden bij de gratie Gods. 

Onze vorstin en ook wij allen 

zullen aan het einde van ons 

aardse leven gesteld worden 

voor de Koning der koningen 

om rekenschap af te leggen 

van alles wat gedaan en 

nagelaten is. Dan zal de 

vraag voor ieder persoonlijk 

zijn: Waar zal ik zijn in de 

eeuwigheid? ■

Ds. A. van Heteren, Urk
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COLOFON

G E D E N K  D E N  S A B B A T D A G ,  D A T  G I J  D I E N  H E I L I G T .

Hoe lief is u 
de dag 

des HEEREN ?

Hoe lief is u 
de dag 

des HEEREN ?

DOELSTELLING:
Doel van de vereniging is met ernst te

streven naar de bevordering van de zon-

dagsrust en zondagsheiliging, zoals dat in

Gods Woord geboden wordt.

Uw ingevulde kaart kunt u sturen

naar onderstaand antwoord-

nummer. Een postzegel is dan

niet nodig. Ons kantoor is 

telefonisch bereikbaar op werk-

dagen tussen 9.00 en 16.00 uur.

Allerlei wetgevingen in ons land hebben er mede toe bijgedragen dat

de zondag meer en meer als een gewone dag wordt gezien. Nog

afgezien van het feit dat deze dag met sport en spel door miljoenen

in ons land wordt doorgebracht. Heeft u dat nog iets te zeggen? Of

zijn wij het zo gewoon gaan vinden dat we onze schouders er maar

over ophalen en daarmee zeggen: Er is toch niets meer aan te

doen...? Het is onze dure plicht om de dag des HEEREN waar te

nemen zoals de HEERE het Zelf ingesteld heeft in Zijn Woord. 

Bent u ook verontrust over de steeds verdergaande ontwikkelingen

waardoor de zondagsrust in ons land meer en meer in het geding is? 

Voor slechts 1 euro per jaar bent u lid van de vereniging. U kunt

voor opgave naar ons kantoor bellen, faxen of mailen. Of stuur een

briefkaartje naar ons antwoordnummer. 

Bij voorbaat hartelijk dank!

Onze vereniging probeert landelijk de zondagsontheiliging te bestrij-

den en de zondagsrust te bevorderen. Moge onder de inwachting van

Gods zegen onze geringe arbeid tot een zegen gesteld worden. 

Kantoor: 
Fred. van de Paltshof 15,

3911 RA Rhenen. 

Tel. 0317-614398 

Fax. 0317-616044

Antwoordnr. 2218, 

3900 ZB Rhenen

info@verenigingzondagsrust.nl

Postbank: 878.628

Adv. Terdege formaat april 08  09-10-2008  13:37  Pagina 1
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MEDITATIE

Bidden voor de stad
Jeremia schrijft een brief aan de ballingen in Babel. In zijn brief geeft hij hen een provocerend 

advies: ze moeten in het verre en vreemde Babel huizen bouwen en tuinen aanleggen. Jeremia roept 

deze ballingen en hun kinderen op te trouwen en kinderen te krijgen. Alsof het nog niet genoeg 

is, dringt de profeet er bij hen op aan de vrede van de stad te zoeken door voor haar te bidden.

D
e ballingen moeten bidden 
voor degenen die hen uit 
hun vertrouwde omgeving 

weggevoerd hebben. Geen gebed om 
wraak, maar een gebed om vrede 
voor Babel. Jeremia wijst het volk in 
de ballingschap niet de weg van de 
verbittering of de rebellie tegen hun 
overheersers. Dan lopen ze de Heere 
alleen maar in de weg. De profeet 
wijst deze ballingen op een punt aan 
de horizon. Zeventig jaar moeten zij 
in ballingschap blijven, maar daarna 
zal God ingrijpen.

Jeremia verbindt in dit vers de 
vrede van Babel met de vrede van 
de ballingen. Hij wijst hen erop dat 
ze zich niet moeten terugtrekken in 
een eigen subcultuur, maar dat ze 
gericht moeten zijn op het grotere 
verband van de stadsamenleving. 
De oogkleppen moeten af en de blik 
op Babel moet worden gescherpt. 
Als het Babel welgaat, varen ook de 
ballingen wel. 

Dit nummer staat in het teken van de 
gemeente en de komende gemeente-

raadsverkiezingen. Zijn de woorden 
van de profeet – al verkeren wij in 
totaal andere omstandigheden dan 
de ballingen in Babel – niet heel 
actueel? Koester geen wrok of bittere 
gedachten in de richting van uw 
omgeving. De Heere vraagt gebed 
om de vrede van de burgerlijke 
gemeente waarin u woont. Zelfs al 
zou u uw woonplaats als een oord 
van ballingschap ervaren. 

Dit vraagt om zelfverloochening. 
Wat kunnen we vervuld zijn met 
revanchegevoelens richting de 
omgeving, ook als we een plaats 
op de kandidatenlijst krijgen. We 
zullen in het college de seculiere 
partijen eens laten zien dat wij er 
zijn. De Heere vraagt echter in de 
eerste plaats ons gebed. Hij toont ons 
dat het welzijn van de burgerlijke 
gemeente en de christelijke gemeente 
nauw aan elkaar verbonden zijn. 
Hierin klinkt de roeping door om 
ons niet terug te trekken in de veilige 
beslotenheid van de eigen subcul-
tuur, maar om de luiken naar de 
buitenwereld te openen. In de vrede 

van de eigen stad of het eigen dorp 
ligt de vrede van de eigen achterban 
besloten. Hoe kan ik gericht zijn op 
het welzijn van de stad? Hoe breng 
ik zo’n houding in praktijk als de 
omgeving vijandig of de sfeer in de 
raadszaal grimmig is? Dat kan ten 
diepste alleen als u – net als Jeremia 
– door het geloof zicht gekregen hebt 
op die punt aan de horizon van onze 
tijd: Christus’ wederkomst. Dan 
hoeft u niet te helpen het rijk van 
God hier op aarde te organiseren. 
Wel mag u dan, in het gelovig zien 
op Christus en in afwachting van 
Zijn komst, uw verantwoordelijkheid 
voor de stad nemen. ■

VOORZITTER

pkv. Het is goed om daarbij in acht 
te nemen dat een besluitvormende 
vergadering meer is dan het 
uitbrengen van een stem voor of 
tegen. Er vindt ook nog een laatste 
gedachtewisseling plaats en even-
tuele amendementen worden na 
toelichting in stemming gebracht. 
Dat kan en mag van invloed zijn op 
de uiteindelijke stemming, omdat 
dit niet in de overwegingen van 
de pkv kon worden meegenomen. 
Als dat niet het geval zou zijn, 
zouden we kunnen volstaan met 
innemen van stembriefjes. Dat zou 
onreglementair en in strijd zijn met 
het gewicht van de zaak waarover 
de partij, naar het HB van harte 
hoopt, een breed gedragen positief 
besluit zal nemen in het licht van 
onze staatkundig gereformeerde 
opdracht. Moge het zijn onder 
Gods zegen. ■

Op 14 januari jongstleden heeft het Hoofdbestuur (HB) het inmiddels 

bekende voorstel gepresenteerd. Daarop volgden een zevental druk-

bezochte avonden van Goes tot Roden voor pkv-bestuursleden. 

Van voorstel naar besluit

“En zoekt den vrede der stad, waarhenen Ik 

u gevankelijk heb doen wegvoeren, 

en bidt voor haar tot den HEERE; want in haar 

vrede zult gij vrede hebben.”

Jeremia 29:7

ds. D.J. Diepenbroek, Sint-Annaland

M.F. van Leeuwen

Regiobijeenkomsten
In deze bijeenkomsten was er volop In deze bijeenkomsten was er volop 
gelegenheid om op de toelichting gelegenheid om op de toelichting 
te reageren. Het HB waardeert de te reageren. Het HB waardeert de 
goede toonzetting tijdens deze goede toonzetting tijdens deze 
avonden. Er was waardering dat het avonden. Er was waardering dat het 
HB haar verantwoordelijkheid heeft HB haar verantwoordelijkheid heeft 
genomen. Maar er was ook kritiek 
en zorg. Dat is begrijpelijk, want 
partijbreed wordt het arrest van de 
Hoge Raad ervaren als een inbreuk 
op het eigene van de SGP. Het meest 
indringend waren enkele vragen 
hoe het HB naar eer en geweten in 
het licht van Gods Woord tot dit 
voorstel heeft kunnen komen. Als 
voorzitter en voorlichter op deze 
avonden meende ik daar terughou-
dend op te moeten reageren, omdat 
met een persoonlijke beleving geen 
claim gelegd mag worden op een 
vergadering. Zeker niet door een 
voorzitter. Daar kon op zo’n moment 
een ‘waarnemer’, onze politiek leider 
de heer Van der Staaij, een goede 
aanvulling op geven. Hij heeft die 
worsteling in de besluitvorming 
naar eer en geweten  van dichtbij 
meegemaakt.

Ledenvergaderingen
Meerdere keren kwam de tweeledig-

heid ter sprake. Enerzijds blijft het 
Beginselprogramma onaangetast en 
anderzijds wordt aan het Algemeen 
Reglement een artikel toegevoegd 
met als kerninhoud dat het geslacht 
van de kandidaat niet bepalend 
mag zijn bij de selectie voor de mag zijn bij de selectie voor de 
kandidatenlijst. Die tweeledigheid 
veroorzaakt een onmiskenbare span-
ning. Dit is echter een rechtstreeks 
gevolg van de tweeledigheid en de 
spanning die er zit in de uitspraak 
van de Hoge Raad. Het HB had die 
spanning kunnen oplossen door het 
Beginselprogramma op dit punt te 
wijzigen. Maar dat druist in tegen 
onze overtuiging dat niet de buiten-
wereld ons standpunt bepaalt, maar 
dat Gods Woord richtinggevend is 
voor onze opvattingen. Het voorstel 
beschrijft niets meer, maar ook 
niets minder dan wat nu helaas de 
juridische werkelijkheid is! Neemt 
u ook het bovenstaande mee in uw 
overwegingen? 

Besluitvormende vergadering
De partij hoopt in een extra 
huishoudelijke vergadering op 16 
maart een besluit te nemen. De 
afgevaardigden krijgen een mandaat 
mee. De inhoud daarvan bepaalt de 
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Wat is het belang van die goede 
terugkoppeling?
“Het belangrijk om de communi-
catie tussen de gemeentelijke en 
plaatselijke kiesverenigingen goed 
op peil te houden. Als mensen zich 
niet geïnformeerd voelen, levert dat 
onnodige onrust op. De terugkoppe-
ling naar de leden van de pkv’s is van 
belang. Zij moeten in de gelegenheid 
worden gesteld om hun mening te 
geven. Door een goede communi-
catie krijg je een solide draagvlak 
voor beslissingen. Het is fijn om een 

de eerste stappen. Het is zelfs aan 
te raden om er nog vroeger mee te 
beginnen.” 

Waarom?
“Er zijn heel veel stappen te 
nemen. Een kieslijst moet 
samengesteld worden. Bij ons heeft 
de selectieadviescommissie daar 
een grote rol in gespeeld. Alle 
beslissingen moeten ook weer 
goed teruggekoppeld worden. 
Dat kost tijd, maar het is wel heel 
belangrijk.”

Hoeveel weken voor de verkiezingen 
begon de voorbereiding?
Sjaak Grootenboer: “Op 22 
november 2012 waren de tus-
sentijdse verkiezingen op Goeree-
Overflakkee. In de voorbereidingen 
kun je eigenlijk niet spreken over 
weken, maar over maanden. Bij 
ons zijn er tien maanden voor de 
verkiezingen namen ingediend voor 
de kandidatenlijst. Dat was een van 

beslissing te nemen waarvan je weet 
dat hij door velen wordt gedragen.”

Jullie waren er vroeg bij met een 
herindeling. Was dat zo’n grote 
wens?
“Nee, om eerlijk te zijn waren er 
ook wel heel wat tegenstanders, 
maar we zagen wel aankomen dat 
Den Haag deze kant op wilde gaan. 
De noodzaak van samengaan werd 
niet door iedereen gezien, maar we 
moesten wel onze verantwoordelijk-
heid nemen. We probeerden dit 
goed uit te leggen naar de leden. De 
vier voormalige gemeenten moesten 
er allemaal bij betrokken worden.”

Waarom een 
selectieadviescommissie?
“In onze situatie was zo’n commissie 
noodzakelijk. We hadden te maken 
met vier voormalige gemeenten en 

vijf pkv ’s. Om zorgvuldig te werk te 
gaan werden ook twee externe leden 
van buiten Goeree-Overflakkee 
opgenomen. Er zijn gesprekken met 
kandidaten gevoerd. Ook is rekening 
gehouden met de gestelde criteria en 
de gevoeligheden in de verdeling van 
de lijstplaatsen over de verschillende 
woonkernen.”

Wat is een belangrijke les?
“Misschien noem je dit niet echt een 
les, maar wat mij het eerst te binnen 
schiet, is de afsluiting voorafgaand 
aan de verkiezingsdag. De vele 
voorbereidingen werden afgesloten 
met een tijdrede. Dat gaf zo veel 
verbondenheid! Met deze combi-
natie wordt het echt ‘Bid en werk’. 
Wat mij betreft gaan we de volgende 
keer alle kerken aanschrijven om er 
een gezamenlijke bijeenkomst van te 
maken.” ➜

Door Sjon van der Ree Doolaard

INTERVIEWINTERVIEW

Een gesprek over het thema SGP & Gemeente

“Regeren is vooruitzien 
én vooruitwerken!”

De Gemeenteraadsverkiezingen zijn in maart 2014 D.V. Nog dertien maanden de tijd. 

Kiesverenigingen hoeven daar voorlopig nog niet aan te denken. En leden… ach, voor hen is het 

allemaal veel te vroeg om over gemeenteraadsverkiezingen te praten. Voor de zekerheid gaan 

we toch maar navragen of deze uiterst geruste en ontspannen houding wel klopt. We gaan in 

gesprek met een bestuurslid uit de kersverse gemeente Goeree-Overflakkee, Sjaak Grootenboer. 

Ook spreken we met Jan Polinder, wethouder in de gemeente Elburg.

Raamwerk verkiezings-
programma

Het ‘Raamwerk verkiezingspro-

gramma’, wát is het en wáár is 

het te vinden?

Wat? - Een raamwerk, een 

geraamte van een algemeen 

verkiezingsprogramma. Dit moet 

vertaald worden naar uw lokale 

situatie. 

Waar? - Bestuursleden kunnen 

het vinden in het losbladig Hand-

boek, hoofdstuk Verkiezingen, 

tabblad 2. (April 2013 komt het 

SGP-partijbureau met een nieuwe 

aanvulling van het losbladig 

Handboek, waaronder een nieuw 

raamwerk.)
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Decentralisatie

Decentralisatie is een term die je 

vaak hoort. Wat is het?

De overheid in Den Haag is de 

centrale overheid. ‘Den Haag’ 

schuift sommige taken echter naar 

de provinciale, of nog kleiner, lokale 

overheden. Dit afschuiven van taken 

naar provinciaal en lokaal bestuur 

heet decentralisatie. 

Als je iets centraliseert, zorg je dat 

het centraal geregeld wordt, in 

dit geval in Den Haag. Als je iets 

decentraliseert, is dat het tegen-

overgestelde. Net als met motiveren 

en demotiveren. Ze zijn elkaars 

tegenpolen.

Een voordeel: lokale overheden staan 

vaak dichter bij de burger en kun-

nen beter zien wat er écht nodig is.

Een nadeel: lokale overheden heb-

ben soms te weinig middelen en 

slagkracht om een probleem op te 

lossen.

Permanente campagne

V
eel SGP fracties en kiesverenigingen bereiden zich 

dit jaar voor op de komende gemeenteraadsver-

kiezingen in 2014 D.V. Voor de SGP op Goeree-

Overfl akkee geldt dit niet, aangezien er vorig jaar herinde-

lingverkiezingen zijn geweest. Daarbij werd de SGP op het 

Zuid-Hollandse eiland in een keer de grootste SGP-fractie 

van Nederland. Ondanks een lage opkomst wist de SGP 

door middel van een aansprekende campagne 500 kiezers meer te overtuigen dan 

voorheen. Met maar liefst 9 van de 29 zetels mogen we in de raad van Goeree-

Overfl akkee vertegenwoordigd zijn. 

Soli Deo gloria (= alleen God de eer)
Vergeleken met vorige gemeenteraadsverkiezingen zou de SGP op maximaal 7 

zetels zijn uitgekomen (Tweede Kamer: 5). Daarbij blijkt wel dat een dergelijke 

uitslag niet te berekenen is. Dankbaar en blij zijn we dat de Heere harten neigde 

om voor de SGP te kiezen. Hem komt alleen de eer toe.

‘Waarden en normen’, ‘afspraak = afspraak’, ‘Woord houden’, ‘betrouwbaarheid’ 

en ‘Daad bij het Woord’ zijn herkenbare motto’s die burgers aanspreken in een tijd 

waarin veel op ‘de helling’ wordt gezet. Belangrijk is daarbij het Kompas waarop 

politiek wordt bedreven. Gelukkig zien kiezers binnen en buiten de SGP de waarde 

hiervan in. Dat geeft moed voor de toekomst, ook voor de verkiezingen van 2014.

Ora et labora (= bid en werk)
Ora et labora is zeker van toepassing op al de werkzaamheden die gedaan worden 

rondom de verkiezingen. Door het instellen van een permanente publiciteitscom-

missie is de publiciteit voor, tijdens en na de verkiezingen geborgd. Op Goeree-

Overfl akkee doen we dat met inbreng van alle geledingen: Gemeentelijke en plaat-

selijke kiesverenigingen, SGP-jongeren en leden van de (steun)fractie. Van groot 

belang is dat de SGP regelmatig laat zien waarvoor zij in de samenleving staat. Dat 

moet dus niet alleen in de raad of met de verkiezingen. Het is daarom goed om 

gezamenlijk met bestuurders van kiesverenigingen de handen ineen te slaan en 

te laten zien welke activiteiten worden ondernomen. Eigenlijk is de campagne nu 

pas begonnen. ■

Peter Grinwis

Fractiesecretaris en voorzitter publiciteitscommissie 

SGP Goeree-Overfl akkee.

    

        @PeterGrinwis              pcgrinwis@sgpgo.nl

KANTTEKENING
In deze rubriek vindt u een reactie van iemand uit de praktijk, 
deze keer Peter Grinwis, fractiesecretaris en voorzitter publiciteitscommissie 
SGP Goeree-Overfl akkee.

INTERVIEW INTERVIEW

wordt naar een minimale omvang 
van 30.000 inwoners, maar ook dan 
is er nog een hele weg te gaan.”

Hoe belangrijk is autonomie?
“Heel belangrijk, zeker als je hecht 
aan het vasthouden van identiteit. 
Dat geldt vooral voor gemeenten 
met christelijke partijen in een sterke 
positie.”

Is het belang van de gemeenteraad 
anders dan in 2010?
“Nee, niet echt, maar als het belang 
wordt onderkend, is dat al heel wat. 
We moeten uitstralen dat we het 
werk serieus nemen.” ■

        @PeterGrinwis              pcgrinwis@sgpgo.nl

Jan Polinder

het doen van uitspraken hoe we de 
verschillen zien met onze medebroe-
ders en –zusters.”

Hoe kunt u als wethouder samen-
werken in de voorbereidingen op de 
verkiezingen?
Jan Polinder: “In Elburg is een 
verkiezingscommissie samengesteld 
van raadsleden, schaduwfractieleden 
en de wethouder. Ook de wethouder 
staat regelmatig op de verkiezings-
lijst. Verder wordt deze aangevuld 
met jongeren en andere leden met 
een specifieke deskundigheid. 
Als wethouder kun je dus prima 
meewerken in de voorbereidingen in 
commissies.”

Den Haag wil gemeenten van meer 
dan 100.000 inwoners. Kan de 
gemeente er nog wel zijn voor haar 
burgers?
“Persoonlijk denk ik dat in landelijke 

gebieden de gemeenten met een 
dergelijke omvang veel te groot zijn. 
Je hebt dan weer wijkraden en derge-
lijke nodig om toch weer dicht bij de 
burger te staan. Allerlei vormen van 
samenwerking maken een organisa-
tie er niet overzichtelijker op.

De andere kant is dat kleine gemeen-
ten het steeds moeilijker hebben 
met hun taken, naar mate die steeds 
omvangrijker worden. Ik kan me 
best voorstellen dat er gestreefd 

Hoe kan de SGP zich onderscheiden?
“De zondagsrust was een belangrijk 
punt in de verkiezingen. We moeten 
het ook aandurven om te toetsen 
aan Gods woord. Je onderscheidt je 
dan door de vasthoudendheid aan 
de grondslag. Dat is van wezenlijk 
belang en wordt door velen 
gewaardeerd.”

Jan Polinder vult aan: “We moeten 
als eenheid naar buiten treden. We 
moeten ons niet laten verleiden tot 

“Het is zelfs aan te 

raden om er 

nog vroeger mee te 

beginnen.”
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I
n regionale bijeenkomsten is het 
voorstel dat bij kandidaatstelling 
het geslacht rechtens geen rol 

mag spelen in een goede verstand-
houding besproken met de bestuurs-
leden van de kiesverenigingen. Op de 
huishoudelijke vergadering van maart 
D.V. zal hierover worden besloten. 
Het voorstel verdient het om brede 
steun te krijgen, omdat het in de 
gegeven omstandigheden een nood-
zakelijke en verantwoorde stap is. 

Beginsel ongewijzigd
Het beginselprogramma wordt niet 
aangepast. Dat is belangrijk. Het 
Hoofdbestuur laat daarmee duidelijk 
zien dat niet de buitenwereld onze 
opvattingen bepaalt. Daar gaan wij 
als partij zelf over. Doorslaggevend 
voor wat wij vinden, is wat het 
Woord van God zegt. Ook als het 
tegen de tijdgeest indruist. 

Reglement aangevuld
Wat verandert wel? Het Algemeen 
Reglement, de interne regels die 
wij binnen onze partij hanteren. De 
einduitkomst van slepende rechts-
zaken is helaas een voor de SGP 
negatieve uitspraak van de Hoge 
Raad. In lijn daarmee erkent het 
nieuwe artikel dat het geslacht van 
de kandidaat niet bepalend mag zijn 
bij de selectie van kandidaten voor 
de kandidatenlijst. Daar kunnen we 
niet omheen.

Niet afwachten
Is het niet beter om af te wachten 
wat de staat doet? Juist ook vanuit 
het Binnenhof zou ik zeggen: nee. 

De politieke meerderheid vindt 
dat er al te lang is gewacht met 
het uitvoeren van de uitspraak 
van de Hoge Raad. Als wij de 
lichtste mogelijkheid – erkenning 
van het geldende recht in ons 
reglement – laten lopen, dan roepen 
wij verdergaande maatregelen over 
ons af. De staat kan namelijk geen 
partijreglementen aanpassen, maar 
wel wetten maken die verplichten 
dat er altijd een of meer vrouwen op 
een kandidatenlijst moeten staan. 
Die werkelijkheid bepaalt ook mede 
onze verantwoordelijkheid.

Tot slot nog dit. Laten we, ook bij 
verschil van inzicht, elkaar in onze 
partij vasthouden in wat ons bindt. 
Man en vrouw zijn gelijkwaardig, 
maar niet hetzelfde. Hoe de con-
crete vertaalslag hiervan in staat 
en maatschappij ook uitpakt, dit 
Bijbels uitgangspunt botst met een 
verabsoluteerd gelijkheidsdenken 
waarin er geen enkel verschil mag 
zijn. Het is en blijft onze plicht daar 
met overtuiging stelling tegen te 
nemen. ■

Het voorstel van het Hoofdbestuur is de gewetensvolle uitkomst van een zorgvuldig beraad. Als 

adviseur van het Hoofdbestuur heb ik van nabij gezien welke worsteling hieraan voorafging. 

Sterk leeft het besef dat er alleen zegen op rust als er biddend om wijsheid, een Bijbels 

verantwoorde weg wordt ingeslagen. Dat stond en staat voorop.

De verkiezings-
uitslag

BINNENHOFADVERTENTIES

De verkiezings-
uitslag
De verkiezings-
uitslag

Het Hoofdbestuur heeft een verstandig besluit 
genomen in een lastige kwestie:

“Welke gevolgen worden 
verbonden aan de uitspraak van de 
Hoge Raad inzake de SGP?”

Door Kees van der Staaij

Betrokken en 
  verantwoordelijk
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T (0341) 45 13 60  -  F (0341) 45 13 76  -  M (06) 51 15 75 52

herman@kantoorvandenberg.nl
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aanvoering van D66-parlementariërs 
komt op voor de positie van homo-
seksuele leraren. Ze vinden dat iedere 
school aandacht moet besteden aan 
homoseksualiteit, zonder de aanleg of 
praktijk te veroordelen. Met andere 
woorden: gereformeerden die homo-
seksualiteit als ziekte zien, mogen dat 
standpunt niet alleen niet meer uit-
dragen op school – begrijpelijk – maar 
worden, als D66 haar zin krijgt (…) 
ook verplicht om enthousiast over 
homoseksualiteit te doceren.

Bij de strijd tegen de ‘weigerambte-
naar’ bekruipt me hetzelfde onbeha-
gen. Alleen dat begrip al. Ze zijn ver 
in de minderheid, dus in praktijk kan 
ieder homostel zich - gelukkig – in 
elke gemeente laten trouwen. Maar 
het gaat de seculieren om die paar 
ambtenaren die daar geen trek in heb-
ben. Die moeten worden aangepakt. 
Ontslagen.Weg.
Wanneer je seculiere politici hoort 
praten – mensen op wie ik doorgaans 
stem – bekruipt me het onaangename 
gevoel hier met overwinnaarsrecht 
van doen te hebben. Prinzipienrei-
terei – precies wat onkerkelijken in 
het verleden zo vervelend vonden van 
confessionele politici. (…)

Ik blijf liberaal, ook na jaren van 
groeiende ergernis, op het Binnenhof, 
over het kortzichtige tamboereren op 
een ‘neutrale overheid’. Maar ik ben 
geen liberaal van het zuiverste water 
meer. Het radicaal individualisme dat 
daar tegenwoordig bij blijkt te horen, 
is een doodlopende weg.” ■

 van mening te veranderen. (…) 

Hier is de kans om in te zien hoe diep 
de houding tegenover Joden veran-
kerd is in het Midden-Oosten en hoe 
deze het begeerde maar ongrijpbare 
vredesproces tussen Israël en de 
Palestijnen beïnvloedt. In het kielzog 
van de Arabische Lente willen de 
bevolking en haar nieuwe leiders hun 
idealen omzetten in beleid. Voor te 
velen van hen is één van die idealen 
het einde van de vrede met Israël…”

Seculiere dominees
Van de grote landelijke dagbladen 
is de NRC zonder twijfel de meest NRC zonder twijfel de meest NRC
seculiere. De krant maakt er ook 
geen geheim van een liberale krant 
te zijn. Zij het dat je verschillende 
soorten liberalen hebt: hyperradi-
calen, type D66 zeg maar, of meer 
VVD-liberalen: leven en laten leven.

Pieter van Os, redacteur van de 
NRC, vindt zichzelf een overtuigd 
liberaal, maar ergert zich aan ‘de 
kruistocht van zijn bondgenoten 
tegen iedereen die niet seculier is.’ 
Over zijn ervaringen in ‘eigen kring’ 
schreef hij een heel mooi persoonlijk 
getint stuk in Volzin, een magazine 
met oog voor religie, zingeving en 
spiritualiteit. Kop boven het verhaal: 
‘Stop de seculiere dominees’. Onder-
schrift: ‘Liberalen zijn intolerant 
voor alles wat gelooft’. 

“Een Kamermeerderheid onder 

Joden en islam
Ook daar doet ze nog veel van zich 
spreken. Ze schrijft in grote dagbla-
den zoals de New York Times. Eén 
van die stukken werd gepubliceerd 
in de Volkskrant. Het gaat over de 
verhouding tussen de Joden en de 
islam, geïllustreerd aan de hand van 
wat er nu in Egypte gebeurt. 

“De pasgekozen Egyptische president 
Morsi zei drie jaar geleden tegen zijn 
volgelingen: ‘Voed onze kinderen 
en kleinkinderen op in haat’ tegen 
Joden en zionisten. Niet lang daarna 
beschreef de toenmalige leider van 
de Moslimbroederschap zionisten 
als ‘bloedzuigers die Palestijnen 
aanvallen’, ‘oorlogshitsers’ en ‘afstam-
melingen van apen en varkens.’

Deze uitspraken zijn walgelijk, maar 
ze zijn niet nieuw noch schokkend. 
Als kind dat opgroeide in een 
moslimgezin hoorde ik mijn moeder, 
andere verwanten en buren Joden 
voortdurend dood wensen. (…) 
Onze religieuze leraren in de moskee 
maakten extra tijd vrij om te bidden 
voor de vernietiging van de Joden.

Al te lang is de alom aanwezige 
Midden-Oosterse kwalificatie 
van Joden als moordenaars in het 
Westen afgedaan als een extreem 
standpunt van marginale groepen. 
Dat is niet zo. In feite zijn moslims 
die Joden zien als medemensen met 
recht op een eigen staat een minder-
heid die sterk onder druk staat 

Door Menno de Bruyne

De SGP heeft iets met de binnenvaart. Wat zeg ik: niet ‘iets’, maar heel veel. Twee van onze 

Kamerleden waren na hun Haagse jaren actief als voorzitter van de christelijke schippers. Op 

nogal wat binnenvaartschepen wappert fier de SGP-vlag. In december en januari ontving ik in de 

Kamer ongeveer 30 enthousiaste leerlingen en een paar begeleiders van schippersinternaat De 

Driemaster. Kortom: de banden van de SGP met de binnenvaart mogen er zijn.

Ze was zeer spraakmakend: Ayaan Hirsi Ali. Uit Somalië 

gevlucht naar Nederland, politiek actief bij de PvdA, daarna 

overgestapt naar de VVD, waarvoor ze in 2003 lid werd van 

de Tweede Kamer. Haar kamerlidmaatschap was tumultu-

eus, evenals het einde ervan. Het kabinet-Balkenende II 

struikelde over haar paspoort, waarna ze naar de VS vertrok.

Zo vaart de SGP
Joden, islamieten en seculieren

VAN EEN ANDERTERUGBLIK

Uiteraard heeft dit boekwerk een 
ereplaats gekregen in de werkkamer 
van onze ‘Veense’ binnenvaart-
woordvoerder: Bestevaer Bisschop.

Boeren en vissers
Zoals bekend krijgen de boeren 
(mest) en de vissers (vangsten) te 
maken met allerlei beperkingen. ‘Den 
Haag’ en ‘Brussel’ leggen die op, vaak 
op basis van allerlei onderzoeken 
waaruit zou blijken dat dat nodig is. 
Maar kloppen al die onderzoeken wel?

Allerlei modellen en rekenmethodes 
zijn namelijk gebaseerd op aanna-
mes die bij nader inzien twijfelachtig 
blijken te zijn. Zo stroken de waar-

D
at werd nog eens onderstreept 
door de aanbieding aan 
Roelof Bisschop van het 

‘Jaarboek Binnenvaart 2012’. In dat 
boek aan onze nieuwe woordvoerder 
binnenvaart staat voorin een mooie 
opdracht. Ik citeer een stukje: 
“Bij dezen willen wij u en de fractie 
van de SGP veel ‘Heil en Zegen’ voor 
het nieuwe jaar toewensen. Heel veel 
sterkte toegewenst om Gods Woord 
nog te laten klinken te midden van 
een landspolitiek waar geloof in God 
de Schepper zo veraf staat. (…) Wij 
zijn zo vrij u het Jaarboek 2012 aan 
te bieden. Gezien uw portefeuille 
hebben wij gemeend door middel 
van dit boek u enige informatie te 
verstrekken over datgene wat leeft 
in de binnenvaart. Het geeft aan 
hoe het schippersleven kan zijn. Wij 
wensen u veel lees- en kijkplezier. Met 
een vriendelijke groet, Cobi en Kees 
Kruijt” 

“Bestevaer Bisschop, 
binnenvaartwoord-

voerder”

nemingen van de vissers, die de zee 
op hun duimpje kennen, lang niet 
altijd met die van de biologen. Ook 
sommige wetenschappers hebben 
zo hun twijfels. Zo presenteerde de 
aan de Universiteit van Wageningen 
verbonden dr. Egbert Lantinga 
onlangs onderzoeksresultaten die 
de meetmethode, berekeningen 
en modellen onder het mest- en 
natuurbeleid ter discussie stellen. 

Reden voor Elbert Dijkgraaf om, 
gesteund door VVD, PVV en CDA, 
aan de bel te trekken bij staats-
secretaris Dijksma van Landbouw. 
De vragen zijn feitelijk een oproep 
aan de regering om het beleid niet 
(meer) te baseren op discutabele 
aannames en veronderstellingen die 
niet hard te maken zijn. 

Hebreeuws
In Leiden kan iedereen al vanaf 
1693 (!) Hebreeuwse en Joodse 
studies volgen. Die studies dreigen 
nu te worden opgedoekt – bezuini-
gingen. De SGP heeft er begrip voor 
dat er op kleinere studies gekort 
moet worden. Dat wil echter niet 
zeggen dat iedere maatregel op onze 
steun kan rekenen. Het schrappen 
van deze zo oude en unieke studies 
dus niet. Kamerlid Bisschop tekende 
er protest tegen aan in vragen aan de 
minister van Onderwijs. ■

Wilt u dit initiatief steunen?
http://petities.nl/petitie/red-he-http://petities.nl/petitie/red-he-
breeuwse-en-joodse-studies-in-leidenbreeuwse-en-joodse-studies-in-leiden
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een toekomstvisie waarin het dorp 
toegroeit naar 5500 inwoners. Er 
zijn plannen voor een dorpshart 
met winkelvoorzieningen, eerstelijns 
gezondheidszorg en huisvesting voor 
ouderen. 
Als kleine gemeente voert Rens-
woude de meeste taken waaronder 
de WMO zelfstandig uit. Waar 
nodig worden taken uitbesteed zoals 
sociale zaken en crisisbeheersing. 
Hiervoor is er een dienstverlenings-
overeenkomst met Veenendaal. 
Afvalverwerking en milieutaken 
worden in gemeenschappelijk ver-
band uitgevoerd. Ook is Renswoude 
onderdeel van Food Valley met als 
doel innovatie van de ‘agrofoodsec-
tor’. De komende tijd zal het Rijk 
verschillende taken naar de gemeen-
tes overhevelen. Door een nauwe 
samenwerking met buurgemeenten 
kunnen deze taken op een goed 
niveau worden uitgevoerd. ■

kiezingen ligt doorgaans boven de 
85%. Sinds 1960 is tevergeefs vier 
maal geprobeerd om de gemeente 
ergens anders bij te voegen. Bij de 
laatste herindelingsprocedure werd 

door de provincie een inspraak-
avond georganiseerd waar de bur-
gers massaal op afkwamen. Stichting 
Renswoude Zelfstandig organiseerde 
een fakkeloptocht. Dit bracht 1.200 
inwoners op de been. 
Ook binnen het gemeentebestuur 
staat het zelfstandig willen blijven 
niet ter discussie. Renswoude heeft 

Lokale eigenheid
Renswoude heeft een oppervlakte 
van 18,5 km2 met veel agrarische 
bedrijven. Daarnaast zijn er non-
foodbedrijven, machinerie-, staal-
constructie- en transportbedrijven 
en is het hoofdkantoor van Kruidvat 
in het dorp gevestigd. De gemeente 
heeft korte lijnen met ondernemers 
en faciliteert hen waar nodig is. Dit 
heeft als resultaat dat Renswoude 
in de landelijke top-5 is beland bij 
een klanttevredenheidsonderzoek 
door een ondernemersorganisatie. 
Het voorzieningenniveau is hoog en 
het dorp kent een bloeiend vereni-
gingsleven met veel vrijwilligers. 
Renswoude is procentueel de snelst 
groeiende gemeente van de provin-
cie Utrecht. Op dit moment wordt 
door de gemeente zelf de woonwijk 
Beekweide ontwikkeld, waarbij star-
ters goed aan bod komen. Daarnaast 
heeft de gemeente een eigen woning-
bedrijf bestaande uit 360 woningen. 
De meerjarenbegroting is tot 2016 
sluitend.

Autonomie van de gemeente
De gemeenteraad bestaat uit de vier 
politieke partijen CDA, SGP, VVD 
en Dorpsbelangen die in totaal elf 
raadszetels hebben. In het dagelijks 
bestuur hebben het CDA en de SGP 
zitting en beide partijen leveren een 
wethouder.
De inwoners van ons kasteeldorp 
hechten sterk aan hun autonomie. 
De opkomst bij gemeenteraadsver-

Renswoude is landelijk vooral bekend door al vele jaren als een van de eerste gemeenten haar 

verkiezingsuitslag te presenteren. Daarnaast kwam de gemeente in 2010 breed in het nieuws 

vanwege haar succesvolle strijd om het behoud van de gemeentelijke zelfstandigheid. Tot op 

heden is Renswoude, met haar 4950 inwoners, gelukkig nog steeds zelfstandig gebleven.

Respect voor autonomie

VERDIEPING

‘Respect 

gevraagd voor lokale 

eigenheid.’

Door Dick Vlastuin

ADVERTENTIES

Een frisse kĳ k op úw cĳ fers.

Hoe goed bekijkt ú uw organisatie? Welke ontwikkelingen 

houden ú bezig? Welke cijfers vragen om uw aandacht? 

Van Ree Accountants kijkt graag met u mee. Natuurlijk, als 

accountant zorgen we ervoor dat u over de juiste cijfers 

beschikt. Maar dat zoveel bedrijven en non-profitorganisaties 

al 40 jaar met ons samenwerken, heeft een andere reden. 

Het is onze frisse kijk op de cijfers die verrassende inzichten 

oplevert. Opmerkelijke trends. Ontwikkelingen in het resul-

taat. Veranderende prestaties. Groeiende kansen. Met een 

frisse kijk zie je zoveel meer.

AUDIT & ASSURANCE  |  ACCOUNTANCY  |  BELASTINGEN  |  CONSULTANCY

WWW.VANREEACC.NL

ALPHEN AAN DEN RIJN  |  BARNEVELD  |  DOORN  |  GELDERMALSEN

VAN REE. EEN FRISSE KIJK OP CIJFERS.

KEMP SCHALKWIJK B.V.

LANDSCHAPSONDERHOUD
BOOMROOIERIJ

LOONWERK
LANDSCHAPSONDERHOUD

BOOMROOIERIJ
LOONWERK

• ROOIWERK

• HOUTVERSNIPPEREN

• STOBBENFREZEN

• VERKLEPELEN

Heeft u stamhout of snippers?
Bel voor een interessante prijs! 
Tevens afvoer takken en stobben en geschredderd hout.

Bart Kemp
T (030) 601 25 95

www.kempschalkwijk.nl
Email: bartkemp@kliksafe.nl
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Adverteer in 
de nieuwe Banier! 
Wilt u, net als de adverteerders in dit nummer, een landelijk betrokken 

doelgroep bereiken? Op (de mat) vallen bij 29.000 adressen en bijdragen in 

het blijven uitbrengen van dit ledenmagazine? 

Bel voor tarieven en mogelijkheden naar Werner Dankers via 085 - 48 90 320 

of mail naar info@qompassie.nl.

Koninklijke onderscheiding voor 

Goereese SGP’er de heer T. Human
In de bijzondere (afscheids)raadsvergadering van de gemeente Goedereede op 

20 december ontving SGP-raadslid T. Human een koninklijke onderscheiding. 

De heer Human is vanaf april 1997 tot en met eind december 2012 onafgebro-

ken raadslid geweest. Locoburgemeester Tollenaar prees hem voor zijn inzet op 

allerlei terrein en met name voor de inzet tot het behoud van de Zuiderdiep-

polders op het eiland. Fractievoorzitter P.C. Grinwis wees op de getrouwheid 

waarmee de SGP’er zijn raadswerk deed. “Op jonge leeftijd werd hij lid van de 

SGP. Daarbij was Human een vaste bezoeker van de partijdagen en de jaarver-

gaderingen van de provinciale SGP in Zuid-Holland.” 

Koninklijke onderscheiding voor 

De vernieuw-
de Banier
Het eerste nummer van De Banier

in dit jaar is positief ontvangen. Dat 

stemt dankbaar en vol goede moed.

Volkomen terecht zijn er ook nog 

verschillende fouten aangewezen. 

Ook hier blijkt weer dat alle begin 

moeilijk is. Eén rectifi catie willen we 

noemen: op pagina 21 in de vraag-

baak, was het wellicht een vraag 

waar de planten en dieren bij horen. 

De zin moest zijn: “Ook planten en 

dieren horen bij Gods schepping.”

Op dit moment hebt u het tweede 

nummer tot uw beschikking. We 

hopen dat ook hier de verbetering 

te zien is en dat u ons partijblad met 

(nog meer) tevredenheid zult lezen.

We wensen u veel leesgenoegen.

De redactie

 Fotoverantwoording: 
Op de voorpagina: Sjaak Grootenboer. 
Foto’s pagina 1, 6, 7, 8 en 16/17 (koninklijke 
onderscheiding): Wim van Vossen Fotografi e.

De nieuwe Banier

De Banier
LEDENMAGAZINE VAN DE STAATKUNDIG GEREFORMEERDE PARTIJ

SGP & 
Rutte II

92e jaargang

januari 2013

nummer 01

Beschikbaar: ingesproken versie De Banier
Als u een SGP-lid kent dat niet in staat is om De Banier te lezen, kan er een 
ingesproken versie toegestuurd worden. 

De ingesproken versie van De Banier is uitsluitend op cd beschikbaar.De Banier is uitsluitend op cd beschikbaar.De Banier

Om uzelf, of iemand anders aan te melden, kunt u dat melden via 
debanier@sgp.nl of 010 - 720 07 75.

Afdeling Communicatie, voorlichting en vorming

VARIAVARIA

Dinsdag 19 februari 2013, 20.30 uur

‘Het beleid van kabinet-Rutte II’

Jan Mark ten Hove, beleidsadviseur 

SGP-jongeren

Vlaardingen, Surinamesingel 103

Dinsdag 19 februari 2013, 19.30 uur

Tijdrede

ds. M. Mondria

Ederveen, Kerk Ger. Gem. in Ned.

Woensdag 20 februari 2013, 19.30 uur

Het kabinet-Rutte II

Johan van Berkum

Puttershoek, Wilgenlaan 15, 

Petrus Datheenschool

Woensdag 6 maart 2013, 19.00 uur

‘Oog voor elkaar: (geen) zorg om zorg?’

O.l.v. Geert Schipaanboord:

Jan Vermeer, Dylan Lochtenberg, André 

Zoutewelle, Barend van Leeuwen

Veenendaal, Vondellaan 4, Ichtus College

Vrijdag 8 maart 2013, 19.45 uur

(19.15 uur inloop)

‘Een jaar voor de verkiezingen. De SGP in 

de raad?’

O.l.v. Wouter van den Berg: Roelof 

Bisschop, Joost Kant en Ad van Wijk

Rijswijk, Vijfmorgen 2, 

Het Brabantse Land

NB: Partijvaria vindt u nu terug onder de 

kop ‘Agenda’. Voor alle genoemde data 

geldt ‘Deo volente’.

Agendapunten voor de volgende Banier

(14 maart) kunnen bij het partijbureau 

via debanier@sgp.nldebanier@sgp.nl worden ingeleverd 

tot uiterlijk maandag 25 februari! De 

daaropvolgende Banier zal donderdag 18 Banier zal donderdag 18 Banier

april verschijnen.

Agenda

Meer informatie: T. 010 - 72 00 775
www.sgp.nl/agenda

Het jaarthema van de SGP ‘Oog voor elkaar. Christelij-

ke saamhorigheid in crisistijd’ biedt ook aanknopings-

punten om lokaal mee aan de slag te gaan. 

Het WI voor de SGP publiceerde een themanummer van Zicht 

over ‘individualisering en solidariteit’ en een congresbundel. 

Deze publicaties kunnen SGP-leden, kiesverenigingen en 

raadsfracties helpen bij de doordenking van dit voor de SGP 

aangelegen thema. 

Beide publicaties kosten nu samen slechts € 10,00 inclusief 

verzendkosten. Voor bestellingen of informatie kunt u contact 

opnemen met 010 - 720 07 85 of wi@sgp.nl.

Oog voor elkaarOog voor elkaar
1716



punt wat iemand zelf nog kan en vult 
de overheid aan voor het deel wat 
iemand aanvullend nodig heeft. Tot 
dat maatwerk is juist de gemeente bij 
uitstek in staat.

Bovendien hebben gemeenten de 
afgelopen jaren laten zien goed op 
de portemonnee te kunnen passen. 
De huishoudelijke hulp wordt veel 
goedkoper uitgevoerd sinds het 
onderdeel is van de WMO. De door 
toenmalig staatssecretaris Rutte in 
2004 ingevoerde WWB is er goed 
in geslaagd gemeenten te prikkelen 
die instroom in de bijstand niet 
te hoog te houden. Voor de taken 
die nu overgeheveld worden, geldt 
bijna zonder uitzondering dat ze 
financieel onbeheersbaar dreigen 
te worden als er niets gebeurt. De 

Wajong kent een instroom van zo’n 
16.000 jongeren per jaar. Zij zullen, 
bijna zonder uitzondering, tot hun 
pensioengerechtigde leeftijd een 
(gedeeltelijke) uitkering ontvangen. 
De kosten van de jeugdzorg stijgen 
jaar in jaar uit, en dat doet extra pijn 
als de inkomsten van de overheid al 
jaren onder druk staan. Deze taken 
gaan nu over naar gemeenten.

Ei van Columbus
Is de decentralisatie het ‘ei van 
Columbus’ om dit financiële 
probleem op te lossen? Volgens het 
kabinet wel. De decentralisaties 
gaan gepaard met grote kortingen, 
bij elkaar gaat het om miljarden. 
Geen probleem, aldus Rutte en zijn 
ploeg, want gemeenten kunnen 
het efficiënter en doelgerichter. De 
vraag is of dit niet te optimistisch 
is. Gemeenten alléén zijn sowieso 
niet in staat om de jarenlange 
continue stijging van budgetten 
rond jeugdzorg, uitkeringen van 
jonggehandicapten en voorzieningen 
voor begeleiding en dagbesteding 
te keren. De kunst zal zijn om, in 
dit land waarin voor elke beperking 
wel een regeling is, veel soberder te 
zijn. Ook moet er ruimte zijn voor 
wat iemand zelf nog kan en wat zijn/

Er komen drie decentralisaties* 
aan. Ten eerste de Jeugdzorg 
(alle vormen), ten tweede 

de Participatiewet (dit betreft 
arbeidsgehandicapte jongeren) en 
ten derde de AWBZ (begeleiding en 
persoonlijke verzorging) die naar de 
WMO gaat. Bij al deze decentralisa-
ties dragen het Rijk en de provincie 
hun taken over aan de gemeente. De 
decentralisaties bieden veel kansen, 
omdat verantwoordelijkheden 
worden neergelegd op de plaats waar 
ze thuis horen, bij burgers en bij 
gemeenschappen zelf. Toch zitten er 
ook een aantal haken en ogen aan de 
huidige kabinetsplannen.

Dicht bij de burger
Waarom al deze decentralisaties? 
Vaak wordt gezegd dat de gemeente 
de bestuurslaag is die het dichtst bij 
de burger staat en die het best in 
kan schatten wat nodig is. Dat is een 
terecht argument, veel taken in het 
sociaal domein vragen geen oplos-
singen die op een Haagse tekentafel 
zijn verzonnen en die in het hele 
land hetzelfde zijn. Bij steeds meer 
wettelijke regelingen is het uitgangs-

THEMATHEMA

De ophef over de inkomensafhankelijke zorgpremie in de eerste weken na de installatie van het 

kabinet-Rutte-Asscher kan de indruk wekken dat dit het ingrijpendste deel van het regeerakkoord 

was. Maar misschien is het ingrijpendst wel het pakket aan taken dat gemeenten krijgen als 

gevolg van het regeerakkoord en de bezuinigingen waarmee dat gepaard gaat. Rutte en zijn ploeg 

zetten hoog in. Het is iets om vanuit de SGP, zowel landelijk als lokaal, goed te volgen. 

Een hoge inzet van kabinet-Rutte:

Decentralisaties

Door Geert Schipaanboord

“Christenen krijgen 

lokaal de kans 

om het verschil te 

maken.”

* Voor uitleg zie kader op pagina 9.
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zijn vaak effectiever en goedkoper. 
De nadruk op gezinnen biedt de 
kans om vanuit eigen principes aan 
te geven wat een goed gezinsbeleid 
is en hoe de overheid gezinnen 
kan ondersteunen. Terwijl partijen 
onder aanvoering van D66 landelijk 
proberen verwijzingen naar het 
christendom uit wetgeving te vijlen, 
krijgen christenen lokaal de kans 
om het verschil te maken in dorp en 
stad. Een overheid die noodgedwon-
gen terugtreedt, zal meer ruimte 
laten aan de maatschappelijke 
verantwoordelijkheid van kerken 
en gemeenschappen. Er ligt een 
belangrijke verantwoordelijkheid 
voor gemeenteraden om daar lokaal 
steeds op te wijzen en met initiatie-
ven te komen. Het vraagt daarnaast 
van zowel de gemeentelijke als de 
landelijke overheid dat onbetaalde 
inspanning voor de medemens veel 
meer gestimuleerd wordt. ■

grote gemeenten deze taken uit 
kunnen voeren, terwijl de reden 
van de decentralisaties juist is dat 
gemeenten het dichtst bij burgers 
staan. Op andere terreinen, bijvoor-
beeld in het onderwijs en in de zorg, 
predikt het kabinet de voordelen 
van een kleine schaal. Kortom, geen 
consequent en doordacht verhaal. 
Heel belangrijk is dat het kabinet 
ruimte laat aan gemeenten om zelf 
oplossingen te vinden. Wat nu te 
vaak gebeurt, is dat het rijk van te 
voren berekent wat de opbrengst 
is van wat gemeenten nog moeten 
gaan doen. Bijvoorbeeld: in het 
regeerakkoord staat dat gemeenten 
scootmobielen zuiniger kunnen 
inzetten door ze te hergebruiken. 
Geen onzinnig idee, wat soms al 
gebeurt. Maar uit het budget dat 
gemeenten krijgen, wordt alvast 50 
miljoen gepakt als opbrengst. Zo 
wreekt zich dat gemeenten weliswaar 
heel veel verantwoordelijkheden 
krijgen, maar financieel steeds 
afhankelijker worden van het rijk. 

Weggevijld en toch kansrijk
De decentralisaties bieden kansen 
voor een partij als de SGP. Bijvoor-
beeld binnen het domein van jeugd 
wordt steeds meer nadruk gelegd op 
het gezin en het persoonlijk netwerk 
van mensen. Oplossingen dichtbij 

haar omgeving kan betekenen om te 
participeren. Dat vraagt ook minder 
claimgedrag van burgers.

Door het kabinet wordt nog teveel 
gedacht dat al deze bezuinigingen 
plaats kunnen vinden zonder dat er 
drastisch in de zorg voor mensen 
wordt gesneden. Ook de Tweede 
Kamer is daar debet aan. Het zou 
veel te gemakkelijk zijn om alleen 
gemeenten dit lastige verhaal 
aan burgers uit te laten leggen. 
Daarin moet de landelijke politiek 
voorop durven gaan. Gemeenten 
worden ook wat zenuwachtig van de 
torenhoge verwachtingen in tijden 
van bezuinigingen. Bijvoorbeeld in 
het domein van werk: Daar wordt 
bijna 2 miljard bespaard, terwijl 
er volgens het kabinet toch meer 
mensen bij reguliere werkgevers aan 
de slag moeten gaan. Dan kunnen 
er twee dingen aan de hand zijn: of 
daarvoor is jarenlang geld verkwist, 
of deze inschatting is te optimistisch. 
Waarschijnlijk is het in werkelijkheid 
een combinatie van die twee.

Consequentie vereist
Vooral kleinere gemeenten hebben 
daarnaast heel veel last van de 
bestuurlijke grootheidswaanzin van 
het kabinet rond de decentralisaties. 
Het kabinet veronderstelt dat alleen 
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Welke nieuwe taken krijgen 
gemeenten?
• Arbeidsgehandicapte jongeren 

kloppen niet meer bij het UWV 

aan. Ze worden onderdeel van de 

Participatiewet (waar ook WWB en 

WSW in zitten). 

• Begeleiding en persoonlijke 

verzorging gaan naar de WMO.

• Alle vormen van jeugdzorg, zowel 

het provinciale deel, als gesloten 

jeugdzorg en hulp aan verstandelijk 

beperkte jongeren (jeugd-LVB) 

en jongeren met een psychische 

stoornis (jeugd-GGZ).

Gebruikte afkortingen:
AWBZ:  Algemene wet bijzondere ziektekosten

Jeugd-GGZ:  geestelijke gezondheidszorg voor jongeren

Jeugd-LVB: voor jongeren met een licht verstandelijke beperking

UWV:  Uitvoeringsinstituut werknemersverzekeringen

Wajong:  Wet werk en arbeidsondersteuning jonggehandicapten

WMO:  Wet maatschappelijke ondersteuning

WSW:  Wet sociale werkvoorziening

WWB:  Wet werk en bijstand

De auteur is werkzaam bij de VNG als 
beleidsmedewerker jeugd en is lokaal 
actief voor de SGP in Leiderdorp. Hij 
schrijft dit artikel op persoonlijke titel.

Samenzangavond

Margrietstraat 30
4401 EZ  Yerseke

Tel. 0113 - 57 36 81
E-mail: info@burgtours.nl

Website: www.burgtours.nl

SamenzangavondSamenzangavondSamenzangavondSamenzangavondSamenzangavondSamenzangavondSamenzangavondSamenzangavondSamenzangavondSamenzangavond 

Lutherse Kerk, Den Haag
Ds. C. van Krimpen en organist Pieter Heykoop

BatBaten zangavond voor SGP

D.V. 19 april combineert Burgtours 
een dagtocht naar Den Haag met een 
Samenzangavond in de Lutherse Kerk. 
Ds. C. van Krimpen heeft deze avond 
de algehele leiding, en Pieter Heykoop 
bespeelt het orgel. Er zullen Psalmen en 
Vaderlandse liederen worden gezongen. 
Ook zal één van de SGP Tweede-Kamer 
fractieleden deze avond spreken. De 
baten van deze zangavond komen 
geheel ten goede aan de SGP.  Inloop v.a. 
19.15 uur. Aanvang 20.00 uur. Het adres 
is: Lutherse Burgwal 7-9, Den Haag. Een 
ieder is van harte welkom. Voor het hele 
dagprogramma, zie onze website.

Cuneraweg 170-172
3911 RR  Rhenen
T 0317 683 499
info@huizespoorzicht.nl

Er is nog plaats voor nieuwe bewoners! 
Maak vrijblijvend een afspraak of vraag een brochure aan!

Op zoek naar een kleinschalig 
reformatorisch woonzorgcentrum?

Huize Spoorzicht is een klein schalig woonzorgcentrum 
in het landelijke buitengebied van Achterberg. In ons 
particuliere woonzorgcomplex worden ouderen in een 
vertrouwde, warme en huiselijke omgeving verzorgd.

www.huizespoorzicht.nl

Welkom als lezer van de Citerreeks

• Speciaal voor lezers van de gereformeerde gezindte 

• Romanserie van 4 boeken in twee pakketten van  

twee boeken • Per boek € 8,95 + € 1,50 portokosten

(winkelverkoopprijs € 14,95 per boek)

• Verschijning in februari en augustus

• In elke zending extra lezersaanbiedingen

ZIE  OOK WWW.CITERREEKS.NL

Deze prachtige roman cadeau!
Leest u ook graag boeken met verhalen 
van alledag voor mensen van vandaag?
Dan bieden wij u graag heel veel leesvoordeel aan als lezer van de boeiende 

Citerreeks. U krijgt dan 2 x keer per jaar (in februari en augustus) twee prachtige, 

gebonden romans thuisbezorgd voor de allerlaagste prijs: slechts € 8,95 per 

titel (exclusief een bijdrage in de verzendkosten van € 1,50 per boek). 

Dit betekent dat u profiteert van bijna 45% korting op de winkelprijs! Bovendien

krijgt u, als nieuwe lezer van de Citerreeks, de roman

Zoektocht van de februarizending geheel gratis!

En ook de verzendkosten daarvan zijn voor onze

rekening, dus eveneens cadeau!

✁
13
BR
01

TITELS FEBRUARI 2013

Ja, noteer mij als lezer van de boeiende Citerreeks. Ik ontvang dan twee keer per jaar een zendingJa, noteer mij als lezer van de boeiende Citerreeks. Ik ontvang dan twee keer per jaar een zendingJa, noteer mij als lezer van de boeiende Citerreeks. Ik ontvang dan twee keer per jaar een zendingJa, noteer mij als lezer van de boeiende Citerreeks. Ik ontvang dan twee keer per jaar een zendingJa, noteer mij als lezer van de boeiende Citerreeks. Ik ontvang dan twee keer per jaar een zending
van twee gloednieuwe romans thuis. Per roman betaal ik slechts € 8,95 (exclusief een portobij-van twee gloednieuwe romans thuis. Per roman betaal ik slechts € 8,95 (exclusief een portobij-van twee gloednieuwe romans thuis. Per roman betaal ik slechts € 8,95 (exclusief een portobij-

drage van € 1,50 per boek). Verder ontvang ik van de eerste zending de prachtige en fraai gebonden romandrage van € 1,50 per boek). Verder ontvang ik van de eerste zending de prachtige en fraai gebonden roman
‘Zoektocht’als gratis welkomstgeschenk. Ook de verzendkosten daarvan hoef ik niet te betalen.. Ook de verzendkosten daarvan hoef ik niet te betalen.

Naam:

Adres:

Postcode/Plaats:

Telefoon: E-mailadres:Telefoon: E-mailadres:

Bank-/girorekening:

Handtekening: Datum:Handtekening: Datum:

∫ Ik machtig hierbij uitgeverij Kok het bedrag van de boeken per zending automatisch van mijn rekening af te schrijven.Ik machtig hierbij uitgeverij Kok het bedrag van de boeken per zending automatisch van mijn rekening af te schrijven.

∫ Ik ontvang liever een acceptgiro per zending (administratiekosten € 1,50).Ik ontvang liever een acceptgiro per zending (administratiekosten € 1,50).

Elke Citerzending wordt per post bij u thuisbezorgd (de pakketjes passen door de brievenbus). U kunt elk moment, tot weder-Elke Citerzending wordt per post bij u thuisbezorgd (de pakketjes passen door de brievenbus). U kunt elk moment, tot weder-

opzegging, lid worden voor minimaal een volle jaargang. Het abonnement kunt u jaarlijks vóór 1 augustus schriftelijk opzeggen.volle jaargang. Het abonnement kunt u jaarlijks vóór 1 augustus schriftelijk opzeggen.

Stuur deze bon in envelop zonder postzegel naar:

UITGEVERIJ KOK, ANTWOORDNUMMER 244, 4000 VB TIELUITGEVERIJ KOK, ANTWOORDNUMMER 244, 4000 VB TIEL

Bon
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Antwoord door Hans Maljaars

meerderheid in de Tweede Kamer 
naar de prullenbak verwezen. 

Vergissing
Het gebeurt ook wel dat er een 
subamendement wordt ingediend. 
Een subamendement is een voorstel 
om een amendement te wijzigen. In 
2011 diende de SGP samen met het 
CDA een subamendement in om 
een deel van een ander amendement 
te vervangen. Het debat ging over de 
Telecommunicatiewet. Het sub-
amendement hield in dat internet-
providers op grond van hun ideaal 
en overtuiging websites mogen 
blokkeren, als dat met toestemming 
van de gebruiker gebeurt.
Tijdens de stemmingen was de PvdA 
niet bij de les en stemde voor het 
subamendement terwijl ze tegen had 
willen stemmen. Hierdoor was er 
een meerderheid voor! Die misser 
maakte de PvdA later op een slinkse 
wijze weer ongedaan… ■

* Zie De Banier 01 januari 2013.

Wist je dat ‘Atlantic sole’ 
geen in de Atlantische Oce-
aan gevangen schol is, maar 
een tongsoort die ‘op land’ 
gekweekt wordt? Viskweek 
kan op verantwoorde wijze. 
Veel kweekvis komt echter uit 
Oost-Azië. De berichten over 
vervuild water, veel antibioti-
ca en vismeelvoedering geven 
geen rooskleurig beeld. 

Het kweekvisaanbod in super-
markten is sterk toegenomen 
door invoering van vangst-
quota voor zeevis. Nu de 
zeevis het weer goed doet en 
het marktaanbod stijgt, wil-
len consumenten helaas niet 
overstappen van goedkopere 
kweekvis naar in het wild ge-
vangen vis. De SGP wil streng 
importbeleid voor kweekvis 
en versterking van de positie 
van vissers.van vissers.

E
en amendement is een voorstel 
om een wetsvoorstel of een 
besluit helemaal of voor een 

deel te veranderen. Het indienen van 
een amendement heet amenderen. 
Je amendeert als je een wetsvoorstel 
wilt verbeteren. 

Gang van zaken
Net als bij een motie* wordt er in de 
gemeenteraad direct na de bespre-
king van dat agendapunt gestemd 
over de ingebrachte amendementen. 
Als het amendement is aangenomen, 
verandert het besluit en krijg je een 
nieuw besluit. Over dit veranderde 
besluit wordt ook weer gestemd. 

Historie
Vanaf 1848 heeft de Tweede Kamer 
het recht om te amenderen. In 1848 
vond er een Grondwetsherziening 
plaats. Het invoeren van dit recht 
was een van die wijzigingen. Tot 
1848 hadden de Tweede Kamer-
leden dus geen mogelijkheid om 
veranderingen in wetsvoorstellen 
of besluiten aan te brengen. Een 
wetsvoorstel werd alleen maar met 
ja of nee beoordeeld en kon niet 
worden aangepast. Dat is sinds 1848 
veranderd.

Twijfelachtige eer
Het aantal besproken amende-
menten bedroeg in 2011 bij elkaar 
opgeteld 609. De SP heeft de 
twijfelachtige eer om de kampioen 
te zijn van het hoogste aantal 
verworpen amendementen. 107 keer 
werd een SP-amendement door de 

Politici debatteren niet alleen over wetten, maar ook 

over amendementen. Wat is een amendement?

Door Willem Goudriaan

UITLEG

Politiek voor dummy’sVRAAGBAAK

Francoise: 

“Hoe denkt de SGP 

over kweekvis?”

Francoise: 

Hans Maljaars

?

 
SUBAMENDEMENT VAN DE LEDEN DIJKGRAAF EN VERBURG 

TER VERVANGING VAN DAT GEDRUKT ONDER NR. 30

Ontvangen 14 juni 2011 

De ondergetekenden stellen het volgende subamendement voor:

In het amendement van het lid Verhoeven c.s. (stuk nr. 29) wordt 

onderdeel I, artikel 7.4a, eerste lid, als volgt gewijzigd:

1. De aanduiding «, of» aan het slot van onderdeel c wordt vervangen 

door een puntkomma.

2. Onder vervanging van de punt aan het slot van onderdeel d door «; 

of» wordt een onderdeel toegevoegd, luidende:

e. tegemoet te komen aan een uitdrukkelijk verzoek van de abonnee om 

diensten of toepassingen op grond van door de abonnee gespecificeerde 

ideologische motieven te belemmeren, mits de aanbieder de abonnee 

voor deze toestemming geen geldelijk of ander voordeel biedt.

Toelichting 

De uitzondering in onderdeel e is bedoeld om in het kader van de 

contractvrijheid ruimte te bieden voor overeenkomsten tussen aanbieder 

en abonnee waarbij sprake is van internetfiltering op grond van ideële 

motieven. Met deze uitzonderingsbepaling behouden eindgebruikers de 

vrijheid om uit ideële motieven te kiezen voor een aanbieder die abonne-

mentsvormen aanbiedt waarin de toegang tot bepaalde diensten en 

toepassingen (met betrekking tot bijvoorbeeld porno, geweld en drugs) 

wordt geblokkeerd. Om te voorkomen dat oneigenlijk gebruik gemaakt 

wordt van deze uitzonderingsbepaling mag de aanbieder voor de 

overeengekomen blokkering van bepaalde diensten en toepassingen geen 

kortingen of andere voordelen bieden. Dat voorkomt situaties waarin een 

aanbieder «korting» op het abonnement biedt in ruil voor een verzoek om 

 
SUBAMENDEMENT VAN DE LEDEN DIJKGRAAF EN VERBURG 

TER VERVANGING VAN DAT GEDRUKT ONDER NR. 301

Wijziging van de Telecommunicatiewet ter 

implementatie van de herziene 

telecommunicatierichtlijnen
Wijziging van de Telecommunicatiewet ter 

Wijziging van de Telecommunicatiewet

ADVERTENTIES

        TEKEN NU IN!   
 
Het zeer lezenswaardige, nuttige en omvangrijke werk van 
de nadere reformator ds. P. Wittewrongel, getiteld:   

Oeconomia Christiana of 
Christelijke huishouding 

 
is een standaardwerk op het gebied van de gereformeerde 
gezinsopvoeding en -pedagogiek. De Landelijke Stichting 
ter bevordering van de Staatkundig Gereformeerde beginse-
len is thans bezig om dit werk opnieuw uit te geven in het 
hedendaags Nederlands. De herspelling en digitalisering 
hiervan is verzorgd door dr. J.A. Bunt en de correctie door 
de neerlandicus R. Mulder. De serie zal gaan bestaan uit 5 
delen van circa 600 pagina’s. 
D. V. mei 2013 zal het eerste deel verschijnen, aangevuld 
met een door prof. dr. W.J. op ’t Hof geschreven inleiding 
over het leven en werk van ds. Wittewrongel (elk volgend 
deel zal telkens een halfjaar tot een jaar later verschijnen). 
De 5 delen zullen alleen per serie verkocht worden en alleen 
bij de Landelijke Stichting verkrijgbaar zijn. Het betreft een 
eenmalige uitgave (ISBN: 9789077530115). Uitvoering: 
stevig ingebonden en voorzien van een harde kaft. De prijs 
voor de complete serie is: € 249,-. Wie nu op de gehele serie 
intekent, betaalt slechts € 199,- (alles franco verzonden). 

Uw intekenvoordeel: € 50,-   
Voor intekening kunt u bellen naar: 0418-671790 (b.g.g.: 
0416-693844) of e-mailen naar: inhetspoor@kliksafe.nl.   utiliteitsbouw woningbouw bijzondere constructies

T (0318) 52 87 06

T (078) 641 23 00

ISO 9001 gecertificeerd
Lid NLingenieurs

IBT is een
ingenieursbureau
voor architecten,
aannemers,
projectontwikkelaars
en particulieren.

Quickly Best-sellers b.v. 
potato processing
Akkerseweg 13b 5321 HG Hedel
Tel. +31 (0)73 599 91 08
www.quicklybestsellers.nl

H. Quik & Zonen b.v. 
aardappelgroothandel

Akkerseweg 13b 5321 HG Hedel
Tel. +31 (0)73 599 20 93

www.hquik.nl

NATUURLIJK
VERS EN   
SMAKELIJK
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dat nu onvoldoende. Al zie je wel 
dat door de mogelijke komst van 
de SGP andere partijen plotseling 
voorzichtiger worden.”

Van Panhuis: “Het waardevolste van 
een terugkeer van de SGP in de raad 
is dat er weer verwezen wordt naar 
de Bijbelse waarden. Die doen er 
voor een groot deel van de Harder-
wijkers nog steeds toe! Tegelijkertijd 
is de SGP een constructieve partij. 
Bang zijn voor alleen maar een 
opgeheven vinger is dus niet nodig.”

Zit een raadszetel erin?
Van Panhuis: “Tijdens de campagne 
voor de Tweede Kamerverkiezingen 
kregen we veel positieve reacties. Als 
we de verkiezingsuitslag omrekenen 
dan komen we in aanmerking voor 
een zetel. In een stad als Harderwijk 
is dat best verwonderlijk.”

hen die voor christelijke politiek staan, 
kunnen we samenwerken.”

Van Panhuis: “Tijdens de campagne 
van de Tweede Kamerverkiezingen 
verscheen er in de krant een artikel 
waarin raadsleden van de Christen-
Unie en het CDA zich afvroegen 
wie toch de mensen van de herrezen 
SGP in Harderwijk waren. Dat zijn 
prachtige dingen.”

Kunt u jongeren en ouderen 
hiervoor enthousiast krijgen?
Van Panhuis: “Ja, zeker rond cam-
pagnetijd. In de werkgroep zitten 15 
mensen die toewerken naar maart 
2014. We hebben afgesproken dat het 
allereerst leuk moet zijn. De vraag 
wie bovenaan de kandidatenlijst gaat 
staan, komt straks wel.”

Van Drie: “Er is een hoopvolle 
belangstelling voor onze werkgroep. 
Daarbij verrast het ons dat de nodige 
talentvolle jongeren zich achter de 
SGP scharen. Wie wat gaat doen, 
zal gaandeweg het proces duidelijk 
worden. We doen dit werk in afhan-
kelijkheid van God.”

En als het op een teleurstelling 
uitloopt? Allebei 0 zetels…
Van Drie: “Zou kunnen, maar nu 
richten we ons op een positieve 
uitslag. De Tweede Kamerverkiezin-
gen gaven een stimulans. De gedegen 
wijze van politiek bedrijven door de 
SGP-fractie in Den Haag is voor ons 
echt een voorbeeld!”

Van Panhuis: “Als werkgroep hebben 
we twee doelen. Een: het onvervalste 
Bijbelse SGP-geluid laten horen. 
Twee: meedoen in de raad. We 
hebben een leuke club met goede 
ideeën. Zelfs Kees van der Staaij heeft 
toegezegd mee te willen doen.” ■

Van Drie: “De uitslag van de 
laatste Tweede Kamerverkiezingen 
vertalend naar de gemeente, zouden 
we op eigen kracht een zetel kunnen 
halen. Dat is ook ons doel, maar we 
beginnen op nul.”

Worden de bestaande partijen al 
zenuwachtig?
Van Drie: “Als SGP houden wij de boel  
scherp. Afgaand op de geluiden in de 
omgeving is met name de Christen-
Unie best huiverig voor ons. Maar we 
zijn geen boemannen. Met name met 

E
nthousiast zijn ze allebei, 
ondanks het verschil in 
leeftijd. Maas van Drie (68, 

penningmeester pkv Bunschoten) en 
Jan-Willem van Panhuis (32, voorzit-
ter werkgroep pkv Harderwijk) 
doen er alles aan om de SGP in hun 
woonplaats vanaf 2014 te voorzien 
van een raadszetel.

Waarom? Wat is de meerwaarde 
van de SGP in uw raadszaal?
Van Drie: “Men mist hier een 
christelijke partij met een rechts 
profiel. Ook  is er onder veel gere-
formeerde inwoners behoefte aan 
een krachtiger Bijbels geluid.  Velen 
juichen in Bunschoten bijvoorbeeld 
de zondagsrust toe. Als raad moet 
dat je koers zijn. Helaas gebeurt 

POLITIEK DICHTBIJPOLITIEK DICHTBIJ 

Boegbeeld, verbinder 
en netwerker

B
urgemeester zijn is een voorrecht. Je bent 

boegbeeld van de gemeente, je bent verbin-

der tussen het college en de gemeenteraad 

en je bent netwerker om zaken voor elkaar te krijgen. 

Bovendien kun je iets betekenen voor mensen, omdat 

je als burgemeester gezag hebt. Dan zijn voor mij de redenen geweest om na het 

wethouderschap te kiezen voor het ambt van burgemeester!

Je wordt burgemeester door te solliciteren als in een gemeente een vacature is

ontstaan. In de Staatscourant staat de profielschets. Daarin staat wat de gemeen-Staatscourant staat de profielschets. Daarin staat wat de gemeen-Staatscourant

teraad van de nieuwe burgemeester verwacht. Zo heb ik in de zomer van 2011 

een brief gestuurd aan de Commissaris van de Koningin in Zuid-Holland omdat 

Cromstrijen een nieuwe burgemeester zocht.

Vanaf 1 december 2011 mag ik in de dorpen Klaaswaal en Numansdorp burge-

meester zijn. Ik ben er ook gaan wonen en dat is natuurlijk wennen. Gelukkig 

voel ik me steeds meer thuis in mijn nieuwe gemeente. Ik bezoek mensen als 

er een huwelijksjubileum is, ik maak kennis met verenigingen, kerken en 

bedrijven en natuurlijk ook met bestuurders in de gemeenten in de Hoeksche 

Waard. Mooi is dat je als burgemeester gevraagd wordt om ergens bij aanwe-

zig te zijn. Bijvoorbeeld bij de aubade op Koninginnedag of bij de opening van 

Huttenbouw. Dan ontmoet je mensen en kinderen die blij en enthousiast zijn. 

Het uitreiken van Koninklijke Onderscheidingen is altijd feestelijk en daar 

geniet ik dan ook van. Als burgemeester word je ook uitgenodigd bij de herdenking 

van de oorlogsslachtoffers op 4 mei of in onze gemeente op Schuring (een buurt-

schap) waar op 1 februari de doden van de watersnoodramp worden herdacht. Als 

burgemeester kun je dan woorden van bemoediging en troost spreken.

Moeilijk is het als je wordt geconfronteerd met ernstige problemen in gezinnen 

of bij (jonge) mensen waar het helemaal niet goed gaat. Dan vraag ik advies hoe 

de gemeente zou kunnen helpen. Ook als de politie belt om mij te informeren 

over ernstige ongelukken of branden, is dat confronterend en denk ik na over 

de gevolgen. Soms bel ik mensen daarna op om te informeren en mee te leven!

Burgemeester zijn is echt bijzonder en ik doe mijn werk in Cromstrijen met vreug-

de. Ik hoop dat er nog veel SGP’ers zullen volgen die in een prachtige gemeente 

burgemeester mogen worden. ■

J.J. Luteijn

Burgemeester van Cromstrijen

UITGELICHT

In deze rubriek vindt u een reactie van iemand uit de politieke praktijk, 
deze keer J.J. Luteijn, burgemeester van de gemeente Cromstrijen.

@janluteijn

Eindelijk een raadszetel?

“We hebben 

een leuke club met 

goede ideeën.”

  
Harderwijk

  Bunschoten

Door Henri Pool

De gemeenteraadsverkiezingen komen eraan. Maart 2014 

is het zover. Kiesverenigingen die al een SGP-fractie in de 

raad hebben, bereiden zich er rustig op voor. Anders is het in 

Bunschoten en Harderwijk. Daar wordt hard gewerkt aan een 

terugkeer. Na jaren zonder raadszetel willen de SGP’ers in 

deze plaatsen weer een duidelijk Bijbels geluid laten horen.

Bunschoten in verkiezingstijd. Een en al oor voor Maas van Drie (rechts). 
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de vraag of er alleen vrijstaande 
huizen gebouwd worden in de 
Gondellaan of ook twee-onder-
een-kapwoningen. Verkeerszaken, 
wegen, parkeerterreinen, wooner-
ven, voetgangerstunnels, fietspaden; 
de plaatselijke overheid beslist 
erover. Het mooie van een gemeen-
teraadsfunctie is dat je direct wat 
voor mensen kunt betekenen. Als de 
familie Jansen uit de Kerkstraat last 
heeft van een te steile drempel in de 
straat, kun jij als gemeenteraadslid 
kijken hoe die drempel wat meer 
afgevlakt kan worden. De familie 
Jansen blij en jij blij…

In een paar plaatsen hebben 
jongeren het al vroeg geschopt tot 
gemeenteraadslid. Bijvoorbeeld de 
25-jarige Pieter van Ojen, hij is al 
bijna drie jaar raadslid in Zeist. Op 
de website van de plaatselijke SGP 
schrijft hij: “Het meest inspirerend 
vind ik het contact met inwoners 
over meer of minder simpele dingen: 
woningnood, parkeerproblemen, 
overlast door sneeuw, kortom: 

Jij en de gemeenteraad

allemaal dingen die mensen 
bezighouden. Daar iets in kunnen 
betekenen, dat is mijn passie! ” 
Hendrik Herweijer was van 2010-
2012 gemeenteraadslid in Dirksland. 
In SGP-jongerenuitgave In Contact
zegt hij over zijn raadsverleden: “Ik 
kreeg Financiën onder mijn hoede. 
Ligt daar opeens een begroting van 
150 pagina ’s. Daar moet je wat van 
vinden. Het gaat om miljoenen euro ’s 
en om geld van burgers. Welk detail 
pak je eruit? Wat is relevant?”

Het kan dus, op jonge leeftijd een 
raadslidmaatschap. Het levert je, 
behalve een riante vergoeding per 
maand, heel veel op: contacten met 
burgermeester, wethouders, raadsle-
den, bedrijven en burgers. Ook krijg 
je kennis van belangrijke dossiers 
en doe je bestuurservaring op - erg 
handig in andere functies die je gaat 
bekleden. En wat denk je van de vele 
ontmoetingen en contacten? Daar 
kun je later nog veel gemak van 
hebben! ■

Misschien heb je het 
opinieartikel van Jacques 
Rozendaal en onderge-

tekende in het RD van 28 januari 
gelezen. SGP-jongeren maakt zich 
grote zorgen. Over een jaar zijn 
er gemeenteraadsverkiezingen, 
maar de meeste plaatselijke selec-
tiecommissies komen met een lijst 
veertigers, vijftigers en zestigers op 
de proppen. Natuurlijk moeten er 
ouderen op de lijst staan, dat zijn de 
mensen met (werk)ervaring en met 
levenswijsheid. Maar ook jij hebt 
wat te bieden. Misschien weet je veel 
van communicatie, ben je handig 
met sociale media of krijg je gemak-
kelijk mensen warm voor je ideeën. 
Denk in dat geval eens na over een 
politieke functie.

Natuurlijk is het wél handig als je 
weet wat een gemeenteraad doet. 
Een gemeente is onder andere 
verantwoordelijk voor woonruimte. 
Een gemeenteraad beslist over de 
indeling van een wijk en nieuwe 
bedrijventerreinen. Ze beslist over 

JONGEREN

Maart 2014 worden de gemeenteraadsverkiezingen gehouden. 

De plaatselijke kiesverenigingen willen graag jongeren betrekken 

bij de gemeenteraad. Sta jij al op de lijst of wil je een actieve rol 

bij de campagne in jouw woonplaats? Grijp dan nu je kans!

Rol gemeenteraad

Actieve twintigers

Ervaring

Jan Mark ten Hove

Reageren?
Mail naar beleidsadviseur@sgpj.nlbeleidsadviseur@sgpj.nl

ADVERTENTIES

maandenndenmaa22 50505050%%505050%%
ADSL en ADSL + bellen

Alleen geldig voor nieuwe klanten.

WINTERACTIE

ADSL en ADSL + bellen
ADSL en ADSL + bellen
ADSL en ADSL + bellen
ADSL en ADSL + bellen
ADSL en ADSL + bellen
ADSL en ADSL + bellen

WINTERACTIE
nog t/m 28 februari:28 februari28 februari::

Stap
NUover!

korting! 

WINTERACTIEWINTERACTIEWINTERACTIEWINTERACTIEWINTERACTIEWINTERACTIE

Meer informatie en bestellen?
Ga naar www.kliksafe.nl of bel (0341) 274 999.
Meer informatie en bestellen?

www.kliksafe.nl
Meer informatie en bestellen?

www.kliksafe.nl  (0341) 274 999

€ 7, per maand€ 7,€ 7,5050
per maandper maand

Onbeperkt bellen 
(naar vaste nummers in Nederland)

Cultureel - historische  
REIZEN EN DAGTOCHTEN 

Historizon. Geen gewoon reisbureau, maar dé 
organisatie voor één- of meerdaagse excursies met 
een historische beleving. We brengen u in de sfeer 
van de tijd waarin de geschiedenis zich afspeelde 
door de verhalen te vertellen op authentieke 
locaties.  
Op onze website vindt u een uitgebreide 
beschrijving van onze programma’s. Ook kunt u ons 
Magazine, met daarin het programma, aanvragen 
via onderstaande adresgegevens.  

Telefoon:   088 6360200  
Email:   info@historizon.nl 
Internet:    www.historizon.nl 

Huwelijksbureau voor
Gereformeerde Gezindte.

Voor alleenstaanden die op zoek zijn naar een 
partner uit de EIGEN achterban.

Huwelijksbureau voor
Gereformeerde Gezindte.

 is landelijk werkend.

Voor meer informatie kijkt u op: 
www.HvGG.nl of belt u 061 - 30 28 260.
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HAAGSE PROPJES

Troonswisseling

Actualiteiten en ontwikkelingen in politiek en samenleving 
door Menno de Bruyne, voorlichter Tweede Kamerfractie SGP

Binnen afzienbare tijd krijg ik 
een nieuwe buurman. Ik woon 
namelijk op een honden-

wandeling afstand van paleis Huis 
ten Bosch, en het zal wel niemand 
ontgaan zijn dat koningin Beatrix 
17 dagen geleden aankondigde dat 
ze op 30 april het vaantje over wil 
gaan dragen aan Willem-Alexander. 
Na 33 jaar een troonswisseling dus. 
Het woord troonswisseling slaat ove-
rigens nergens op mensen. De troon 
blijft namelijk gewoon staan. Die 
staat al sinds 1904 in de Ridderzaal. 

Er zijn overigens nog altijd mensen 
die denken dat koningin Beatrix in al 
haar paleizen een troon heeft staan 
waar ze op gaat zitten als ze weer 
wetten en Koninklijke Besluiten 
moet gaan tekenen, maar ook dát is 
nonsens. Als dat wél zo zou zijn, zou 
Hare Majesteit het ook zeker géén 
33 jaar hebben volgehouden. Dan 
zou ze al lang door een WAO-arts 
zijn afgekeurd – kapotte rug. Ik kan u 
namelijk uit eigen waarneming mel-
den dat die troon niet zit. Niet dat ik 
ooit als koning Menno I geabdiceerd 
ben of zo, maar omdat ik als stads-
gids jarenlang de sleutel had van de 
Ridderzaal en in die zaal, meestal 
tijdens het schemerduister, óók wel 
eens een faux pas heb gezet…

Abdicatie 
Zoals te doen gebruikelijk bij een 
constitutionele happening als een 
abdicatie, komen er nu overal ‘ge-
wone’ mensen aan het woord die 

iets mogen zeggen over hun per-
soonlijke belevenissen met koningin 
Beatrix. De Banier kan daar natuur-De Banier kan daar natuur-De Banier
lijk niet bij achterblijven, en als buur-
man van m’n buurvrouw ben ik daar 
dan ook de aangewezen fi guur voor.

Nu moet ik bekennen dat de konin-
gin noch ik trouwe bezoekers zijn van 
de vergaderingen van onze buurtver-
eniging Marlot, dus veel heb ik niet 
te melden. Wel herinner ik me (maar 
dat heeft ook al in het RD gestaan) 
dat ik een week of wat geleden de 
hofauto van de koningin aan zag 
komen rijden. Toen die de oprijlaan 
van Huis ten Bosch indraaide zag ik 
ineens het bedekte hoofd van Hare 
Majesteit tegen het achterraampje 
vallen, met hoed en al. Kennelijk 
was ze in slaap gesukkeld en bij het 
nemen van de bocht op de achter-
bank opzij gezakt…

Polletjes helmgras
Ook herinner ik me nog dat ik in 
een ver verleden op een vroege zo-
merse morgen op het nog heerlijk 
stille Scheveningse strand m’n brave 
viervoeter Robroy uitliet. Die liep, 
zoals brave honden gewend zijn te 
doen op stille zomermorgens, heer-
lijk te grasduinen tussen polletjes 
helmgras en aangespoeld wrakhout. 
Totdat zich een andere woefwaf 
(merk Labrador) bij ‘m voegde. Met 
deze blafferd begon onze terriër, na 
een aftastend snuffelrondje, een 
wedstrijdje ‘wie kan er het hardst 
rennen’. 

Niks bijzonders natuurlijk zo’n ren-
dez-vous, want dat er in de Residen-
tie meerdere hondebeesten waren 
dan die ene van ons, wist ik wel. 
Maar m’n vrouw zei plotseling: “Zeg, 
weet je wel van wie die hond is?” 
“Ja,” antwoordde ik lichtelijk ver-
baasd. “Die is van ons.” “Nee, die 
bedoel ik natuurlijk niet. Ik bedoel 
die ándere hond.” Ik moest beken-
nen niet alle Haagse honden in één 
oogopslag bij name te kennen, dus 
zei ik als waarheidsvriend: “Ik zou 
het niet weten.” “Van de koningin!” 
En ja hoor, zo’n metertje of 50 achter 
ons liepen zomaar in het wild konin-
gin Beatrix en prins Claus. En dáár 
weer tientallen meters achter twee 
potige kerels, type kleerkast. Tsja, 
daar keek ik als koningshuis’deskun-
dige’ dan toch wel weer van op. 

Enfi n, om een kort verhaal lang te 
houden. Uit de ontmoeting tussen 
de hofhond en mijn burgerbeestje 
zijn tot mijn grote spijt geen nako-
melingen of bastaards voortgeko-
men, en na een eindje gezamenlijk 
te hebben opgelopen scheidden zich 
onze wegen weer. Op de reusachtige 
parkeerplaats bij het Scheveningse 
noorderstrand stonden op die vroege 
ochtend slechts drie auto’s: een oude 
groene Opel Rekord, een klein wit 
Fiatje en een grote zwarte limousine. 
Wij namen onze afgereden Opel, 
de twee lijfwachten stapten in de 
grote limousine, en koningin en prins 
reden weg in het onooglijke Fiatje. 

De prins reed. ■

EUROPA

Slavernij in West-Europa
Het januarinummer van De Banier ging in op de mensenhan-

del. Het is een Europees probleem waarover we in gesprek 

gingen met de EU-coördinator voor de bestrijding van de 

mensenhandel, mevrouw Myria Vassiliadou. Dit keer is de 

vraag: wat doet de Europese Unie tegen de mensenhandel?

Grote stap vooruit
Mevrouw Vassiliadou laat er geen 
gras over groeien, zo is onze indruk 
van deze actieve en gecommitteerde 
Cypriotische jonge vrouw (foto). Er 
is achter de schermen de afgelopen 
tijd veel werk verzet, zoals te zien 
is op de website van de Europese 
Commissie. In april 2013 gaan de 
lidstaten de richtlijn mensenhandel 
omzetten in nationale wetgeving. 
De EU-landen hebben zich daarmee 
verplicht om zich in te zetten voor 
het bestrijden van seksuele uitbuiting 
en arbeidsuitbuiting. Ook komt 
er samenwerking tussen politie 
en hulpverlening, zodat meisjes 
misstanden ook kunnen melden aan 
hulpverleningsinstanties waardoor 
er een completer beeld van het 
probleem komt en een betere aanpak 
mogelijk is. Dit is een grote stap 
vooruit omdat sommige lidstaten 
mensenhandel nog nauwelijks als 
probleem onderkennen. 

Speerpunten
Daarnaast is er een EU-strategie voor 
de periode 2012-2016 om mensen-
handel integraal te gaan aanpakken. 
Dit omvat vijf speerpunten:
1. Slachtoffers identificeren en 

bescherming en steun bieden;
2. sterkere preventie van mensenhandel;
3. sterkere vervolging van 

mensenhandelaren;

4. samenwerking tussen beleidsma-
kers en maatschappelijk werkers;

5. meer kennis en antwoord op alle 
vormen van mensenhandel.

Werken aan bewustwording
Vassiliadou praat met ministers in de 
Europese landen om te werken aan 
meer bewustwording en een goede 
aanpak van de mensenhandel. Ook 
wordt geprobeerd bezoek aan prosti-
tuees strafbaar te stellen als er signalen 
zijn die op dwang wijzen. Dat ze 
oog heeft voor concrete vooruitgang 
maakt ze overtuigend duidelijk: de EU 
financiert ook het beschermd wonen 
van slachtoffers van mensenhandel 
en programma’s om opnieuw te 
integreren in de samenleving in hun 
land van herkomst. Maar er is nog 
een lange weg te gaan. Zolang er nog 
politieagenten in verschillende Oost-
Europese landen samenwerken met 
de mensenhandelaren, hebben meisjes 
niet het vertrouwen om bescherming 
te zoeken of aangifte te doen. 

Diepste drijfveer
We zijn blij met de stappen in de 
goede richting. De komende tijd 
moet blijken of de lidstaten hun 
woorden omzetten in actie. Er 
moet merkbare verbetering komen 
voor de meisjes en vrouwen die het 
betreft. Deze vorm van slavernij is al 
te lang in stand gehouden. Bovenal 
dient de Bijbelse notie van het 
menselijk lichaam als tempel van de 
Heilige Geest in Europa onze diepste 
drijfveer te zijn. ■

“Zolang politie 

samenwerkt met 

mensenhandelaars 

is er in hen geen 

vertrouwen.”

Door Frank van der Maas, beleidsmede-
werker Nederlandse delegatie van de EFD
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met de rondleidingen in de Tweede 
Kamer. Jaarlijks komen er ook basis-
scholen met hun hoogste groepen. 
Ze spelen zelfs een raadsvergadering 
na! Voor de inwoners ben je als 
raadsgriffier eigenlijk de toegang tot 
de politiek. De betrokkenheid van 
burgers vind ik overigens best groot, 
maar hun vertrouwen in de politiek 
is veel minder.”

Wat is een belangrijke les?
“Voor raadsleden en andere politici: 
stel als fractie aan het begin van 
een periode concrete doelen en 
blijf daar steeds bij. Het is de basis 
om met doorzettingsvermogen 
en geduld iets te bereiken. Let bij 
voorstellen ook op de brede werke-
lijkheid en wees je daarvan bewust. 
Bedenk eerst wat je zelf ergens van 
vindt, voor je een voorstel leest. 
Voor mezelf: het leven is meer dan 
politiek en je gezin is meer waard 
dan je werk.” ■

avondwerk bij zit, heb ik veel 
vakantiedagen.”

Wat voor persoon moet je zijn om 
dit werk te kunnen doen?
“Je moet politiek (en de veran-
derlijkheid en de onzekerheid die 
daarbij hoort) leuk vinden. Je moet 
in mogelijkheden kunnen denken en 
onafhankelijk zijn om de raad voor 
100% te kunnen dienen. Dat maakt 
je professioneel. Ook komt mijn 
werkervaring bij de SGP-fractie van 
de Tweede Kamer me dagelijks van 
pas.”

Merkt de burger veel van uw werk?
“Niet heel veel, maar ik doe er wel 
mijn best voor om dat te veranderen. 
Ik heb het programma Gast van de 
raad opgezet, een beetje vergelijkbaar 

Wat is een raadsgriffi er?
“Als raadsgriffier ondersteun en 
adviseer ik de hele gemeenteraad.”

Kunt u dat ondersteunen en 
adviseren eens omschrijven?
“Ik zorg ervoor dat het hele 
besluitvormingsproces goed verloopt 
en vooral dat de raad op tijd aan zet 
komt. Want de raad moet kunnen 
sturen en niet alleen ja-knikken als 
het college van burgemeester en 
wethouders iets voorstelt.”

Wat is het verschil met een 
gemeentesecretaris?
“De gemeentesecretaris is adviseur 
van het college en tevens directeur 
van de hele ambtelijke organisatie. De 
raadsgriffier en griffiemedewerkers 
vormen een beetje een eigen organi-
satie, omdat zij de enige ambtenaren 
zijn die niet door het college worden 
benoemd, maar door de raad.” 

Hoeveel tijd kost het werk?
“Ik werk fulltime. Omdat er veel 

Zijn beroep is niet erg bekend en áls mensen horen over een griffier, denken ze vaak aan een 

rechtbankgriffier. De unieke maar onbekende post van de raadsgriffier blijkt een belangrijke func-

tie in het plaatselijke bestuur te zijn. Het is de moeite waard om deze functie wat beter te leren 

kennen. Dit korte interview kan misschien iets van de raadsels rond de raadsgriffier oplossen.

Door Sjon van der Ree Doolaard

BUITEN BEELD

Een ontmoeting met…

Iede Bakker, raadsgri�  er 
in de gemeente Werkendam.

ADVERTENTIES

‘De raadsgriffi er is 

de toegangspoort tot 

lokale politiek.’

Telefoon: 0342 - 405 405
Email: info@reenen.nl
Internet: www.reenen.nl 

Bezoekadres:
Energieweg 31Energieweg 31Energieweg 31 | BarneveldBarneveld
Industrieterrein Harselaar-OostIndustrieterrein Harselaar-OostIndustrieterrein Harselaar-OostThe best delivery is our drive!

TransporT - warehouse - verhuizingen

Altijd onderweg

Burgemeester Uilkensstraat 24 
2861 AE  Bergambacht

Telefoon: 0182 64 54 54
Fax: 0182 35 76 55

E-mail: info@rietvelddejong.nl 
www.rietvelddejong.nl

UW BEDRIJF IS ONZE ZORG!

NIEUW!

NIEUW!

NIEUW!

wat kunnen wij 
voor u betekenen?

Kauwenhoven 5 | Lunteren | 
T (0318) 48 40 74 | info@drukkerij-amv.nl
www.drukkerij-amv.nl

periodieken/kerkbladen
huisstijlontwerp
familiedrukwerk
nieuwsbrieven
brochures
folders
vormgeving
drukwerk (o set)
plots
bouwtekeningen 
digitaal drukwerk (printen)

Voor meer informatie: www.griffi ers.nl. 

Voor Werkendammers: www.werkendam.

nl/Bestuur_en_organisatie/Raad_en_com-

missies
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Plesmanstraat 68 | Postbus 900 | 3900 AX  Veenendaal | T 0318 54 30 30 | F 0318 54 25 22 | E info@rmu.nu | www.rmu.nu

Dat het nieuwe kabinet van de zondag een gewone winkeldag wil maken is 
geen nieuws. Daar mogen we echter niet achteloos de schouders over 
ophalen. Het vraagt om een reactie en die geeft de RMU. In politiek Den 
Haag, aan de onderhandelingstafel bij cao-besprekingen en natuurlijk richting 
de pers. We maken ons sterk voor de zondagsrust en helpen leden die in de 
problemen komen. Ook namens u? Sluit u dan nu aan op www.rmu.nu.

Reageren of negeren?

Haag, aan de onderhandelingstafel bij cao-besprekingen en natuurlijk richting 
de pers. We maken ons sterk voor de zondagsrust en helpen leden die in de 

Gratis: 3 proefnummers 
van ons vernieuwde 
ledenmagazine RMU●NU.
Kijk op www.rmu.nu!
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OVERZICHT

Woord vooraf
Inhoud

W
e zien om ons 

heen dat veel 

ouderen kramp-

achtig hun best doen om 

jong te lijken en te doen. De 

medische zorg is erop ge-

richt zolang mogelijk vitaal 

te zijn. Het lichaam wordt 

als heel belangrijk gezien. 

Aan het lichaam wordt veel 

zorg besteed. Ondertussen 

wordt door velen niet beseft 

en beleefd dat zij met ziel 

en lichaam op reis zijn naar 

de eeuwigheid. Wat het 

lichaam betreft worden kos-

ten noch moeiten gespaard, 

wat de ziel betreft is vaak 

het tegenovergestelde het 

geval. 

Wie alleen voor zijn lichaam 

zorgt en zijn ziel verwaar-

loost, zorgt ten diepste ook 

niet voor zijn lichaam. Ziel 

en lichaam horen bijeen en 

zullen eeuwig voortbestaan. 

Na het sterven wordt de 

ziel door God geoordeeld. 

Het lichaam behoort na het 

sterven begraven te worden. 

Op de dag van de weder-

komst van Christus zullen de 

graven geopend worden en 

zullen de lichamen opge-

wekt worden. Maar dan zal 

er een groot verschil zijn. 

Het lichaam van hen die de 

Heere in waarheid dienden 

zal opgewekt worden tot 

eeuwige heerlijkheid. Maar 

het lichaam van hen die de 

Heere niet gediend heb-

ben zal opgewekt worden 

tot eeuwig afgrijzen. Het 

kan zijn dat onbekeerden 

veel zorg aan hun lichaam 

besteed hebben, maar op de 

dag van de wederopstanding 

zal blijken dat het toch niet 

de juiste zorg is geweest. 

Wie onbekeerd sterft, ook al 

is dat op hoge leeftijd en in 

goede gezondheid, wacht de 

eeuwige rampzaligheid. 

Het is noodzakelijk in dit 

leven te zorgen voor lichaam 

én ziel. We lezen in Psalm 

41:5 een gebed om gene-

zing en genade: “Ik zeide: 

O HEERE, wees mij genadig; 

genees mijn ziel, want ik 

heb tegen U gezondigd.” De 

ziel mankeert van nature 

alles. Naar Zijn welbehagen 

ontdekt de HEERE hieraan. 

We zijn van onszelf haters 

van God en de naaste. Er is 

alleen genezing te vinden bij 

de opperste Medicijnmeester 

van ziel en lichaam. Gods 

kinderen kennen daarvan 

een beginsel in dit leven. De 

schuld der zonde is betaald 

door Christus. De heer-

schappij der zonde wordt 

door Gods almacht verbro-

ken door wedergeboorte 

en waarachtige bekering. 

De smet der zonde wordt 

in beginsel weggenomen. 

Eenmaal zal de genezing 

volkomen zijn. Dan is de 

smet en de aanwezigheid 

van de zonde geheel en voor 

eeuwig tenietgedaan.

Gods kinderen wacht een 

heerlijke toekomst. ■

Ds. A. van Heteren, Urk
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Recht doen
Met gevoel voor menselijke verhoudingen

Onze advocaten zetten uw belangen op 
scherp. Met de juiste balans tussen aandacht 
en afstand. Breedte en scherpte. En veelzijdig-
heid en specialisme, onder andere op het 
gebied van arbeidsrecht, bouwrecht, onderne-
mingsrecht, letselschaderecht en familierecht.

Advies nodig?
www.bvd-advocaten.nl
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MEDITATIE

Zorg is onmisbaar in het leven van een lijdend mens. Lichamelijk lijden geeft veel smart en 

maakt verlegen om dokters, medicijnen en hulp. Wereldwijd wordt de schreeuw gehoord 

om helpende handen aan het bed. Met het vastleggen van zorgminuten per handeling 

enzovoorts, proberen we de roep om zorg te optimaliseren en de kosten beheersbaar te maken. 

De medelijdende Mens
Tijd voor zo noodzakelijke meeleven 
met de lijdende medemens is schaars. 
Hoevelen zijn er vandaag die in het 
lijden roepen: “Ik heb geen mens!”

Hoeveel medelijdende ogen zijn er 
in ons lijden niet op ons gericht. 
Wat kan medelijden in ziekte goed 
doen. Toch gaat het de apostel, als hij 
schrijft over de medelijdende Hoge-
priester, niet om een medelijdende 
blik in de ogen van de Mens. Een 
blik als antwoord op ons lijden. Het 
gaat om het leven van de Mens Jezus 
Christus. Hij verliet de hemelse heer-
lijkheid en daalde af in de menselijke 
natuur met ziel en lichaam. In ziel en 
lichaam is Hij in alles verzocht door 
satan, wereld, maar ook door lijden 
naar ziel en lichaam. Er is geen lijden 
naar ziel en lichaam of Hij heeft als 
Mens de diepste diepte gepeild. Hij is 
er in ondergegaan en heeft overwon-
nen. Jesaja profeteert dat Hij al onze 
krankheden op zich genomen heeft. 
Hij heeft de oorzaak van die krank-
heden, overtredingen en zonden op 
zich genomen en weggedragen.

Hebt u de onmisbare verlossing van 
deze medelijdende Mens nodig ge-
kregen? Gaat uw roep vooral uit naar 
Zijn hulp in de grootste kwaal van 
uw leven: “Ik ben door Uw wet te 
schenden, krom van lenden”, totaal 
door verderf aangetast. Deze Mens 
schrikt van geen kwaal terug!

De grote Hogepriester
De medelijdende Mens is de grote 
Hogepriester. De hogepriester was 
in Israël een man van aanzien. Deze 
Hogepriester is opgevaren naar de 
hemel. Hij is voor God verschenen 
en doet in het hemels heiligdom Zijn 
dienstwerk. Wat klinkt daarin Zijn 
hoogheid en macht door! Wat is Hij 
daarin tegelijk onbereikbaar voor 
ons, zondige mensen. En toch, Hij 
verscheen als waarachtig, rechtvaar-
dig mens op deze aarde. Hij heeft 
onder ons gewoond. Hij is de mens 
in alles gelijk geworden, uitgenomen 
de zonde. Hij overbrugt de kloof tus-
sen verloren zondige mensen en Zijn 
heilige Vader. Omdat Hij Die afstand 
overbrugd heeft, zit Hij op de troon 
der genade. Daarom roept de apostel 

op om met vrijmoedigheid toe te 
gaan tot de troon der genade om ge-
holpen te worden ter bekwamer tijd.

Hoe groot uw nood ook is, in Zijn 
grootheid van barmhartigheid en 
genade maakt Hij waar: “Schoon 
ik arm ben en ellendig; denkt God 
in deze medelijdende Hogepriester
aan mij bestendig.” Hij is dan mijn 
Hulp en mijn Bevrijder. Nog roept 
deze medelijdende Hogepriester, 
hoe groot uw nood is, hoe sterk uw 
doodsbanden zijn: “Komt allen tot 
Mij die vermoeid en belast zijt en Ik 
zal u rust geven.” In Zijn striemen 
genezing! ■

VOORZITTER

moeten laten vervoeren. Dan ben 
je intens blij dat er nog een SGP-
fractie in de Tweede Kamer is!

Veelbesproken
Terug naar het begin. In de huis-
houdelijke vergadering van 16 
maart zal een besluit worden geno-
men over het voorstel van het HB 
om een artikel aan het Algemeen 
Reglement toe te voegen. In dit arti-
kel wordt vastgelegd dat het geslacht 
van een kandidaat niet bepalend 
mag zijn bij de kandidaatstelling. 
Vermeldenswaard is dat het bewuste 
art. 10 van het Beginselprogramma 
in stand blijft. We hopen op een 
waardige vergadering en een breed 
gedragen besluit. Laat het ons gebed 
mogen zijn of de Heere ons op de 
smalle richel nog ruimte wil schen-
ken voor de doorwerking van Zijn 
heilrijke geboden in onze postmo-
derne samenleving. ■

De SGP staat fl ink in de belangstelling. Vooral vanwege het voorstel van 

het Hoofdbestuur. De beslissende stem is nu aan de afgevaardigden 

die op 16 maart D.V. de lokale partijleden in Hoevelaken zullen 

vertegenwoordigen. 

De SGP in de schijnwerpers

“Want wij hebben geen Hogepriester, Die niet 

kan medelijden hebben met onze zwakheden, 

maar Die in alle dingen gelijk als wij is 

verzocht geweest, doch zonder zonde.”

Hebreeën 4:15

ds. L. Terlouw, Barendrecht

M.F. van Leeuwen

Ik wil daarom in deze bijdrage de 
schijnwerper richten op enkele 
andere zaken, om ten slotte toch 

weer bij het veelbesproken onder-weer bij het veelbesproken onder-
werp uit te komen.werp uit te komen.

Verbindende schakel
In de eerste plaats is het goed om 
de opening van ons nieuwe partij-
kantoor te memoreren. Het was 
1 februari jongstleden een bijzondere 
dag voor de bouwcommissie, die een 
prachtig, functioneel kantoorgebouw 
kon overdragen aan het Hoofdbe-
stuur (HB) en daarbij ruimschoots 
binnen de financiële kaders was ge-
bleven. Het was goed om te zien hoe 
enthousiast onze hardwerkende col-
lega’s van het partijbureau de gasten 
rondleidden. Een groot pluspunt is 
de mogelijkheid om in de avonduren 
voor allerlei partijactiviteiten gebruik 
te kunnen maken van de vergader-
ruimten. We hopen van harte dat 
dit gebouw een verbindende schakel 
mag zijn tussen de partijgeledingen 
en dát met het oog op de zo noodza-
kelijke doordenking en doorwerking 
van Bijbels genormeerde politiek. 

De voorbereidingen voor de ge-
meenteraadsverkiezingen in maart 

2014 D.V. zijn inmiddels in volle 
gang. Door afdeling CVV van het 
partijbureau is een raamwerk voor 
de lokale verkiezingsprogramma’s, 
een profielschets voor raadsleden en 
wethouders en een handreiking voor wethouders en een handreiking voor 
het voeren van functioneringsge-
sprekken samengesteld. De afdeling 
CVV heeft een nieuwe handleiding 
vervaardigd ‘Op weg naar een 
SGP-fractie’. Onmisbaar voor een 
verantwoorde en inhoudsvolle 
verkiezingscampagne.

Intens blij
Geheel onverwacht werd de SGP 
recent betrokken bij de totstand-
koming van het woningakkoord. 
Opvallend was dat kort daarop het 
overleg over het schrappen van 
vergoeding voor leerlingenvervoer 
van o.a. reformatorische scholen van 
de agenda van de Tweede Kamer 
verdween en de PvdA de motie 
daarover niet indiende. De SGP lijkt 
immaterieel wisselgeld te hebben 
gekregen... Hoe het ook zij, ‘een tot 
nadenken stemmende ontwikkeling’, 
zoals een ouder mij mailde. Je zult 
maar enkele kinderen in je gezin 
dagelijks van de kop van Noord-Hol-
land naar de basisschool in Lelystad 

Medelijdende Hogepriester
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Leiden, Utrecht, Voorburg en 
Zeist: vier plaatsen in ons land 
met een Diaconessen Zieken-

huis. In Amsterdam, Hoorn en 
Rotterdam heb je ziekenhuizen met 
‘gasthuis’ in de naam. Ze herinneren 
aan de oorsprong van de gezond-
heidszorg. Vanuit de christelijke kerk 
ontstonden in de loop der tijd aller-
lei initiatieven om zieke mensen en 
kwetsbare ouderen te verzorgen, hen 
geneeskundige hulp te bieden. De 
christelijke barmhartigheid vormde 
hiervoor de inspiratiebron. Helaas 
is de moderne gezondheidszorg 
losgeraakt van deze bijbelse bron. De 
successen van de medische weten-
schap spreken zo tot de verbeelding, 
dat volgens velen bidden niet meer 

nodig is om beter te worden. De 
dokter maakt de dominee overbodig

Ontgroening en vergrijzing
De toegenomen medische kennis 
heeft voor indrukwekkende resulta-
ten gezorgd. Zo is de kindersterfte 
enorm afgenomen. Infectieziekten 
werden teruggedrongen. De levens-
verwachting ging van veertig naar 
tachtig jaar. Men verwacht dat de 
helft van alle meisjes die na 2000 
werden geboren haar honderdste
verjaardag zal vieren. Mensen 
worden dus steeds ouder. Tegelijk 
worden er sinds de jaren zeventig 
veel minder kinderen geboren dan 
daarvoor. Die ontwikkeling zorgt 
voor een gelijktijdige ontgroening 
en vergrijzing. Steeds meer ouderen 
zullen een beroep doen op de zorg, 
terwijl er steeds minder mensen zijn 

om de zorg te geven en te betalen. 

Gezonder, ouder en zieker
De sterk verbeterde gezondheids-
zorg draagt eraan bij dat we steeds 
meer ziekten ontdekken en aan die 
kwalen ook steeds meer kunnen 
doen. Denk bijvoorbeeld aan hart- 
en vaatziekten. De sterfte aan deze 
kwaal is sinds de jaren ’70 continu 
gedaald. De levensverwachting nam 
daardoor toe, maar ook het aantal 
chronische hartpatiënten. Een ander 
voorbeeld is dat er door de toegeno-
men aandacht en betere zorg meer 
diabetespatiënten zijn dan ooit. Een 
trend die wordt versterkt door onze 
ongezonde leefstijl met weinig be-
weging en te veel eten. Omdat steeds 
meer mensen steeds ouder worden, 
zal ook het aantal kwetsbare en 
demente bejaarden de komende ➜ 

THEMATHEMA

Hoe is het met de gezondheidszorg en waar moet het naartoe?

“Als ik later oud ben, wie zorgt er dan voor mij?” Veel mensen maken zich zorgen. Terecht, want 

de toekomst van de zorg staat onder grote druk. Er is meer geld nodig, maar dat hebben we 

eigenlijk niet. Er zijn ook meer handen aan het bed nodig, maar de beroepsbevolking neemt 

af. De zorg zit in een klem die steeds meer gaat knellen. Hoe komen we hieruit? En moet de 

overheid daarvoor zorgen of kan het ook anders?

Zorgen óm en zorgen 
vóór goede gezond-
heidszorg

Door Johan Polder en Jan Schippers
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Financiële dilemma’s in 
de ouderenzorg

B
ij de meeste artsen leeft de gedachte dat een pa-

tiënt de beste behandeling moet krijgen. Een arts 

mag zich in zijn voorschrijfgedrag niet laten leiden 

door de kosten. Hoe lang kan een arts nog vanuit dit prin-

cipe handelen? Momenteel bevinden we ons in een spa-

gaat. Regelmatig komen nieuwe, dure medicijnen op de 

markt. Deze middelen zijn producten van innovatieve ideeën. Al snel krijgen zij een 

plek in de richtlijnen. Dus artsen ontkomen er niet aan deze medicamenten voor 

te schrijven. Aan de andere kant moeten we in de gezondheidszorg de euro’s gaan 

omdraaien. Dit vraagt van artsen een omslag in denken en benadering. Artsen 

kunnen niet meer iedere patiënt behandelen met de beste en (helaas vaak) dure 

medicijnen.

Hoe moeten we handelen? Dit is niet altijd eenvoudig en soms weer wel. Neem 

iemand van ouder dan 75 jaar met de Ziekte van Kahler, bij wie een behande-

ling zinvol is en die een opiaat als pijnstilling moet krijgen. Tot voor kort bestond 

de eerstelijnsbehandeling uit Melfalan en Prednison voor € 25,- per maand. Van-

wege betere resultaten wordt nu toevoeging van een derde middel geadviseerd. 

Wat wordt het extra prijskaartje per maand? Bortezomib € 3000,-, Thalidomide 

€ 80,- en Lenalidomide € 6200,-. Een aanvankelijk goedkope behandeling wordt 

dus peperduur! Mogelijk is de toevoeging van Bortezomib iets beter dan Thalido-

mide. De studie naar het effect van Lenalidomide is nog niet gesloten. Zo op het 

eerste gezicht zouden we dus moeten kiezen voor toevoeging van het goedkopere 

Thalidomide. Toch is het ingewikkelder. We moeten ook letten op de bijwerkingen, 

het aantal opnames, de start van de volgende behandeling, enz. Ik ben van mening 

dat artsen zich niet alleen moeten laten leiden door de effectiviteit. Er moeten ook 

kosten-effectiviteitsanalyses komen. Daar ontbreekt het helaas vaak aan.

Hoe schrijven we opiaten voor? Er zijn allerlei soorten toedieningsvormen: cap-

sules, smelttabletten, pleisters en tegenwoordig ook lollies. Toen ik een artsen-

bezoeker vroeg naar de prijs, liet hij mij een plaatje zien met staafdiagrammen. 

Wat bleek? Medicijnen die ik regelmatig voorschrijf, zoals fentanyl bevattende 

smelttabletten en lollies, kosten € 7,- per stuk, terwijl een andere type smelt-

tablet slechts € 1,- kost. Vaak gebruiken patienten dit tot zes keer per dag. Je 

moet het maar weten! ■

Dr. H.J. Agteresch

internist-hematoloog, Admiraal de Ruyterziekenhuis 

(ADRZ) Goes/Vlissingen

KANTTEKENING
In deze rubriek vindt u een reactie van iemand uit de praktijk, 
deze keer dr. H.J. Agteresch, internist-hematoloog
Admiraal de Ruyterziekenhuis ADRZ Goes/Vlissingen

THEMA THEMA

toevalt aan de overheid. Een alterna-
tieve organisatievorm is bijvoorbeeld 
de zorgcoöperatie, waarin leden met 
elkaar samenwerken om elkaar 
diensten te verlenen. De leden zijn 
verantwoordelijk voor de bevor-
dering van hun eigen gezondheid, 
maar ook voor het betaalbaar hou-
den van de (collectief) verleende 
zorg. Ook de kerken kunnen hun 
diaconale roeping op het terrein van 
de zorg (weer) breder gaan invullen. 
Van meet af aan is dat het ideaal van 
de SGP.

Maar de zorg heeft vooral behoefte 
aan mensen die innerlijk bewogen 
zijn, gemotiveerd worden vanuit de 
christelijke barmhartigheid, zoals 
Jezus daartoe in het Evangelie op-
roept. Bij de keuze van een baan en 
de beroepskeuze van onze jongeren 
dient deze opdracht ter sprake te 
komen. Hoe en waarom kiezen wij 
onze baan, ons beroep? Hoeveel tijd, 
geld en aandacht besteden wij aan 
hulpbehoevende ouderen en ande-
ren in onze straat, onze buurt, onze 
kerkelijke gemeente? We kunnen 
ons (te) veel zorgen maken. Daarom: 
bid en werk, vrij van zorg, vrij om te 
zorgen. ■

tot wel € 1.900 per maand in 2040. 
Deze tendens is niet of nauwelijks te 
stoppen. Want de medische techniek 
wordt steeds beter en duurder. Pa-
tiënten willen graag de nieuwste en 
beste behandeling – en geef ze eens 
ongelijk. De verzekeraars hebben een 
zorgplicht en gaan niet zo snel op 
de rem staan. Regering en Tweede 
Kamer willen de eigen bijdragen ver-
groten. Maar daardoor gaan mensen 
niet minder zorg gebruiken, behalve 
dan de mensen die heel krap bij kas 
zitten en vaak ook een slechtere 
gezondheid hebben. Juist zij heb-
ben een goede gezondheidszorg het 
hardst nodig.

Uitweg
Hoe komen we hieruit? Wat moet 
er veranderen? Allereerst dit: geen 
overbezorgdheid; een nuchter, bijbels 
advies. Soms maken we ons teveel 
zorgen waardoor we het begin van 
een uitweg over het hoofd zien. Het 
steeds grotere aantal oudere mensen 
kunnen we als een maatschappelijk 
probleem typeren, maar doen we 

daarmee onze oudere medemensen 
wel recht? Speelt in ons achterhoofd 
dan niet te veel mee dat ouderen 
alleen maar afhankelijk zijn? De 
toegenomen levensverwachting en 
gezondheid van mensen kan ook 
ten goede komen aan de samen-
leving. Het is daardoor mogelijk 
de pensioengerechtigde leeftijd te 
verhogen. Misschien niet voor alle 
beroepsgroepen evenveel, maar 
langer werken zal heel normaal 
worden. Daarnaast kunnen vitale 
ouderen mantelzorg verlenen aan 
hulpbehoevende ouderen.

De vraag is: willen we dit? Want in 
ons hoofd moet dan wel een knop 
om. Geen ‘zwitserlevenpensioen’: 
vanaf je 62e in een strandstoel op 
Madeira. Of op safari door zuide-
lijk Afrika. Nee, werken tot je 69e

en daarna nog een paar jaar wat 
rustiger aan als mantelzorger en 
vrijwilliger. 

Ook moeten we af van de gedachte dat 
de gezondheidszorg ‘vanzelfsprekend’

tijd met minstens de helft toenemen. 
Wie gaat voor hen zorgen?

Taak lokaal bestuur
Mensen die zorg nodig hebben, zul-
len meer op zichzelf en hun naaste 
omgeving zijn aangewezen. Patiën-
ten worden sneller uit het ziekenhuis 
ontslagen om thuis verder te herstel-
len. Steeds vaker zullen ziekenhuizen 
overgaan tot dagbehandeling. 
Ouderen blijven langer zelfstandig 
wonen. Daarom zal de zorg steeds 
meer op het niveau van de buurt of 
wijk worden georganiseerd. Voor de 
gemeentelijke overheid is hierbij een 
belangrijke rol weggelegd.

Zorgkosten
Iedere krantenlezer weet het: de uit-
gaven voor gezondheidszorg stijgen. 
Momenteel bedragen die circa 90 
miljard euro per jaar. Ieder jaar komt 
daar twee tot vier miljard bij. Al 
met al betaalt een gezin gemiddeld 
€ 900 per maand aan zorg. Als het 
beleid niet verandert, verwacht het 
Centraal Planbureau een toename 

‘Een knop moet om: 

niet vanaf je 62e in 

een strandstoel op 

Madeira’

Meer over dit onderwerp? 
Zie het uitgebreide artikel hiervan 
in Zicht 2012-2.

Zwitserlevenpensioen

98



H
et is mij de afgelopen ja-
ren opgevallen hoe enorm 
ingewikkeld de organisatie 

en de financiering van de zorg is. 
We kunnen in Den Haag allerlei 
debatten houden, maar het blijft 
vaak lastig om goed te doorzien 
wat nu precies de gevolgen zijn 
voor de praktijk. Daarom is het 
ontzettend belangrijk om steeds 
door praktijkervaringen en werk-
bezoeken gevoed te worden. Dat 
geeft ook richting aan onze inzet. 
Een paar voorbeelden. 

Niet dichtregelen
De brandveiligheidseisen voor zorg-
instellingen zijn aangescherpt. Wie 
zou er tegen zijn? Maar het gevolg is 
wel dat een verpleeghuis dat zijn za-
ken goed op orde had, zomaar weer 
een paar ton extra moet uitgeven. 
Dure voorzieningen die nog maar 
net aangeschaft waren, kunnen al 
weer bij het grof vuil. Voordat je het 
weet, wordt regel op regel gesteld, 
en controle op controle gestapeld. 
Het is heel goed dat er hoge eisen 
gelden voor de kwaliteit van de zorg. 
Maar het schiet door als we in wet-
ten en regels gaan vastleggen hoe 
vaak dat er douchebeurten moeten 
plaatsvinden. De SGP wil de nei-
ging weerstaan om alles vanuit Den 
Haag dicht te regelen, maar juist ook 
ruimte te bieden voor de mensen en 
de wensen van de praktijk. 

Identiteit
In gesprekken en werkbezoeken 
zie je ook steeds weer hoe belang-
rijk het is dat mensen zorg kunnen 
krijgen die aansluit bij hun eigen 
wensen. Een seculiere voorziening 
voor dagbesteding waar lawaaiige 
housemuziek schalt, is bijzonder 

ongeschikt voor een verstandelijk 
gehandicapte jongen die graag naar 
de kerk gaat en van rustige koormu-
ziek houdt. De SGP maakt zich sterk 
voor behoud van identiteitsgebon-
den zorg, voor echte keuzevrijheid 
van de burger. 

Mantelzorgers
Een steun in de rug verdienen ook de 
mantelzorgers. Iedereen onderkent 
dat in de komende tijd meer gevraagd 
zal worden van mantelzorgers en vrij-
willigers. Ontmoetingen met mantel-
zorgers hebben grote indruk op mij 
gemaakt. Ze wisten niet eens dat zij 
het waren: mantelzorgers. Ze voel-
den het gewoon als hun plicht om 
hun langdurig zieke moeder of hun 
gehandicapte echtgenoot te helpen 
verzorgen. Maar het vraagt wel heel 
veel van hen. Daarom is er meer 
nodig om deze mantelzorgers te steu-
nen, knelpunten weg te nemen. De 
SGP wil daarom dat de belasting-
regels mantelzorg aanmoedigen, in 
plaats van afstraffen. Bovendien moet 
overbelasting van mantelzorgers voor-
komen worden: het moet gemakkelij-
ker worden gemaakt dat anderen die 
zorg tijdelijk kunnen overnemen. ■

Er gaat veel veranderen in de zorg. Hoe kunnen we de kwaliteit van de zorg versterken? Hoe 

houden we de zorg betaalbaar? Hoe zorgen we ervoor dat iedereen toegang houdt tot de zorg? 

Die vragen zijn volop aan de orde.

BINNENHOFADVERTENTIES

Werkbezoeken en praktijkervaringen 
in de zorg benadrukken het…

Blokkeer zorg niet door regels 
en steun mantelzorgers in 
hun zorg.

Door Kees van der Staaij

Starre-Group is een internationaal ope-
rerende onderneming met verschillende 
entiteiten. Vd Starre is gespecialiseerd in 
teelt en verkoop binnen de sierteeltsector. 
Designstar is gespecialiseerd in grafische 
vormgeving, fotografie en het ontwikkelen van 
verkoopconcepten. 

Alfensvaart 7 • 2771 NM Boskoop • 0172 210181 
www.starre.nl • info@starre.nl
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NIEUW

1.  1413132 | Leer mij volgen - Jongerenkoor Jigdaljahu o.l.v. 

  Willem Arie den Hertog, Marco den Toom - orgel  | € 16,90

2.   1413292 | Jubileum Crescendo - Chr Urker Mannenkoor 

  Crescendo 2-CD  | € 16,90

  

                Bestellingen in de maanden MAART & APRIL
vanaf € 14,90 ontvangen GRATIS de CD 

STH Favourites deel 9 | Gebeden 

Verzameling rondom thema, 

diverse koren - solozang - instrumentaal

CD 1413502 ter waarde van € 9,95 

STH RECORDS | T 033-2537604 | info@sth.nl | WWW.STH.NL

    NIEUW BIJ…       
Al onze producten zijn verkrijgbaar in 
Chr. Boek- & Muziekwinkels.
Kijk voor meer muziek op www.sth.nl
en download uw favoriete muziek.

    LET OP !

    NIEUW BIJ…    NIEUW BIJ…    NIEUW BIJ…

    LET OP

U WILT EEN 
OVERKAPPING?
JUMBO GEEFT 

U GRAAG 
PERSOONLIJK 

ADVIES !

Anthonie Fokkerstraat 41  |  Barneveld  |  Tel: 0342 - 492 811  |   www.jumbooverkapping.nl

Jumbo introduceert
designoverkapping

Less is more by Jumbo
Minimalistisch design voor de buitenkamer
Ontdek nu ook de nieuwe minimalistisch vorm gegeven stalen overkapping van Jumbo. Een 
overkapping met architectonische eenvoud dankzij de stoere stalen staanders en liggers. En wat 
uniek is: het dak is optisch volledig horizontaal. Regenwater wordt afgevoerd via de afl opende 
beglazing en de geïntegreerde afvoer. Een terrasoverkapping zonder onnodige details. Een 
markante en exclusieve verschijning die uw woning extra allure geeft. Kwestie van design.

IN
N

O

VATIEF DESIGN BY JU
M

BO • IN
N

O

VATIEF DESIGN BY J
U

M
BO

 • JUMBO
DESIGN

Nieuw!

overkappingen • zonwering • kozijnen • schuifpuien • dakkapellen • glaswanden
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pedagogisch leiderschap.

Ergernis
Gerard Olthof, rector van een school 
in Breda, heeft in verschillende media 
zijn ergernis uitgesproken over deze 
gedetailleerde bemoeienis met hoe 
leraren moeten lesgeven. Rick Steur, 
hoofdinspecteur voortgezet onderwijs, 
verdedigde daarop die werkwijze met 
de constatering dat „lang niet alle 
leraren het ingewikkelde leraarsvak 
volledig in de vingers hebben. Vooral 
het afstemmen van de les op de 
verschillen tussen de leerlingen, is een 
vaardigheid die slechts ruim de helft 
van de docenten in het voortgezet 
onderwijs beheerst”. Deze verwijten 
zijn net zo vaag en nietszeggend als 
waarop leraren worden beoordeeld 
en zijn typerend voor de onderwijs-
kundige kletskoek waar leraren al 
decennialang het leven zuur mee 
wordt gemaakt.

Ter verbetering van ons onderwijs 
worden inspecteurs op pad gestuurd 
om aan de hand van lijstjes met 
vage, irrelevante, nietszeggende 
opsommingen leraren te beoordelen. 
Als de inspectie signalen bereiken 
dat een school niet goed functio-
neert, zou ze er verstandig aan doen 
er een door de wol geverfde school-
leider naar toe te sturen in plaats 
van een bureaucraat met een tas vol 
checklisten. En laat het teveel aan 
inspecteurs iets nuttigs doen. Lesge-
ven bijvoorbeeld.” ■

regelen. Met deze rolverdeling geef je 
als overheid vorm aan het principe 
‘besturen op afstand’ waartoe ooit 
werd besloten.

Waren in het verleden de meeste 
scholen afzonderlijke instellingen met 
een eigen bestuur van welwillende 
amateurs, inmiddels opereren ze vrij-
wel allemaal onder de paraplu van 
grotere professionele besturen die toe-
zien op de kwaliteit van de onder hen 
ressorterende scholen. Als zo’n bestuur 
goed functioneert heb je als inspectie 
met die scholen weinig te stellen. Deze 
eigentijdse rolverdeling betekent dus 
dat daarmee de taak van de inspectie 
niet alleen een andere, maar ook een 
veel kleinere is geworden.

Het probleem met overheidsdien-
sten is dat zij, als ze minder te doen 
krijgen, er altijd wel in slagen nieuwe 
taken naar zich toe te trekken. Zo 
kon het gebeuren dat de inspectie hele 
lijsten heeft aangelegd aan de hand 
waarvan leraren moeten worden 
beoordeeld. Enkele voorbeelden uit 
het arsenaal aan beoordelingscriteria: 
er is sprake van functionele interactie 
(tussen leerlingen onderling, tussen 
leraar en leerling); de leraar vat de in-
structie in stappen regelmatig samen; 
de opbouw van de onderwijsactiviteit 
is herkenbaar voor leerlingen; de le-
raar situeert het betreffende schoolvak 
binnen het gehele onderwijsaanbod; 
de leraar activeert leerlingen door 
goed naar hen te luisteren (meer dan 
enkel controleren of de leerling het 
juiste antwoord geeft); de leraar toont 

Missie
Een van de ‘missies’ van Bisschop 
is een veldtocht tegen de vele regels 
die scholen en andere onderwijsin-
stellingen knevelen. Mede door de 
eigen ervaringen geïnspireerd zet hij 
dit thema vaak op de agenda van de 
politiek. ‘Weg met het controlisme’! 
Leo Prick is medewerker van NRC-
Handelsblad. Hij schrijft vooral 
over onderwijsgerelateerde onder-
werpen. Op 21 februari schreef hij 
een stuk over de Onderwijsinspectie. 
Dat stuk klonk onderwijsman Bis-
schop als muziek in de oren. “Horen 
we het ook eens van een ander” zag 
ik hem denken…

“Onderwijsinstellingen hebben de 
laatste jaren steeds meer autonomie 
gekregen. Dat betekent meer ruimte 
dan in het verleden om gelden naar 
eigen inzicht te besteden en het 
onderwijs naar eigen goeddunken in 
te richten. Om erop toe te zien dat zij 
de aan hen gedelegeerde taken naar 
behoren vervullen, hebben we een 
onderwijsinspectie.

Op afstand
De taakverdeling lijkt mij helder: 
schoolbesturen zijn verantwoorde-
lijk voor de onderwijskwaliteit op 
de onder hen ressorterende scholen 
en de inspectie ziet erop toe dat die 
besturen hun werk naar behoren 
doen. Zodra zij signalen krijgt dat een 
school niet naar behoren functioneert, 
onderzoekt de inspectie wat daar aan 
de hand is en neemt zonodig maat-

Het lijkt al weer een maand geleden, en dat is het ook. Op 13 februari sloot het kabinet-Rutte met 

D66, CU en SGP het ‘woonakkoord’. Op het eerste gezicht wat wonderlijk, met name de combi D66 

en SGP. Maar bij nader inzien toch niet onlogisch. In veel materiële kwesties staan D66 en SGP dicht 

bij elkaar. 

De SGP heeft vanouds een sterke band met het onderwijs. 

De korte lijntjes tussen onze Kamerfractie en ‘het veld’ zijn 

begrijpelijk: veel reformatorische scholen en Kamerleden 

als Van der Vlies en Bisschop zijn zelf gepokt en gemazeld 

in ‘het veld’.

Woonakkoord
Weg met het ‘controlisme’

VAN EEN ANDERTERUGBLIK

Van der Vlies een keer met de SP om 
een gat in de ‘Zondagswet’ te dich-
ten, Van der Staaij over een hogere 
drempel voor Europese verdragen 
en Van der Staaij twee weken terug 
opnieuw, dit keer bij het voorstel om 
de wettelijke leeftijdsgrens op te trek-
ken waarop in Nederland alcohol mag 
worden gedronken. Van 16 naar 18. 
Hij verdedigde dit initiatief, samen 
met Voordewind van de CU en een 
Kamerlid van CDA en PvdA.

Natuurlijk moet je van een hogere 
wettelijke grens geen wonderen ver-
wachten, want de handhaving zal best 

T
oen het Centraal Planbureau 
vorig jaar de programma’s van de 
partijen had doorgerekend, bleek 

uit nogal wat tabellen en grafieken dat 
veel standpunten over financiën en 
economie redelijk overeenkomen.

Zo is dat ook over de woningmarkt. 
We hebben het dan over de bouw, een 
van de assen waar onze economie om 
draait. Al jaren zit de bouw in het slop. 
Hoge huizenprijzen, nauwelijks or-
ders, problemen als je een hypotheek 
wil hebben, starters die niet van start 
kunnen. Als het kabinet het niet trekt 
in de Eerste Kamer en de oppositie 
dwars blijft liggen, komt er dus niks 
van de grond. Toen minister Blok bij 
de SGP kwam buurten, was het helder 
dat weglopen nu onverantwoord is. 

Van 16 naar 18
Een SGP-kamerlid in vak K (kabinet) K (kabinet) K
gebeurt niet zo vaak. In een ver verle-
den ir. Van Rossum over de waterstaat, 

“Een SGP-kamerlid 
in vak K gebeurt niet 

zo vaak”

lastig worden. Maar met een wettelijke 
‘stok achter de deur’ staan de ouders 
wél sterker. Want zij zijn het die als 
eersten verantwoordelijk zijn. Zij 
dienen hun kroost aan te spreken op 
hun gedrag en moeten zelf het goede 
voorbeeld geven. Vooral dat laatste 
overtuigt. 

Wetsontduiking 
De SGP zou geen knip voor de neus 
waard zijn als de partij bij de bescher-
ming van de zondag zou versagen. 
Drie weken geleden trok de Kamer-
fractie dan ook aan de bel over de 
openlijke manier waarop de gemeente 
Tilburg en enkele andere gemeen-
ten de Winkeltijdenwet met voeten 
treden. Weliswaar beroept Tilburg 
zich erop dat die wet gewijzigd gaat 
worden, maar een voorgenomen 
wetswijziging mag nooit reden zijn 
om de bestaande dan alvast maar aan 
de laars te lappen. Zeker als een ge-
meentebestuur dat doet, is dat kwalijk. 
Tegen die achtergrond trok Dijkgraaf 
aan het jasje van minister Kamp van 
Economische Zaken.

Israël 
Ten slotte. In Nederland bestaat er 
sinds begin februari een parlementaire 
vriendengroep van Israël. Pro-Israël-
partijen als SGP, CU en PVV horen 
erbij, maar ook Kamerleden uit VVD 
en CDA die Israël gunstig gezind zijn. 
Voorzitter is onze Kees van der Staaij. 
De bedoeling is om voeling te hou-
den met parlementariërs van andere 
landen die opkomen voor de belangen 
van Israël. ■
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praktijk. Je moet denken aan thema’s 
als:
• Dienaar van het volk en lid van 

een orthodox-christelijke partij
• Burgemeester, wethouder, raadslid, 

hoe word je dat? Wat moet je dan 
kunnen?

• De rol van kerken in de politiek
• Staatkundig gereformeerde poli-

tiek en het inschakelen van het 
maatschappelijk middenveld.

Aanmelden
Op woensdag 12 juni D.V. is de eerste 
avond, met als thema ‘Besturen als 
SGP’er’. Wie is er welkom op deze 
avonden? In feite iedere SGP’er die 
tussen de 18 en 35 jaar oud is en poli-
tiek actief is binnen de partij of dat wil 
worden. Aanmelding met een korte 
toelichting van de motivatie is nodig. 
Dat kan door een mail te sturen naar 
jacquesrozendaal@hotmail.com. 
Je bent van harte welkom! ■

generatie. Verder geeft het de partij 
de mogelijkheid meer gebruik te 
maken van de aanwezige talenten 
onder jongeren en die talenten te 
ontwikkelen.

Een groep jonge SGP’ers, bestaande 
uit Jan Kloosterman, Pieter van 
Ojen, Jacques Rozendaal en Geert 
Schipaanboord, is daarom in overleg 
met het Hoofdbestuur van de partij 
het initiatief gestart om te komen tot 
een netwerk dat boven-genoemde 
twee ‘groepen’ meer aan elkaar en 
aan de partij moet verbinden. Ieder 
jaar wordt een drietal bijeenkomsten 
georganiseerd waarbij geïnteresseer-
de jongeren onderling ervaringen 
kunnen uitwisselen. Ze kunnen ook 
in gesprek gaan met een aantal be-
stuurders of politici van SGP-huize 
die voor die bijeenkomst worden 
uitgenodigd. De bijeenkomsten zul-
len gaan over thema’s uit de politieke 

D
e SGP heeft veel jongeren die 
de kwaliteiten en de interesses 
hebben om binnen de partij 

actief te zijn of te worden. Vaak zijn 
ze actief geweest binnen SGP-jonge-
ren en hebben ze gebruik gemaakt 
van veel wat de jongerenorganisatie 
biedt. Daarbij kun je denken aan het 
opdoen van ervaring met politiek, 
besturen en debatteren. Wanneer 
zij de SGPJ verlaten, worden ze niet 
altijd actief binnen de moederpartij. 
Er liggen kansen om deze groep aan 
elkaar te verbinden en te helpen bij 
het opdoen van vaardigheden die 
nodig zijn om politiek actief te zijn.

Talent ontwikkelen
Jongeren kunnen daarbij veel leren 
van de raadsleden, wethouders en 
burgemeesters die lid zijn van de 
SGP. Zij hebben vaak jarenlange 
ervaring en zijn door de wol geverfd 
als het gaat om het vertalen van 
staatkundig gereformeerde princi-
pes in praktische politiek. Jongeren 
kunnen van hen leren hoe ze om-
gaan met de vragen die staatkundig 
gereformeerde politiek in de praktijk 
met zich meebrengt. Ook voor deze 
ervaren bestuurders is het bovendien 
zinvol om hun ideeën te spiegelen 
met en door te geven aan een nieuwe 

Een aantal jonge SGP’ers is het initiatief gestart om te komen tot een netwerk voor jongeren die 

politiek actief zijn of actief zouden willen zijn. Doel van dit netwerk is onderlinge uitwisseling en 

toerusting. We lichten dit initiatief graag toe.

Doe mee in het netwerk van jonge SGP’ers

INITIATIEF

‘De partij krijgt 

zo de mogelijkheid 

om talent 

te ontwikkelen.’

ADVERTENTIES

Dorpsstraat 229, 
3925  KC  Scherpenzeel
033 277 88 99033 277 88 99
info@geertsherenkleding.nlinfo@geertsherenkleding.nl
www.geertsherenkleding.nlwww.geertsherenkleding.nl

Vertrouwd adres  -  Deskundig advies  -  Complete collectie

Graag tot ziens...Graag tot ziens...Graag tot ziens...Graag tot ziens...

       • Ambtskleding
 • Herenkleding
 • Trouwkostuums
     • Casualkleding

Boeken met inhoud 
van blijvende waarde
Vervolgstoffen
B. Smytegelt
De weg der heiligmaking € 22,50

A. Comrie
Leerredenen € 35,-

Met de hand gebonden
H. de Frein
Een strijdende heilige € 58,-

J. van Laren
52 preken € 58,-

P. v. d. Hagen
Verborgenheid der godzaligheid
Feeststoffen, 60 preken € 68,-

Dit zijn enkele titels, kijk ook eens op:
www.deoudewijn.nl of ook: www.theologieportaal.nl
Alles in nieuwe druk, niet hertaald

Te bestellen bij: Te bestellen bij: T

Uitgeverij De Oude Wijn
E-mail: info@deoudewijn.nl, Tel. 033 286 5548
Boven € 30,- geen portokosten

van blijvende waarde

Vakmanschap herken je

Een klassieke, strakke, landelijke of tijdloze keuken of badkamer van topkwaliteit. In de showroom 
van Huisman Keukens maakt u kennis met talloze inspirerende voorbeelden. Dankzij onze passie 
voor het vak realiseren wij de keuken of badkamer van uw dromen. Het plaatsen, afwerken en 
opleveren gebeurt door eigen ervaren medewerkers. Wij nemen graag de tijd voor u. 
Voltastraat 1, 2952 AW Alblasserdam, 078 – 69 32 541, www.huismanalblasserdam.nl
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Opening SGP-partijbureau
Op 1 februari werd ons partijbureau geopend. Het programma bestond uit drie delen: 

1. Meditatie en toelichting van de bouwcommissie
 Partijvoorzitter ds. Van Heteren sprak over de Bijbeltekst op de 

‘eerste steen’: Prediker 12:13b “Vrees God, en houd Zijn geboden, 
want dit betaamt allen mensen.” In de tekst staat een opdracht 
om God te vrezen. Hij heeft daar recht op. Bij het nieuwe gebouw 
hoort een nieuw fundament, maar bij het werk in het gebouw 
hoort een fundament dat er al was: Gods Woord.

 Dhr. Zevenbergen, voorzitter van de bouwcommissie, bedankt iedereen die een 
bijdrage heeft geleverd aan de totstandkoming van het gebouw. Ook memoreert hij de 
voorgeschiedenis van het partijbureau en redenen om tot deze nieuwbouw te komen.

2. Openingshandeling en rondleiding 
 De daadwerkelijke opening wordt verricht door fractievoorzitter Kees van der Staaij. De ingang 

die tot op dat moment achter een zwarte rand plastic verborgen zat, wordt daarvan ontdaan, 
zodat het SGP-logo zichtbaar wordt. Een nieuw tijdperk is offi cieel begonnen! Alle genodigden 
krijgen een rondleiding door het gebouw. De ‘bewoners’ van het pand geven een rondleiding.

3. Speechen van Kees van der Staaij en bouwmanager Van Vliet
 Na de rondleiding spreekt Kees van der Staaij de genodigden toe. “Er wordt veel gesproken 

over dat het slecht gaat met ‘de bouw’, maar de SGP doet er iets aan: bouwen!” Dat 
het vandaag ook de dag is waarop de Watersnood wordt herdacht, is een bewijs van de 
kwetsbaarheid van de mens en zijn bouwwerken.

 Bouwmanager Van Vliet geeft aan dat hun opdracht erop zit. De opdracht van de SGP blijft. En 
nadat hij het proces van de bouw heeft verhaald, sluit algemeen voorzitter Van Leeuwen de 
bijeenkomst. 

Regiotour Gemeente-
raadsverkiezingen 2014
Maart 2014 Deo volente zijn de gemeenteraadsverkiezingen. De voorbe-
reidingen daarop beginnen nu al! Daarom trekt de SGP het land in met een 
regiotour. Om kiesverenigingen en hun leden op weg te helpen. Gaat u een 
rol spelen in de campagne? Of het nu om jongeren gaat, aspirant-raadsle-
den, leden van de campagnecommissie of bestuursleden. Iedereen die aan 
de campagne meedoet, is welkom op de regiotour.

Datum Plaats Locatie Adres

Dinsdag 2 april Gorinchem Gomarus SG  Hoefslag 11

Donderdag 4 april Kampen Pieter Zandt SG Kamperstraatweg 1a

Dinsdag 9 april Apeldoorn Jacobus Fruytier SG Anklaarseweg 71

Vrijdag 12 april Goes Calvijn College Klein Frankrijk 19

Maandag 15 april Gouda Driestar educatief Burg. Jamessingel 2

Dinsdag 16 april Hoevelaken Van Lodensteincollege Zuiderinslag 1

De bijeenkomsten beginnen om 19.45 uur (inloop vanaf 19.15 uur). Om 
21.30 uur is het programma afgelopen (na afl oop is er de mogelijkheid tot 
informeel samenzijn). Naast een korte plenaire presentatie over alles wat 
het SGP-partijbureau u voor de gemeenteraadsverkiezingen aanreikt, zijn er 
tijdens de regiotour verschillende deelsessies te volgen.

1. Besturen en kandidaatstelling. Hoe bereidt u als bestuur de verkiezingen 
voor? Hoe gaat u op de juiste manier aan de slag met de kandidaatstel-
ling? Hoor het van het Hoofdbestuur zelf.

2. Campagnecommissie. Elke partij heeft tijdens de gemeenteraadsver-
kiezingen een campagnecommissie. Maar hoe zorgt u dat de SGP het 
verschil maakt?

3. Jongeren in de campagne. Jongeren zijn goud waard. Maar dan moet u 
ze wel op de juiste manier bereiken en inzetten. Hoe pakt u dat het beste 
aan? Hoor het van de jongeren zelf!

4. Raadslid zijn. Altijd al raadslid willen worden? Zeker willen weten dat dit 
niets voor u is? Hoor van SGP-raadsleden wat een raadslid tot een goed 
raadslid maakt!

5. In de coalitie. Deelnemen aan de coalitie: het lijkt zo mooi, maar hoe is 
het werkelijk? Wat moet een wethouder kunnen? Hoe voer je coalitiebe-
sprekingen? Wat is belangrijk?

6. Online campagnevoeren. Meer dan ooit gaan sociale media bij gemeen-
teraadsverkiezingen een rol spelen. Hoe zorgt u dat u niet ontbreekt? Dat 
u zelfs het meeste opvalt op het web?

7. Software van de kiesraad. Elke raadsverkiezingen opnieuw levert de 
software van de kiesraad stress en frustratie op voor secretarissen. Hoe 
gebruikt u deze software foutloos en soepel?

Uiteraard zijn de bijeenkomsten gratis, maar aanmelding is verplicht! 
Ga naar www.sgp.nl/partijbijeenkomst of bel met 010 - 720 07 75.

Het platform Binnenlands Bestuur heeft via de website binnen-

landsbestuur.nl in 2013 opnieuw een verkiezing gehouden, waarin 

de beste lokale of regionale bestuurder van Nederland kon wor-

den verkozen. Onder de genomineerden was ook PCW-wethouder 

Kees de Jong uit Waddinxveen. (De PCW (Protestantse Combinatie 

Waddinxveen) is een samenwerkingsverband van drie christelijke 

partijen: de SGP, de Hervormde Kiesvereniging (HKV) en de CU.)

De verkiezing
De Binnenlands Bestuurverkiezing: “Wie was de beste bestuurder 

van 2012? Sommigen haalden het nieuws met kordaat optreden, 

anderen werkten doortastend maar in stilte aan een beter lokaal 

en regionaal bestuur.” 

De uitkomst
In februari werd de uitslag bekend: Kees de Jong is verkozen als 

nummer 5 op de lijst van Beste Bestuurders van Binnenlands 

Bestuur. Hij wordt omschreven als: “toegankelijk, vakkundig en 

daadkrachtig, wars van wollig taalgebruik en integer”, aldus de 

website van Binnenlands Bestuur. De Jong is verrast met deze 

verkiezing. “Het is een prachtig resultaat. Ik heb afgelopen week 

veel leuke reacties gehad, en dat doet gewoon goed. Het voelt 

ook als een stimulans voor het werk dat we als college van b&w 

en de gemeentelijke organisatie gezamenlijk doen.”

Voor meer informatie: www.kiespcw.nl

PCW-wethouder Kees de 
Jong op vijfde plaats als 
Beste Bestuurder 2012

 Fotoverantwoording: 
Pagina 1, 5, 16/17 (verslag nieuwbouw), 18, 21, 24, 31: Cees van der Wal Fotografi e.

De prijswinnaars van de SGP-quiz op de Weg-
wijsbeurs hebben inmiddels bericht ontvangen 
dat ze een prijs gewonnen hebben. Ruim 700 
mensen hebben meegedaan.

De bepalende vraag van de quiz was: Hoeveel 
stemmen kwam de SGP in 2012 tekort voor een 
vierde zetel? (voor 1 zetel waren 62.828 stem-
men nodig) Het antwoord op deze vraag was: 

32.343 stemmen (rekening houdend met alle 
lijstverbindingen en reststemmen).

De hoofdprijs (een tablet) is gewonnen door: 
• Lisa Bijker (Rijssen, 13 jaar, op 75 stemmen na)

De dagprijzen (rondleiding door Den Haag o.l.v. 
Menno de Bruyne) zijn gewonnen door:
• M.J. van der Meij (Katwijk, 43 jaar, op 80 

stemmen na)
• Arjen Hoogenboom (Benschop, 30 jaar, op 85 

stemmen na)
• Antje Woord (Urk, 27 jaar, op 85 stemmen na)
• W.H. van Luik (Ridderkerk, 60 jaar, op 157 

stemmen na)

De SGP feliciteert de winnaars.

VARIAVARIA

Dinsdag 19 maart 2013, 12.30 – 13.10 uur

Residentie Pauzedienst

‘Nehemia, een sociaal, bewogen bestuurder’

ds. C. Blenk en dr. R. Bisschop

Jan van Westenbrugge (orgel) en Nicolien 

van Deursen (fl uit)

Den Haag, Noordeinde 25, Waalse Kerk

Vrijdag 22 maart 2013, 19.30 uur 

SGP-(jongeren)avond ‘Onderwijs’

dr. R. Bisschop, dhr. G.R.J. van Heukelom, 

ds. C. Sonnevelt 

Krabbendijke, Appelstraat 4, 

Calvijn College

Dinsdag 26 maart 2013, 19.30 uur

Tijdrede

ds. D.J. Budding

Wezep, Azaleastraat 4, Bethelkerk

Woensdag 10 april 2013, 19.30 uur

Tijdrede

ds. A. Schultink

Alblasserdam, ds. B. Toesplein 3, 

kerkgebouw OGGiN

Vrijdag 12 april 2013, 19.30 uur

Ledenvergadering GKV Middelburg

‘Vrijheid van onderwijs in het geding?’ 

R. Bisschop

Arnemuiden, Van Cittersweg 2R, 

kerkgebouw van de HHG 

NB: Partijvaria vindt u nu terug onder de 

kop ‘Agenda’. Voor alle genoemde data 

geldt ‘Deo volente’.

Agendapunten voor de volgende Banier

(18 april) kunnen bij het partijbureau 

via debanier@sgp.nldebanier@sgp.nl worden ingeleverd 

tot uiterlijk dinsdag 2 april! De daar-

opvolgende Banier zal donderdag 16 mei Banier zal donderdag 16 mei Banier

verschijnen.

Agenda

Meer informatie: T. 010 - 72 00 775
www.sgp.nl/agenda

Opening SGP-partijbureauAgenda

‘eerste steen’: Prediker 12:13b “Vrees God, en houd Zijn geboden, 

om God te vrezen. Hij heeft daar recht op. Bij het nieuwe gebouw 

 Dhr. Zevenbergen, voorzitter van de bouwcommissie, bedankt iedereen die een 

Prijswinnaars Wegwijsquiz

binnen-
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INTERVIEWINTERVIEW

zorg te benutten en anderzijds op 
huisartsen bezuinigt, omdat ze door 
diezelfde maatregelen meer omzet 
krijgen.”

Wat is het recept hiertegen?
“Een stemmingsstabiliserend medi-
cijn kan helpen. Door gaande en 
komende kabinetten wisselt het 
beleid vaak. Hierdoor kunnen huis-
artsen niet vertrouwen op gemaakte 
afspraken. Er moet een langetermijn-
visie zijn. Gezamenlijke budgetten 
voor beide zorglijnen lijken mij een 

Welke eigenschappen heeft een 
goede huisarts?
“Vooral: interesse in je patiënt. Ie-
mand zei eens: “Luister nu eens echt 
naar de patiënt, hij probeert je zijn 
diagnose te vertellen”. Onze spreek-
kamer kan dus beter ‘luisterkamer’ 
heten.”

Van welke beslissingen van de 
overheid krijgt een arts hoofdpijn?
 “Een overheid zonder langetermijn-
visie die enerzijds stimuleert zoveel 
mogelijk de goedkopere eerstelijns-

Welke plaats heeft de huisarts in de 
gezondheidszorg?
Maarten den Breejen: “De huisarts 
is de spil in de gezondheidszorg. 
De patiënt gaat bij hem het zorg-
web binnen. Als dat nodig is wordt 
doorverwezen naar de specialist. 
Specialisten rapporteren bij de huis-
arts zodat die de regie kan houden 
en weet wat er gaande is.”

Door Sjon van der Ree Doolaard

Ze zijn allebei op hun manier een spin in het web van de zorg. Maarten den Breejen is als huisarts 

het beginpunt waar de patiënt het zorglandschap wordt ingeleid. Nienke van Meeuwen is als 

oncologieverpleegkundige degene die het dichtst bij de patiënt komt die is aangetast door de 

‘stille moordenaar’ kanker. Uit de gesprekken die ik met hen had, blijkt dat de gezondheidszorg in 

Nederland zijn geruststellende en zijn zorgelijke kanten heeft. In dit interview luisteren we mee 

in hun spreekkamer.

en noodzakelijk. Er overlijden jaar-
lijks mensen door medicatiefouten 
die met een gedeeld medicatiedos-
sier voorkomen hadden kunnen 
worden. Juist voor de veiligheid ben 
ik voorstander van een snelle invoe-
ring. Start het regionaal op en als 
de betrouwbaarheid blijkt, kan het 
landelijk worden ontrold.”

Is samenwerking met de wijkver-
pleegkundige belangrijk?
“Het is cruciaal, want dat waarborgt 
goede wijkzorg. Omdat de zorg 
goedkoper moest, is er veel zorg 
versplinterd geraakt. Dit gaat ten 
koste van medemenselijkheid en 
aandacht. Er zouden minder
verschillende zorgverleners aan 
een bed moeten komen. Een ver-
dere uitwerking van een goede 
organisatie van de zorg maakt het én 
goedkoper én menselijker.” ➜

Commerciële prikkels moeten zo 
min mogelijk worden toegepast.”

Is de verhoging van de eigen bij-
drage voor de zorg een goede zaak?
“Het is goed als de patiënt meer 
verantwoordelijkheid voelt voor 
de kosten, maar dat daarmee de 
chronisch zieken het hardst geraakt 
worden is een vervelende bijwerking.”

Hoe positief is het epd (elektro-
nisch patiëntendossier)?
“Uiteindelijk is het onontkoombaar 

stimulans tot samenwerken. In de 
eerste lijn moet dan blijven wat daar 
hoort. Voor de patiënt is dat prettiger 
en goedkoper. Zonder gezamenlijke 
budgetten ben ik bang dat de tweede 
lijn (ziekenhuis) de zorg die naar de 
huisarts (eerste lijn) verdwijnt, gaat 
opvullen met zogenaamde ‘zweet-
voetenpoli’s’ waar dezelfde hulp veel 
duurder is dan bij de huisarts. Geza-
menlijke budgetten stimuleren tot 
verregaande samenwerking, minder 
concurrentie en dus tot betere zorg.”

Actuele kwesties
Vrijemarktwerking bespaart kosten
“Nee, een dokter moet niet te veel 
met geld bezig zijn. Marktwerking 
stimuleert tot meer behandelingen 
en niet per se goedkopere behande-
lingen. Meestal ga je een vertrouwde 
dokter van dichtbij niet inwisselen 
voor een andere goedkopere dokter. 

Een gesprek over de gezondheidszorg in Nederland.

Luisteren in de spreek-
kamer en geroepen tot 
medelijden 

“Onze spreekkamer 

kan beter ‘luister-

kamer’ heten.”
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De bouwmanagers 
die alles voor uw 
bouwproces 
kunnen regelen en 
u ontzorgen, van 
grondaankoop tot 
sleuteloverdracht. 
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GEEF
voor Christelijk 
(vervolg)onderwijs in China

Onderwijs | Lectuur | Toerusting | Diaconaat

愛之神

Stort uw gift op: 3473.76.029 t.n.v.

Hudson Taylor/SBHC te Rhenen.

WWW.HUDSONTAYLOR.NL

(vervolg)onderwijs in China
Helpt u mee om te voorzien in 

de grote behoefte aan christelijk 

onderwijs? Dit kan mede dankzij 

uw hulp. Bel voor info en/of 

voorlichting: 06-200 13 173

De kantoorspecialist totaalleverancier
voor het complete kantoor

Gefeliciteerd met 
het nieuwe partijbureau
en de kantoorinrichting. 

Veel werkplezier gewenst!

op ‘handen aan het bed’, want dat is 
de basis van de zorg!”

Een polikliniek is voor dagbe-
handeling. Is dat om kosten te 
drukken?
“De kosten zijn inderdaad hoger, 
maar het is ook praktischer en voor 
veel patiënten prettiger. Daarnaast 
lopen er onderzoeken naar het thuis 
toedienen van injecties.”

Ontmoet je geweld in je werk?
“Je ziet soms veel boosheid en een 
dwingende houding bij de familie 
van de patiënt. Je moet dan beseffen 
waar dat vandaan komt. Er is wan-
hoop en machteloosheid waar je zelf 
niet emotioneel op in moet gaan.”

Waar komt de drijfveer voor dit 
beroep vandaan?
“Ik vind het bijzonder om medi-
sche interesse en hulp aan mijn 
medemens in nood te combineren. 
Oncologie heeft veel variatie en 
vraagt om voortdurende ontwikke-
ling. De omgang met patiënten raakt 
en verrijkt me.” ■

Waarom vind je dat tijd nemen zo 
belangrijk is?
“De gesprekken horen bij de on-
misbare psychosociale zorg. Het is 
psychisch zwaar wanneer er kanker 
en zelfs uitzaaiingen openbaar ko-
men. Dit vraagt veel van de patiënt 
en zijn familie.”

Actuele kwesties
Hoe is de werkdruk?
“Als je het druk hebt moet je niet 
klagen, maar je eigen grenzen 
bewaken en aangeven als het te veel 
is. Als verpleegkundige krijg je ook 
heel veel terug. Het is dankbaar werk 
om letterlijk mee te lijden. Mensen 
voelen dat ze niet alleen vechten, 
maar dat je met hen aan het front 
van deze gevreesde ziekte staat. Het 
is zelfs rijk als je zo dicht bij deze 
ernst van leven en dood staat, want 
je leert te zien wat er echt toe doet. 
Je leert prioriteiten te stellen voor je 
eigen leven.”

Hoe is de houding van de overheid 
tegenover de gezondheidszorg?
“De overheid heeft veel dingen goed 
geregeld. Wel zou preventie meer 
aandacht moeten krijgen, want alco-
holgebruik en te veel zonnestraling 
moeten vermeden worden. De afwis-
seling in psychische en lichamelijke 
belasting is beter te regelen met 
gevarieerd werk, maar bezuinig niet 

Hoe goed is de organisatie als 
je ontredderde mensen ontmoet 
terwijl je geen tijd hebt?
Nienke van Meeuwen: “Ontredde-
ring tijdens de gesprekken in de 
spreekkamer zijn vaak op te vangen. 
In de kliniek is dat lastiger, want daar 
is de tijdsdruk hoger. Als iemand je 
steun nodig heeft, terwijl je eigenlijk 
nog andere taken hebt, moeten ande-
ren kunnen bijspringen om die taken 
voor jou op te vangen.” 

Wat doet een oncologieverpleeg-
kundige precies?
“Als mensen de diagnose ‘kanker’ 
krijgen, gaan ze als eerst naar het 
spreekuur van de verpleegkundige. 
De patiënt wordt ingelicht over de 
ziekte en de behandelingen. Daarna 
volgen de dagbehandelingen met de 
chemokuren. Je begeleidt de patiënt 
van het begin tot het eind van de 
behandeling.”

Wat is een goede (oncologie)
verpleegkundige?
“Iemand die zich met hoofd, hart 
en ziel inzet voor de patiënt en 
daarbij zichzelf kwetsbaar opstelt 
om het verhaal te mogen horen. 
Tegelijkertijd moet je kritisch naar 
de te verlenen zorg kijken en streven 
naar een zo hoog mogelijke kwaliteit 
van leven.” 

INTERVIEWADVERTENTIES

Eerstelijnszorg: Het eerste aan-

spreekpunt in de zorg, zoals een 

huisarts en een apotheek.

Tweedelijnszorg: Na doorverwijzing 

vanuit de eerste lijn kom je in 

de ‘ziekenhuiszorg’. Deze zorg is 

gespecialiseerder, zoals hier bij de 

oncologieverpleegkundige.

Vrije marktwerking: Door concurrentie 

van de zorgaanbieders zouden kosten 

voor patiënten lager moeten worden. 

Beoogd wordt: goede kwaliteit voor 

een lagere prijs.

Oncologie: Medische wetenschap die 

zich bezighoudt met tumoren en de 

behandeling daarvan.

Polikliniek: Plaats waar een 

korte, gerichte behandeling wordt 

aangeboden zonder dat de patiënt 

wordt opgenomen.

Terminale fase: Stervensfase
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 Te plannen derti gleden debatt en 
1. Derti gledendebat over het beleid van het kabinet als 

het gaat om loonontwikkeling en de aanpak van de 
economische crisis (Heerma) 

2. Derti gledendebat over het bericht ‘Kinderopvangtoeslag 
maakt fi scus gek’ (Omtzigt) (staatssecretaris Fin) 

3. Derti gledendebat over de hogere prijzen van fossiele 
energie (Van Tongeren) (minister EL&I) 

4. Derti gledendebat over de btw-verhoging per 1 oktober 
2012 (Omtzigt) (staatssecretaris Fin) (voorafgegaan door 
ontvangst van een brief) 

5. Derti gledendebat over het bericht ‘Europese 
kerncentrales niet veilig genoeg’ (Van Tongeren) (minister 
EL&I) 

6. Derti gledendebat over het bericht ‘Woonvorm 
Philadelphia in Burgum moet sluiten’ (Agema) 
(staatssecretaris VWS) 

7. Derti gledendebat over de fi nanciële strop voor 
de overheid voor het opruimen van radioacti ef 
afval, vervuilde grond en het ontmantelen van 
fabrieksinstallati es van het failliete fosforbedrijf 
Thermphos (Van Veldhoven) (minister EZ) 

8. Derti gledendebat over de fi nanciering van megastallen 
in Europa met Nederlands en Europees geld (Ouwehand) 
(staatssecretaris EZ) 

9. Derti gledendebat over de opvolger van het Elektronisch 
Pati ëntendossier (EPD) en de ontwikkelingen daaromtrent 
(Leijten) (minister VWS) (na ontvangst van een brief) 

10. Derti gledendebat over het bericht dat in Amsterdam 
aparte woningen voor moslims worden gebouwd (Van 
Klaveren) (minister W&R, minister BZK, minister SZW) (na 
ontvangst van een brief) 

11. Derti gledendebat over uitspraken van het EHRM 
die nati onale wetgeving doorkruisen (Helder) 
(staatssecretaris V&J) 

12. Derti gledendebat over het bericht ‘Pakkans nagenoeg 
nihil’ (Bontes) (minister V&J) 

13. Derti gledendebat over de besteding van Wmo-gelden, 
naar aanleiding van het bericht dat Wmo-geld ingezet 
wordt om groen te herstellen (Agema) (staatssecretaris 
VWS) 

14. Derti gledendebat over ‘het Marokkanenprobleem’ (Van 
Klaveren) (minister SZW) (voorafgaand door een brief) 

15. Derti gledendebat over het bericht ‘Pensioen lager door 
belasti ngen’ (Van Vliet)(staatssecretaris SZW) 

16. Derti gledendebat over het beleid inzake 
christenvervolging in het buitenland n.a.v. de 
Wereldvervolgingsindex 2013 van Open Doors (Van Roon) 
(minister BuZa) 

Antwoord door Geerlof de Jong

de kloof tussen burger en politiek 
moest kleiner worden en het moest 
makkelijker zijn om actuele zaken 
op de agenda te krijgen. 

Lange lijst
De lijst van aangevraagde debatten 
blijft maar groeien. Eind februari 
2013 zijn er nog 25 te plannen de-
batten. Het zal nog wel even duren 
voordat deze lijst weggewerkt is. Elke 
week wordt er weer een aantal aan 
het lijstje toegevoegd. ■De SGP denkt dat het onver-

mijdelijk is dat mensen met 
een hoger inkomen meer zelf 
gaan betalen voor de zorg. We 
willen het eigen risico en de 
eigen bijdrage voor de GGZ  
vormgeven door een procentu-
ele eigen bijdrage per behande-
ling. Doordat een eigen bijdra-
gesysteem e� ectiever is dan het 
huidige eigen risico, hoeven de 
eigen bijdragen dankzij de SGP 
met gemiddeld € 30 minder te 
stijgen dan voorzien. Om de 
zorg voor iedereen toeganke-
lijk te houden, moet er een in-
komensa� ankelijk maximum 
aan eigen bijdragen komen. 
Bij langdurige zorg moeten 
mensen hun eigen bijdrage 
gedeeltelijk kunnen terugver-
dienen als hun omgeving meer 
mantelzorg verricht en daar-
mee taken van de professionele 
zorg overneemt.

D
e media ontdekken wel eens 
iets belangrijks. Dat kan 
zo bijzonder zijn dat een 

Kamerlid de verantwoordelijke 
bewindspersoon (minster of staatse-
cretaris) daarover vragen wil stellen. 
Via de Kamervoorzitter wordt de 
bewindspersoon uitgenodigd om 
naar de Tweede Kamer te komen. 
Zo’n verzoek van een Kamerlid hoeft 
niet door 76 Kamerleden (de meer-
derheid) gesteund te worden. Slechts 
30 Kamerleden moeten het nodig 
vinden om over dat onderwerp te 
debatteren.

Tijdstip
De voorzitter van de Tweede Kamer 
bepaalt zelf of het debat die dag 
of nog later wordt gehouden. Het 
verzoek wordt genoteerd onderaan 
het lijstje van dertigledendebatten. 
Door de hoeveelheid verzoeken om 
een dertigledendebat gebeurt het dat 
zo’n debat pas over een week of zelfs 
maanden later gehouden wordt. Het 
is dan maar de vraag hoe spoedei-
send een spoeddebat dan is. 

Veel meer 
Het aantal dertigledendebatten is in 
de afgelopen jaren fors gestegen. In 
2004 waren er 18, in 2011 zijn dat er 
49. Die toename heeft ook te maken 
met het veranderen van de regels. 
Eerst was er nog een Kamermeerder-
heid nodig om een spoeddebat op de 
agenda te krijgen (76 Kamerleden). 
In 2004 is dat veranderd. Reden: 

In bijvoorbeeld de Tweede Kamer hebben de leden 

de mogelijkheid om een debat aan te vragen met een 

bewindspersoon. Het dertigledendebat (= spoeddebat) 

is een mogelijkheid. Maar wat houdt dat nu precies in?

Door Willem Goudriaan

UITLEG

Politiek voor dummy’sVRAAGBAAK

Geerlof de Jong ?
ADVERTENTIES

Ben: 

“Wat gaat u doen 

aan de eigen 

bijdrage voor de 

gezondheidszorg?”

078-6824469

WWW.ASAV.NL

Bovenloopkranen

Hijsgereedschap

Maatwerk

Keuringen

Inspecties

Onderhoud

ASAV hef- en hijstechniek B.V.
Hertzstraat 13a
6716 BS Ede (Gld.)

E  info@asav.nl
T  0318 65 5675
F  0318 65 5919

Ziet u ook op tegen rekeningen maken, 

voorraad inventariseren, etc.? 

Er is nu eenvoudige en betaalbare software, speciaal voor u!

• u betaalt alleen voor de functionaliteit die u nodig heeft

•  geen cursus nodig

• geen onderhoudscontract

• gratis telefonische ondersteuning

• speciaal voor kleine bedrijven!

Belt u gerust voor meer info of een vrijblijvende afspraak

 Peter Roest (06-28120067)
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het ontzettend leuk is, vooral als je 
van debatteren, organiseren, besturen 
en begeleiden houdt. Het is juist goed 
als er een frisse wind door de raad 
gaat.”

Leg eens uit: wat doe je zoal als 
raadslid?
“Je bent een vertegenwoordiger van 
de plaatselijke bevolking. Wat je 
hoort uit de samenleving, moet je 
zo goed mogelijk verwerken in de 
politiek. En je moet voor die samen-
leving de verstandigste besluiten 
nemen. Concreet zijn dat twee à drie 
avonden in de week met discussie, 
debat en onderhandelen. Verder lees 
je de stukken en bereid je vergaderin-
gen voor. In het begin kost dat zeker 
25 uur per week. Maar het is echt 
heel leuk, ik kan het je aanbevelen 
om te doen!”

Wat raad jij jongeren aan?

we de sociale media, zoals Twitter, 
Facebook en de website bijgehouden. 
Verder nog wat kleinere dingen zoals 
columns schrijven.”

Wat was voor jou een hoogtepunt?
“Dat ik voor 150 man mocht spee-
chen op de verkiezingsavond. En 
de uitslagenavond was een mooi 
moment. Eerst stonden we 300 stem-
men achter op het CDA. Toen echter 
de uitslag van de stembureaus uit 
Nieuw-Lekkerland binnenkwamen, 
stonden we 500 stemmen voor.”

Heeft campagnevoeren zin?
“Lastige vraag, maar in Molenwaard 
was de opkomst procentueel gedaald 
en toch had de SGP – als enige partij 
– meer stemmen dan de vorige keer. 
Dat was zonder de campagne niet 
gelukt, denk ik.”

Was het een drukke tijd?
“Ik heb in de campagne meer tijd 
besteed aan politiek dan aan school. 
Vooral de laatste drie weken ben je 
elke avond bezig. De eerste week na 
de verkiezingen was echt raar, omdat 
je dan niets meer hebt. Maar ik zit 
nog steeds in de PR-commissie. Bin-
nenkort willen we kijken wat we in 
Molenwaard voor jongeren kunnen 
doen. En ik zit in de steunfractie.”

Heb je een oproep aan jongeren 
binnen de SGP?
“Ja! Word actief, word betrokken, 
bezoek avonden. Het aantal mensen 
dat actief is, wordt minder, ook bij 
de SGP. De komende tijd moeten 
jongeren mee gaan draaien. Besturen 
en fracties kunnen hun hulp goed 
gebruiken.” ■

“Denk niet dat je te jong bent of dat 
de SGP je niet wil hebben. Meld je 
bij de kiesvereniging. Geef aan dat je 
iets wilt doen in de plaatselijke poli-
tiek. Stel je present. Jong-zijn is geen 
belemmering en de SGP is geen suffe 
oudeknarrenpartij.”

Ben je het er mee eens dat de SGP 
geen ‘suffe oudeknarrenpartij’ is?
Wietse Blok: “Absoluut, hoewel dat 
beeld wel leeft. Mensen zeiden de 
afgelopen tijd: “Jongen, doe normaal. 
Je bent 17 en je gaat bij de SGP?” Het 
is aan ons als jongeren om dat beeld 
bij te stellen.”

21 november waren de gemeente-
raadsverkiezingen in Molenwaard. 
Wat was jouw rol in de campagne?
 “Ik zat in de PR-commissie die de 
campagne heeft opgezet. Samen heb-
ben we een rondtour door de oude 
gemeenten geregeld. Ook hebben 

Op je 22e al raadslid. Hoezo?
Pieter van Ojen: “Ik begon net als 
docent te werken toen ik kandidaat 
werd gesteld. Men had blijkbaar 
vertrouwen in mij en ik had er enorm 
veel zin in. Het is iets wat op mijn 
weg gebracht werd. In mijn tijdsbe-
steding was nog speelruimte, dus het 
kwam op het goede moment.”

Heb je je ooit afgevraagd of je te 
jong was?
“Meermalen. Ga ik dit aankunnen? 
Kan ik het überhaupt? Nu weet ik dat 

POLITIEK DICHTBIJPOLITIEK DICHTBIJ 

Verjonging SGP een 
zaak van partij, kerk 
en school

D
e oproep van Jacques Rozendaal en Jan Mark 

ten Hove (RD 28-01) om jongeren op de SGP-

lijsten te plaatsen, verdient onze sympathie. 

Natuurlijk moeten we de kieslijst niet verjongen als 

doel op zich. Het moet dienen om de jongeren te wortelen in Bijbelgetrouwe poli-

tiek, jongeren toe te rusten om in de politieke arena als christen te kunnen parti-

ciperen en jongeren te vormen als christen-politicus in een seculiere samenleving.

Jacques en Jan Mark pleiten voor verjonging om met name de partij fris en vitaal 

te houden. Een goed punt. Als een partij een stoffig imago heeft, gaat er weinig 

wervingskracht van uit. Echter, het werven van jongeren voor de SGP is een taak 

voor het gezin, het onderwijs en de kerk. Natuurlijk hebben zij onderscheiden ver-

antwoordelijkheden en doelstellingen. Toch liggen er verbindingen. In de eerste 

plaats vanuit het Woord. In de tweede plaats vanwege de positie die Bijbelge-

trouwe christenen in de samenleving innemen.

Vanuit de Bijbel worden we opgeroepen verantwoording te geven van de hoop die 

in ons is en om te getuigen dat Gods geboden heilzaam zijn voor álle mensen. Deze 

oproep is gericht op het individu, de kerkelijke gemeente, maar evenzeer op de 

politici die vanuit Gods Woord zoeken naar wat heilzaam is voor de samenleving. 

Naast het gebed voor politici in de kerkdienst, zou het goed zijn als er vanuit de 

kerk meer wordt gedaan om (christelijke) politiek onder de aandacht te brengen. 

Jeugdverenigingen kunnen gezamenlijk SGP-jongerenavonden bezoeken. Een poli-

ticus uitnodigen kan een onderdeel zijn van het jeugdwerk. En de SGP kan aandacht 

krijgen in het kerkblad. 

De positie van christenen verandert, omdat de samenleving verandert. Dit vertaalt 

zich niet alleen naar de politiek, maar ook naar het reformatorisch onderwijs en de 

kerk. De seculiere, liberale samenleving laat meer van zich horen en drukt religie 

verder weg. In het onderwijs is aandacht voor deze ontwikkeling. Het is daarom 

goed als (lokale) politici scholen bezoeken en met leerlingen in gesprek gaan over 

maatschappelijke dilemma’s. Dit is niet alleen belangrijk om ‘de politiek’ dichter bij 

de leerlingen te brengen, maar ook om de interesse van de jongeren te wekken 

voor politiek. 

Jongerenparticipatie in de SGP is nodig. De partij zelf moet 

daaraan werken. De kerken en het onderwijs kunnen daar 

zeker ook een steentje aan bijdragen. ■

Pieter Moens

UITGELICHT

In deze rubriek vindt u een reactie van iemand uit de politieke praktijk, 
deze keer Pieter Moens, voorzitter van de plaatselijke kiesvereniging te Rhenen.

Jong in de SGP

“Jong-zijn is geen 

belemmering.”

“Jongeren moeten 

mee gaan draaien.”

  
Zeist

  Molenwaard

De een werd tegen wil en dank de Benjamin van de raad 

genoemd. De ander mag nog geeneens stemmen. Pieter 

van Ojen (25) en Wietse Blok (17) zijn jonge SGP’ers die zich 

met hart en ziel voor de partij inzetten. De eerste als raadslid 

in Zeist, de ander als campagnelid bij de gemeenteraadsver-

kiezingen in Molenwaard.

Eerst de tactiek doorspreken, daarna de handen uit de mouwen.

Door Henri Pool
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Maar deze vervolgtest is niet zonder 
gevaar: van de 200 testen heeft er 1 
een miskraam als gevolg.

Vaak willen de ouders hun onge-
boren kindje laten testen om nog 
abortus te kunnen plegen als het 
kindje het syndroom van Down 
blijkt te hebben. Door de testen 
te doen, wordt geprobeerd zoveel 
mogelijk onzekerheid weg te nemen. 
Een vrouw mag alleen een vervolg-
test doen als er een verhoogd risico 
is. Als dat risico er niet is, blijft er 
toch nog onzekerheid over. Maar 
het ideaal in onze maatschappij is 
om het leven het liefst volledig te 

Zorgelijke techniek

beheersen. Er is nu namelijk ook een 
bloedtest in ontwikkeling die zonder 
risico vrij eenvoudig kan controleren 
of het kind het syndroom van Down 
heeft of niet. Het aantal abortussen 
van kinderen met het syndroom 
van Down zou daardoor kunnen 
toenemen.

Technische ontwikkelingen gaan 
snel door, maar vaak zien we de 
problemen pas achteraf. Het is 
belangrijk om die ontwikkelingen 
kritisch te volgen. Moet alles, wat 
kan? Moet deze bloedtest zomaar 
worden aangeboden aan alle zwan-
gere vrouwen als het medisch gezien 
veilig is? Waarom zou een zwangere 
vrouw daar recht op hebben? Tech-
niek in de medische wereld is niet 
zomaar een neutraal middel, maar 
het heeft altijd gevolgen voor hoe we 
omgaan met het leven. Genoeg om 
over na te denken! ■

Ook de regering erkent dat 
nieuwe technische moge-
lijkheden leiden tot nieuwe 

vragen. In het regeerakkoord Brug-
gen slaan van VVD en PvdA staat: 
“Voortschrijdende mogelijkhe-
den, toenemend zelfbewustzijn bij 
burgers en definiëring van nieuwe 
ziekten leiden tot nieuwe medisch-
ethische vragen.”. Een voorbeeld 
hiervan uit de praktijk van de verlos-
kunde maakt dat duidelijk.

Op dit moment krijgen vrouwen 
boven de 36 jaar een gratis test aan-
geboden om het risico op het krijgen 
van een kind met het syndroom van 
Down te testen. Vrouwen onder de 
36 moeten een eigen bijdrage betalen 
voor de test. Deze test is niet heel 
precies. Er kan alleen mee worden 
aangegeven of er sprake is van een 
verhoogd risico. Dat is het geval als 
de kans op een kind met het syn-
droom van Down minimaal 1 op de 
200 is. Als dat zo is, mag een zwan-
gere vrouw een vervolgtest doen 
om het echt zeker te kunnen weten. 

JONGEREN

Technische ontwikkelingen in de zorg gaan in snel tempo door. 

Dat zorgt niet alleen voor nieuwe mogelijkheden, maar het 

veroorzaakt ook nieuwe problemen. In dit artikel kijken we naar 

de gevolgen van het testen of een kindje van een zwangere 

vrouw het syndroom van Down heeft.

Syndroom van Down

Risico’s wegnemen

Geen neutraal middel

Teunis Brand, Commissie Sociaal 
Economische Zaken

Reageren?
Mail naar sez@sgpj.nl 

ADVERTENTIES

‘Techniek in de me-

dische wereld is niet 

neutraal, maar heeft 

altijd gevolgen.’
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HAAGSE PROPJES

Schuinoog

Actualiteiten en ontwikkelingen in politiek en samenleving 
door Menno de Bruyne, voorlichter Tweede Kamerfractie SGP

HAAGSE PROPJESEUROPA

Bezorgd over oude dag
De pensioenvoorziening houdt de gemoederen in ons land al 

enige tijd bezig. De Europese Unie bezint zich ook op het onder-

werp. De stijgende levensverwachting is iets waarvoor we 

dankbaar mogen zijn. In veel lidstaten denkt men wel te weinig 

aan de gevolgen voor de betaalbaarheid van de pensioenen.

Grote stap vooruit
De Europese Commissie heeft de 
pensioenstelsels bestudeerd. Ou-
deren hebben in alle EU-landen 
een hoger dan gemiddeld risico op 
armoede. Voor ouderen in Neder-
land, Ierland en Luxemburg is dit 
verhoogd risico op armoede echter 
het kleinst van de hele Europese 
Unie. Heeft de EU ook de mogelijk-
heid om in de nationale stelsels in te 
grijpen? Niet rechtstreeks, want de 
pensioenvoorziening is een nationale 
bevoegdheid. Indirect heeft de EU er 
wel mee te maken. 

Lidstaten helpen
De mate waarin een pensioenstel-
sel is toegerust voor de gevolgen 
van de vergrijzing, bepaalt namelijk 
de houdbaarheid van de overheids-
financiën waarvoor regels zijn 
afgesproken tussen de eurolanden. 
De pensioenhervormingen die in alle 
landen nodig zijn, worden in Brus-
sel bekeken tijdens het zogenoemde 
Europees semester. Dat is een pro-
cedure die de lidstaten moet helpen 
het economische en begrotingsbe-
leid niet uit de hand te laten lopen. 
Ook moeten landen die vanwege de 
crisis noodhulp krijgen, Grieken-
land, Portugal en Ierland, in overleg 
met de Europese Commissie hun 
overheidsfinanciën op orde krijgen. 
Dit omvatte voor bijvoorbeeld de 
Grieken het verhogen van de pensi-
oengerechtigde leeftijd. 

Daarnaast leven er zorgen over ko-
mende Europese financiële regels en 
de gevolgen voor Nederlandse pensi-
oenfondsen. Daarom wil de Tweede 
Kamer het onderwerp pensioenen 
in Europa nauwkeurig volgen door 
een vaste rapporteur daarvoor aan te 
stellen.

Nederlandse situatie
We hebben in Nederland immers 
een pensioenstelsel waar we zui-
nig op moeten zijn. Daarom is het 
goed dat de Nederlandse regering 
hervormingen doorvoert om de 
pensioenvoorziening toekomstbe-
stendiger te maken. Het is namelijk 
niet verstandig hervormingen uit te 
stellen tot het financieel uit de hand 
loopt en we gedwongen worden 
door de omstandigheden of door 
Europa.

Ongelukken voorkomen
De CDA-europarlementariër 
Oomen-Ruijten is verantwoordelijk 
voor het opstellen van het standpunt 
van het Europees Parlement. Ze zei 
in het debat afgelopen maand: “Pen-
sioenen zijn nog de bevoegdheid 
van de lidstaten. Ik schrijf niks voor, 
maar we moeten er wel over na-
denken!” Zo is het, ook in Europees 
verband. Zowel om mensen in staat 
te stellen een adequaat pensioen te 
ontvangen, als ook om macrofinan-
ciële ongelukken te voorkomen!■

“In veel lidstaten 

denkt men te weinig 

aan de betaalbaarheid 

van de pensioenen.”

Door Frank van der Maas

De auteur is beleidsmedewerker bij 
de Nederlandse delegatie van de EFD.
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tevoren niet wat er gaat komen. Je 
hebt ook geen baan van negen tot vijf. 
De vergaderingen of de voorbereidin-
gen daarvan kunnen soms tot laat in 
de avond doorgaan. Je moet ook snel 
een mening ergens over hebben, want 
er zijn erg veel verschillende onder-
werpen waarop beleid gemaakt moet 
worden.” 

Wat merkt de SGP’er van jouw 
werk?
“Rechtstreeks niet veel, maar wel via 
de activiteiten van meneer Belder. Hij 
is bij de meesten bekend, maar alles 
wat er achter de schermen gebeurt, is 
minder zichtbaar.” 

Hoe vergroot je de zichtbaarheid?
“We proberen via allerlei media het 
werk van de fractie voor het voetlicht 
te brengen. Het is mooi als SGP’ers de 
waarde van ons werk inzien.” ■

teerde en daar ben ik door de tijd 
heen ingewerkt. Als beleidsmedewer-
ker bepaal je de standpunten van de 
fractie op een bepaald onderwerp of 
terrein. Het verkiezingsprogramma is 
daarbij leidend.”

Waar is je werkplek?
“Ik werk, afhankelijk van het rooster 
ongeveer drie keer per jaar in Straats-
burg. Werken in Brussel komt al 
een stuk vaker voor, maar het vaakst 
werk ik vanuit huis. Dat is wel apart: 
ik werk vanuit huis voor het grote 
Europa.”

Wat voor persoon moet je zijn om 
dat werk te doen?
“Een aantal eigenschappen zijn stress-
bestendigheid en politiek gevoel. 
Omdat het politiek is, kan er van alles 
zomaar opkomen. Je weet vaak van 

Wat is een beleidsmedewerker bij de 
Nederlandse delegatie van de EFD?
“Als beleidsmedewerker beheer ik een 
aantal terreinen: het bestuderen van 
wetsvoorstellen en rapporten en het 
zoeken naar achtergrondinformatie. 
Die informatie beoordeel ik, waarna 
ik een stemadvies aan de heer Belder 
geef. Ik werk ook aan de voorbe-
reiding van speeches, artikelen en 
wijzigingsvoorstellen op rapporten. 
EFD staat voor Europe for Freedom 
& Democracy (= Europa voor vrij-
heid en democratie). De heer Belder 
is de SGP-afvaardiging daarin.”

Wat is beleid en wat zijn jouw 
terreinen?
“Beleid maken is het nemen van maat-
regelen, in dit geval door de Europese 
Unie, om bepaalde problemen op te 
lossen, te verminderen of te voor-
komen. Mijn vier beleidsterreinen 
zijn: Internationale handel, Industrie, 
onderzoek en energie, Ontwikkelings-
samenwerking en Begroting. Deze 
terreinen waren vrij toen ik sollici-

Hoewel we midden in Europa leven, is de Europese politiek voor velen een ‘ver-van-mijn-bedshow’. 

Het is misschien zelfs een hele ontdekking als je erachter komt dat verschillende Nederlandse 

SGP’ers zich dag in dag uit inzetten voor de belangen van ons, de SGP’ers. In dit interview ontmoet 

u een beleidsmedewerker bij de Nederlandse delegatie van de EFD, een partij van het Europees 

Parlement (EP).

BUITEN BEELD

Een ontmoeting met…

Elise van Doorn, beleidsmedewerker 
bij het Europees Parlement. 

ADVERTENTIES

“Het is mooi als 

SGP’ers de waarde 

van ons werk inzien.” 

Interesse (een beetje) gewekt?
• Meld je aan voor de nieuwsbrief via 

www.eurofractie.sgp.nl

• Twitter: @eurofractiesgp

• Debatten volgen en meer via de algeme-

ne website www.europarl.europa.eu
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OVERZICHT

Woord vooraf

Inhoud

I
n deze bijdrage kan ik 

uiteraard maar iets uit 

de geschiedenis van 

ons Koningshuis aanhalen. 

Stadhouder-koning Willem III 

(1650-1702) mocht van 

grote betekenis zijn voor het 

protestantisme in Europa. Ds. 

A. Hellenbroek beschouwde 

hem als een middel in Gods 

hand om het protestantisme 

in Europa te verdedigen 

tegen het oprukkende 

(Franse) rooms-katholicisme. 

Hellenbroek schreef dat Wil-

lem III een koning is “Dien 

al de Wereld erkenne moet 

voor den grootsten Protes-

tant onder alle Vorsten, voor 

den wysten, dappersten, 

en Christelyksten Prins van 

gansch Europa.” Hij zei dit in 

een preek gehouden op de 

door de Staten uitgeschre-

ven dank- en biddag op 30 

maart 1689, naar aanleiding 

van de succesvol verlopen 

oversteek naar Engeland. 

Jacobus II bestreed in Enge-

land het protestantisme en 

bevoordeelde het rooms-ka-

tholicisme. Willem III mocht 

in Engeland de gereformeer-

de godsdienst herstellen. 

Willem III wist zich afhan-

kelijk van de Heere. Over 

de expeditie naar Engeland 

schreef hij: “Mijn zielelij-

den, mijn ongerustheid 

zijn verschrikkelijk. Ik zie 

ternauwernood de weg voor 

mij. Nooit in mijn leven heb 

ik zoveel behoefte aan de 

leiding Gods gevoeld.” Zijn 

vrouw Mary schreef: “Ziende 

de goedertierenheid en 

wijsheid des Heeren vrees ik 

niet. Ik weet, dat Hij de raad 

der verstandigsten te schan-

de kan maken en machtig 

is Zijn kerk te redden uit 

alle gevaren. Zo het Hem 

behaagt Zich van mij en van 

de prins te bedienen als 

werktuigen ter volvoering 

van Zijn heilig raadsbesluit, 

zal Hij ons ook leiden en 

richten. Zijn wil geschiede 

in alles… Eén zorg overtreft 

voor mij al de andere. Dat 

is de zwakke gezondheids-

toestand van de prins. Maar 

hierin, als in alle dingen, 

betrouw ik mij geheel op 

de goedheid van mijn God.” 

Voordat Willem III overstak 

naar Engeland sprak hij uit 

dat hij dit niet ondernam uit 

begeerte naar glorie, uit eer-

zucht of om enig persoonlijk 

voordeel, maar alleen tot 

behoud van het protestantis-

me. De eerste keer moest de 

vloot door een zware storm 

terugkeren. Meer dan 1000 

paarden overleefden het 

niet. De tweede maal kwam 

de vloot veilig aan bij Enge-

land. Willem III mocht de 

overwinning op de roomse 

vijanden behalen. De Heere 

geve dat Willem-Alexander 

en Maxima, net als Willem 

III en Mary, hun afhankelijk-

heid van de Heere mogen 

beleven. ■

Ds. A. van Heteren, Urk
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MEDITATIE

“Wij geloven dat onze goede God, uit oorzaak der verdorvenheid van het menselijke 

geslacht, koningen, prinsen en overheden verordend heeft, willende dat de wereld 

geregeerd worde door wetten en politiën (verordeningen), opdat de ongebondenheid der 

mensen bedwongen worde en het alles met goede ordinantie onder de mensen toega…” 

Het begin van artikel 36 van 
de Nederlandse Geloofsbe-
lijdenis. Nog steeds is het de 

belijdenis van de kerk der Reforma-
tie, meer dan 450 jaar geleden onder 
woorden gebracht door Guido de 
Brès. Sindsdien is het door de Gere-
formeerde kerk in de Nederlanden 
erkend als haar eigen confessie. 
Eenzelfde belijdenis komt van Sa-
lomo, koning over het volk van Gods 
verbond en door de Heere begif-
tigd met wijsheid en inzicht. Goed 
beschouwd zijn het woorden van de 
Heere Zelf die hij vertolkt: “Door Mij 
regeren de koningen…” Zomaar en-
kele korte gedachten naar aanleiding 
van dit woord. 

Ongebondenheid
Om te beginnen: wat een voorrecht 
dat er ‘koningen’ zijn, regeerders die 
symbool staan voor orde en tucht in 
de samenleving. Bij de vele bezwaren 
die we hebben tegen ontwikkelingen 
onder ons volk, mogen we dank-
baar erkennen dat we nog steeds 
leven in een rechtsstaat. Nog niet 
alle aspecten van ons bestaan buiten 
het paradijs zijn overgegeven aan 

anarchie en ‘ongebondenheid der 
mensen’. De aanstaande troonswis-
seling is een teken dat er door Gods 
goedheid continuïteit en duur-
zaamheid onder ons is. Opnieuw 
ontvangen we een Oranjetelg als 
onze vorst. Dat geeft reden tot dank 
aan de Heere.

Hoge roeping
De ‘koningen’ hebben tot taak te 
regeren. Dat is een hoge roeping. 
Een verwaardiging voor onze 
nieuwe koning, maar ook een grote 
verantwoordelijkheid. Ook al is de 
daadwerkelijke regeermacht elders 
ondergebracht, ons staatshoofd heeft 
een hoge positie. “Wie ben ik, dat ik 
dat doen mag?”, zo erkende een van 
zijn voorgangsters in verlegenheid. We 
wensen onze koning veel wijsheid toe. 

Het accent in Salomo’s erkentenis 
ligt op de woordjes ‘door Mij…’ De 
oorsprong van het koningschap ligt 
bij Mij, zo proclameert de Heere. Het 
gezag, verbonden aan deze roeping, 
komt van Boven. Aardse vorsten 
hebben niet meer dan een afgeleid 
gezag. Paulus maakt het nog expli-

cieter: “Er is geen macht dan van 
God, en de machten die er zijn, die 
zijn van God geordineerd!” (Rom. 13). 

“Onze koning is van Israëls God 
gegeven…”, zo zingen we. Dat passen 
we dankbaar toe op onze koningin 
Beatrix. Dat geldt straks voor onze 
nieuwe koning Willem-Alexander. 
Mede door zijn hand belieft het de 
Heere ons te regeren. Moge het zijn: 
veel jaren en in de gunst van de 
Koning der koningen. “Mijn Schild 
ende Betrouwen zijt Gij, o God, mijn 
Heer’”, was ooit de publieke belijde-
nis van onze huidige koningin. De 
zoon moge gaan in het spoor van 
zijn moeder. Koning bij de gratie 
Gods! 

VOORZITTER

de Tweede Kamer per brief van 26 
maart geïnformeerd. Deze brief ein-
digt als volgt: “Met het besluit van 
de SGP, dat is gevolgd op voormelde 
briefwisseling en gesprekken met 
het hoofdbestuur van de SGP, is de 
kandidaatstellingsprocedure bij de 
SGP in overeenstemming gebracht 
met het geldende recht zoals dat 
door de Hoge Raad is uitgelegd. 
Daarmee is de noodzaak voor de 
Staat om (verdere) maatregelen te 
treffen vervallen.”

Blijvende opdracht
Hiermee is aan jarenlange juri-
dische procedures een einde 
gekomen, maar niet aan de opdracht 
de staatkundig gereformeerde be-
ginselen, gestoeld op Gods Woord, 
binnen onze partij te doordenken en 
in onze postmoderne maatschappij 
uit te dragen. Moge het zijn tot eer 
van de Heere en tot heil van ons en 
onze samenleving. ■

De leden hebben zich op 16 maart uitgesproken over een voorstel van 

het Hoofdbestuur (HB) dat veel pennen in beweging heeft gebracht en 

tot veel gespreksstof heeft geleid.

Een terugblik

“Door Mij regeren de koningen…”

Spreuken 8:15

ds. J.M.J. Kieviet, Dordrecht

M.F. van Leeuwen

Blijvende verbondenheid
Na een periode van diepgaande 
bezinning en overleg, gevolgd door 
een intensieve voorlichtingsronde 
over het HB-voorstel, hebben de 
afgevaardigden op 16 maart met 
320 stemmen voor, 85 tegen en 1 
blanco een geamendeerd voorstel 
aanvaard. De waardige wijze waarop 
deze vergadering is verlopen, was 
aanleiding om de aanwezigen hier-
voor hartelijk te bedanken. Dat er 
85 afgevaardigden bezwaard naar 
huis gingen, is met woorden van 
blijvende hartelijke verbondenheid 
onderkend, vergezeld van de wens 
dat dit wederzijds mag zijn. In dit 
verband is het ook goed op te mogen 
merken dat het hoofdbestuurslid dat 
niet in kon stemmen met het voor-
stel, na intensieve bezinning besloten 
heeft deel uit te blijven maken van 
het bestuur. Het HB is verblijd dat 
een mede bestuurslid zo zijn verbon-
denheid met de SGP tot uitdrukking 
heeft willen brengen.

Amendement
In het oorspronkelijke voorstel stond 
samengevat: ‘gelet op het arrest van 
de Hoge Raad kan artikel 10 PvB* 
bij de kandidaatstelling rechtens niet 
aan kandidaten worden tegengewor-
pen’. In het amendement van Rhenen 

werd artikel 10 PvB vervangen door: 
‘het geslacht van de kandidaten’. Deze 
formulering stond ook in de toelich-
ting op het HB-voorstel.
De strekking van het amendement 
werd verhelderd door een tweetal 
uitspraken van de afgevaardigde uit 
Rhenen:
• het amendement heeft dezelfde 

strekking als het voorstel van het 
Hoofdbestuur en onderkent de 
juridische werkelijkheid zoals die 
helaas is ontstaan door het arrest 
van de Hoge Raad;

• de verwijzing naar artikel 10 PvB 
in het voorstel van het HB kan de 
indruk wekken dat over dit artikel 
in het geheel niet meer gesproken 
kan en mag worden met kandida-
ten, hoewel onderkend wordt dat 
dit niet de intentie van het HB is. 
Vandaar dit voorstel tot verbetering 
van de redactie.

Deze toelichting gaf mij als voorzitter 
de gelegenheid de conclusie te trek-
ken dat het amendement dus geen 
inhoudelijke wijziging inhoudt, maar 
een redactionele verbetering beoogt. 
Vervolgens is toen het geamendeerde 
voorstel in stemming gebracht, met 
bovengenoemd resultaat.

Brief minister Plasterk
Inmiddels heeft minister Plasterk 

Bij de gratie Gods...

*PvB: Program van Beginselen
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Na hen zijn er anderen in ver-
gelijkbare situaties, ook uit 
de zogeheten Friese tak van 

de Nassau’s. Een voorbeeld? In een 
preek, gehouden op zondag 5 juli 
1730 in Schotland over Jesaja 59:19, 
zegt Ebenezer Erskine het treffend: 
“Zo heeft God de banier opgericht 
(het thema van de preek) in ons 
eigen land toen Hij in Zijn voorzie-
nig bestel de prins van Oranje heeft 
doen optreden als een instrument tot 
onze bevrijding, en wij op het punt 
stonden verzwolgen te worden door 
een stroom van paapse duisternis en 
tirannie”. Het gaat hier over koning-
stadhouder Willem III, die in 1688 
naar Engeland overstak om orde op 
zaken te stellen.

Ontwapenende hartelijkheid
In elke generatie leven positieve 
herinneringen aan Oranjes voort. 
De oudsten weten nog net over 
koningin-moeder Emma die zorgde 
voor stabiliteit en populariteit, en 
zeker over koningin Wilhelmina, de 
Moeder des Vaderlands. Wie van hen 
zal zich ook de sociaal bewogen konin-

gin Juliana niet meer herinneren? De 
heren met wie zij hun leven deelden, 
hadden ook aanzien (zeker prins 
Bernhard), maar zijn helaas niet 
zonder smetten gebleven. En nu dan 
koningin Beatrix. Binnenkort treedt 
zij terug, na 33 jaren onbetwiste 
toewijding aan haar ambt. We zijn 
haar veel dank verschuldigd. Bijna 
al die jaren heb ik haar van redelijk 
dichtbij mogen zien functioneren. 
Ik zou het aantal keren dat ik haar 
mocht ontmoeten, echt niet meer 
weten te tellen. Wat mij van al die 
keren sterk is bijgebleven, zijn haar 
ontwapenende hartelijkheid, die er 
voor zorgde dat een bepaalde span-
ning, die ik zeker de eerste keer had, 
snel weg was. Ook haar accuratesse 
en deskundigheid gaven dat zij op 
diverse onderwerpen gewoon door-
vroeg en je dus echt niet met wat 

THEMATHEMA

De SGP heeft iets met oranje. Het is de partijkleur, maar dat niet alleen. Ook met het Huis van 

Oranje hebben we een sterke band. Daar hoeven we artikel 9 van ons Beginselprogramma maar 

op na te slaan: “aan ons land is het constitutioneel koningschap, opgedragen aan het Huis van 

Oranje, door God gegeven”. Wie denkt daarbij niet aan de wordingsgeschiedenis van onze natie, 

vooral ook aan de goed en bloed offerende rol die Willem van Oranje, de Vader des Vaderlands, 

daarin heeft gespeeld? Met na hem zijn zonen Maurits en Frederik Hendrik. Een strijd tegen het 

roomse regime, om God in vrijheid naar Zijn Woord te kunnen dienen. Hier ligt de wortel van 

onze verbondenheid.

De waarde van 
ons koningshuis

Door Van der Vlies

“Een hartelijke en ge-

wone vrouw, die net 

als ieder ander ook 

wel eens neusverkou-

den kan zijn.”
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De inhuldiging in de 
Nieuwe Kerk

I
k kan het me nog goed herinneren, die 30ste april 1980, 

de dag dat koningin Beatrix in de Nieuwe Kerk te Am-

sterdam beëdigd werd en ingehuldigd is als koningin 

der Nederlanden. ’s Ochtends waren we met z’n vieren 

naar Amsterdam gereden, mijn SGP-collega’s in de Tweede 

Kamer; ds. H.G. Abma, C.N. van Dis jr., Eerste Kamerlid K. 

Meuleman, en ondergetekende. Eenmaal in de kerk aangekomen, konden we weer 

uit elkaar gaan, want je werd ingedeeld op alfabetische volgorde. 

Een prachtige dienst, die inhuldiging, heel bijzonder om zoiets mee te maken. Je 

verwacht misschien een preek of een meditatief moment, maar dat was niet aan 

de orde. De inhuldiging was louter staatsrechterlijk van aard: het ging immers om 

de aanvaarding van het ambt. Ik weet nog dat de koningin een korte toespraak 

hield, een soort dankwoord, waarin ze haar dank uitsprak voor het geschonken 

vertrouwen in haar. Politiek geladen uitspraken heeft ze niet gedaan. Dat paste ook 

niet bij het karakter van de dag. Daarna kwam de toenmalige premier Van Agt aan 

het woord om haar en prins Claus toe te spreken. Vervolgens namen de ceremo-

niemeesters de regie. Alle leden van de Eerste en Tweede Kamer moesten de eed 

afl eggen. Eerst werden de grondwetsartikelen voorgelezen en daarna klonk het 

225 keer ‘Zo waarlijk helpe mij God Almachtig’ of ‘Dat verklaar en beloof ik’. Aan 

het einde van dit plechtige moment hebben we de koningin en de prins staande 

het zesde couplet van het Wilhelmus toegezongen, ‘Mijn schild ende betrouwen 

zijt Gij, o God mijn Heer’. We hebben die dag niet de mogelijkheid gehad om de 

koningin en haar man de hand te drukken of kennis te maken. Dat was niet te 

doen gebruikelijk. Pas op de nieuwjaarsreceptie van het Koninklijk Huis kregen 

we de gelegenheid om kennis te maken. De inhuldiging van 1980 verliep bepaald 

niet geruisloos. Er waren nogal wat relletjes. Vanuit de kerk wisten we niet wat er 

buiten gebeurde. Natuurlijk hoorden we af en toe wat lawaai, maar wat er precies 

aan de hand was, ontging ons.’ ■

Ir. H. van Rossum

oud-fractievoorzitter van de SGP

Ir. H. van Rossum (1919) is het enige nog levende SGP-Kamerlid dat de inhuldiging 

van (toentertijd) prinses Beatrix tot koningin der Nederlanden in de Nieuwe Kerk 

in Amsterdam heeft meegemaakt.

KANTTEKENING

In deze rubriek vindt u een reactie van iemand uit de praktijk, 
deze keer ir. H. van Rossum, oud-fractievoorzitter van de SGP

THEMA THEMA

het parlement beëindigd. Ik heb er 
lange tijd niet van durven dromen in 
de PvdA-prominent Ed van Thijn, 
met zijn lange en rijk geschakeerde 
staat van dienst in het openbaar 
bestuur, een medestander te vinden 
in een protest hiertegen vanwege 
de ‘onwijsheid en lichtzinnigheid’ 
ervan. “Je creëert een puinhoop 
door het staatshoofd zomaar opzij 
te schuiven”. Duidelijke taal via het 
weekblad Elsevier!

Toekomst
Welke politieke ruimte zal koning 
Willem-Alexander straks krijgen? Er 
zal ongetwijfeld een vervolg komen 
op de pogingen erop te beknibbe-
len. Maar dat zal ook van zijn eigen 
optreden afhangen. Naarmate hij het 
beter doet, zal hij draagvlak houden 
onder de bevolking, en zal het politi-
ci moeilijker vallen het mes te zetten 
in zijn staatsrechtelijke bevoegdhe-
den met als doel modernisering van 
het koningschap. Het eerste wat daar-
bij aan de orde zou kunnen komen, is 
zijn voorzitterschap van het hoogste 
adviescollege in ons land, de Raad 
van State. Wat ons betreft kan hij dat 
gewoon blijven*. Ook zijn persoon-
lijke visie zal tellen. Ik hoop dat hij 
front wil en weet te maken tegen 
een dominante vrijzinnige, seculiere 
geest in onze samenleving. Moeilijker 
voor de ‘vernieuwers’ liggen allerlei 
representatieve taken in binnen – en 
buitenland. Iedereen beseft dat hier-
aan té veel positieve kanten zitten, 
om daar aan te peuteren. Mocht dat 
toch gebeuren, heb je gerede kans 
dat onze overwegend Oranjegezinde 
bevolking in opstand komt. Wie dat 
niet van onze geschiedenis wil leren, 
is gedoemd deze over te doen. Met 
alle schade daaraan verbonden. Maar 
hoe dit ook zal gaan, hij is net als wij 
dat zijn, volstrekt afhankelijk van de 
zegen van God, de God van velen 
uit zijn doorluchte voorgeslacht. Wij 
wensen hem die zegen van de Heere 
in rijke mate toe. ■

zijds een hartelijke en gewone vrouw, 
die net als ieder ander ook wel eens 
neusverkouden kan zijn, zoals ik 
een keer meemaakte; anderzijds een 
koninklijk waardige stijl, die mij 
respect afdwong, waardoor zij gezag 
had.

Samenbindend
De waarde van ons koningshuis 
ligt in het verlengde van het zojuist 
geschetste beeld. Het samenbindende 
in een pluriforme (veelkleurige) sa-
menleving (de koningin riep in haar 

kersttoespraken bij herhaling op tot 
verdraagzaamheid), het ontwapenen-
de als er zich spanningen voordoen, 
het warme meeleven bij calamiteiten 
en persoonlijk leed. Zo vond ik het 
ontroerend toen zij onverwachts een 
zondagse kerkdienst bijwoonde in 
het door mond- en klauwzeer zwaar 
getroffen dorp Oene.

Het koningschap is symbool (en dus 
stimulans) van eenheid, van samen-
hang, van verbondenheid, en staat 
boven de partijen. Zo waarborgt de 
koning(in), het staatshoofd - men-
selijk uitgedrukt - continuïteit, ook 
in crisisomstandigheden. Daarvoor 
heeft het staatshoofd enkele bij wet 
verankerde instrumenten en be-
voegdheden. De SGP is er verklaard 
tegen dat deze positie wordt uit-
gehold en wordt beperkt tot louter 
ceremoniële taken. Met dat laatste 
is een partij als D66 steeds bezig. Zo 
werd nog onlangs de rol van de ma-
jesteit bij de kabinetsformaties door 

algemeenheden weg kwam. Je moest 
je daarom goed voorbereiden.

Koninklijk waardige stijl
De aanleidingen tot deze ontmoetin-
gen waren zeer divers. Adviezen naar 
aanleiding van verkiezingsuitslagen, 
kabinetsformaties en –crises, de jaar-
lijkse dodenherdenkingen op 4 mei, 
de Nieuwjaarsrecepties, trouw en 
rouw in haar familie en gezin, haar 
ambtsjubileum bij de viering waarvan 
ik als één van de weinige kamerleden 
een rol mocht spelen en bijeenkom-
sten ten paleize van ontspannende 
of inspannende aard. Zo mocht ik 
met mijn echtgenote een keer te gast 
zijn op een muziekavond waarop 
alleen (en uitmuntend!) blokfluit 
werd gespeeld. Ik wist niet wat ik 
hoorde! Zo werd ik ooit gevraagd 
een rondetafelgesprek te leiden waar-
aan Hare Majesteit deelnam. Het is 
geen uitputtende opsomming, maar 
in elk geval een blijk van voldoende 
persoonlijke herinneringen. Ener-

“Het koningschap 

is symbool (en dus 

stimulans) van 

eenheid.”

*Zie voor de rol van de Koning in de Raad van State pagina 23.
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M
oeten we inderdaad reke-
ning houden met een snelle 
opmars van republikeinen? 

Dat ziet er niet naar uit. De steun 
voor het koningshuis onder de be-
volking is nog altijd groot. Dat blijkt 
juist in deze tijd rond de troonswis-
seling wel weer.

Voortdurende pogingen
Vanuit hedendaagse opvattingen 
over democratisering en gelijkheid 
is er in het Nederland van nu echter 
wel steeds meer verzet tegen erfelijke 
aanspraken. Dat zien we ook terug 
in voortdurende pogingen om de rol 

van de koning verder in te perken, 
zoals vorig jaar toen de Koningin 
buiten spel werd gezet bij de formatie. 
Vanuit de seculiere politiek, van PVV 
tot D66, zien we geen frontale aanval, 
maar wel een agenda voor verder 
inperken van de rol van de koning of 
koningin.

Oranjehuis als ankerpunt
Zeker in tijden van verwarring en 
verdeeldheid kan het koningshuis 
een samenbindende rol vervullen. 
Daarbij is het juist een voordeel dat 
ons staatshoofd zonder campagne 
of verkiezingsgeweld op de troon is 
gekomen. Als ‘Den Haag’ pijnlijke 
besluiten neemt, stroomt het Malie-
veld vol met demonstranten tegen 
Rutte en zijn ministersploeg. De 
boosheid richt zich dan niet tegen de 
koning of koningin. Het Oranjehuis 
is een vast ankerpunt in onzekere 
tijden. Hoe sterker die samenbin-
dende rol wordt ingevuld, hoe groter 
het draagvlak zal zijn. Een enkele 
misstap naast de rode loper kan 
Oranje zomaar in opspraak brengen. 
Voor de stabiliteit van de monarchie 
is het meer dan ooit van belang dat 
de leden van het Koninklijk Huis op 

hun woorden en hun tellen passen. 
De basis van de monarchie is in de 
loop van de tijd brozer geworden. 
De historische verbondenheid van 
Oranje en Nederland, de overtui-
ging dat God zo onze geschiedenis 
heeft geleid, is iets wat door nog 
maar weinig mensen wordt begre-
pen. Laat staan dat ze het van harte 
onderschrijven. Juist die overtuiging 
is in ons volksdeel van oudsher een 
sterke basis voor de Oranjeliefde. 
Het is daarom voor de toekomst van 
deze Oranjeliefde bevorderlijk als 
ook in de toekomst het Oranjehuis 
die verbondenheid met de eigen 
geschiedenis laat zien. 

“Mijn schild ende betrouwen”
Bij de inhuldiging in 1980 sprak 
koningin Beatrix in de Nieuwe Kerk: 
“Niet macht, persoonlijke wil of aan-
spraak op erfelijk gezag, maar slechts 
de wil de gemeenschap te dienen 
kan inhoud geven aan hedendaags 
koningschap.” Zij verwees daarbij 
naar de wortels in ons volkslied: 
“Mijn schild ende betrouwen, zijt Gij 
O God, Mijn Heer!” 
Een taakuitoefening vanuit die wor-
tels heeft zeker toekomst! ■

Een jaar of tien geleden kwam er opmerkelijk nieuws naar buiten. Uit een enquête bleek dat 

bijna dertig procent van de Nederlandse bevolking verwacht dat ons koningshuis in de 21e eeuw 

zal verdwijnen. 

BINNENHOFADVERTENTIES

In de politiek zien we een agenda gericht op het 
inperken van de rol van de koning.

Hee�  de Oranjemonarchie toekomst?

Door Kees van der Staaij

Postbus 1150  |  3900 BD  Veenendaal

U kunt hieraan bijdragen door 
een gift te storten op
ING 320 666 
t.n.v. Stichting China

Steunt u de verdere verspreiding 
van dit kostbare werk?

2013 – herdenkingsjaar
450 jaar Heidelbergsche Catechismus

‘Troost in leven en sterven’.
Blijvend onderwijs en wereldwijd verspreid.

Ook in China 
beschikbaar!
Stichting China 
steunde zowel de 
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publicatie.

 Betrokken en 
  verantwoordelijk

www.jdb-advocaten.nl  |  Telefoon: (030) 760 10 00

T (0341) 45 13 60  -  F (0341) 45 13 76  -  M (06) 51 15 75 52
herman@kantoorvandenberg.nl

www.kantoorvandenberg.nl

PARTICULIERE EN ZAKELIJKE VERZEKERINGEN

‘passend advies
voor ZZP-ers’
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ook het respect voor het menselijke 
aantasten.”

Dogmatisch drijven
Na vastgesteld te hebben dat er 
eigenlijk geen redelijke argumenten 
zijn te bedenken waarom er zo veel 
energie wordt gestoken in het slopen 
van een slapende bepaling als artikel 
147, vroeg Van der Staaij naar de 
urgentie van hun probleem.:
“Ik zal niet teruggaan naar 1932, 
maar nog wel even naar 2004. (…) 
Er loopt een rechte lijn terug van dit 
initiatief naar de motie-Van der Laan 
uit 2004.” Toenmalig minister Don-
ner opperde toen (na de moord op 
Pim Fortuyn en Theo van Gogh) de 
gedachte om artikel 147 nieuw leven 
in te blazen. “En of het nu klopte of 
niet, of het er nu van kwam of niet, 
D66 kon niet wachten een motie in te 
dienen: deze wet moest en zou eraan. 
Geen redelijk argument kon meer 
helpen… Is het daarom vreemd dat 
ik toch nog, door alle mooie woorden 
heen, in dit wetsvoorstel een geur 

menteert, geeft er blijk van geen oog 
te hebben voor de strijd der geesten 
die woedt.

Diverse Kamerleden stelden dat de 
SGP zich niet zo druk moet maken 
over het schrappen van artikel 147. 
Dat wordt tóch niet meer gebruikt, 
en is dus waardeloos. 

Van der Staaij stelde* daar tegen-
over dat, zelfs nu artikel 147 niet 
wordt gebruikt, zo’n bepaling toch 
waarde heeft: “Er blijft een norma-
tieve en preventieve functie bestaan. 
De bepaling is nog altijd een moreel 
ankerpunt: vrijheid is een groot goed, 
maar gebruik die niet om onnodig en 
opzettelijk mensen te kwetsen in hun 
diepste en dierbaarste overtuiging. 
Dat is een mooie boodschap. Nog 
steeds actueel, zou ik zeggen. Wie 
burgers krenkt in hun diepste overtui-
ging en godsgeloof, brengt daarmee 
ook de samenleving als geheel schade 
toe. Wanneer het respect voor het 
heilige verdwijnt, zal dat gemakkelijk 

Zwaar beladen was een debat op 
20 maart over een initiatiefwet 
ingediend door D66 en de SP. 

Die partijen willen het artikel uit 
het Wetboek van Strafrecht slopen 
waarin smalende godslastering wordt 
verboden. Dat artikel 147 past niet 
meer in deze seculiere tijd, rede-
neren ze. Kerk en godsdienst zijn 
achterhaald, horen niet thuis in het 
publieke domein. Alles wat verwijst 
naar God moet weg.

Zonde
Er zijn ook christenen die zo’n bepa-
ling niks vinden. Zij beroepen zich 
op allerlei mooi ogende redenen. 
Zoals: God staat hier boven. Of: 
die bepaling is een dode letter. Het 
Nederlands Dagblad liet bijvoorbeeld Nederlands Dagblad liet bijvoorbeeld Nederlands Dagblad
doorklinken de inzet van SGP (en 
CU) voor het behoud van die bepa-
ling eigenlijk maar zonde van de tijd 
en moeite te vinden. Wie zo argu-

Door Menno de Bruyne

Verreweg de meeste debatten in de Tweede Kamer zijn saai, maar sommige zijn boeiend, en een 

paar zelfs spannend. Ook zijn er debatten die zwaar beladen zijn. Beladen omdat bij het besproken 

thema een geestelijke strijd wordt gevoerd. Wie de geesten weet te proeven, hoort en voelt dat.

Deze God heeft mensen lief en men-
sen hebben Hem lief. Het doet pijn als 
iemand die je zozeer liefhebt, je vader 
en je moeder, door het slijk worden 
gehaald. Zou dat ook niet gelden als 
de Naam van God de Vader opzet-
telijk en grievend door het slijk wordt 
gehaald? Die God is de God van de 
hele wereld, de Schepper van hemel en 
aarde, de God van Abraham, Izaäk 
en Jacob, de liefderijke en genadige 
God, die gezegd heeft: gebruik Mijn 
Naam heilig en met eerbied; misbruik 
die Naam niet. Die God heeft zich 
bekendgemaakt in Zijn Zoon, Jezus 
Christus.

De kerken staan juist in deze tijd 
weer stil bij het lijden en de opstan-
ding van Christus. Tegen degenen 
die op Zijn dood uit waren, sprak 
Hij: ‘Vader, vergeef het hun; want zij 
weten niet wat ze doen’. Zijn over-
winning op de dood laat zien dat er 
hoop en nieuw leven is, dwars door 
alle tegenstand heen. Daar verandert 
geen wet wat aan. Er is en blijft dus 
alle reden om de Naam van Jezus 
Christus niet als een stopwoord of 
vloek te gebruiken, maar alleen met 
vreugde en met eerbied in de mond te 
nemen.” ■

godsdiensten natuurlijk altijd met 
respect bejegend worden. Maar als je 
vraagt waar het de SGP om gaat, dan 
zeg ik: wat mij drijft, is het opkomen 
voor de eer van God, (..) een God is 
die van noord tot zuid en van oost tot 
west wordt gediend.” 

Hart van de SGP
In het slot van zijn betoog liet Van 
der Staaij het hart van de SGP-
boodschap klinken. Een getuigenis 
waar PvdA-kamerlid Van Dam, die 
al bij de interruptiemicrofoon stond, 
even stil bij viel en pas op de plaats 
maakte. “Dat brengt mij tot het laat-
ste onderdeel van mijn betoog: wat is 
nu het signaal? Wat is de symboliek 
van deze afschaffing? In belangrijke 
mate is het ook een symbolisch wets-
voorstel, zo zeiden ook de indieners. 
De afschaffingswet is dan echter ook 
symbolisch. Wat is dan de symboliek 
van deze afschaffing? Smadelijke 
godslastering mag voortaan. Het is 
niet langer verboden. Is de symboliek 
van deze afschaffing niet de volgende? 
Er moet afgerekend worden met ons 
christelijk verleden en de christelijke 
moraal in onze wetgeving. Of sterker 
nog, God moet verbannen worden uit 
onze wetten.

van wraak en afrekening ruik? De 
bestaande wet mag je symbolisch 
noemen, maar deze afschaffingswet 
is dat evenzeer. Daar zit voor ons de 
grootste pijn.”

En Allah dan?
Een vraag aan Van der Staaij: vindt 
u dat ook andere goden, zoals Allah, 
onder deze bepaling zouden moeten 
vallen? Dwars tegen de heersende 
gelijkheidsideologie en mode in 
kwam hij er rond voor uit: ik heb 
het over de levende God: “Ik sta hier 
namens een christelijke partij. (..) Ik 
zeg het hier ronduit: wij geloven in 
de God die hier in het verleden Zijn 
sporen heeft getrokken en met Zijn 
handelen Zijn doorwerking heeft 
gehad in de Nederlandse samenleving. 
Dat is de God die wij dienen. Daar-
naast moeten mensen van andere 

Beladen debat over 
Gods Naam 

“Vader, vergeef het 

hun; want zij weten 

niet wat zij doen.”

TERUGBLIK TERUGBLIK

*Het volledige debat kunt u nakijken op http://debatgemist.tweedekamer.nl.
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Calvijn zulke willekeur waar hij 
maar kon. Wellicht zou hij positie-
ver oordelen over de constitutionele 
monarchie, zoals vandaag de dag in 
Nederland.

Van Calvijn leren we twee dingen 
voorop te zetten: gematigdheid en 
gebed. Een koning moet maat weten 
te houden, besef hebben van de 
gerechtigheid Gods. En hij moet ge-
dragen worden door de gebeden van 
de christelijke kerk. Want Christus 
is de hoogste Koning. Hij regeert nu 
nog op een verborgen manier. Maar 
op de jongste dag zal Hij in heerlijk-
heid komen om ieder mens – koning 
of kapper, monteur of monarch - te 
oordelen en al het onrecht recht te 
zetten. Goede koningen en dito be-
stuurders doen hun werk coram Deo 
(voor Gods aangezicht). ■

tie, dan wanneer de macht bij één 
persoon berust. (..) Wanneer het 
bestuur een zaak van allen is en zelfs 
de geringsten merken dat het geme-
nebest gunstig voor hen is, dan moet 
daar de grootste vastheid duidelijk 
uitkomen’, zo luidt het commentaar 
bij Daniël 2:43.

Een belangrijke nuancering is dat 
Calvijn kritisch was jegens de zgn. 
‘absolute koningen’ van zijn dagen. 
Hun persoonlijke wil was wet. Als 
klassiek opgeleid jurist bestreed 

B
ij de reformator van Genève 
vinden we geen steun voor een 
monarchie en erfopvolging. 

In een preek over Deuteronomium 
17 zegt Calvijn dat het ‘een veel 
meer aannemelijke zaak is dat wij 
regeerders hebben die gekozen 
zijn, het ambt uitoefenen en zich 
onderworpen weten aan de wetten, 
dan een vorst te hebben die zonder 
oordeel woorden zal spreken en 
van wie vervolgens elk kind, dat hij 
moge hebben erfgenaam zal zijn en 
die men toch moet gehoorzamen, 
al is hij ook een onbezonnen dwaas 
of de wreedste man ter wereld.’ Ook 
in zijn Institutie is Calvijn bepaald 
niet positief. Hij acht de monarchie 
nog wel een wettige mogelijkheid, 
maar tegelijk somt hij zoveel nade-
len erover op dat je als rechtgeaard 
calvinist minstens een dubbel gevoel 
krijgt bij de feeststemming rond de 
aanstaande troonswisseling. ‘Het 
menselijk tekort en gebrek maakt dus 
dat het veiliger en beter te verdragen 
is wanneer meer mensen aan het 
roer staan, zodat ze elkaar wederzijds 
kunnen bijstaan en elkaar kunnen 
instrueren en waarschuwen, en als er 
één verder gaat dan billijk is, dat er 
dan anderen zijn die (..) paal en perk 
kunnen stellen aan zijn willekeur’, 
aldus Calvijn. Zijn voorkeur gaat uit 
naar een regering waarop het volk 
rechtmatige invloed kan uitoefenen: 
‘Indien men bij een of ander rijk 
vraagt naar de vastheid daarvan, dan 
had die ongetwijfeld eerder duidelijk 
moeten uitkomen in een democratie 
of op zijn minst in een aristocra-

Zo ongeveer iedereen rekent de SGP bij de partijen die de monarchie in ons land van harte steunen. 

Maar van huis uit zouden reformatorische mensen helemaal niet zo enthousiast moeten zijn over 

een koningshuis. Hoe zit dat ook alweer? We gaan eens te rade bij Johannes Calvijn (1509-1564).

Republikeins is goed Calvijns

VERDIEPING

‘‘Goede koningen 

doen hun werk 

coram Deo.’’

Door Jan Schipper

Guido de Brès-Stichting
Wetenschappel i jk Inst ituut SGP

Dinkel 7
3068 HB Rotterdam

grafischcentrumdetoren.nl

Wie bent u en waar staat u voor? Wij maken het zichtbaar. In 
glossy brochures, aantrekkelijke nieuwsbrieven of overtuigende 
mailings. Op briefpapier, vlaggen of bedrijfskleding. Op posters, 
gevels of kop en schotels. We zijn uitgegroeid van drukkerij 
tot grafisch dienstverlener met een totaaloplossing. En dat is 
ideaal voor u en uw reclamebureau. Drukwerk, digitaal printen, 
buitenreclame, relatiegeschenken en bedrijfskleding: u regelt 
het met één telefoontje. Dat zoveel bedrijven, organisaties en 
reclamebureaus dat al jarenlang doen, heeft een speciale reden...

Alles onder één dak

Signing

Drukwerk Printwerk

Touwslager 3 - 3861 SP Nijkerk
T (033) 245 83 75 - E info@torendruk.nl

huisstijlen
brochures

mailings
periodieken

beletteringen
vlaggen/spandoeken

relatiegeschenken
kleding

printwerk
websites

Signing

Printwerk

Verkoop Verhuur Leasing Service

Gebr. Weststrate B.V.
Landbouwmachines - Intern transport

Gebr. Weststrate
Bouwmachines B.V.

Zuidweg 13-15
Postbus 52

4413 ZH  Krabbendijke

T 0113 - 50 26 10
F 0113 - 50 61 46

www.gebrweststrate.nl
info@gebrweststrate.nl

Meclean veeg- en 
schrobmachines, 
stofzuigers en
hogedrukreinigers

Meclean veeg- en Meclean veeg- en 
schrobmachines, 
stofzuigers en
hogedrukreinigers

Nieuwe Toyota vorkheftrucks,
BT elektropallettrucks
en handpallettrucks

Veiligheids-
keuringen
volgens de 
VeBIT-
voorwaarden.
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Opbrengst 
collecte 
partijdag
De gehouden collecte ter bestrijding van de kosten voor de partijdag heeft 

€ 3.773,42 opgebracht. Veel dank daarvoor!

Vorig jaar bracht de collecte € 4.863,18 en in 2011 ging het om wel liefst € 5.709,-. Zo lijkt de partij 

afgezien van de forse bezuinigingen op de rijkssubsidie ook steeds meer te maken te krijgen met de 

gevolgen van de economische crisis. Allen die ondanks dat toch de partij fi nancieel (blijven) helpen, 

wordt daarvoor heel hartelijk dank gezegd. Zonder die gewaardeerde en onmisbare steun kan de 

partij niet blijven functioneren zoals nu het geval is. 

Overigens gaf de collecte naast de gebruikelijke papierpropjes (bestemd voor Menno de Bruyne?) 

en snoepjes ook een bijzondere bijvangst die wij u niet willen onthouden. Zoals een heus briefje 

van 25 gulden, een twenty pence munt, een munt van one cent van de United States of America 

(misschien om te wijzen op het opschrift “In God we trust”?) en een munt met daarop de toezeg-

ging “winnen doe je bij … de postcode loterij” à € 48 miljoen... Over vrijgevigheid gesproken…

Op God stellen wij ons vertrouwen

Het briefje van 25 gulden is ingewisseld bij De Nederlandse Bank en de rest van de bijvangst is 

inmiddels overboord gegaan.

Op 20 maart werd de nationale boomfeestdag gehouden. Ook in buurtschap 

Nieuwendijk (gemeente Korendijk) werden bomen geplant. Het was een 

verrassing om te merken hoe een waarnemend burgemeester een thema 

als ‘handen uit de mouwen’ gestalte wil geven. Op de foto is te zien hoe 

burgemeester Stoop een boom plant.

Op 27 maart werd SGP’er ir. M. Houtman tot 

waarnemend burgemeester van de gemeente 

Leerdam benoemd. Zijn benoeming ging in 

vanaf 1 april. Waarom dat Houtman (70) hier 

aan begint, is waarschijnlijk uitgelegd in het RD 

van 27 februari: “Je bent een betere bestuurder 

als je er bent voor mensen, als je je gezicht laat 

zien wanneer er wat te doen is. Dat werkt beter 

dan thuis achter je bureau dikke rapporten 

doorploegen.”

De SGP wenst burgemeester Houtman een 

goede tijd toe in Leerdam.

VARIA

Donderdag 18 april 2013, 19.30 uur

Tijdrede

Ds. G.Mouw uit Uddel

Genemuiden, Taghof 3, 

kerkgebouw GG

Maandag 22 april 2013, 20.00 uur

Inleidingen en forumdiscussie

Principes versus praktijk in de 21e eeuw

Mr. C.G. van der Staaij en ds. W. Visscher

Hendrik-Ido-Ambacht, Kerkplein 13, 

Dorpskerk

Dinsdag 23 april 2013, 19.30 uur

Tijdrede

Ds. A.F.R. van der Veen 

Lunteren, Schaepmanstaat 2, Bethelkerk

Woensdag 24 april 2013, 19.45 uur

Tijdrede

Spreker: Ds. K. Boeder uit Terwolde

Nieuwleusen, Meeleweg 41, 

kerkgebouw HHG

Maandag 13 mei 2013, 19.45 uur

Christelijk onderwijs in Nederland

Informatie: www.sgpj.nl

Dr. R. Bisschop

Gouda, Driestar College

Donderdag 23 mei 2013, 19.30 uur

Tijdrede

Ds. C. Sonnevelt 

Arnemuiden, Van Cittersweg 2r, 

kerkgebouw HHG

Vrijdag 24 mei 2013, 19.45 uur

Jubileumavond

80-jarig jubileum kiesvereniging 

Hoogeveen

Mr. C.G. van der Staaij   

Noordscheschut, Coevorderstraatweg 50, 

kerkgebouw GG Hoogeveen     

NB: Partijvaria vindt u nu terug onder de 

kop ‘Agenda’. Voor alle genoemde data 

geldt ‘Deo volente’.

Agendapunten voor de volgende Banier

(16 mei) kunnen bij het partijbureau 

via debanier@sgp.nldebanier@sgp.nl worden ingeleverd 

tot uiterlijk dinsdag 30 april! De daar-

opvolgende Banier zal donderdag 20 juni Banier zal donderdag 20 juni Banier

verschijnen.

Agenda

Meer informatie: T. 010 - 72 00 775
www.sgp.nl/agenda

Opbrengst

De gehouden collecte ter bestrijding van de kosten voor de partijdag heeft 

      

M. Houtman waarnemend burgemeester 
Leerdam

Notitie decentralisatie 
Jeugdzorg
De decentralisatie van de jeugdzorg krijgt steeds meer vorm. Gemeenten 

nemen de verantwoordelijkheid van het rijk en de provincie op dit gebied 

over. Dat vraagt veel van raadsleden en wethouders. Daarom heeft de SGP-

werkgroep Jeugdzorg een tweede notitie over dit onderwerp geschreven: 

‘Keuzevrijheid en identiteit’. 

Ga naar www.sgp.nl/notas en download de notitie. Hebt u vragen aan de 

SGP-werkgroep Jeugdzorg? Mail dan naar voorlichting@sgp.nl of bel met 

010 – 720 07 75.

Op vrijdag 22 maart werd er door ‘Den Haag’ een werkbe-

zoek afgelegd aan Reimerswaal. Ons nieuwste Tweede Ka-

merlid Roelof Bisschop ervoer het al een nuttig en leerzaam 

bezoek. “De goede gesprekken en bezoeken aan het Calvijn 

College en De Bornput waren beslist de moeite waard.” 

Op de bouwafdeling van het Calvijn College laat Bisschop 

even zien hoe je een muur moet voegen. Dat gaat hem 

lang niet slecht af! 

Werkbezoek 
Reimerswaal

 Fotoverantwoording: 
Pagina 1: RVD, pagina 6: Dirk Hol, pagina 12/13: 

Norbert-Jan van Huizen

VARIA

Handen uit de mouwen. 
Een SGP-bestuurder aan het werk.
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INTERVIEW

tend, maar aan de andere kant ook 
zeker verrijkend. Verblijdend was 
dat er steeds draagvlak was binnen 
de partij. Dat heeft ook in de moei-
lijker periodes geholpen.”

Wat zijn die hoogte- en 
dieptepunten?
“Het moeilijkst was de periode van 
de subsidiestop en de spanningen in 
persoonlijke kwesties. Maar ik ben 
nogal een optimist en niet zo goed 
in het meeslepen van akelige erva-
ringen. Het positieve overheerst. 
De bijzondere saamhorigheid en de 

voortdurend geconfronteerd met 
de nood van ons volksdeel. Als ik 
daarover sprak op de vergadering 
gaf de Heere me woorden. Ik sprak 
niet alleen tegen anderen, maar 
ook tot mezelf. Een Daniëlsgestalte 
zou ons passen. Hij sluit zichzelf bij 
de schuld in. Als het volk dan tot 
inkeer komt, laat de Heere Zich niet 
onbetuigd.”

Kolijn: “Vanzelfsprekend zijn er 
hoogte- en dieptepunten, maar de 
hele periode kan ik samenvatten 
met aan de ene kant druk en belas-

Hoe hebt u uw Hoofdbestuurs-
periode ervaren?
Ds. Van Dieren: “Met veel vreugde 
heb ik dit werk gedaan. Het mooiste 
vind ik toch wel dat je iets bijdraagt 
aan de maatschappij. Vooral het 
wederzijds respect en de con-
structieve samenwerking tijdens 
vergaderingen, zie ik als een groot 
voorrecht in deze tijd. Als er naar 
elkaar geluisterd wordt, kan dat veel 
goeds brengen. Persoonlijk werd ik 

Door Sjon van der Ree Doolaard

Het Hoofdbestuur (HB) van de SGP heeft een grote verantwoordelijkheid. Als er afscheid genomen 

wordt, is dat een hele zorg minder. Toch blijft de verbondenheid met de partij. Je zou zeggen: hoe 

kan het ook anders? We hebben een gesprek met oud-algemeen voorzitter W. Kolijn en dominee 

C.A. van Dieren. De heer Kolijn heeft 16 jaar in het Hoofdbestuur gezeten en daarvan is hij 10 jaar 

voorzitter geweest. Ds. Van Dieren heeft 21 jaar in het Hoofdbestuur gezeten.

Politieke interesse kan ontstaan door de goede 
lessen van een basisschoolleerkracht.

Afscheid van de Hoofd-
bestuursleden

INTERVIEW

beoordelen van de plannen van 
het dagelijks bestuur. Als algemeen 
voorzitter gaf ik onder andere stu-
ring aan het partijbeleid en leiding 
aan de partijorganisatie. Die or-
ganisatie moest verbeterd worden 
en daar hebben we in de achterlig-
gende periode aan gewerkt. 

Naast het leidinggeven aan de par-
tijorganisatie was ik ook het gezicht 
naar buiten. Bij belangrijke punten 
moest ik de pers te woord staan 
en interviews geven. Dat was erg 
intensief, want hoe kom je als SGP 
in de media over? Door een ver-
keerd aangehaalde uitspraak kun je 
de partij schade berokkenen. Soms 
kon het in zo’n situatie zijn dat de 
telefoon ’s ochtends al om zeven 
uur ging en dan zei ik tegen mijn 
vrouw: ‘Het jachtseizoen is weer 
geopend.” ➜

niet gemakkelijk op te sommen. 
Ik heb op geen enkel terrein de 
hoogste trom willen beroeren, maar 
op den duur krijg je wel wat des-
kundigheid. Zo kun je op het ene 
terrein meer en op het andere ter-
rein wat minder meedenken. Alle 
dingen zijn wel complex geworden 
en dat maakt je bescheiden. Als 
predikant ben ik er in ieder geval 
niet voor de stichtelijke punt en 
komma.”

Kolijn: “Als lid van het Hoofd-
bestuur was ik bezig met het 

meevallende verkiezingsuitslagen 
na een moeilijke periode. Dat is een 
wonder na wat je soms verwacht. 
Dat geeft moed en houdt een mens 
klein.”

Was het ‘gedoe’ rondom het 
vrouwenstandpunt ook een 
dieptepunt?
“Ja, dat is een van de moeilijkste 
taken geweest en het legde geweldig 
veel beslag op me. Het heeft diepe 
sporen getrokken in mijn leven en 
gezondheid. Door de buitenwacht 
kreeg je soms het idee in een crimi-
nele organisatie te zitten. Ook is het 
moeilijk als de zogenaamde ‘des-
kundigen’ in de partij zich vooral 
negatief laten horen.”

Wat waren uw taken binnen het 
Hoofdbestuur?
Ds. Van Dieren: “Mijn taken zijn 

“Het jachtseizoen is 

weer geopend.”
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voor zijn eigen stemmen en niet 
voor het algemeen landsbelang. Zo 
lijkt het wel op een circus. Koningin 
Wilhelmina stoorde zich daar ook 
mateloos aan. Mensen blijven maar 
praten en komen niet tot oplossin-
gen. Met haar kan ik zeggen dat de 
(parlementaire) democratie ook zijn 
minpunten heeft.”

Als we nu eens kijken naar de 
SGP-man, zien we vaak twee 
uitersten: enerzijds de categorie 
die zoveel doet in kerk, politiek, 
school etc. dat het gezin er onder 
lijdt. De andere categorie neemt 
geen verantwoordelijkheid buiten 
de baan en het gezin. Wat vindt u 
daarvan?
Kolijn: “Doordat de individualise-
ring ook binnen de SGP toeneemt, 
vervaagt het gemeenschapsbesef. 
Mensen zeggen soms heel gemak-
kelijk ‘nee’ als ze gevraagd worden 
om verantwoordelijkheid te nemen 
voor de gemeenschap. Die verant-
woordelijkheid heb je echter wel. 
De andere kant is dat je jezelf er 
niet in onder moet dompelen. Wat 
de politiek betreft, heb ik mensen 
ontmoet waarvan ik dacht: ‘Doe je 
nog wel eens iets anders dan dit’? 
Ook ontmoette ik mensen waarbij 
ik dacht: ‘Doe je nog wel eens iets 
anders dan eten en slapen’? Dit zijn 
twee uitersten, maar iedereen heeft 
een plicht tegenover de gemeen-
schap. De overheid is ‘Gods dienares’ 
(Rom. 13) en daarom kunnen we dat 
niet zomaar aan anderen overlaten 
en zeker niet aan wat Calvijn ‘deug-
nieten’ noemt, maar dan moeten we 
God Zelf dienen. De geschiedenis 
van Debora is een sprekend voor-
beeld van een tijd waarin de man 
zijn verantwoordelijkheid niet nam. 
Zie politiek (ook plaatselijk!) niet 
zomaar als een ‘bijbaan’ die je net zo 
goed kunt nalaten.” ■

toch is het voor alle HB-leden de 
intentie dat God regeert. In zo’n 
bestuur is ook theologische kennis 
nodig. Een predikant heeft in dat 
opzicht een nuttige plaats.”

U noemde tijdens uw toespraak 
het fenomeen ‘onmisbaarheid-
syndroom’. Wat bedoelde u 
daarmee?
Ds. Van Dieren: “Dat noemde ik 
schertsend zo, maar ik bedoelde 
daarmee te zeggen dat we niet moe-
ten denken dat we onmisbaar zijn. 
Ik heb 21 jaar in het Hoofdbestuur 
gezeten en dat is wel lang zat. Als 
je wat ouder bent en je zit in een 
bestuur ben je soms helemaal niet te 
bewegen om ruimte te maken. Dat 
kan nog meer uit hoogmoed voort-
komen dan uit de wil om dienend 
bezig te zijn.”

Ook noemde u ‘het achterhaalde 
partijpolitieke systeem’ in uw 
toespraak. Kunt u dat toelichten?
“In de loop van de jaren ben ik 
erachter gekomen dat de politiek 
een spel is. Door het enorme amb-
tenarenapparaat wordt het komen 
tot een gezonde oplossing heel erg 
vertraagd. We proberen alle mensen 
te vriend te houden. Een partij vecht 

Wat is uw drijfveer om u zo in te 
zetten voor de SGP?
“Daar heb ik geen grote woorden 
voor. Op de lagere school kreeg ik 
door onderwijzer Waterman uit 
Kapelle belangstelling voor geschie-
denis en maatschappij. En hoewel we 
thuis geen ‘politiek gezin’ hadden, 
heerste er wel een klimaat van ‘ver-
antwoordelijkheid nemen’ en ‘niet 
bang zijn dat je te veel doet’.”

Dominee en HB-lid, gaat dat goed 
samen?
Ds. Van Dieren: “Aanvankelijk zag 
ik de noodzaak en functie niet zo, 
maar het is ingebed in de traditie van 
de partij en kreeg toch een nuttige 
plaats. Als predikant grijp je steeds 
terug op de Schrift. Dat is heel nuttig 
in een omgeving waar men pragma-
tisch (inspelend op de praktijk) wil 
werken. Een predikant vervult op 
een positieve manier de rol van prin-
cipiële bewaarder. De twee functies 
belemmeren elkaar niet. In tegen-
deel, er is juist sprake van positieve 
wederzijdse beïnvloeding!”

Hoe ziet u dat samengaan in het 
licht van de scheiding van kerk en 
staat?
“De SGP is geen domineespartij en 

INTERVIEW
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taat. Veranderende prestaties. Groeiende kansen. Met een 
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Antwoord door Willem Goudriaan

vicepresident mr. H.D. Tjeenk Willink 
(januari 2012), de ‘binnengeleiding’ van 
prinses Maxima in de Raad van State 
(oktober 2004). Bij zulke gelegenheden 
zit de Koning de vergadering van de 
Raad voor. Feitelijk neemt hij/zij echter 
geen deel aan de werkzaamheden van 
het College.

Grondwetswijziging?
Moeten we de Grondwet dan maar 
wijzigen? Nee, want het voorzit-
terschap van de Raad is historisch 
zo gegroeid en heeft het een puur 
symbolisch karakter. De dagelijkse 
leiding van de Raad heeft de vicepre-
sident, nu is dat mr. J.P.H. Donner. 
Ook komt de onafhankelijke positie 
van de Raad in geen enkel opzicht in 
het geding. De Koning neemt geen 
deel aan de werkzaamheden van de 
Afdeling bestuursrechtspraak. In de 
onlangs herziene Wet op de Raad 
van State is ook vastgelegd dat de 
Koning geen deel uitmaakt van de 
Afdeling Advisering. Daarmee is 
nog eens bevestigd dat de Koning 
niet adviseert. Als we de waarde 
van traditie en historie voelen, moet 
de Koning voorzitter van de Raad 
blijven. ■

Het is goed als universiteiten 
eisen stellen aan studenten om 
de gewenste studie te volgen. 
Gestelde eisen kunnen name-
lijk voorkomen dat studenten 
af moeten haken omdat ze het 
niveau van de opleiding niet 
trekken. Het moeten uiteraard 
wel redelijke eisen zijn. Ove-
rigens is er een verschil tus-
sen toelatingseisen en ‘selectie 
aan de poort’. De SGP vindt 
dat de bachelor voor alle stu-
denten toegankelijk moet zijn. 
Daar moet dus niet geselec-
teerd worden, maar alleen zo 
veel mogelijk werken aan een 
goede match tussen student en 
studie. Bij de master ligt dat 
anders, omdat deze opleiding 
verder gaat dan de arbeids-
marktkwali� catie die de ba-
chelor biedt. Daar mag gese-
lecteerd worden op kwaliteit, 
welke studenten echt geschikt 
zijn met het oog op het acade-
mische niveau dat daar geldt. 
Geld moet geen rol spelen.

Historisch gegroeid
Dit heeft in de eerste plaats een 
historische reden. Sinds 1815 is in de 
Grondwet vastgelegd dat de Koning 
voorzitter is van de Raad van State. 
Het voorzitterschap van de koning 
is dan ook historisch bepaald. Het 
geeft aan dat de Raad van State als 
Hoog College van Staat niet aan een 
van de staatsmachten (wetgever, be-
stuur of rechter) is verbonden, maar 
aan het staatshoofd.

Symbolisch karakter
In de tweede plaats is het voorzitter-
schap symbolisch van karakter. Het 
gaat hier niet om een voorzitterschap 
in de gebruikelijke zin des woords. In 
de praktijk is de Koning, als voorzit-
ter van de Raad, alleen bij ceremoniële 
gelegenheden aanwezig. Denk bijvoor-
beeld aan het afscheid van de vorige 

Als aan het einde van deze maand de troonswisseling 

plaatsvindt, krijgt ook de Raad van State een nieuwe voor-

zitter. De voorzitter is namelijk de Koning (bedoeld is hier 

de constitutionele Koning, dit kan ook een koningin zijn). 

Daarnaast heeft de Raad van State een vice-president. Wat 

is het verschil in beide functies? En waarom zo’n bijzondere 

structuur aan de top van de organisatie?

Door Arnold Weggeman

UITLEG
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“Wat vindt de SGP 

van toelatingseisen 

op universiteiten”

De auteur is directeur Advisering Raad 
van State

Staatshoofd: koning(in), Constitutioneel: zoals het in de grondwet staat, grondwettelijk
Raad van State: adviseur van de regering die in rechtspreekt als het om bestuur gaat
Hoog College van Staat: een instituut met een eigen taak, onafhankelijk van de regering
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Wie bereikt meer voor Bijbelse 
politiek? Een raadslid of een 
wethouder?
Engberts: “Veel SGP-fracties zijn 
klein en opereren in de marge. Vaak 
kom je uit op getuigen. Dat moet je 
consequent doen; dat wordt gewaar-
deerd. Alleen lok je er geen discussie 
meer mee uit. Als wethouder zit je 
ook bij het voortraject. Dan kun jij 
aan het begin aandacht vragen voor 
een principiële benadering. Een 
college hecht er aan om het SGP-lid 
mee te krijgen.”

Het college viel, de SGP kwam in 
beeld en u werd allebei wethou-
der. Was het wel verstandig om 
‘ja’ te zeggen? U gaat het hooguit 
voor twee jaar aan.
Kool: “Op voorhand mijn verant-
woordelijkheid niet nemen, omdat 
het over twee jaar misschien weer 
klaar is, kon ik moreel niet. Dit is op 
m’n weg gekomen. En als het over 
twee jaar klaar is, dan zal er wel weer 
iets nieuws op mijn weg komen. Er 
is er uiteindelijk toch Eén die alles 
bestuurt!”

Engberts: “In april 2012 nam ik 
het besluit om na de zomervakan-
tie het onderwijs te verlaten. Toen 
in juni dit aan mij gevraagd werd, 
voelde ik dit als een aanwijzing in 
Gods voorzienigheid. Dat kon ik 
niet weerleggen en mocht ik niet 
afwijzen. Wat er straks komt, kan 

Wat doet een wethouder?
Engberts: “Met de burgemeester 
vormen de wethouders het dagelijks 
bestuur van een gemeente. Als wet-
houder voer je het coalitieakkoord 
uit en leg je voorstellen voor aan de 
raad. Ambtenaren bereiden dat voor, 
de wethouder geeft sturing.”

Beide was u raadslid en werd u 
wethouder. Wat is het grootste 
verschil?
Kool: “Als wethouder zit je meer in 
de uitvoerende hoek en heb je een 
directer contact met burgers. Je bent 
hun aanspreekpunt. Als raadslid 
pikte ik signalen op voor m’n contro-
lerende taak. Als wethouder weet je 
meer van de hoed en de rand. Het is 
je dagelijks werk.”

POLITIEK DICHTBIJ 

Tussentijds wethouder

  
Twenterand

  NeerijnenBen Engberts (op de fiets) en Teus Kool (inzet) werden beiden tussentijds wethouder

Door Henri Pool

niemand vertellen. Wij moeten elke 
dag onze inspanningen leveren, in 
afhankelijkheid van de Heere.”

De gemeenteraadsverkiezingen in 
maart 2014 komen eraan. Welke 
eisen mogen kiesverenigingen en 
raadsfracties aan een wethouder 
stellen?
Kool: “Ten eerste affiniteit met poli-
tiek. Ten tweede inlevingsvermogen 
naar burgers. Dat is aan de ene kant 
de goede toon kunnen aanslaan en 
aan de andere kant niet te meegaand 
zijn. En ten derde moet er een goede 
samenwerking tussen kiesvereni-
gingsbestuur en raadsfractie zijn. Als 
je weet wat er speelt, weet je wie je 
zoeken moet: iemand die capabel is 
en die tijd heeft.”

Bent u zelf bij leven en welzijn 
weer beschikbaar?
Engberts: “In mijn portefeuille zit-
ten een aantal mooie dingen die te 
maken hebben met verantwoord 
rentmeesterschap. Ik zou een aantal 
in gang gezette ontwikkelingen en 
plannen uitwerking willen geven, 
liefst met Ruimtelijke Ordening erbij. 
Ja dus.”

Kool: “Ja, in principe wel. In tijd 
van anderhalf jaar kun je wel wat 
proberen te realiseren, maar dat lukt 
je lang niet allemaal. Daarnaast is 
continuïteit in raad en college van 
belang om dingen te realiseren, zeker 
gezien de instabiliteit van de huidige 
politiek.” ■

POLITIEK DICHTBIJ

Wat doen SGP’ers in het 
waterschap?

H
oe houden we droge voeten en schoon water? Met die vraag houden de 

25 waterschappen in Nederland zich bezig. Wat doen ze zoal? Het op hoog-

te en sterkte houden van 3.500 km primaire dijken (zee en rivieren) en 

14.000 km niet-primaire dijken (bijvoorbeeld rond polders) Het beheren van het 

waterpeil binnen de polderdijken. Afvoeren van overtollig regenwater via water en 

riolering. Afvalwater zuiveren. Zorgen voor voldoende zoetwater voor de land- en 

bosbouw. Het bestrijden van muskusratten. Het schoonhouden van watergangen. 

En het onderhouden en beheren van wegen in sommige polders.

Is dit politiek dan? Nee, het is vooral techniek. Maar waarom zitten er dan SGP’ers 

in het waterschap? De waterschappen zijn het oudste bestuursorgaan in Nederland, 

ontstaan uit de polderbesturen. Zij vallen niet onder de Provincie en niet onder de 

gemeente, maar zijn zelfstandig. De helft van de zetels in de 25 besturen zijn bezet 

door ‘geborgde’ zetels; dit zijn organisaties zoals LTO en de Kamer van Koophandel. 

De andere helft wordt bezet door politieke partijen, waaronder de SGP. 

De SGP heeft oude papieren in waterschapland. Als bestuurders tonen zij vanuit Bij-

bels perspectief inzet als rentmeester van Gods schepping. Bovendien staan SGP’ers 

als betrouwbaar bekend en zijn vanuit de wortels veel SGP’ers werkzaam in de 

landbouw of hebben een relatie met die bedrijfstak.

Vandaar dat enthousiaste en bij deze problematiek betrokken SGP’ers zich willen 

inzetten voor het besturen van dit belangrijke en interessante werk.

De volgende verkiezingen voor het waterschap zullen D.V. voorjaar 2015 plaatsvin-

den, tegelijk met de Provinciale Statenverkiezingen. Door de onbekendheid van de 

waterschappen is de noodzaak van het ‘op de kaart zetten’ groot. Daaraan gaan wij 

de komende twee jaar werken. 

Dat kunnen we niet alleen. Dat willen we samen doen. Daarom roepen we alle 

SGP’ers op, die in het waterschap geïnteresseerd zijn, om ons te mailen. Ook jon-

geren die zich willen verdiepen in de technische, maar ook steeds meer in de 

samenleving ingrijpende werkzaamheden van de waterschappen. En collega–

waterschapbestuurders van SGP-huize. ■

Wim de Jong (Waterschap Hollandse Delta) 

& Goos den Hartog (Waterschap Rivierenland) 

  Wim@jwgroep.nl      G.den.hartog@wsrl.nl

UITGELICHT
In deze rubriek vindt u een reactie van iemand uit de politieke praktijk, 
deze keer Wim de Jong (Waterschap Hollandse Delta) &
Goos den Hartog (Waterschap Rivierenland) 

“Een aanwijzing 

in Gods voorzienig-

heid.”

Ben Engberts (op de fiets) en Teus Kool (inzet) werden beiden tussentijds wethouder

Meestal treden wethouders net na de gemeenteraadsverkie-

zingen aan. Ben Engberts (gemeente Twenterand) en Teus 

Kool (gemeente Neerijnen) echter niet. Allebei kwamen ze 

in het college nadat de coalitie in hun gemeente vroegtij-

dig viel. Een gesprek over het in beeld komen van de SGP, 

verantwoordelijkheid nemen en de komende verkiezingen.

“Directer contact met 

burgers”
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ADVERTENTIES

heeft, zoals Frankrijk. Frankrijk be-
steedde in 2012 111,7 miljoen euro 
aan zijn president. Dat ligt dicht 
bij de hoge raming uit 2009 van de 
kosten van ons vorstenhuis. Duits-
land besteedde in 2012 30,7 miljoen 
euro aan de president, maar ook het 
Duitse systeem is niet geheel trans-
parant. We kunnen concluderen dat 
een president niet per se goedkoper 
is dan een koning(in).

De baten van het koninklijk huis zijn 
nog lastiger te bepalen. Wel is duide-
lijk dat een permanent, niet-politiek 
staatshoofd een geweldig smeer-
middel is voor de economische 
betrekkingen met andere landen. 

Leve de koning!

Zulke relaties vallen moeilijk in 
euro’s uit te drukken, maar het is wel 
duidelijk dat Nederland in de afge-
lopen jaren veel financieel voordeel 
heeft gehad van ons vorstenhuis.
Een ander voordeel is de samenbin-
dende factor van de koning(in) in de 
maatschappij. Dat is eveneens niet 
in geldsommen uit te drukken. De 
politieke stabiliteit die een monarch 
met zich meebrengt is een groot 
pluspunt. Helaas is dit voordeel door 
enkele progressieve partijen uit het 
bestel verwijderd.

Wat de SGP-jongeren betreft is er dus 
geen enkele reden om het vorstenhuis 
af te schaffen. De kosten zijn hoog, 
maar niet onredelijk. Een president 
wordt gekozen voor slechts enkele 
jaren, is altijd politiek gekleurd, is 
minder samenbindend en is niet per 
se goedkoper. Als Willem-Alexander 
net zo’n toegewijd vorst als zijn 
moeder blijkt te zijn, kunnen we in 
dankbaarheid maar een ding roepen: 
leve de koning! ■

Bij de bespreking van de kosten valt 
op hoe lastig het is deze vast te stel-
len. De Belgische prof. dr. Matthijs 
berekende met de gegevens waarover 
hij beschikte dat de kosten van ons 
koningshuis voor 2012 ± 39,4 miljoen 
euro bedragen. Daarmee hebben wij 
het duurste koningshuis van Europa. 
Spanje is volgens hetzelfde onder-
zoek het goedkoopst met 8,2 miljoen 
euro. Maar in een onderzoek uit 2009 
bleken de geraamde kosten van ons 
vorstenhuis zelfs 110 miljoen euro te 
bedragen. Door een groot gebrek aan 
transparantie zijn de kosten moeilijk 
vast te stellen en zijn de vergelijkin-
gen niet reëel. Het is opvallend dat 
de landen die relatief transparant 
zijn (zoals Nederland) hogere kosten 
hebben dan de landen die minder 
transparant zijn. Wellicht is er een 
causaal verband.

Het is beter te kijken naar een land 
dat wel een transparant systeem 

JONGEREN

Toen koningin Beatrix haar abdicatie aankondigde, ging er een 

golf van ontroering door Nederland. Er zijn echter ook protesten te 

horen. Een veelgehoord bezwaar betreft de hoge kosten van ons 

vorstenhuis. In dit artikel bekijken we die kosten, vergelijken deze 

met buitenlandse vorstenhuizen en republieken. Voor de goede 

balans zullen we ook letten op de baten van ons vorstenhuis.

NIet transparant

Vergelijking

Baten

Leve de koning(in)!

Maurits Bakker en Frans Hazele-
ger, Commissie Binnenland
Reageren?
Mail naar binnenland@sgpj.nl 

‘Een president is niet 

per se goedkoper 

dan een koning(in).’
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EUROPA

Waar gaat de EMU* heen?
De eurofractie SGP hield een symposium met als thema ‘De 

E(M)U op de schop?!’ Economische en institutionele deskun-

digen bespraken de situatie in de eurozone en de Europese 

invloed op het nationaal beleid. Bas Belder kijkt terug op 

een geslaagde bezinning op de actuele ontwikkelingen.

De professoren Rijken en Hoogduin 
boden zicht op de schuldenniveaus, 
de onbalans tussen concurrentie-
krachtige exportlanden en zwakkere 
importlanden in de eurozone, en de 
handhaafbaarheid van de regels van 
het stabiliteit- en groeipact. Professor 
Amtenbrink en doctor Pijpers gin-
gen in op de Europese bevoegdheid 
op economisch terrein en de gebrek-
kige democratische legitimiteit en 
de gevolgen voor de democratische 
rechtstaat in Nederland. Essentieel in 
deze discussie is de ruimte die de na-
tionale parlementen hebben om zich 
uit te spreken over het economisch 
beleid in het eigen land. Die ruimte 
wordt ondermijnd door sluipende 
machtsverschuiving van nationaal 
naar Europees niveau, zowel de afge-
lopen jaren als in de voorstellen voor 
de komende jaren van de voorzitter 
van de Europese Raad Van Rompuy.

Einde van vrijblijvendheid
Een van die voorstellen behelst 
contracten met Brussel waarin lidsta-
ten zich vastleggen op structurele 
hervormingen. Denk aan hervor-
ming van de sociale zekerheid en de 
economie, grote zorgpunten in de 
zwakke lidstaten in Zuid-Europa. Als 
tegenprestatie zou de Europese Unie 
dan geld geven om deze hervormin-
gen door te voeren en de gevolgen 
ervan te verzachten. Een contract 
zou voor alle lidstaten echter een 
einde maken aan de vrijblijvend-
heid van de Brusselse aanbevelingen 

en maakt ze juridisch afdwingbaar. 
Zulke vergaande ingrepen, gepresen-
teerd als noodzakelijke maatregelen 
om de crisis op te lossen vanwege 
hardnekkige problemen in een aan-
tal lidstaten, beperken de nationale 
beleidsruimte. Bas Belder nam hier 
krachtig afstand van en onderstreept 
juist het grote belang van maat-
schappelijk draagvlak, de rol van de 
nationale parlementen en de ruimte 
voor lidstaten om zelf hun eigen 
beleid te kunnen blijven bepalen.

Rijdende trein
De voorstellen van raadsvoorzit-
ter Van Rompuy zijn zo met elkaar 
verweven, dat Belder zich er grote 
zorgen over maakt dat de politiek 
zich in een rijdende trein richting 
een politieke unie laat rommelen. 
Nationale parlementen moeten 
niet door contracten uitvoerende 
provincies van de Europese Unie 
worden. Hij vindt het belangrijk dat 
er voldoende beslismomenten zijn 
waarop een nationaal parlement 
democratisch kan beslissen aan welk 
soort Europese samenwerking het 
deel wil nemen of hoe de eurozone 
eruit moet zien. Als een lidstaat zich 
niet aan de regels van het stabiliteit- 
en groeipact wil houden, dan moet 
het uit de muntunie treden. Deze 
ultieme sanctie komt de handhaaf-
baarheid van de regels ten goede en 
kan een zwak land beter perspectief 
bieden op economisch herstel. ■

“Nationale 

parlementen moeten 

geen uitvoerende 

provincies van de EU 

worden.”

Door Frank van der Maas

De auteur is beleidsmedewerker bij 
de Nederlandse delegatie van de EFD.

* EMU: Economische en Monetaire Unie: de Europese lidstaten die de euro hebben ingevoerd

HAAGSE PROPJES

Actualiteiten en ontwikkelingen in politiek en samenleving 
door Menno de Bruyne, voorlichter Tweede Kamerfractie SGP

Spaties

Gelet op de reacties die ik na 
de vorige Banier kreeg, moet Banier kreeg, moet Banier
ik het wel erg bont heb-

ben gemaakt toen ik in m’n streven 
verloren gegane tekstruimte bij ‘de 
propjes’ te heroveren door te bezui-
nigen op de spaties. Ik heb het ge-
weten! Hele epistels, vaak zodanig 
geschreven dat ik het donkerbruyne 
vermoeden heb dat méér mensen 
moeten bezuinigen… 

Maar goed. Het schrappen van de 
spaties was bij nader inzien toch niet 
zo’n puik idee. Heel veel lezers mis-
ten de zo vertrouwde stukjes wit tus-
sen de woorden en spraken er hun 
afkeur, verwondering, teleurstelling, 
ergernis, misnoegen, boosheid, ver-
bazing of verdriet over uit. Welnu, 
om het weer goed te maken zal ik 
in het eerste stukje van deze prop-
jes de fout herstellen door de in de 
vorige Banier weggevallen spaties 
alsnog af in z’n geheel te drukken. 
Hier zijn ze:

   

Zo, da’s weer rechtgezet.

Hoofdstad 
Nog even, en koningin Beatrix draagt 
na 33 jaren trouwe dienst aan het 
Koninkrijk het vaantje over aan haar 
zoon, prins Willem-Alexander. Dat 
gaat als alles goed gaat gebeuren in 
Amsterdam. In de Nieuwe Kerk. Dat 
is altijd een heel ritueel. De nieuwe 
koning legt de eed af, waarna alle 
presente geachte en minder geachte 
afgevaardigden trouw moeten zwe-
ren of beloven aan de Grondwet en 
de Koning. Dat gebeurt ‘hoofd voor 
hoofd’: de Voorzitter van de Verenig-
de Vergadering van beide Kamers 
leest de wettelijk voorgeschreven 
formules voor, waarna de namen 
van alle aanwezige leden worden 
voorgelezen, die daarop de eed of 
de belofte uitspreken.

Drie Kamerleden vertikken het ech-
ter om mee te doen aan de inhul-
diging. Het gaat om de Kamerleden 
Thieme, Ouwehand en Koffeman, het 
driemanschap (m/v) van de Partij 
voor de Dieren. Een paar GroenLink-
sers en PvdA’ers hebben zich daar nu 
bij aangesloten. Ze redeneren dat ze 
de belofte al hebben afgelegd toen 
ze als Kamerleden in Den Haag wer-
den beëdigd. Aan het ‘toneelstukje’ 
in Amsterdam willen deze weigerka-
merleden niet meedoen. 

Leuk gevonden van Thieme cum suis 
(met aanhang), dat ‘toneelstukje’. 
Koningin Beatrix gebruikte exact 
diezelfde uitdrukking toen de beëdi-
ging van de ministers van de twee-
de equipe van Mark Rutte opnieuw 

moest omdat een NOS’er te laat op 
het knopje ‘record’ had gedrukt van 
de camera’s in het paleis. 

Toch vind ik het raar. Ik zou zeggen: 
als je niet wil, blijf dan lekker thuis. 
Geen haan die ernaar kraait. Prins 
Willem-Alexander in z’n hermelij-
nen mantel wordt gewoon Koning 
Willem-Alexander, en Thieme in d’r 
mantelpakje blijft gewoon Kamerlid 
Thieme. Gewoon weg blijven dus, 
zoals een paar principiële SP-repu-
blikeinen doen. Wél gaan, maar niet 
meedoen, dat is vlees noch vis. 

Dat is dan wel weer héél erg Partij 
voor de Dieren… ■

PS: Op veler verzoek geef ik in het 
meireces weer rondleidingen. De 
data: D.V. 27 april, 2, 3, 8 en 10 mei. 

Opgeven? Mail naar mdebruyne@
tweedekamer.nl of bel 070 - 318 28 
39. Vol=vol. 

Vlees noch vis
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ADVERTENTIES

geven dat we een beginselpartij zijn 
en ons verre moeten houden van 
populisme.”

Visscher: “Om eerlijk en oprecht in 
deze wereld Gods Woord te laten ho-
ren en mensen op Gods inzettingen 
te wijzen. Daarnaast vervult de SGP 
ook een zeer belangrijke, samen-
bindende rol in de gereformeerde 
gezindte. Die moeten we niet kwijtra-
ken. Onze gezindte kun je vergelijken 
met een stoel op vier poten. Er is een 
poot van de scholen, de kerken, de 
instellingen en de politieke partij. 
Wie een van deze poten weghaalt, die 
zorgt ervoor dat de hele stoel omvalt. 
Dat geeft diepe zorg. Zeker als men-
sen uit de gezindte daar zelf nogal 
mee bezig zijn.” ■

ten leren. Ik heb al wel in heel wat 
besturen gezeten en weet ook een 
klein beetje hoe het er in Den Haag 
ongeveer aan toegaat.”

Keuken: “Ik denk dat ik vanuit mijn 
bestuurlijke rol en verbinding met het 
grondvlak van onze democratie en 
een vleugje zakelijkheid het Hoofd-
bestuur van de SGP kan voeden met 
zaken die mensen, in het bijzonder 
leden en kiesverenigingen, kunnen 
bezighouden. Als bestuurslid van de 
landelijke Wethoudersvereniging kan 
ik toegevoegde waarde leveren als 
het over de positie van politici/be-
stuurders in het domein van de lokale 
politiek gaat.”

Wat is de belangrijkste opdracht 
voor SGP-politici, -leden en 
-bestuursleden?
Keuken: “Open te staan voor onzen 
naasten en ons niet op te sluiten in 
eigen kring. Wij hebben een niet 
onbelangrijke boodschap voor deze 
wereld, namelijk een zeker Perspectief 
door geloof en bekering. Gods Woord 
tot meerdere erkenning brengen is 
toch de primaire doelstelling van de 
SGP? In het bedrijven van politiek 
zullen we er rekenschap van moeten 

Wat is uw maatschappelijke achter-
grond?
J.W. (Hans) Keuken (52) Ger. Gem. in 
Ned.: “Na de middelbare school ben 
ik gaan werken bij de Rabobank. Daar 
heb ik werken gecombineerd met 
studeren, van bancaire opleidingen 
tot vakopleidingen. Zo ben ik actief 
geweest als manager en adviseur in 
de Zakelijke Dienstverlening. Deze 
ervaring komt mij goed van pas in 
mijn bestuurlijke functies. Daarnaast 
ben ik van 1996 tot 2002 en van 2006 
tot mijn aantreden als wethouder in 
2008 raadslid geweest in de voorma-
lige gemeente Echteld en later in de 
gemeente Neder-Betuwe.”

Ds. W. Visscher (57) Ger. Gem.: “Ik 
heb economie gestudeerd aan de 
Erasmusuniversiteit. Daarna ben ik 
zeven jaar werkzaam geweest op een 
ministerie in Den Haag. Sinds 1992 
mag ik de Gereformeerde Gemeente 
te Amersfoort dienen.”

Hoe kunt u vanuit uw ervaring bij-
dragen aan het bestuur van de SGP?
Visscher: “Dat zal de praktijk moe-

Toen zij voor het Hoofdbestuur van de SGP werden benaderd, voelden zij de noodzaak om ‘ja’ te 

zeggen. “Ik heb het niet gezocht, maar als iets op je weg geplaatst wordt, mag je dat niet zomaar 

aan de kant schuiven.” De SGP bevindt zich in een moeilijke fase. Het zou erg jammer zijn om dan 

vanaf de zijlijn commentaar te leveren. Daarom moet je verantwoordelijkheid nemen.

BUITEN BEELD

“Wie een van 
deze poten van onze 
gezindte weghaalt, 

zorgt dat de hele stoel 
omvalt.”

Door Sjon van der Ree Doolaard

Een ontmoeting met nieuwe bestuursleden
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OVERZICHT

Woord vooraf

Inhoud

A
Allereerst wil ik van 

harte Gods zegen 

toewensen aan 

onze nieuwe koning Willem- 

Alexander en zijn gezin en 

aan prinses Beatrix. In een 

vrij land mocht de troons-

wisseling op een rustige 

wijze plaatsvinden. 

De ouderen onder ons weten 

nog van de jaren 1940-1945. 

Toen was ons land niet vrij, 

vreemde overheersing was 

werkelijkheid. Ook dit jaar 

mochten op 4 mei de geval-

lenen weer herdacht worden 

en mocht er op 5 mei bij 

stil gestaan worden dat de 

Heere een einde maakte aan 

wrede onderdrukking.

Wat hebben we als land en 

volk met de vrijheid gedaan 

die we al zoveel jaren mo-

gen kennen? Als we zien op 

de ontwikkelingen in ons 

land en onder ons volk, dan 

moeten we zeggen dat het 

een verzondigde vrijheid is. 

Is het niet zeer bedroevend 

dat in de afscheidswoorden 

van nu prinses Beatrix en in 

de toespraak van nu koning 

Willem-Alexander de naam 

van God niet eens werd 

genoemd? Veel leden van 

de Staten-Generaal legden 

niet de eed af, maar spraken 

alleen maar een belofte uit. 

Dit is tekenend voor de situ-

atie in ons vaderland. Velen 

hebben radicaal met God en 

godsdienst afgerekend. Hoe 

is het in eigen kring gesteld? 

Wordt er niet door velen ge-

bogen voor de Mammon, de 

rijkdom en de welvaart? 

Hoewel Nederland vrij is, is 

er wel degelijk sprake van 

slavernij. Dan denk ik aan 

de vele vrouwen en meisjes 

die gedwongen in de pros-

titutie zitten. Het is terecht 

dat de SGP daar aandacht 

voor vraagt. Maar dan denk 

ik ook aan ons allen. Zijn 

wij echt vrij of zijn we nog 

slaven? In de staat der recht-

heid, voor de zondeval, was 

de mens werkelijk vrij. Hij 

diende God gewillig, met 

zijn hele hart. Moed- en 

vrijwillig heeft de mens ge-

kozen voor de ergste vorm 

van slavernij die er is. Van 

nature zijn wij allen slaven 

van de satan, de wereld en 

de zonde. Verlossing van 

die slavernij is noodzakelijk. 

Daar dient de SGP als getui-

gende partij de vinger bij te 

leggen. De ware vrijheid is 

het dienen van God naar Zijn 

Woord en Wet. Christus liet 

Zich binden om ware vrijheid 

voor de Zijnen te verwerven. 

De echte vrijheid is niet het 

wonen in een vrij land of de 

vrijheid van godsdienst. De 

echte vrijheid bestaat in het 

dienen van de Heere vanuit 

een hart bearbeid door Gods 

Geest. Wie deze vrijheid 

mag kennen, zal bidden 

voor anderen opdat ook zij 

die vrijheid mogen leren 

kennen. ■

Ds. A. van Heteren, Urk
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MEDITATIE

In Psalm 124 ontmoeten we David. “Ten ware de HEERE, Die bij ons is geweest, zegge nu Israël.” 

Wat dan? Wel, zegt David, dan zouden de mensen, toen ze tegen ons opstonden, ons levend 

verslonden hebben. Dan zouden de wateren over ons gegaan zijn. We zouden zijn omgekomen 

in die wateren. Maar de HEERE was er wel. Hij heeft hun leven gered, zoals een vogel verlost 

wordt uit de strik van een vogelvanger. Wat David nu wil is dat Israël dat erkent. ‘Zegge nu Israël’.

Gedenken
David wil in deze Psalm dat de red-
ding die de HEERE gaf niet vergeten 
wordt. Iedereen die er nu nog is, 
heeft daaraan zijn vrijheid en mis-
schien zelfs zijn leven te danken. 
Ook al waren sommigen nog niet ge-
boren. Misschien werden hun ouders 
of grootouders gespaard. In ieder 
geval hebben de levenden nu alles 
te maken met de verlossing toen. 
Dat mag ons te denken geven in een 
tijd waarin (zoals bijna ieder jaar) 
de roep klinkt dat we nu maar eens 
moeten stoppen met het herdenken 
van de bevrijding van 1945. Zelf ben 
ik 18 jaar na de oorlog geboren. Heb 
ik dan niets met deze bevrijding te 
maken? Zeker wel. Het feit dat ik in 
een vrij land geboren ben, heeft alles 
te maken met de bevrijding toen. 
Daarnaast wordt onze krijgsmacht 
ingezet om – met anderen – vrede 
en stabiliteit te bewaren. Anders kan 
het onze vrijheid kosten. Laten we op 
Israël zien en blijven gedenken. 

Zien op de HEERE
Israël is dan wel een klein volk, zeker 

gezien de machtige vijanden, ze is 
niet alleen. Daar ligt een lijn naar u 
en mij. Ook wij kunnen ons in ons 
bestaan bedreigd voelen. We beleven 
een crisis die al jarenlang duurt en 
waarvan de gevolgen nu voelbaar 
worden. De werkeloosheid neemt toe. 
Misschien raakt het u of jou. Het kan 
het gevoel geven dat je een speelbal 
bent in de handen van anderen en 
je kunt er niets aan veranderen. Dan 
zeggen we tegen elkaar; ‘zie op de 
HEERE’. De HEERE is machtig te 
verlossen. In het pastoraat ontmoet 
je mensen die vertellen dat ze dach-
ten dat ze zouden bezwijken, maar 
hebben ervaren dat de HEERE een 
Redder is in nood. Die het David 
nazeggen; “als de HEERE toen niet 
had ingegrepen, dan was ik er niet 
doorgekomen”. Dan moeten we net 
als Israël gedenken. Terugkijken en 
uit die terugblik moed putten voor de 
toekomst. Dat is wat Israël doet. 

Opnieuw gedenken
We kunnen hier ook denken aan de 
strikken van de zonde. Wie daaraan 
denkt kan bevangen worden door 

machteloosheid. ‘Ten ware de HEE-
RE’, zeggen we dan. Als de HEERE 
zijn Zoon niet had gegeven, dan was 
het hopeloos. Als de HEERE niet 
Zelf ingegrepen had door de macht 
van de zonde en de dood te ver-
slaan aan het kruis, we zouden voor 
eeuwig omkomen. Dat mogen wij 
gedenken. We blikken dan terug op 
het kruis, de Bevrijding. Bidt dat de 
Heilige Geest, Die David deze Psalm 
deed schrijven, ook u doet geden-
ken en geloven. Ook u doet zeggen: 
“Mijn hulp is in de Naam van de 
HEERE.” Dan mag deze terugblik 
ook u vertrouwen geven voor de 
toekomst, een eeuwige toekomst. 

VOORZITTER

“Wij hopen en bidden dat U Uw 
koningschap in deze tijd van 
toenemende secularisering op een 
samenbindende wijze mag ver-
vullen in gehoorzaamheid aan de 
Koning der Koningen. Hij geve U 
het gebed van Salomo: ‘Geef mij nu 
wijsheid en wetenschap, dat ik voor 
het aangezicht van dit volk uitga 
en inga; want wie zou dit Uw groot 
volk kunnen richten?’
De ernstige woorden van Koning 
David gelden ons allen: ‘En gij, 
mijn zoon Salomo, ken den God 
uws vaders en dien Hem met een 
volkomen hart en met een willige 
ziel (…)’.”

Namens alle lezers wensen we 
koning Willem-Alexander, koningin 
Maxima en hun kinderen, maar 
ook prinses Beatrix van harte Gods 
onmisbare zegen toe. “Opdat in ons 
land eer wone!” (Psalm 85:10) ■

Het was een indrukwekkend moment toen Zijne Majesteit koning 

Willem-Alexander tijdens de Verenigde Vergadering der Staten-

Generaal in De Nieuwe Kerk de eed op de Grondwet afl egde.

Gedenkwaardig

 “Ten ware de HEERE, Die bij ons geweest is, 

zegge nu Israël…” 

Psalm 124

Ds. P. van Duijvenboden, 
krijgsmachtpredikant

M.F. van Leeuwen

Een gewichtvol ambt
Het besef een gewichtvol ambt 
te gaan bekleden klonk inhouds-
vol door in de inhuldigingsrede 
waarmee de nieuwe koning zijn 
verantwoordelijke taak op zich nam. 
Het was ook een toespraak met 
warme persoonlijke passages, gericht 
aan zijn moeder.
“U was koningin in het volle bewust-
zijn van de verantwoordelijkheden 
die daarmee verbonden zijn. In 
dagen van persoonlijke droefheid 
was u op de meest liefdevolle wijze 
een betrouwbare steun voor ons 
allemaal. (…) U hield een stabiele 
en zuivere koers aan omdat u wist in 
een lange traditie te staan… Ik treed 
in uw voetsporen. ‘Wat de toekomst 
brengen moge’, weet geen mens. 
Maar waarheen het pad ook leidt 
en hoe ver het ook voert, uw wijs-
heid en uw warmte draag ik met mij 
mee.”
Prinses Beatrix aanvaarde in 1980 
het koningschap met de volgende 
betekenisvolle woorden: “Wanneer 
ik dadelijk de eed op de Grondwet 
aan het Nederlandse volk zal afleg-
gen, is het niet uit eigen kracht dat ik 
de taak die mij is toegedacht, begin. 
In mijn geloof hoop ik die kracht te 
vinden. Zo liggen mijn allerdiepste 
wortels in ons volkslied: ‘Mijn schild 

ende betrouwen zijt Gij O God, 
mijn, Heer!’”

Een betekenisvolle eed
Koning Willem Alexander onder-
streepte het belang van de eed: “Het 
feit dat de koning geen politieke 
verantwoordelijkheid heeft, betekent 
niet dat hij geen eigen verantwoor-
delijkheid heeft. Anders zou de eed 
die ik straks afleg betekenisloos 
zijn.” Met het uitspreken van de 
eed beleed hij zijn afhankelijkheid 
van God. Toch gebiedt de eerlijk-
heid hier te vermelden dat dit laatste 
aan betekenis zou hebben gewon-
nen als de naam van de Heere en 
de afhankelijkheid van Zijn zegen 
in de ambtsuitoefening deel had 
uitgemaakt van de inhuldigingsrede. 
Daarmee onthouden we ons nadruk-
kelijk van een persoonlijk oordeel, 
maar mogen we wel de wens uitspre-
ken dat koning Willem-Alexander 
zich verbonden weet aan de inhoud 
van de woorden waarmee zijn moe-
der haar taak indertijd op haar nam.

Een duurzame wens
Voorafgaande aan de abdicatie heeft 
onze partijsecretaris namens u al-
len een brief aan Zijne Koninklijke 
Hoogheid verzonden met de volgen-
de kerninhoud: 

De terugblik geeft vertrouwen
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Interessant is dat beide schrijvers 
zich ernstige zorgen maken over 
de toekomst van onze cultuur en 

samenleving. In hun analyse ervan 
verschillen zij echter sterk en daar-
mee ook in de door hen aangewezen 
– wellicht - mogelijke uitweg uit 
de crisis waarin ons land verkeert. 
Uiteraard gaat het dan niet om de in-
grijpende economische crisis waarin 
ons land zich samen met de meeste 
landen van de Europese Unie be-
vindt. Het gaat om een veel ernstiger, 
een diep geestelijke crisis die zich op 
alle terreinen van onze samenleving 
manifesteert. 

Weinigen zullen ontkennen dat 
ons land een transitieperiode, een 

overgangstijd, doormaakt, waarin 
de ‘oude’, door het christendom en 
het op de klassieken teruggrijpende 
humanisme gestempelde cultuur 
aan het verdwijnen is. Een ‘nieuwe’ 
cultuur dient zich aan, die, naar 
het zich laat aanzien, vooral geken-
merkt wordt door consumentisme, 
ongebreideld individualisme en het 
grenzeloos najagen van genot.
De ‘oude’, veelal aan de Bijbel 
ontleende, historische waarden en 
normen verdwijnen in een verbijste-
rend tempo en de ‘nieuwe’ zijn nog 
zo diffuus en individueel gekleurd 
dat er nauwelijks sprake lijkt van een 
gezamenlijke moraal.

Politieke cultuurverandering
Dit alles is ook waar te nemen in 
(het functioneren van) onze parle-
mentaire democratie. Misschien is 

het beter te spreken van ‘partijen-
democratie’. Naar het lijkt voert 
immers partijbelang de boventoon 
boven het nationale belang. Als 
sprekend voorbeeld kan dienen de 
kabinetscrisis die een eind maakte 
aan het eerste kabinet Rutte. Deze 
werd veroorzaakt doordat de Partij 
Voor de Vrijheid om partijpolitieke 
redenen haar gedoogsteun aan dat 
kabinet opzegde en dat juist in een 
tijd waarin een krachtig regeringsbe-
leid van grote betekenis was. 

Nationaal belang
Wat houdt dat ‘nationale belang’ 
eigenlijk in? Groen van Prinsterer 
gebruikt vaak het woord ‘natie’. Hij 
brengt het dan in verband met de in 
Gods Woord gegeven en historisch 
gegroeide waarden en normen. Deze 
dienen door het volk te worden 

THEMATHEMA

‘Een tijd van onbehagen’ is de titel die de Amsterdamse filosoof Ad Verbrugge aan zijn bundel 

essays over ‘een cultuur op drift’ meegaf. In hetzelfde jaar verscheen van de Leidse rechtsgeleerde 

en columnist Paul Cliteur ‘Tegen de decadentie. De democratische rechtstaat in verval’. In hun 

studies geven beide auteurs een kritische analyse van onze tijd en dragen zij oplossingen aan 

voor de veelvuldige problemen. 

Een morele crisis: 
onze vrijheden in 
het geding

Door G. (Gert) Slootweg

Een ‘nieuwe’ cultuur dient zich aan, die, naar het 
zich laat aanzien, vooral gekenmerkt wordt door 
consumentisme, ongebreideld individualisme 
en het grenzeloos najagen van genot.
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Vrijheid zonder grenzen

U
renlang stond Leny Velleman in de rij voor de 

gaskamer van Auschwitz. Ze schoof langzaam 

op, steeds dichterbij. Het was koud en het mot-

regende. "Je bent ontzettend bang, want je weet wat er 

komt.” Ze kon het lange wachten en de onbeschrijfl ijke 

angst nauwelijks verdragen.

Toen ging als een windvlaag het gerucht door de rij: "Het lukt niet. De gaskamers 

kunnen de grote aantallen wel aan, maar de verbrandingsovens niet. "Leny was 

nog maar een meter of tien verwijderd van de trap naar de ondergrondse uit-

kleedruimte toen plotseling het bevel door de luidspreker schalde: "Umdrehen!” 

De rij gevangenen moest terug naar de barakken. Ze hadden op de drempel van 

de dood gestaan.

Van alle voorvallen uit de Tweede Wereldoorlog die ik voor boek of blad opte-

kende, is dit een van de aangrijpendste. De Joodse vrouw overleefde het vernie-

tigingskamp en kon me haar verhaal 65 jaar later vertellen in een verzorgingste-

huis in Amsterdam. Zij wist wat de waarde van vrijheid is.

Aan een gebouw op de Oostzeedijk in Rotterdam hing na de bevrijding een span-

doek: "Om Hem te dienen heeft God ons bevrijd!” Wie echter hoopte op een 

moreel réveil als gevolg van de doorstane ellende, raakte diep teleurgesteld. Een 

godvrezende vrouw uit diezelfde stad schreef in 1946: "O, wat staat ons nog te 

wachten? Het wordt al banger op de wereld, en er is nog gans geen vernedering. 

De Heere wordt gedwongen om met zwaardere oordelen te komen. Ja, hier en 

daar is er nog wel een persoonlijk bukken en buigen, maar voor ’t land hoor je het 

nergens.” Ds. G.H. Kersten wees er tijdens de eerste naoorlogse Algemene Verga-

dering van de SGP op "dat de zonde ingedronken wordt als water. Een danswoede 

heerst als nooit tevoren.” Over het Joodse volk zei hij: "Er liggen voor Abrahams 

zaad beloften, die het onuitroeibaar maken.”

In de jaren zestig, alweer zo’n halve eeuw geleden, brak een periode aan waarin 

tal van zekerheden en tradities onderuitgehaald werden. De moderne mens was 

los van God, los van het verleden, los van de christelijke moraal. Dát werd gezien 

als vrijheid; de verlossing van een moreel juk. Mondige mensen bepalen graag 

hun eigen waarden en normen, ongeremd en grenzeloos. Het is een ontwikke-

ling die de context stempelt waarin onze huidige vertegenwoordigers hun stem 

laten horen. ■

L. Vogelaar

journalist bij het Reformatorisch Dagblad 

en oud-bestuurslid van SGP-jongeren

KANTTEKENING
In deze rubriek vindt u een reactie van iemand uit de praktijk, 
deze keer L. Vogelaar, journalist bij het Reformatorisch Dagblad 
en oud-bestuurslid van SGP-jongeren

THEMA THEMA

pectloosheid, ook wat betreft lang 
bestaande rechten en vrijheden. Dat 
treft zeker ook onze partij en de 
kerken waaruit haar kiezers komen. 
En niet minder de instellingen die 
door hen in het leven zijn geroepen. 
De recente geschiedenis maakt dat 
overduidelijk.

Deugden
Daartegenover staat dat ons land nog 
steeds een democratische staatsvorm 
met grote vrijheden kent, waar ook 
onze ‘richting’ een plaats heeft. Ze-
ker is dat steeds vaker en duidelijker 
tegengeluiden en waarschuwingen 
klinken. Is er een mogelijkheid het 
tij te keren, de ontwikkelingen om 
te buigen? Die ligt dan niet in een 
utopisch universeel waardenpa-
troon waar Cliteur voor pleit. Dan 
eerder in de mogelijke uitweg die 
o.a. Verbrugge wijst, nl. die van de 
terugkeer van waardenvolle opvoe-
ding en onderwijs. Hij wijst dan 
op het eminente belang van de vier 
kardinale deugden die bij de klas-
sieken zo’n belangrijke rol speelden: 
wijsheid, rechtvaardigheid, moed en 
matigheid. 

Dan ontwikkelt zich opnieuw een 
gezamenlijk gedragen moraal, die 
van zo fundamenteel belang is voor 
het in stand houden van de natie. 
Daarvoor is het leven naar de vier 
kardinale deugden niet voldoende. 
De inhoud en waarde ervan moet 
worden doorgloeid met die van de 
drie theologale deugden: geloof, 
hoop en liefde. Die van de Heere 
ontvangen, geeft toekomst voor 
persoon en volk. Om met Groen 
te spreken: ‘Met de tollenaarsbede: 
‘O God, wees mij zondaar genadig’. 
Verbum Dei manet in aeternum.’ 
(: Gods Woord houdt stand in eeu-
wigheid.) ■

parlementaire democratie of over de 
inrichting van de samenleving, maar 
in de beginselen, de wortels, waaruit 
die voortkomen. 

Tegenover de christelijk-historische 
moraal staat wat Groen ‘la morale 
indépendante’ noemt, de onafhan-
kelijke moraal: onafhankelijk van 
Bijbel en historische ontwikkeling. 
Ontsproten aan menselijk denken en 
willen en daarmee zo veranderlijk als 
de mens zelf en vaak vol van wille-
keur en pragmatisme. Verkeert een 

samenleving in deze fase dan dreigt 
het gevaar dat democratie verwordt 
tot ochlocratie. De oorspronkelijke 
betekenis van dit begrip wil zeggen 
dat het gepeupel regeert, dat de waan 
van de dag, het vervullen van de 
behoeften van de massa, leidraad van 
de regering vormt. 

Minderheden beschermen
In zo’n samenleving gaan gezag en 
respect steeds meer ontbreken. Een 
van de aantrekkelijke eigenschap-
pen van een goed functionerende 
democratie is het rekening houden 
met minderheden en hun historisch 
gegroeide positie garanderen en 
beschermen. In 2001 verscheen een 
bundel essays van diverse auteurs 
dat de samensteller, de journalist 
van het dagblad ‘Trouw’, Marcel ten 
Hooven, de titel ‘De Lege Tolerantie. 
Over vrijheid en vrijblijvendheid in 
Nederland’, gaf, die op deze ontwik-
keling ingaat. Tolerantie verwordt 
vaak tot onverschilligheid, res-

gehouden en nageleefd. Daar ho-
ren ook met nadruk de verworven 
vrijheden, zoals die van meningsui-
ting, drukpers, vergadering en zeker 
ook die van het onderwijs bij. Die 
zijn geen vrucht van de Verlichting 
of modern denken. Integendeel: 
“Het Evangelie geeft wat de Revolu-
tie belooft”, zo merkt hij in een van 
zijn brochures uit 1869 op. De natie 
wordt gevormd en bestaat door de 
christelijke en historische moraal. 
Als die verdwijnt, gaat het nationaal 
besef ontbreken en valt de natie 
uiteen in belangengroepen en losse 
individuen. Een proces wat we zich 
in onze tijd kunnen zien voltrekken. 
Groen maakt steeds nadrukkelijker 
onderscheid tussen de twee ‘partijen’ 
die er eigenlijk in Nederland zijn: de 
‘christelijk-historische’ en de ‘libe-
rale’ of ‘radicale’, van welke naam of 
aanduiding ze zich ook voorzien. De 
verschillen tussen beide richtingen 
zijn niet in de eerste plaats te zoe-
ken in diverse opvattingen over de 

“Tolerantie 

verwordt vaak tot 

onverschilligheid en 

respectloosheid.”
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D
e wereld om ons heen is 
onrustiger, instabieler en 
onvoorspelbaarder dan ooit. 

Wie had tien jaar geleden kun-
nen vermoeden dat terroristische 
dreiging in het Westen of piraterij 
langs onze energieroutes zulke 
ingrijpende werkelijkheden zouden 
vormen? Drie jaar geleden dacht 
niemand aan ingrijpende revoluties 
in het Midden-Oosten. Wij weten 
niet welke bedreigingen defensie 
over vijf jaar het hoofd moet bieden. 
Dat toont de behoefte aan een breed 

inzetbare, flexibele defensieorgani-
satie. De SGP vindt de lange reeks 
bezuinigingen op Defensie dan ook 
niet verantwoord.

Stiefmoederlijk
De hoogte van het defensiebudget is 
historisch laag. Dit wordt verdedigd 
met een verwijzing naar de econo-
mische crisis. Deze crisis mag echter 
geen reden zijn om te snijden in 
onze krijgsmacht, maar moet moti-
veren om Defensie te ontzien. Juist 
de economische crisis kan negatieve 
gevolgen hebben voor de politieke 
en sociale stabiliteit in de wereld en 
daarmee een risico vormen voor de 
Nederlandse veiligheid.
De voortdurende bezuinigingen 
krijgen ernstige gevolgen voor de 
militaire uitzendcapaciteit. Het kan 
zelfs gevolgen hebben voor de bin-
nenlandse veiligheid. 

De effecten van de opeenstapeling 
van bezuinigingen en financiële 
tegenvallers binnen defensie wor-
den inmiddels op pijnlijke wijze 
zichtbaar. Daarom is het nodig 
dat er meer geld naar Defensie 

gaat. Er mag geen belangrijk de-
fensiematerieel in de uitverkoop 
gaan, waarvan eerder met kracht is 
betoogd dat het nodig is voor een 
goede taakvervulling. 

Heel belangrijk is dat er voor de lan-
ge termijn zekerheid wordt geboden 
over het defensiebudget. Het mag 
niet zo zijn dat ieder jaar nieuwe 
bezuinigingsrondes rondwaren. Zo 
kun je geen fatsoenlijk langetermijn-
beleid voeren.

Het valt op dat de operationele 
capaciteit hardhandig onder handen 
wordt genomen. De prioriteit moet 
echter steeds liggen bij het aanpak-
ken van de uitgedijde bureaucratie in 
de Defensieorganisatie. 

Wereldvrede
Met veiligheid moet je niet sjoeme-
len. Het is riskant te menen dat je 
wel voor een dubbeltje op de eerste 
rang kunt zitten. De politiek wekt 
ten aanzien van de krijgsmacht de 
indruk alsof de wereldvrede is uit-
gebroken. Wie de Bijbel leest, weet 
beter. ■

Defensie is helaas een gemakkelijke prooi voor bezuinigingen. Het raakt immers veel burgers 

niet direct in hun portemonnee. Het is echter de taak van regering en parlement om verder te 

kijken dan de neus lang is. De verdediging van het grondgebied en het bijdragen aan vrede en 

veiligheid is een kerntaak van de overheid. Daarvoor is een goed uitgeruste en goed opgeleide 

krijgsmacht onverminderd nodig. 

BINNENHOFADVERTENTIES

Deze bezuinigingen voelt de burger niet direct, maar regering en 
parlement zouden beter moeten weten.

Defensie zélf dreigt kanonnenvoer te worden

Door Kees van der Staaij

Bunschoten     |     Veenendaal     |     Werkendam     |     Hardinxveld-Giessendam

Recht doen
Met gevoel voor menselijke verhoudingen

Onze advocaten zetten uw belangen op 
scherp. Met de juiste balans tussen aandacht 
en afstand. Breedte en scherpte. En veelzijdig-
heid en specialisme, onder andere op het 
gebied van arbeidsrecht, bouwrecht, onderne-
mingsrecht, letselschaderecht en familierecht.

Advies nodig?
www.bvd-advocaten.nl

Dorpsstraat 229, 
3925  KC  Scherpenzeel
033 277 88 99033 277 88 99
info@geertsherenkleding.nlinfo@geertsherenkleding.nl
www.geertsherenkleding.nlwww.geertsherenkleding.nl

Vertrouwd adres  -  Deskundig advies  -  Complete collectie

Graag tot ziens...Graag tot ziens...Graag tot ziens...Graag tot ziens...

       • Ambtskleding
 • Herenkleding
 • Trouwkostuums
     • Casualkleding

Tussen landmeten en landmeten 
zit een verschil. Wilt u dat 
ervaren? Van Steenbergen en Kas 
verzorgt uw landmeetkundige 
inmeet- en uitzetwerkzaamheden, 
als ook AutoCadtekenen. Dit doen 
wij voor:
 
(Landschaps)architecten
Projectontwikkelaars
Gemeenten
GWW
Bouwbedrijven
Recreatie(parken)
Ingenieursbureau’s
Waterschappen
Constructiebedrijven
Tuinbouw
Particulieren

Newtonstraat 19A I 3902 HP Veenendaal 
E info@vansteenbergen-kas.nl 
I www.vansteenbergen-kas.nl

zit een verschil. Wilt u dat 
ervaren? Van Steenbergen en Kas 
verzorgt uw landmeetkundige 
inmeet- en uitzetwerkzaamheden, 
als ook AutoCadtekenen. Dit doen 
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VAN EEN ANDER

denken. Want iedereen is wel ge-
lijkwaardig aan elkaar, maar niet 
iedereen is gelijk. Vaders en moeders 
zijn gelijkwaardig aan elkaar, maar ze 
zijn niet hetzelfde. Ze hebben elk een 
andere functie. Als je vaders geen plek 
geeft in het gezin of in de maatschap-
pij, is de impact daarvan groot.

Nederland is toe aan een 'masculi-
nistische' beweging (tegenhanger van 
feminisme, red. DB), zei ontwikke-
lingspsycholoog Steven Pont, tijdens 
een lezing bij de conferentie vader-
schap op 18 april. Kinderen moeten 
niet alleen beschermd worden, ze 
hebben ook ervaringen nodig. Het 
enthousiasme waarmee Ponts stel-
ling door de tweehonderd deelnemers 
werd ontvangen, toont de behoefte 
aan verandering. We zijn toe aan 
een herwaardering van mannelijke 
eigenschappen. Want vaders moeten 
vaderen, niet moederen.” ■

“Sinds feminiene waarden als over-
leggen, luisteren en beschermen de 
norm zijn geworden, wordt normaal 
jongensgedrag in toenemende mate 
als afwijkend betiteld. Jongens krijgen 
twee keer zo vaak de diagnose adhd 
dan meisjes. En volgens Canadees on-
derzoek krijgen kinderen in gebroken 
gezinnen tweemaal vaker ritalin voor-
geschreven dan kinderen in intacte 
gezinnen. (…)

We willen niet weten dat jongens van 
nature wilder en ongehoorzamer zijn 
dan meisjes. Maar dit gedrag is nor-
maal en een vader is ervoor gemaakt 
om dergelijk gedrag te reguleren. Kin-
deren - jongens en meisjes - hebben 
een vader nodig, en niet een tweede 
moeder. (…)

We moeten weer in verschillen durven 

“Moeders van nu beseffen niet dat 
kinderopvang nog maar heel pril is. 
En nu wordt dit heilige huisje gelei-
delijk weer afgebroken, want het is te 
duur. Toen ik in 1974 ging studeren 
was de reactie van collega’s van mijn 
vader: ‘Man, waarom zou je je geld in 
de studie van die meid stoppen. Die 
staat straks toch achter het fornuis.’
Om een lang verhaal kort te maken. 
Ik ben doctorandus in de wiskunde en 
natuurwetenschappen geworden en 
heb twee jaar parttime als docent in 
het hbo gewerkt. Totdat er een dochter 
werd geboren. Kinderopvang bestond 
toen nog niet en aangezien de vader 
van mijn kinderen meer verdiende 
dan ik, was de keuze snel gemaakt.
Ik voel mij helemaal geen slachtoffer. 
In de tijd die ik heb geleefd als moeder 
en huisvrouw heb ik meer geleerd dan 
tijdens mijn studie. Je leeft niet om te 
werken, maar je werkt om te leven. 
En in mijn geval was mijn man de 
pineut. Een kwestie van rolverdeling.” 

Vaders niet laten moederen
In de Volkskrant (20 april) werd 
ook een goed woordje gedaan voor 
vaders. Onder de natuurlijk heftige 
weerstand oproepende kop: Va-
der moet vader zijn, geen tweede 
moeder. De publiciste Irene Zwaan 
(auteur van het boek ‘De afwezige 
vader bestaat niet, waarom vaders 
niet moeten moederen’) en Glenn 
Helberg (kinder- en jeugdpsychiater) 
schoppen tegen nogal wat heilige 
huisjes. Lees maar mee.

Voorafgaand aan het meireces moest de Tweede Kamer nog heel wat zaken afhandelen. Een greep 

uit de fractieactiviteiten van de SGP. Een terugblik op de inhuldiging door Van der Staaij, aan wie 

de eer te beurt viel om op dit wel heel bijzondere staatkundige moment de nieuwe Koning naar 

zijn zetel te mogen begeleiden.

Een goed woordje voor het moederschap. Dat goede 

woordje stond in de Volkskrant van 30 maart die al een 

poos op m’n bureau ligt tussen allerlei andere paperassen. 

Het gaat om een ingezonden brief van Lijnie van Wijk uit 

Meerssen. Zij schreef, dwars tegen de heersende mode in:

Ontrouw maakt meer kapot dan je lief is 
Moeder de vrouw

TERUGBLIK

zullen voortaan abortussen worden 
uitgevoerd. De Raad van Bestuur 
heeft daar het groene licht voor 
gegeven. Dat leidde tot veel protes-
ten van zo’n 300 medewerkers en 
medewerksters van het ziekenhuis 
die geen ongeboren kinderen willen 
doden. 

Minister Bussemaker van Onder-
wijs zei dat mensen die bezwaren 
hebben tegen abortus tóch moe-
ten meewerken. Onzin, want de 
’Abortuswet’ laat nu juist ruimte 
voor gewetensbezwaren. Daarom 
stelde Van der Staaij vragen aan de 
verantwoordelijke minister Schip-
pers van Volksgezondheid. Ze gaf 
de SGP gelijk: “De Wet afbreking 
zwangerschap kent inderdaad de 
bepaling (artikel 20) dat niemand de 
verplichting heeft een vrouw een be-
handeling te geven, die is gericht op 
het afbreken van een zwangerschap. 
Ook kan niemand worden verplicht 
tot medewerking aan een dergelijke 
behandeling.”

De minister van Onderwijs moet 
kennelijk nog wat leren…

Bank, Nigeria en Heilsleger
Kamerlid Dijkgraaf maakte een hard 
punt van de schandalige manier 
waarop Deutsche Bank klanten 
dumpt en hen daarvoor ook nog 
eens beboet. Verder ontving de 
SGP een delegatie van Nigeriaanse 
christenen die dagelijks te maken 
hebben met bloedige vervolgingen 
door oprukkende islamitische ter-

Bedrog
Reclame maken om je man of vrouw 
te bedriegen. Dat kan in Nederland. 
En die reclame wordt niet onopval-
lend gemaakt, maar gewoon op de 
publieke omroep. Heel geniepig 
worden mannen en vrouwen opge-
roepen om hun huwelijk of relatie 
spannend en goed te houden door 
vreemd te gaan. Als het niet zo kwa-
lijk en verwoestend was, zou je er 
geen aandacht aan besteden.

Maar het is natuurlijk wél kwalijk 
en verwoestend. Wie maar enigszins 
weet heeft van de ellende en het 
verdriet in gezinnen als gevolg van 
overspel, zegt: dit kan niet. Oók de 
samenleving lijdt eronder trouwens, 
en niet weinig. 

Voor de SGP is het helder: dit is niet 
normaal. Daarom trok de fractie 
aan de bel. Van der Staaij: “Ik snap 
niet dat deze reclame voor en het 
aanmoedigen van ontrouw in relaties 
heel normaal wordt gevonden. Het 
zou juist andersom moeten: laat 
iedereen zich sterk maken voor 
trouw aan elkaar. Door vreemd gaan 
aan te moedigen wordt een bom 
gelegd onder relaties. (…) Nog maar 
betrekkelijk kort geleden hadden 
we de overheidscampagne ‘Drank 
maakt meer kapot dan je lief is’. Dat 
geldt niet minder voor bedrog van 
de eigen partner en verraad aan de 
kinderen.” 

Ede
In het streekziekenhuis van Ede 

roristen. In schriftelijke vragen aan 
de regering kreeg dit ontvangst een 
vervolg. Een gesprek met de heer Va-
der van het Leger des Heils die onze 
fractievergadering bezocht was erg 
leerzaam, omdat we zo beter zicht 
kregen op armoede en hulpeloosheid 
in dit land. 

Inhuldiging
En dan de inhuldiging. Zoals gezegd: 
Kees van der Staaij mocht dienst 
doen als lid van de commissie van 
in- en uitgeleide voor de nieuwe 
Koning in de Nieuwe Kerk in Am-
sterdam. Hoe hij het vond? “Een 
erg indrukwekkende plechtigheid. 
Heel mooi dat het Nederlandse volk 
na de nare rellen van 1980 zó warm 
afscheid nam van koningin Beatrix 
en de nieuwe koning zó’n welkom 
bereidde. Ik vond het een eer om als 
lid van de commissie van in- en uit-
geleide bij te dragen aan dat warme 
onthaal. Het afleggen van de eed on-
derstreept niet alleen de verbinding 
tussen vorst en volk, maar ook de 
verantwoordelijkheid van de nieuwe 
koning tegenover God.” ■

“Reclame maken 
om je man of vrouw 
te bedriegen, kan in 

Nederland... ”
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Iedereen zou moeten inzien dat 
vrijheid niet los te verkrijgen is 
van verantwoordelijkheid. Wan-
neer vrijheid wordt losgekoppeld 
van verantwoordelijkheid kunnen 
individuen vrijwel onbelemmerd 
hun eigen gang gaan. Dat ontwricht 
de samenleving. Je hoeft geen 
rekening te houden met elkaar, je 
bent ook niet meer medeverant-
woordelijk voor het welzijn van 
anderen. Christenen belijden dat 
de overheid van God gegeven is om 
vrijheid en verantwoordelijkheid 
met elkaar in balans te brengen 
en te houden. Dat betekent geen 
liberale overheidsopvatting met zo 
min mogelijk overheidsbemoeie-
nis. De overheid is juist geroepen 
om mensen te beschermen tegen 
de gevolgen van ongebreidelde 
vrijheidsinvulling die ten koste gaat 
van de samenleving. ■

zijn. Ieder individu moet kunnen 
winkelen op welke dag hij of zij dat 
wil. Het gevolg is dat de zondagsrust 
van andere mensen wordt aange-
tast. Kleine ondernemers worden 
benadeeld en het gezinsleven van 
winkelpersoneel wordt verstoord. 

Een laatste voorbeeld. Prostitutie is 
in ons land gelegaliseerd. Als indivi-
duen op die manier hun geld willen 
verdienen, moet dat kunnen. Dat 
hier feitelijk sprake is van moderne 
slavernij willen velen nog steeds niet 
geloven.

A
an vrijheid zitten ook scha-
duwzijden. Die worden in 
ons land steeds duidelijker 

zichtbaar. Dat komt omdat steeds 
meer mensen een liberale vrijheids-
opvatting huldigen. Die houdt in dat 
individuen zoveel mogelijk vrijheid 
moeten hebben. Grenzen komen pas 
in zicht wanneer individuele gedra-
gingen anderen schade berokkenen. 
Over de vraag wanneer gedrag 
schadelijk is, verschillen echter de 
meningen. Een paar voorbeelden.

Voor een bijbelse opvatting over ho-
moseksualiteit is in ons land steeds 
minder ruimte. Die wordt door velen 
als discriminerend en daarmee scha-
delijk voor de samenleving gezien. 
Maar in Nederland mag wel via de 
publieke omroep reclame worden ge-
maakt voor een website die overspel 
stimuleert. Beseft men niet dat dit 
schadelijk is voor de samenleving? 
Wanneer de individuele vrijheid om 
een andere relatie te beginnen cen-
traal staat, vallen bestaande gezinnen 
uit elkaar. De samenleving wordt 
vervolgens geconfronteerd met de 
funeste gevolgen daarvan.

Neem de discussie over verruiming 
van het aantal koopzondagen. Er 
ligt op dit moment een wetsvoorstel 
bij de Eerste Kamer om gemeenten 
de vrijheid te geven om winkels 52 
zondagen in het jaar open te laten 

Het is een groot voorrecht wanneer mensen in vrijheid kunnen leven. Die vrijheid is niet vanzelf-

sprekend. In Noord-Korea en islamitische landen worden christenen onderdrukt. De Nederlandse 

overheid beschermt de vrijheid van burgers. Denk aan grondwettelijke vrijheden zoals de vrijheid 

van godsdienst, vereniging en onderwijs. Hierdoor is het mogelijk dat christenen in kerken en 

verenigingen samenkomen en dat kinderen christelijk onderwijs ontvangen.

Vrijheid vraagt verantwoordelijkheid

VERDIEPING

Door Johan van Berkum

Guido de Brès-Stichting
Wetenschappel i jk Inst ituut SGP

Dinkel 7
3068 HB Rotterdam

Cuneraweg 170-172
3911 RR  Rhenen
T 0317 683 499
info@huizespoorzicht.nl

Er is nog plaats voor nieuwe bewoners! 
Maak vrijblijvend een afspraak of vraag een brochure aan!

Op zoek naar een kleinschalig 
reformatorisch woonzorgcentrum?

Huize Spoorzicht is een klein schalig woonzorgcentrum 
in het landelijke buitengebied van Achterberg. In ons 
particuliere woonzorgcomplex worden ouderen in een 
vertrouwde, warme en huiselijke omgeving verzorgd.

www.huizespoorzicht.nl

DENK
aan Christenen in China

Onderwijs | Lectuur | Toerusting | Diaconaat

愛之神

Stort uw gift op: 3473.76.029 t.n.v.

Hudson Taylor/SBHC te Rhenen.

WWW.HUDSONTAYLOR.NL

Helpt u mee om te voorzien in 

de grote behoefte aan christelijke 

lectuur? Dit kan mede dankzij uw 

hulp. Bel voor info en/of voorlichting: 

06-200 13 173

‘‘Vrijheid hoort niet 

los van verantwoor-

delijkheid te staan.’’
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Het WI-SGP heeft in 2007 de 

nota Geeft acht uitgegeven 

waarin de visie op het Europees 

veiligheidsbeleid wordt verwoord.

De nota is te downloaden via 

sgp.nl/standpunten/publicatiessgp.nl/standpunten/publicaties

Krijgsmachtbijbel
De Gereformeerde Bijbelstichting (GBS) 

heeft speciaal voor militairen een Krijgs-

machtbijbel uitgegeven. 

SGP-regiotour
geslaagd

GP-regiotour
geslaagd

GP-regiotour
Met ruim 300 bezoekers, een tiental enthousi-

aste deelsessieleiders en een nuttige opbrengst 

kan de SGP-regiotour voor de gemeenteraads-

verkiezingen van 2014 een succes worden 

genoemd. In Gorinchem, Kampen, Apeldoorn, 

Goes, Gouda en Hoevelaken lieten bestuursleden, campagnecommis-

sieleden, jongeren en (aspirant-)raadsleden van meer dan honderd kiesvereni-

gingen zich inspireren voor een stevige campagne.

Advies nodig bij de voorbereidingen van de gemeenteraadsverkiezingen? Neem 

contact op met de afdeling Communicatie, voorlichting en vorming: 

voorlichting@sgp.nlvoorlichting@sgp.nl of 010 – 720 07 75.

Het WI voor de SGP is op verscheidene manieren 

bezig met het analyseren van de ontwikkelin-

gen die plaatsvinden in onze huidige samen-

leving. Daarbij nemen wij graag de mening en 

gedachten van de SGP-achterban mee in ons 

onderzoek. Met het oog daarop is een enquête 

opgesteld die betrekking heeft op de actuele 

economische ontwikkelingen, met een toespit-

sing op de euro. Graag hoort het WI-SGP uw 

mening over de huidige economische situatie. 

De enquête zal binnenkort per e-mail aan veel 

SGP-leden worden toegezonden. Krijgt u ‘m niet 

in uw mailbox? Geen probleem! 

De enquête is ook online in te vullen via de 

website van het van de SGP: www.sgp.nlwww.sgp.nl. Alvast 

hartelijk dank voor uw medewerking! Daar kan 

de SGP haar winst mee doen.

VARIA

Vrijdag 17 mei 2013, 20.00 uur

Debatavond ‘Vrijwillig vermoord?!’

Willem de Wildt, Ruth Seldenrijk, 

Jos van Wijk en Frank Vermeulen

www.sgpjapeldoorn.nl www.sgpjapeldoorn.nl 

Vrijdag 17 mei 2013, 19.30 uur

Debatavond ‘Wie redt Nederland?’

Principes versus praktijk in de 21e eeuw

Elbert Dijkgraaf (SGP), Henk Nijboer 

(PvdA) en Henk van Dieren (plaatselijk 

ondernemer) Genemuiden, Prinses 

Julianastraat 18, Hervormd Wijkgebouw

Donderdag 23 mei 2013, 19.30 uur

Tijdrede

Ds. C. Sonnevelt 

Arnemuiden, Van Cittersweg 2r, 

kerkgebouw HHG

Vrijdag 24 mei 2013, 19.45 uur

Jubileumavond

80-jarig jubileum kiesvereniging Hoogeveen

Kees van der Staaij   

Noordscheschut, Coevorderstraatweg 50, 

kerkgebouw GG Hoogeveen 

NB: Voor alle genoemde data geldt ‘Deo 

volente’.

Agendapunten voor de volgende Banier 

(20 juni) kunnen bij het partijbureau 

via debanier@sgp.nl debanier@sgp.nl worden ingeleverd 

tot uiterlijk maandag 3 juni! De 

daaropvolgende Banier zal donderdag 19 Banier zal donderdag 19 Banier

september verschijnen. 

Let op! Door de zomervakantie zit er meer 

tijd tussen dan gebruikelijk is. 

Agenda

Meer informatie: T. 010 - 72 00 775
www.sgp.nl/agenda

OPROEP

Bericht van het SGP-
Partijbureau
Verkiezing Europees Parlement
In verband met de voorbereiding op de D.V. in 2014 te houden verkie-

zing van het Europees Parlement wordt gewezen op artikel 17, vierde 

lid van het Algemeen Reglement waarin is bepaald dat plaatselijke 

kiesverenigingen, na gehouden ledenvergadering, vóór een in het par-

tijorgaan bekend te maken datum aan het Hoofdbestuur namen kunnen 

opgeven van leden die zij geschikt achten om als lid van het Europees 

Parlement op te treden. Wij vragen u eventuele namen aan ons door te 

geven uiterlijk op 1 juni 2013. Wellicht ten overvloede zij vermeld dat 

kandidaten niet ouder mogen zijn dan 60 jaar, tenzij zij reeds zitting 

hebben in het Europees Parlement. De kiesverenigingen verstrekken bij 

de opgave: volledige naam en voornamen, leeftijd, kerkelijke gemeen-

schap, werkkring en - kort en zakelijk - eventuele andere relevante 

gegevens.

Datum en voorstellen partijdag
De volgende partijdag zal worden gehouden D.V. op zaterdag 29 maart 

2014. Met het oog daarop maken wij u attent op de procedure met 

betrekking tot het indienen van voorstellen voor die vergadering. In het 

Algemeen Reglement is bepaald dat de plaatselijke kiesverenigingen 

- uiteraard na gehouden ledenvergadering - vóór 1 oktober voorstellen 

kunnen indienen bij het Hoofdbestuur ter behandeling in de jaarverga-

dering. Alleen voorstellen die de laatste drie jaren niet in een algemene 

vergadering aan de orde zijn gesteld, komen voor behandeling in 

aanmerking (art. 3 van het Algemeen Reglement).

Namen van mogelijke kandidaten voor het Europees Parlement en 

eventuele voorstellen dienen te worden gericht aan het Hoofdbestuur 

en te worden toegezonden aan het partijbureau van de SGP, t.a.v. de 

heer mr. V.A. Smit, Dinkel 7, 3068 HB Rotterdam.

Op 13 april is onze fractievoorzitter, de heer V. Janszen uit 

Rilland-Bath, benoemd tot lid in de Orde van Oranje Nassau. 

Hij heeft sinds 1990 zitting in de gemeenteraad en heeft 

zich intensief beziggehouden met zaken op het gebied van 

onderwijs en welzijn. Ook op terreinen buiten de politiek was 

de heer Janszen actief. 

We feliciteren onze fractievoorzitter van harte en wensen 

hem samen met zijn vrouw en (klein)kinderen onder Gods 

zegen nog vele goede en gezonde jaren toe.

Koninklijke  
onderscheiding

 Fotoverantwoording: 
Pagina 1: © Ruud Mol - AudioVisuele Dienst Defensie 

‘Eerste Luitenant der mariniers Mark Brouwer’ 

Pagina 24: Inzetfoto door Cees van der Wal

VARIA

 Banierlezers geeft acht Vermiste 
jassen
Het bezoek aan de partijdag van 16 maart 

scheelde u misschien wel een jas. Bij Euretco 

in Hoevelaken hangen nog twee jassen 

zonder eigenaar. Een andere bezoeker mist 

ook nog een jas. Mist u een jas, of hebt u een 

verkeerde jas? Reageer alstublieft: 

administratie@sgp.nl

Goes, Gouda en Hoevelaken lieten bestuursleden, campagnecommis-
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INTERVIEW

op gewetenskwesties als je docent 
bent op een reformatorische school, 
maar je hoeft je als christenmilitair 
zeker niet te schamen.”

Wat is het doel van defensie? 
Duvekot: “In de Nederlandse Grond-
wet zijn de taken van de krijgsmacht 
vastgelegd. Het komt hierop neer:
◆ Behartigen van Nederlandse 

belangen (meer dan alleen het 
verdedigen van Nederlands 
grondgebied)

◆ Bijdragen aan een stabiele wereld 
waar recht, vrede en voorspoed 

Christen en militair, is dat een 
goede combinatie?
Duvekot: “Je inzet is altijd ten 
dienste van de medemens en de 
maatschappij. Dat past uitstekend 
bij het christen-zijn. Bij vrijwel ieder 
beroep heb je een diversiteit in waar-
den en normen, maar het mooie is 
dat juist bij ‘ernstinzet’ (dat het op 
leven en dood is) het wederzijds 
respect wordt versterkt.”

Brouwer: “De krijgsmacht is geen 
slechtere omgeving voor een chris-
ten. Je stuit misschien minder vaak 

Door Sjon van der Ree Doolaard

Vrijheid is een van de belangrijkste waarden in het leven van de mens. Iedereen wil vrij zijn. In 

dit interview ontmoeten we twee officieren van de Nederlandse krijgsmacht. Hun leven staat 

in het teken van vrijheid en vrede, of misschien juist in het teken van de afwezigheid daarvan. 

Mark Brouwer is een van de militairen die is uitgezonden naar het buiten-Europese deel van 

ons Koninkrijk: Curaçao. Marcel Duvekot is naast officier ook bestuurslid bij de Nederlandse 

Officierenvereniging en als zodanig kan hij de visie van een hele beroepsgroep verwoorden.

Wordt de krijgsmacht nog wel gewaardeerd? 
Dat is een terechte vraag als je de reeks bezuinigingen ziet.

Vrijheid: geen vrijblijvendheid, 
wel verantwoordelijkheid

INTERVIEW

gekeken. Als je met zo’n welvaart 
zo weinig meewerkt aan de wereld-
vrede, wordt dat je kwalijk genomen. 
Nederland moet oppassen niet 
irrelevant te worden, want als je niet 
meedoet met andere landen van 
gelijke welvaart, wordt je invloed 
in allerlei organisaties en functies 
minder.”

Een land zonder krijgsmacht is 
als…
Brouwer: “…een dode leeuw. Een 
slecht bewapende krijgsmacht is 
noch een tandeloze leeuw, maar als 
je helemaal geen krijgsmacht hebt, 
gaat er niets van uit en ben je een 
weerloze prooi voor aasgieren.” 

Wat denkt u van de dienstplicht?
Duvekot: “De dienstplicht was zeer 
waardevol voor de vorming van 
jongeren. Ik wil het niet te veel 
idealiseren, maar ik schat in dat de 

tanks meer rijden. De waarde van 
de krijgsmacht wordt groter als de 
persoonlijke vrijheid in het gedrang 
komt. Je zou het kunnen vergelijken 
met het water bij een brand. Als er 
geen brand is, mis je de afwezig-
heid van bluswater ook niet. Als er 
wel brand is, moet het water meteen 
beschikbaar zijn. Geoefendheid van 
militairen loont vroeg of laat.”

Duvekot vult aan: “In het buiten-
land wordt er wel naar Nederland 

heerst (Afghanistan, Somalische 
piraten)

◆ Versterken van hulp- en veilig-
heidsdiensten in Nederland, zoals 
brandweer en politie etc. (humani-
taire steun bij rampen)”

Brouwer vult aan: “Defensie is een 
instrument van de overheid en het 
‘geweldsmonopolie’ moet bij de over-
heid liggen. Tot aan de Koude oorlog 
ging het vooral om het verdedigen 
van Nederlands grondgebied, maar 
er gaat nu steeds meer aandacht naar 
de ‘failure states’ (de landen waar het 
misgaat).”

Wat is het imago van de 
krijgsmacht?
Brouwer: “Voor de burgers leeft 
het niet echt en het is niet zo tast-
baar. Je merkt er bijvoorbeeld meer 
van als je rollator niet meer wordt 
gesubsidieerd dan dat er geen 

“Vrijheid is kostbaar 

en bevochten. 

Bij herdenken hoort 

stilstaan.”

M. (Marcel) Duvekot (49)
Rang: Luitenant-kolonel bij de 

Koninklijke Landmacht

Uitzendingen: Bosnië (’98-’99) en 

Afghanistan (’06-’07)

Privé: Getrouwd en twee kinderen

M. (Mark) Brouwer (31)
Rang: Eerste Luitenant der mariniers

Uitzending: Afghanistan (2005)

Privé: Getrouwd en vier kinderen

 Pagina 18, 1e persoon links: Mark Brouwer en pagina 19: Marcel Duvekot 1918



ADVERTENTIES

bijvoorbeeld visiegedreven ge-
werkt kunnen worden in plaats van 
budgetgedreven.
Budgetgedreven: We hebben een zak 
geld en kopen er tien (voorbeeld) 
vliegtuigen van. Dat gebeurt niet 
omdat we tien vliegtuigen nodig 
hebben, maar omdat we er tien kun-
nen betalen.
Visiegedreven: We hebben tien vlieg-
tuigen nodig, want wij willen een 
robuuste krijgsmacht zijn die vanuit 
de lucht goed kan opereren. Daarom 
maken we het geld vrij wat daarvoor 
nodig is.

Stelling: Nederland kan niet 
zonder JSF.
Brouwer: “Wat vaststaat is dat Ne-
derland goed materieel nodig heeft. 
Als we vinden dat we een gevechts-
vliegtuig nodig hebben, is het wel 
verstandig om de F-16 te vervangen 
door een gemoderniseerd vliegtuig. 
Of dat de JSF is, kan ik niet zeg-
gen, maar het is wel een heel goed 
vliegtuig.”

Stelling: Bemande voer-, vaar- 
en vliegtuigen kunnen worden 
vervangen door onbemande 
alternatieven.
Duvekot: “Technisch gezien kan 
dat zeker en gaat het ook gebeuren, 
maar doordat de mens ethisch te 
vormen is, blijft de menselijke factor 
van cruciaal belang. Denk maar aan 
het beslissen over leven en dood. Het 
is onwenselijk om een machine over 
een mensenleven te laten beslissen.” 

Moeten oorlog en vrijheid her-
dacht worden?
Brouwer: “De herdenking is het 
waard om gekoesterd te worden. Het 
zijn momenten die mensen bewust 
houden van de risico’s en het voor-
recht van vrijheid.”

Duvekot: “Vrijheid is kostbaar en 
bevochten. Bij herdenken hoort stil-
staan bij alle slachtoffers van geweld 
en bij hen die offers brachten.” ■

Hoe serieus neemt Nederland haar 
defensie?
Duvekot: “Veel mensen staan er niet 
bij stil hoe erg defensie wordt uit-
gekleed. Veel van onze inzet is ook 
onzichtbaar. Als er zich een calami-
teit voordoet, verandert dat. Maar 
we hopen natuurlijk dat zoiets niet 
gebeurt of nodig is.”

Brouwer vult aan: “Een bijkomend 
effect is dat, omdat wij nu geen opera-
tionele tanks meer hebben, de kennis 
op den duur ook verloren gaat. 

Nederland zit structureel onder de 
norm van de NAVO om 2% van het 
BNP in defensie te investeren. Wat 
vindt u daarvan?
Brouwer: “Naast de kleine ver-
antwoordelijkheid die genomen 
wordt ontbreekt het ook aan een 
gedegen langetermijnvisie. Er zou 

jongere van nu deze bagage best zou 
kunnen gebruiken. Helaas wordt 
de diensttijd wel eens gezien als 
verloren tijd, omdat er geen salaris-
opbouw kan zijn.”

Brouwer: “Ik pleit ervoor om dat te 
laten terugkeren. Het moet dan wel 
in een aangepaste vorm, want de so-
ciale dienstplicht geeft winst door de 
discipline en een oog voor de naaste.”

Wat is de grootste bedreiging van 
de Nederlandse vrijheid?
Brouwer: “Het kwaad wat in ieder 
mens schuilt: een haast dierlijke 
overlevingsdrang en egoïsme om 
het zelf goed te hebben. Voor ons 
land is instabiliteit in de wereld ook 
gevaarlijk als de economie daardoor 
stagneert. Somalische piraten kun-
nen namelijk veel van onze export 
dwarsbomen en Nederland moet het 
toch heel erg hebben van export.”

Duvekot: “Als het Nederlandse volk 
de vrijheid als ‘vanzelfsprekend’ en 
‘natuurlijk’ ervaart, is dat een be-
dreiging op zich. Ook is het vreemd 
dat Nederland zo sterk in zichzelf 
gekeerd is en zich niet verantwoor-
delijk voelt voor ontwikkelingen in 
de rest van de wereld.”

INTERVIEW

“Niet budget, maar 

visie moet leidend 

zijn voor uitgaven en 

bezuinigingen.”

Quickly Best-sellers b.v. 
potato processing
Akkerseweg 13b 5321 HG Hedel
Tel. +31 (0)73 599 91 08
www.quicklybestsellers.nl

H. Quik & Zonen b.v. 
aardappelgroothandel

Akkerseweg 13b 5321 HG Hedel
Tel. +31 (0)73 599 20 93

www.hquik.nl

NATUURLIJK
VERS EN   
SMAKELIJK

A U TO B E D R I J F

Valkenburg
A U TO B E D R I J F

ValkenburgPlanckstraat 2 I 3902 HS  Veenendaal
T 0318 - 522964 I F 0318 - 514277
E info@autobedrijf-valkenburg.nl
www.autobedrijf-valkenburg.nl

A U TO B E D R I J F

Valkenburg
✓akkundig   ✓ertrouwd   ✓eelzijdig

• Verkoop nieuw & gebruikt

• Onderhoud & reparatie

• APK-keuring

www.timotheos.nl

Help de allerarmsten!

Een roep uit Malawi

Meld u aan als donateur en schenk een gift.
banknr. 1614.85.502 t.n.v. Stichting Timotheos, info@timotheos.nl

Adopteer:  - student € 20,- p/maand
 - (wees)kind  € 12,50 p/maand
 - groep kleuters € 10,- p/maand

Comité van aanbeveling: mevr. S.M. Aleman-van Herpen  |  ds. A.T. van Andel  |  
prof. dr. A. Baars  |  ds. G. Beens  |  ds. J. van Belzen  |  dr. R. Bisschop  |  ds. J.G. Blom |  

ds. J. den Boer  |  ds. A.J. Britstra | drs. T. Dorresteijn, huisarts te Ederveen |  
dr. W. Fieret  |  ds. E. Hakvoort  |  prof. dr. W.J. op ‘t Hof  |  ds. A.C. Uitslag  |   

ds. K. Veldman  | ds. A. Vlietstra  |  mr. L. Vogelaar  

Timotheos  
investeert in:
•  Onderwijs
•  Wezenzorg
•   Zorg voor voeding 

en gezondheid
•  Evangelisatie

Timotheos is een initiatief van de Reformed Presbyterian Church in Malawi.

www.technowestservices.nl

Techno West Services B.V.
Weilhoek 6
4416 PX Kruiningen

E-mail:  verkoop@technowestservice.nl
Tel: +31 (0) 113 312 186
Mob. : +31 (0) 654 774 755
Fax: +31 (0) 113 313 075
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Antwoord door Hans Maljaars

selectie, want vaak zijn er tientallen 
vragen. Dat er heel veel vragen worden 
aangemeld heeft er waarschijnlijk ook 
mee te maken dat het vragenuurtje live 
op televisie uitgezonden wordt. Dat 
levert natuurlijk ‘gratis zendtijd’ op. 
De bewindspersoon moet direct op de 
vragen reageren.

Voorbeelden
Onlangs heeft Kees van der Staaij 
minister Timmermans van Bui-
tenlandse Zaken tijdens het 
vragenuurtje bevraagd over het Ne-
derlandse voornemen om producten 
uit de door Israël bezette Westelijke 
Jordaanoever van een speciaal label 
te voorzien. Eerder deze maand 
heeft Elbert Dijkgraaf aan minister 
Dijsselbloem van Financiën schrif-
telijke vragen gesteld over het lozen 
van duizenden klanten door Deut-
sche Bank. ■

De SGP is heel kritisch over de 
huidige gang van zaken in de 
Oostvaardersplassen. Enkele 
weken geleden ben ik in het 
gebied geweest. Toen viel me 
vooral de kaalheid van het ge-
bied op, met veel dood hout wat 
komend seizoen dus niet meer 
uit kan lopen. De vele ganzen 
maaien het gras voor de poten 
van de grote grazers weg. Het is 
dan ook een teken aan de wand 
dat de adviescommissie voor 
de Oostvaardersplassen vorig 
jaar hee�  gezegd dat als onder 
meer een nabijgelegen bos niet 
opengesteld wordt voor de grote 
grazers (en daar lijkt het op) de 
‘grenzen van het beheer (…) 
behoorlijk benaderd worden’. 
Een tijdje geleden hee�  Elbert 
Dijkgraaf hier in een Kamerde-
bat al de vinger bij gelegd. 

H
et vragenrecht bestaat uit 
het stellen van schriftelijke 
of mondelinge vragen. In de 

Eerste en Tweede Kamer wordt het 
vragenrecht ook wel ‘Kamervragen’ 
genoemd. De mondelinge vragen 
worden in de Tweede Kamer tijdens 
‘het vragenuurtje’ op dinsdagmiddag 
tussen twee en drie uur gesteld. Elk 
Kamerlid kan aan een bewindsper-
soon (minister of staatssecretaris) 
vragen stellen.

Regels
Er zijn regels voor het stellen van schrif-
telijke vragen. De Kamervoorzitter kijkt 
eerst of de vragen door een Kamerlid 
al eerder gesteld zijn. Ook controleert 
de voorzitter of de vragen wel aan de 
juiste minister of staatssecretaris zijn 
geadresseerd. De vragen moeten door 
de bewindspersoon binnen drie weken 
beantwoord worden. Als hij meer tijd 
nodig heeft, schrijft hij dat in een 
brief aan de Kamervoorzitter. Als 
het beantwoorden van de vragen te 
lang op zich laat wachten, kunnen 
Kamerleden de bewindspersoon aan 
zijn of haar jasje trekken om snel te 
antwoorden. In vaktaal wordt dat 
ook wel ‘rappelleren’ genoemd. Zo’n 
rappel wordt altijd via de Kamer-
voorzitter gedaan.

Ook aan het stellen van mondelinge 
vragen zijn regels verbonden. Tij-
dens het vragenuurtje kunnen zes 
Kamerleden hun vragen stellen. De 
Kamervoorzitter maakt altijd een 

De leden van de Tweede Kamer hebben, om hun werk 

goed te kunnen doen, onder meer recht op informatie. Het 

vragenrecht valt daaronder. Maar wat wordt er precies met 

het ‘vragenrecht’ bedoeld? 

Door Willem Goudriaan

UITLEG
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Vragen van het lid Dijkgraaf (SGP) aan de ministers van Financiën en van 

Economische Zaken over de column dat Deutsche Bank in strijd handelt met de 

zorgplicht (Ingezonden 22 april 2013). 

Vraag 1

Heeft u kennisgenomen van de column van mr. Marianne Adema op 

www.boerenbusiness.nl, waarin deze juriste beargumenteert dat Deutsche 

Bank Nederland in de handelwijze rond de beleidswijziging, waarmee 18.000 

klanten de wacht wordt aangezegd, in strijd handelt met de zorgplicht?1 

Vraag 2

Deelt u de mening dat een bank bij het opzeggen van een kredietovereen-

komst een bijzondere zorgplicht jegens haar cliënten heeft, die gebaseerd is 

op artikel 2 van de Algemene Bankvoorwaarden van Deutsche Bank, artikel 

7:401 BW2 en verder ontwikkeld in de rechtspraak? 

Vraag 3

Deelt u de mening dat Deutsche Bank met haar handelwijze rond het 

opzeggen van kredietovereenkomsten van haar klanten in strijd handelt met 

de zorgplicht, zoals contractueel is vastgelegd in artikel 2 van de Algemene 

Bankvoorwaarden, waarin het volgende is bepaald: »De bank neemt bij haar 

dienstverlening de nodige zorgvuldigheid in acht en houdt daarbij naar beste 

vermogen rekening met de belangen van de cliënt. Geen van de bepalingen 

van deze algemene bankvoorwaarden of van de door de bank gebruikte 

bijzondere voorwaarden kan aan dit beginsel afbreuk doen»? Zo ja, wilt u zich 

ervoor inzetten dat de Nederlansche Bank (DNB) en de Autoriteit Financiële 

Markten (AFM) dit meewegen in hun toezicht en daar consequenties aan 

verbinden? Zo nee, waarom niet?

Vraag 4

Vindt u dat Deutsche Bank bij de concrete uitwerking van haar besluit, onder 

meer met het vasthouden aan de torenhoge boeterente en het niet meegeven 

van zekerheden aan klanten, naar beste vermogen rekening houdt met de 

1 http://www.boerenbusiness.nl/columnisten/marianne-adema/item/10824403/Zorgplicht-kan-

soelaas-bieden-bij-Deutsche-Bank

2 De opdrachtnemer moet bij zijn werkzaamheden de zorg van een goed opdrachtnemer in acht 

nemen.
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Vragen gesteld door de leden der Kamer

T (0341) 45 13 60  -  F (0341) 45 13 76  -  M (06) 51 15 75 52
herman@kantoorvandenberg.nl

www.kantoorvandenberg.nl
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de boodschap van ‘Oog voor elkaar’ 
zijn we de straat op gegaan en in 
woonzorginstellingen geweest. Die 
boodschap is kennelijk geland.”

Verkiezingswinst haal je niet 
zomaar. Welke strategie zat 
erachter?
Grinwis: “Ons doel was om de 
grootste partij op het eiland te blij-
ven. Om dat te bereiken wilden we 
zo transparant mogelijk zijn. Vertel 
waar je voor staat, geef voldoende 
informatie en wees constant in beeld 
met persberichten en foto’s.”

Hoe maak je het verschil? Alle 
partijen voeren tegenwoordig 
professionele campagnes!
Grinwis: “Meteen na de verkiezingen 
beginnen met vier jaar lang perma-
nente campagne. Wees bekend en 
laat je een paar keer per jaar zien. 
Zorg daarnaast in de campagne voor 
iets ludieks of unieks. Wij hebben 
bijvoorbeeld een soort ganzenbord 
uitgegeven met alle plaatsen van 
het eiland erop. Zet ook liever geen 
landelijke politici in!”

Geen landelijke politici? Dan krijgt 
de Tweede Kamerfractie het rustig.
Simons: “Ook wij hebben – met 
uitzondering van Van der Staaij op 
onze WMO-avond – geen landelijke 
kopstukken uitgenodigd. Ga liever 
uit van de kracht van je eigen bood-
schap en wees overal zichtbaar. Dat 
valt de lokale pers op.”

Roem en eer gekregen na de 
verkiezingswinst?
Simons: “Uit heel Nederland kwa-
men de schouderklopjes binnen. 
Maar onze dank gaat bovenal uit 
naar de Heere God. Op de uitslagen-
avond heeft onze lijsttrekker daar 
getuigenis van mogen afleggen. En 
als bestuur en fractie van Molen-
waard hebben we die avond bij het 
geopende Woord mogen afsluiten.”

Waardoor haalde u die schitte-
rende uitslag?
Simons: “Door drie maanden 
lang heel actief te zijn. We hebben 
ondernemers gesproken, aan debat-
ten meegedaan, alle dertien kernen 
bezocht, een WMO-avond belegd 
en een bidstond georganiseerd. Met 

POLITIEK DICHTBIJ 

Op campagne

  
Molenwaard

  
Goeree-Overfl akkee

Peter Grinwis (derde van rechts) en Jan Simons (inzet) in campagnetijd.

Door Henri Pool

Dan is een duidelijke boodschap 
onmisbaar!
Grinwis: “We hadden al vroeg ons 
motto klaar. Daar kun je de rest 
aan ophangen. Dit keer was het bij 
ons ‘Daad bij het Woord’. Wees niet 
krampachtig, hang het rustig op aan 
een landelijk thema. Ook ‘Oog voor 
elkaar’ zou prima kunnen. Naast het 
motto hebben we vijf herkenbare 
speerpunten gebruikt: een Bijbelse, 
een financiële en drie actuele lokale 
thema’s.”

Hoe betrek je leden bij de 
campagne?
Grinwis: “Dat gaat niet vanzelf. Daar 
moet je wel wat voor doen. Maar we 
kregen onze vijf commissies vol en 
we hadden over het hele eiland een 
kleine 100 bezorgers. We wilden in 
elk huisje een folder, ook in de bui-
tengebieden. Daarnaast wilden we 
uit elke geleding, zoals fractie, pkv’s 
en jongeren, iemand in het kernteam 
hebben. Zo creëer je draagvlak.”

Wat kunnen leden zoal doen?
Simons: “Folders rondbrengen, pos-
ters ophangen, posters plakken en 
stands bemensen. Dat is voor leden 
die hun handen willen laten wap-
peren. Jongeren hebben wij vooral 
ingezet op de website en sociale me-
dia. Ook daar moet je goed aanwezig 
zijn. Bovenal kunnen leden hun 
betrokkenheid tonen door de SGP in 
het gebed op te dragen.”

Als jullie het over mochten doen, 
wat ging er dan anders?
Grinwis: “Na de campagne hebben 
we een advertentie geplaatst met 
daarin de tekst ‘Soli Deo Gloria’. 
Achteraf bleek dat buiten eigen kring 
veel mensen die uitdrukking niet 
kennen.”
Simons: “Bij het gereedmaken van 
raambiljetten en folders voor de 
drukker het ‘vier-ogenprincipe’ toe-
passen om fouten te voorkomen.” ■

POLITIEK DICHTBIJ

Nog een keer Jeugdzorg

I
n januari heeft Wim van Wikselaar op deze plaats aangegeven welke uitda-

gingen er zijn als het gaat over de transitie van de jeugdzorg. Nagenoeg alle 

jeugdzorgtaken gaan van de provincie en het rijk naar de gemeenten. Een 

impressie uit Zeeland.

Deze verschuiving van verantwoordelijkheden, en gelijk het veranderen van de 

manier van werken, zit er al een tijdje aan te komen. De Zeeuwse SGP-fractie 

heeft daarom in 2012 in twee ‘SGPoliticibijeenkomsten’ al de nodige aandacht 

gevraagd voor deze verandering (SGPoliticibijeenkomsten: door de Statenfractie 

georganiseerde bijeenkomsten voor Zeeuwse SGP-raadsleden, -wethouders en 

-waterschapsbestuurders). In maart 2013 is er een speciale bijeenkomst gehouden 

voor raadsleden en wethouders in combinatie met Bureau Jeugdzorg, (christelijke) 

zorgaanbieders en maatschappelijke organisaties. Hierbij werden ervaringen van 

raadsleden onderling gedeeld en konden kritische vragen gesteld worden aan de 

zorgaanbieders en Bureau Jeugdzorg. 

Uit deze laatste bijeenkomst werd duidelijk dat er nog veel werk aan de winkel is. 

In sommige gemeenten, waar de SGP bijvoorbeeld maar 2 van de 25 zetels bezet, 

is er weinig begrip voor de vraag naar identiteitsgebonden jeugdzorg. Nu is dat 

provinciaal geregeld doordat christelijke zorgaanbieders als onderaannemer van 

Juvent (jeugdzorgaanbieder in de provincie Zeeland) kunnen werken. Of dat zo 

blijft, is de vraag. Toch zou het vreemd zijn als wethouders jeugdzorg zouden inko-

pen zonder hierbij voor alle inwoners een goede inkoop te doen. Iedereen betaalt 

er immers ook belasting voor. Dus niet bij de pakken neerzitten, maar kritisch het 

proces van inkoop en aanbesteding volgen! 

Ook zorgaanbieders hebben baat bij een zo goed mogelijk aansluitend zorgaanbod 

ten opzichte van hun zorgvragers, de burgers, wij dus. Niet alleen politici kunnen 

hun invloed uitoefenen, ook SGP-burgers hebben daarin hun taak. Bevraag uw 

(jeugd)zorgaanbieder hoe het een en ander geregeld gaat worden. Hoe meer vra-

gen om identiteitsgebonden zorg er kenbaar gemaakt worden, hoe minder politici 

kunnen zeggen dat die vraag niet bestaat. Dat argument werd namelijk nogal eens 

gehoord in Zeeland. Werk aan de winkel, dus!

Het onderling uitwisselen van ervaringen werkt verhelderend. Wij gaan er mee 

door. Wilt u er meer van weten, neem gerust contact op. ■

Joan van Burg, 

Statenlid voor de SGP in Zeeland

Meer informatie? 

Kijk op www.sgp-zeeland.nl

UITGELICHT

In deze rubriek vindt u een reactie van iemand uit de politieke praktijk, 
deze keer Joan van Burg, Statenlid voor de SGP in Zeeland.

“Vier jaar 

lang permanente 

campagne.”

Peter Grinwis (derde van rechts) en Jan Simons (inzet) in campagnetijd.

Beiden leidden ze hun SGP door de campagne voor de herinde-

lingsverkiezingen. Zowel op Goeree-Overflakkee (negen zetels) 

als in Molenwaard (vijf zetels) werd hun partij de grootste. 

Peter Grinwis en Jan Simons delen hun ervaringen graag voor 

de komende raadsverkiezingen.“Zo veel mogelijk in beeld zijn 

en zo weinig mogelijk landelijke politici betrekken.”
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ADVERTENTIES

SGP altijd met hand en tand verde-
digd. De belangrijkste waarde van 
het stelsel is dat de eigen normen en 
waarden doorgegeven kunnen wor-
den aan het volgende geslacht. Dit 
gebeurt vanuit het enige fundament: 
de Bijbel. Daarbij ontvangt het kind 
een veilige en duidelijke manier van 
onderwijs. 

De belangrijkste pleitgrond voor 
algemeen openbaar onderwijs 
is dat kinderen zelf beter in een 
publieke omgeving (aan de hand 
van de opvoeders) op zoek kunnen 
naar een overtuiging en normen en 
waarden. Hierdoor zouden kinde-

Vrijheid van onderwijs: plan B?

ren stapsgewijs een eigen identiteit 
ontwikkelen.

Het hebben van eigen scholen is een 
groot voorrecht, maar zijn we op dit 
moment misschien niet te ver door-
geslagen? Moeten we niet erkennen 
dat we ons door de decennia heen 
steeds meer teruggetrokken hebben 
in onze veilige en zelf gecreëerde 
omgeving, weg van ‘de wereld’? Zijn 
we op deze manier wel een ‘zoutend 
zout’? Vormt de overgang van de 
veilige refohaven naar de wereld 
voor jongeren niet vaak een grote 
stap, en hebben jongeren hier niet 
vaak grote moeite mee?

Moeten we niet toe naar een plan 
B? Zijn er alternatieven? Kunnen we 
misschien het beste van beide com-
bineren? Moeten we hier niet eens 
samen over nadenken, voordat het 
door anderen wordt opgelegd? Waar 
ligt de goede balans tussen eigen 
wereld en ‘de wereld’? ■

I
n dit artikel willen we de waarde 
van het huidige stelsel weergeven 
ten opzichte van mogelijke gebre-

ken. Om u vervolgens via een aantal 
kritische vragen aan het denken te 
zetten. 

Allereerst een kort stukje geschiede-
nis en de feiten om het perspectief 
helder te krijgen over bijzonder on-
derwijs. In 1917 werd de schoolstrijd 
beslist in het voordeel van de bij-
zondere scholen. Vanaf dat moment 
ontvangen zij dezelfde financiële 
steun van de overheid als openbaar 
onderwijs. Sinds 2003 wordt er 
regelmatig discussie gevoerd over 
het bestaan van het stelsel. Feit is dat 
70% van de kinderen het bijzonder 
onderwijs bezoekt tegenover 30% 
openbaar onderwijs. 

Het bijzonder onderwijs is door de 
christelijke partijen en daarbij de 

JONGEREN

Al jarenlang is er discussie over het duale stelsel waarbij openbare 

en bijzondere scholen gelijkwaardig behandeld worden. Tot op 

dit moment is het door dit stelsel nog steeds mogelijk om tegen 

dezelfde financiële steun van de overheid te onderwijzen op 

basis van eigen normen en waarden. Echter, het is de vraag of 

deze constructie over vijftig jaar nog zal bestaan. 

Terugblik

Bijzonder onderwijs

Openbaar onderwijs

Veilige haven

Job de visser,
Voorzitter Commissie Onderwijs
Laat ons weten wat u vindt via 
onderwijs@sgpj.nl 

‘Waar ligt de balans 

tussen eigen wereld 

en ‘de wereld’?’

 
Schonauwenseweg 17, 
3994 MC Houten. 
Tel. 030-6371295 
www.hoogendoornhouten.nl 
info@hoogendoornhouten.nl 
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EUROPA

Psalm 130 in Warschau
“Uit de diepten roep ik tot U, o Heere!” Deze beginwoorden van 

Psalm 130 weerklonken op vrijdagmorgen 19 april in de Poolse 

hoofdstad Warschau. Op de plaats waar precies 70 jaar geleden 

in het getto een heldhaftige, maar kansloze Joodse verzets-

strijd ontbrandde tegen de vernietigingsdrang van de nazi’s. Ik 

woonde de indrukwekkende plechtigheid bij en was ontroerd.

M 
ijn gedachten dwaalden af 

M 
ijn gedachten dwaalden af 

M naar kapper Moishe Gold-M naar kapper Moishe Gold-M berg, zijn vrouw en driejarig M berg, zijn vrouw en driejarig M 
kind. Moishe wordt thuis opgehaald 
door de Gestapo. Zijn echtgenote 
vraagt: “Waar gaat ie heen?” Een 
van de Gestapo’s antwoordt: “Het is 
maar voor eventjes. Hij komt gauw 
terug.” Zij vraagt: “Mag ik mee?” De 
Duitser zegt: “Bitte schön.” Zij neemt 
haar driejarig kind op de arm. Op de 
drempel van hun huisdeur worden 
man, vrouw en kind met revolver-
schoten vermoord.

Tegen deze moordmachine stonden 
maandag 19 april 1943 merendeels 
jonge Joodse mannen en vrouwen 
tussen de 18 en 25 jaar georgani-
seerd op. De gewelddadige liquidatie 
van het getto in Warschau was op 
bevel van Himmler aangebroken. 
Via pamfletten en een clandestiene 
radiozender richtte de Joodse strijd-
organisatie in het getto zich tot de 
Poolse bevolking: “Polen, burgers, 
soldaten van de vrijheid! Dit is een 
strijd voor uw vrijheid en voor de 
onze. Lang leve de broederschap van 
het bloed en de wapens van het strij-
dende Polen! Lang leve de vrijheid! 
Dood aan de beulen! Vechten tot de 
dood toe met de bezetter!” Dat ge-
beurde ook letterlijk tot 16 mei 1943. 
Op die dag noteerde SS-commandant 
Jürgen Stroop: “De voormalige Joodse 
woonwijk van Warschau bestaat niet 
meer.”

Tot op de dag van vandaag prangt de 
vraag in Polen en daarbuiten: Lieten 
de niet-Joodse Polen die wellicht 
anderhalfduizend gettostrijders in 
de steek? Was hun vrijheidsstrijd 
blijkbaar niet die van Polen? Laten 
we één van de gettostrijders, Icchak 
Cukierman, zelf aan het woord. Na-
derhand zei hij over de houding van 
de inwoners van Warschau: “Sommi-
gen hebben ons slechts als schooiers 
beschouwd, die uit brandende huizen 
sprongen. Ik heb echter ook wenende 
Polen gezien. Ze stonden erbij en 
huilden.”

Het beeld is inderdaad allesbehalve 
eenduidig. Verraad, onverschilligheid 
én hulp aan Poolse zijde kwamen 
tegelijkertijd voor tijdens de opstand 
in het getto van Warschau. Zelfs 
verklaarde antisemieten zoals Zofia 
Kossak-Szatkowska, prominent lid 
van het Poolse ondergrondse le-
ger, transformeerden tot heroïsche 
Jodenredders. Want ook al waren 
die Joodse medeburgers “vijanden 
van Polen” in de ogen van Zofia, dat 
veranderde niets aan de christelijke 
plicht het voor deze “miljoenen weer-
loze mensen” actief op te nemen. “Wij 
willen niet zijn zoals Pilatus.”

Bij dit verwarrende historische beeld 
van de vrijheidsstrijd van het getto 
van Warschau klonken de woorden 
van Psalm 130 mij als een verade-
ming in de oren. ■

“De voormalige 

Joodse woonwijk van 

Warschau bestaat niet 

meer.”

Door Bas Belder

De auteur is Europarlementariër bij 
de Nederlandse delegatie van de EFD.

HAAGSE PROPJES

Actualiteiten en ontwikkelingen in politiek en samenleving 
door Menno de Bruyne, voorlichter Tweede Kamerfractie SGP

Een vorstelijke taak

K oningin Beatrix is dus met 
pensioen, acht jaren nadat 
ze recht kreeg op haar AOW. 

Daarmee nam onze ex-Majesteit een 
royaal voorschot op de door haar zelf 
hoogstpersoonlijk ondertekende wet 
waarin de pensioengerechtigde leef-
tijd stapsgewijs wordt opgehoogd 
naar 67. 

Nu is Beatrix natuurlijk niet het type 
om achter de geraniums, cactussen 
en primula’s van Huis ten Bosch of 
Drakensteyn te gaan zitten. Dus ze 
zal vast nog wel wat voor Nederland 
in petto hebben. Afwachten dus. 
Maar misschien mag ik haar een 
tip geven. Die vond ik in het boek 
Eenzaam maar niet alleen dat haar 
grootse grootmoeder koningin Wil-
helmina schreef na haar abdicatie. 
Titel van het laatste hoofdstuk van 
dat vorstelijke boekje: “Wachtte mij 
nog een taak?” Het antwoord gaf ‘de 
Willemien’ zelf. Een antwoord om 
stil van te worden. Van ganser harte 
hoop ik dat koningin Beatrix (want 
ze blijft natuurlijk toch een beetje ko-
ningin) dat getuigenis van haar oma 
zal mogen beamen en uitdragen. 

Roeping 
En wat was dan het antwoord van 
koningin Wilhelmina op de vraag 
wat haar nieuwe roeping was? Ik 
citeer: “Opeens werd ik aangeraakt 
door die liefde voor de ganse mens-
heid, welke uit Christus Zelf voort-
komt. Van stonde af aan begreep ik 
daarin met mijn bescheiden kracht 
met Hem mee te moeten werken. 

(…) ‘Alle mensen brengen tot Chris-
tus’, van alle volken en rassen, zoals 
Christus dit bedoelt en de Zijnen be-
volen heeft. Niet volgens een of an-
der patroon door mensen bedacht, 
doch een zuiver uitvoeren van Zijn 
opdracht. Het gaat hier om de op-
wekking tot levend geloof, waar-
door een wezenlijke en persoonlijke 
binding met Christus kan ontstaan.
Er ligt een vacuüm, een God-kwijt-
zijn achter de veelheid van ver-
ontrustende verschijnselen die we 
waarnemen. Dientengevolge: een 
handelen zonder zich te storen aan 
de hoge leiding. Hetgeen een tenhe-
melschreiende geestelijke nood ver-
oorzaakt. Het is te midden van dat 
vacuüm dat ik mij bewust werd dat 
Christus mij tewerkstelde.

Men hoort vaak beweren dat de 
christelijke geloofswaarheid slechts 
één is uit de rij der godsdiensten 
en geestesstromingen. Het chris-
tendom is echter geen godsdienst 
in de gewone zin van het woord. 
Waar de andere godsdiensten een 
leer nastreven die alles beheerst, is 
Christus Zelf zonder meer de Weg, 
de Waarheid en het Leven. Hij is de 
vervulling van wat de andere gods-
diensten nastreven. Het hoogste 
antwoord op de diepste vragen. (…)

Nicea zegt: God uit God, Licht uit 
Licht…. Van hetzelfde Wezen met 
de Vader, door Wien alle dingen 
gemaakt zijn. Deze spreekt tot ons: 
‘Ik ben de Weg, de Waarheid en het 
Leven, niemand komt tot de Vader 

dan door Mij.’ Is er afdoender en 
positiever antwoord denkbaar op de 
vragen die bij velen rijzen over de 
‘onzienlijke dingen’, zoals Nicea zich 
uitdrukt? Hier is geen mogelijkheid 
gelaten voor vaagheid en onbe-
stemdheid of aarzeling. Hier kan al-
leen sprake zijn van een in letterlijke 
zin begrijpen WIE de Weg, de Waar-
heid en het Leven is. Van het feit dat 
de geheel enige weg tot de Vader 
loopt over Christus.”

En dan eindigt koningin Wilhelmina 
met een waarlijk majestueus slot: 
“Lezer, wat hier vooraf ging, komt 
op ieder van ons persoonlijk af en 
plaatst ons allen voor de vraag of 
we bereid zijn het heil, dat Chris-
tus ons biedt, te aanvaarden en of 
we ons willen voegen naar Gods 
Vaderlijke ordening. (…) Of verkiest 
gij eigen begeerten na te streven, 
in eigen kortzichtigheid paden te 
betreden en plannen te beramen 
welke onverenigbaar zijn met Gods 
bestel? (...) Deze zullen, na veel on-
heil te hebben aangericht, uiteinde-
lijk luchtkastelen blijken te zijn. Ja, 
erger nog, de gevangenschap van 
onze tijd bij de machten der duister-
nis voortzetten. Ik bid, dat Christus’ 
blijdschap over Zijn hele mensheid 
kome en haar blijdschap in Hem 
vervuld worde. Hij staat aan de deur 
van haar hart en klopt. Indien zij Zijn 
stem hoort en de deur opendoet, zal 
Hij tot haar ingaan.” 

Laat de paleisdeuren maar open-
gaan… ■
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ADVERTENTIES

Merkt de burger iets van uw werk?
“Persoonlijke contacten met burgers 
heb ik niet zo veel, dat loopt in de 
regel via de bestuurders. Maar als de 
gemeentesecretaris zijn werk goed 
doet, investeert hij in een open en 
op het publiek gerichte organisatie. 
Dat merkt de burger dan weer in zijn 
contacten met de gemeente.”

Wat is een belangrijke les die u 
geleerd hebt, die u aan collega’s 
wilt meegeven?
“Tegen collega’s zeg ik: ‘blijf bij de 
les! Gemeentelijke organisaties 
staan onder grote druk, vanwege 
bezuinigingen, nieuwe taken, gewij-
zigde werkconcepten, discussies over 
schaalgrootte en zo nog heel veel 
meer. Het is aan de gemeentesecreta-
ris in die situatie leiding te nemen, de 
organisatie te motiveren en zo toe te 
rusten voor de toekomst.’” ■

organisatie en haar medewerkers. 
Daarnaast zijn er de dagelijkse 
contacten met de bestuurders en de 
wekelijkse collegevergaderingen. Veel 
tijd gaat ook op aan het onderhou-
den van externe relaties. Zo ben ik 
bijvoorbeeld voorzitter van de kring 
van gemeentesecretarissen in de Rot-
terdamse regio en ben ik lid van een 
kernteam dat een Metropool regio 
Rotterdam-Den Haag van de grond 
probeert te tillen.”

Hoeveel tijd kost uw werk?
“Ik hoef me niet te vervelen. Je kunt 
in dit beroep dag en avond in de weer 
zijn. Maar ik probeer het te beperken 
tot zo’n 40 á 50 uur per week. Zo blijft 
er ook tijd over voor andere belang-
rijke dingen!”

Welke eigenschappen zijn nodig 
om dit werk goed te doen?
“Belangrijk is, dat je overzicht houdt: 
er gebeurt veel in gemeenteland. Ook 
is enige mate van stressbestendigheid 
nodig, want de omgeving is veelei-
send en bestuurlijke voorkeuren zijn 
soms grillig. Essentieel is dat je weet 
welke richting je met de organisatie 
wilt inslaan, hetgeen visie vergt. En 
om die visie overtuigend uit te voeren 
is leiderschap nodig.”

Meneer Boele, is een raads-
griffier hetzelfde als een 
gemeentesecretaris?
“Nee, het zijn twee heel verschillende 
functies. De griffier ondersteunt de 
gemeenteraad in de uitoefening van 
zijn taak. Die functie bestaat nog 
maar kort: sinds de invoering van 
het dualisme in 2002. De gemeen-
tesecretaris staat daarentegen het 
bestuur van de gemeente terzijde, 
dus het college van B&W. Die functie 
is al heel oud. In Handelingen 19:35 
wordt al gesproken van een dergelijke 
functionaris!”

Welke plaats heeft de gemeentese-
cretaris in de ambtelijke organisatie?
“De gemeentesecretaris is het hoofd 
van de ambtelijke organisatie. Dat wil 
zeggen dat hij eindverantwoordelijk is 
voor het functioneren ervan. Tegelijk 
is hij eerste adviseur van het gemeen-
tebestuur. Die rol vervult hij heel 
specifiek in de wekelijkse vergadering 
van het college van B&W.”

Wat zijn uw werkzaamheden?
“Het grootste deel van mijn taak be-
staat uit de zorg voor de gemeentelijke 

Een gemeentesecretaris is voor de burger vaak buiten beeld. ‘Buiten beeld’ geeft de burger deze 

keer een beeld van gemeentesecretaris A. (Aart) Boele. In Handelingen 19 kunnen we al lezen 

over de ‘stadsschrijver’. Hij had echter wel direct contact met het volk.

BUITEN BEELD

“Je kunt in dit 
beroep dag en avond 

in de weer zijn.”

Een ontmoeting met…

Aart Boele, gemeentesecretaris in 
Krimpen aan den IJssel

Door Sjon van der Ree Doolaard

Kuikenbroederij Morren BV
Nederwoudseweg 1A  Lunteren (0342) 415728

Stijlvol
verrassend

Het is voorjaar bij Hootsen Kleding. Met 

frisse lentekleuren en zonnige zomertinten. 

Naast vertrouwde basiskleuren zijn er opval-

lende accenttinten en zomerse kleurnuan-

ces. We nodigen u van harte uit om kennis 

te maken met onze voorjaarscollectie.

Welkom in Kootwijkerbroek!

 

PS: heeft u een bijzondere gelegenheid? 

Ontdek onze uitgebreide collectie bruide-

gomskleding en gelegenheidskostuums.

www.hootsenkleding.nl

Veluweweg 66 •  Kootwijkerbroek •  (0342) 44 12 71
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Vul de RMU Recessie Peiling in op www.rmunu.nl

Negatief of positief?

Onze economie zit in recessie. Bij de RMU zien we dit concreet aan het aantal 
hulpvragen. Dat steeg in vijf jaar met ruim 31 procent. In 2012 vroegen liefst 
4.692 RMU-leden om hulp en ondersteuning. Maar wat merkt u eigenlijk van 
de crisis? Raakt de recessie ook uw baan en bent u negatief gestemd? Of ziet 
u de toekomst juist positief? Doe de RMU Recessie Peiling en zet uw score af 
tegen de Recessie Barometer! Ga naar www.rmunu.nl, vul de peiling in en 
u ontvangt per e-mail de uitkomsten van de peiling!
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ADVERTENTIES

Vakmanschap herken je

Een klassieke, strakke, landelijke of tijdloze keuken of badkamer van topkwaliteit. In de showroom 
van Huisman Keukens maakt u kennis met talloze inspirerende voorbeelden. Dankzij onze passie 
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OVERZICHT

Woord vooraf

Inhoud

O
ndernemers zijn 

belangrijk voor de 

economie. On-

dernemers hebben het 

niet gemakkelijk. Wet- en 

regelgeving kunnen belem-

merend werken. Banken 

staan ook niet direct klaar 

om levensvatbare initia-

tieven van ondernemers 

te financieren. Het is een 

goede zaak maatregelen 

te nemen die het onderne-

mers makkelijker maakt zich 

te ontplooien. Dat kan een 

bijdrage leveren aan eco-

nomisch herstel. Nederland 

verkeert immers al enige 

jaren achtereen in een eco-

nomische crisis. 

Bezuinigingen en hervormin-

gen zijn nodig. Het is nog 

niet zo lang geleden dat er 

vrij algemeen werd gedacht 

dat er aan de economische 

groei geen einde zou ko-

men. Maar de welvaart blijft 

niet onophoudelijk groeien 

en kan ook niet steeds blij-

ven toenemen. Dat moet tot 

bezinning leiden. Worden we 

van een hoger inkomen, van 

meer bestedingen, van duur-

dere vakanties en steeds 

meer luxe wel gelukkiger? 

Leidt toenemende welvaart 

tot groeiend welzijn, tot 

meer tevredenheid en meer 

levensvreugde? 

We moeten nog dieper af-

steken. Vanuit de SGP dient 

onderstreept te worden dat 

het ware welzijn bestaat in 

het dienen van God. Dat zien 

we duidelijk in de gelijke-

nis van de rijke man en de 

arme Lazarus. De rijke man 

ging op in zijn geld en goed, 

maar hij diende God niet. Hij 

leefde niet tot eer van God. 

Hij keek niet om naar de 

arme Lazarus. De rijke man 

stierf. Hij sloeg zijn ogen op 

in de hel. Hij had egoïstisch 

genoten van zijn rijkdom, 

maar het echte welzijn van 

ziel en lichaam had hij niet 

gezocht. Hoe anders was 

het met de arme Lazarus. 

Hij kende geen welvaart 

en rijkdom in dit leven. 

Maar hij kende een geluk 

en welzijn die de rijke man 

totaal onbekend waren. Hij 

mocht de Heere dienen en 

vrezen. Voer ik een pleidooi 

om niets aan het economi-

sche herstel in Nederland te 

doen? Volstrekt niet. Maar 

bij alles wat gedaan moet 

worden, dient bovenal be-

dacht te worden dat we op 

doorreis zijn door dit leven. 

Er zijn hogere waarden dan 

economische groeicijfers. 

Ten diepste is één ding no-

dig: Vrees God en houd Zijn 

geboden. Het echte welzijn 

bestaat uit het dienen van 

de Heere. Dat kunnen wij 

niet tot stand brengen. Maar 

de Heere maakt naar Zijn 

welbehagen doden levend. 

Dat ontslaat de SGP niet van 

de plicht te getuigen. De 

Heere geve vrijmoedigheid, 

standvastigheid, bewogen-

heid, liefde en gebed om dit 

te mogen doen. ■

Ds. A. van Heteren, Urk

Welvaart en welzijn
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MEDITATIE

Petrus en Johannes zijn gevangengenomen alsof ze grote misdadigers zijn. Nadat een 

kreupele genezen was en Petrus predikte dat het geschied was in de Naam van Jezus 

Christus, ontbrandde de vijandschap bij het Sanhedrin. De volgende dag moesten Petrus 

en Johannes verschijnen voor de Raad. Ze staan er vrijmoedig, want ze zijn vervuld met de 

Heilige Geest. Waar de Geest is, is de vrijheid. Dan is er geen vreze, maar vrijmoedigheid. 

Petrus en Johannes leerden het 
volk dat de zaligheid in Jezus 
Christus is. Het is dan niet de 

wereld die tegen hen opstaat. Het is 
juist de godsdienstige mens die hen 
haat vanwege hun leer. Ze worden 
ondervraagd waardoor die kreupele 
genezen is. Petrus wijst dan op “de 
Steen, Die van u, de bouwlieden, 
veracht is, Welken tot een Hoofd des 
hoeks geworden is.” Vervolgens wijst 
hij erop dat “de zaligheid in geen 
Ander is; want er is ook onder den 
hemel geen andere Naam, Die onder 
de mensen gegeven is, door Welken 
wij moeten zalig worden.” Petrus 
en Johannes worden buitengezet en 
de Raad overlegt wat zij met hen 
zouden doen. 

Niet mogen spreken
De uitspraak van de Raad is, dat zij 
tegen niemand in de Naam van Jezus 
mogen spreken. De vijanden van 
Christus zijn ook de vijanden van Pe-
trus en Johannes. Het zijn werktuigen 
van de satan. De naam van Christus 
Jezus is de Jood een ergernis en de 
Griek een dwaasheid. 

Niet kunnen zwijgen
Petrus en Johannes antwoordden op 
deze uitspraak: “Oordeelt gij, of het 
recht is voor God.” Wat willen zij 
daarmee zeggen? Wat eiste God van 
hen en waartoe zijn zij geroepen en 
gezonden? Het zijn toch geroepen 
dienstknechten van de HEERE? Ze 
zijn toch geroepen om het Woord 
te prediken? Ze zijn getuigen van 
Christus Jezus en daarom kunnen ze 
niet zwijgen. Ze moeten God meer 
gehoorzaam zijn dan de Raad. Dat 
geldt ook voor u en mij. De duivel 
probeert altijd de mond van Gods 
knechten te sluiten. Hij wil zijn 
prooi behouden. Hij is bang dat hij 
onderdanen door middel van de 
prediking van Gods knechten ver-
liest. Wij weten dat de HEERE door 
Zijn Woord en Zijn Geest Zijn Kerk 
bouwt. Petrus en Johannes konden 
niet laten te spreken hetgeen zij 
gezien en gehoord hadden. Het Was 
hun onvoorwaardelijke keuze. 

Heilige oorlog
De HEERE en Zijn nabijheid moe-
ten missen, is de dood voor de Kerk. 

Liever een heilige oorlog, dan een 
valse vrede. De weg van verdrukking 
van de apostelen moest medewerken 
tot uitbreiding van Gods Konink-
rijk. Des te harder Gods knechten 
verdrukt worden, des te profijtelijker 
zijn ze in de dienst des Heeren. Om 
dan te mogen ervaren: “Zo God voor 
ons is, wie zal dan tegen ons zijn?” 

Ook onze gerechtigheid?
We moeten onszelf de vraag stellen; 
wie gehoorzamen wij nu? Mogen 
wij de stem van de HEERE kennen? 
Mogen wij bij die ware discipelen 
en discipelinnen behoren? Voor dat 
volk is Christus in gehoorzaamheid 
de weg van vernedering, lijden en 
sterven gegaan. Zijn volbrachte werk 
is de zaligheid voor verloren Adams-
kinderen. Is Hij voor óns al alles 
geworden? In ons is niets anders te 
vinden dan de dood, maar in Hem 
het leven; in ons alleen ongerechtig-
heid, maar Hij is: DE HEERE ONZE 
GERECHTIGHEID. 

Ds. J. Goudriaan, Ede

 "Maar Petrus en Johannes antwoordende, 

zeiden tot hen: Oordeelt gij of het recht is voor 

God, ulieden meer te horen dan God?”  

Handelingen 4:19

Getuigen van Christus zwijgen niet
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VOORZITTER

we elkaar als SGP’ers opscherpen 
blijvend een gedegen constructieve 
bestuurlijke bijdrage te leveren. 
Maar wel een bijdrage op basis van 
een doorwrochte Bijbelse analyse 
van ontwikkelingen in de samen-
leving en een profetisch getuigenis 
van de duurzame zegen die er voor 
alle burgers in ons land is gelegen 
in het leven in overeenstemming 
met Gods Woord en Zijn heilzame 
geboden! Zonder de gevolgen van 
het loslaten daarvan achterwege te 
laten! Laten we dat getrouw blijven 
doen in de overtuiging daartoe 
geroepen te zijn, maar ook in de 
wetenschap dat de toekomst van 
ons land en die van de gereformeer-
de gezindte gelukkig niet in onze 
hand ligt. “De Heere zal in eeuwig-
heid regeren.” (Ps. 146). ■

De berichten in de media over de seculiere opruimwoede van D66 

en GroenLinks en de steun daarvoor van andere partijen, zijn zeer 

verontrustend. De ruimte om onze levensverbanden in te richten naar 

Gods Woord neemt pijlsnel af. 

Een blijvende roeping

M.F. van Leeuwen

Verkilling
In de politiek en in brede delen van 
onze samenleving treedt een verkil-
ling op tegen Bijbelse opvattingen 
die lange tijd gemeengoed waren in 
onze samenleving. De korte gedoog-
periode onder Rutte I, is nu gevolgd 
door een strak geregisseerde antireli-
gieuze opruimagenda. De heersende 
seculiere cultuur geeft ogenschijnlijk 
iedereen de ruimte. Zodra echter een 
levensovertuiging zich buiten het 
privédomein manifesteert, gaan er 
alarmschellen rinkelen en komt de 
seculiere opruimploeg in actie. 

Mensenrechten
Prof. mr. Jurgens verwoordde de kern 
van het seculiere denken onlangs 
kernachtig in het RD. “De publieke 
moraal van de Europese samenleving 
is gebaseerd op mensenrechten… 
vastgelegd in de bindende Universele 
Conventie van de Rechten van de 
Mens. We kunnen daarom met recht 
de mensenrechten onze gezamenlijke 
publieke moraal noemen.” Niet de 
Bijbel is dus bepalend voor de pu-
blieke moraal, maar de rechten van 
de mens. Ontkerkelijking heeft dan 
direct gevolgen. Eerst een loslaten 
van Bijbelse normen en waarden, 
daarna een afnemend respect voor 

hen die blijvend daarnaar trachten te 
leven, gevolgd door een afnemende 
verdraagzaamheid en ten slotte een 
toenemende vijandige houding. 

Gedwongen vrijheid
Ons handelen dienen we af te 
stemmen op de opvattingen van de 
seculiere meerderheid. De initiatief-
voorstellen in de Tweede Kamer zijn 
daar de sprekende voorbeelden van. 
Hoe zei Rousseau, de vader van de 
Franse revolutie, het ook al weer? 
“Men moet ongehoorzame burgers 
dwingen om vrij te zijn.” Dit seculiere 
vrijheidsdenken heeft onder ons al 
vele pennen in beweging gebracht. 
Er worden bezinningsbijeenkom-
sten belegd rondom het thema: “De 
toekomst van de gereformeerde 
gezindte.”

Profetisch getuigenis
Ook binnen onze partij moet er een 
blijvende bezinning zijn. Het gevaar 
bestaat immers dat we antichriste-
lijke tendensen zonder bewogenheid 
met onze medemens afkeuren; dat 
we een martelaarshouding aannemen 
of dat we onze boodschap aanpas-
sen om bestuurlijk aanvaardbaar 
te blijven. Noch het een noch het 
ander is Bijbels verantwoord. Laten 

5



THEMA

6



De politiek heeft jarenlang de 
neiging gehad om ervan uit te 
gaan dat het met Nederland 

goed gaat als je voldoende investeert 
in onderwijs, zorg, politie en ambte-
narij. Nu ben ik niet van plan om dat 
te gaan ontkennen. Goed onderwijs 
is essentieel voor voldoende ken-
nis en innovatie. Een goede zorg zal 
niemand willen ontberen. Veiligheid 
is gebaat bij meer blauw op straat. 
En de ambtenarij moet goed op 
orde zijn. Maar uiteindelijk zijn dit 
wel allemaal dingen die geld kosten. 
Dat geld is hard nodig en kan goed 
besteed worden. Maar dan moet het 
wel eerst verdiend worden. En daar 
hebben we ondernemers hard voor 
nodig.

Ondernemers essentieel
Het besef dat ondernemers es-
sentieel zijn voor de economische 
toekomst van Nederland is teveel 
weggeëbd. Op werkbezoeken komen 
we regelmatig voorbeelden tegen. 
Probeer als ondernemer maar eens 
een bouwvergunning te krijgen. 
Zeker als er bijzondere omstandig-
heden zijn, zoals de aanwezigheid 
van een natuurgebied, duurt dat 
meestal erg lang. En hoe moet je als 
ondernemer een onzekere afzet in 
overeenstemming brengen met het 
aannemen van personeel. Terwijl 
aan de ene kant grote onzeker-
heid bestaat, leidt wetgeving aan 
de andere kant tot grote risico’s en 
kosten voor werkgevers. Vele ZZP’ers 
(zelfstandige zonder personeel) 
lopen daar tegenaan. Zij willen wel 
graag doorgroeien naar een bedrijf 

met werknemers, maar deinzen dan 
terug voor de premies en rechten die 
daaraan verbonden zijn. Je zult maar 
te maken krijgen met krimp van 
de markt, een tegenvallende omzet 
of ziekte van personeel. Probeer 
ook maar eens financiering van de 
bank te krijgen. Zeker voor MKB-
bedrijven (midden- en kleinbedrijf) 
zijn banken, door de financiële crisis 
en de eisen die de overheid stelt, zeer 
terughoudend met kredietverstrek-
king. Dan heb je mooie plannen, 
maar vallen ze alsnog in duigen. 
Zomaar een paar voorbeelden:

1. Meer ruimte bieden
Nu zijn regels er natuurlijk niet voor 
niets. Het is goed dat banken meer 
vermogen opbouwen om gewapend 
te zijn tegen nieuwe tegenslagen. In 
de huidige situatie vallen ze te snel 

THEMA

De overheid is te groot. Jarenlang is gedacht dat de economie zo hard zou groeien, dat er 

genoeg geld zou zijn om de uitdijende overheidstaak te financieren. Dit leidde niet alleen tot 

financiële problemen toen de crisis zich aandiende, maar ook tot een regeldruk die alle perken 

te buiten ging. Het wordt tijd dat de rol van de overheid afneemt. Bezuinigingen zijn nodig, maar 

ook hervormingen. Ondernemers moeten weer de ruimte krijgen om te groeien. Zij verdienen 

immers het geld dat Nederlanders hard nodig hebben. Dat besef biedt een goede grondslag 

voor noodzakelijke discussies over bezuinigingen en hervormingen.

Ondernemers gaan gebukt onder stijgende lasten en 
onder druk staande opbrengsten.

Zet ondernemers 
centraal

Door Elbert Dijkgraaf
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THEMA

remmen we de economische ontwik-
keling nog verder.

2. Veilig vast contract
Natuurlijk zal ook geen werknemer 
ervoor pleiten dat werkgevers zo 
maar tot ontslag over kunnen gaan. 
De SGP ook niet. Maar de huidige 
situatie leidt er wel toe dat werk-
gevers vaak en lang werken met 
tijdelijke contracten om de risico’s 
van een vast dienstverband te ont-
lopen. Daarmee is de werknemer 
noch de werkgever gediend. Want 

de werknemer wil graag een vast 
contract, zodat bijvoorbeeld het fi-
nancieren van een hypotheek lukt en 
meer zekerheid gegeven wordt. En 
de werkgever wil goede werknemers 
graag behouden. Dit kan als flexi-
bel minder flexibel wordt en vast 
minder vast. Uiteindelijk kan een 
werkgever niet gedwongen worden 
werknemers in dienst te houden als 
daarvoor het geld ontbreekt. Dan 
dwingen we de werkgever in een 
faillissement waar niemand iets 
mee opschiet. Het zoeken van een 
evenwicht tussen bescherming voor 
de werknemer en kansen voor de 
werkgever moet dan ook voorop 
staan. Vakbonden hebben jaren-
lang de positie van werknemers zo 
beschermd dat ondernemers een te 
hoge rekening betalen. Vergeten is 
dat dit niet in het belang is van de 
werknemers, want ook zij zijn gebaat 
met een ondernemer die het goed 
gaat. Dat biedt immers perspectief 
voor de toekomst.

om, waardoor ze met belastinggeld 
overeind gehouden moeten worden. 
Ze zullen moeten sparen om zich-
zelf te kunnen bedruipen. Maar de 
overheid moet wel slimmer plan-
nen. Het tempo waarmee banken nu 
gedwongen worden orde op zaken 
te stellen werkt contraproductief. De 
groeiende bedrijven worden hierdoor 
geremd, waardoor we juist langzamer 
uit de crisis komen. Meer ruimte 
bieden aan doordacht investerende 
bedrijven zou dan ook het uitgangs-
punt moeten zijn. Ook zien we in 
toenemende mate dat, vooral voor 
MKB-bedrijven, de geldkraan dicht-
gedraaid wordt. We moeten banken 
aanspreken op hun maatschappe-
lijke taak. Rendabele investeringen 
zullen gefinancierd moeten worden. 
Natuurlijk is er begrip dat banken 
goed kijken naar risico’s. Maar we 
komen nu teveel voorbeelden tegen 
van banken die investeringen die wel 
degelijk rendabel zijn, weigeren te fi-
nancieren. Als we daarmee doorgaan, 

“We moeten 

banken aanspreken 

op hun maatschap-

pelijke taak.”
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MVO en rentmeesterschap

W
e leven in een tijd waarin Maatschappelijk 

Verantwoord Ondernemen (MVO) en duur-

zaam ondernemen termen zijn waar we da-

gelijks mee om de oren worden gegooid. Bijna elke ver-

pakking of advertentie wordt wel getooid met een nog 

fraaier symbool van groen, schoon, Eco, milieuvriendelijk, 

recycle etc. etc. Prachtige symbolen, goede intenties, en 

hopelijk goed voor de business. Ondertussen dragen we kleding die door jonge 

meisjes in erbarmelijke omstandigheden in Bangladesh in elkaar gezet worden. 

Het ineenstorten van de fabriek met meer dan 1100 doden als gevolg, is maar 

één schrijnend voorbeeld.

Het lijkt wel een positieve ommekeer na de jaren ‘60, ‘70 en ‘80. Wie herinnert 

zich niet gifwijk Lekkerkerk, de Volgermeerpolder, het lozen van gifgroene goed-

jes in de Rijn, zure regen en het storten van kernafval in zee. Tegenwoordig bijna 

ondenkbaar geworden.

Dus MVO en duurzaamheid is van de laatste jaren? Nee, Lukas 16 spreekt al 

duidelijke taal over rentmeesterschap. Het is de plicht van een ondernemer om 

te werken in dat Bijbels perspectief. Een rentmeester is gesteld over het geld en 

de goederen van een eigenaar. Een rentmeester heeft een dubbele functie, naar 

boven en naar beneden toe. Hij heeft het land goed te beheren, arbeiders aan 

te sturen en de oogst binnen te halen. Tegelijkertijd is hij weer verantwoording 

schuldig aan zijn meester. We praten zo gemakkelijk over mijn bedrijf, mijn huis, 

mijn auto, alsof we daar ook allemaal recht op hebben, terwijl wij vanuit God 

gezien, er géén recht op hebben. In een tijd van grote economische onrust, krim-

pende marges en toenemende concurrentie kan het verleidelijk zijn om toe te 

geven aan de zakelijke voordelen op korte termijn. 

MVO vraagt van je om te kijken naar het gebruik van duurzame materialen, het 

gebruik en de verspilling van grondstoffen en om vervuiling van het milieu te 

voorkomen. Een ondernemer moet met de continuïteit en winstvorming van zijn 

ondernemersactiviteiten rekening houden met de medemens (Bijvoorbeeld: een 

kans op werk geven aan mensen met een beperking) en de schepping. 

De leidraad bij MVO moet de Tien geboden zijn; God liefhebben boven alles, en 

je naaste als je zelf. Het dwingt je om je telkens maar af te vragen: “Doe ik het 

goed, doe ik het verantwoord, kan het niet beter of anders?” ■

Bernhard C. Koster

  koster@kmkbv.nl

KANTTEKENING
In deze rubriek vindt u een reactie van iemand uit de praktijk, 
deze keer Bernhard C. Koster, voorzitter van Vereniging Reformatorisch getuigenis 
in het Commerciële Leven (VRCL).

goed, doe ik het verantwoord, kan het niet beter of anders?” ■

THEMA

3. Vertragende vergunningen
Ook eisen aan vergunningen zijn 
er niet zomaar. Bescherming van 
natuurgebieden, om maar wat te 
noemen, is een groot goed. Maar 
het gaat toch alle perken te buiten 
als er een duur en tijdrovend on-
derzoek moet plaatsvinden in het 
kader van de Flora- en faunawet, 
terwijl er alleen een inpandige 
verbouwing plaatsvindt? Het kan 
toch niet zo zijn dat na een lange 
periode van vergunningverlening 
de bouw stilgelegd wordt vanwege 
het aanbreken van het broedseizoen 
van een vogelpaar in de omgeving? 
De grote onzekerheid en de lange 
duur van vergunningstrajecten remt 
nieuwe investeringen teveel af. De 
SGP komt daarom met voorstellen 
om bouwprocedures te versnellen en 
onderzoekslasten te versoberen. 
Ondernemers benaderen ons 
vanwege stijgende lasten, terwijl 
de opbrengsten onder druk staan. 
Terwijl je, zeker in tijden van crisis, 
zou verwachten dat de rode loper 
uitgelegd wordt voor iedereen die 
met goede investeringsplannen 
komt, merken ondernemers daar 
soms helemaal niets van.

Stapeling stoppen
Het is juist de stapeling van boven-
genoemde zaken die ervoor zorgt 
dat ondernemers teveel belemmerd 
worden in wat ze goed kunnen: on-
dernemen. Die stapeling wil de SGP 
graag tegengaan. Van harte en uit 
overtuiging! ■

“Ondernemers wor-

den belemmerd in 

wat ze goed kunnen: 

ondernemen.”
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gratis
entree

VOORSTRAAT 30      ECHTELD      0344 641 440      WWW.DUIKENBURG.NL

DUIKENBURGSE DAGEN!

FAMILIEDAGEN & ZOMERMARKT
DV DINSDAG 23, WOENSDAG 24, DONDERDAG 25 JULI

Evenementen Partyrestaurant en zalencentrum

Bruiloftzaal             Geheel vernieuwd!

Dé Trouwlocatie in de Betuwe

Origineel, Onderscheidend en Onvergetelijk

HYPOTHEKEN OP MAAT,  VERANTWOORD ÉN VOORDELIG! 

FINANCIEEL ADVIESBUREAU

Anthonie Fokkerstraat 2 I 3772 MR  Barneveld
(0342) 42 16 53 I info@vanommeren-fa.nl I www.vanommeren-fa.nl

• Hypotheken • Financieringen  • Pensioenen • Sparen

We geven het toe: het is als starter op de huizenmarkt in deze 

tijd niet gemakkelijk om een hypotheek te krijgen. Maar wie zegt 

dat dat voor jou geldt? Laten we je situatie eens bekijken. In een 

persoonlijk overleg bieden wij je graag een verantwoorde en 

voordelige oplossing. Bel ons over de laagste rentetarieven, fi scaal 

aantrekkelijk afl ossen of fi nancieren zonder verzekering.

r moet je Als starter
n goedetoch van
omen?huize k
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I
k zou die koers zelf willen typeren 
met de woorden: vasthoudend 
en opbouwend. Wrange wets-

voorstellen buitelen in deze tijd over 
elkaar heen: meer koopzondagen, 
geen ruimte voor gewetensbezwaar-
de trouwambtenaren, godslastering 
niet strafbaar. Tegen zulke wetsvoor-
stellen keren wij ons vasthoudend 
met stevige inhoudelijke oppositie. 
Ook al staat de SGP vaak verder dan 
vroeger af van de grote hoofdstroom 
- het blijft de opdracht om tegen de 
stroom in, het appel te laten klinken 
om terug te keren tot de goede we-
gen die God in Zijn Woord wijst.

Bijzonder is tegelijkertijd, dat in de 
huidige politieke context de steun 
van de SGP soms meer dan vroeger 
ertoe doet. Om uit de financieel-
economische crisis te komen, zijn 
pijnlijke bezuinigingen nodig. Dat 
lukt niet zonder breed politiek 
draagvlak. Zo worden we tegelijker-
tijd naar de marge gedrukt, als naar 
het centrum gezogen. Dat levert 
enige gezonde spanning op. Daarom 
is het goed, vasthoudend een eigen 
koers te volgen.

Grijs gebied
Kenmerkend voor de SGP is dat 
wij kabinetsvoorstellen opbouwend 
tegemoet treden, fair op de inhoud 
beoordelen. Geen goedkope opposi-
tie dus. Wat zwart is blijven we zwart 
noemen en wat wit is wit. Maar er 
is natuurlijk ook een grijs gebied. 
Als bezuinigingsplannen anders zijn 
dan ons eigen financieel plaatje, kun 
je met goed recht ‘nee’ verkopen. Je 
kunt ook je best doen om met wat 
‘mitsen en maren’ toch ‘ja’ te zeggen. 
Daar zit politieke ruimte. Maar het is 
terecht het breder te trekken. Als ie-
mand zijn buren overdag vraagt om 
hem te helpen met schoonmaken, 

maar diezelfde man 's avonds voor 
gigantische geluidsoverlast zorgt, zal 
dat de hulpvaardigheid van de buren 
geen goed doen…

Daarom is het ook goed om van tijd 
tot tijd een signaal af te geven dat, 
wanneer de coalitiepartijen oproe-
pen om er samen uit te komen, zij er 
goed aan doen om op immaterieel 
gebied niet voor een ramkoers te 
kiezen. 

Opgewekt
Zo stellen wij ons op tegenover 
het kabinet: vasthoudend en op-
bouwend. En als het even kan, ook 
-zoals de zojuist geciteerde staats-
rechtgeleerde Van den Berg het 
aanduidde- opgewekt. Opgewekt, 
vanuit de overtuiging dat het onze 
taak is om met passie de mogelijk-
heden te benutten voor beteugeling 
van wat kwaad is en het beschermen 
van wat kwetsbaar is. Opgewekt, 
vanuit de overtuiging dat er talloze 
redenen zijn om een klaaglied aan te 
heffen, maar steeds ook reden is om 
een loflied op te heffen, tot Hem Die 
opgestaan is uit de dood, en leeft en 
regeert in eeuwigheid. ■

"De SGP houdt onschokbaar en tegelijk opgewekt aan haar eigen lijn vast.” Dat schreef 

staatsrechtgeleerde J.Th.J. Van den Berg onlangs in een column over de houding van verschillende 

partijen tegenover het kabinet. 

BINNENHOF

Vasthoudend en opbouwend

Door Kees van der Staaij
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Twee primeurs bij de SGP in de afgelopen maand. Senator en nestor Holdijk diende in de Eerste 

Kamer zijn eerste motie in, die nog werd aangenomen ook! ‘Jongeling’ Bisschop stelde in de 

Tweede Kamer z’n allereerste mondelinge vragen. Waar ging het de SGP’ers om?

Beroepsverbod

TERUGBLIK

numenten en de aanleg van wegen. 
Boodschap van Bisschop aan Blok: 
doe er iets aan en zet de zaak weer 
in beweging. Toegegeven, z’n naam 
heeft de minister op dit punt niet 
mee, maar waar een wil is, is een weg 
en een wet.

Trouwambtenaar
Het ingrijpendste debat dat de Ka-
mer de voorbije weken voerde was 
het debat over de trouwambtenaren 
die gewetensbezwaren hebben met 
het ‘homohuwelijk’. In een indrin-
gend betoog bracht ‘onze Bisschop’ 
de principiële en praktische bezwa-
ren nog eens voor het voetlicht bij de 
D66-indieners van de wet die deze 
ambtenaren een beroepsverbod op-
leggen. Drammers66 zou een betere 
naam zijn…

Rustdag
Allereerst de Eerste Kamer. Die nam 
op 28 mei een initiatiefwet van D66 
en GroenLinks aan waarmee ge-
meenten ruim baan kunnen maken 
voor koopzondagen en andere 
commerciële activiteiten. Daarmee 
komt de toch al onder druk staande 
zondagsrust nóg meer onder druk 
te staan, inclusief de vrijheid van 
winkeliers om op zondag de deuren 
gewoon gesloten te houden. 

Klein lichtpuntje is dat een motie van 
SGP’er Holdijk is aangenomen om de 
(contractuele) positie te verbeteren 
van winkeliers die wél kiezen voor 
de broodnodige rust. Die SGP-motie 
kreeg de steun van SP, VVD, OSF, 
50PLUS, CDA, PVV en Christen-
Unie. Achtergrond daarbij is dat 
winkeliers die in een winkelcentrum 
zitten steeds vaker onder dreiging 
van boetes geprest worden om 
tegen hun wil hun zaak te openen. 
Met deze motie wordt hun positie 
versterkt. 

Bouw
Een bericht van de NOS dat 1 mil-
jard euro die beschikbaar is om de 
bouw op gang te brengen gewoon 
‘op de plank’ blijft liggen, bracht 
Kamerlid Bisschop in de benen. 
Hij riep minister Blok van onder 
andere Wonen op het matje. Het 
is toch te gek dat geld bedoeld om 
de bouw weer op gang te brengen, 
door stroperigheid en bureaucratie 
niet wordt uitgegeven. Het gaat om 
euro’s bestemd voor onder meer het 
opknappen van scholen, kerken, mo-

Hierbij het slot van de SGP-bijdrage 
aan het debat. Bisschop: “Dit wets-
voorstel geeft een relatief beperkte 
groep mensen de garantie dat zij 
niet gehuwd zullen gaan worden 
door een zogenaamde ‘weigerambte-
naar’ – in verband met het ‘recht om 
gehuwd te worden door iemand met 
dezelfde opvatting over het huwelijk. 
Dit gaat ten koste van de veel grotere 
groep mensen die het recht ontno-
men wordt om zich te laten huwen 
door een ambtenaar die dezelfde 
opvatting heeft over het huwelijk als 
die zij hebben.

De SGP kan daarom tot geen ander 
oordeel komen dan dat dit wets-
voorstel een politiek statement is 
dat intolerant is, mensen discrimi-
neert vanwege hun opvattingen, hen 
categorisch uitsluit van een ambt, 
een inbreuk is op de gemeentelijke 
autonomie en in strijd met de fun-
damentele regels en uitgangspunten 
van onze rechtsstaat.

De SGP doet hier niet aan mee.” ■

“Drammers66 zou 
een betere naam 

zijn… ”
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VAN EEN ANDER

overheerst, is kritiek met een hoge 
zuurgraad, ook als effectief tegemoet 
wordt gekomen aan een aloude 
waarde van de christendemocratie: 
beleidsvorming in goed overleg met 
maatschappelijke partijen…
Zeker, bij het aantreden van de ‘paar-
se coalitie’ in 1994 wilde het CDA niet 
opgaan in een afwijzingsfront. Jaren 
lang leek juist dat weinig vruchtbaar 
te zijn, ook omdat ‘paars’ het nogal 
met zichzelf getroffen had. Nu de 
verhoudingen veranderd zijn en ook 
een kleine christelijke partij onevenre-
dige invloed kan uitoefenen, kiest het 
CDA, maar ietwat behoedzamer ook 
de CU, te vaak voor dwarsliggen en 
naar vermogen afbreken. De leiding 
van beide partijen gedraagt zich als 
de generaals van de vorige oorlog. 
De enige partij die onschokbaar en 
tegelijk opgewekt aan haar eigen lijn 
vasthoudt, is de SGP.

Het dieptepunt van dit afwijzings-
front vormde onlangs de beschul-
diging van Sybrand van Haersma 
Buma aan het adres van Kamer-
voorzitter Van Miltenburg als zou zij 
zich partijdig gedragen. De nieuwe, 
onervaren Kamervoorzitter heeft 
duidelijk moeite met haar taak, 
niet het minst omdat een chaotische 
Kamer het haar soms buitengewoon 
lastig maakt. Maar, haar beschuldi-
gen van partijdigheid zegt meer over 
de toestand bij het CDA en de CU: 
veel ‘christelijk chagrijn’. Hopelijk 
handhaaft zich dit slechte humeur 
minder lang dan dat van de liberalen 
tussen 1879 en 1888.” ■

gehouden met regionale belangen, 
hoewel de betrokken minister, J.P.R. 
Tak van Poortvliet was gewaar-
schuwd. (…) Het leidde allemaal tot 
zwaar verlies bij de volgende ver-
kiezingen en een diepe breuk in de 
liberale gelederen.

Wat vervolgens intrad was een peri-
ode van ‘liberaal chagrijn’: behalve 
door onderling gekrakeel werd het 
parlementaire optreden van de libe-
ralen gekenmerkt door zure oppositie 
en de neiging kabinetsvoorstellen met 
een bijna destructieve instelling te 
benaderen. Het is aan de nuchterheid 
en flexibiliteit van een aantal minis-
ters, premier Jan Heemskerk voorop, 
te danken geweest, dat er in de jaren 
tachtig nog enigszins naar behoren 
kon worden geregeerd. In deze peri-
ode van chagrijn zagen liberalen hun 
dominantie weliswaar wegkwijnen, 
maar wisten zij weinig beter te doen 
dan nukkig dwarsliggen en zeuren. 

Dominante stroming
Het liberalisme is in de Nederlandse 
politiek intussen weer de dominante 
stroming geworden, al gaat het met 
vallen en opstaan. De langdurige 
overheersing door de christelijke par-
tijen (…) zakt steeds verder weg. De 
leiders ervan hebben grote moeite met 
hun rol in de oppositie. De neiging is 
er om te kiezen voor systematische 
afwijzing, hoewel de parlementaire 
verhoudingen juist allerlei kansen 
bieden voor constructieve invloed. 
De coalitie heeft immers alleen in de 
Tweede Kamer een meerderheid. Wat 

M
et deze afkraakoppositie 
à la PVV maakt het CDA 
zich ongeloofwaardig. 

Zure oppositie
Op de voor politiek geïnteresseerden 
onmisbare site www.parlement.com 
schrijft oud-hoogleraar parlementai-
re geschiedenis J.Th.J. van den Berg 
eens per veertien dagen een column. 
Vanuit zijn vakkennis maakte hij, 
onder het kopje ‘christelijk chagrijn’, 
een vergelijking tussen de zure 
oppositie van het CDA nu en de sik-
keneurige houding van de liberalen 
toen zíj in de 19e eeuw in de opposi-
tie belandden. 

“De liberalen in Nederland leken het 
in de jaren zeventig van de negen-
tiende eeuw zo goed voor elkaar 
te hebben. (…) Er was een nieuwe 
‘leader’, zoals hij werd genoemd: 
de getalenteerde advocaat Jan Kap-
peyne van de Coppello. Hij had in de 
Tweede Kamer duidelijk nieuwe ac-
centen gelegd, door zijn streven naar 
vernieuwing van het onderwijs. Zijn 
ideeën had hij in de Kamer in 1874 
uiteengezet.

Twee jaar later kreeg hij zijn kans bij 
de Kamerverkiezingen: hij verwierf 
een duidelijke meerderheid en er 
kwam dus een zuiver liberaal kabinet 
onder Kappeynes leiding. (…) Waar 
het kabinet al te snel over struikelde 
was een wet op de kanalenaanleg 
(…), waarbij te weinig rekening was 

Het begint inderdaad op te vallen, de zure en negatieve 

manier waarop het CDA oppositie bedrijft. Niets van wat 

het kabinet doet deugt, en als de regering om steun en 

goed overleg vraagt in moeilijke tijden, zegt het CDA: zoek 

het maar uit. 

Christelijk chagrijn
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Kokosstraat 18 
8281 JC Genemuiden 

 
Tel. (038) 385 54 66 
Fax (038) 385 64 03 
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Zonder Psalmen en 
formulieren
KTB30 zwart kunstleer, kleursnee  m 45,- 45,-
KTB31 zwart bonded leather 
 (leren toplaag), goudsnee  m 50,-
KTB33 idem, met rits   m 70,-
KTB35 leer, goudsnee  m 75,-

Met Psalmen en formulieren
KTB40 zwart kunstleer, kleursnee  m 60,-
KTB41 zwart bonded leather 
 (leren toplaag), goudsnee  m 95,-
KTB45 leer, goudsnee  m 145,-
KTB47 leer, goudsnee, rits  m 175,-
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8.30 tot 16.30 uur.

Betrokken en 
  verantwoordelijk

www.jdb-advocaten.nl  |  Telefoon: (030) 760 10 00
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Wie erkent dat hij improductieve 
mechanismen hanteert om stress 
te lijf te gaan (drank, sex, gokken)? 
En trouwens, maken we als gewoon 
volk ondernemers niet te belangrijk? 
Ik las pas het boekje ‘Preken voor 
Paarden’. Alsof ondernemers geen 
schapen van de kudde zijn! Nee, 
onze bewondering voor onderne-
mers veroorzaakt mede dat ze hun 
imago verwarren met hun identiteit: 
‘Ik ben wat anderen van mij denken!’ 
Ik pleit voor open luiken; kwetsbare 
ondernemers; laten zien dat je mens 
bent onder de mensen; een schaap, 
soms dwaalziek; altijd een voorbeeld, 
maar slechts zelden voorbeeldig. 
Hoe? Ondernemerschap vanuit de 
zondag, voor de rest van de week. ■

En dan komt ‘meneer de adviseur’ 
met zijn vragenlijstje. Gebaseerd op 
o-zo rechtzinnige principes. Bijbels 
gefundeerd natuurlijk: vergevings-
gezindheid, rechtvaardigheid en 
behulpzaamheid, en iets minder 
bekende principes als: oog voor de 
mens achter zijn gedrag, wat je oogst 
zal je zaaien, waar je schat is zal… 
et cetera. Bekende kost, toch? Ook 
voor ondernemers. Nee, aan know-
how geen gebrek. Maar hoe zit het 
met show-how? Wat laten we zien 
aan de buitenwereld? Niet op zon-
dag, maar van maandag tot vrijdag, 
in ons doordeweekse pak?

Ik vroeg een andere succes-onder-
nemer met welke Bijbelse leider hij 
zich identificeerde. Fout. De luiken 
gingen dicht. Geen inkijkje in de 
kloof tussen know-how en show 
-how. Vreemd? Ach, wie durft wèl 
antwoord te geven? Wie bekent 
dat hij soms kickt op zijn auto, zijn 
bedrijfspand of zijn mooie pak? 

A
“Ja maar, hoe verenig je dit 
met…?” Hij weer: “Peter, 
ik zal het je nog duidelijker 

maken. Mijn mensen hè, die heb-
ben behoefte aan duidelijkheid. Dus 
ik vraag ze één keer hoe ze er zelf 
over denken. En als hun aanpak 
niet werkt, dan doen we het op mijn 
manier, klaar!” “Is het denkbaar dat 
er een andere generatie onderne-
mers opgroeit?” herpakte ik mezelf. 
Reactie: “Nee!” Ik brabbelde nog wat 
over een generatie ondernemers die 
opereert vanuit visie en waarden, 
medewerkers vertrouwen schenkt 
en controleert om te complimen-
teren. Maar de woorden stokten en 
bereikten de oren van mijn gespreks-
partner niet. 

Tja, ‘selfmade ondernemers’, ei-
genaardig volk, die laten zich niet 
zomaar de les lezen. Dulden ze wel 
tegenspraak? Of, laat ik het bij mezelf 
houden, had ik niet de verkeerde 
snaar te pakken? Was ik stiekem met 
een meetlat gekomen in plaats van 
met een open vizier? Deze onder-
nemer had in zijn leven honderden 
gezinnen in het levensonderhoud 
voorzien en honderdduizenden 
(consumenten-)monden gevoed. 

“Wat betekent voor jou zeventig maal zevenmaal vergeven?”, vroeg ik een ondernemer. Antwoord: 

“Als ze me meer dan één keer pakken, dan sla ik keihard terug.” Zo, daar zat ik met mijn goede 

bedoelingen. 

Ondernemerschap vanuit de zondag

VERDIEPING

Door Peter van Eeuwijk

“Alsof ondernemers 

geen schapen van de 

kudde zijn!”

Jtro, steen in de vijver van leiders
I.   www.jtro.nl
E.  peter@jtro.nl 
T.  06 - 2061553
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Op vrijdag 26 april is de heer E. Muis uit Putten 
benoemd tot Lid in de Orde van Oranje-Nassau. 
Vanaf 1990-2012 heeft hij zitting gehad 
in het Provinciaal bestuur van Gelderland, 
eerst als 2e voorzitter en later als voorzitter. 
Plaatselijk heeft hij tientallen jaren de 
vergaderingen geleid. Hij is erevoorzitter van 
de kiesvereniging. Verder is hij nog actief 
binnen de SGP als lid van de Raad van Advies. 
Daarnaast vervult hij nog verschillende taken 
op andere terreinen. Getrouw, principieel en 
samenbindend mocht en mag hij zijn taken 
uitvoeren, in afhankelijkheid van de Heere, 
die hem daartoe de krachten gaf.

We willen hem dan ook van harte feliciteren met deze bijzondere onderscheiding 
en wensen hem Gods zegen toe voor de toekomst.

NIEUW: aspirant-raads-
ledenprogramma
Wordt u volgend jaar SGP-raadslid? Kijk dan 

snel op pagina 25.

Open dag 
nieuwbouw SGP-bureau
Op zaterdag 7 september 2013 (D.V.) bent u van harte welkom om het nieuwe 

SGP-bureau in Rotterdam te bezichtigen. Om inzicht te krijgen in het aantal 

mensen dat we deze dag kunnen verwachten, is aanmelden verplicht. Dit kunt 

u doen tot uiterlijk zaterdag 24 augustus 2013 via www.sgp.nl/opendag. 

Meld u snel aan. We kunnen deze dag een maximum aantal bezoekers (300) 

verwelkomen.

Voor vragen kunt u contact opnemen met Willem Goudriaan 

(010 – 720 07 77 of wgoudriaan@sgp.nl).

VARIA

Woensdag 26 juni 2013, 19.30 uur

Tijdrede

Ds. B. Reinders

Beekbergen, Ruitersmolenweg 29, 

kerkgebouw GG

Woensdag 24 juli 2013, 19.30 uur

Tijdrede

Ds. G.M. de Leeuw uit Opheusden

Elspeet, Nachtegaalweg 11, kerkgebouw GG 

Woensdag 31 juli 2013, 19.30 uur

Tijdrede

Ds. W. Roos uit Doornspijk

Harskamp, Harderwijkerweg 11, 

kerkgebouw HHG

Donderdag 12 september, 19.30 uur

Tijdrede

Ds. G.M. de Leeuw uit Opheusden

Lunteren, Schaepmanstraat 2, Bethelkerk

NB: Voor alle genoemde data geldt ‘Deo 

volente’.

Agendapunten voor de volgende Banier 

(19 september) kunnen via debanier@debanier@

sgp.nlsgp.nl bij het partijbureau (J.S. (Sjon) van 

der Ree Doolaard) worden ingeleverd. 

De inleverdatum is uiterlijk maandag 2 

september! De daaropvolgende Banier zal Banier zal Banier

donderdag 17 oktober verschijnen. 

Let op! Door de zomervakantie zit er meer 

tijd tussen dan gebruikelijk is. 

Agenda

Meer informatie: T. 010 - 72 00 775
www.sgp.nl/agenda

Koninklijke onderscheiding
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Bijlage bij 
De Banier 
Bij dit ledenmagazine treft u een bijlage 

aan van de Guido de Brès-Stichting. Deze 

‘denktank voor de SGP’ doet onderzoek 

naar actuele vraagstukken. De vertegen-

woordigers van de SGP in uw gemeente, 

provincie of waterschap en natuurlijk ook 

de SGP’ers in Den Haag en Brussel kunnen daar hun winst mee 

doen! Want goede Bijbelse uitgangspunten en krachtige argumen-

ten zijn van nodig om anderen tot nadenken te stemmen. En als 

het kan te overtuigen. Dat is in deze tijd belangrijker dan ooit.

Sluit u daarom aan bij de Guido de Brès-Stichting door vriend of 

donateur te worden. Dat kan al vanaf € 13,50 per jaar. U kunt 

ook een abonnement nemen op het tijdschrift Zicht (verschijnt 4 

keer per jaar). Iedere aanmelding wordt beloond met een fraai en 

duurzaam LED-zaklampje.

Het aantal leden van SGP Bunschoten groeit als kool. Dinsdag 4 juni 

kon secretaris Henk Heeringa het 100elid in het zonnetje zetten. En 

dan te bedenken dat de plaatselijke kiesvereniging aan het begin 

van dit jaar nog maar 15 leden telde. 

Het 100e lid is  agrariër Theo Schaap. Hij ontving van de secretaris een 

waardebon; voor zijn echtgenote Petra waren er bloemen. “Boer-

vriendelijk,  principieel en betrouwbaar”, verantwoordde Schaap zijn 

keuze voor de SGP.

“De groei overtreft de verwachting”, aldus Heeringa. 

BUNSCHOTEN 100 LEDEN

Op vrijdag 26 april is Evert van ’t Foort uit Barneveld 

benoemd tot Lid in de Orde van Oranje-Nassau. Dit vanwege 

zijn jarenlange inzet als vrijwilliger voor diverse instanties 

en verenigingen. Ook voor de Barneveldse SGP heeft Van ’t 

Foort zich ingespannen. Sinds 1976 verrichtte hij werk voor 

het plaatselijke SGP-blad Tussentijds. Daarnaast heeft Van 

’t Foort ook jarenlang meegeholpen met het ledenwerven 

voor de kiesvereniging.

Deze koninklijke onderscheiding is Van ’t Foort dan ook van 

harte gegund. 

Koninklijke 
onderscheiding

 Fotoverantwoording: 
Pagina 1: Ondernemer Jan Duifhuizen (zie pagina 21)

Pagina 11 en 31: Cees van der Wal

Pagina 12: Norbert-Jan van Huizen, NVH-fotografi e

Pagina 17: Koninklijke onderscheiding: Dianne van Beek

Pagina 24: hoofdfoto: Johan van Buuren.

VARIA

Recti� catie:
Als onderschrift bij de foto op pagina 19 van het meinummer 

van De Banier staat “Pagina 18, 1e persoon links: Mark Brou-

wer en pagina 19: Marcel Duvekot” Dit moet zijn: “Pagina 18, 

1e persoon links en pagina 19: Marcel Duvekot”
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INTERVIEW

Wat zijn grote risico's?
“Stagnatie in de productie en het 
prijsniveau. In dagelijkse gang van 
zaken is het nodig om voldoende 
productie te maken, zodat me-
dewerkers efficiënt ingezet zijn. 
Op strategisch niveau grijpen we 
de crisis aan om onze werkwijze 
toekomstbestendig te maken. Wij 
zijn momenteel bezig met de in-
troductie van nieuwe vormen van 
samenwerken op basis van vertrou-
wen (‘Lean’). Ook gebruiken van 
driedimensionale tekeningen (‘BIM’) 

mensen moet blijken dat je christen 
bent. In welvarende tijden heb je je 
medewerkers nodig, maar in een 
mindere tijd moet je ook om je men-
sen en hun gezinnen denken.”

Hoe risicovol is ondernemen nu?
“Ondernemen brengt altijd risico 
met zich mee. Maar in de jaren van 
voorspoed waren we ze bijna verge-
ten. Het is belangrijk om voor ieder 
project een risicoanalyse te maken 
en deze in je afwegingen mee te 
nemen.”

Slingerland Bouw
“Uw bouw, onze zorg!”

Hoe kan een werknemer merken 
dat u een christelijke werkgever 
bent?
Arie Slingerland: “Normen en waar-
den proberen we hoog in het vaandel 
te houden. Werknemers mogen iets 
van je verwachten. Ik vind dat uit 
je doen en laten en je omgang met 

Door Sjon van der Ree Doolaard

Vooral de bouw heeft het zwaar te verduren in deze crisis. Arie Slingerland, directeur van 

Slingerland Bouw uit Nijkerk, probeert zijn bedrijf hierdoorheen te loodsen door in te zetten op 

nieuwe markten en slimme werkwijzen. Jan Duifhuizen, directeur van detailhandel Duifhuizen 

Lederwaren B.V. uit Oud-Beijerland, heeft een bedrijf dat al 60 jaar bestaat, maar hij heeft wel 

moeite met de lastige regelgeving. De SGP wil graag leren van ondernemers en luisteren naar wat 

zij te vertellen hebben. In dit interview krijgen we de kans om de beide ondernemers te bevragen 

op hun ervaringen.

Ondernemer zijn in 2013: 
een hele onderneming! 
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Ondernemer zijn in 2013: 
een hele onderneming! 

INTERVIEW

Als sector moeten we vernieuwen 
om faalkosten (kosten door voor-
bereidingsfouten) te verminderen. 
Banken zullen goede projecten weer 
moeten gaan financieren en over-
heden moeten de mogelijkheden 
om vergunningen af te geven op een 
klantgerichte wijze gaan benutten.”

Waarom gaat het zo slecht in de 
bouw?
“Behalve dus die overcapaciteit voor 
de weinige projecten die er nu zijn, 
zijn de banken ook heel erg kri-
tisch. Zij willen niet snel met je in 
zee. Als derde punt kun je ook het 
lage vertrouwen van de consument 
noemen. De consument wil nu niet 
laten bouwen en wacht tot het weer 
beter gaat, maar eigenlijk moet er 
nu wel gebouwd worden om het 
weer beter te laten worden!” 

capaciteit van de sector. Daardoor 
ontstaat een enorme uitstroom 
van ervaren krachten. Daarnaast is 
er maar weinig vers bloed, weinig 

schoolverlaters gaan de bouw in. Dit 
terwijl de bouwsector een van de 
grootste sectoren van onze economie 
is.”

Hoe moet het in de toekomst?
“Er zal een nieuw evenwicht moeten 
ontstaan tussen vraag en aanbod. 

voor een beter inzicht in het bouw-
werk. Daarnaast proberen we diverse 
duurzaamheidscertificaten te beha-
len en te bezinnen op verdergaande 
automatisering.”

Hoe gaat u die te lijf?
“In lastige tijden is het belangrijk om 
creatief te zijn. We moeten beseffen 
dat de wereld anders is dan enkele 
jaren geleden. Voor mij betekent dat 
actief investeren in acquisitie (wer-
ven, SRD), samen met potentiele 
opdrachtgevers de problemen die 
een bouwwerk in de weg staan actief 
aan pakken, nieuwe producten op 
de markt brengen en nieuwe geogra-
fische werkgebieden intrekken.”

Hoe gaat het met de bouwsector?
“Het is momenteel best zorgelijk. Er 
heerst onzekerheid in de markt. Het 
aantal te vergeven opdrachten staat 
niet in verhouding tot de productie-

“In de jaren van 

voorspoed waren 

we de risico’s bijna 

vergeten.”
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ADVERTENTIES

Meer weten of aanmelden?
T: 088-892 08 92
www.eleosdichtbij.nl

Wij helpen je verder
Eleos Dichtbij verleent profesEleos Dichtbij verleent profes-
sionele hulpverlening vanuit sionele hulpverlening vanuit 
een christelijk perspectief.  een christelijk perspectief.  
Onze hulp is er voor kindeOnze hulp is er voor kinde-
ren, jongeren en volwassenen. ren, jongeren en volwassenen. 
We werken met kleinschalige, We werken met kleinschalige, 
betrokken teams. Zo is onze 
zorg altijd dichtbij.

Hoe kunnen we je helpen?
•	 Preventieve cursussen
•	 Opvoed- en gezinshulp
•	 Psychologische hulp
•	 Woonbegeleiding 
•	 Arbeidstraining 
•	 Dagbesteding
•	 Workshops en advies

Professionele  
hulp binnen 
handbereik

Eleos Dichtbij is een onderdeel 
van Eleos.

Quickly Best-sellers b.v. 
potato processing
Akkerseweg 13b 5321 HG Hedel
Tel. +31 (0)73 599 91 08
www.quicklybestsellers.nl

H. Quik & Zonen b.v. 
aardappelgroothandel

Akkerseweg 13b 5321 HG Hedel
Tel. +31 (0)73 599 20 93

www.hquik.nl

NATUURLIJK
VERS EN   
SMAKELIJK

Landjuweel 12, 3905 PG Veenendaal  .  Tinstraat 6A, 2984 AN Ridderkerk

www.vanharberden.nl

  ‘De echte risico’s  
       in kaart krijgen’ 

GOED BEZIG.

verwacht u duidelijkheid en perspectief 
van uw accountant? een advies dat direct 
toepasbaar is voor de keuzes van morgen? 
bel ons dan op 0318 55 95 00.

Rabo 16 10 04 555  komoverenhelp.nl/zomerkampen

Veel gehandicapte kinderen in Oost-Europa snakken 
naar het jaarlijkse evangelisatiekamp. Voor € 45,- 

geeft u één kind een onvergetelijke week! 

Geef Victor de week 
van z’n leven

(en z’n moeder een weekje rust)
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afdelingen Ruimtelijke ordening 
klantgericht werken. Soms ontstaat 
het idee dat nieuwe plannen als een 
bedreiging gezien worden en dat er 
weinig besef is van de crisis. Treedt 
elkaar met open vizier tegemoet. 
Laat haalbare plannen in een vlot 
tempo op een gedegen wijze beoor-
delen en zorg dat deze plannen wel 
tot realisatie komen. Kortom: Laten 
we met elkaar van ‘bedreigingen’ 
weer ‘kansen’ maken.” ■

voor bedrijven, onderwijs, zorg en 
de agrarische sector. Onze bedrijfs-
cultuur maakt ons samen sterk en 
het initiatief wat we nemen, wordt 
beloond.”

Wat zou u aan de politiek willen 
meegeven?
“Aan de landelijke politiek: Er is 
haast geen financiering voor onroe-
rend goed meer te krijgen. Veelal 
komt dit door regelgeving, zoals 
strenge eisen aan balansen van ban-
ken. Laat de landelijke politiek zich 
inzetten hierin ruimte te creëren.
Aan de provinciale politiek: Wees 
kritisch bij het beoordelen van een 
bestemmingsplanwijzigingen en 
benut de mogelijkheden die er zijn 
om bedrijven te faciliteren.
Aan de plaatselijke politiek: Laat 

Wat moet een ondernemer vooral 
doen of juist laten?
“Een ondernemer mag niet stilzit-
ten. Hij moet vooruitkijken, zich 
onderscheiden en doorgaan waar een 
ander zou stoppen.”

Waarin onderscheidt Slingerland 
Bouw zich dan?
“Wij weten ons positief te onder-
scheiden in onze klantbenadering. 
Wij voorzien een klant niet alleen 
van een nieuw gebouw, maar wij 
willen graag de huisvestingsvraag-
stukken van de klant oplossen. 
Transparantie, flexibiliteit, cre-
ativiteit en planning zijn hierin 
kernwoorden voor ons. Daarnaast 
zijn wij een breed georiënteerd 
bedrijf. Concreet: we bouwen niet 
alleen woningen, maar juist ook 

INTERVIEW

De Duifhuizen Groep is een 

familiebedrijf. Ze verkopen door 

heel Europa een breed scala aan 

tassen, portemonnees en koffers 

via de website en hun 28 winkels. 

Volgens Jan Duifhuizen richten ze 

zich nadrukkelijk op service en 

kwaliteit.

Identiteit
Medewerkers en zakenrelaties 

weten van de reformatorische 

achtergrond van de eigenaren. 

Op zondag zijn ze gesloten en bij 

het eten is er een moment stilte. 

Duifhuizen merkt wel dat de 

druk op het op zondag open zijn 

toeneemt. Er zijn verschillende 

internationale beurzen waarop ze 

niet terecht kunnen omdat ze er 

dan ook op zondag moeten staan. 

Op de vraag hoe een organisatie 

gezond blijft, zegt Duifhuizen dat 

het belangrijk is om in goede 

tijden niet te gek te doen en in 

moeilijke tijden te blijven investe-

ren en vernieuwen. Het is nu wel 

lastiger om te ondernemen. De 

ontwikkelen gaan snel en verko-

pen staan onder druk. Toch blijft 

Duifhuizen optimistisch. “Je moet 

snel meebewegen, kansen blijven 

zoeken en vooral ook doen waar 

je goed in bent.” Hoe ze dat al die 

jaren hebben volgehouden? “Onze 

kracht is alle jaren onze kennis 

van de producten en de grote 

service geweest. Dat heeft ons 

bedrijf laten groeien. Een nieuwe 

ontwikkeling als internet kan hier 

een goede rol in spelen.” 

Ondernemersklimaat
Vanuit de SGP zijn we benieuwd 

wat wij voor ondernemers kunnen 

betekenen. Duifhuizen wijst erop 

dat de SGP zich hard zou kunnen 

maken voor een vriendelijker on-

dernemersklimaat. In de praktijk 

loop je nogal eens tegen 

de regelgeving op. Daarbij kun je 

denken aan bijvoorbeeld het ver-

gunningen- en uitstallingsbeleid. 

In deze tijd lijken de winkeliers 

soms de melkkoe van de staat. 

De politiek moet echter in het 

oog houden dat de detailhandel 

de grootste werkgever is en de 

motor van de economie. Ik ben 

nog even benieuwd naar hoe ze 

omgaan met reclame. Nou, dat 

proberen ze altijd fatsoenlijk te 

houden, maar wel graag met een 

vleugje humor. “Recent hebben 

wij op treinstations reizigers door 

posters op onze site geatten-

deerd. ‘Trein gemist? Bestel nu! 

Misschien is je nieuwe tas wel 

eerder thuis dan jij…’” Dat was 

trouwens een reclame van Duif-

huizen en niet van de NS…

Duifhuizen Groep – “Duifhuizen blijft je bij!”

loop je nogal eens tegen 
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ADVERTENTIES

Uitgeverij en Boekhandel De Ramshoorn

Nu al bijna 30 delen in de 
prachtige Schippersserie

VreewaldsVreewalds
molen

WuildersWuilders
hoeve

Prijs per deel
13,95

Bij een 
abonnement 

Bij een 
abonnement 

Bij een 

op deze serie 
betaalt u
slechts

9,95 per deel

De Grienduil

NIEUW!
vErschENEN

vErschENEN

dEEl 29

dEEl 27 EN 28

Lange Vorststraat 21 - Goes (0113)  221909
Poststraat 8 - Bruinisse (0111) 48 11 48
Schutse Shop, Rijksweg 4 - Kruiningen

info@ramshoorn.nl - www.ramshoorn.nl

rEcENT

Andries Korhof is de enige zoon van de baas 
van de houtzaagmolen ‘De Grienduil’. De 
eigenaar van deze molen beslist dat er ook op 
zondag gewerkt moet worden. Dat is vader 
Korhof tot groot verdriet, maar durft het niet 
te zeggen. Wanneer Andries zich opwerkt tot 
onderbaas bij een Amsterdamse houthandel 
mag hij het middel zijn dat zijn vader van het 
werken op zondag wordt verlost.
Extra dikke uitvoering: 263 pag.

www.klopwatersport.nl

Rivierdijk 27
Rivierdijk 34, 3372 BG 
Hardinxveld-Giessendam
Tel.  0184-612227
Fax 0184-614069

www.klopwatersport.nl
info@klopwatersport.nl

 ACCESSOIRES- EN WATERSKI-SHOP UITGEBREIDE SERVICE AFDELING
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Antwoord door Willem Goudriaan

onderzoek uit. Dat kan in een paar 
maanden, maar er zijn ook enquêtes 
gehouden waarbij men meer dan een 
jaar bezig was. De commissie stelt 
onder andere een lijst van personen 
op die zij willen bevragen. Iedereen 
is dan ook verplicht om te komen als 
hij of zij een verzoek krijgt om voor 
de commissie te komen. 

Verleden
In de loop van de jaren zijn er ver-
schillende parlementaire enquêtes 
door de Tweede Kamer gehouden. 
Een meerderheid van de Tweede 
Kamer staat er nu achter om een 
enquête te houden naar de gang van 
zaken rond de Fyra. Erg gerucht-
makend en met grote gevolgen voor 
ministers was onder ander die naar 
de val van Srebrenica (2002). Onder 
andere in de enquêtecommissie 
‘Bouwfraude’ zat een SGP’ers: Kees 
van der Staaij. Het lid zijn van zo’n 
commissie vraagt een hoop tijd. 
Maanden ben je vooral bezig met 
het onderzoek van de enquêtecom-
missie. Omdat het gewone werk 
óók doorgaat, is het voor een kleine 
fractie dus een enorme investering 
en belasting. ■

De SGP juicht het toe dat er 
stappen worden gezet tegen de 
vereniging met de vriendelijk 
klinkende naam ‘Martijn’, die 
in werkelijkheid helemaal niet 
zulke vriendelijke activiteiten 
ontplooit. Vrijheid (van vereni-
ging) mag geen dekmantel zijn 
voor stra� are feiten. De doel-
stelling van de vereniging en de 
activiteiten dragen juist bij aan 
een klimaat waarin kindermis-
bruik gedijt. Het spreekt boek-
delen dat de voorzitter van de 
vereniging is veroordeeld we-
gens het bezit van kinderporno. 
Andere ex-bestuursleden heb-
ben zich schuldig gemaakt of 
worden verdacht van het plegen 
van zedenmisdrijven. Alert-
heid en een krachtig optreden 
zijn nodig tegen activiteiten die 
de strijd tegen kindermisbruik 
ondermijnen. 

Informatie:
Pedo� elenvereniging Martijn 
stree�  naar maatschappelijke 
acceptatie van seksuele relaties 
tussen volwassenen en kinderen.

K
amerleden kunnen op ver-
schillende manieren aan hun 
informatie komen. Een par-

lementair onderzoek is zo’n manier. 
Zo’n onderzoek kan op verschillende 
manieren. De zwaarste vorm is een 
parlementaire enquête. Deze vorm is 
het zwaarst omdat er onder ede wordt 
ondervraagd. De Tweede Kamer heeft 
dat enquêterecht al sinds 1848. In dat 
jaar is het namelijk in de Grondwet 
vastgelegd. In 1850 werd dat uitge-
werkt in een meer gedetailleerde Wet 
op de Parlementaire enquête. Ook de 
Eerste Kamer heeft het enquêterecht.

Meewerken
Een meerderheid in de Tweede Ka-
mer bepaalt of er een parlementaire 
enquête moet worden gehouden. 
Als daartoe is besloten, wordt er een 
‘enquêtecommissie’ ingesteld. Die 
bestaat uit Kamerleden, maar zij wor-
den daarbij geholpen door personeel 
van de Tweede Kamer en soms ook 
externe deskundigen. Als de Tweede 
Kamer de opdracht heeft geformu-
leerd, voert de enquêtecommissie het 

SP en Groen Links willen een parlementaire enquête naar de 

zorg. De stijgende zorgkosten en berichten over fraude in de 

zorg zijn voor deze partijen de aanleiding om met dit idee 

te komen. Maar wat is een parlementaire enquête precies?

Door Willem Goudriaan

UITLEG

Politiek voor dummy’sVRAAGBAAK

Willem Goudriaan?
Renée:

“Wat vindt de 

SGP van vereniging 

Martijn?”
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Zijn er lichtpuntjes?
Kats: “We hebben vooral kleine 
en middelgrote bedrijven. Als die 
omvallen staan er niet zoveel werk-
nemers op straat. Daarbij hebben 
ondernemers en werkgevers hier een 
groot arbeidsmoraal en verantwoor-
delijkheidsgevoel. En we hebben veel 
familiebedrijven. Traditioneel zijn 
die sterker en kapitaalkrachtiger.”

Zuidplas staat bekend om haar 
ondernemersvriendelijke klimaat. 
U hebt zelfs twee bedrijfscontact-
functionarissen. Wat doen zij?
Van den Bogert: “Ondernemers 
bellen met allerlei vragen naar de 
gemeente. Al snel lopen ze dan 
tegen een muur van afdelingen en 
ambtenaren op. Voor een onderne-
mer is dat tijdsverspilling. Daarom 
is Zuidplas een spil gaan zoeken 
tussen gemeente en ondernemers. 

We wachten echter niet alleen af, 
we helpen hen ook proactief verder. 
Door Haagse regelgeving in de gaten 
te houden, ondernemers daarover te 
informeren en interessante avonden 
voor hen te beleggen.”

Hoever moet een gemeente 
gaan in het ondersteunen van 
ondernemers?
Kats: “De lokale overheid kan al-
leen faciliteren en stimuleren. Wij 
kunnen geen supermarkten open-
houden. Ondernemers verdienen het 
geld, wij herverdelen het. Omdat bij 
hen veel kracht en innovatie zit, heb-
ben de ondernemers vorig jaar zelf 
het economisch beleidsplan opge-
steld en dat politiek verdedigd.”

Van den Bogert: “We kregen het 
toen over wie verantwoordelijk is 
voor leerplekken bij bedrijven. Dan 

Hoort u ondernemers klagen over 
de crisis?
Van den Bogert: “Het merendeel 
uit het niet zo. Als je ernaar vraagt, 
zeggen ze: ‘Nou, het gaat wel.’ Ben je 
alleen met een ondernemer, dan wil-
len ze nog wel eens iets vertellen.”

Kats: “De meeste ondernemers zeg-
gen dat ze ook goede jaren hebben 
gehad en konden anticiperen op de 
huidige crisis. Het lastigst is het voor 
ondernemers die vlak voor de crisis 
grote investeringen hebben gedaan, 
bijvoorbeeld in de glastuinbouw. Die 
hebben het nu heel zwaar. We zijn 
geen gemeente die buiten de crisis 
valt.”

POLITIEK DICHTBIJ 

Ondernemers onderneem!

  Zuidplas

 Burgemeester Gert-Jan Kats speecht voor de SGP-bestuurdersbijeenkomst. Inzet: Bedrijfsfunctionaris Ineke van den Bogert Burgemeester Gert-Jan Kats speecht voor de SGP-bestuurdersbijeenkomst. Inzet: Bedrijfsfunctionaris Ineke van den Bogert

Door Henri Pool

 Burgemeester Gert-Jan Kats speecht voor de SGP-bestuurdersbijeenkomst. Inzet: Bedrijfsfunctionaris Ineke van den Bogert

De gemeente Zuidplas staat bekend als een gemeente met 

een hart voor ondernemers. De gemeente staat klaar voor 

haar ondernemers en de ondernemers doen graag wat terug. 

Een interview met Gert-Jan Kats, burgemeester van SGP-huize, 

en Ineke van den Bogert, de eerste gecertificeerde bedrijfs-

contactfunctionaris in Nederland.
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kun je natuurlijk zeggen: de gemeen-
te. ‘Nee’, zeiden de ondernemers, ‘dat 
zijn wij.’ Dat is leuk. ”

Kats: “Soms kun je als gemeente 
ook wat terug doen. Ten tijde van de 
EHEC-bacterie hebben wij onder-
nemers gevraagd komkommers, 
paprika, enzovoorts uit te delen bij 
de raadsvergadering. Dan begin je 
een kleine mediacampagne tegen een 
hype. Met die groenten was niets aan 
de hand.”

Van den Bogert: “En ik zeg nog wel 
eens tegen een collega die een vraag 
niet snel genoeg beantwoordt: ‘Weet 
jij wie jouw salaris betaalt?’ Dan zeg-
gen ze: ‘Ja, de gemeente’. Dan zeg ik: 
‘Nee, dat doen de ondernemers.’ Dan 
hoef je niet overal ja op te zeggen, 
maar de ondernemer wil wel een 
antwoord hebben.”

Welke uitdagingen liggen er in de 
toekomst?
Kats: “De nieuwe participatiewet! 
Gaan we het met elkaar fiksen om 
voldoende plekken te creëren voor 
mensen die een wat grotere afstand 
hebben tot de arbeidsmarkt? Gaan 
wij samen die verantwoordelijkheid 
dragen? Ik heb daar vertrouwen in, 
maar er moet wel wat gebeuren.”

Hebt u tips voor SGP-ondernemers 
in crisistijd?
Van den Bogert: “Die hebben echt 
minder last van de crisis. Ik behoor 
niet tot de achterban, maar heb altijd 
wel in gemeenten met SGP-onderne-
mers gewerkt. Daar zit gewoon meer 
geld.”

Kats: “Misschien hebben ze een 
andere moraal? Wat betreft de tips: 
onderneem en blijf ondernemen. 
Zoek het gat in de markt. Wees 
creatief.”

Van den Bogert: “En durf. Zie de 
crisis als uitdaging.” ■

POLITIEK DICHTBIJ

Aspirant-raadsledenprogramma

D
e gemeenteraadsverkiezingen komen eraan. Maart 2014 

mag Nederland weer naar de stembus. Kiesverenigingen 

zijn al druk bezig met de voorbereidingen. Campagne-

commissies worden samengeroepen, verkiezingsprogramma’s 

worden bijgewerkt en kandidatenlijsten worden vastgesteld. 

Een verstandige SGP-kiesvereniging zorgt voor een gezonde doorstroming op de 

kandidatenlijst. Dat betekent een goede mix van oude en jonge én ervaren en on-

ervaren kandidaat-raadsleden. Speciaal voor de nieuwe lichting lokale SGP-politici 

die weinig tot geen politieke ervaring heeft, biedt het SGP-partijbureau in het na-

jaar van 2013 een aspirant-raadsledenprogramma aan.

In het kort
Wat?

 

Wie?  

Wanneer?  

Waar? 

Kosten? 

Aantal? 

Aanmelden?

Voorwaarden
Aspirant-raadsleden die willen deelnemen aan dit programma moeten aangemeld 

worden door het bestuur van de gemeentelijke kiesvereniging. Minimaal een week 

voorafgaand aan de eerste avond dient de factuur van Ð150,- aan cursuskosten te 

zijn voldaan. Het programma kan pas doorgang vinden vanaf tien aanmeldingen. 

Gedeeltelijke deelname of een enkele avond bezoeken is niet mogelijk. Bij meer 

dan vijftien personen vindt selectie plaats door SGP-partijbureau op basis van plaats 

op de kandidatenlijst, verkiezingsresultaten uit het verleden, huidige ontwikkelin-

gen en aantal kandidaten per kiesvereniging.

Meer informatie 
Wilt u als bestuur weten of uw kandidaten hier iets aan hebben? Wilt u als aspirant-

raadslid weten wat u dit programma u oplevert? Neem voor vragen en aanmelding 

contact op met Henri Pool, adviseur Communicatie, voorlichting & vorming. 

E-mail: scholing@sgp.nl

Telefoon: 010 – 720 007 75

Website: www.sgp.nl/aspirantraadsleden

AANKONDIGING

Vijf avonden over vijf verschillende onderwerpen: de taken 

van een raadslid binnen de gemeente, de vormgeving van 

het raadslidmaatschap, Bijbelse politiek in de raad en twee 

debattrainingen door Debat.NL.

Alle kandidaat-raadsleden die weinig tot geen politieke ervaring 

hebben. Huidige raadsleden komen niet in aanmerking; huidige 

commissie- of steun fractieleden wel.

Maandelijks een avond vanaf september 2013 tot en met januari  

2014. Van 19.00 – 22.00 uur.

De vijf cursusavonden vinden plaats op het SGP-partijbureau in 

Rotterdam.

Eenmalig €150,-

Minimaal tien en maximaal vijftien personen

Voor vrijdag 30 augustus 2013 via scholing@sgp.nl 
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ADVERTENTIES

NIEUW

1.  1413032 | Zingt een psalm - Chr. Jong Mannenkoor Jubilate 
  o.l.v. Lennert Knops, Arie van der Vlist - orgel  | € 14,90

2.   1413382  | Als ik Hem maar kenne - Katwijkse Mannen-
  zangavond 2013 In de Nieuwe Kerk van Katwijk aan zee. 
   Bert Noteboom jr. - dirigent, Jaap van Rijn - orgel, | € 14,90
  

Bestellingen in de maanden JUNI & JULI
vanaf € 14,90 ontvangen GRATIS de CD 

STH Favourites deel 9 | Gebeden 

Verzameling rondom thema, 
diverse koren - solozang - instrumentaal
CD 1413502 ter waarde van € 9,95 

STH RECORDS | T 033-2537604 | info@sth.nl | WWW.STH.NL

    NIEUW BIJ…       
 Al onze producten zijn verkrijgbaar in 
Chr. Boek- & Muziekwinkels.
Kijk voor meer muziek op www.sth.nl
en download uw favoriete muziek.

   
 G

R
AT

IS
 !

    NIEUW BIJ…    NIEUW BIJ…    NIEUW BIJ…

www.technowestservices.nl

Techno West Services B.V.
Weihoek 6
4416 PX Kruiningen

E-mail:  verkoop@technowestservices.nl
Tel: +31 (0) 113 312 186
Mob. : +31 (0) 654 774 755
Fax: +31 (0) 113 313 075

verkoop - verhuur - onderhoud
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Denk niet dat een bedrijf starten 
vetpot is. Daarnaast is het erg on-
zeker en afhankelijk van een goede 
langetermijnvisie. Een feit is wel dat 
ondernemer-zijn de puurste, uitda-
gendste en leerzaamste manier is om 
in je levensonderhoud te voorzien. 
Nu is het niet zo dat ondernemer-
zijn daarom voor een klein aantal 
mensen bestemd is. Er zijn verschil-
lende soorten ondernemers: van de 
zelfstandig professional en de mana-
ger tot de jager die altijd op zoek is 
naar gaten in de markt.

Ook onze overheid is zich bewust 
van het belang van ondernemer-
schap. Zij pleit voor het geven van 
meer ruimte voor ondernemers en 
vermindering van ingewikkelde wet-
ten en regels. Het overheidsbeleid 
mist echter een duidelijke visie. Het 
zogenaamde topsectorenbeleid is 

Ondernemerschap, 
belangrijker dan ooit tevoren

hiervan een voorbeeld. Door middel 
van samenwerken op het gebied van 
kennis en innovatie wil de overheid 
negen sectoren uit laten blinken. 
Op dit beleid is kritiek omdat het 
erg gericht is op oude structuren en 
niet vooruit loopt op de muziek. De 
overheid zou meer kruisbestuiving 
tussen bedrijven moeten stimuleren 
en moeten inzetten op een goed 
vestigingsklimaat (voorwaarden om 
je bedrijf te kunnen vestigen). 

Ondernemerschap is niet alleen 
belangrijk voor Nederland, maar 
ook een enorm mooie en leerzame 
uitdaging. Denk je er wel eens aan 
om een bedrijf te beginnen? Kijk om 
je heen, benut kansen, vraag advies 
en durf de stap te maken. Er zijn veel 
goede voorbeelden van jongeren die 
jong begonnen en succesvol zijn. 
Door vallen en opstaan leer je om 
uiteindelijk succes te behalen! ■

Ondernemerschap heeft te maken 
met het starten en runnen van een 
bedrijf, maar vooral ook met het 
leveren van een maatschappelijke 
bijdrage. Daarbij streven onderne-
mers ernaar om uit hun activiteit 
winst te halen, om het bedrijf voort 
te kunnen zetten. Ondernemerschap 
gaat om het zien van kansen en het 
denken in oplossingen. 

Startende bedrijven zijn heel belang-
rijk voor Nederland. Uit onderzoek 
is gebleken dat ondernemers zorgen 
voor extra banen en efficiënte in-
vesteringen. Verder hebben ze vaak 
een betere manier van maken/aan-
bieden van producten/diensten. Ook 
ontwikkelen zij nieuwe producten 
(innovatie) die een oplossing leveren 
voor maatschappelijke problemen. 
Kortom, ondernemerschap stimu-
leert economische groei. 

JONGEREN

De overheid probeert veel te doen om Nederland ‘sterk uit 

de crisis te laten komen’. Omdat ondernemerschap een van 

de belangrijkste drijfveren van economische groei is, zou het 

stimuleren hiervan kunnen bijdragen aan de bestrijding van 

de crisis. Word jij ook zo’n ondernemer die Nederland hard 

nodig heeft?

Defi nitie

Economische groei

Ondernemersbestaan 

De overheid

Job de Visser
Maarten den Dekker
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EUROPA

Brussel moet luisteren
De Europese Commissie (EC) is met een voorstel gekomen 

voor een verordening over gegevensbescherming. Concreet 

wil de EC de rechten van burgers versterken en meer rekening 

houden met de risico’s die de globalisering en nieuwe techno-

logieën met zich meebrengen. Daarnaast moeten de adminis-

tratieve lasten van het bedrijfsleven worden verminderd. De 

verplichtingen voor bedrijven zullen daarentegen toenemen. 

De vraag is daarom of dit niet tot extra lasten gaat leiden voor 

middelgrote en kleine bedrijven (het MKB) in Nederland?

D 
e aanleiding voor een ver-

D 
e aanleiding voor een ver-

D ordening is dat de geldende D ordening is dat de geldende D richtlijn uit 1995 heeft geleid D richtlijn uit 1995 heeft geleid D 
tot een lappendeken van regelgeving. 
Bij een richtlijn bepalen lidstaten 
zelf hoe zij de regels toepassen. Een 
verordening betekent dat de regels 
voor alle EU-lidstaten hetzelfde zijn. 
De klacht vanuit het Nederlandse 
bedrijfsleven is nu dan ook dat iedere 
lidstaat de regels anders interpreteert, 
wat tot onnodige lasten leidt bij het 
zakendoen in het buitenland. Door 
de globalisering, de snelle techno-
logische ontwikkelingen, de groei 
van online-activiteiten en de zorgen 
over de beveiliging van gegevens is 
het nodig dat wetgeving omtrent 
gegevensbescherming aangepast en 
geharmoniseerd wordt. 

Toch zijn er ook nadelen te noemen. 
De EC wil dat administratieve lasten 
plaatsmaken voor verplichtingen die 
moeten worden nageleefd. Als dit 
betekent dat bijvoorbeeld een bedrijf 
als de Hoogovens of een winkel, die 
gegevensverwerking niet als hoofd-
doel heeft, een mail stuurt naar alle 
personeelsleden dit ook moeten 
gaan rapporteren, dan vindt de 
SGP-Eurofractie dit overdreven en 
disproportioneel. Daarom vinden wij, 
net als het MKB, dat niet alle bedrij-

ven dezelfde verplichtingen opgelegd 
horen te krijgen. Maar dat er sprake 
moet zijn van een aanpak die geba-
seerd is op het werkelijke risico. Het 
kan niet zo zijn dat alle bedrijven ge-
lijk benaderd worden. Daarom moet 
er voor MKB en grote bedrijven die 
gegevensverwerking niet als hoofd-
taak hebben een uitzondering komen 
in de verordening. 

De parlementariër die het standpunt 
van het Europees Parlement voorbe-
reidt, rapporteur Jan Albrecht, staat 
gelukkig open voor deze bezwa-
ren. Uit amendementen die op het 
voorstel voor een verordening zijn 
ingediend blijkt dat veel parlementa-
riërs uitzonderingen willen, die het 
MBK zullen ontzien. Het doel moet 
zijn een verordening over gegevens-
bescherming die zowel recht doet aan 
de veiligheid van de consument als-
ook het bedrijfsleven genoeg kansen 
biedt voor een bedrijfsvoering zonder 
teveel administratieve rompslomp. 
De eurofractie SGP vindt, net als de 
werkgeververeniging MKB Neder-
land, dat een verordening wenselijk 
is, mits het MKB niet het onderne-
men lastig wordt gemaakt. Want de 
Eurofractie SGP is van mening dat 
het MKB de motor van de Europese 
economie is en moet blijven. ■

“Iedere lidstaat 

interpreteert de regels 

anders.”

Door Leonard den Boef MA

De auteur is Europarlementariër bij 
de Nederlandse delegatie van de EFD. Eurocommissaris Viviane Reding
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HAAGSE PROPJES

Actualiteiten en ontwikkelingen in politiek en samenleving 
door Menno de Bruyne, voorlichter Tweede Kamerfractie SGP

Drammers66

Twee weken geleden stak de 
geloofsijver van de seculiere 
‘kerk’ weer eens de kop op in 

de Tweede Kamer. Dat was bij het 
debat over de ambtenaren van de 
burgerlijke stand die een opvatting 
hebben over het huwelijk die 15 à 
20 jaar geleden nog gemeengoed 
was in Nederland. De D66-kamerle-
den Dijkstra en Schouw dienden een 
wet in als gevolg waarvan trouw-
ambtenaren met de klassiek-christe-
lijke opvatting over het huwelijk uit 
de publieke dienst worden ‘geweerd 
en/of uitgeroeid’. Als je een ketterse 
opvatting hebt over het ‘homohuwe-
lijk’ word je in de ban gedaan door 
Drammers66.

Jakobijns
Deze jakobijnse opvatting staat 
haaks op wat er bij de invoering van 
het ‘homohuwelijk’ in 2001 plechtig 
is beloofd. Staatssecretaris Job Cohen 
en GroenLinks-kamerlid Halsema 
bezwoeren dat gewetensbezwaarde 
ambtenaren op hun post konden blij-
ven. Twaalf jaar later blijkt die stel-
lige belofte geen cent waard. Deze 
woordbreuk wordt vrijwel Kamer-
breed simpeltjes afgedaan met het 
‘argument’: “Het is 2013.” Ik her-
haal: “Het is 2013.” Onthutsend. Niet 
alleen omdat eruit blijkt dat politici 
zó snel zó schaamteloos een stellige 
belofte breken, maar ook omdat het 
laat zien dat het denken in zó’n korte 
tijd zó radicaal is omgeslagen. Een 
klassieke opvatting die tot voor kort 
breed werd gedeeld, wordt één de-

cennium later niet eens meer geto-
lereerd. Deze radicale omslag in het 
denken treft niet alleen ‘weigeramb-
tenaren’ – een kwaadaardige term 
trouwens, bedoeld om deze mensen 
verdacht te maken. Het is geen toe-
val dat in diezelfde week een verge-
lijkbare term opdook: ‘weigerartsen’.
In Nederland is euthanasie wet-
telijk mogelijk. Toen die wet werd 
aangenomen was het onomstreden 
dat artsen die ervoor passen om een 
medemens te doden daaraan niet 
hoeven mee te werken. Dat werd 
stellig beloofd door de ‘Cohens’ en 
‘Halsema’s’.

Banvloek
We weten inmiddels wat de beloften 
van de seculiere ‘priesters’ waard 
zijn. Er is niet veel fantasie of inzicht 
voor nodig om in te zien dat ‘wei-
gerartsen’ eenzelfde lot beschoren 
zal zijn als ‘weigerambtenaren’. D66 
en GroenLinks hebben hun initiatief-
wet om artsen via een verwijsplicht 
te verplichten indirect tóch mee te 
werken aan het doden van mensen 
al klaar liggen. Het wachten is op de 
banvloek over ‘weigerverpleegkun-
digen’, ‘weigerdominees’, ‘weiger…’
Het zijn stuk voor stuk onheilspel-
lende signalen van de eindtijd. Voor 
hen die willen leven én werken vol-
gens de christelijke opvattingen en 
grondbeginselen belooft dat weinig 
goeds. Deze ontwikkeling in heiden-
se richting, vloeit logisch voort uit 
geestelijke onderstromen van deze 
tijd en de daarop gebaseerde grond-

gedachten en –gevoelens van de zo-
genaamd moderne mens. Verontrus-
tend dus, zeker. Maar geen reden tot 
wanhoop of angst! Immers, de Bijbel 
maakt helder dat ‘al deze dingen 
zullen geschieden’ opdat de christe-
lijke kerk des te meer haar vertrou-
wen zal stellen op Hem die boven dit 
alles staat. Dát is waar het in deze 
tijd op aankomt voor al degenen die 
trouw aan de traditie oprecht willen 
wandelen in lijn met de Schriften 
en beloften die eeuwigheidswaarde 
hebben. De tijdgeest zal het niet red-
den, immers, de Geest heeft over-
wonnen. Inderdaad, “het is 2013”. 
Een jaar dat, net zoals 1966 voorbij 
ging, óók voorbij zal gaan. Gerust-
stellend om te weten dat hóe veel 
jaren er wellicht nog zullen komen 
en wát ons ook wacht, ieder jaar een 
anno Domini is. Een jaar van onze 
Heere. En van niemand anders! 

Rondleidingen
Het zomerreces komt er weer aan. 
Het is al bijna een traditie dat de 
Tweede Kamer ook in de zomer open 
staat voor lezers van De Banier. In de 
maanden juli en augustus hoop ik 
weer een aantal rondleidingen door 
hartje politiek Den Haag te verzor-
gen. Zoals het er nu naar uitziet zijn 
de data waarop mensen in kunnen 
schrijven 20, 25, 27 en 31 juli en 2, 
8, 10 en 17 augustus. ■

Opgeven? 
mdebruyne@tweedekamer.nl mdebruyne@tweedekamer.nl 
of 070 318 28 39. 

Eurocommissaris Viviane Reding
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af te handelen, maar toen een aanvul-
ling op het losbladig Handboek en 
de brochure Jeugdzorg verstuurd 
werden, hadden we bij elkaar zestien 
postzakken vol.”

Hoe bijzonder is het om bij de SGP 
te werken?
“Hier op de achtergrond merk je er 
niet veel van, maar vooral in cam-
pagnetijd merk je wel dat je als SGP 
door heel Nederland in de belang-
stelling staat.”

Wat is het leukste of juist het las-
tigste telefoontje wat je kreeg?
Coralien: “Het is soms lastig als er 
een uitspraak van de SGP is geweest 
die in de maatschappij veel teweeg-
brengt. Dan kunnen we heel wat 
negatieve reacties krijgen.”
Lianne: “Ik werkte hier nog maar 
een paar maanden toen er op vrijdag 
24 april 2009 werd gebeld: ‘Hallo 
mevrouw, u bent direct in de uitzen-
ding. Wij willen u feliciteren.’ ‘Wat 
krijgen we nu’, dacht ik en ik had al 
argwaan. Ik zei ook dat ik niet wist 
waarmee, maar het bleek dat het 
op die dag de 91e verjaardag van de 
partij was. Tja…” ■

zie je eigenlijk in al onze taken 
terugkomen.”

Wat zijn jullie taken dan zoal?
Lianne: “Tegenwoordig houd ik 
me vooral bezig met manage-
mentondersteunende taken naast 
administratieve taken. Bij wat ik 
doe, kun je denken aan het ver-
sturen van bestuursstukken en het 
voorbereiden van vergaderingen 
en andere bijeenkomsten. Een 
voorbeeld van een bijeenkomst is 
de partijdag. Daarnaast maak ik 
onder andere bestellingen klaar van 
promotiemateriaal.”
Coralien: “Ik verzorg de leden- en 
abonnementenadministratie van de 
SGP-jongeren en het WI. Daarnaast 
zijn er secretariële werkzaamheden 
zoals het verwerken van binnenge-
komen post en e-mailberichten, het 
afhandelen van telefoontjes en het 
verzenden van bestuursstukken, be-
stellingen en informatiepakketten.”

Jullie hadden het net over de post. 
Mijn stelling is dat er bijna geen 
papieren post meer is. 
“Nou, dat is zeker niet waar. We pro-
beren wel zoveel mogelijk per e-mail 

Komen er veel telefoontjes per 
dag?
“In een rustige periode, zoals de 
zomervakantie, komen er per dag 
slechts enkele telefoontjes en e-mails. 
Als het een drukke periode is, zoals 
na de zomervakantie, rond de jaar-
wisseling en in campagnetijd, zijn het 
er tientallen.”

Waarvoor zoeken mensen contact?
“Regelmatig hebben mensen andere 
collega’s nodig en dan verbinden 
we door. Als het wel voor ons is, 
gaat het vaak om adreswijzigingen, 
een lidmaatschap of abonne-
ment, of er is een bestelling van 
promotiemateriaal.”

Het lijkt erop alsof jullie hetzelfde 
werk doen, maar is er verschil in 
jullie taken?
Coralien: “Het grootste verschil is dat 
ik voornamelijk werk voor de SGP-
jongeren en het Wetenschappelijk 
Instituut voor de SGP (WI).”
Lianne: “Ik werk inderdaad vooral 
voor de partij zelf. Dat verschil 

Het is een doorsnee middag op het SGP-partijbureau in Rotterdam. Ik heb afgesproken dat ik de 

dames van het secretariaat vandaag ga interviewen, maar het valt niet mee om er tussendoor 

te komen. De telefoon gaat namelijk… “Goedemiddag. SGP. u spreekt met Lianne Weerheim / 

Coralien Pors…” Ik hoop dat ik de drukke bezigheden even kan onderbreken.

BUITEN BEELD

Een ontmoeting met…

Het secretariaat van het 
SGP-partijbureau

Door Sjon van der Ree Doolaard

Links: Coralien Pors en rechts: Lianne Weerheim
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OVERZICHT

Woord vooraf

Inhoud

V
elen in Europa had-

den een droom. De 

Europese Unie zou 

heel veel voordelen met 

zich meebrengen. De euro 

zou daarin een belangrijk 

instrument zijn. De eco-

nomische vooruitgang zou 

gestimuleerd worden, de 

welvaart zou groter worden 

en de concurrentieposi-

tie ten opzichte van China 

en Amerika zou verbeterd 

worden. De euro zou het 

ook gemakkelijker maken 

als je naar het buitenland 

gaat. In veel gevallen zou 

er geen geld meer gewis-

seld hoeven te worden. Een 

mooie droom: de euro leek 

alleen maar voordelen te 

hebben. Maar die droom 

is wreed verstoord. De 

eurocrisis duurt al geruime 

tijd. De huizenprijzen zijn 

gedaald, de pensioenen zijn 

in gevaar. Meerdere landen 

in Zuid-Europa bleken hun 

financiën niet op orde te 

hebben. Zij moesten met 

veel geld geholpen worden. 

Hoe moet het verder? Moet 

er een splitsing komen tus-

sen een Noordelijke en een 

Zuidelijke euro? Of moet er 

een betere begrotingsdisci-

pline afgedwongen worden 

door middel van boetes en 

als uiterste maatregel het 

ontnemen van het lidmaat-

schap van de Europese Unie? 

Deskundigen zijn het niet 

eens met elkaar over de te 

volgen route. 

Velen beseffen niet dat 

de ergste crisis in Europa 

de morele crisis is. Europa 

ontkerstent in hoog tempo, 

ook Nederland. Dat zou onze 

grootste zorg moeten zijn. Er 

is een ontwikkeling gaande 

waarin steeds minder ge-

rekend wordt met God en 

de Bijbel. Er komt al meer 

ruimte voor opvattingen die 

haaks staan op de Bijbel. 

Zondige zaken dreigen 

dwingend voorgeschreven 

te gaan worden. Ook leeft 

de gedachte dat de wereld 

maakbaar is. Maar bouwen 

aan een wereld en bouwen 

aan Europa zonder God en 

tegen God zal tot mislukken 

gedoemd zijn. 

Het kan niet ontkend wor-

den dat er op bepaalde 

gebieden samenwerking 

noodzakelijk is. Maar de 

souvereiniteit van de ver-

schillende landen dient 

zoveel mogelijk intact te blij-

ven, dus ook van Nederland. 

Nederland is in het verleden 

op een bijzondere manier 

gezegend. De Hand Gods is 

te zien in onze geschiedenis. 

Laten we niet vergeten wat 

Groen van Prinsterer heeft 

geschreven in het Handboek 

der geschiedenis van het 

vaderland 1928, deel I, p. 

101-102 “De zegeningen van 

het Evangelie, hoewel niet 

bij uitsluiting, zijn wel bij uit-

nemendheid aan Nederland 

verleend. Geen hoogmoed 

dit te beweren; maar grote 

ondankbaarheid dit te mis-

kennen.” ■

Ds. A. van Heteren, Urk

Europa

Redactie
drs. M. de Bruyne, ds. A. van 
Heteren, M.F. van Leeuwen 
(hoofdredacteur), mr. V.A. 
Smit (eindredacteur)

Redactieadres
Partijbureau, Dinkel 7, 
3068 HB Rotterdam
T 010 - 720 07 70
E debanier@sgp.nl
I www.sgp.nl

Algemeen secretaris
mr. V.A. Smit
T 010 - 720 07 70
E vasmit@sgp.nl

Managementassistente
mw. A.C. Weerheim
T 010 - 720 07 70
E acweerheim@sgp.nl

Administrateur
mw. M. Westerhout
T 010 - 720 07 70
E mwesterhout@sgp.nl

Ledenadministratie
mw. drs. S. Paul, mw. J.C. van 
Putten, mw. C.W. Pors
T 010 - 720 07 70 
E administratie@sgp.nl

Afdeling Communicatie, 
voorlichting en vorming (CVV)
W. Goudriaan, mw. C.W. de 

Jong, drs. H. Pool, J.S. van der 
Ree Doolaard T 010 - 720 07 75 
E voorlichting@sgp.nl

Wetenschappelijk Instituut SGP
drs. J.A. Schippers (directeur),
drs. J.W. van Berkum 
T 010 - 720 07 85, E wi@sgp.nl

SGP-jongeren
J.M. ten Hove MA 
T 010 - 720 07 80 
E beleidsadviseur@sgpj.nl

Eerste Kamer
mr. G. Holdijk 
Binnenhof 22, 
2513 AA Den Haag
T 070 - 312 92 00 

Tweede Kamer
mr. C.G. van der Staaij, 
prof. dr. E. Dijkgraaf, 
dr. R. Bisschop 
Postbus 20018, 
2500 EA Den Haag
T 070 - 318 30 45
E sgp@tweedekamer.nl

Europees Parlement
drs. B. Belder
T 06 - 224 579 15
E b.belder@planet.nl
I http://eurofractie.sgp.nl 

Stichting Vormingsactiviteiten 
Oost-Europa
J.C. Bazen 
E voe@sgp.nl

COLOFON

Nieuw seizoen 5

Nederlandse inzet  6

Georganiseerde misdaad 9

Praktische beginselen 12

Europese lessen 15

De euro gewogen 18

De ministerraad 23

Bij de pers in beeld 24

Passend onderwijs 25

Straatsburgreis  28

Einde reces 29

4
Stad van de toekomst

Heilig vuur
11

Blijven nadenken

21

Kleine provincie

27

Beleidsadviseur SGP-j

31

UU bent op zoek naar een speciaal meubel of een op 

maat gemaakte keuken met een eigen indentiteit? 

Betaalbaar en perfect afgewerkt? De combinatie 

tussen mooi en functioneel, het één-tweetje tussen 

comfort en klasse? Individuele wensen die u realiseert 

met de juiste partner; HD Maatwerk Interieur!

Distributiestraat 55a

4283 JN  Giessen

T +31 (0183) 44 98 10

E info@hdmaatwerkinterieur.nl

I www.hdmaatwerkinterieur.nl

Maatwerk voor de 
zakelijke en particuliere sector

3



MEDITATIE

De apostel Paulus schrijft aan de christenen in de verdrukking. Zij waren christenen uit de Joden, die 

om het geloof werden verstrooid en vervolgd. Zij hadden Jeruzalem moeten verlaten en zwierven 

in streken buiten Israël. Als de apostel de woorden gebruikt 'geen blijvende stad…' heeft hij 

waarschijnlijk aan Jeruzalem gedacht. Daar stond het altaar met de prediking van verzoening door 

voldoening.

Jeruzalem
Op vele plaatsen in de Bijbel worden 
de schoonheid en de ligging van 
Jeruzalem bezongen. Het grootste was 
dat de Heere er wilde wonen, maar 
deze stad zou tóch verwoest worden. 
Christus heeft het Zelf voorzegd: 
“Voorwaar zeg Ik u: Hier zal niet een 
steen op den anderen steen gelaten 
worden, die niet afgebroken zal wor-
den.” Deze woorden wijzen ons op 
de vergankelijkheid van alle dingen. 
Van nature begeren wij altijd op aarde 
te blijven, begeren wij een stad te 
bouwen die niet vergaan zal. Maar 
de dood haalt een streep door onze 
verwachtingen. Jongeren en ouderen, 
het leven gaat voorbij. Zeker, wij heb-
ben de opdracht om te werken, maar 
wat kunnen we daar bovenmatig druk 
mee zijn. We moeten sterven en dat 
betekent God ontmoeten. In de loop 
van de geschiedenis zijn al veel steden 
gebouwd, maar hun schoonheid is 
vergaan; denk maar aan Ninevé en 
Babel. Dat wij hier geen blijvende stad 
hebben, is onze eigen schuld. We had-
den een heerlijke plaats in paradijs. 
Er was een zalige harmonie tussen 

Schepper en schepsel, maar de mens 
is de gemeenschap met God verloren. 
De mens is door alle eeuwen heen op 
zoek geweest naar een verloren para-
dijs, maar dat is niet te vinden. Vanaf 
de zondeval geldt: “de mens gaat 
naar zijn eeuwig huis”. Daarom is het 
zo nodig dat wij, door het werk van 
Gods Geest, ervan overtuigd worden 
dat we geen blijvende stad hebben, 
dat wij op reis zijn naar de rechter-
stoel om rekenschap te geven. 

Het nieuwe Jeruzalem
De apostel spreekt van de ‘toekomen-
de’ stad. Het is een bemoediging voor 
die vreemdelingen op aarde, voor die 
geestelijke pelgrims. Want de toeko-
mende stad is de hemel. Deze stad 
mocht Johannes zien op Patmos. Een 
stad die niet met mensenhanden is 
gemaakt, maar die een onwankelbaar 
fundament heeft. De uiterste Hoek-
steen is de gekruiste, opgestane en 
verheerlijkte Christus. Deze stad kan 
nooit bewogen worden of ondergaan. 
Deze stad is gefundeerd op de ver-
kiezende liefde van de Vader, op de 
verlossende liefde van de Zoon en op 

de toepassende liefde van de Heilige 
Geest. Wat een stad van de toekomst!

Zoekers zullen vinden
Het is nodig dat we leren geen 
blijvende stad te hebben; dat we een 
zoeker gemaakt mogen worden. 
Zulken vrezen zo vaak de stad niet te 
zullen bereiken, want de vijanden zijn 
zo machtig. Maar toch ontmoeten 
ze op hun weg ook Elims en de ware 
zoekers zúllen de stad vinden.
Een eeuwige toekomst is weggelegd 
voor degenen, die de Heere vrezen. 
Een nieuwe hemel en een nieuwe 
aarde, waarop gerechtigheid zal wo-
nen. Is dat ook onze toekomst? 

VOORZITTER

overtuiging. Dan is er huiswerk in 
de volle breedte van de partij. 

Elkaar vasthouden
We weten al langer dan vandaag en 
gisteren dat er binnen onze partij 
verschillend gedacht wordt over het 
dragen van politieke verantwoor-
delijkheid van de vrouw. Laat deze 
verschillen echter niet leiden tot 
hete hoofden en koude harten. Een 
beheerst optreden in de partij en 
een ingetogen optreden naar de me-
dia past binnen het profiel van de 
SGP! Laten we daarom met elkaar 
op een waardige wijze het gesprek 
voeren. Dat roept respect op en is 
dienstbaar aan het beginsel! 

“Wijsheid is beter dan kracht.” 
(Prediker 9:16) ■

De verkiezing van mevrouw Janse uit Vlissingen tot lijsttrekker voor 

de gemeenteraadsverkiezingen van maart 2014 heeft de gemoederen 

fl ink bezig gehouden en heeft overdadige media-aandacht gekregen.

“Want wij hebben hier geen blijvende stad, 
maar wij zoeken de toekomende.” 

Hebreeën 13:14

M.F. van Leeuwen

Hoewel het hoofdbestuur 
tijdens het schrijven van deze 
bijdrage nog niet heeft verga-

derd, wil ik als algemeen voorzitter, 
gelet op het belang van het onder-gelet op het belang van het onder-
werp, toch enkele zaken met u delen. 

Wat is er op 16 maart besloten?
De afgevaardigden namen toen het 
besluit, als sluitstuk van een groot 
aantal rechterlijke procedures, om 
aan het algemeen reglement een ar-
tikel toe te voegen. De kern daarvan 
was dat het geslacht van de kandida-
ten, gelet op het arrest van de Hoge 
Raad, bij de kandidaatstelling hen 
niet mag worden tegengeworpen.
Dat besluit is toen genomen door 
bijna 80% van de afgevaardigden 
c.q. de leden. Hieruit de conclusie 
trekken dat 80% van de leden voor 
participatie van vrouwen in de poli-
tiek stemde, is niet juist. De uitslag 
is mede bepaald door het feit dat het 
beginselprogramma, waarin staat 
dat het regeerambt de vrouw niet 
toekomt, ongewijzigd is gebleven.

Uit het persbericht
Na het besluit van de pkv Vlissingen 
heb ik een persbericht laten ver-
zenden met als kern dat het besluit 

van de kiesvereniging Vlissingen 
in de eerste plaats een verantwoor-
delijkheid van de leden is. De 
besluitvorming binnen de kiesver-
eniging beweegt zich tussen twee eniging beweegt zich tussen twee 
polen: het beginselprogramma en het 
reglement. De pkv Vlissingen heeft 
een besluit genomen dat formeel 
past binnen het reglement. Tegelij-
kertijd kan niet ontkend worden dat 
het inhoudelijk niet spoort met de 
tekst van het beginselprogramma. 
Het hoofdbestuur blijft zich inzetten 
voor inhoudelijk draagvlak voor het 
beginselprogramma. 
Dit persbericht bevestigt enerzijds 
dat het vrouw-zijn van een kandidaat 
rechtens niet mag worden tegen-
geworpen bij de kandidaatstelling. 
Dat wil nog niet zeggen dat we de 
politieke participatie van vrouwen 
moeten bevorderen. De partij heeft 
immers haar standpunt (art. 10) 
gehandhaafd dat er op grond van de 
Bijbel een onderscheiden roeping en 
verantwoordelijkheid is van man-
nen en vrouwen in het staatkundige 
leven. Van partijleden mag loyaliteit 
verwacht worden aan de uitvoering 
van het beginselprogramma. Een be-
ginsel is meer dan een gestolde regel 
en moet berusten op een innerlijke 

De stad van de toekomst
Aan het begin van een nieuw 
seizoen...

ds. J. van Rijswijk
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"De schoorsteen moet wel 
roken”, hoor je onze 
Europarlementariër 

Bas Belder nog wel eens zeggen in 
gesprek met ondernemers uit de 
achterban. Beleid mag geen belem-
mering zijn voor ondernemers. 
Aangezien veel wetgeving in Europa 
gemaakt wordt, is het zaak om juist 
in Brussel de Nederlandse belangen 
te behartigen. 

Op pad voor bv Nederland
Een Nederlandse diplomaat liet zich 
recent ontvallen: “We zijn als Neder-
landers in Brussel tenslotte allemaal 
op pad voor de bv Nederland!” Zo 
staat de SGP-Eurofractie er in ieder 
geval wel in. Naast het opkomen 
voor allesoverschrijdende thema´s 
als geloofsvervolging en christelijke 
ethiek, ziet de Eurofractie het als 
haar taak zich in te zetten voor Ne-
derland als er wetgeving in de maak 
is. Een ander zal het namelijk niet 
voor ons doen. Welk land komt er op 
voor de toelating van de pulskor, het 
innovatieve vistuig dat in Nederland 
ontwikkeld is? Juist, het blijkt dat 
we dat als Nederlanders zelf moeten 
doen. En dan moeten alle zeilen 

bijgezet worden aangezien bepaalde 
landen tegen zijn, en landen die 
geen direct belang in het dossier 
hebben geen vinger uitsteken. Het 
samenwerken met medestanders is 
cruciaal. Dat geldt niet alleen op het 
niveau van lidstaten, maar ook voor 
Nederlandse Europarlementariërs en 
organisaties onderling. 

Onderhandelingen landbouw
Een recent voorbeeld is de land-
bouwhervorming. Complexe 
besluitvorming, waar niemand in 
zijn eentje invloed op kon uitoefe-
nen. Hoe probeer je samen toch iets 
te bereiken?
Een belangrijk onderwerp was de 
vergroening. De Nederlandse boer 
zou het graag anders invullen dan de 
Europese Commissie (EC) voorstel-
de. De Nederlandse regering pleitte 
in de Europese Raad voor een flexi-
beler invulling met een gelijkwaardig 
resultaat, en een aantal Europarle-
mentariërs waaronder Belder, pleitten 
ervoor in het Europees Parlement 
(EP). Ook een landbouworganisa-
tie als LTO lobbyde met dat doel. 
Hoewel EP en ER beiden het belang 
inzagen van meer flexibiliteit, kregen 

ze verschillende mandaten mee op 
papier. Het leek gemakkelijk om in de 
triloogonderhandelingen* de kloof die 
er alleen op papier was, en niet in het 
gedachtegoed, te overbruggen. De op-
timisten zagen daarbij de EC over het 
hoofd. Door snel met een beperkte 
lijst alternatieven te komen, slaagde 
de EC er in échte flexibiliteit uit de 
tekst te weren. Als Eurofractie waren 
we bij de onderhandelingen aanwezig 
en onaangenaam verrast over de grote 
invloed van de EC, terwijl zij geen 
medewetgever is. Daarnaast werd 
bevestigd dat het cruciaal is om als 
Nederlanders samen te werken en de 
juiste informatie, op het juiste mo-
ment, op de juiste plek te krijgen. We 
hebben naar beste kunnen ons steen-
tje bijgedragen aan dat proces. We 
hadden graag meer resultaat gezien, 
maar het werk is niet helemaal voor 
niets geweest. Zonder de Nederlandse 
druk voor meer flexibiliteit was de EC 
immers niet op de proppen gekomen 
met de weliswaar beperkte lijst met 
alternatieve vergroeningsopties.

THEMATHEMA

Europa. Voor de een is het een ver-van-mijn-bedshow, de ander heeft er dagelijks mee te 

maken. Denk aan boeren, vissers en andere ondernemers voor wie veel Europese regels gelden. 

Wat speelt er in Europa? Hieronder meer over de zeer verschillende onderwerpen landbouw 

en misdaadbestrijding. Wat doet de SGP in Europa? Lees over de inzet voor gerechtvaardigde 

Nederlandse belangen. 

Nederlandse 
inzet in Europa

Christine van Dijk, medewerker 
Nederlandse delegatie EFD

*Triloogonderhandelingen: onderhandelingen met drie (tri) groepen: EC, EP en ER.
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ADVERTENTIES THEMA

Georganiseerde misdaad in 
Europa, je leest er bijna 
dagelijks over in de krant. 

Tegelijkertijd is er niet altijd het 
besef hoe sterk grensoverschrijdende 
misdaad het maatschappelijke leven 
ondermijnt. De SGP-Eurofractie 
acht het hoog tijd dat de lidstaten 
gezamenlijk de grensoverschrijdende 
criminaliteit effectiever gaan bestrij-
den. Want de belangrijkste vraag is: 
hoe kan het groeiende kwaad van de 
internationale misdaad op natio-
naal en Europees niveau worden 
beteugeld?

Het is belangrijk om te beseffen dat 
veel lokale, zichtbare criminaliteit 
en overlast het gevolg is van de 
invloed van nauwelijks zichtbare 
criminele bendes uit het buitenland. 
Deze grensoverschrijdende bendes 
worden gekenmerkt door een struc-
tuur die op netwerken gebaseerd 
is. Andere kenmerken zijn dat deze 
organisaties goed kunnen infiltreren 
en opgaan in de legale wereld. Dit 
komt omdat misdaadorganisaties 
zowel illegale als legale goederen en 
diensten aan kunnen bieden. Denk 
bijvoorbeeld aan de maffia uit Italië 
die onder andere in drugs en vast-
goed handelen. De samenleving als 
geheel en de legale economie in het 
bijzonder lijden hieronder vanwege 

de toenemende onveiligheid en de 
oneerlijke concurrentie die hierdoor 
ontstaat.

Criminele organisaties hebben de 
nieuwe kansen die hen zijn aan-
geboden met de openstelling van 
de binnengrenzen van de Euro-
pese Unie (EU) en economische 
globalisering met beide handen 
aangegrepen. Hierdoor zijn mis-
daadorganisaties uit verschillende 
EU-landen en daarbuiten steeds 
meer met elkaar gaan samenwer-
ken. Grensoverschrijdende misdaad 
vormt daarom een ernstige, maar 
niet altijd merkbare, bedreiging voor 
de veiligheid en welvaart van de 
burgers in de EU. Geraamd wordt 
dat er jaarlijks tientallen miljoenen 
banen verloren gaan in Europa door 
illegale activiteiten van criminele 
bendes. Het verlies aan belastingin-
komsten voor nationale regeringen 
in de EU wordt geschat op honder-
den miljoenen euro’s per jaar. Het is 
daarom nodig dat er op elk politiek 
niveau de wil is om alle verschij-
ningsvormen van georganiseerde 
misdaad tegen te gaan. Om crimine-
len effectief aan te kunnen pakken is 
het belangrijk dat politie en justitie 
van lidstaten rechtstreeks informatie 
met elkaar uitwisselen om criminele 
netwerken te ontmantelen. Tevens is 

het van belang dat er op EU-niveau 
wordt samengewerkt met autori-
teiten van landen buiten Europa in 
de strijd tegen de georganiseerde 
misdaad. Regelgeving van de Euro-
pese Commissie (EC) kan daarbij 
ondersteunend zijn. Evenals Euro-
pese instellingen zoals Europol en 
Eurojust. Deze Europese instellingen 
ondersteunen lidstaten in hun strijd 
tegen de georganiseerde misdaad 
door het bijhouden en verstrekken 
van gegevens. Onontbeerlijk voor 
‘Brusselse’ regelgeving blijft echter 
het uitwisselen van praktijkervarin-
gen tussen lidstaten.

De SGP-Eurofractie is van mening 
dat lidstaten de handschoen op moet 
pakken en gezamenlijk het heft in 
handen moeten nemen. Het mag 
niet zo zijn dat de EC vanuit Brus-
sel gaat dicteren hoe de lidstaten de 
problemen in eigen land moeten 
aanpakken. Daarom is onderlinge 
samenwerking tussen lidstaten het 
antwoord op georganiseerde mis-
daad. Want als criminelen samen 
kunnen werken moeten lidstaten dat 
ook kunnen. ■

Europa kan leren van de georganiseerde 
misdaad

Deel 2

Leonard den Boef MA
De auteur is fractiemedewerker bij de 
Nederlandse delegatie van de EFD
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keuringen
volgens de 
VeBIT-
voorwaarden.

Quickly Best-sellers b.v. 
potato processing
Akkerseweg 13b 5321 HG Hedel
Tel. +31 (0)73 599 91 08
www.quicklybestsellers.nl

H. Quik & Zonen b.v. 
aardappelgroothandel

Akkerseweg 13b 5321 HG Hedel
Tel. +31 (0)73 599 20 93

www.hquik.nl

NATUURLIJK
VERS EN   
SMAKELIJK

Bunschoten     |     Veenendaal     |     Werkendam     |     Hardinxveld-Giessendam

Recht doen
Met gevoel voor menselijke verhoudingen

Onze advocaten zetten uw belangen op 
scherp. Met de juiste balans tussen aandacht 
en afstand. Breedte en scherpte. En veelzijdig-
heid en specialisme, onder andere op het 
gebied van arbeidsrecht, bouwrecht, onderne-
mingsrecht, letselschaderecht en familierecht.

Advies nodig?
www.bvd-advocaten.nl
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Nationale zelfstandigheid
Een samenvatting van de rede van 
Groen van Prinsterer staat beschre-
ven in het boek van dr. W. Aalders, 
getiteld: De overlevingskansen van 
een protestantse natie, Nederland in 
een verenigd Europa (1987). Aalders 
schreef dit boek naar aanleiding van 
gesprekken die hij had gevoerd met 
ir. L. van der Waal, onze toenmalige 
SGP-Europarlementariër. 
Europese landen hebben gemeen-
schappelijke christelijke en Europese 
wortels. Dat biedt een basis voor 
samenwerking. Zij zijn echter ook 

weer onderling verschillend in reli-
gie, taal, cultuur en tradities. In deze 
samenwerking moet de nationale 
zelfstandigheid daarom behouden 
blijven, zo betoogt dr. Aalders. 

Federale droom
Deze fundamentele noties zijn voor 
de SGP steeds leidend geweest. 
Samenwerking: ja, maar een droom 
van een steeds verder verenigd 
Europa, waarvoor veel partijen zich 
jarenlang het vuur uit de sloffen 
hebben gelopen, hebben wij nooit 
gedeeld. Onze kritische stellingname 
tegenover een verenigd Europa is 
jarenlang voor achterhaald versleten. 
Het is opvallend dat juist deze kriti-
sche houding aan invloed gewonnen 
heeft. Dat werd eerder dit jaar in 
de Tweede Kamer heel duidelijk 
zichtbaar toen met ruime meerder-
heid een motie werd aangenomen 
die ik samen met CU-leider Slob 
had ingediend. In deze motie wordt 
een motie uit 1980 herroepen die de 
Europese samenwerking voorrang 
geeft boven onze nationale Grond-
wet. Een aantal jaren geleden zou dit 

ondenkbaar zijn geweest!

Geestelijke crisis
De vraagstukken zijn niettemin im-
mens. Europa verkeert niet alleen 
in een economische crisis, maar 
ook in een identiteitscrisis van het 
samenwerkingsverband. Het meest 
aangrijpend is echter de geestelijke 
crisis waarin Europa verkeert. 
Juist daarover sprak Groen van Prin-
sterer in 1867 op een indringende 
manier. “Het is deze crisis die u ook 
uw taak aanwijst. Wat kan zij anders 
zijn dan weerstand bieden aan die 
opdringende stroom van systematisch 
ongeloof? Wat anders dan versterking 
van een christelijke nationaliteit te 
midden van de losgeslagen volkeren-
massa’s? Geenszins wil ik beweren 
dat het een lichte taak is. Wij zullen 
ervoor nodig hebben een vonk van 
dat heilige vuur, dat brandde in het 
hart van de Prins van Oranje, wiens 
stervensgebed ‘Mijn God, mijn God, 
heb medelijden met uw arme volk!’ in 
ons volksverleden zo heerlijk verhoord 
is.” Daar is pas echt zegen op te ver-
wachten! ■

In vier talen werd Groen van Prinsterer toegezongen: “Dat ’s Heeren zegen op u daal!” Het was in 

1867, toen hij voor de Evangelische Alliantie in Amsterdam een buitengewoon indrukwekkende 

toespraak hield voor een gehoor van Nederlanders, Duitsers, Fransen, Zwitsers, Belgen, Engelsen 

en Amerikanen. 

BINNENHOFADVERTENTIES

Heilig vuur 

Door Kees van der Staaij

 

Toegankelijk
& persoonlijk.
Moree Gelderblom Advocaten is ruim 32 jaar 
gevestigd in Rotterdam. Wij bieden toegankelijke, 
praktische en persoonlijke dienstverlening, 
waarbij wij streven naar een zo optimaal  
mogelijke prijs-kwaliteitverhouding. 

Algemene voorwaarden
Ambtenarenrecht
Arbeids- en ontslagrecht
Bestuursrecht
Ruimtelijke ordeningsrecht
Bouwrecht

Contractenrecht
Faillisements- en insolventierecht
Familierecht
Huurrecht
Incassozaken
Letselschaderecht

Vastgoedrecht
Sociale zekerheid
Strafrecht
Verzekeringsrecht

In Rotterdam
T 010-4776777
E infobalie@mglaw.nl 
Heemraadssingel 157
3022 CE Rotterdam

In Hendrik-Ido-Ambacht
T 078-6814414
E infobalie@mglaw.nl
Het Tasveld 1
3342 GT Hendrik-Ido-Ambacht

Onze rechtsgebieden Neem contact met ons op

www.mglaw.nl
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PRAKTISCHE BEGINSELEN

van werkgevers. Een arbeider moet 
niet beschaamd maken. Hij is zijn 
loon of voedsel waardig (Matth. 
10:10 en Luk. 10:7).De gouden 
regel voor arbeidsverhoudingen is: 
“Alle dingen dan, die gij wilt, dat u 
de mensen zouden doen, doet gij 
hun ook alzo; want dat is de wet en 
de profeten” (Matth. 7:12). 

Overeenstemming
Staking druist in tegen gezags-
verhoudingen naar het Woord. 
Werkgevers mogen hun werkne-
mers niet uitsluiten. Wat te doen 
als het werk indruist tegen Gods 
Woord? Dan is na gesprekken 
werkweigering het ultieme mid-
del. Werken in een supermarkt op 
Gods dag is verboden. Meewerken 
aan abortus of euthanasie of aan de 
voorbereiding daarvan in de zorg 
mag niet. Aan een huwelijk dat niet 
overeenkomstig Gods Woord is, 
mag niet meegewerkt worden. De 
SGP bepleit allereerst een verbod 
op dergelijke praktijken. Vervol-
gens pleit zij voor ruimte voor hen 
die in geweten bezwaard zijn mee 
te werken aan zaken die misschien 
wel in overeenstemming zijn met 
het geldend recht, maar die naar 
Gods recht verboden zijn. Uitslui-
ting van gewetensbezwaarden moet 
uitgesloten worden. ■

voldoen aan drie basisvoorwaar-
den. Er is een gezagsverhouding. 
Consequentie daarvan is, dat een 
werkgever opdrachten mag geven 
aan zijn werknemer. Voor de ver-
leende arbeid moet de werknemer 
salaris ontvangen. De werkgever is 
verplicht dat salaris op tijd te betalen 
Dat is de tweede voorwaarde. En ten 
slotte: de werknemer wordt geacht 
de werkzaamheden zelf te ver-
richten. In diverse wetten is verder 
een aantal regels opgenomen ter 
bescherming van de werknemer. Zo 
regelt het Burgerlijk Wetboek proef-
tijd, vakantie en opzegtermijnen. 
Zwangerschaps- en zorgverlof zijn 
wettelijk vastgelegd. De Algemene 
wet gelijke behandeling sluit discri-
minatie in arbeidsverhoudingen uit. 
Dat zijn voorbeelden van het gelden 
recht. 

Gods Woord
Arbeid is volgens Gods Woord een 
roeping. Voor de uitvoering van 
die roeping is getrouwheid vereist 
(HC, vr. en antw.124). Noodzake-
lijk is ook het besef dat “noch onze 
zorg en arbeid, noch Uw gaven 
zonder Uw zegen ons gedijen” (HC 
vr. en antw. 125). Dat alles geldt 
werknemers en werkgevers. Met 
name in Éfeze 6 staan de rechten 
van werkgevers en werknemers. 
Gehoorzaamheid, eerbied, oprecht-
heid en trouw gelden werknemers. 
Billijkheid, zachtmoedigheid, op-
rechtheid en trouw vraagt de Heere 

intreden. Zolang de werknemer of 
werkgever niet onevenredig wordt 
benadeeld, past de overheid terug-
houdendheid. Daarom staat in het 
artikel ‘beschermen’. De overheid 
moet geen inbreuk plegen op rechten, 
maar de rechten van de arbeid zowel 
voor werkgever als voor werknemer 
beschermen. Zij moet waken over de 
handhaving van die rechten. 

Belangstelling
De rechten van de arbeid staan 
door economische ontwikkelingen 
in de belangstelling. Geldend recht 
kan door economische omstandig-
heden en inzichten wijzigen. De 
regels overeenkomstig Gods Woord 
niet. De arbeidsverhouding van 
werkgever en werknemer ‘behoort 
overeenkomstig de regelen van Gods 
Woord te zijn´.

Geldend recht
Een arbeidsovereenkomst moet 

Arbeid is onmisbaar binnen de economische bedrijvigheid. De overheid heeft tot taak economische 

bedrijvigheid te stimuleren. Zij heeft tot taak de voorwaarden te scheppen voor werkgelegenheid. 

Zij dient ervoor te zorgen dat arbeidsomstandigheden verantwoord zijn en zij dient de rechten van 

de arbeid te beschermen. De leidraad is Gods Woord en het geldend recht. Over die rechten van de 

arbeid voor zowel de werkgever als werknemer gaat artikel 25*.

PRAKTISCHE BEGINSELEN

de rechten, dan heerst er willekeur. 
Zijn alleen de rechten van de werk-
gevers gewaarborgd, dan kenmerkt 
de arbeidsverhouding zich door een-
zijdigheid. Komt de overheid alleen 
op voor de werknemer dan komt de 
werkgever in een nadelige positie. 
Ter voorkoming van misstanden en 
ter bevordering van evenwichtige 
verhoudingen heeft de overheid vol-
gens de SGP een taak. De overheid 
heeft ook zelf als werkgever rechten 
en dient de rechten van haar werk-
nemers tot hun recht te laten komen.

Rechtszekerheid
De Heere geeft Mozes de opdracht: 
“Dit zijn nu de rechten, die gij hun 
zult voorstellen” (Ex. 2:1). Volgens de 
statenvertalers gaat het hier over de 
burgerlijke rechten (Ex. 2:1, kantte-
kening 1). Naar die rechten moeten 
de rechters handelen. De burgers 
weten naar welke rechten zij moeten 
handelen. Dat geeft rechtszekerheid 
en rechtsbescherming. Het artikel 
spreekt in het kader van arbeids-
verhoudingen over ‘rechten van de 
arbeid’. Het woord ‘rechten’ dient op-
gevat te worden als rechten of regels 
die gelden in arbeidsverhoudingen. 
Werkgevers en werknemers dienen 
zich te houden aan het geldend recht. 

Duidelijkheid
Rechten geven duidelijkheid. Het 
zijn de ‘spelregels’ waaraan iedereen 
zich moet houden. De overheid dient 
er zorg voor te dragen, dat zowel 
de werknemer, als de werkgever 
weet waar hij aan toe is. De rechten 
waarborgen structuur. Ontbreken 

Terughoudendheid
De overheid heeft een taak ten aan-
zien van de rechten van de arbeid. Die 
taak dient zich in de opvatting van de 
SGP wel te kenmerken door terug-
houdendheid. De SGP laat namelijk 
graag ruimte voor het particulier ini-
tiatief. Arbeidsverhoudingen vinden 
hun vertaling in een arbeidsovereen-
komst binnen het geldend recht die 
werkgever en werknemer beiden on-
dertekenen. Werkgever en werknemer 
hebben een eigen verantwoordelijk-
heid. Daar moet de overheid niet 

“Noch onze zorg en 
arbeid, noch Uw ga-
ven gedijen ons zon-

der Uw zegen.”

Praktische beginselen (50)

Artikel 25 
De overheid dient de rechten 
van de arbeid zowel voor werk-
gever als voor werknemer te 
beschermen. De verhouding van 
werkgever en werknemer be-
hoort overeenkomstig de regelen 
van Gods Woord te zijn. Derhal-
ve moeten staking en uitsluiting 
worden geweerd.

*De serie ‘Praktische beginselen’ 
geschreven door drs. P.A. Zeven-
bergen is verspreid over de jaren 
vanaf 2007.

In De Banier nummer 20 van 24 
november 2012 is geschreven 
over artikel 24 van het Program 
van Beginselen. 

In dit nummer wordt de draad 
weer opgepakt. 
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BOUW- EN AANNEMERSBEDRIJF 

RAMEN - DEUREN - KOZIJNEN

SERRE- EN VERANDABOUW

PREFAB DAKKAPELLEN

Uw woning verdient de beste kozijnen

Vraag direct uw offerte aan via www.esseveld.nl

J. van Esseveld & Zn.
Serre- en Verandabouw

J. van Esseveld & Zn.

J. van Esseveld & Zn.
Ramen - Deuren - Kozijnen

J. van Esseveld & Zn.
Bouw- en Aannemersbedrijf

J. van Esseveld & Zn.
Prefab Dakkapellen

Profi teer:
6% BTW

op montage!

Breng een bezoek aan onze showroom!Breng een bezoek aan onze showroom!

Elst (Rhenen) Rijksstraatweg 233 // Loosdrecht Oud Loosdrechtsedijk 69e

(0318) 47 21 14 // info@esseveld.nl //

VLOEREN & RAAMBEKLEDING

...het topadres voor 
  duurzaam wonen!

De Smalle Zijde 7 | 3903 LL Veenendaal
Telefoon (0318) 55 14 70

info@ambifloor.nl | www.ambifloor.nl

VLOEREN|TAPIJTEN|GORDIJNEN|RAAMBEKLEDING|SCHUIFWANDKASTEN

HELP 
onze voorgangers in China

Onderwijs | Lectuur | Toerusting | Diaconaat

愛之神

Stort uw gift op: 3473.76.029 t.n.v.

Hudson Taylor/SBHC te Rhenen.

WWW.HUDSONTAYLOR.NL

De voorgangers van de huis-

gemeenten vragen om toerusting. 

Uw hulp is daarbij onmisbaar. 

Bel voor info en/of voorlichting: 

06-200 13 173

Een frisse kĳ k op úw cĳ fers.

Hoe goed bekijkt ú uw organisatie? Welke ontwikkelingen 

houden ú bezig? Welke cijfers vragen om uw aandacht? 

Van Ree Accountants kijkt graag met u mee. Natuurlijk, als 

accountant zorgen we ervoor dat u over de juiste cijfers 

beschikt. Maar dat zoveel bedrijven en non-profitorganisaties 

al 40 jaar met ons samenwerken, heeft een andere reden. 

Het is onze frisse kijk op de cijfers die verrassende inzichten 

oplevert. Opmerkelijke trends. Ontwikkelingen in het resul-

taat. Veranderende prestaties. Groeiende kansen. Met een 

frisse kijk zie je zoveel meer.

AUDIT & ASSURANCE  |  ACCOUNTANCY  |  BELASTINGEN  |  CONSULTANCY

WWW.VANREEACC.NL

ALPHEN AAN DEN RIJN  |  BARNEVELD  |  DOORN  |  GELDERMALSEN

VAN REE. EEN FRISSE KIJK OP CIJFERS.

ADVERTENTIES

langstelling staan. Welbeschouwd 
is de crisis niet monetair, maar 
politiek van aard. De aangedragen 
oplossingen behelzen immers meer 
of minder overdracht van nationale 
bevoegdheden aan de EU. Of scher-
per verwoord: het 'meerstandpunt' 
wordt vooral aangehangen door de 
eurofielen, het 'minderstandpunt' 
door de eurosceptici. Van Groens 
Europabeeld kan worden afgeleid 
dat beide standpunten eenzijdig 
zijn. In de supranationaliteit die 
door de eurofielen wordt bepleit, 
is de historisch gegroeide natie-
staat onvoldoende verdisconteerd. 
In het centraal stellen van de 
natiestaat door de eurosceptici 
is weinig oog voor de Europese 
eenheid waarin die natiestaat ver-
strengeld is. De Europeaan Groen 
daagt uit om een evenwichtige visie 
op dit typisch Europese conflict te 
ontwikkelen. ■

Europese ontwikkelingen in het 
licht van de Openbaring is gaan 
plaatsen, maar zij liet desondanks 
zijn eerder verworven Europacon-
cepten intact. Sterker nog: tijdens 
alle grote stormen die vanaf 1830 
over Europa raasden, heeft Groen 
bewust aan deze concepten vast-
gehouden. Zo bleef hij met klem 
waarschuwen dat een nationale 
beweging als zij zich beriep op het 
zelfbeschikkingsrecht de Europese 
eenheid op het spel zette of dat een 
Frans of Duits Europa een gevaar 
voor de nationale vrijheden was. 

Anno 2013
De lering die anno 2013 uit Groens 
Europabeeld kan worden getrokken 
hangt sterk samen met de euro-
crisis. Deze noodtoestand heeft er 
toe geleid dat fundamentele vragen 
over het doel en de richting van de 
Europese integratie breed in de be-

V
olgens de jonge Groen was 
de afscheiding en hereniging 
van de volken een hoofdken-

merk van de wereldgeschiedenis. 
Wat de Europese geschiedenis 
betreft, legde hij de nadruk op de 
‘eenheid’ die tussen de Europese 
volken was ontstaan. Deze eenheid 
had zich cultureel, godsdienstig en 
politiek voltrokken. Onder een-
heid verstond Groen echter geen 
eenvormigheid. Eenvormigheid be-
schouwde hij als een schaduwkant 
van het Europese integratieproces. 
Hierdoor werden de ‘nationale 
trekken en tinten’ aangetast. Om 
uniformering tegen te gaan diende 
de ‘vonk der nationaliteit’ te wor-
den aangeblazen. Kort samengevat 
kan Groens ideale Europa het beste 
worden vertaald als eenheid in 
verscheidenheid. 

In dit jeugdgeschrift van Groen 
ontbreekt de scherpe tegenstelling 
tussen geloof en ongeloof, waar-
door zijn latere geschriften worden 
gekenmerkt. Toch mag hieruit geen 
onjuiste conclusie worden getrok-
ken. De geestelijke verandering die 
Groen rond 1830 onderging, heeft 
er weliswaar toe geleid dat hij de 

In 1826 schreef Groen van Prinsterer een uitvoerig opstel over de toenadering van de beschaafde 

volken. In dit jeugdgeschrift van de antirevolutionaire staatsman en historicus komt een Europa-

beeld aan het licht dat gezien de crisis waarin ons werelddeel momenteel verkeert, zowel actueel 

als leerzaam kan worden genoemd.

Europese lessen van Groen

VERDIEPING

Door dr. Jelle Bijl, historicus en fi losoof

“Eenheid in 

verscheidenheid”
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Burgemeester
Graag komen we als SGP-partijbureau in contact met partijleden die serieuze interesse 
hebben in het ambt van burgemeester en/of wethouder. Op het SGP-partijbureau is een 
lijst met personen die het burgemeestersambt ambiëren. Deze lijst wordt gebruikt om 
actief vacatures onder de aandacht te brengen. 

Wethouder
Het is wettelijk mogelijk dat fracties bij collegedeelname een wethouder van buiten de 
eigen gemeente mogen voordragen. SGP-fracties kunnen hiervoor het SGP-partijbureau 
benaderen. Hebt u belangstelling voor een wethouderspost buiten uw eigen gemeente? 
Geef het aan ons door. 

Vragen/aanmelden
Hebt u vragen of wilt u zich aanmelden, neem dan contact op met Willem Goudriaan 
(adviseur CVV); wgoudriaan@sgp.nl of 010 - 720 07 77. U wordt vriendelijke verzocht 
om bij uw aanmelding een actueel cv mee te sturen. Hiermee hebben wij meer 
achtergrondinformatie waardoor wij beter een intermediaire rol kunnen vervullen. 
Het spreekt voor zich dat het SGP-partijbureau zeer vertrouwelijk met uw persoonlijke 
gegevens omgaat.

Jubileum
Op 25 mei was het 65 jaar geleden dat P. Noordergraaf lid werd van de SGP in Sliedrecht. P. 
(Piet) Noordergraaf is geboren op 18 december 1923 in Lekkerkerk en was jarenlang krui-
denier in Sliedrecht. In 1966 komt hij voor de SGP in de Sliedrechtse gemeenteraad. In 1969 
wordt hij tot wethouder gekozen. Met Noordergraaf startte de periode van de SGP-wethou-
ders in Sliedrecht.

In de veertien jaar dat hij wethouder was, zette Noordergraaf zich vooral in voor de woning-
nood in Sliedrecht: extra woningen voor jongeren, de Calvijnschool, seniorenwoningen en 
een servicefl at. Noordergraaf zat in verschillende besturen, het Hoogheemraadschap en ook 
was hij 39 jaar ambtenaar van de burgerlijke stand. Op 28 maart 1994 nam Noordergraaf 
afscheid van de politiek. Zijn inzet voor de maatschappij was niet onopgemerkt gebleven. Op 
29 april 1992 werd de heer Noordergraaf benoemd tot Ridder in de Orde van Oranje-Nassau. 
De heer Noordergraaf woont, samen met zijn vrouw, nog steeds zelfstandig. 

Volgens SGP-Sliedrecht is Noordergraaf het toonbeeld van ‘eens een SGP’er, altijd een SGP’er’.

Kader-
cursusdag 
Voorbereiden op de gemeenteraads-

verkiezingen 2014? Kom op zaterdag 9 

november Deo volente naar de SGP-

kadercursusdag in Gouda voor de vol-

gende cursussen:

1.  De taken van een raadslid

2.  Bijbelse politiek in de raad

3.  Debatteren in verkiezingstijd

4.  Een krachtig betoog houden

5.  Ben ik in beeld? Sterk in de media

6.  Collegeonderhandelingen

7.  Werken met de website

8.  Campagnevoeren

9.  Aan de slag als wethouder

Voor iedereen die bij de verkiezingen 

betrokken is! Ga voor meer informatie 

naar www.sgp.nl/kadercursusdag en 

meldt u aan.

Jubileum
Henk Keurvorst (2e van links) is benoemd 
tot Ridder in de Orde van Oranje-Nassau. 
Keurvorst is raadslid in Kapelle en onder 
andere daarvoor viel hem deze eer te 
beurt. 

VARIA

Woensdag 25 september 2013, 19.30 uur

Tijdrede

Dhr. R. Bakker uit Barneveld

Stavenisse, Prins Bernhardstraat 35, 

kerkgebouw OGG in Ned.

Donderdag 26 september 2013, 19.30 uur

Tijdrede

Ds. F. Mulder

Zwolle, Kromme Mijdrecht, 

kerkgebouw GG

Vrijdag 27 september 2013, 19.30 uur

Jongerendebatavond 

SGP-j, CDJA, JOVD en JS 

Scherpenzeel, Hovenierslaan 17,

De Wittenbergschool

Vrijdag 4 oktober 2013, 20.00 uur

Jubileum kiesvereniging (90 jaar)

Menno de Bruyne e.a. 

’s-Gravenzande, Julianaweg 61, 

Zalencentrum ‘de Brug’ 

Dinsdag 8 oktober 2013, 20.00 uur

“Het Ambt van de Overheid” 

Ds. IJ.R. Bijl uit Wouterswoude

Drachten, de Singel 40, ‘Rehoboth’

Donderdag 17 oktober 2013, 19.30 uur

Tijdrede

Ds. C. Sonnevelt uit Krabbendijke

Scherpenisse, Schoolstraat 2, 

kerkgebouw GG 

Vrijdag 18 oktober 2013, 20.00 uur

‘Christen in een seculiere 

samenleving: politiek, kerk en onderwijs.’

Jan-Willem Kranendonk en Steven 

Middelkoop

Staphorst, Ebbinge Wubbenlaan 57, 

SJOS-gebouw

Woensdag 30 oktober, 19.30 uur

Tijdrede

Ds. J. van Rijswijk uit Wijk aan Aalburg 

Klaaswaal, Havenweg 9, kerkgebouw GG 

NB: Voor alle genoemde data geldt ‘Deo 

volente’.

Agendapunten voor de volgende Banier 

(17 oktober) kunnen via debanier@sgp.debanier@sgp.

nl bij het partijbureau (J.S. (Sjon) van 

der Ree Doolaard) worden ingeleverd. 

De inleverdatum is uiterlijk maandag 30 

september! De daaropvolgende Banier zal Banier zal Banier

donderdag 14 november verschijnen. 

Agenda

Meer informatie: T. 010 - 72 00 775
www.sgp.nl/agenda

Koninklijke 
onderscheiding

Nog nooit eerder behaalden ze het aantal van 400 leden, maar sinds korte 

tijd is het dan toch werkelijkheid geworden. De kiesvereniging van Hendrik-

Ido-Ambacht verwelkomde Herman Fokker (19) als 400e lid. Herman Fokker 

is de zoon van de voormalige voorzitter van de kiesvereniging

Herman heeft bewust gekozen om lid te worden van de SGP. “Ik heb grote 

interesse in de politiek en sta volledig achter de SGP. Met de christelijke 

standpunten van de partij ben ik het eens en ook de kritische houding 

richting de Europese Unie deel ik. Daarom was de SGP een logische keuze.” 

Ter gelegenheid van deze mooie mijlpaal ontvangt Herman een taart uit 

handen van bestuurslid Cees den Hoedt (links) en wethouder André Flach. 

Herman Fokker ontvangt een taart uit de handen van bestuurslid Cees den 

Hoedt (links) en wethouder André Flach. 

Hendrik-Ido-Ambacht 
400 leden

Van het SGP-partijbureau

VARIA

Waarnemend 
burgemeesterschap
 A. (Arie) Noordergraaf is benoemd tot waarne-

mend burgemeester van Woudrichem. Noorder-

graaf is vanaf 9 september aangesteld om de 

taken van CDA-burgemeester F.A. Petter waar te 

nemen. 

Noordergraaf was eerder burgemeester in 

Hardinxveld-Giessendam en Soest.

4.

5.

6.

7. 

8.

9.

Voor iedereen die bij de verkiezingen 

betrokken is! Ga voor meer informatie 

naar 

meldt u aan.
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de enquête hebben 690 kiezers 
meegedaan. Vooral mannen van 
middelbare leeftijd bleken bereid 
om hun mening te geven. Het 
merendeel van hen is actief in be-
drijfsleven en commercie. Zij zijn 
sterk betrokken bij de SGP, want 
het gros is lid van een kiesvereni-
ging, geabonneerd op verscheidene 
SGP-tijdschriften en geeft de SGP 
financiële steun. 

Opsplitsen of doormodderen?
Over het algemeen zijn SGP’ers 
niet erg positief over de euro. In de 
enquête geven de meeste respon-

een bepaalde mening? Zijn SGP’ers 
op de hoogte van de discussies in 
Den Haag? Al deze zaken kwamen 
aan bod in een enquête die afgelo-
pen voorjaar is gehouden. 

Deelnemers
Een oproep in De Banier bracht De Banier bracht De Banier
het onderzoek naar opinies over 
de euro onder de aandacht van de 
SGP-leden. Via de elektronische 
nieuwsbrief van de SGP werd zo’n 
3200 personen gevraagd om de 
enquête in te vullen.
In totaal omvat de SGP-achter-
ban circa 195.000 kiezers. Aan 

In de media is de discussie over 
de euro actueel. Hoopvolle 
berichten die het einde van de 

eurocrisis beloven, worden afge-
wisseld met nieuwsberichten van 
economische krimp. Economen zijn 
het met elkaar oneens. Het lijkt wel 
of iedereen een andere mening over 
de euro heeft. De SGP is vooral 
benieuwd naar wat leden en kiezers 
vinden van de situatie in Europa. 
Wat zijn de beslissende factoren 
voor een SGP’er om te kiezen voor 

Door Wilke van der Spek, stagiaire WI-SGP

De euro houdt de gemoederen al een tijd flink bezig. De SGP is benieuwd naar wat haar kiezers 

vinden over de ontwikkelingen in de eurozone en of zij op de hoogte zijn van het SGP-standpunt. 

Bijna 700 SGP’ers reageerden op de enquête waarin dit werd onderzocht. “Zoiets zou de SGP vaker 

moeten doen!”

De euro gewogen

ONDERZOEK

beste oplossing, omdat nationale 
soevereiniteit voor hen de beslis-
sende factor is. Een klein deel (4%) 
ziet om economische redenen een 
verdere integratie van de Europese 
Unie als de beste oplossing. De 
meeste respondenten geven aan het 
onderwerp Europa interessant te 
vinden, maar niet zo belangrijk dat 
hun stem ervan afhangt. Neder-
landse soevereiniteit, christenplicht 
en naastenliefde zijn de belangrijk-
ste waarden voor de SGP-kiezer als 
het gaat om het bepalen van een 
standpunt over Europa, gevolgd 
door kosten voor de Nederlandse 
belastingbetaler, Europese stabi-
liteit en economische positie van 
Nederland.

Goed geïnformeerd?
In de enquête wordt ook nagegaan 

Een kwart kiest voor een andere 
oplossing, namelijk doorgaan op de 
huidige weg onder de voorwaarde 
dat landen hun financiële situatie 
op orde hebben. Argument daarbij 
is dat de economische gevolgen van 
een splitsing of afschaffing groot 
zijn en niet goed ingeschat kunnen 
worden. 

Een vijfde deel van de SGP’ers ziet 
een afschaffing van de euro als 

denten aan dat zij vanaf het begin 
al twijfels hadden over de euro. En 
stonden zij in het verleden posi-
tief tegenover de euro, dan is dit 
nu verschoven naar een negatieve 
houding. Volgens de ‘gemiddelde’ 
SGP’er heeft de euro de economi-
sche groei in Europa gestimuleerd 
en de concurrentiepositie tegenover 
China en de VS versterkt. Maar ze 
menen ook dat dit niet heeft geleid 
tot meer Europese samenwerking 
en een sterker Nederland. Eerder 
het tegenovergestelde: de euro heeft 
niet geleid tot voldoende voorde-
len, zo wordt aangegeven. Ruim de 
helft van de respondenten (52%) 
vindt daarom dat de eurozone moet 
worden opgesplitst in een Noorde-
lijke en Zuidelijke regio. Deze optie 
zal volgens hen de economische 
groei in beide regio’s stimuleren. 

SGP’ers reageren op enquête

38%

11%

3%

5%

43%

 Nee, ik heb altijd positief tegenover de euro gestaan en doe dit nog   

 steeds steeds

 Nee, ik heb altijd negatief tegenover de euro gestaan en doe dit nog steeds

 Ja, ik heb altijd positief tegenover de euro gestaan, maar de laatste jaren ben  

 ik toch wat negatiever over de euro gaan denken ik toch wat negatiever over de euro gaan denken

 Ja, ik heb altijd negatief tegenover de euro gestaan, maar de laatste jaren  

 ben ik toch wat positiever over de euro gaan denken ben ik toch wat positiever over de euro gaan denken

 Neutraal/geen mening

Is uw mening over de euro de afgelopen jaren gewijzigd?

“SGP’ers zijn over het 

algemeen niet erg 

positief over de euro.”
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of de SGP-kiezers op de hoogte 
zijn van de SGP-stellingname over 
de euro. De meerderheid (57%) 
meent dat de SGP een splitsing van 
de eurozone in een Noordelijk en 
Zuidelijk gebied toejuicht. Dat is 
inderdaad een paar keer geopperd. 
Maar de SGP koppelde die ge-
dachte altijd aan de opmerking dat 
dit goed onderzocht moet worden 
en gepaard moet gaan met maat-
regelen waardoor lidstaten niet 
afglijden naar politieke, financiële 
en maatschappelijke chaos. Daarom 
pleit de SGP tegelijk voor hervor-
mingen van de overheidsfinanciën 
en de economie. 

Mochten (probleem)landen hier-
aan niet willen meewerken, dan 
kunnen (financiële) sancties 
volgen. Zo nodig wordt het EMU-
lidmaatschap opgezegd. Zo kan 
een proces ontstaan dat uitmondt 
in een opsplitsing die misschien 
overeenkomt met een munt voor 
Noord- en een voor Zuid-Europa. 
In de vragenlijst gaf een kwart van 
de ondervraagden het juiste SGP-
standpunt aan. Tegelijk denken de 
meeste respondenten voldoende 
kennis te hebben van de SGP 
standpunten. Ook zijn ze tevreden 
met de manier waarop de SGP haar 
standpunten communiceert, wat 
niet wegneemt dat niet iedereen 
alle bijzonderheden even scherp 

heeft. Verschillende responden-
ten suggereren verbeterpunten. 
Zo zou de SGP haar standpunten 
over de euro meer en duidelijker 
in de media naar voren kunnen 
brengen. Ook moeten deze stand-
punten makkelijker te vinden zijn. 
Opinieartikelen in christelijke 
nieuwsbladen en meer informatie 
op de websites van het Reforma-
torisch Dagblad en de SGP zou 
volgens een meerderheid de beste 
oplossing hiervoor zijn. Het grote 
deel van de SGP’ers is overigens 
tevreden met de standpunten van 
de SGP: deze zijn goed (78%) en 
gebaseerd op de juiste argumenten 
(71%). 

Conclusies
Naar aanleiding van de gehouden 
enquête kwamen flink wat positieve 
reacties binnen. “Zoiets zou de SGP 
vaker moeten doen!” Verder heeft 
deze enquête voor de SGP beslist 
nuttige informatie opgeleverd. Zo 
blijkt uit de enquête dat SGP’ers 
erg betrokken zijn bij hun partij en 
bij het wel en wee van Nederland. 
Christelijke waarden en nationale 
soevereiniteit staan bij de SGP-
kiezers hoog in het vaandel. Van 
belang is tenslotte dat de SGP (nog) 
meer aandacht geeft aan het goed 
informeren van haar achterban 
over standpunten, zeker wanneer 
het gaat om actuele ontwikkelingen 
die haast iedereen raken. 

De euro-enquête maakt deel 
uit van een onderzoek naar de 
vroegere en huidige standpunten 
van de SGP over de Economische 
en Monetaire Unie. Het volledige 
onderzoeksrapport is op te vragen 
bij het Wetenschappelijk Instituut 
voor de SGP. ■

ONDERZOEK

52%

19%

4% 1%

24%

 Nederland terug naar de gulden, einde van de eurozone

 Een aparte euro voor de Noordelijke en Zuidelijke regio in Europa

 Geen al te grote beleidsveranderingen doorvoeren, probleemlanden als Griekenland  

 e.a. financieel blijven steunen en de negatieve gevolgen zoveel mogelijk beperken.  

 Harde voorwaarde is dat deze probleemlanden hun begrotingen op orde brengen

 De politieke en economische bevoegdheden van de Europese Unie uitbreiden om 

 de besluitvorming te versnellen

 Geen mening

Wat is volgens u de beste oplossing voor de 
huidige eurocrisis?

Blijven nadenken

H
et is goed dat het Wetenschappelijk Instituut aan-

dacht besteed aan hoe de SGP aankijkt tegen de 

euro. Graag complimenteer ik Wilke van der Spek, 

die hier hard aan heeft gewerkt en een mooi rapport heeft 

geschreven. 

Wat opvalt is dat de grondtonen hetzelfde zijn gebleven. 

Vanaf het begin stond de SGP kritisch tegenover de euro en dat is nog zo. Ik heb 

zelf, ter voorbereiding van de tientallen debatten die we over de euro hebben 

gevoerd, de bijdragen van de SGP gelezen toen besloten moest worden over de 

invoering van de euro (1992). Opvallend is dan dat de belangrijkste kritiekpunten 

van toen terugkomen in de huidige discussies. 

Historische fout

Een lastig punt is hoe we, nu we de euro eenmaal hebben, een goede oplossing 

vinden om uit de huidige misère te komen. Het liefst zouden we in één grote klap 

de historische fout herstellen. Maar helaas zijn de fi nanciële systemen zó com-

plex, dat niemand goed weet hoe je dat moet doen. Er is eenvoudigweg geen 

eerder voorbeeld en daarom ook geen draaiboek te maken van een opsplitsing 

van de euro in een Noord- en Zuid-Europese variant die voldoende zekerheid 

biedt dat er geen chaos ontstaat. We zitten in een unieke situatie.

Prikkel 

Daarom gaat onze voorkeur uit naar een organische variant. Laten we in ieder 

geval afscheid nemen van die landen die bewezen hebben nooit aan de condities 

te kunnen voldoen om zonder subsidie van andere landen binnen de euro te func-

tioneren. Dan heb ik het bijvoorbeeld over Griekenland en Cyprus. Het voordeel 

daarvan is dat de overblijvende landen weten wat hen te wachten staat als ze 

hun zaakjes niet op orde hebben. Daardoor is de prikkel om bij de les te blijven 

groter. Ook dit is overigens geen goedkope variant. Om chaos en ellende voor 

veel mensen te voorkomen, waar niemand bij gebaat is, zal dit beheerst moeten 

met ondersteuning van hen die de euro verlaten.

Voor dit standpunt is helaas geen meerderheid te vinden. De regering en de 

meerderheid van de Tweede Kamer kiest voor doormodderen op de huidige weg. 

In onze visie lost dit niets op omdat de onderliggende problemen blijven bestaan. 

De studie van het WI stimuleert ons in ieder geval om te blijven nadenken, debat-

teren en communiceren over de visie van de SGP op een daadwerkelijke oplos-

sing van de eurocrisis. ■

Elbert Dijkgraaf

KANTTEKENING

In deze rubriek vindt u een reactie vanuit de politieke praktijk van de Tweede Kamer op 
het onderzoek van het Wetenschappelijk Instituut.

teren en communiceren over de visie van de SGP op een daadwerkelijke oplos-

16%

20%

6%

16%

15%

 Soevereiniteit/Zelfstandigheid van   

 Nederland

 Stabiliteit in Europa

 Economische positie van Nederland

 Christenplicht/Naastenliefde

 Kosten voor de Nederlandse   

 belastingbetaler

 Concurrentiepositie van Europa

 Europese saamhorigheid

Hoe belangrijk vindt u de onderstaande 
aspecten voor het SGP-standpunt als het 
gaat om Europa?

“Zoiets zou 

de SGP vaker moeten 

doen!”
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Antwoord door Willem Goudriaan

kabinetscrisis of het opstellen van 
een begroting. In de afgelopen 
maand augustus zijn de ministers 
verschillende keren bij elkaar geweest 
om het met elkaar te hebben over de 
begroting van 2014. Nieuwsgierig 
naar de notulen van de ministerraad 
van vorige week? Helaas, die mogen 
door derden pas ingezien worden 
over 20 jaar. Ook mag een minister 
niets zeggen over wat en door wie er 
precies iets gezegd is: de kaken stijf 
op elkaar.

Persconferentie
Na elke ministerraad geeft de 
minister-president, Rutte dus, een 
persconferentie. Hij licht de be-
langrijkste onderwerpen die tijdens 
de ministerraad zijn besproken, 
kort toe. Die persconferentie wordt 
nu weer gegeven in perscentrum 
Nieuwspoort. Alleen onder premier 
Balkenende gebeurde dat op het 
ministerie van Algemene zaken, dus 
naast het torentje. De premier die 
ermee begon was minister-president 
De Jong (1967-1971). Hij vond het 
maar niks om op vrijdagavond bij het 
eten iedere keer gestoord te worden 
door bellende journalisten. Daarom 
besloot hij om alle nieuwsjagers in 
een keer af te handelen. ■

Het Europees Parlement (EP) 
hee�  drie werkplekken: Brus-
sel, Luxemburg en Straatsburg. 
Toen de Europese Unie (EU) 
is opgericht is gekeken welke 
stad alle Europese instellingen 
kon huisvesten. Brussel is toen 
gekozen. De meeste werkdagen 
zitten de EP-leden in Brussel. 
De commissievergaderingen 
worden daar ook gehouden.
In 1992 is Straatsburg gekozen 
als thuisbasis van het EP. Dit 
besluit  is in 1997  bekrachtigd 
in het Verdrag van  Amster-
dam.  De plenaire vergade-
ring (in totaal duurt deze vier 
dagen) wordt elke maand in 
Straatsburg gehouden. De SGP 
pleit voor één vergaderlocatie: 
Brussel. Noch de SGP noch het 
EP zelf kan dit besluit echter 
wijzigen. Dat dient op una-
nieme wijze door de regerings-
leiders van de lidstaten te  ge-
beuren.   Het is wachten op de 
Fransen...

Alle ministers
De ministerraad is de vergadering 
van alle ministers bij elkaar. Op dit 
moment zijn dat alle ministers van 
de VVD en van de PvdA. Deze twee 
partijen vormen immers samen 
de regering. De staatssecretarissen 
wonen de vergaderingen van de mi-
nisterraad niet bij. Alleen als er een 
onderwerp tijdens de ministerraad 
besproken wordt waar een van de 
staatssecretarissen verantwoordelijk 
voor is, zit hij of zij er wél bij. Een 
ander verschil is dat ministers in de 
ministerraad wel stemrecht hebben 
en dus mogen stemmen over beslui-
ten die genomen moeten worden. 
De eventueel aanwezige staatssecre-
tarissen hebben geen stemrecht. De 
ministerraad wordt voorgezeten door 
de minister-president. 

Elke vrijdag
Elke vrijdagochtend vergaderen alle 
ministers, en zo veel vaker als nodig 
is. In principe komt de ministerraad 
tijdens het Kamerrecessen (zeg maar 
de vakanties van de Tweede en Eerste 
Kamer) niet bij elkaar. Uitzonde-
ringen zijn bijvoorbeeld bijzondere 
gebeurtenissen, zoals een dreigende 

De maand september is in ‘Den Haag’ een bijzondere maand. 

De regering presenteert op de derde dinsdag van die maand 

(‘Prinsjesdag’) namelijk de begroting voor het volgende 

jaar. De regering geeft aan wat haar plannen voor het 

volgende jaar zijn. Inmiddels is ook bekend hoe de regering 

het geld wil gaan verdienen en uitgeven (’Miljoenennota’). 

Die begroting is vastgesteld in de ministerraad. Wat is een 

ministerraad en wat doet hij?

Door Willem Goudriaan

UITLEG

Politiek voor dummy’s
VRAAGBAAK

Willem Goudriaan?
ADVERTENTIES

Stefan:

“Waarom vergadert 

het Europees 

Parlement in twee 

plaatsen?”

NIEUW!

NIEUW!

NIEUW!

wat kunnen wij 
voor u betekenen?

Kauwenhoven 5 | Lunteren | 
T (0318) 48 40 74 | info@drukkerij-amv.nl
www.drukkerij-amv.nl

periodieken/kerkbladen
huisstijlontwerp
familiedrukwerk
nieuwsbrieven
brochures
folders
vormgeving
drukwerk (o set)
plots
bouwtekeningen 
digitaal drukwerk (printen)

CONGRES 
ANTISEMITISME

christenenvoorisrael.nl

25 
SEPTEMBER 

2013

Sprekers (onder andere)
•  Dr. Bart Wallet
•  Prof. Dr. Hans Jansen
•  Esther Voet (CIDI)
•  Ds. Henk Poot
•  Mevrouw Bloeme Evers (Auschwitz-overlevende)

U kunt zich nu aanmelden voor het congres via 
e-mail: bijeenkomst@christenenvoorisrael.nl of 
telefonisch: 033-2458824. Graag het aantal personen 
en uw adresgegevens doorgeven. U krijgt dan een 
factuur voor de onkosten toegestuurd.

Christenen voor Israël 
organiseert haar derde 
congres over antisemitisme

Wanneer  25 september 2013
Waar  Congrescentrum 
 De Schakel,
 Oranjelaan 10, 
 3862 CX Nijkerk 
 (nabij NS station)

Meld u 
zich nu 

aan

Waarom  Antisemitisme neemt onrustbarend toe
Kosten  € 25,- inclusief reader, koffie, thee en lunch
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dit zo belangrijk?
Van ‘t Land: “Als je, zeker als SGP, 
zelf de media niet opzoekt, wordt 
je doodgezwegen. Vaak wordt hier 
maar weinig aan gedaan, terwijl het 
gemakkelijk op te lossen is. Laat 
mensen bijvoorbeeld artikelen publi-
ceren voor de lokale krant.”

Hogendoorn: “Als partij heb je 
ideeën welke kant het op moet met 
de gemeente. Je streeft ernaar zoveel 
mogelijk burgers hiervan op de 
hoogte te stellen. Het raakt aan de 
betrokkenheid van je eigen kiezers 
en het zou nieuwe kiezers kunnen 
opleveren. Daarnaast kan het voor-
oordelen de wereld uithelpen.”

Hoe geef je media-aandacht prak-
tisch vorm?
Hogendoorn: “Journalisten zijn 
blij als een partij bij hen komt met 

nieuws. Genereer bijvoorbeeld bij 
een slechte weg aandacht door een 
stukje te schrijven op je website, 
een foto te maken en het kenbaar te 
maken aan de media.”

Van ‘t Land: “Adequaat reageren en 
motiveren! Denk aan de abortus-
kwestie in het ziekenhuis Gelderse 
Vallei. Als SGP waren we druk aan 
het zoeken naar openingen, maar 
doordat we laat in de media kwa-
men, stonden we qua beeldvorming 
al snel op achterstand.”

En sociale media? Moet een lokale 
SGP daarmee aan de slag?
Van ‘t Land: “Wij merken dat voor 
sommige mensen Twitter en Face-
book echt nog niet kunnen. Toch 
hebben we aan de campagnecom-
missie het advies gegeven om sociale 
media gewoon te gebruiken. De tijd 

Noem eens een opvallend 
resultaat.
Hogendoorn: “Dat de SGP in 
Zaltbommel door de media als te 
bescheiden wordt gekenmerkt. In de 
gemeentepolitiek is een uitgesproken 
houding meer op z’n plaats. Journa-
listen houden van duidelijkheid om 
te weten waar een politieke partij 
voor staat. Schroom is niet nodig.”

Van ‘t Land: “Naast diversiteit bin-
nen de achterban, is dat het belang 
van hedendaags taalgebruik en het 
imago alleen voor de eigen achterban 
aandacht te hebben. Over die punten 
moet je als fractie na gaan denken.”

Allebei gaan jullie in op het belang 
van media-aandacht. Waarom is 

POLITIEK DICHTBIJ 

Bij de pers in beeld

  
Zaltbommel

  Ede
Hogendoorn en Van ’t Land (inzet) deden onderzoek voor de lokale SGP

Door Henri Pool

van avonden in zaaltjes is voor veel 
mensen voorbij.”

Hogendoorn: “Uit het onderzoek 
kwam naar voren dat journalisten 
graag gebruik maken van Twitter. 
Het is voor hen een handig mid-
del om achter het nieuws te komen. 
Als je er actief mee aan de slag gaat, 
ben je ervan verzekerd dat jouw 
partij opgemerkt wordt. Binnen de 
SGP zijn best verschillen. Sommige 
fracties maken er geen gebruik van, 
andere juist weer wel.”

Is er wat gedaan met jullie 
onderzoeken?
Hogendoorn: “Het onderzoek zal 
vooral in verkiezingstijd meerwaarde 
bieden. Als lid van de campagne-
commissie zal ik het rapport een rol 
laten spelen.”

Van ‘t Land: “We hebben het rap-
port met alle geledingen binnen SGP 
Ede besproken, waarbij ieder er voor 
zichzelf actiepunten heeft uitgehaald. 
Daar zijn we nu mee aan de slag ge-
gaan. Binnenkort kijken we hoe het 
heeft uitgepakt.”

Nog een gouden tip?
Van ‘t Land: “Versterk als fractie 
de interactie met jongeren, ook 
inhoudelijk! Dat wordt in Ede 
gewaardeerd. En ga als jongere 
onderzoek doen. Het kost tijd, maar 
het is leuk om te doen. De SGP krijgt 
een goed beeld van wat er leeft bin-
nen en buiten de achterban. Het is 
een must voor een politieke partij 
om mensen te laten spreken.”

Hogendoorn: “Verwoord als fractie 
je boodschap helder, zodat er aan 
duidelijkheid niets te wensen over 
blijft. En welbespraaktheid. Als een 
uitspraak echt goed is, kan het zelfs 
de kop van een artikel worden.” ■

POLITIEK DICHTBIJ

Passend Onderwijs: eerlijk 
zullen we alles delen…

I
n de Noordoostpolder hebben we als ChristenUnie en SGP al-

tijd al samengewerkt. Onze voorouders  - pioniers -  zochten de verbinding. 

Zodra het water geweken was en het eerste land droogviel werkten we samen. 

Ondanks dat we elkaar hard nodig hebben, houden we elkaar wel scherp. Verschil-

len slechten we binnen de muren. Naar buiten toe tonen we eenheid. Dat wordt 

beloond. Sinds een jaar of zes maken we deel uit van de coalitie. 

Een raadslid kan niet alles bijhouden. Wij verdelen met vier personen de onderwer-

pen. Onderwijs hoort bij mij. Logisch, als je 41 jaar voor de klas staat. ‘Passend on-

derwijs’ is op dit moment een belangrijk onderwerp. Het gaat over zorgleerlingen. 

Tot op heden krijgen scholen hiervoor extra geld. Dat kan via een doorverwijzing 

van de leerling naar het Speciaal Onderwijs of via het ‘rugzakje‘. Daarmee kan ex-

tra zorg betaald worden. Maar dat gaat veranderen. In augustus 2014 gaat de Wet 

Passend Onderwijs in. Het geld gaat dan naar samenwerkingsverbanden die een 

passende plek voor de zorgleerling zoeken.

Mijn collega schuift me een dag voor de raadsvergadering een artikel uit het Neder-

lands Dagblad onder de neus. Grote verbazing: Noordoostpolder krijgt 35% minder 

geld, Oud-Beijerland 75% meer. Een kaartje geeft met kleuren de plus of de min 

aan. Wat doen wij fout?

Kijk, daar zit je voor in de raad. Ik naar de wethouder: “Kunt u ons uitleggen wat 

hier aan de hand is?” Waarom stel ik deze vraag? Het samenwerkingsverband van 

refoscholen zit toch helemaal niet slecht in de nieuwe verdeling van het geld? Ik 

stel de vraag omdat je als raadslid de plaatselijke belangen dient. Scholen worden 

hier met 35% gekort. Gaat dat niet ten koste van de kwaliteit? De goede man kan 

het mij niet uitleggen. Hij belooft er op terug te komen. Logisch, want hier is sprake 

van een overheidsmaatregel, een “verevening” die alle regio’s gelijk trekt in de 

bekostiging over een periode van 5 jaar. In de kern is Passend Onderwijs een goede 

zaak, maar bij de slecht gemotiveerde verevening zet ik de nodige vraagtekens.

SGP-raadsleden: houdt het budget in de gaten. Hebt u straks voldoende? Raadpleeg 

desnoods het verhelderende artikel uit het ND van 8 juni. Misschien kunt u er uw 

winst mee doen. En ik ga met mijn RD de collega’s van de ChristenUnie voeden met 

een interessant artikel. 

Samenwerken: een groot goed!

Jan Simonse

Hogendoorn en Van ’t Land (inzet) deden onderzoek voor de lokale SGP

Ze zijn jong, maar doken al diep de SGP in. Jan van ’t Land (22) 

onderzocht samen met andere jongeren de beeldvorming over 

de SGP in Ede. Jan-Herber Hogendoorn (21) bracht als stageop-

dracht de relatie tussen SGP Zaltbommel en de lokale media in 

beeld. Een gesprek met twee jonge onderzoekers die de lokale 

SGP vooruit willen helpen.

UITGELICHT
In deze rubriek vindt u een reactie van iemand uit de politieke praktijk, 
deze keer Jan Simonse, raadslid voor de ChristenUnie-SGP in de 
gemeente Noordoostpolder. 
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Nederland staat steeds meer be-
voegdheden af aan de Europese 
Unie. Zwarte bladzijden in de va-
derlandse geschiedenis zijn wel de 
ondertekening van het Verdrag van 
Lissabon (2007) en de steun aan 
het ESM-verdrag (2012). Wat is dat 
laatste precies? Het ESM-verdrag is 
eigenlijk een grote pot geld waar Ne-
derland miljarden euro’s in gestopt 
heeft. Wanneer een ander EU-land 
in grote financiële problemen komt, 
kan het uit die pot geld krijgen. 
Nederland mag niet meebeslissen 
over het uitgeven van dit geld. Dat 
gebeurt in Brussel. Dat is gek, want 
in Nederland willen we altijd precies 
weten welk geld waarvoor bestemd 
is en wie het uitgeeft. Alles moet 
democratisch en transparant zijn. 
Blijkbaar gelden andere spelregels 
wanneer een blauwe vlag met gele 
sterren aan de horizon verschijnt. 

Een kleine provincie in een 
groot Europees rijk?

Zo gaat het al jarenlang. De Neder-
landse regering neemt beslissingen 
om geld en bevoegdheden naar 
Brussel over te dragen, veel bur-
gers snappen niet precies waar het 
over gaat en worden even later voor 
voldongen feiten geplaatst. Welke 
Nederlandse politicus die je gekozen 
hebt moet je daar nu op aanspreken? 
Dat vergroot niet het vertrouwen in 
de politiek en de EU.

SGP-jongeren vindt dat Nederland 
best EU-lid kan blijven. Vanaf nu 
moet het overdragen van macht 
wel afgelopen zijn. Dus altijd veto’s 
uitspreken wanneer begrotings-
bevoegdheid en zeggenschap over 
sociaal en economisch beleid naar 
de EU dreigt te gaan. Anders is Rutte 
straks ceremonieel premier van 
Nederland. ■

Wilco Kodde

Hoe machtig is dan de premier? Die 
heeft in ieder geval een belangrijke 
rol in de Ministerraad waar de be-
langrijke besluiten genomen worden. 
Natuurlijk moet ook Rutte rekening 
houden met zijn collega-ministers, 
Tweede Kamerleden, vakbonden 
enzovoorts. In ieder geval is duidelijk 
wat de rol van het staatshoofd en de 
premier is. Nederland gaat er prat op 
een democratie te zijn die zoveel mo-
gelijk transparant georganiseerd is. 
Hoe zit dat eigenlijk met de Europese 
Unie? Hoeveel weten Nederlanders 
daarvan af? En hoe belangrijk is dit 
instituut voor Nederland? 

Dat lijkt soms wel op het ‘geheim 
van Brussel’. Toch heeft het doen en 
laten van de Europese Unie enorme 
invloed op het dagelijkse leven van 
jou en mij. 

JONGEREN

Dit jaar heeft Nederland een nieuwe koning gekregen. ‘De 

belangrijkste man van ons land!’, zou je misschien denken. 

Maar hoeveel macht heeft de koning nu precies? Dat valt 

moeilijk te zeggen. Belangrijke beslissingen over de verdeling 

van geld mag hij bijvoorbeeld niet nemen. Wat de koning nu 

precies wel te zeggen heeft, wordt ook wel het ‘geheim van 

Noordeinde’ genoemd.

Geheim van Brussel Sleutel Nederlandse schatkist

Sluipend proces

Reageren?Reageren?Reag
internationaal@sgpj.nl 

A C T I E W E E K  1 4 - 1 9  O K T

KOM IN ACTIE
EN SMS 

‘STALEN KERK’
 NAAR 4333 
(€ 1,50 per sms)

Nederlandse christenen vrijwillig opgesloten in 
de meest beruchte gevangenis van Roemenië in 
strijd tegen christenvervolging. Volg de actie op        
www.stalenkerk.nl. 

Strijd mee tegen het lijden van vervolgde christenen 
en steun Stalen Kerk via rek.nr. 561455139 t.n.v. 
Stichting HVC o.v.v. Stalen Kerk.

www.stalenkerk.nl

 STALEN KERK LIVE BELEVEN?  STALEN KERK LIVE BELEVEN? 
Kom tijdens de actieweek naar Kom tijdens de actieweek naar 
de spraakmakende avonden de spraakmakende avonden 
in de ‘Stalen Kerk-loods’. in de ‘Stalen Kerk-loods’. 
Adres: Generatorstraat 15 te Adres: Generatorstraat 15 te 
Veenendaal. Aanvang 20.00 uur.Veenendaal. Aanvang 20.00 uur.

2726



STRAATSBURGREIS HAAGSE PROPJES

Actualiteiten en ontwikkelingen in politiek en samenleving 
door Menno de Bruyne, voorlichter Tweede Kamerfractie SGP

Einde reces

Het reces zit er weer op. Maar 
liefst acht weken lang moest 
Nederland zien te overleven 

zonder vergaderingen van de Twee-
de Kamer. Gelukkig is het goed af-
gelopen, want je moet er niet aan 
denken wat er allemaal niet mis 
had kunnen gaan toen de SP geen 
spoeddebat kon aanvragen en D66-
baasje Pechtold zich niet achter de 
interruptiemicrofoon kon posteren. 
Alles ging gewoon door. De treinen 
reden (min of meer) normaal, bij de 
Appie kon je net als altijd bij de pin-
kassa een pakje hagelslag afrekenen 
en bij het ochtendgloren zongen de 
merels hun hoogste lied zoals ze dat 
al sinds de schepping doen. We zijn 
weer door het oog van de naald ge-
kropen, dat begrijpt u wel… 

Bovenlip
Acht weken reces levert altijd nieu-
we gezichten op in Den Haag. En dan 
heb ik het niet over nieuwe Kamerle-
den, maar politici die tijdens het re-
ces een gedaanteverwisseling heb-
ben ondergaan. Zo kwam premier 
Balkenende ooit terug van vakantie 
en met een heel wat minder oubol-
lige coupe dan we van ‘m gewend 
waren. En PvdA-coryfee Ad Melkert 
verscheen na een reces plotsklaps 
met ontblote bovenlip – snor foetsie. 
De man bij wie we dit jaar even 
moesten denken: is-ie het nou wel 
of is-ie het niet? was minister Plas-
terk. Die was op reces geweest in 
het koninkrijk van koning Moham-
med de Zesde, Marokko. Of ze daar 

het scheerapparaat nog moeten uit-
vinden weet ik niet, maar hij betrad 
de Haagse arena getooid met een 
baard van hier tot Rabat. Het wach-
ten is nu op Kamervragen van Geert 
Wilders over de islamisering van de 
kin van de minister… Mocht het ka-
binet de 5e december halen -je weet 
maar nooit-, dan hoeven ze in de mi-
nisterraad niet lang te beraadslagen 
over de vraag wie er dit jaar voor 
Sinterklaas moet spelen. Dat kun je 
een PvdA’er wel toevertrouwen, en 
Ronald heeft al een hoofddeksel, dus 
wat let ‘m…..

Normaal 
Een recesperiode heeft overigens als 
groot voordeel dat je weer een hele 
hoop normale mensen ontmoet. 
Nou wil ik niet direct zeggen dat er 
op mijn werkplek allemaal abnor-
male mensen rondlopen, maar he-
lemáál normaal zijn ze op deze vier-
kante kilometer Den Haag nou óók 
weer niet. Dat zie je wel aan mij. En 
als ze hier wél normaal zouden zijn, 
waarom roepen ze mekaar dan toe: 
“Doe ’s effe normaal man” en “Doe 
zelf eens even normaal!” Dat doe 
je niet als je normaal bent, zeg nou 
zelf. Enfi n, normale mensen dus... 
Het was een aardig contingent lezers 
en lezeressen van gerenommeerde 
bladen als De Banier,De Banier,De Banier  Terdege en de 
GezinsGids dat zich op gezette tijden 
verzamelde op het Plein midden in 
Den Haag, pal voor de hoofdingang 
van de Tweede Kamer. Voor hen, en 
soms ook voor zwervers die ik her 

en der van de straat plukte, heb ik 
(deels samen met vrind Herman 
Meijer) rondleidingen verzorgd op 
en rond het Binnenhof. Tot lering 
ende vermaak - voor de bezoekers, 
maar ook voor Herman en mij.

Brandweer
Eén keer liep het trouwens mis. Dat 
was toen de moderne lift van de 
Tweede Kamer halverwege de eer-
ste en de tweede verdieping tussen 
de standbeelden van de grote 19e-
eeuwse staatslieden Johan Rudolf 
Thorbecke en Guillaume Groen van 
Prinsterer dacht: ik hou ermee op. 
Voor de drie inzittenden, waaronder 
een immer stralende heer Meijer 
(‘rustig aan doen hè’), was dat even-
tjes schrikken, doch na drie kwartier 
lijdzaam wachten, werden ze met 
behulp van de uitgerukte Haagse 
brandweer uit hun benarde positie 
bevrijd. 

Uiteraard debiteer ik dit verhaal niet 
om mensen af te schrikken om eens 
een keertje op het Binnenhof te ko-
men kijken, maar juist om reclame 
te maken voor een nieuwe ronde 
rondjes Binnenhof. Bij leven en wel-
zijn. De data die ik er in het herf-
streces voor vrij heb geroosterd zijn 
voorshands 18, 24, 25 en 26 okto-
ber. Vol is vol! Aanmelden kan weer 
via mdebruyne@tweedekamer.nl of 
mijn telefoonnummer 06 1254 1741. 

Wellicht tot ziens! Ik kijk al weer uit 
naar het volgende reces... ■
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schrijf nog voor Zicht en hoop ooit Zicht en hoop ooit Zicht
plaatselijk actief te worden.”

Wat is de waarde van de SGP-j?
“Vier dingen: rondom verkiezings-
tijd ondersteunen we de partij met 
een eigen campagne, die positieve 
uitstraling heeft. Onze jongerendag 
is een sterk merk. Ook trekken we 
regelmatig media-aandacht door 
middel van ludieke acties, simpelweg 
omdat we meer vrijheid hebben dan 
de fractie. Tot slot: SGP-jongeren 
heeft bewezen een kweekvijver van 
jong talent te zijn.”

Hoe heb jij de SGP-j veranderd?
“Ik weet niet of mijn persoon het 
verschil heeft gemaakt. Ik heb lek-
ker kunnen werken met de steun 
van een fanatiek bestuur en tien-
tallen enthousiaste vrijwilligers. 
Werken bij de SGP-jongeren is echt 
teamwork. Ik ben blij dat we als 
jongerenorganisatie in de afgelopen 
jaren een constructieve rol in de 
partij hebben gespeeld. Ik kan niet 
echt wat met de ‘luis-in-de-pelsbe-
nadering’ die in het verleden nog 
wel eens gevoerd is.” ■

Hoe ben jij ondergedompeld?
“Ik had de SGP min of meer in mijn 
genen. Ik was al vroeg betrokken bij 
de Rijssense SGP-jongeren, studeer-
de politieke geschiedenis, liep stage 
bij het WI en de Tweede Kamer-
fractie en werd redacteur politiek 
bij het RD.”

Hoe kom je bij het docentschap?
“Ik wil graag kennis overdragen en 
genoot ervan als ik voor de SGP-jon-
geren gastlessen mocht geven. Aan 
de andere kant schrok ik hoe weinig 
jongeren weten en daar wil ik graag 
wat aan doen. Het lijkt me gaaf om 
de blik van jongeren te verbreden 
en hun wat maatschappelijke bagage 
mee te geven.”

Zeg je de politiek gedag?
“Ik blijf wel betrokken, want ik 

‘Beleidsadviseur’, een mooie term, 
maar wat houdt het in? 
“De term vind ik verschrikkelijk en 
vaag, maar blijkbaar was er geen 
beter alternatief voorhanden. 
Ik doe een poging om mijn werk-
zaamheden te omschrijven. In mijn 
functie heb ik de inhoudelijke kant 
van SGP-jongerendag voor mijn 
rekening genomen en een aantal 
congressen georganiseerd. Ver-
der was ik nauw betrokken bij de 
verkiezingscampagne. Ook heb ik 
een opzet gemaakt voor een nieuwe 
editie van Kernideeën en heb ik een 
enquête ontwikkeld en een mas-
terclass en vaardighedencursus 
opgezet.”

Wat zijn ‘Kernideeën’?
“Zie het als het onder woorden 
brengen van het fundament waarop 
je staat en de waarden waarvoor 
je wilt staan. Eigenlijk zou ieder-
een die voor de partij actief wordt, 
daarin ondergedompeld moeten 
worden. Daar is de partij zeker bij 
gebaat.”

Sinds 1 november 2011 werkte hij als beleidsadviseur bij de SGP-jongeren. Door zijn interviews 

en (opinie)artikelen in Zicht, De Banier en andere media was hij allerminst buiten beeld. Nu hij 

echter op het Hoornbeeck College Nederlands gaat doceren, raakt hij voor de gemiddelde SGP’er 

wel meer en meer uit het zicht. Tijd voor een gesprek met Jan Mark ten Hove.

BUITEN BEELD

Van beleidsadviseur in beeld 
naar docent buiten beeld

Door Sjon van der Ree Doolaard

“Ik ben blij met de 

constructieve rol van 

de SGP-jongeren.”

T (0341) 45 13 60  -  F (0341) 45 13 76  -  M (06) 51 15 75 52
herman@kantoorvandenberg.nl

www.kantoorvandenberg.nl

‘duidelijk advies
voor het MKB’

Stakenbergweg 154
8075 RB Elspeet

Zuiderzeestraatweg 135c 
3849 AC Hierden

PARTICULIERE EN ZAKELIJKE VERZEKERINGEN
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OVERZICHT

Woord vooraf

Inhoud

E
r moet bezuinigd wor-

den in Nederland. Dat 

vindt niemand prettig. 

Toch is het nodig. In heel 

wat gezinnen zijn financiële 

zorgen. Maar laten we bij dit 

alles niet vergeten dat we 

leven in een rijk land. Er zijn 

heel wat landen die veel ar-

mer zijn. Al zijn we rijk, dat 

wil niet zeggen dat de vin-

ger niet gelegd zou mogen 

worden bij onrechtvaardige 

zaken in ons land als het 

gaat over geld en goed. We 

hebben allemaal kunnen 

lezen dat eenverdieners ver-

geleken met tweeverdieners 

onevenredig zwaar belast 

worden. Dat is niet recht-

vaardig. Daarnaast worden 

grote gezinnen zwaarder in 

de portemonnee getroffen 

dan kleine gezinnen. 

Het is volkomen terecht dat 

daar door de SGP duidelijk 

op gewezen wordt. Er is 

sprake van ongelijke behan-

deling in financieel opzicht. 

De SGP dient er ook op te 

wijzen dat rijkdom betrekke-

lijk is. De rijke man had veel 

bezittingen. Bij zijn sterven 

moest hij alles achterlaten. 

Hij sloeg zijn ogen op in de 

hel. Van nature leven wij 

allen net als die rijke man. 

Ons hart gaat uit naar alles 

wat hier op deze aarde is 

te vinden. We willen steeds 

meer hebben en genieten 

van het leven. Wie onbe-

keerd blijft voortleven komt 

in de eeuwige rampzalig-

heid. De arme Lazarus had 

geen bezittingen. Maar hij 

was rijk in God door Christus. 

Toen hij stierf werd hij door 

engelen gedragen in de 

schoot van Abraham.

De SGP dient te onderstre-

pen dat er na dit leven 

eeuwig wel of eeuwig wee 

komt. Wie blijft buigen voor 

de rijkdom en de welvaart, 

zal eeuwig omkomen. Wie 

de Heere mag dienen en 

vrezen zal de eeuwige 

zaligheid ontvangen. Die 

zaligheid is verworven 

door Christus. Hij wilde 

arm worden om rijkdom te 

verwerven voor een volk 

dat zichzelf in Adam van zijn 

rijkdom heeft beroofd. God 

kwijt is immers alles kwijt! 

Misschien rijst de vraag 

in uw hart: Gaan alle rijke 

mensen verloren? Nee, zo 

is het niet. Denk maar aan 

Abraham en David. Gods 

kinderen mogen op een 

gepaste manier genieten 

van de rijkdom die de Heere 

geeft. 

Wie veel gegeven is, heeft 

stof om de Heere te dan-

ken. Rijken hebben ook de 

plicht anderen te helpen. 

Abraham en David beleef-

den het betrekkelijke van 

hun bezittingen. Zij waren 

vreemdelingen en bijwoners 

op aarde. Zij beleefden op 

doorreis te zijn. Voelt u zich 

nog thuis op deze aarde of 

bent u tot een vreemdeling 

gemaakt? ■

Ds. A. van Heteren, Urk
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MEDITATIE

Geliefde lezers, we willen een woord overdenken uit een zeer bekende psalm. 

De dichter van deze psalm is David, die ook wel genoemd wordt: ‘de man naar Gods hart’ en ‘de 

liefelijke in de psalmen’. Hier wordt de nadruk gelegd, dat vanwege onze zonden niemand een 

persoonsgerechtigheid voor God heeft, tenzij dat Hij dadelijk aangezien en begrepen mag liggen in 

het werk van de enige Middelaar Gods en der mensen. 

Gedenk niet
Gedenk niet… Het valt ons op dat 
in deze psalm David opnieuw met 
zijn schuldige ziel de toevlucht 
mocht nemen tot de troon der ge-
nade. Dat de HEERE hem dit wilde 
schenken. O, als we dit nu overden-
ken, wat voor een kostelijke gang 
mocht de Koninklijke dichter toch 
door genade maken. Deze genade-
troon was hem niet vreemd. Hij kon 
het ook beamen uit eigen beleving 
vandaan, dat Sion door recht verlost 
wordt en haar wederkerenden door 
gerechtigheid. 

Gedenk HEERE
We zien dan hier een drietal keren 
spreken van een gedenken. Aan vers 
zeven gaat vooraf: "Gedenk HEERE, 
Uwer barmhartigheden; want die 
zijn van eeuwigheid". David mocht 
opgeleid worden tot het eeuwige 
welbehagen Gods. Dat de HEERE 

Zijn Kerk reeds in Christus verko-
ren had en besloten had hen te doen 
zijn ‘vaten der barmhartigheid’. 

Door hen daar reeds de eeuwige 
zaligheid te beschikken op zuivere 
rechtsgronden. 
‘HEERE’ ziet ook op de sluiting van 
het verbond der genade van eeuwig-
heid, waar de mens is voorgekomen 
als reeds geschapen en reeds 
gevallen. Waar de HEERE hem heil 
beschikt heeft in Christus door de 
Borg te doen naderen, Die met Zijn 
dadelijke en lijdelijke gehoorzaam-
heid een volkomen zaligheid heeft 
opgebracht voor verdoemelijke 
Adamskinderen. De Vader heeft in 
Christus een genadetroon willen 

oprichten voor allen die door het 
geloof tot Hem de toevlucht zouden 
mogen nemen.

Gedenk mijner
Het zal zo nodig zijn dat dit heil-
geheim in ons leven ontdekt zal 
worden. In een rechte weg wil de 
HEERE de zaligheid in Chris-
tus ontsluiten. Van dit: ‘Gedenk 
mijner…’ zal iets geleerd moeten 
worden vanuit de nood van ons 
bestaan. De beleving van psalm 51 
wordt zijn deel: “Uw doen is rein, 
Uw vonnis gans rechtvaardig.” Zal 
het dan geen wonder zijn als in een 
rechte weg de mogelijkheid van 
zaligworden in een Ander ontsloten 
mag worden? We vinden dan de 
gang die zo’n zondaar mag maken 
heel zuiver terug in de bede van de 
moordenaar aan het kruis. We we-
ten hoe vanaf de kruispaal door de 
gekruiste Christus hem de gouden 
scepter werd toegereikt. De HEERE 
sprak van genade en ontferming 
voor een schuldenaar. 

VOORZITTER

plaats hebben ontvangen. In deze 
orde is de man het hoofd van de 
vrouw.”
In Genesis 1 en 2 lezen we hoe God 
de mens schiep naar Zijn beeld. 
Man en vrouw zouden tot Zijn eer 
leven door Hem in alles te gehoor-
zamen en Hem voor al Zijn gaven 
te prijzen. Het was eerst Adam die 
werd geschapen, daarna Eva als 
hulpe tegenover hem. Daarmee 
wordt heel positief bedoeld zijn
levensgezellin, als het ware zijn 
spiegelbeeld. Het is geen hulp die 
achter hem aan komt, maar als 
tegenover hem. Dat ziet in de eerste 
plaats op de gelijkwaardigheid van 
man en vrouw. Zo wilde de Heere 
dat en zo liet Hij dat door de Heilige 
Geest optekenen. Dat geeft geen 
enkele ruimte aan denigrerende  ➜ 

In mijn vorige bijdrage in De Banier heb ik een bestuurlijke reactie 

gegeven op ontwikkelingen in aanloop naar de gemeenteraadsver-

kiezingen in Vlissingen. In deze Banier volgt nu op verzoek van het 

Hoofdbestuur (HB) een algemene inhoudelijke bijdrage vanuit het 

Beginselprogramma.

“Gedenk mijner naar Uw goedertierenheid, om 
Uwer goedheid wil, o HEERE.” 

Psalm 25:7b

M.F. van Leeuwen

Bezinning
In 2006 heeft het hoofdbestuur, na 
een uitvoerige bezinning, de brochu-
re Man en vrouw schiep Hij henMan en vrouw schiep Hij hen het 
licht doen zien. Naast deze brochure 
is er toen ook een publieksversie 
verschenen. Beide zijn nog verkrijg-
baar op het Partijbureau of via de 
website te downloaden. In dit artikel 
zult u delen uit deze brochures zien 
terugkomen. Het is niet de bedoe-
ling van het HB zich in deze bijdrage 
af te zetten tegen personen, maar 
wel om nogmaals duidelijk te maken 
waar het ons om te doen is. Het zou 
immers ongeloofwaardig zijn, begin-
selen te hanteren die onbesproken 
blijven. Vandaar deze bijdrage over 
artikel 7 en 10 uit ons Beginselpro-
gramma. Opnieuw roep ik ook nu 
op elkaar niet weg te zetten, maar op 
een waardige wijze binnen de partij 
en daarbuiten het gesprek over dit 
gevoelige onderwerp te voeren. Het 
is verheugend dat dit tot op heden 
het geval mag zijn. 

Politieke participatie in bijbels 
perspectief
Uit de bovengenoemde brochure 
blijkt dat de bezinning op het 

regeerambt op grond van de Bijbel 
de overtuiging heeft bevestigd dat 
het zitting nemen in politieke or-
ganen, zowel vertegenwoordigende ganen, zowel vertegenwoordigende 
als bestuurlijke (het zogenoemde 
‘regeerambt’) een specifieke taak 
is voor mannen. Dat regeerambt 
ziet op het publieke domein, op 
het uitoefenen van overheidsge-
zag. In de staatsrechtelijke context 
van vandaag wordt het regeerambt 
dus bekleed door zowel volksver-
tegenwoordigers als bestuurders 
op Europees, nationaal, provinci-
aal en gemeentelijk niveau en in 
waterschappen.
Onze koningin vormt hierop een 
uitzondering. De SGP volgt hierin 
het voetspoor van Calvijn, die het 
erfrecht al noemde als een uitzon-
derlijk geval waarin een vrouw het 
regeerambt toekomt. Voor hem was 
die situatie een bijzonder geval van 
Gods voorzienigheid. 

Scheppingsorde
Artikel 7 van het Beginselprogramma 
opent met de zinsnede: “Gods Woord 
leert dat man en vrouw krachtens de 
scheppingsorde een eigen specifieke, 
van elkaar onderscheiden roeping en 

Gedenk mijner...

“Man en vrouw schiep Hij hen”

“genade en 

ontferming voor een 

schuldenaar”

Door ds. A. van Voorden, Opheusden
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een wijngaard. Zij spreekt met grote 
wijsheid. Maar… politieke participa-
tie is haar vreemd; haar man zit met 
de oudsten in de poort.

Tot slot
Als het gaat om de plaats van de 
vrouw in de politiek, geeft de Bijbel 
ons een duidelijk uitgangspunt.
Man en vrouw zijn gelijkwaardig, 
maar niet gelijk. De onderlegger 
hiervan is respect en in het huwelijk 
liefde en trouw. Het is de overtui-
ging binnen de SGP dat de Bijbel 
het regeerambt voorbehoudt aan de 
man. Zeker er liggen vragen op het 
gebied van de concrete toepassing in 
het dagelijkse leven. Doordenking 
daarvan is niet alleen een zaak van 
de SGP. 

Laat het onze diepste wens zijn het 
spiegelbeeld te mogen zijn van de 
vrouw in Spreuken 31, waarvan de 
Heere zegt: “maar een vrouw die 
den Heere vreest, die zal geprezen 
worden”.  ■

Vrouwen in de Bijbel
Zijn er dan geen voorbeelden van 
vrouwen in de Bijbel die een bij-
zondere positie hebben bekleed? Ja 
zeker! Te denken valt aan Debora. 
Zij leidde echter niet het volk, maar 
profeteerde en sprak recht. Als Cal-
vijn in zijn commentaar op 1 Tim. 
2:11 o.a. ook de positie van Debora 
hierin betrekt, is zijn conclusie: “Dit 
zijn echter uitzonderlijke situaties, 
die de gewone loop der dingen, 
waaraan God ons heeft willen 
binden, niet teniet doen. Gods orde 
wordt niet verstoord door de werken 
die Hij zelf buiten die orde om doet” 
(commentaar op 1 Tim. 2:11). 
In Spreuken 31 wordt de lof van 
de deugdelijke huisvrouw be-
schreven. Eerlijk lezen van dit 
hoofdstuk behoedt ons ook voor 
krampachtigheid in het dagelijkse 
leven en participatie binnen onze 
kiesvereniging. Deze vrouw zorgt 
in de eerste plaats voor haar gezin, 
maar drijft ook handel, zelfs met 
het buitenland, koopt land en plant 

gedachten die de samenleving soms 
verbindt aan onze opvatting. 
Die scheppings(volg)orde heeft ook 
nog een andere dimensie. Naast het 
gegeven dat de vrouw gelijkwaardig 
is aan de man, heeft zij tegelijker-
tijd een andere van God gegeven 
plaats en roeping. Daarin is zij niet 
gelijk aan de man. Paulus draait er 
niet omheen in 1 Korinthe 11. Hij 
schrijft: “Doch ik wil dat gij weet dat 
Christus het Hoofd is eens iegelij-
ken mans, en de man het hoofd der 
vrouw, en God het Hoofd van Chris-
tus”. Paulus beperkt zich hier niet tot 
het huwelijk. Nee, hij zegt het in het
algemeen: de man is het hoofd der 
vrouw. In de Engelse Bijbelvertaling, 
de King James Version, klinkt dit 
verschil duidelijker door dan in het 
Nederlands: “…and the head of the 
woman is the man”. Er staat dus niet 
“…and the head of the wife is the 
husband”.
Als we eerlijk de Schrift lezen is hier 
sprake van een scheppingsorde die 
ook geldt voor de samenleving. 

VOORZITTERADVERTENTIES
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1. Lagere belastingen
Door de algemene heffingskorting 
en de arbeidskorting enerzijds te 
verhogen voor lage inkomens, en 
anderzijds inkomensafhankelijk 
te maken, stijgt de belasting over 
elke extra verdiende euro boven het 
minimumloon met soms wel 7%! 
Iedereen die met zijn inkomen maar 
iets boven het maaiveld uitsteekt 
(vanaf ± €50.000), krijgt daardoor 
te maken met fors hogere belastin-
gen. Daarnaast wil het kabinet de 
belastingtarieven opnieuw niet cor-
rigeren voor de inflatie. Samen met 
andere lastenverzwaringen buiten 
de inkomstenbelasting neemt de 
koopkracht verder af. Zeker kinder-
rijke gezinnen krijgen het door de 
verlaging van de kinderbijslag en het 
schrappen van de gratis schoolboe-
ken zwaar voor de kiezen. Daarom 
zet de SGP zich in voor lagere 

belastingen en minder lasten voor 
gezinnen. 

2. Werken moet lonen
Wie denkt de koopkrachtdaling 
eenvoudig te kunnen compenseren 
door wat uurtjes per week extra te 
werken, komt bedrogen uit. Als de 
plannen van het kabinet doorgaan 
zijn gezinnen straks van iedere extra 
euro alleen al aan inkomstenbelas-
ting soms wel tot 65 cent kwijt. Daar 
bovenop komt het verlies van allerlei 
inkomensafhankelijke toeslagen, 
zoals het kindgebonden budget, de 
zorgtoeslag, een verlies van studiefi-
nanciering en hogere eigen bijdragen 
voor zorgkosten. Dat zorgt ervoor 
dat je al snel 70-80% moet inleve-
ren van elke extra verdiende euro. 
Uit rekenvoorbeeld 1 blijkt dat de 
stapeling van deze maatregelen er 
in bijzondere situaties zelfs toe kan 
leiden dat een gezin waarin €10.000 
meer verdiend wordt, daarvan 
97,44% moet inleveren. Aanpas-
singen van beleid zijn nodig zodat 

werknemers een eerlijk deel van hun 
inkomen behouden. Meer werken 
moet meer lonen!

3. Gelijkere belastingheffing een-
verdieners en tweeverdieners
De SGP zet zich al jaren in om de 
ongelijke behandeling tussen al-
leenverdieners en alleenstaanden 
enerzijds, en tweeverdieners an-
derzijds te verminderen. Zoals in 
rekenvoorbeeld 2 te zien is, betaalt 
een alleenstaande of een alleenver-
diener met een inkomen van €40.000 
nu al ongeveer twee keer méér 
belasting dan een tweeverdienersge-
zin waar beide partners ieder €20.000 
euro in het laatje brengen. Als de 
plannen van het kabinet door zouden 
gaan, gaan alleenverdieners vanaf 
2017 méér dan drie keer zoveel 
belasting betalen. belasting betalen. belasting
De SGP pleit daarom voor een vorm 
van belastingheffing waarbij het niet 
uitmaakt hoe een huishouden een 
bruto inkomen verdient en waarin 
de noodzakelijke kosten voor  ➜ 

De nivellerende belastingplannen, de bezuinigingen op de kindregelingen en het schrappen 

van de gratis schoolboeken pakken slecht uit voor gezinnen. Dat blijkt uit diverse berekeningen 

van de SGP. De SGP zet zich daarom in voor lagere belastingen, werken lonender maken, meer 

gelijkheid tussen een- en tweeverdieners en meer waardering voor onbetaalde zorg.

Eerlijke 
belastingen voor 
iedereen

Door Elbert Dijkgraaf, lid Tweede Kamer SGP
en Geerlof de Jong, beleidsmedewerker SGP
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De oplossing opgelost

H
ans, weet jij een concrete oplossing voor de eco-

nomische crisis? 

Een eenvoudige vraag. Het antwoord is even een-

voudig: nee. Deze economische crisis kunnen we niet op-

lossen. Die is een onvermijdelijk gevolg van de luchtkaste-

len die we met elkaar gebouwd hebben. 

De economie heeft een drietal drijvers: vertrouwen, lenen en groei. Het kan el-

kaar versterken. ‘Mijn vriend heeft een mini-onderneming. Ik ken ‘m goed en 

durf hem geld te lenen. Ik heb vertrouwen in het slagen van zijn plan en product 

en dat hij na een jaar lening plus rente terug kan betalen. Als dat lukt ben ik trots 

op ‘m en doe ik het opnieuw. Maar ook andersom. De crux is dat ik hem goed 

ken en weet waar ik aan begin.’ Dat is echter het manco van de wereldeconomie. 

Schulden werden steeds meer gemaakt op basis van veronderstelde groei en 

verondersteld vertrouwen. ‘Ik ga ervan uit dat mijn salaris en de huizenprijzen de 

komende jaren toenemen, dus kan ik dat nieuwe huis met die enorme hypotheek 

wel aan. Althans, dat liet ik me door mijn fi nancieel adviseur wijsmaken.’ Helaas. 

Er zijn de afgelopen jaren kinken in deze fl interdunne kabels gekomen en dat 

breekt ons nu op. De boel wordt fl ink opgeschud en daar moeten we van leren. 

Niet oplossen, maar eerst leren.

Wat schieten de mensen die hun baan verliezen hiermee op? Moet de overheid 

niet nog meer geld in de economie pompen? Dat zet weinig zoden aan de dijk. 

Door meer kopen en meer importeren vliegt een deel van dat geld zo de grens 

over. En wie garandeert dat de economie de komende jaren fl ink gaat groeien, 

zodat oplopende schulden dan aangepakt kunnen worden? Ik heb gehoord dat 

banken in de VS weer op de oude toer gaan. We kunnen ons maar beter voorbe-

reiden op een nieuw pak rammel. 

Wat kan de overheid dan wel doen om bedrijvigheid en werkgelegenheid te 

stimuleren? Vaak wordt gekeken naar de portemonnee. Waarom niet eerst naar 

de regeldruk? Ondernemers, maar ook scholen, hebben te maken met regels 

en papieren rompslomp als gevolg van de vele Haagse wetten en bemoeizucht. 

Die kosten tijd en geld. Als we hierin snijden, geven we ondernemers, scholen 

en anderen, een steun in de rug, terwijl het geen geld kost. Meer hierop inzet-

ten dus. Beter tien extra banen bij een bouwbedrijf dan een extra baan op het 

gemeentehuis. Beter tien extra banen op een school dan een extra baan bij de 

Onderwijsinspectie. ■

Hans Maljaars

KANTTEKENING

In deze rubriek vindt u een reactie van iemand uit de praktijk, 

deze keer Hans Maljaars, beleidsmedewerker van de SGP-fractie in de Tweede Kamer.
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door €354. Nu heeft zij nog €4576 
extra te besteden ten opzichte van 
moeder 1.

• Bij €40.000 krijg je €228 aan zorg-
toeslag. Bij €50.000 krijg je niets 
omdat ook deze regeling inko-
mensafhankelijk is. Het verschil 
in besteedbaar inkomen neemt nu 
nog slechts toe met €4348.

• Wanneer je moeder €40.000 
verdient, krijg je als kind €294 
studiefinanciering per maand. Bij 
€50.000 krijg je €222, doordat ook 
de aanvullende beurs inkomens-
afhankelijk is. Per jaar scheelt dat 
voor dit gezin €2592. Het gezin 
van moeder 2 heeft nu nog €1756
extra te besteden ten opzichte van 
dat van moeder 1.

• De eigen bijdrage voor de pro-
fessionele zorg van vader is 
inkomensafhankelijk en gaat door 
het vervallen van de WTCG-kor-
ting nog verder omhoog. Bij een 
inkomen van €40.000 betaalt het 
gezin €2036 per jaar; bij €50.000 
betaalt het gezin €3536. Per jaar 
tikt het verschil aan tot €1500 per 
jaar. Per saldo heeft het gezin van 
vader en moeder 2 nu nog €256 
meer te besteden dan dat van 
vader en moeder 1.

In totaal levert gezin 2 dus €9744 in 
door inkomensafhankelijke belas-
tingen en regelingen. €10.000 bruto
meer levert slechts €256 netto meer 
op in de portemonnee. Door al deze 
inkomensafhankelijke regelingen 
levert dat een effectieve belasting-
druk op van 97,44%. Gelukkig heeft 
premier Rutte het inkomensafhan-
kelijk maken van krentenbollen nog 
nét tegen kunnen houden tijdens de 
onderhandelingen met de PvdA. 

Alleen is het jammer dat je, voordat 
je 1 zak krentenbollen van €2,56 bij 
de bakker kunt kopen, éérst € 100 
extra moet verdienen! ■

€5800 over. 
• Over de werkzaamheden als free-

lance journalist betaalt moeder 2 
5,65% aan inkomensafhankelijke 
zorgpremie. Daar vliegt opnieuw 
€565 naar de fiscus. Het verschil 
in besteedbaar inkomen wordt 
daardoor €5235.

• De regering wil ook de algemene 
heffingskorting inkomensafhanke-

lijk maken. Als dat plan doorgaat, 
dan vervalt nog eens 305 euro 
in 2017. Dan heeft het gezin van 
moeder 2 nog €4935 extra te be-
steden ten opzichte van het gezin 
van moeder 1.

• De arbeidskorting daalt vanaf 2013 
met 4% van elke verdiende euro 
boven de €40.248. Moeder 2 zit er 
bijna €10.000 boven en mist daar-

levensonderhoud niet worden belast. 
Dat laatste is immers uitgangspunt in 
het fiscale recht. 

4. Gelijke waardering van be-
taalde en onbetaalde zorg
Het kabinet neemt helaas een dub-
bele houding aan ten opzichte van 
zorgtaken. Terwijl de staatssecreta-
ris van Volksgezondheid de eigen 
verantwoordelijkheid van mensen 
benadrukt voor hun eigen zorgtaken, 
worden ouders, mantelzorgers en 
vrijwilligers die daar handen en voe-
ten aan geven door de zorg op zich 
te nemen van hun zorgbehoevende 
kind of de zieke buurman, daarvoor 
fiscaal met duizenden euro’s gestraft 
door de staatssecretaris van belas-
tingen. Dat beleid is kortzichtig. 
Doordat ouders zich steeds vaker 
genoodzaakt zien buitenshuis te gaan 
werken, is hun zorgbehoevende zoon 
of dochter op meer professionele 
zorg en kinderopvang aangewezen. 
Zo creëert de overheid extra (zorg)
kosten, terwijl er vaak weinig tot 
geen extra belastinggeld richting de 
schatkist vloeit. De SGP pleit daarom 
voor meer waardering van onbe-
taalde financiële zorg. 

Rekenvoorbeeld 1: Zak krenten-
bollen kopen? Eerst €100 euro 
verdienen!
Er zijn twee gezinnen. Beide ge-
zinnen hebben drie studerende 
kinderen. De moeder is kostwinner. 
Vader ontvangt vanwege een beper-
king wekelijks tien uur persoonlijke 
verzorging en drie uur huishou-
delijke hulp van een professionele 
zorgaanbieder. Moeder van gezin 1 
verdient €40.000 per jaar, moeder 
van gezin 2 verdient €50.000, waar-
van €10.000 als freelance journalist.
• De extra €10.000 valt in de 42% 

schijf van de inkomstenbelasting. 
Dat wil zeggen dat er 4200 euro 
afgedragen moet worden. Moeder 
2 houdt van de extra €10.000 er 
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TERUGBLIKBINNENHOF

Heldere koers
Eerlijk is eerlijk, de SGP vaart door 
de jaren heen een heldere koers. 
Wij dringen in goede en slechte 
tijden steeds aan op een verstandig 
omgaan met overheidsgeld. Alles 
op alles zetten om, zo snel als reëel 
mogelijk is, niet meer uit te geven 
dan er binnenkomt. Voorkomen 
dat een oplopend begrotingstekort 
een staatsschuld oplevert die als een 
molensteen om de nek hangt. En 
om de gaten op de rijksbegroting 
te dichten, moet de overheid niet 
steeds grijpen naar het instrument 
van belastingverhogingen. Pas op 

met lastenverzwaring voor burgers 
en bedrijven. Snijd liever in de 
overheidsuitgaven zelf. Dring de 
doorgeschoten overheidsbemoeienis 
terug. Dat is de boodschap die we 
ook in deze begrotingstijd richting 
het kabinet afgeven.

Pijnpunten
Wij snappen dat er in crisistijd 
pijnlijke maatregelen moeten wor-
den genomen. Bovendien is er ook 
veel voor te zeggen dat er meer een 
beroep wordt gedaan op de eigen 
verantwoordelijkheid en de samen-
redzaamheid van de burgers. De 
Prinsjesdagplannen pakken echter te 
ongunstig uit voor gezinnen: vooral 
eenverdienersgezinnen en kinderrij-
ke gezinnen worden te hard geraakt. 
Dat komt vooral door de stapeling 
van maatregelen, zoals de korting 
op kinderbijslag, de belastingmaat-
regelen en het boekengeld. Daarbij 
komt dat van elke extra verdiende 
euro veel en veel teveel aan de fiscus 
afgedragen moet worden. Die zoge-
noemde ‘marginale belastingdruk’ 
neemt door de plannen van het 
kabinet alleen maar toe.
Op die pijnpunten zal het kabinet 

echt moeten bewegen, als het de 
steun van de SGP voor de begro-
tingen en het belastingplan op prijs 
stelt. 

Meer dan geld en goed
We moeten ons niet alleen op koop-
krachtplaatjes blindstaren. Bij de 
Algemene politieke beschouwingen 
hebben we hiervoor ook aandacht 
gevraagd (zie daarvoor de rubriek 
Terugblik hiernaast). Als we het 
alleen maar over geld en goed heb-
ben, als we geen oog hebben voor de 
goede geboden van God, dan heb-
ben we niet alleen een economische, 
maar ook een geestelijke crisis. Dan 
ontbreekt pijnlijk een toekomstper-
spectief dat standhoudt. 

Het is heel belangrijk dat in ons 
parlement ook die tonen in bewo-
genheid blijven klinken. Daar klopt 
het hart van de SGP. Met overtuiging 
willen we daarom die boodschap 
laten horen: Hoe ingrijpend en 
schadelijk het is om God en Zijn 
geboden te miskennen, maar ook 
hoe waardevol en vreugdevol het is 
in Zijn wegen te wandelen, en naar 
Zijn stem te horen! ■

Het zijn opnieuw spannende tijden rond het Binnenhof. Hoe krijgt het kabinet de begroting 

rond? Is er steun te krijgen in het parlement voor het belastingplan? Het is een economisch 

lastige tijd. Bovendien zit het kabinet ook politiek in een lastig parket. PvdA en VVD hebben 

weliswaar in de Tweede Kamer een meerderheid, maar in de Eerste Kamer niet. 

Spannende tijden

Door Kees van der Staaij

Financiën, daar draait het allemaal om in Den Haag vandaag. En inderdaad, gelet op de 

economische crisis en de enorme schuldenlast van de staat (dus van ons allemaal!), is het terecht 

dat er veel aandacht voor deze materie is. Achter al die kille cijfers staan gezinnen met kinderen, 

alleenstaanden en mensen die zorg nodig hebben. 

Ark van behoud

werden massaal in de wind geslagen. 
De gevolgen waren catastrofaal.

Vele eeuwen later komt Jezus in 
zijn prediking terug op de ark van 
Noach. In de toekomst zal het zo 
zijn, zegt Hij, dat het gedrag van de 
mensen weer net zo zou zijn als in 
de dagen van Noach. En wat was 
er dan mis? Dan verwacht je een 
opsomming van vreselijke dingen. 
Maar dan volgt er: eten, drinken, 
trouwen. Niks mis mee toch?

Geestelijke crisis
Op het eerste gezicht niet. Maar als 
daar alles mee gezegd is, als God 
helemaal ontbreekt, als er geen oog 
is voor Zijn goede geboden, als het 

Bij de jaarlijkse algemene 
politieke beschouwingen drie 
weken geleden ging het dan 

ook vooral om geld en goed. Maar de 
SGP zou de SGP niet zijn als tijdens 
dat jaarlijkse parlementaire hoog-
tepunt niet óók aandacht zou zijn 
gegeven aan de dingen die uitstijgen 
boven het hier en nu. 

Uit de opvallende en opgevallen 
bijdrage van Van der Staaij aan het 
debat volgt hier het hart van de 
SGP-boodschap. Die boodschap was 
een getuigenis van de hoop die –als 
het goed is- in ons is. Centraal stond 
de ark van Noach. De echte en de 
nagebouwde… 

Bouwbesluit 
“Weet u wat ik nou zo inspirerend 
vind? Dat die ark er toch gekomen 
is, terwijl bouwer Johan Huibers 
ongelooflijk veel obstakels tegen-
kwam op zijn weg. Natuurlijk zeiden 
er mensen: dit lukt je nooit, je bent 
niet wijs. Natuurlijk moesten veel 
overheden achter de oren krabben: 
een ark zit niet in het bouwbesluit. 
Maar de bouwer is gewoon aan de 
gang gegaan. Dat is een mentaliteit 
die Nederland juist ook in crisistijd 
nodig heeft. Mogelijkheden zien, niet 
moeilijkheden! 

De ark is niet zomaar een bouwwerk. 
Dat heeft natuurlijk alles te maken 
met de symboliek, de boodschap van 
deze ark. (…) Toen Noach ooit aan 
het bouwen was, werd hij niet erg 
serieus genomen. Zijn waarschuwin-
gen over onrecht en goddeloosheid 

alleen maar gaat over koopkracht 
en economie, dan hebben we niet 
alleen een economische crisis, maar 
dan tekent dat ook een aangrijpende 
geestelijke crisis. Dat is de ernst, ook 
nu.

Maar de ark is ook een boodschap 
van liefde, van geborgenheid. Er is 
redding en vernieuwing mogelijk 
voor ieder mens, wie hij of zij ook is 
en wat hij ook op zijn kerfstok heeft. 
Jezus Christus is de Ark van behoud. 
Bij Hem is er leven, perspectief, 
geborgenheid. Het is verheugend dat 
die boodschap op zoveel plaatsen in 
de wereld, van China tot Zuid-Ame-
rika, steeds meer aanslaat. Keer om. 
Kijk verder. Kijk omhoog.

Dan is het heus niet altijd mooi 
weer, dan kan er nog heel wat regen 
vallen. Maar dan zie je soms zomaar 
ineens een regenboog in de wolken. 
Als teken van Gods trouw. Daarom, 
mijn oproep en bede: Laat Europa, 
laat Nederland, die boot niet mis-
sen!” ■

“Mogelijkheden 
zien, niet 

moeilijkheden!”
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ADVERTENTIES VAN EEN ANDER

positie van kinderen van geval tot 
geval bekijken, zou kortom beter zijn 
geweest.”  

Imago 
Tot zover Pim Fortuyn, zeker als het 
gaat over een thema als het 'homo-
huwelijk' een onverdacht persoon. 
In zijn stuk is Fortuyn eveneens erg 
kritisch over de liberale euthanasie-
wet. Dat artsen worden opgescheept 
met beslissingen over leven en dood, 
stuitte hem tegen de borst. Het citaat 
komt uit een breder artikel over het 
imago van Nederland in het buiten-
land. Het artikel eindigt met twee 
superkorte zinnetjes:

“Kortom, trots en blij (op Nederland)?
Nou, nee!”

We weten hoe het met ‘Pim’ is af-
gelopen. Op 6 mei 2002, even voor 
18.00 uur werd hij in het Mediapark 
in Hilversum vanaf korte afstand 
koelbloedig en genadeloos doodge-
schoten door een milieuactivist. Pim 
Fortuyn is niet meer. De man die 
hem vermoordde en tijdens het pro-
ces geen enkele spijt van zijn daad 
toonde, komt ruim elf jaar later weer 
op vrije voeten… ■

Nederland gaat daarin op velerlei ter-
rein veel te ver, waardoor het verschil 
dat ook recht van bestaan heeft, wordt 
teruggebracht tot het maaiveld van de 
polder. Dat is niet alleen een verar-
ming van het bestaan, maar ook een 
nodeloze inperking van de ruimte om 
te leven met verschillen. 
De openstelling van het huwelijk voor 
homo’s heeft vooral tot gevolg dat 
het opvoeden van kinderen in deze 
verbintenis officieel wordt gesancti-
oneerd en als vanzelfsprekend wordt 
beschouwd, waardoor de discussie 
of dat in alle gevallen verstandig is 
geheel buiten beeld verdwijnt. Een 
kind is een geschenk, en de opvoeding 
ervan een uitverkiezing. Zo zou het 
althans moeten zijn. Het staat buiten 
kijf dat die opvatting de ideale setting 
is voor een kind. 

Extra lading
Te vaak wordt trouwens –dat geldt 
voor hetero’s én homo’s- het krijgen 
van kinderen in onze hedonistische 
cultuur beschouwd als iets waar 
iedereen recht op heeft. Het moet pas-
sen in de planning van het leven. De 
volwassenen nemen zichzelf als uit-
gangspunt, waardoor het belang van 
het kind op de tweede plaats komt. 
De openstelling van het huwelijk geeft 
aan deze ‘vanzelfsprekendheid’ nog 
een extra lading. 
Emancipatie zou er nu juist toe 
moeten leiden dat veel beter wordt 
nagedacht over het krijgen en op-
voeden van kinderen. Het zou ertoe 
moeten leiden dat hún belang voorop 
staat. Een partnerregistratie en de 

Z
o stuitte ik in mijn knipsel-
map op een artikel uit Elsevier 
van 21 april 2001. Ruim 12 

jaar geleden dus. Auteur van de 
column was niemand minder dan 
Pim Fortuyn. Hij schreef zijn stuk 
naar aanleiding van de invoering 
van het 'homohuwelijk' en de paarse 
euthanasiewet.

“Het homohuwelijk vind ik eerlijk 
gezegd nogal lachwekkend en de 
noodzaak ervan kan ik nauwelijks 
inzien. Het huwelijk is een insti-
tuut dat wereldwijd is gereserveerd 
voor een verbintenis tussen man en 
vrouw, met het oogmerk het eventueel 
daaruit voortvloeiende gezin van de 
nodige juridische, sociale, emotionele, 
mentale en culturele bescherming te 
voorzien. Het heeft mij zeer verbaasd 
hoe makkelijk de heteroseksuelen 
hebben berust in de openstelling van 
dit instituut voor gelijkgeslachte-
lijke verbintenissen. Kennelijk is het 
huwelijk als instituut voor velen van 
relatieve betekenis of gunnen ze dat 
ook aan homo’s vanuit een idee van 
gelijkberechtiging. Nodig was het niet: 
het geregistreerde partnerschap bood 
vrijwel alle rechten en plichten die bij 
het huwelijk horen, en de ceremonie 
ten stadhuize week nauwelijks af van 
die van een huwelijk. 

Geschenk
Nee, het instemmen met het homo-
huwelijk heeft veel weg van het op 
de spits drijven van de gelijkheid. 

Wie bewaart, heeft wat. Nou, ik héb wat. Daar kwam ik 

achter bij de verhuizing een half jaar geleden. Lastig al dat 

papier, maar ook wel weer leuk, omdat je dan artikelen 

tegenkomt die, ook al zijn ze wat gedateerd, tóch nog altijd 

lezenswaardig zijn.

Pim Fortuyn

Nijverheidstraat 21
Postbus 168
4140 AD Leerdam

T (0345) 61 01 55  |  info@gereformeerdebijbelstichting.nl  |  www.gbs.nl
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Een nieuw Réveil?! Oog voor elkaar in de 21ste eeuw
De overheid kan niet voor alles en iedereen zorgen. Daarom doet de regering 
een beroep op iedere burger voor vrijwilligerswerk, mantelzorg en andere 
belangrijke zaken. Maar kan de hedendaagse samenleving gehoor geven aan 
deze oproep? Wellicht kan het belangrijke werk van Réveilmensen als ds. O.G. 
Heldring, mevrouw E. Groen van Prinsterer-van der Hoop, ds. J. de Liefde, ds. 
Th. Chalmers e.a. ons vandaag inspireren!

Locatie: Driestar Educatief, Burg. Jamessingel te Gouda.

Tijd: van 14.00 tot 18.00 uur (aansluitend een maaltijd).

Het partijcongres biedt een afwisselend programma met lezingen, workshops 
en een forumdebat. Sprekers: dr. E. Dijkgraaf, dhr. K. de Jong, dhr. G. Slootweg, 
mr. C.G. van der Staaij e.a. Binnenkort treft u op de SGP-website meer informatie 
aan. Aanmelden kan tot 22 november via www.sgp.nl/partijcongres of per 
telefoon 010 – 72 00 770.

Sprekers en debaters:

Han Polman 
Commissaris van de Koning

George van Heukelom 
Gedeputeerde provincie Zeeland (SGP)

Lambert van Nistelrooij
Europarlementariër (CDA)

Henk van Koeveringe 
Directeur Roompot Recreatie

Chiel Jacobusse 
Het Zeeuwse Landschap

Menno de Bruyne 
Voorlichter Tweede Kamerfractie (SGP)

Westerkerk Goes - Westwal 6, Goes
5 minuten van NS-station
parkeergarage aan overzijded
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Van het SGP-partijbureau
In een nummer over fi nanciën willen we meteen twee dingen over de partijfi nanciën met u 
delen. In de achterliggende tijd zijn we meerdere keren benaderd met de vraag waarom het 
rekeningnummer uit het colofon van De Banier is verdwenen. In het colofon is er geen ruimte De Banier is verdwenen. In het colofon is er geen ruimte De Banier
meer over, maar wij willen u zeker tegemoet komen door het hier nog eens te noemen. 
Wij zien uw gift graag tegemoet via IBAN/rekeningnummer: NL61INGB0007741753, t.n.v. 
SGP-Fondswerving. Een nieuwe manier om een gift over te maken is door op de website  
www.sgp.nl links onderaan (zie afbeelding) op de regel onder ‘Doneren’ te klikken. Daar kunt 
u geld doneren via iDEAL.

Dank
Dat giften worden gewaardeerd, willen we ook via deze weg nog eens benadrukken. Bij het 
meinummer van De Banier vond u een acceptgiro met een begeleidend schrijven. Daarin De Banier vond u een acceptgiro met een begeleidend schrijven. Daarin De Banier
werd gevraagd of u een gift wilde overmaken voor de bekostiging van De Banier.

Ruim 6000 van u hebben deze mogelijkheid gebruikt om bij elkaar een ruime 110.000 euro 
over te maken. Dit is een mooi bedrag waarvoor het Hoofdbestuur uitdrukkelijk zijn hartelijke 
dank wil uitspreken.

Kader-
cursusdag 
Zaterdag 9 november Deo volente is de SGP-kadercursusdag! 

Wilt u zich voorbereiden op de verkiezingen? Kom dan naar 

Gouda en volg een van de volgende cursussen.

1. De taken van een raadslid (door dr. ir. C.M. Verloop)

2. Bijbelse politiek in de raad (door drs. P.A. Zevenbergen)

3. Debatteren in verkiezingstijd (door Alex Klein en Ilona 

 Eichhorn – Debat.NL)

4. Een krachtig betoog houden (door Imre Vegh – Debat.NL)

5.Ben ik in beeld? Sterk in de media (door Guido Camps – 

Debat.NL)

6.Collegeonderhandelingen (door Guido Camps – Debat.NL)

7. Werken met de website (door C.W. de Jong)

8. Campagnevoeren (door P.C. Grinwis)

9. Aan de slag als wethouder (door T.A. Stoop & H. Akkerman)

Voor meer informatie en aanmelden: 

www.sgp.nl/kadercursusdag.

Aanmelden voor 1 november!

Van het SGP-partijbureau

VARIA

Meer informatie: T. 010 - 72 00 775
www.sgp.nl/agenda

Op vrijdag 29 november vindt het 
jaarlijkse SGP- partijcongres plaats. 
Komt allen!

VARIA

Internationale SGP Conferentie over christelijk 
ondernemerschap
Vrijdagmiddag en –avond 1 november 2013 vindt de jaarlijkse internationale conferentie van de SGP plaats. Het thema is:

De betekenis van CHRISTELIJK ONDERNEMERSCHAP voor de samenleving

Sprekers: Prof. dr. E. Dijkgraaf, prof. dr. F. Duma, ir. B. Visser e.a.

De voertaal van de conferentie is Engels. Er is (passieve) vertaling aanwezig, zodat u uw vragen in het Nederlands kunt stellen. 

Die worden dan naar het Engels vertaald. We verwachten deelnemers uit Albanië, Georgië, Roemenië, Moldavië, Montenegro, 

Nederland en Wit-Rusland.

Het programma start om 13.30 uur en eindigt rond 21.30 uur. 

Locatie: Erdee Media Groep, Laan van Westenenk 12, 7336 AZ Apeldoorn.

Op de website van de SGP (www.sgp.nl) staat meer informatie over het programma. U kunt zich aanmelden per telefoon

010 - 7200 785 of per mail wi@sgp.nl, tot uiterlijk dinsdag 29 oktober a.s. 

Deze conferentie wordt georganiseerd door Stg Vormingsactiviteiten Oost-Europa SGP en het Wetenschappelijk 

Instituut voor de SGP.

Donderdag 17 oktober 2013, 19.30 uur

Tijdrede

Ds. C. Sonnevelt uit Krabbendijke

Scherpenisse, Schoolstraat 2, 

kerkgebouw GG 

Vrijdag 18 oktober 2013, 20.00 uur

‘Christen in een seculiere samenleving.’

Jan-Willem Kranendonk en Steven 

Middelkoop

Staphorst, Ebbinge Wubbenlaan 57, 

SJOS-gebouw

Vrijdag 18 oktober 2013, 19.45 uur

Het Nederlandse politieke bestel 

Winnaars essaywedstrijd masterclass 

SGP-jongeren, WI SGP

Middelharnis, Landbouwweg 2, Sionkerk

Woensdag 30 oktober, 19.30 uur

Tijdrede

Ds. J. van Rijswijk uit Wijk en Aalburg 

Klaaswaal, Havenweg 9, kerkgebouw GG

Vrijdag 15 november, 19.45 uur

Debat over Christendom en Conservatisme

prof. dr. A.M. Kinneging en dr. H. Klink

Flakkee www.sgpjfl akkee.nl

Dinsdag 19 november 2013, 12.30 – 

13.10 uur 

Residentie Pauzedienst 

dr. E. Dijkgraaf en ds. H. van ’t Hof 

Frans van Riessen (orgel)

Den Haag, Noordeinde 25, Waalse Kerk

Woensdag 20 november 2013 19.30 uur

Tijdrede / 60-jarig jubileum pkv Kesteren   

Ds. A. van Heteren van Urk

Kesteren, Boveneindsestraat 6, 

kerkgebouw HHG

Donderdag 19 december 2013, 19.30 uur

Tijdrede

Ds. G.M. de Leeuw uit Opheusden

Zuilichem, Uilkerweg 21b, kerkgebouw 

HHG

NB: Voor alle genoemde data geldt ‘Deo 

volente’.

Agendapunten voor de volgende Banier 

(14 november) kunnen via debanier@sgp.nldebanier@sgp.nl

bij het partijbureau (J.S. (Sjon) van der Ree 

Doolaard) worden ingeleverd. De inlever-

datum is uiterlijk maandag 28 oktober! De 

daaropvolgende Banier zal donderdag 19 Banier zal donderdag 19 Banier

december verschijnen. 

Agenda

Meer informatie: T. 010 - 72 00 775
www.sgp.nl/agenda  Fotoverantwoording: Pagina 1: “De fi nanciële man van de SGP”, Cees van der Wal Fotografi e, Pagina 8: Cees van der Wal Fotografi e
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THEMA

lingschap vergeten zijn? Ondanks 
(economische) tegenslagen, de oplo-
pende werkloosheid, moeite, ziekte 
en dood, hebben we het best naar 
onze zin op aarde. Onmiskenbaar 
hangt dit samen met het gebrek aan 
verlangen naar de wederkomst. En 
dat bepaalt op zijn beurt weer hoe 
we omgaan met geld en goed.

Waar de overdenking van het 
toekomende leven (Calvijn) op de 
achtergrond raakt, daar verdwijnt 
ook het besef van de vreemdeling-
schap uit het dagelijks leven. En 
omgekeerd: daar richten we ons des 
te meer op de aardse werkelijkheid.

de dichter van Psalm 119 heeft het 
beleden: “Ik ben een vreemdeling op 
de aarde” (vers 19).

Hier of daar
De laatste regels van het bekende 
gezang van Hiëronymus van Alphen 
“Nooit kan ‘t geloof teveel ver-
wachten” eindigen met de heerlijke 
toekomst voor al Gods kinderen: “O 
zaligheid niet af te meten, O vreugd 
die alle smart verband, daar is de 
vreemd’lingschap vergeten en wij, 
wij zijn in ’t Vaderland”.1

Moeten we niet erkennen dat we 
dit besef maar al te zeer kwijt zijn? 
Dat we hier in plaats van daar (zoals 
het gezang verwoordt) de vreemde-

'V reemdelingschap’ is een van 
de bijbelse kernwoorden 
waarmee het leven van een 

christen is te typeren. Bekend is het 
gedeelte uit Hebreeën 11, waarin van 
de aartsvaders Abraham, Izaäk en 
Jakob wordt gezegd dat zij hebben 
beleden gasten en vreemdelingen te 
zijn (vers 13). Uit hun levenswandel 
bleek dat zij hier op aarde hun echte 
thuis, hun vaderland niet hadden, 
maar dat ze een ander, een beter 
Vaderland zochten (vers 14-16). Dat 
kwam ondermeer uit in het feit dat 
zij in tenten woonden (vers 9). Ook 

Door A.P. de Jong

Vreemdelingen? Dat zijn toch de mensen in asielzoekerscentra? Met tal van problemen, zoals een 

verblijfstatus, gezinshereniging, het uitgeprocedeerd zijn, mensen die terug moeten naar hun land 

van herkomst, maar dat niet willen of kunnen? Jawel, maar in dit artikel wil ik het graag dichter 

bij huis houden.

De vreemdelingschap 
vergeten…

THEMA

Gods rijk moet hemelheimwee zijn”.3

Ook al ervaren mensen die werkloos 
worden en ondernemers die hun 
bedrijf fors moeten afslanken de 
gevolgen van de huidige recessie aan 
den lijve, we leven anno 2013 nog 
altijd in een rijk land. En alle eeuwen 
door blijkt dat het sterke benen zijn 
die de weelde kunnen dragen. Dat 
het uiterst moeilijk is, dat degenen 
die op geld en goed vertrouwen, 
ingaan in Gods Koninkrijk.4 Mozes 
voorzag al dat het volk Israël God en 
Zijn geboden zou verlaten in tijden 
van voorspoed.5 En deze ontwikke-
ling herhaalt zich in ons land en in 
de gereformeerde gezindte. 
Deze recessie is dan ook een ‘wake-
upcall’ om onze harten opwaarts te 
heffen en Gods Zoon uit de hemel 
te verwachten.6 Dat vormt het beste 
medicijnen tegen aardsgezindheid!
➜

en bezittingen aan te schaffen met 
dezelfde gezindheid als waarmee we 
er weer afstand van doen”.2

Of zoals Van Bruggen benadrukt: 
“Wij zullen de reis naar het hemel-
rijk hier op aarde niet volhouden, 
wanneer we niet helemaal vervuld 
zijn van de toekomst die ons daarin 
wacht. Aan het verlangen naar de 
volheid van leven en heiligheid in 
Gods rijk moet alles ondergeschikt 
zijn. Bij schatgravers spreekt men 
van goudkoorts. Bij reizigers naar 

Doorreis
Zien wij het leven nog als voorbe-
reiding op de eeuwigheid? Beseffen 
we op doorreis te zijn? Calvijn 
heeft daar in zijn Institutie sterk 
de nadruk op gelegd: “We moeten 
dus maat houden, om ze [de aardse 
goederen] met een goed geweten te 
gebruiken, zowel voor het noodzake-
lijke levensonderhoud als voor onze 
ontspanning. Die maat schrijft de 
Heere in Zijn Woord voor, wanneer 
Hij ons leert dat het tegenwoor-
dige leven voor de zijnen een soort 
pelgrimsreis is waarin zij op weg zijn 
naar het hemels koninkrijk. Maar als 
we op deze aarde slechts op door-
reis zijn, moeten we zonder twijfel 
in die zin van haar goederen gebruik 
maken dat ze onze loop eerder be-
vorderen dan vertragen. Niet zonder 
reden vermaant Paulus ons dan ook 
deze wereld te gebruiken alsof wij 
die niet gebruiken (1 Korinthe 7:30) 

Zijn wij vreemdelingen? 

“Zien wij het leven 

nog als voorbereiding 

op de eeuwigheid?”

1918



ADVERTENTIES

Lessen voor vreemdelingen
Concreet betekent het vreemdeling-
zijn ondermeer het volgende.

1. Dat we aangewezen zijn op een 
Reisgids: de Bijbel tekent ons als 
dwaalziek en afkerig.7 Dezelfde 
dichter van Psalm 119 moest het 
belijden: “Ik heb gedwaald als een 
verloren schaap” (vers 176) en 
daarom smeekte deze vreemdeling: 
“Laat Uw geboden op reis mij niet 
ontbreken” (vers 19). Gods inzettin-
gen waren zijn gezangen ter plaatse 
van zijn vreemdelingschappen (vers 
54). Laat het ons voortdurend gebed 
zijn: “Zend Uw licht en Uw waar-
heid, dat die mij leiden”.8

2. Dat we leren de dingen van deze 
wereld anders te waarderen. In 
onze maatschappij worden rijkdom, 
macht, eer en genot nagestreefd. We 
hebben het gemaakt in het leven als 
we een goede baan hebben, groot 
huis, mooie auto en lekker kunnen 
leven. En iedereen moet vooral zelf 
zorgen dat hij aan zijn trekken komt, 

niet in het minst op seksueel gebied. 
Genieten: nu en zoveel mogelijk. 
Met dat sop zijn we min of meer al-
lemaal overgoten. Het is als het ware 
de lucht die we inademen.

Een christen gaat door genade echter 
zoeken de dingen die Boven zijn. Die 
krijgt een nieuwe begeerte: om naar 
al Gods geboden te leven.9 Dan gaan 
we ‘schatten vergaderen in de he-
mel’.10 Hoe? Door weg te geven. Om 
nogmaals Calvijn te citeren: “Wat wij 
als betoon van naastenliefde aan de 
broeders besteden, wordt namelijk 
in bewaring gegeven in de hand van 
de Heere, en Hij zal als een getrouwe 
beheerder van dit onderpand het 

eens met zeer veel rente uitbetalen”.11

3. Dat we bereid zijn om te lijden om 
Christus’ wil. “Zalig zijt gij, als u de 
mensen smaden, en vervolgen, en 
liegende alle kwaad tegen u spreken, 
om Mijnentwil. Verblijdt en ver-
heugt u: want uw loon is groot in de 
hemelen”.12 De bereidheid om te lij-
den is een van de krachtigste vormen 
van het christelijk getuigenis, dat de 
Heere de eeuwen door heeft gebruikt 
om anderen voor Zijn dienst te win-
nen.13 Het wordt ook in Nederland 
steeds duidelijker dat het belijden 
van Gods Naam en het leven naar 
Zijn geboden in toenemende mate 
lijden met zich mee zal brengen. 
Immers, de heersende normen en 
waarden in onze samenleving botsen 
steeds sterker met Gods geboden. 
Zijn we bereid om de financiële 
consequenties te dragen van een 
principiële keus op het terrein van 
onderwijs, zorg of een werkkring 
zonder zondagsarbeid? Dat kan ten 
diepste alleen door het geloof. Een 
geloof dat zich richt op Christus en 
de belofte van Zijn toekomst. Dáár is 
de vreemdelingschap vergeten! ■

THEMA

De auteur is werkzaam in de 
bankensector in Amsterdam.

1Voor de volledige tekst zie  http://www.juichtaarde.nl/index.php/index.php?option=com_content&view=article&id=39& 
Itemid=117&song=1837&lied=291" 2 Institutie of onderwijzing in de christelijke godsdienst, boek III, hoofdstuk 10.1, 
Johannes Calvijn (vert. dr. C.A. de Niet), Houten, 2009. 3 De bergrede – reisgids voor christenen, pag. 64, dr. J. van 
Bruggen, 9e druk, Kampen, 1990. 4 Spreuken 11:28; Matth.19:23; Markus 10:23; Lukas 18:24. 5 Deut. 31:20; 32:15. 6 

1 Thess.1:10. 7 Psalm 95:10; Jes.53:6, 57:17; Jer. 3:14,22; Hebr.3:10. 8 Psalm 43:3. 9 Zondag 44, vr./antw.114, Heidel-
bergse Catechismus. Zie ook Zondag 33, vr./antw.90. 10 Matth. 6: 20. 11 A.w., boek III, hoofdstuk 18.6.12 Matth.5:11,12. 
13 Het zout der aarde – geloven en belijden in een geseculariseerde samenleving, pag. 171, ds. P. de Vries, Leiden, 1993.

“De bereidheid tot 

lijden als christelijk 

getuigenis”
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Antwoord door Willem Goudriaan

schaf van de JSF in te stemmen. Het 
rapport van de Rekenkamer wordt 
door de partij van Samsom gebruikt 
om nog eens extra kritisch te zijn. 
Een gebaar richting hun achterban?
Een ander gevoelig dossier was de 
Betuweroute. Ook daar heeft de 
Algemene Rekenkamer onderzoek 
naar gedaan, met stevige discus-
sies in politiek Den Haag tot gevolg. 
De Algemene Rekenkamer kan zelf 
bepalen waar ze onderzoek naar wil 
doen. Het kan ook zo zijn dat de 
Tweede Kamer aan de Rekenkamer 
vraagt ergens een onderzoek naar in 
te stellen. 

Jubileum
De Algemene Rekenkamer bestaat 
ondertussen al heel wat jaar. Vol-
gende jaar (D.V.) viert de huidige 
Rekenkamer haar 200-jarig bestaan. 
De geschiedenis gaat echter nog 
verder terug. In 1447 was er al sprake 
van de ‘Camere vander rekeninghen’.
In 1814 werd de huidige Algemene 
Rekenkamer door koning Willem I 
opgericht. ■

De SGP vindt dat het heel erg 
makkelijk is om te roepen dat 
er nog meer op hulp aan de 
allerarmsten bezuinigd moet 
worden. De SGP wil in begin-
sel niet nóg meer snijden in het 
budget voor ontwikkelingssa-
menwerking. 
De gevolgen van de � nanciële 
crisis moeten we niet op de al-
lerarmsten schuiven door hen 
minder te steunen. Zij zijn 
niet de oorzaak van de � nan-
ciële crisis in het rijke westen. 
Maar de hulp die nu geboden 
wordt kan en moet beter, e� ec-
tiever besteed worden. Zo kan 
er best gesneden worden in de 
bureaucratie. De SGP vindt dat 
het geld wat dan beschikbaar 
komt, besteed moet worden 
aan bijvoorbeeld onderwijs- en 
voedselprojecten.

Hoog College van Staat
De Algemene Rekenkamer is een 
Hoog College van Staat. Belangrijkste 
kenmerk van een Hoog College van 
Staat is, dat hun positie zelfstandig en 
onafhankelijk is van wat in de wet is 
vastgelegd. De Raad van State en de 
Nationale ombudsman zijn andere 
voorbeelden van Hoge Colleges van 
Staat.

Taak
In de Algemene Rekenkamer zitten 
drie leden. Een van hen is oud-Twee-
de Kamerlid voor Groen Links, de 
heer K. Vendrik. De taak die de Re-
kenkamer heeft, is om te controleren 
of de inkomsten en de uitgaven van 
het rijk wel kloppen. Een tweede taak 
is om te bezien of het rijk het beleid 
wel zo uitvoert, zoals het bedoeld is. 
Politieke uitspraken worden door de 
Rekenkamer niet geveld. Wel kan zij 
aangeven dat een wet niet zo werkt, 
zoals de bedoeling was. De Regering 
en/of de Kamers kunnen daar dan 
vervolgens op hun beurt politieke 
uitspraken over doen. 
Het recent uitgebrachte rapport over 
de JSF ligt gevoelig, omdat de PvdA 
niet erg happig is om met de aan-

Nog maar kort geleden liet de Algemene Rekenkamer van 

zich horen toen het ging over de Joint Strike Fighter (JSF). 

In het uitgebrachte rapport werden kritische noten gekraakt 

over de inzetbaarheid van de JSF. De vraag is wat de 

Algemene Rekenkamer precies is?

UITLEG
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Willem Goudriaan?
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Sanne:

“Vindt de SGP dat 

er ook op ontwikke-

lingssamenwerking 

bezuinigd moet 

worden?”

Voor meer informatie:
www.overheid.nl
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argumenteren: kloppen mijn argu-
menten en snijden ze hout? En tot 
slot wil je de regie houden: hoe zet je 
een debat naar je hand?”

Hoe helpen die trainingen dan?
Van der Geer: “Allereerst omdat je 
dan veilig kunt oefenen. Daarnaast 
door te leren van anderen. Onze trai-
ningen hebben een praktische aanpak 
en je krijgt reflectie van zowel trainer 
als deelnemers.”

Bisschop: “De Tweede Kamerfractie 
zoekt altijd een deskundige begeleider 
die een politicus kritisch volgt. Dat is 
confronterend, maar je leert er wel ont-
zettend veel van. We kijken terug naar 
geleverde bijdragen. De grote winst is 
het bewuster nadenken over presentatie, 
woordkeus en manier van formuleren.”

Hebt u in uw periode als raadslid 
altijd genoeg steun gehad?
Bisschop: “Helaas waren er in mijn 

tijd als raadslid nog niet zulke 
trainingen. Gelukkig hebben vrouw 
en kinderen altijd meegeleefd. Een 
valkuil van mij was om lange zin-
nen te gebruiken. Thuis waren ze 
uitstekend in staat om me daarover 
tot nadenken te stemmen. Een team 
thuis draagt eraan bij dat je went aan 
stevig reflecteren!”

Even wat anders: is spanning erg?
Bisschop: “Nee hoor. De eerste keer 
een tekst van papier uitspreken in 
de raad in Veenendaal vond ik zeker 
spannend. In principe heb je altijd 
wel een beetje spanning als je een ver-
haal houdt, een lezing verzorgt of een 
debat gaat doen. Dat is niet negatief, 
het maakt je scherp en alert. Je bereid 
je voor en daardoor kom je in een 
modus waardoor je gefocust raakt.”

Van der Geer: “Wat mensen span-
nend vinden aan debatteren is dat je 
onverwachte tegenargumenten kunt 

Waarom debattrainingen?
Bisschop: “Je moet leren hoe je de 
kennis van zaken presenteert. Een 
deel van de boodschap wordt gedra-
gen door de kwaliteit van je betoog, 
de presentatie. De meesten moeten 
hard ploeteren om zich dit eigen te 
maken. Professionele begeleiding is 
daarbij van belang.”

Van der Geer: “Elk raadslid moet een 
zekere debatintelligentie ontwikkelen. 
Dat begint met goed presenteren: 
kom je begrijpelijk over? Daarna 

POLITIEK DICHTBIJ 

Debat bij de SGP

Peter van der Geer traint politici in debatteren. Inzet: Roelof Bisschop.

Door Henri Pool

krijgen. Wij leren hoe én voet bij stuk 
te houden zonder halsstarrig over 
te komen én goed in te spelen op de 
argumenten van andere partijen. Zo 
kom je ook goed over in de media 
en word je niet bij de eerste de beste 
interruptie omver geblazen.”

Wanneer springt een politicus er 
echt uit?
Van der Geer: “Als je niet lijkt op de 
anderen. Door een gedegen manier 
van argumenteren en door een on-
derscheidende manier van spreken. 
Het zijn dus de mensen die de beste 
combinatie weten te maken van vorm 
en inhoud. Die weten ook wanneer ze 
moeten ophouden met praten! Dan 
ben je echt een vijfsterrendebater.”

Een laatste aanbeveling!
Van der Geer: “Ga de dialoog aan. 
Met alleen je boodschap duidelijk 
brengen ben je er niet. Kees van der 
Staaij geeft in het Second-Lovedebat 
het goede voorbeeld. Hij constateert 
dat het initiatief moreel verwerpelijk 
is, maar laat ook de consequenties 
voor de samenleving zien. Dat is de 
roeping van elke politicus. Je bent 
gekozen door je achterban, maar je 
doet aan politiek voor iedereen.”

Bisschop: “Wat ik bij mezelf merk is 
het risico dat je vergeet afhankelijk te 
zijn van God. Minstens zo wezenlijk 
als de praktische voorbereidingen is 
het besef dat je in de politiek al je hulp 
en steun van Hem nodig hebt. Als je 
plezier in het politieke spel krijgt, kan 
het een enorme verleiding zijn om het 
in eigen kracht te gaan doen.” ■

POLITIEK DICHTBIJ

Vergrootglas en verrekijker

O
ver gemeentefinanciën valt veel te vertellen. Ik be-

perk me tot de rol van provincie en accountant. Aan 

hen is het vakkundige oordeel over het gelijk achteraf.

De provincie verleent goedkeuring aan de begroting van de 

gemeente, als deze tenminste reëel en sluitend is. Is de begroting niet op orde, 

dan blijft goedkeuring uit, met alle gevolgen van dien. Als vuistregel geldt dat het 

toezicht extern bezien strakker wordt naarmate de financiën intern bezien krapper 

worden. 

Nu overleggen de provincie en vertegenwoordigers van gemeenten regelmatig 

over de wijze van toezicht. Wat is op het randje, wat neigt naar creatief boek-

houden? Is acuut bestuurlijk overleg mogelijk als een begroting onverhoopt geen 

goedkeuring dreigt te krijgen? Zulke grensverkenningen houden de partijen scherp.

In de afgelopen jaren heb ik vergezochte staaltjes begrotingsacrobatiek met lenig-

heid van geest zien verdedigen. Boeiend. Toch bevestigt het vooral de vuistregel 

dat de behoefte de regels maximaal op te rekken vermindert naarmate de finan-

ciën beter op orde zijn.

Vervolgens de accountant. Als aan de voorwaarden van getrouwheid en rechtma-

tigheid is voldaan, zal deze een goedkeurende verklaring over de jaarrekening ver-

strekken. Nu vele tientallen gemeenten nog meer tientallen miljoenen moeten 

afwaarderen op grondexploitaties, hoeft niet lang te worden gezocht naar de focus 

van deze rekenmeesters. De waardering van gronden ligt onder het vergrootglas. 

Het verdronken kalf moet niet opnieuw kopje-onder gaan.

In een vergadering onlangs van de accountant met een commissie deskundigen uit 

de raad buitelden ratio’s, risico’s en tolerantiegrenzen over elkaar heen. Een raadslid 

vroeg of de accountant eens een handige checklist kon opstellen voor het col-

lege. Zo staat bij voorbaat vast tegen welke prijs een stuk grond verantwoord kan 

worden aangekocht en waar de mogelijke valkuilen liggen. Handig! De accountant 

schoof zijn stoel een stukje achteruit, liet zijn blik op de vertegenwoordiger van het 

college rusten en zei: "Voor het aankopen van grond moet u niet bij ons zijn. Dan 

moet u dáár zijn".

Controleren is een vakgebied op zichzelf. Goed toezicht achteraf helpt bij het maken 

van verstandige keuzes vooraf. Welke keuzes dat zijn, valt buiten het gezichtsveld 

van de controleurs. Wie het vergrootglas hanteert, heeft geen verrekijker in handen.

Sytse de Jong

Peter van der Geer traint politici in debatteren. Inzet: Roelof Bisschop.

De gemeenteraadsverkiezingen komen eraan. Kandidaat-raadsleden zijn zich volop aan het voor-

bereiden. Hen wacht een verantwoordelijke taak: de SGP-boodschap in de raadszaal laten horen. 

Training daarin is niet overbodig. Een gesprek met Roelof Bisschop (Tweede Kamerlid SGP) en Peter 

van der Geer (debattrainer bij Debat.NL) over de winst van debattraining.

UITGELICHT
In deze rubriek vindt u een reactie van iemand uit de politieke praktijk, 
deze keer Sytse de Jong,wethouder voor de SGP in Staphorst.

Ook een debattraining nodig? Kijk voor 1 november snel op www.sgp.nl/kadercursusdag.

“Zorg dat je niet 

lijkt op anderen.” 
(Peter van der Geer)

“Vrouw en 

kinderen hebben altijd 

meegeleefd.” 
(Roelof Bisschop)
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meer, snijden in de toeslagen-
kerstboom en het belastingstelsel 
vereenvoudigen. De belastingen 
moeten omlaag: werk loont nu veel 
te weinig. De broodnodige hervor-
mingen zijn in het sociaal akkoord 
(overeenkomst tussen regering, 
werkgevers en –nemers, red.) met de 
vakbonden en werkgevers juist gro-
tendeels uitgesteld. In plaats daarvan 
probeert het kabinet met wat 
lapwerk de begrotingseisen te halen, 
voornamelijk door belastinginkom-
sten naar voren te halen. Dat is niets 
anders dan tekorten doorschuiven 
naar de toekomst. 

Moeten we dan wel vasthouden aan 
de drie procent? Als we het in een 
bredere context plaatsen, zien we dat 
het doel is de staatsschuld niet teveel 
op laten lopen. Hoe bereiken we dat? 
Niet door bezuinigen of stimuleren, 
maar door de echte problemen aan 
te pakken: de wurggreep van de 
financiële sector, de sluimerende 
eurocrisis, de gigantische schulden-

Begroting: slecht stukje werk

berg van Nederland en de overgang 
van verzorgingsstaat naar een 
samenleving met een kleinere over-
heid waar mensen zelf meer naar 
elkaar omkijken. Juist het christelijke 
gedachtegoed biedt handvatten om 
deze problemen aan te pakken. Heb-
zucht bestrijden, landen hun eigen 
verantwoordelijkheid laten nemen, 
schulden vergeven en het (mantel)-
zorgen voor elkaar, om eens een 
paar dingen te noemen. Christenen 
hebben dus een rijke traditie en een 
hoger perspectief om met deze diepe 
economische crisis om te gaan. 

De SGP heeft een sterke volgzame 
traditie als het gaat om begro-
tingen. Toch is die houding ook 
een gevaar. We moeten vooral de 
inhoud toetsen: overduidelijk zijn 
de kabinetsplannen schadelijk voor 
Nederland en verdienen daarom een 
tegenstem. ■

Een belangrijk punt voor SGP-jon-
geren is de positie van gezinnen en 
kostwinners. Door de bezuinigingen 
op de kinderbijslag en andere soort-
gelijke toeslagen worden gezinnen 
keihard geraakt. Bovendien trekken 
de nivellerende (verschillen verklei-
nende, red.) belastingverhogingen de 
verhoudingen nog schever: volgens 
onderzoek van fiscalisten (experts op 
belastinggebied, red.) gaan door de 
plannen van het kabinet alleenver-
dieners tot drie keer zoveel belasting 
betalen bij een gelijk gezinsinkomen. 
Dat is onacceptabel en oneerlijk. 

De belastingverhogingen van 
het kabinet knijpen bedrijven en 
huishoudens uit, terwijl die juist 
proberen hun schulden af te beta-
len. Dat moet dus ook anders: geen 
lastenverzwaringen meer! In plaats 
daarvan kiest SGP-jongeren voor 
een kleinere overheid. Geen zinloze, 
bureaucratische subsidieregelingen 

JONGEREN

Er is veel te doen over de begroting van het kabinet. Zes 

miljard aan ombuigingen, die veel mensen raken. De 

regering heeft geen meerderheid in de Eerste Kamer. Er moet 

dus onderhandeld worden met de oppositie. Ook de SGP kan, 

samen met de CU en D66, de voorstellen van het kabinet door 

het parlement loodsen. Is dat een goed idee? 

Ver beneden de maat

Geen lastenverzwaring
Problemen niet opgelost

Tegenstem

Roland den Boef
Commissie SEZ 

Herenweg 25
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2750 AB  Moerkapelle
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HAAGSE PROPJES

Actualiteiten en ontwikkelingen in politiek en samenleving 
door Menno de Bruyne, voorlichter Tweede Kamerfractie SGP

Circus

In de bijna 30 jaar die ik nu op in 
het Binnenhof werk is de Tweede 
Kamer al vergeleken met van al-

les en nog wat. Bijvoorbeeld met 
een circus. Nou, daar zit wat in. Want 
wat voor soort mensen lopen er los 
onder zo’n groot gespannen zeil? 
Nou, koorddansers bijvoorbeeld. 
Evenwichtskunstenaars. Mensen die 
bij iedere stap die ze zetten op moe-
ten passen dat ze niet links of rechts 
naar beneden tuimelen. Denk aan 
iemand als minister-president Mark 
Rutte, die bij iedere stap die hij zet 
héél goed uit moet kijken, anders 
valt hij. 
In een circus heb je ook goochelaars. 
Van die mensen die dingen zomaar 
kunnen laten verdwijnen. Zo iemand 
is Jeroen Dijsselbloem, die, net als 
z’n voorgangers, vele miljarden 
heeft laten verdwijnen – naar Grie-
kenland, Cyprus, Spanje... Knap hoor! 
Van onze centen…
Andere goochelaars doen het om-
gekeerde. Die ‘toveren’ iets tevoor-
schijn, een konijn uit een hoge hoed 
of zo. Iemand als Esther Ouwehand 
van de Partij voor de Dieren is daar 
erg bedreven in. En niet alleen ko-
nijnen trouwens. Het schijnt dat ze 
een heel dierenpark uit haar hoed 
kan toveren…

Dompteurs 
In zo’n circustent zijn ook altijd wel 
een paar dompteurs actief. Dieren-
temmers. Mensen die leeuwen of tij-
gers door een hoepel laten springen. 
Of die een olifant of een zeeleeuw 

allerlei rare kunstjes laten doen.
Denk aan iemand als Diederik Sam-
som, die geregeld alle PvdA’ers door 
een VVD-hoepel laat springen. Of 
Halbe Zijlstra, die alle VVD’ers door 
een PvdA-hoepel moet laten sprin-
gen. En ja, in een circus wordt de 
show natuurlijk altijd gestolen door 
clowns. Mensen die op de lachspie-
ren werken van het publiek. Mensen 
die zichzelf belachelijk maken door 
rare fratsen uit te halen. En nu zit u 
natuurlijk te denken: welke namen 
zou hij nu noemen? Maar lieve le-
zers, daar begin ik niet aan. Als ik 
álle namen van álle mensen op het 
Binnenhof moet noemen die op m’n 
lachspieren werken en rare fratsen 
uithalen, dan vrees ik dat De Banier 
te klein zou zijn…

Theater 
De Tweede Kamer is ook wel eens 
vergeleken met een theater, com-
pleet met kluchten, blijspelen en 
drama’s! Ook dáár zit wat in. In een 
theater heb je altijd hoofdrolspelers 
en mensen die een bijrol vervullen. 
Nou, dat heb je in de Tweede Kamer 
ook. De hoofdrolspelers zijn natuur-
lijk de ministers en de fractieleiders. 
Die staan het meest in de schijn-
werpers. Die hoor je het vaakst, en 
schreeuwen het hardst. Dat hebben 
we de afgelopen weken weer ge-
zien en gehoord. Al moet ik daar dan 
wel weer bíj zeggen wat theaterman 
Wim Kan ooit zei: die fractieleiders 
lijden natuurlijk maar een fractie van 
wat wij met z’n allen lijden…

Souffleurs
En wat te denken van souffl eurs? 
Voorzeggers, mensen die moe-
ten bijspringen als de acteurs van 
hun stuk worden gebracht en geen 
woord meer uit kunnen brengen. 
Niet dat mensen als Alexander de 
Grote en Geert de Wilde daar nou 
last van hebben, laat staan Kees van 
der Staaij, maar je weet het nooit! 

Vergaderzaal
Wist u trouwens –en dat is echt waar, 
zoals alles wat ik zeg natuurlijk in 
principe waar is- dat de vergaderzaal 
van de Tweede Kamer gebouwd is 
als een soort theater? Architect Pi de 
Bruijn heeft dat bewust zo gedaan. 
Want hij vond dat politiek ook écht 
een vorm van theater is. De acteurs 
geven er iedere dag een voorstel-
ling. En de toegang is nog gratis ook. 
Het publiek mag vanaf de tribune 
meekijken. Maar er is één groot 
verschil met een echt theater. Daar 
mogen de toeschouwers laten horen 
wat ze ervan vinden. In de Tweede 
Kamer is dat verboden. Het publiek 
in de Tweede Kamer mag zich níet 
met het debat bemoeien, en dus ook 
geen ‘tekenen van goed- of afkeu-
ring’ laten horen. Dus als iemand iets 
goeds zegt, dat gebeurt een enkele 
keer, dan mag er niet geapplaudis-
seerd worden. En als iemand iets 
stoms zegt, wat veel vaker het geval 
is, mag je geen ‘boe’ roepen. 

En dat is misschien maar goed
ook… ■

EUROPA

Te veel vertrouwen in Egypte
Op 18 juni bracht de Europese Rekenkamer een rapport uit 

over de EU-steun aan Egypte tussen 2007 en 2013. "Goed 

bedoeld, maar ondoeltreffend" luidde de kritische conclusie. 

D 
e Rekenkamer controleert 
de uitgaven van de EU. In de 
periode 2007-2013 is ongeveer 

1 miljard euro aan Egypte toege-
kend. Zestig procent van dat bedrag 
is verstrekt in de vorm van directe 
begrotingssteun. Dat impliceert een 
groot vertrouwen in het beheer van 
overheidsfinanciën (BOF) in het land. 
"De Europese Commissie (EC) en de 
Europese Dienst voor extern optreden 
(EDEO) hebben er niet voor weten 
te zorgen dat de Egyptische autori-
teiten belangrijke tekortkomingen 
in het BOF hebben aangepakt. Een 
gebrek aan begrotingstransparantie, 
een ondoeltreffende controlefunctie 
en wijdverbreide corruptie waren 
alle voorbeelden van deze tekort-
komingen die een behoorlijk BOF 
ondermijnden”, aldus de Rekenka-
mer. De steun voor programma's 
om mensenrechten en democratie te 
bevorderen leidde evenmin tot succes.

Opheldering
In reactie op dit rapport vroeg Bas 
Belder de EC om opheldering. Het 
is onwenselijk dat steun aan landen 
met gebrek aan verantwoording niet 
gekoppeld is aan voorwaarden ten 
aanzien van bestedingsdoeleinden, 
wettigheid, regelmatigheid, doeltref-
fendheid en doelmatigheid, zoals in 
het geval van Egypte. Belder vroeg 
op welke wijze en termijn men deze 
onverantwoorde aanpak omzet in een 
benadering met robuuste voorwaar-
den en verantwoordingsplicht. 
Op 3 september volgde een antwoord 

op de vragen. Men gaf aan dat men 
veel van de aanbevelingen van de 
Rekenkamer steunt, met name die 
om het beheer van begrotingssteun 
voor Egypte te versterken. Wat citaten 
uit het antwoord:
"De EU wil primair een inclusieve 
sociale en economische ontwikke-
ling bevorderen en in Egypte een 
duurzame en diepgaande democratie 
tot stand brengen. De rechtsstaat, de 
mensenrechten en de rechten van 
vrouwen en minderheden vormen de 
kern van ons beleid en onze bijstand."
"De Commissie eist bij haar uitbe-
talingen dat vooruitgang is geboekt 
met de hervormingen en dat de 
voorwaarden strikt zijn nageleefd. Er 
is sinds augustus 2011 dan ook geen 
nieuwe begrotingssteun voor Egypte 
meer vastgesteld." 

Democratie
Ondertussen werd in januari 2013 
een miljardeninjectie voorgesteld 
voor Egypte, die inmiddels wordt 
herzien na de gebeurtenissen van 
afgelopen zomer. Het is te hopen dat 
EC en EDEO zich houden aan hun 
beloften aan de Rekenkamer. Egypte 
heeft nog een lange en moeilijke 
weg te gaan voor het zal voldoen aan 
het Brusselse ideaal van "duurzame 
democratie". In naam is Egypte een 
democratische republiek, maar het 
lange autocratische verleden heeft 
geleid tot een samenleving met een 
gebrek aan democratische krachten. 
En zonder democraten, geen 
democratie. ■

“Goed bedoeld, 

maar 

ondoeltreffend“

Door Walter van Luik

Nederlandse delegatie EFD groep
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ADVERTENTIES

de SGP werk, krijg ik regelmatig 
te horen: ‘O, werken daar dan ook 
vrouwen?”

De SGP verenigt een kleine 200 
kiesverenigingen. Vermoeiend of 
boeiend?
“Boeiend. Jaarlijks gaan er facturen 
naar de penningmeesters van de 
plaatselijke kiesverenigingen voor 
de ledenbijdrage. Hierdoor heb ik 
regelmatig contact met penning-
meesters. Op bijeenkomsten vind ik 
het leuk om juist de penningmeester 
te ontmoeten, zodat je naast het 
e-mailcontact wat je met sommigen 
hebt, ook een gezicht erbij krijgt.”

Wat zijn de aantrekkelijke kanten 
van je baan bij de SGP?
“De SGP heeft geen winstoogmerk. 
Daardoor is er in financiële zin geen 
sprake van prestatiedruk. Verder kan 
ik mijn vakantiedagen heel flexibel 
opnemen, doordat ik de enige admi-
nistrateur ben die bij de partij werkt. 
Ten slotte is het kantoor in Rotter-
dam niet ver van m’n huis: ruim 7 
kilometer. Dus kom ik ook weleens 
op de fiets.” ■

Het ledenaantal neemt toe en daar-
mee de subsidie en ledenbijdragen. 
Er blijven giften binnenkomen. 
Daar zijn we erg blij mee, want die 
zijn onmisbaar voor de SGP. De gif-
ten lopen wel wat terug. Dat heeft 
zeker met de economische crisis te 
maken. Ook zijn er opzeggingen 
van leden die bijvoorbeeld werk-
loos zijn geraakt. Daar is uiteraard 
begrip voor.”

Werken bij een politieke partij. 
Wat maakt het bijzonder?
“Naast mijn administratieve werk 
kan ik zo nu en dan heel andere 
dingen doen. Bijvoorbeeld in ver-
kiezingstijd. Dan ga ik een aantal 
keren mee op campagne. Ook sta ik 
af en toe op beurzen, zoals Wegwijs 
en 50PlusBeurs. Dan merk je dat 
veel mensen vooroordelen hebben 
over de SGP. Als ik vertel dat ik bij 

Hoe ziet een normale werkdag van 
jou eruit?
“Eigenlijk is geen dag hetzelfde. Ik 
werk niet alleen voor de SGP, maar 
verzorg ook de financiële admi-
nistratie van het Wetenschappelijk 
Instituut, de SGP-jongeren, de Twee-
de Kamerfractie en de Oost-Europa 
Stichting. Dat maakt mijn takenpak-
ket afwisselend. Mijn werk varieert 
van het boeken van inkoopfacturen 
tot de salarisadministratie en van 
geld overboeken via de bank tot het 
opstellen van begroting en jaarre-
kening. Ook verstuur ik acceptgiro’s 
voor abonnementen en lidmaat-
schappen en verwerk de betalingen 
die daarna binnenstromen.”

Alom horen we dat Nederland in 
een economische crisis zit. Al vijf 
jaar lang. Hoe staat de partij er 
fi nancieel voor?
“De SGP heeft geen reden tot kla-
gen. Nog niet. Dankzij de zetelwinst 
bij de laatste Tweede Kamerverkie-
zingen krijgt de SGP extra subsidie. 

Deze Banier gaat over financiën. Dan kan een gesprek met de administrateur van de SGP, Margreet 

Westerhout, niet uitblijven. Het favoriete attribuut op haar bureau is de telmachine. ‘Ik ben van 

cijfertjes gaan houden.’ Papierwerk hoort ook echt bij Margreet. Loop maar eens op een willekeu-

rige dag haar werkkamer binnen, dan weet u genoeg…

BUITEN BEELD

Werken met mensen 
en cijfers

Door Jan Schippers

‘Dankzij zetelwinst: 

extra subidie‘

STEUN
bijbelscholen in China

Onderwijs | Lectuur | Toerusting | Diaconaat

De huisgemeenten willen regionale 

Bijbelscholen met een internaat 

opzetten. Uw hulp is daarbij 

onmisbaar. Bel voor info en/of 

voorlichting: 06-200 13 173

愛之神

Stort uw gift op: 3473.76.029 t.n.v.

Hudson Taylor/SBHC te Rhenen.

WWW.HUDSONTAYLOR.NL

Onze organisatie kenmerkt zich door een 
full-service aanpak ten behoeve van met 
name kleine en middelgrote ondernemingen. 
De kernactiviteiten binnen dit concept zijn 
accountancy en belastingadvies.

Drie belangrijke kenmerken van ons kantoor 
zijn: sterke cliëntgerichtheid, informele 
werksfeer en openheid, en een optimale balans 
tussen werk en privé van onze medewerkers.

Op onze website treft u informatie over ons 
bedrijfsprofiel, onze dienstverlening en onze 
personeelsleden. Graag tot ziens!

KKenners 
van zaken

Spek Accountants
Belastingadviseurs BV
Nieuwe Tiendweg 16

2923 AE Krimpen a/d IJssel

T 0180 591581

F 0180 591582

E info@spek.nl

www.spek.nl

van

WWW.MBSCASCOBOUW.NL

MBS is dé betonspecialist 

in prefab- systeembouw en 

staat u graag terzijde met 

bovenstaande disciplines.

WWW.MBSCASCOBOUW.NL

WWW.MULTIBETON.NL

WWW.BETONTRAPPEN.NLWWW.AFZINKKELDER.NL

MultiBouwSystemen BV
T. +31 (0)35 - 588 18 88
info@kelderbouw.nl
afzinkkelder.nl
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OVERZICHT

Woord vooraf

D
e HEERE heeft de 

aarde geschapen. 

De mens mag op de 

aarde wonen. Hij mag de 

aarde gebruiken. Maar de 

mens mag niet doen met 

de aarde wat hem goed-

dunkt. De aarde is immers 

het eigendom van God. 

De HEERE zette de mens in 

de hof van Eden om die te 

bouwen en die te bewaren. 

Er staat: ‘bouwen en bewa-

ren’. Aan het laatste woord 

is in het verleden te weinig 

aandacht gegeven. ‘Bewa-

ren’ betekent dat de aarde 

niet uitgeput mag worden. 

We dienen zo te leven dat 

er ook voor de volgende 

generaties leven mogelijk 

is. Er moet op een zorgvul-

dige manier met de natuur 

worden omgegaan. De lucht 

en het water mogen niet zo-

maar vervuild worden. Daar 

moeten regels voor zijn. 

Vroeger werd in Nederland 

op te ruime schaal gebruik 

gemaakt van bestrijdings-

middelen. Dit veroorzaakte 

bijvoorbeeld dat er wei-

nig kikkers, ooievaars en 

reigers waren. Dat is geluk-

kig anders geworden. We 

moeten ook kritisch zijn op 

het gebruik van fossiele 

brandstoffen en delfstoffen 

die in beperkte mate aanwe-

zig zijn. We worden er niet 

gelukkiger van wanneer we 

steeds meer gebruiken, ons 

steeds meer verplaatsen en 

steeds meer gaan consu-

meren. De Bijbel spreekt 

over matigheid. Nadenken 

en bezinning zijn noodza-

kelijk. Oplossingen zijn niet 

eenvoudig. Ten opzichte van 

het zielenheil was er veel te 

weinig aandacht voor ons 

gebruik van de aarde. 

Nu dreigt het tegenoverge-

stelde te gebeuren. Mensen 

die zich terecht druk maken 

om duurzaamheid, denken 

vaak onterecht helemaal 

niet meer na over het zie-

lenheil. De SGP heeft tot 

taak erop te wijzen dat de 

aarde door God is gescha-

pen, dat de aarde dus niet 

het eigendom van de men-

sen is, maar het eigendom 

van God. Dat brengt conse-

quenties met zich mee voor 

de manier waarop de mens 

op aarde leeft en gebruik 

maakt van datgene wat de 

aarde bevat. De SGP heeft 

ook tot taak erop te wijzen 

dat de mens door God ge-

schapen is. God heeft recht 

op de mens: “vrees God en 

houd Zijn geboden, want dit 

betaamt allen mensen”. Wie 

zich alleen maar druk maakt 

om het bewaren van de 

aarde, zonder zich te bekom-

meren over de zaligheid, is 

te beklagen. De mens leeft 

op aarde om de eer van God 

te bedoelen. Het gaat heen 

naar de nieuwe hemel en 

de nieuwe aarde waarop 

gerechtigheid wonen zal. 

Alleen wie naar Gods welbe-

hagen deelt in het wonder 

van de wedergeboorte zal 

daarvan genieten. ■

Ds. A. van Heteren, Urk

Duurzaamheid
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voor het complete kantoor
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MEDITATIE

‘Duurzaam’ is in de mode. Je moet er bijna wel iets van vinden. En wát moeten wij er 

dan van vinden? Zouden we het negeren? Of verabsoluteren? Tegen deze twee uitersten 

biedt de Bijbel een belangrijk tegenwicht. Hoe dan? Door ons leven te plaatsen in het 

perspectief van de eeuwigheid. Maar… léven wij ook met het oog op de eeuwigheid?

Eeuwigheidsperspectief
Waarom zouden we geneigd zijn 
‘duurzaamheid’ te negeren? Wellicht 
vanwege de ‘hyperigheid’; we vra-
gen ons dan af of het alles wel écht 
is. Maar er is ook iets ernstigers: we 
hechten zo aan deze wereld, dat we 
eigenlijk geen afstand willen doen 
van onze geneugten. Er is ook iets 
‘geestelijkers’: omdat we letten op de 
belangrijke vraag “hoe krijg ik een 
genadig God?” kunnen we gaan den-
ken dat onze omgang met natuur en 
milieu er weinig toe doet. 
Maar Gods Woord plaatst ons leven 
in het juiste eeuwigheidsperspectief. 
Gods belofte is, zo zegt Petrus, niet al-
leen een nieuwe hemel, maar ook een 
nieuwe aarde. Dat wijst ons op het 
herstel van de schepping. Die is door 
de Heere ‘zeer goed’ geschapen, en zal 
eenmaal weer volmaakt worden. 

De schepping zucht
Intussen echter zucht de schepping, 
ze is ‘der ijdelheid onderworpen’. 

De schuld daarvan ligt in de diepe 
zondeval: ‘het aardrijk zij om uwen-
twil vervloekt’. Hoort u wel eens het 
zuchten van de schepping? Door-
leeft u daarin uw eigen schuld? ‘Om 
mijnentwil piept de jonge koolmees 
in de klauwen van de sperwer; om 
mijnentwil kreunt de aarde onder de 
roofbouw door de mens.’ Deze bewo-
genheid zal zorgzaamheid geven. De 
Heere komt terug. En hoe zal Hij dan 
Zijn ‘onderkoning’, de mens, aantref-
fen? Bent u dan, ook in de omgang 
met natuur en milieu, getrouw? ‘Zalig 
is die dienstknecht, welken zijn heer, 
komende, zal vinden alzo doende.’ 

Naar Zijn belofte
Deze verantwoordelijkheid moeten 
we diep voelen. Maar niet zó diep, 
alsof het lot van de wereld van ons af 
hangt. Ook wat dat betreft plaatst Pe-

trus alles in het juiste perspectief. Wij 
verwachten naar Zijn belofte een (…) 
nieuwe aarde.’ Kijk, dan doet de Heere 
het Zelf, en dan worden wij op onze 
plek gezet. Wij maken niets. Als het 
van ons af hing, bleef de wereld altijd 
kreunen in haar voegen en zuchten 
onder haar ijdelheid. Maar nu zorgt de 
Heere ervoor, omdat het Zijn schep-
ping is. De nieuwe aarde zál komen: 
“zie, Ik maak alle dingen nieuw”. Dan 
is het echt duurzaam! O, dan mag er 
uitzicht zijn voor diegene, die met het 
schepsel meezucht. God zal ook die 
tranen van de ogen afwissen. In nog 
een opzicht plaatst Petrus alles in het 
juiste perspectief. De zorg voor de 
wereld moet niet zó ver gaan, alsof dat 
het hele christen-zijn is. Wij verwach-
ten immers niet alleen een nieuwe 
aarde, maar ook een nieuwe hemel. 
Ja, dat is het hart van het gelovige 
verlangen: ‘met Christus te zijn (…) is 
mij zeer verre het beste’. Dat plaatst uw 
leven in perspectief: kent u dit verlan-
gen naar Hem en Zijn heerlijkheid? 
Naar Zijn geestelijke nabijheid en Zijn 
vernieuwde schepping? Heeft dit uw 
hart? Stuurt dit uw handen? ■

VOORZITTER

heel de samenleving. 
Het hoofdbestuur heeft deze 
bezinning in een zestal regionale 
bijeenkomsten gedeeld met be-
stuursleden van de pkv’s. Er was veel 
belangstelling en er werd betrokken 
gereageerd, waarvoor onze dank. 
Van de opbrengst van deze bijeen-
komsten zullen we zeker gebruik 
maken. Op het partijbureau wordt 
nu hard gewerkt aan de uitwerking 
van de voorstellen, waarover het 
hoofdbestuur, na consultatie van de 
Raad van Advies, in december een 
besluit hoopt te nemen. Als alles 
volgens planning verloopt, zullen de 
voorstellen de pkv’s op een zodanig 
tijdstip bereiken dat besluitvorming 
in een huishoudelijke vergadering 
D.V. juni 2014 kan plaatsvinden.

We hopen u daarover in De Banier 
te zijner tijd nader te informeren. ■

“Een partij die achter de tijdgeest aanholt, verwatert. Een partij die 

haar beginselen niet weet te vertolken in de actuele situatie, verstart.”

Rentmeesterschap

“Maar wij verwachten, naar Zijn 

belofte, nieuwe hemelen en een 

nieuwe aarde…”

2 Petrus 3:13a

M.F. van Leeuwen

Conserveren en verbeteren
Bovenstaande zin komt uit de 
Toelichting op het Program van Be-
ginselen uitgave 1996. Dit citaat wijst 
ons op onze rentmeestersopdracht. 
Een rentmeester voert het beheer 
over onroerend goed. Dat heeft een 
conserverend karakter; zorgvuldig conserverend karakter; zorgvuldig 
in stand houden. Maar de opdracht 
van deze rentmeester is evenzeer het 
onderhouden en verbeteren van het 
onroerend goed, zodat dit functio-
neel blijft in de wisseling der tijden. 
Dat vraagt grote betrokkenheid en 
deskundigheid. Is het bovenstaande 
geen treffend beeld van de opdracht 
waar we als partij voor staan?

Om het beginsel
Het onveranderlijke doel van onze 
partij is immers als goed rentmeester 
het door God geschonken Woord 
tot meerdere erkenning te brengen 
in het maatschappelijke en politieke 
leven!

Vanuit dat onveranderlijke Woord 
van God dienen we antwoorden te 
formuleren op een ingrijpend ver-
anderde maatschappelijke context. 
Dat kan respect afdwingen, maar 
ook felle protesten oproepen. Daar 
weten de SGP-jongeren en onze 
Tweede Kamerfractie van toen zij 

zich verzetten tegen reclame voor 
Second-love. Ook onze gemeente-
raadsfractie in Werkendam heeft het 
ervaren toen zij zich met succes ver-
zette tegen de Halloweenoptochten. 

De partijorganisatie
Om Bijbels genormeerde beginselen Om Bijbels genormeerde beginselen 
te kunnen uitdragen en praktische 
politiek te kunnen bedrijven, moeten 
we deze beginselen kennen. We moe-
ten ook het gedachtegoed van onze 
seculiere samenleving kunnen peilen. 
De partij in al haar geledingen is de 
bedding waarbinnen de doorgaande 
bezinning moet plaatsvinden. Er zijn 
besturen van kiesverenigingen die 
zich in die taak belemmerd voelen 
door allerlei beheersmatige zaken. 
De vraag die we ons als hoofdbe-
stuur gesteld hebben: functioneert de 
partijorganisatie zo dat ze voldoende 
uitnodigt tot een actieve betrokken-
heid van leden? Zou in dat verband 
de interne communicatie en inter-
actie tussen de verschillende delen 
van de partij niet verbeterd kunnen 
worden? Dit klemt temeer omdat de 
SGP enerzijds een kleine minderheid 
vertegenwoordigt in een seculiere 
samenleving. 

Anderzijds heeft zij vanuit haar theo-
cratische visie een boodschap voor 

Echt duurzaam

Door M. van Reenen V.D.m., Ederveen

“Om mijnentwil 
kreunt de aarde.”

54



Waarom duurzaamheid? 
In 1987 kwam het rapport Onze ge-
zamenlijke toekomst uit. Daarin werd zamenlijke toekomst uit. Daarin werd zamenlijke toekomst
voor het eerst het begrip duurzame 
ontwikkeling geïntroduceerd als 
een “Ontwikkeling die voorziet in 
de behoeften van de huidige gene-
ratie zonder de mogelijkheden voor 
toekomstige generaties in gevaar 
te brengen”. Bijbels gezegd: “we 
moeten de aarde niet alleen bou-
wen maar haar ook bewaren”. Met 
de aanvang van de industriële en 
agrarische revoluties werd echter van 
hernieuwbare energiebronnen als 
wind, water en dierlijke trekkracht 
overgeschakeld naar fossiele brand-
stoffen, waaronder olie en gas, en in 
de landbouw werd de kringloop van 

voedingsstoffen doorbroken door 
intensief gebruik van kunstmest. 
Dat heeft geleid tot een overvloed 
aan veelzijdig voedsel, een goede 
gezondheidszorg, voldoende huis-
vesting en dergelijke meer; zaken 
die vroeger in hoge mate afwezig 
waren. Er is echter een maar. Over-
consumptie, in combinatie met de 
manier waarop we goederen en 
voedsel produceren leidt enerzijds 
tot uitputting van grondstoffen en 
voedingsstoffen en daarnaast heeft 
het grootschalige milieuvervuiling, 
klimaatverandering en natuuraan-
tasting tot gevolg, zoals een sterke 
afname van de diversiteit aan plan-
ten en diersoorten. 
Ruim 40 jaar geleden, in 1972, 
verscheen het boek Grenzen aan de verscheen het boek Grenzen aan de verscheen het boek
groei, een rapport van de Club van 
Rome. Op basis van groeitrends in 

o.a. wereldbevolking, industrialisatie 
en voedselproductie tussen 1900 en 
1970 werd voorspeld dat natuurlijke 
hulpbronnen vanaf het begin van 
de 21ste eeuw gaandeweg uitgeput 
zouden raken en de industriële groei 
zouden remmen. In 2008 is een 
vergelijking gemaakt tussen de voor-
spelde en werkelijke ontwikkelingen 
tussen 1970 en 2000 en die laten zien 
dat het somberste referentiescenario 
tot nu toe een goede beschrijving 
van de realiteit geeft. Kijken we 
naar de toekomst, dan is de zorg 
zeer groot, met name vanwege de 
situatie in opkomende economieën 
als China, India en Brazilië. Door 
de toename in inkomen nemen die 
meer en meer een westerse leefstijl 
aan met alle gevolgen van dien. Op 
de vraag naar het waarom van duur-
zaamheid kunnen we ➜ 

THEMATHEMA

Wie aan de SGP denkt, denkt niet als eerste aan inzet voor duurzaamheid. Dat geldt zowel voor 

SGP stemmers als voor onze seculiere medelanders. Als eerste denk je aan ethische zaken als 

afkeuring van abortus en euthanasie, oproep tot zondagsheiliging, bevordering van het Bijbelse 

huwelijk en dergelijke. Die vormen veelal de eerste reden om wel of juist niet op de SGP te 

stemmen. Is daarnaast duurzaamheid ook iets om je druk over te maken? En áls dat het geval is, 

is dat SGP-imago rond duurzaamheid dan terecht? En als dát zo is, moet dat zo blijven of moet 

dit veranderen? Het onderstaande vormt een aanzet tot beantwoording ervan.

O Vader, die al ‘t leven voedt, 

Kroon onze tafel met Uw zegen; 

En spijs en drenk ons met dit goed, 

Van Uwe milde hand verkregen!

Leer ons voor overdaad ons wachten; 

Dat w’ ons gedragen als ‘t behoort; 

Doe ons het hemelse betrachten; 

Sterk onze zielen door Uw Woord!

Amen.

SGP en duurzaam-
heid: een logische 
combinatie

Door prof. dr. W.(Wim) de Vries
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Handen uit de mouwen

T
rendwatcher Adjiedj Bakas schreef: “Na zestig jaar 

vrede en welvaart zijn we in het Westen boven in de 

behoeftepiramide van Maslow terechtgekomen. Ma-

terieel gezien hebben we alles. In de postmateriële econo-

mie die nu opkomt worden immateriële behoeften, zoals 

zingeving en spiritualiteit belangrijker. In postchristelijk Eu-

ropa krijgt deze trend onder meer vorm in de ‘Groene Kerk’. 

De god die centraal staat in deze kerk is Moeder Aarde en 

haar leer heet ‘duurzaamheid’”. 

Wat moeten we hiermee? Niet meehuilen met de groene wolven in het bos, maar 

wel laten zien dat we oog hebben voor de schepping, omdat we de Schepper lief-

hebben! Niet eenvoudig, maar wel een opgave. Vaak wordt het Duitse beleid aan-

geprezen. Daar is veel geld gestoken in windmolenparken en zonnepanelen. Maar 

de keerzijde van deze medaille wordt vaak genegeerd: afgelopen winter moest 

bijna 200 keer hard ingegrepen worden om grote stroomstoringen door een tekort 

aan wind- en zonnestroom te voorkomen. Verduurzaming van onze energievoor-

ziening moet zorgvuldig opgebouwd worden. De SGP heeft daarom naast positieve 

woorden over het Nederlandse energieakkoord (duidelijkheid voor investerende 

bedrijven en burgers) ook gewezen op het gebrek aan aandacht voor de onderlig-

gende energie-infrastructuur.

Rentmeesterschap is meer dan energie. 

De SGP pleit al jaren voor verschuiving van het belasten van arbeid naar het belas-

ten van consumptie. Kort door de bocht: beter extra handen uit de mouwen omdat 

er te verdienen valt aan energiebesparing, dan armen over elkaar omdat energie-

besparing de moeite niet loont. Het stimuleert werkgelegenheid en verantwoord 

consumeren. Voedselverspilling moet aangepakt worden. Schrikbarend veel gepro-

duceerd voedsel wordt door supermarkten en huishoudens weggegooid. Dat kan 

en moet anders. Burgers en bedrijven zijn aan zet, maar ook de overheid. De SGP 

heeft gepleit voor versoepeling van de regels voor de ‘ten-minste-houdbaar-tot

datums’ op verpakkingen. “Wie het kleine niet eert, is het grote niet weerd.” We 

hebben ons recent ingezet voor een project waarbij geteeld gras geraffi neerd wordt 

en alle delen nuttig gebruikt worden, als veevoer, biobrandstof en bodemverbete-

raar. Door een strikte interpretatie van regelgeving dreigt dit project niet van de 

grond te komen. Jammer! Dan missen we het noodzakelijke vliegwieleffect. Ge-

hechtheid aan zorgvuldige toepassing van regels moet niet leiden tot krampachtig-

heid en frustratie van nieuwe veelbelovende ideeën. ■

Roelof Bisschop

KANTTEKENING

In deze rubriek vindt u een reactie van iemand uit de politieke praktijk, 
deze keer Roelof Bisschop, Tweede Kamerlid SGP.

THEMA THEMA

een ander oogmerk. Aandacht voor 
zaken als duurzaamheid en milieu 
komt in SGP-kring zeker voor, maar 
een deel van de achterban vindt het 
vooral een linkse hobby en alleen 
al die woorden zijn voldoende om 
er lacherig over te doen. Naar mijn 
vaste overtuiging is dat allerminst 
een teken van rechtzinnigheid. Ik 
heb mijn jeugd nog het gebed moe-
ten leren waarin voorkomt: “Leer 
ons voor overdaad ons wachten, 
opdat we ons gedragen zoals het 
behoort”. Er is ook onder ons helaas 
sprake van overdaad die schaadt. Iets 
wat vermoedelijk samenhangt met 
het feit dat het volgende deel van de 
bede weinig praktijk is, namelijk: 
”doe ons het hemelse betrachten”. 
Recent is daar in de gereformeerde 
gemeenten terecht aandacht voor 
gevraagd in haar oproep tot een 
boete- en bededag. 

Het antwoord op de vraag of de 
opstelling van de SGP rond aspecten 
die samenhangen met duurzaamheid 
zo moet blijven of moet veranderen 
kan per concrete situatie verschil-
len. Het is in de politiek altijd een 
afweging van meerdere belangen. 
Maar de wetenschap dat de “aarde 
des Heeren is en haar volheid” en 
dat wij haar slechts als rentmeesters 
in bruikleen hebben dient wel ons 
gedrag te bepalen. Wie belijdt dat 
we “hier geen blijvende stad heb-
ben maar de toekomende zoeken”, 
streeft niet naar ongebreideld genot, 
betracht de christelijke deugd van de 
matigheid en bevordert daarmee de 
duurzaamheid. Een sterkere oriën-
tatie van de SGP hierop zou mijn 
inziens het christelijk getuigenis van 
de partij alleen maar bevorderen. ■

SGP bovenaan staat als het gaat om 
investeren in collectieve goederen 
en diensten, zoals onderwijs en 
onderzoek, terwijl de PVV hier het 
laagst scoort. Gaat het om specifieke 
duurzaamheidszaken zoals energie-
gebruik en natuurbehoud, dan blijkt 
de SGP in te staan tussen PVV, VVD 
en CDA (scoren lager) en PvdA, 
SP, D66, GL en CU (scoren hoger). 
Twee zinnen uit het rapport illus-
treren dit: “De SGP intensiveert het 
beleid ten aanzien van hernieuwbare 
energie” en “De SGP bezuinigt op 
de overheidsuitgaven voor na-
tuur, waaronder de aankoop en de 
inrichting van natuurgebieden en 
groene recreatieve gebieden rondom 
steden”. Deze analyse komt, denk ik, 
redelijk overeen met de gedachten 
die men bij de SGP heeft. Het imago 
dat duurzaamheid, milieu en natuur 
weinig aandacht heeft bij de SGP 
is dus niet helemaal terecht, maar 
evenmin volkomen onterecht. De 
partij bevindt zich in politieke ter-
men dichter bij de rechterkant van 
het politieke spectrum en dat komt 
ook tot uiting in het feit dat we toch 
meer aandacht hebben voor de ge-
volgen van de kredietcrisis dan voor 

de draagkracht van onze planeet.

Matigheid: een christelijke deugd 
Reeds in 1973 leverde de econoom 
Ernst Friedrich Schumacher, in het 
boek Hou het klein (Small is beau-
tiful) scherpe kritiek op westerse 
economische benadering, die vol-
gens hem gericht is op ongebreidelde 
groei en het begrip ‘genoeg’ niet 
kent. Hij achtte dit systeem onhoud-
baar omdat het gebaseerd is op (te) 
goedkope fossiele brandstoffen en 
grondstoffen, waardoor het leidt tot 
uitputting daarvan en aantasting van 
natuur en milieu, waardoor het de 
samenleving en de aarde ook ernstig 
in gevaar brengt. Wie zijn boek nu 
leest kan niet ontkennen dat hij 
een vooruitziende blik heeft gehad. 
Iemand die sterk door hem is geïn-
spireerd is de Nederlandse professor 
Bob Goudzwaard met zijn boeken 
over de ‘economie van het genoeg’. 
De christelijke noties in deze boeken 
zijn daarbij helder hoewel er nogal 
eens een positief mensbeeld uit 
spreekt. Maar dat dient voor de SGP 
geen belemmering te zijn om achter 
het principe van duurzaamheid te 
staan, ook al is het (soms) vanuit 

antwoorden: omdat de huidige 
westerse wijze van ongebreideld 
consumeren en produceren leidt 
tot uitputting van grondstoffen en 
grootschalige milieuproblemen, en 
zo dus niet door kan gaan. 

SGP-imago rond duurzaamheid
Het antwoord op de vraag hoe hoog 
de SGP duurzaamheid in het vaandel 
heeft is het best na te gaan op basis 
van het SGP verkiezingsprogramma 
in vergelijking tot andere partijen. 
In 2012 publiceerden het Centraal 
Planbureau (CPB) en het Planbu-
reau voor de Leefomgeving (PBL) 
de resultaten van de doorrekeningen 
van de verkiezingsprogramma’s van 
10 politieke partijen in het boek 
Keuzes in Kaart 2013-2017. Uit een 
vergelijkende analyse blijkt dat de 

“Ook onders ons 

is er overdaad die 

schaadt.”

De auteur is bestuurslid van het 
Wetenschappelijk Instituut voor 
de SGP en buitengewoon hoogle-
raar milieusysteemanalyse.
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H
et was geen gemakkelijke 
vraag: is de SGP bereid aan 
tafel te gaan zitten en knopen 

door te hakken over de begroting 
voor 2014 en het belastingplan? De 
bezwaren liggen voor de hand. Het 
kabinet staat op veel punten ver van 
ons af. Je moet bovendien – nu het 
CDA helaas voor afhaken koos - 
begrotingsafspraken maken met een 
partij als D66 die in de Kamer vaak 
onze tegenpool is. Die bezwaren zijn 
zeker serieus.

Belangrijke bijstellingen
Toch hebben we met overtuiging 

‘ja’ gezegd. We moeten er namelijk 
niet aan denken dat we opnieuw 
in een politieke impasse belanden. 
Vervroegde verkiezingen betekenen 
gewoon anderhalf jaar stilstand. 
Bovendien ziet het er bepaald niet 
naar uit dat een nieuwe stembusgang 
ineens de basis oplevert voor een 
veel beter beleid. Daarom was de 
SGP bereid het gesprek aan te gaan. 
Bijzondere omstandigheden vragen 
om bijzondere oplossingen. Wel 
zeiden we in de fractie tegen elkaar: 
we kunnen er alleen mee thuiskomen 
als het resultaat overtuigend beter is 
dan de plannen waarmee het kabi-
net op Prinsjesdag mee naar buiten 
kwam. Daarom hebben wij stevig 
ingezet op meer geld voor de gezin-
nen, minder belastingdruk, meer oog 
voor de alleenverdiener. Gelukkig 
hebben we inmiddels aan de talloze 
positieve reacties kunnen merken 
dat de lange dagen en korte nachten 
van onderhandelen niet voor niets 
zijn geweest. Niet alleen op het punt 
van de gezinsportemonnee en de 
belastingdruk. Maar ook voor zaken 
als extra geld voor defensie, meer 
ondersteuning van mantelzorgers en 
het verlaagde btw-tarief voor onder-

houd en renovatie in de bouw is veel 
waardering. 

Andere wegen
We zijn blij dat we hebben mogen 
bijdragen aan al deze verbeteringen. 
Daarbij heeft enorm geholpen dat we 
nu met z’n drieën zijn. Onze derde 
man, Roelof Bisschop, heeft toen 
de onderhandelingen dag en nacht 
doorgingen alle belangrijke Kamer-
debatten kunnen doen. Iedereen die 
tegenwerpt dat er nog veel te wen-
sen overblijft, geef ik onmiddellijk 
gelijk. Wat in jaren is scheefgegroeid, 
kunnen we niet in een enkele week 
rechttrekken. Ook is het goed om te 
beseffen dat deze afspraken beperkt 
van aard zijn: financieel-economisch. 
Er is geen nieuw regeerakkoord 
geschreven. De SGP- inzet in de Ka-
mer is en blijft erop gericht om juist 
ook op immateriële onderwerpen 
het appel te laten horen om andere 
wegen in te slaan; oog te hebben voor 
Gods goede geboden. Dat zijn geen 
zaken om met de voet tussen de deur 
af te dwingen. Maar we zullen met 
overtuiging oók op die broodnodige 
morele en geestelijke hervormingen 
aandringen. ■

Het loopt vaak anders dan wij denken. Vooruit kijken is altijd moeilijk, maar in de politiek al 

helemaal. Dat is wel weer gebleken bij de totstandkoming van het herfstakkoord. Wie had 

kunnen denken dat zo’n bijzondere verantwoordelijkheid op ons pad kwam?

BINNENHOFADVERTENTIES

Herfstakkoord

Door Kees van der Staaij

Een frisse kĳ k op úw cĳ fers.

Hoe goed bekijkt ú uw organisatie? Welke ontwikkelingen 

houden ú bezig? Welke cijfers vragen om uw aandacht? 

Van Ree Accountants kijkt graag met u mee. Natuurlijk, als 

accountant zorgen we ervoor dat u over de juiste cijfers 

beschikt. Maar dat zoveel bedrijven en non-profitorganisaties 

al 40 jaar met ons samenwerken, heeft een andere reden. 

Het is onze frisse kijk op de cijfers die verrassende inzichten 

oplevert. Opmerkelijke trends. Ontwikkelingen in het resul-

taat. Veranderende prestaties. Groeiende kansen. Met een 

frisse kijk zie je zoveel meer.

AUDIT & ASSURANCE  |  ACCOUNTANCY  |  BELASTINGEN  |  CONSULTANCY

WWW.VANREEACC.NL
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愛之神

Stort uw gift op: 3473.76.029 t.n.v.

Hudson Taylor/SBHC te Rhenen.

WWW.HUDSONTAYLOR.NL

(vervolg)onderwijs in China
Helpt u mee om te voorzien in 

de grote behoefte aan christelijk 

onderwijs? Dit kan mede dankzij 

uw hulp. Bel voor info en/of 

voorlichting: 06-200 13 173

Bunschoten     |     Veenendaal     |     Werkendam     |     Hardinxveld-Giessendam

Recht doen
Met gevoel voor menselijke verhoudingen

Onze advocaten zetten uw belangen op 
scherp. Met de juiste balans tussen aandacht 
en afstand. Breedte en scherpte. En veelzijdig-
heid en specialisme, onder andere op het 
gebied van arbeidsrecht, bouwrecht, onderne-
mingsrecht, letselschaderecht en familierecht.

Advies nodig?
www.bvd-advocaten.nl
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Jacobi. Dat is een belangrijke inves-
tering in een eerlijker Nederland.

Hans Spekman zelf wil nog geen 
commentaar geven: ‘Ik hoor de term 
‘kleding’ vandaag voor het eerst. Ik 
wil mij graag verdiepen in de mate-
rie voor ik inhoudelijk reageer.’”

Satire of ‘echt’?
Hoewel je zou verwachten dat 
iedereen direct doorheeft dat dit 
artikeltje satire is, blijken er al-
tijd toch weer mensen te zijn die 
denken dat het ‘echt’ is. Dat bleek 
uit een paar reacties die Van der 
Staaij kreeg. Er waren mensen die 
hem mailden met de mededeling 
dat Van der Vlies toch wel raar 
bezig was geweest door zo’n kleed-
geldregeling te regelen… Anderen 
spraken oprecht schande over de 
PvdA. Dat die partij de regels had 
geschonden, vonden ze een grof 
schandaal. Of de SGP er geen vra-
gen over kon stellen… ■

in het bijzonder’ bewerkstelligen.

Naar nu blijkt, heeft Spekman het 
geld al die jaren niet voor kleding 
gebruikt. In plaats daarvan stortte 
hij het op de rekening van de PvdA. 
Spekman is niet de eerste PvdA’er die 
in opspraak raakt door oneigenlijk 
gebruik van de kleedgeldregeling. In 
2008 werd fractievoorzitter Mariëtte 
Hamer erop aangesproken dat zij 
nieuwe gordijnen had gekocht van 
het geld. Het partijbestuur dwong 
toen af dat de gordijnen alsnog als 
kleding gebruikt werden.

Onderzoeksjournalist Mieke 
Derksen laat weten dat ook voor-
malig partijleider Wouter Bos zijn 
kleedgeld mogelijk verkeerd heeft 
gebruikt. Ze denkt dat hij het heeft 
ingezet voor de redding van ING: 
“Bos droeg jarenlang geen stropdas 
en moet dus geld hebben overge-
houden. Een andere optie is dat hij 
de stropdassen wél gekocht heeft, 
maar gedoneerd heeft aan Roeme-
nië. Wij zijn dat momenteel aan het 
onderzoeken.”

PvdA-leider Diederik Samsom zegt 
niet te weten of de aantijgingen 
kloppen: “Ik houd mij bezig met het 
hier en nu en kan u verzekeren dat 
het kleedgeld door de huidige fractie 
integer wordt gebruikt. Ik heb er zelf 
in de zomer van 2012 twee stropdas-
sen van gekocht: een rode en een 
blauwe. Daardoor hoef ik geen Oi-
lilysjaaltjes meer te lenen van Lutz 

H
et stukje is geschreven door 
Diederik Smit, zoals sommi-
gen denken het alter ego van 

Kees van der Staaij. Dat is ie niet, 
maar hij lijkt er wel op. En Diederik 
Smit is de grote man van De Speld, 
een satirische website en rubriek in 
de Volkskrant. 

Kleedgeldmisbruik
Vorige week had hij in zijn rubriek 
een ‘nieuwsbericht’ waarin m’n 
vroegere baas Bas figureerde. Ooit 
zei deze in een interview over de 
kleding van sommige Kamerleden 
dat ze eruit zien ‘alsof ze zo van de 
camping komen’. Iedereen legde dat 
toen –en nu- uit als een verwijzing 
naar toenmalig PvdA-kamerlid Hans 
Spekman, nu voorzitter van die club. 
Hieronder het stukje van Diederik 
Smit, dat verscheen onder de kop: 
‘Spekman misbruikte kleedregeling’. 
(Smit schreef het samen met Rudolf 
Julius.)

PvdA-voorzitter Hans Spekman 
heeft jarenlang kleedgeld doorge-
sluisd naar de partijkas. Dat blijkt 
uit onderzoek van Nieuwsuur.
Als Tweede Kamerlid ontving Spek-
man maandelijks 2000 euro aan 
kleedgeld. De regeling kwam in 2007 
tot stand na een motie van toenma-
lig SGP-leider Bas van der Vlies. Hij 
wilde daarmee ‘een betere represen-
tatie van het politieke ambt in het 
algemeen en van de heer Spekman 

Dat de Eerste Kamer opnieuw volop in de schijnwerpers staat, zal wel niemand ontgaan. Net als 

onder het eerste kabinet-Rutte, moet ook het tweede kabinet-Rutte een meerderheid bij elkaar 

sprokkelen in de Senaat. Want regeringspartijen VVD en PvdA hebben daar geen meerderheid.

Over onderstaand stukje heb ik lang zitten nadenken. Ik 

pijnigde m’n hersens met de vraag: in welke rubriek zal 

ik het zetten? In ‘de propjes’ of in ‘Van een ander’. Het is 

namelijk geschreven in de stijl van de Haagse propjes, maar 

het is van een ander. Het kan dus in allebei. Uiteindelijk 

heb ik ervoor gekozen het in Van een ander op te nemen. 

Toonbeeld van rust Kleedgeldregeling

VAN EEN ANDERTERUGBLIK

onderbroken door interrupties, de 
onverstoorbaarheid zelve. 
Holdijk sneed in zijn bijdrage een 
van de kernthema’s van de SGP aan: 
minder overheid en meer eigen 
verantwoordelijkheid. Dat is helemaal 
in lijn met de SGP-traditie en is een 
mooi conservatief uitgangspunt. Deze 
notie klonk ook door in de troon-

rede, waarin werd gesproken over een 
‘participatiesamenleving’.

Realisatie
Mooie woorden, maar hoe is dat te 
realiseren? De SGP’er zei dat dit al-
lereerst betekent dat we ermee moeten 
stoppen iedere keer weer nieuwe 

H
et heeft geen zin de 
begrotingsbesprekingen van 
oktober nog eens voor het 

voetlicht te halen. In de media zijn 
die gesprekken uitvoerig belicht. Ten 
minste drie kranten hebben, toen de 
onderhandelingen klaar waren, een 
reconstructie van de gebeurtenissen 
gepubliceerd. Dat er tussen die drie 
reconstructies nogal wat licht zat, 
toont aan dat ieder zo z’n eigen 
werkelijkheid erop na houdt.

Onverstoorbaar
Een toonbeeld van rust en kalmte in 
deze stormachtige periode is onze 
senator Holdijk. In een interview dat 
onlangs verscheen in het Algemeen 
Dagblad kenschetste hij zichzelf als 
een ‘simpele jurist met de habitus van 
een Veluwse boer’. Klopt helemaal. 
Toen onlangs in de Eerste Kamer de 
algemene politieke beschouwingen 
werden gehouden, was en bleef hij, 
ook toen hij meerdere keren werd 

“SGP-senator Holdijk: 
de onverstoorbaar-

heid zelve”

taken op de schouders van de over-
heid te leggen. Dat kan alleen als we 
zélf anders gaan denken: niet meer bij 
ieder probleem de oplossing ver-
wachten van de overheid, maar van 
verbanden als gezin, familie, buurt, 
kerk. En daarbij hoort dan weer dat 
lasten voor de burgers niet moeten 
worden verhoogd, maar verlaagd. 
Anders schiet er niet voldoende 
over om anderen te kunnen helpen. 

Nivellering 
Daarop voortbordurend ging de 
SGP-senator in op de ‘crisis’ in 
Nederland, breder: het westen. 
Holdijk: “Uit economisch oogpunt 
zijn hogere collectieve lasten en een 
toename van de marginale belas-
tingdruk schadelijk. Hogere lasten 
voor burgers en bedrijven staan 
herstel in de weg.” In dat kader 
verzette hij zich ook tegen verder-
gaande nivellering. Als mensen 
harder willen/moeten werken, moet 
dat lonen. Dat lukt zeker níet als 
er van iedere extra verdiende euro 
meer dan de helft verdwijnt naar 
het ministerie van Financiën. Daar 
hoef je geen economie of psycholo-
gie voor gestudeerd te hebben…

Meer dan geld alleen
Dat het niet om geld alleen gaat, 
was de essentie van het slot van 
Holdijks betoog. Uiteindelijk zit de 
crisis in onszelf. Hebzucht. Afgunst. 
Verwijzend naar de Spreukendich-
ter stelde de SGP-woordvoerder dat 
wijsheid aangaande ons levensdoel 
pas écht winst brengt, méér dan 
handelswinst van edele metalen. 
Zoekt eerst het Koninkrijk… ■

Door Menno de Bruyne
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de mens zelf: rusteloos ontevreden. 
Voor zijn relaties met God en mede-
mensen: zelfzuchtig tollen we rond 
onze eigen as. Ook de onschuldige 
schepping lijdt onder de gevolgen 
van onze oerzonde. Zij kreunt en 
kraakt in al haar voegen.
Denken over duurzaamheid be-
gint met kritiek te oefenen op onze 
begeerten, op ons consumeergedrag. 
De vraag is niet of we een beetje be-
schaafder zijn dan anderen door ons 
afval te scheiden, niet onnodig eten 
weg te gooien, ons huis te isoleren, 
onze spullen voor hergebruik weg te 
geven en in een zuinige auto te rij-
den. Dat is echt niet meer dan onze 
schuldige plicht.

De kwestie is of we vertrouwen op 
God. En Hem gehoorzamen in alle 
dingen. Laten we tevreden zijn met 
wat we hebben. Want God heeft ge-
zegd: “Ik zal u niet begeven, en Ik zal 
u niet verlaten.” (Hebreeën 13:5) ■

in het paradijs nu precies gebrek 
hebben gehad? Een paradijs is toch 
perfect?! In de Hof van Eden was 
de mens volmaakt gelukkig. Waar-
door kwam dan dat gebrek? Door 
de begeerte naar meer. Ons gevoel 
van gebrek – waaruit wantrouwen 
jegens God blijkt - bracht het kwaad 
in de wereld.

En daarom zijn wij mensen meestal 
zo fout bezig. Ook al hebben we 
ruim voldoende om van te leven, 
zelfs al leven we in het paradijs, dan 
nóg is het niet genoeg. Dat wat ons 
door God verboden is, willen we óók 
nog hebben. Opeten. Consumeren. 
Ziehier de oerzonde van overmatige 
consumptie, ingegeven door heb-
zucht. De gevolgen? We wonen niet 
meer in een tuin van overvloed en 
gaafheid, maar in een wereld van 
schaarste en bederf.

Allerwegen zien we de schade. Voor 

V
aak vinden we dat het wel 
meevalt met die begeerte 
naar meer. We vergelijken ons 

met mensen die een riant beste-
dingsgedrag aan de dag leggen. Met 
kapitaalkrachtige villabewoners die 
in een grote, nieuwe auto rijden en 
altijd met de laatste mode meelo-
pen… Nou, met mij valt het wel mee.

Echter, de meest krachtige begeerte 
wordt opgewekt als we ons vergelij-
ken met mensen die min of meer zijn 
zoals wij. Onze buren en vrienden 
bijvoorbeeld. Onze medekerkgangers 
of onze collega’s. Om niet teveel uit 
de toon te vallen, doen we vaak wat 
zij ook doen. Want dan hoor je er he-
lemaal bij. Dat gevoel koesteren we.
Intussen begeren we wat zij hebben 
en wij niet. Nog niet hebben. Het 
blijkt het moeilijkst van al om déze 
begeerte te weerstaan. Om een origi-
neel mens te zijn. Niet afgaan op wat 
onze vrienden doen, maar op wat 
God zegt: “Gij zult niet begeren…”

Gebrek in het paradijs?
Toch blijft het een groot raadsel. 
Want waaraan zouden Adam en Eva 

De zondeval van Adam en Eva in het paradijs wordt vaak verbonden met seksuele begeerte. Maar 

menig Bijbellezer weet vast het werkwoord waarmee de menselijke oerzonde wordt beschreven: 

eten, consumeren. De rijkdom aan voedsel in de Hof van Eden vonden we nóg niet genoeg…

Overconsumptie: onze oerzonde

VERDIEPING

“De kwestie is 

of we vertrouwen 

op God.”

Guido de Brès-Stichting
Wetenschappel i jk Inst ituut SGP

Dinkel 7
3068 HB Rotterdam

ADVERTENTIES

Jan Schippers, directeur WI-SGP

Vakmanschap herken je

Een klassieke, strakke, landelijke of tijdloze keuken of badkamer van topkwaliteit. In de showroom 
van Huisman Keukens maakt u kennis met talloze inspirerende voorbeelden. Dankzij onze passie 
voor het vak realiseren wij de keuken of badkamer van uw dromen. Het plaatsen, afwerken en 
opleveren gebeurt door eigen ervaren medewerkers. Wij nemen graag de tijd voor u. 
Voltastraat 1, 2952 AW Alblasserdam, 078 – 69 32 541, www.huismanalblasserdam.nl

Verkoop Verhuur Leasing Service

Gebr. Weststrate B.V.
Landbouwmachines - Intern transport

Gebr. Weststrate
Bouwmachines B.V.

Zuidweg 13-15
Postbus 52

4413 ZH  Krabbendijke

T 0113 - 50 26 10
F 0113 - 50 61 46

www.gebrweststrate.nl
info@gebrweststrate.nl

Meclean veeg- en 
schrobmachines, 
stofzuigers en
hogedrukreinigers

Meclean veeg- en Meclean veeg- en 
schrobmachines, 
stofzuigers en
hogedrukreinigers

Nieuwe Toyota vorkheftrucks,
BT elektropallettrucks
en handpallettrucks

Veiligheids-
keuringen
volgens de 
VeBIT-
voorwaarden.
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VARIAVARIA

Vrijdag 15 november, 19.45 uur

Debat over christendom en conservatisme

prof. dr. A.M. Kinneging en dr. H. Klink

Middelharnis, Landbouwweg 2, 

Sionkerk

Dinsdag 19 november 2013, 

12.30 – 13.10 uur 

Residentie Pauzedienst 

Dr. E. Dijkgraaf en ds. H. van ’t Hof 

Frans van Riessen (orgel)

Den Haag, Noordeinde 25, 

Waalse Kerk

Woensdag 20 november 2013, 19.30 uur

Tijdrede / 60-jarig jubileum pkv Kesteren 

Ds. A. van Heteren van Urk

Kesteren, Boveneindsestraat 6, 

kerkgebouw HHG

Donderdag 21 november 2013, 19.30 uur 

Tijdrede

Ds. D. Heemskerk uit Oudekerk a/d IJssel

Leerbroek, Geb. “de Schakel”

Vrijdag 22 november 2013, 19.45 uur

SGP in het politieke krachtenveld van Den 

Haag en Geldermalsen 

Menno de Bruyne 

Geldermalsen, Kuipershof 2, 

gemeentehuis

Donderdag 19 december 2013, 19.30 uur

Tijdrede

Ds. G.M. de Leeuw uit Opheusden

Zuilichem, Uilkerweg 21b, 

kerkgebouw HHG

NB: Voor alle genoemde data geldt: ‘Deo 

volente’.

Agendapunten voor de volgende Banier

(19 december) kunnen via debanier@sgp.nldebanier@sgp.nl

bij het partijbureau (J.S. (Sjon) van der Ree

Doolaard) worden ingeleverd. De inlever-

datum is uiterlijk maandag 2 december! 

De daaropvolgende Banier zal donderdag Banier zal donderdag Banier

23 januari 2014 verschijnen. 

Agenda

Meer informatie: T. 010 - 72 00 775
www.sgp.nl/agenda

‘Mondiale voetafdruk’
Je mondiale voetafdruk of ecologische voetafdruk is het 

aantal hectaren van de aarde dat nodig is om in jouw 

behoeften te voorzien. Het is letterlijk de voetafdruk die jij 

op aarde achterlaat. 

Door je voetafdruk te verkleinen draag je direct bij aan het 

verminderen van klimaatverandering, armoede, honger, 

verdwijnen van regenwouden en het uitsterven van plan-

ten en dieren.

Doe de test op http://duurzaamheidinactie.nl/ en kom er 

achter hoeveel hectare aarde nodig is voor jou/u.

Zie het interview op pagina 18-21

Sprekers en debaters:

Han Polman 
Commissaris van de Koning

George van Heukelom 
Gedeputeerde provincie Zeeland (SGP)

Lambert van Nistelrooij
Europarlementariër (CDA)

Henk van Koeveringe 
Directeur Roompot Recreatie

Chiel Jacobusse 
Het Zeeuwse Landschap

Menno de Bruyne 
Voorlichter Tweede Kamerfractie (SGP)
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Rivierenland
Per 1 oktober is Goos den Hartog toegetreden tot het dagelijks bestuur van Waterschap 

Rivierenland. 

Hij volgt hiermee Peter Aanen op. De heer Aanen blijft wel als algemeen bestuurder 

betrokken bij de SGP/CU-fractie.

In memoriam Evert Barten

Op zondag 6 oktober is na een ernstige, ingrijpende ziekte overleden het Barneveldse oud-SGP 
-raadslid en oud-wethouder Evert Barten in de leeftijd van 60 jaar. 

Van jongs af was Barten al geïnteresseerd in de politiek. Jarenlang heeft hij leiding gegeven aan 
de toenmalige studievereniging. Vanaf 1982 tot 1988 heeft hij in het bestuur van het LVSGS (de 
huidige SGP-jongeren) zitting gehad. Barten zat ook in de commissie die de eerste SGP-jonge-
renwerker heeft aangesteld. Tevens is hij betrokken geweest bij de organisatie van de eerste SGP-jongerendag en is ook 
bestuurslid geweest van het Voorlichtingscentrum (de huidige afdeling Communicatie, voorlichting en vorming). 
Vanaf 1986 was hij voorzitter van de kiesvereniging De Banier 4 te Voorthuizen. Van 1986 tot 2002 was hij raadslid en 
vanaf 2002 tot 2005 was hij wethouder in de gemeente Barneveld. De portefeuille Ruimtelijke ordening en woningbouw 
paste hem goed gezien zijn beroep als bouwkundige. 

Barten stond bekend als een harde werker en deed zijn bestuurlijk werk met hart en ziel. In april 2003 heeft hij een 
Koninklijke onderscheiding gehad en is hij is benoemd tot Lid in de Orde van Oranje Nassau. Vanaf mei 2010 heeft Barten 
namens de SGP zitting gehad in het bestuur van waterschap Vallei en Eem.
De SGP in Barneveld verliest in Evert Barten een actieve en betrokken persoon, die in al deze geledingen veel inzet en 
toewijding heeft getoond. De Heere ondersteune zijn vrouw Jannie, kinderen en kleinkinderen en heilige deze roepstem 
aan ons aller hart.

Namens de kiesvereniging en fractie J. Bronkhorst en A.L. Janse.

 Fotoverantwoording: Pagina 1: “Egbert Klop, energieadviseur en managing partner bij DWA (zie hiervoor het interview op pagina 18-21).”
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INTERVIEWINTERVIEW

afmaakt. Het is een proces waar 
ieder zijn leven lang mee bezig is. Bij 
burgers liggen de kansen bij het be-
sparen en duurzaam opwekken van 
energie. Ook mobiliteit wordt enorm 
onderschat. Veel mensen gebruiken 
meer energie voor reizen dan voor 
wonen.”

Wat doet DWA?
“In de eerste plaats maken we 
duurzame en energie-efficiënte ont-
werpen voor onze klanten en geven 
adviezen voor energiebesparing. 

hulpbronnen als fossiele energie en 
delfstoffen en het sociale onrecht wat 
daar vaak aan verbonden is. We zijn 
erg goed in het uitmelken van onze 
bronnen en dit gedrag onderkennen 
we vaak niet. De maatstaf bij ons 
(zakelijk) handelen is nu vaak als 
eerste het economische criterium en 
dat moet veranderen.”

Hoe doen we dat?
“Duurzaamheid moet vooral in je 
denken zitten. Het is niet een project 
waaraan je begint en wat je even 

Egbert, welk werk doe je bij DWA?
“Het adviseren van bedrijven die wil-
len verduurzamen en het ontwerpen 
van installaties op het vlak van ener-
gie. Mijn kennisgebied is de industrie 
en grootschalige energieopwekking.”

Leeft duurzaamheid in onze 
maatschappij?
“Onze werkelijkheid is er een van 
onomkeerbare uitputting van 

Door Sjon van der Ree Doolaard

In het thema SGP & Rentmeesterschap heeft ‘duurzaamheid’ een belangrijke plaats. Maar als 

je een begrip als duurzaamheid vaak gebruikt, is er het risico dat het begrip wordt uitgehold. 

“Duurzaamheid is in essentie dat we Gods schepping niet uitputten, maar voor latere generaties 

een (meer) leefbare wereld nalaten.” In dit interview kom ik in contact met energieadviseur 

Egbert Klop van DWA die me laat zien dat duurzaamheid bij mezelf moet beginnen in de kleine 

dingen van alle dag. Iemand die zijn rentmeesterschap bewust in de praktijk probeert te brengen 

is ‘bioboer’ Hans Rozendaal. Hij legt zijn keuze uit om niet meer ‘gangbaar’ te telen.

gebruiken. Denk niet dat het onze 
kiezersgroep niet interesseert!”

Hoe moet de SGP’er rentmeester 
zijn?
“De Bijbelse rentmeester die wij 
kennen, was geen filosoof die na 
lang denken een boek schreef over 
bijvoorbeeld ‘duurzaamheid’. De 
rentmeester was dag aan dag met 
zijn taak bezig. Erover denken is 
dus niet verboden, maar we moeten 
vooral ‘de hand aan de ploeg slaan’. 
Ieder heeft in zijn invloedssfeer 
wel zaken waar hijzelf iets mee 
kan (zuinige auto, kachel wat lager, 
zonnepanelen, enz.). Kijk niet naar 
de ander, maar doe het zelf. Dat 
werkt aanstekelijk.” 

Wat betekent rentmeesterschap 
voor jou?
“Rentmeesterschap is een opdracht 
van wél gebruiken, maar niet  ➜ 

iets anders dan duurzaamheid. Er 
bestaan eigenlijk geen of nauwelijks 
duurzame auto’s. De zuinige auto’s 
gebruiken de fossiele energie wel 
efficiënt, maar de energie wordt wel 
gebruikt en is daarom niet duurzaam 
te noemen. Duurzaamheid is in es-
sentie dat we Gods schepping niet 
uitputten, maar voor latere gene-
raties een (meer) leefbare wereld 
nalaten.”

Verduurzaming vinden velen een 
‘linkse hobby’…
“We moeten niet in dit soort uit-
gesleten clichés blijven denken. 
Vroeger was dat zo, maar die tijd is 
voorbij. Milieu en duurzaamheid 
gaan ons allen aan. Voor christenen 
geldt dat zéker! Wij hebben de op-
dracht om te bouwen en te bewaren.
De SGP moet dit punt hoger op de 
agenda zetten en de deskundigheid 
uit de achterban activeren en goed 

Binnen DWA richten we ons vooral 
op energiebesparing bij mobiliteit: 
fietsen, carpoolen en het voorschrij-
ven van zuinige ‘label-A-auto’s’. 
Binnen DWA doen we informeel veel 
wedstrijdjes. We vergelijken het ener-
giegebruik in de thuissituatie en als je 
toch met de auto moet, doe je dat zo 
zuinig mogelijk. We gebruiken kleine 
en zuinige auto’s. Het statussymbool 
‘auto’ is daarmee rap gedevalueerd. 
Deze wedstrijdjes staan niet op 
zichzelf, maar je merkt dat velen de 
noodzaak gaan zien en zelf moge-
lijkheden zien en kansen vinden om 
energiezuinig te leven.”

Wat is duurzaamheid eigenlijk?
“Er heerst een spraakverwarring als 
het over dit begrip gaat. Deels wordt 
dat bewust gedaan door marke-
teers, maar er is ook veel onkunde 
waardoor het begrip wordt uitge-
hold. Zuinigheid en efficiëntie zijn 

Rentmeesterschap: 
de opdracht voor mij 
als SGP’er

SGP’ers, sla de hand aan de ploeg!
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biologische producten, zullen meer 
boeren omschakelen. In het verle-
den zijn er subsidies verstrekt om 
biologisch telen aan te moedigen, 
maar er ontstond een overschot door 
een te krappe markt. De landbouw 
wordt niet duurzamer door een paar 
bioboeren extra. Door met het Ge-
meenschappelijk Landbouw Beleid 
(GLB) meer in te zetten op vergroe-
ning zullen gangbare boeren steeds 
meer opschuiven naar biologisch 
boeren.”

Wat kan er bij jullie duurzamer?
“Een speerpunt is dat we onze pro-
ducten meer in de regio verkopen. 
Ook qua mobiliteit en elektriciteits-
voorziening kunnen wij nog stappen 
maken als de investeringsruimte er 
zou zijn.”

Wat betekent rentmeesterschap 
voor jou?
“Een rentmeester is iemand die zorgt 
voor iets van iemand anders. De 
grond die wij hebben, is ook van een 
Ander. Daarom moet ik, heel een-
voudig, daar goed voor zorgen.” ■

Opmerkelijk feit: Op de Zuid-
Hollandse eilanden zijn vijf van 
de ± twintig bioboeren SGP’ers.

wortel), prei en courgette. Deze 
gewassen rouleren over de verschil-
lende percelen. Deze gewassen 
worden afgewisseld met grasklaver-
weide wat rust geeft aan de grond 
en ook stikstofmeststof uit de lucht 
in de grond stopt. Naast onze eigen 
teelt beheren wij ook een internet-
winkel (www.biologischgoed.nl) met 
zo’n 1500 producten. We proberen 
de producten uit de regio ook weer 
in de regio te verkopen om de ecolo-
gische voetafdruk* zo klein mogelijk 
te houden.”

Hoe kan de SGP bioboeren het 
best vertegenwoordigen?
“De SGP heeft veel boeren in de 
achterban en dan vooral in de 
intensieve veeteelt. Het valt mij op 
dat de SGP op landbouwgebied 
erg beschermend is, maar dat de 
duurzame landbouw minder wordt 
verdedigd. Gezien de gezinnen en 
familiebedrijven in het electoraat is 
dat begrijpelijk, maar juist als het om 
rentmeesterschap gaat, verwacht ik 
een groenere SGP, een soort ‘Groen 
Rechts’.”

En concreet?
“Nu wordt de biologische sector 
alleen ondersteund door het vrijma-
ken van geld voor onderzoek. Als er 
een markt ontwikkeld wordt voor 

bezitten en niet opmaken.” Van het 
bureau van de adviseur naar de ak-
ker van de bioboer… 

Hans, waarom biologisch?
“Als tuinderszoon wilde ik iets met 
landbouw doen. Tijdens mijn oplei-
ding kwam ik naast de gangbare teelt 
ook de biologische landbouw tegen. 
Ik had er nog nooit van gehoord, 
maar ik werd steeds enthousiaster. 
Tijdens mijn studie was de opmer-
king van een moslim: ‘Ik kan niet 
begrijpen dat een christen zomaar 
gif over zijn voedsel spuit en op die 
manier de aarde schade toebrengt.’ 
Daar had ik geen antwoord op…
Ook mijn vader en broer raakten 
steeds meer betrokken bij mijn 
interesse en ze besloten om naar bio-
logische teelt om te schakelen.”

Wat is biologische akkerbouw?
“Het produceren van voedsel op 
een natuur- en milieuvriendelijke 
manier met respect voor het leven. 
De natuurlijke processen zoals 
kringlopen en biodiversiteit worden 
gestimuleerd en er worden geen 
kunstmest of bestrijdingsmiddelen 
gebruikt.”

Om welk voedsel gaat het?
“Bij onze grondsoort passen groen-
ten als kool, selderij, pastinaak (soort 

INTERVIEWADVERTENTIES

* Ecologische voetafdruk: zie hierover rubriek Varia met de verwijzing naar de test.

Cuneraweg 170-172
3911 RR  Rhenen
T 0317 683 499
info@huizespoorzicht.nl

Er is nog plaats voor nieuwe bewoners! 
Maak vrijblijvend een afspraak of vraag een brochure aan!

Op zoek naar een kleinschalig 
reformatorisch woonzorgcentrum?

Huize Spoorzicht is een klein schalig woonzorgcentrum 
in het landelijke buitengebied van Achterberg. In ons 
particuliere woonzorgcomplex worden ouderen in een 
vertrouwde, warme en huiselijke omgeving verzorgd.

www.huizespoorzicht.nl

BRONS

Voorthuizen:

de juiSte & 

BeSte BaSiS voor 

uw agrarische 

onderneming!

Mengvoederproducten voor o.a.:
Varkens, Pluimvee, Rundvee, Paarden, Geiten en Schapen

Kalvermelkproducten voor o.a.:
Vleeskalveren (voor zowel blank, rosé als starters), 
Fokkalveren, Geiten & Bokjes

u bent beter af met BRONS Voorthuizen:
• Alle voeders uit eigen fabrieken;
• Mengvoeders zijn vrij van diermeel;
• Gecertificeerde productie 
 (GMP, SAFE Feed, SKV);
• Breed assortiment voor 
 gangbare landbouwhuisdieren;
• Op rantsoengebaseerde 
 speciale recepturen en 
 aanvullende mengsels;

uw leverancier voor:

Brons Voorthuizen | Tel (0342) 477877 | www.bronsvoorthuizen.nl

Het hoofdkantoor van DWA te Bodegraven, De Thermo-Staete, opgeleverd in 1999, gold lange tijd als het meest energiezuinige en 
gezonde gebouw van Nederland. Inzet: Egbert Klop
Het hoofdkantoor van DWA te Bodegraven, De Thermo-Staete, opgeleverd in 1999, gold lange tijd als het meest energiezuinige en 
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Antwoord door Hans Maljaars

om wetten die in de Tweede Kamer 
zijn aangenomen, te beoordelen. In 
tegenstelling tot de Tweede Kamer 
heeft de Eerste Kamer niet het recht 
om te amenderen. Het is dus goed- 
of afkeuren. Meer smaken heeft de 
Eerste Kamer niet. 

Niet afschaffen
Er wordt nog weleens kritiek op de 
Eerste Kamer gegeven. De VVD 
bijvoorbeeld zoekt het oplossen 
van ‘het probleem’ in 25 senatoren 
minder. Andere partijen pleiten zelfs 
voor het afschaffen van de Senaat. De 
SGP vindt dat de Eerste Kamer niet 
afgeschaft moet worden. De sena-
toren staan wat op afstand van het 
politieke spel in de Tweede Kamer. In 
de Eerste Kamer wordt veel aandacht 
gegeven aan de wetgevingskwaliteit, 
zoals de verhouding tot de Grondwet. 
Doordat de senatoren vaak ook nog 
een ‘normaal’ beroep uitoefenen, heb-
ben zij veel ervaring en kennis, die ze 
op een goede manier kunnen inzetten 
bij hun controlerende en medewetge-
vende taken als senatoren. ■

De SGP kan zich uw kritiek 
goed voorstellen. De automobi-
list is geen ‘melkkoe’. De PvdA 
en VVD hebben in het regeer-
akkoord afgesproken dat zowel 
de accijns op LPG als op diesel 
omhoog zal gaan. In ons eigen 
� nanciële plaatje hadden we de 
accijnsverhogingen wél terug-
gedraaid. Dat hebben we bij 
het recent gesloten akkoord niet 
voor elkaar kunnen krijgen. 
Dat betekent echter niet dat we 
er zonder meer voor getekend 
hebben. We hebben onze han-
den vrij om met alternatieve 
voorstellen te komen, zolang die 
maar een deugdelijke � nanciële 
dekking hebben. Dat is lastig, 
maar niet onmogelijk. We gaan 
kijken wat we kunnen doen.

Senaat
De Eerste Kamer (ook wel Senaat ge-
noemd) is een van de beide Kamers 
van de Staten-Generaal. De andere 
Kamer is de Tweede Kamer. De Eer-
ste Kamer werd door koning Willem 
I in 1815 in het leven geroepen. Hij 
deed dat op verzoek van de adel uit 
België waar Nederland in dat jaar 
mee verenigd was. De adel uit ons 
buurland wilde op die manier in ons 
parlement een plek krijgen. In 1830 
was er de afscheiding van België. De 
Eerste Kamer bleef echter wel be-
staan. De leden van de Eerste Kamer 
vergaderen in principe maar één dag 
in de week, op dinsdag. 

Benoemd
De leden van de Eerste Kamer wer-
den eerst nog door de koning zelf 
benoemd, maar al vrij snel werd de 
stapsgewijze verkiezing ingevoerd: de 
Provinciale Statenleden werden door 
de burger gekozen, en op hun beurt 
kozen zij de Eerste Kamerleden. 
Aan de senatoren werden vroeger 
bijzondere eisen gesteld. Een van de 
eisen was dat je op z’n minst een be-
paalde hoeveelheid belasting moest 
betalen. Pas na de Eerste Wereldoor-
log vervielen die eisen. 

Beoordelen
Wat doet de Eerste Kamer nu pre-
cies? De Eerste Kamer heeft als taak 

Eerder deze maand heeft de regering, bestaande uit de 

partijen PvdA en VVD een begrotingsakkoord gesloten met 

de oppositiepartijen ChristenUnie, D66 en SGP. Die afspraken 

zijn gemaakt om in deze economisch moeilijke tijd een 

breder draagvlak voor de plannen van het kabinet te cre-

eren. Hoe zit het eigenlijk met de rol van de Eerste Kamer? 

Door Willem Goudriaan

Politiek voor dummy’sVRAAGBAAK

Hans Maljaars
?

Otto:

“Waarom gaat de 

SGP akkoord met 

accijnsverhoging op 

diesel en LPG?”

SGP-senator HoldijkSGP-senator Holdijk

T (0341) 45 13 60  -  F (0341) 45 13 76  -  M (06) 51 15 75 52
herman@kantoorvandenberg.nl

www.kantoorvandenberg.nl

PARTICULIERE EN ZAKELIJKE VERZEKERINGEN

‘eerlijk advies
voor particulieren’

Stakenbergweg 154
8075 RB Elspeet

Zuiderzeestraatweg 135c 
3849 AC Hierden

 

Quickly Best-sellers b.v. 
potato processing
Akkerseweg 13b 5321 HG Hedel
Tel. +31 (0)73 599 91 08
www.quicklybestsellers.nl

H. Quik & Zonen b.v. 
aardappelgroothandel

Akkerseweg 13b 5321 HG Hedel
Tel. +31 (0)73 599 20 93

www.hquik.nl

NATUURLIJK
VERS EN   
SMAKELIJK
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POLITIEK DICHTBIJPOLITIEK DICHTBIJ 

Krediet voor christelijke politiek
Kunt u kort iets vertellen over de kiesvereniging in Terneuzen?
Hamelink: “Al vroeg in de partijgeschiedenis is er in Terneuzen een kies-
vereniging en een fractie gevormd. Volgend jaar bestaan we 95 jaar. Op 
dit moment hebben we 228 leden en 9 bestuursleden. Dat hoge aantal 
bestuursleden is een rekening uit het verleden met de verschillende 
dorpskernen.”

Hoe actief is de kiesvereniging?
Hamelink: “In het voorjaar organiseren we een vergadering en een 
tijdrede. Op de vergadering houdt de fractie een politiek praatje. De 
tijdrede wordt bij toerbeurt door de vier plaatselijke kerken verzorgd. In 
het najaar nodigen we altijd een spreker uit. Kort geleden is Geerlof de 
Jong, fractiemedewerker in Den Haag, geweest om op de actualiteiten in 
de zorg in te gaan. Verder verzorgt de fractie enkele keren per jaar een 
nieuwsbrief.”

Zijn de leden betrokken?
Hamelink: “Dat is best een punt van zorg. De laatste keer waren er 
maar 23 bezoekers. Terwijl de plaatselijke kerken bij elkaar wel 2000 
leden hebben. In verleden tijden kwamen er op een gewone vergadering 
50 bezoekers en als er een Kamerlid sprak wel 100. Over de vaste kern 
hebben we niet te klagen. Over het aantal stemmen bij verkiezingen ook 
niet. Maar we kijken wel hoe we de bezoekersaantallen kunnen verhogen.”

Houdt u contact met de fractie?
Hamelink: “Ja. Een keer in de twee jaar ontmoeten bestuur en fractie 
elkaar en bespreken we het functioneren over en weer. We hebben een 
open en goede band. Twee jaar geleden bleek de fractie betrokken-
heid vanuit het bestuur te missen. We hebben toen schuld bekend en 
een schema opgesteld zodat er elke maand een bestuurslid de raads- of 
commissievergaderingen bezoekt.”

Welk doel hebt u als kiesvereniging voor ogen?
Hamelink: “Primair is dat de staatkundig gereformeerde beginselen tot 
meer erkenning brengen. In deze praktische wereld met pragmatische 
opvattingen mag je dat nooit uit het oog verliezen. Tegelijk moeten 
raadsleden deskundig en vaardig zijn, zodat zij met Gods hulp zich 
kunnen inzetten. Een van de wethouders sprak laatst zijn waardering uit 
voor onze raadsleden omdat ze evenwichtig en niet 
populistisch zijn. Daar zijn we dankbaar voor en blij 
mee. Ik hoop dat daarmee christelijke politiek meer 
krediet mag krijgen!”

UITGELICHT

In deze rubriek vindt u dit keer een interview van Henri Pool met
de heer P.J. Hamelink, voorzitter van de SGP-kiesvereniging in Terneuzen.

Welke kwestie speelt er op dit 
moment het meest in de lokale 
politiek?
Stouten: “De bezuinigingen! De in-
steek van de gemeente is centralisatie 
van voorzieningen zoals bibliotheken. 
De focus ligt op een sluitende begro-
ting. Men laat zich gijzelen door het 
toekomstperspectief van krimp. Daar 
zijn wij beducht voor. Wij kijken 
liever naar de mogelijkheden. Meer 
werkgelegenheid bij grote werkgevers 
als industrie en zorg. Het haven-
gebied heeft potentie, dat is onze 
kracht. Doe ons maar de opwaartse 
SGP-spiraal!”

Terneuzen kwam altijd in het 
nieuws vanwege de coffeeshop.
Stouten: “Bijna als enige hebben we 
altijd tegen het gedoogbeleid ge-
ageerd. De gemeente gaf echter alle 
medewerking aan de coffeeshops. 

Dat is helemaal verkeerd uitgepakt. 
Gelukkig zag men dat in en is men de 
criteria gaan aanscherpen. Nu is het 
over met de problematiek. Natuurlijk 
gaat er een stukje in de illegaliteit, 
maar de overlast is weg. Wij blijven 
er op hameren: niet gedogen, maar 
handhaven.”

De gemeenteraadsverkiezingen 
komen eraan. Spannend?
Stouten: “We hebben een vast 
kiezersbestand. Maar het blijft span-
nend, want we hopen de twee zetels 

D
e gemeente Terneuzen wordt 
gevormd door de stad Terneu-
zen en nog 13 andere dorpen. 

De gemeente van 54.687 inwoners 
heeft 31 raadszetels, waarvan er 2 
voor de SGP zijn.

Wat kenmerkt de SGP in Terneuzen?
Stouten: “De algemene beschouwin-
gen en de begrotingsbehandeling 
zijn voor ons momenten van bezin-
ning. We proberen dan naar voren 
te brengen dat God regeert. Dit jaar 
hebben we het 450-jarig bestaan van 
de Heidelbergse Catechismus voor 
het voetlicht gehaald om de Bijbelse 
boodschap duidelijk te maken. En 
we brengen op gepaste momenten 
onze zorgen over als het gaat om de 
activiteiten op zondag.”

Zuidelijker gaat de SGP niet

Het Kanaal van Gent naar Terneuzen. Inzet: Martin Stouten

Door Henri Pool

te kunnen behouden. We hebben ons 
altijd constructief opgesteld en zijn 
een stabiele factor. Tegelijk is er on-
vrede over de huidige coalitie en gaan 
er veel nieuwe partijen meedoen. Best 
kans dat we als christelijke partij daar-
door meer in beeld komen; wie weet.”

Bent u zelf weer beschikbaar?
Stouten: “Nee, ik ga er mee stoppen. 
Dat heeft ermee te maken dat ik in de 
kerkenraad en het schoolbestuur ben 
gekozen. Ik merk dat ik die dingen 
niet meer kan combineren. Dan moet 
je keuzes maken. Een jaar terug heb 
ik bij het bestuur kenbaar gemaakt 
dat ik wil stoppen. Het bestuur heeft 
jongere mensen gevonden die ervoor 
willen gaan. Die natuurlijke instroom 
is heel goed. Daarvoor stel ik mijn 
plaats graag ter beschikking.”

Zuidelijker gaat de SGP niet. Wat 
is kenmerkend aan de zuidelijke 
ligging?
Stouten: “De meer grensoverstijgende 
thema’s die we samen met de Belgen 
proberen op te pakken. We hebben 
samen al een kassengebied ontwik-
keld. Maar als gemeente kun je op 
nog meer terreinen het voortouw 
nemen. Wat kan Zeeland Seaports sa-
men doen met de haven van Gent? En 
kunnen we een graantje meepikken 
bij de aanleg van de nieuwe zeesluis? 
Voor deze regio is dat een megapro-
ject waar heel veel werknemers straks 
een boterham aan verdienen.”

Dat klinkt interessant! Weet u zeker 
dat u afscheid gaat nemen?
Stouten lachend: “Het is leuk werk, 
dat is gewoon zo. Ik blijf het ook 
zeker volgen, maar er moesten keuzes 
worden gemaakt.” ■

Het Kanaal van Gent naar Terneuzen. Inzet: Martin Stouten

“altijd constructief 

opgesteld” 

  

Terneuzen

Zeeland staat bekend als de bakermat van de SGP. Op alle 

eilanden zijn meerdere SGP-fracties te vinden. Behalve op 

het onderste eiland, Zeeuws-Vlaanderen. Daar is maar een 

gemeente met SGP’ers in de raad. Het is wel meteen de 

grootste gemeente van Zeeland: Terneuzen. Een impressie met 

behulp van Martin Stouten (52), fractievoorzitter.

Benieuwd naar de andere kies-
verenigingen en fracties door 
Nederland? Kijk op www.sgp.nl 
onder ‘contact’. Kies vervolgens voor 
‘Politici’ en ‘Decentraal’ of ‘Besturen’ 
en ‘Verenigingen’.
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De regering moet ervoor zorgen 
dat haar regels de zorg van burgers 
voor de schepping niet belemmeren 
maar bevorderen. Verder kan de re-
gering, indien nodig, bijsturen door 
subsidies. Het is niet de bedoeling 
dat zij de verantwoordelijkheid 
overneemt.

Op dit moment worden de schep-
ping en het leven van kwetsbare 
mensen bedreigd door onze con-
sumptie. In grote delen van de 
wereld hebben mensen watertekort 
of -overlast, doordat wij zoveel 
broeikasgassen uitstoten. Ook 
sterven in rap tempo allerlei dier- 
en plantensoorten uit, doordat hun 
leefomgeving vervuild of verstoord 
wordt.

Het oplossen van deze problemen 
heeft alles te maken met Bijbelse 
deugden als matigheid en zelfbe-
heersing. Het zit hem in kleine 
dingen. Minder vlees eten. Verstan-

Duurzaamheid

dig eten inkopen en klaarmaken, 
zodat er geen voedsel wordt wegge-
gooid. Of in de winter de kachel wat 
lager en een trui aan. Zo ingewik-
keld is het niet!

Ook op grotere schaal zijn ver-
anderingen nodig. We kunnen 
gezamenlijk investeren in een wind-
molen in de buurt en de energie 
ervan gebruiken. Oude producten 
van de supermarkt kunnen ge-
bruikt worden voor de voedselbank. 
Verder kunnen we ons inzetten 
voor technische innovaties die het 
opwekken en gebruiken van energie 
zuiniger maken.

Duurzaamheid is dus geen linkse 
hobby maar een wezenlijke chris-
telijke opdracht. Duurzaam leven 
hoort bij leven tot Gods eer! ■

Duurzaamheid wil tegenwoordig 
meestal zeggen dat we de aarde zo 
gebruiken dat kwetsbare mensen 
in ontwikkelingslanden en onze 
kinderen ook nog goed kunnen 
leven. Zorg voor onze naasten dus. 
Dat is natuurlijk goed, maar het is 
niet genoeg voor een christen. Zorg 
voor de schepping gaat allereerst om 
Gods eer! 

God schiep de aarde tot Zijn eigen 
eer en het was goed. Wij, mensen, 
waren de kroon op die schepping. 
We droegen Gods beeld en kregen 
de grote verantwoordelijkheid om 
die goede schepping te bouwen en 
te bewaren; rentmeesterschap. We 
mogen de schepping gebruiken om 
van te leven en te genieten, maar we 
moeten er ook voor zorgen. Als we 
dat niet doen, missen we ons doel! 

De verantwoordelijkheid van het 
bewaren van de schepping ligt al-
lereerst bij burgers, bij jou en bij mij. 

JONGEREN

Duurzaamheid is hip. Als je wilt laten zien dat je begaan bent met 

de wereld, zeg je dat je bedrijf of product duurzaam is. Omdat 

iedereen het roept, is niet meer duidelijk wat het betekent. 

Vroeger was een auto duurzaam als hij lang meeging. Nu is een 

auto duurzaam als hij zuinig is en weinig uitlaatgassen uitstoot. 

Gods eer

Onze verantwoordelijkheid

Slecht rentmeesterschap

Klein begin

Grotere initiatieven

Abram het Lam
Commissielid Duurzame 
Ontwikkeling en Landbouw!

ADVERTENTIES

Dorpsstraat 229, 
3925  KC  Scherpenzeel
033 277 88 99033 277 88 99
info@geertsherenkleding.nlinfo@geertsherenkleding.nl
www.geertsherenkleding.nlwww.geertsherenkleding.nl

Vertrouwd adres  -  Deskundig advies  -  Complete collectie

Graag tot ziens...Graag tot ziens...Graag tot ziens...Graag tot ziens...

       • Ambtskleding
 • Herenkleding
 • Trouwkostuums
     • Casualkleding
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EUROPA

Verantwoord omgaan met 
grondstoffen
Afgelopen oktober trouwde prins Jaime de Bourbon de 

Parme, de jongste zoon van prinses Irene, met Viktória 

Cservenyák. Daarbij gaf hij zijn bruid een ring gemaakt van 

fair trade goud uit Peru. De verlovingsring was gemaakt 

van goud afkomstig uit microchips en oude mobieltjes.

D
eze bewuste keuze van Jaime 
komt niet zomaar uit de lucht 
vallen. De prins is namelijk 

speciaal gezant natuurlijke hulp-
bronnen bij buitenlandse zaken en 
werkt aan eerlijk gebruik van bij-
voorbeeld goud, lithium en tin. 

Onnadenkend
Vaak denken we niet na welke 
grondstoffen in gebruiksvoorwer-
pen verwerkt zijn. Als christenen 
zouden wij dat echter wel vaker 
moeten doen. Helaas is het niet 
vanzelfsprekend dat grondstoffen-
winning plaatsvindt met oog voor 
mens en milieu. Het merendeel van 
deze grondstoffen zijn geïmporteerd, 
veelal uit ontwikkelingslanden. Met 
name Afrikaanse ontwikkelingslan-
den zijn niet in staat gebleken om 
hun rijkdom aan grondstoffen om 
te zetten in duurzame en inclusieve 
groei*. Denk hierbij aan de situatie 
in Congo. De belangrijke grondstof 
kobalt komt grotendeels uit dit door 
oorlog verscheurde land. Het land is 
ook een grote producent van coltan, 
een mineraal wat gebruikt wordt in 
onder andere mobiele telefoons. Re-
bellengroepen beconcurreren elkaar 
om de mijnen in beheer te krijgen en 
zo een inkomstenbron te scheppen. 
Daardoor zijn zij weer in staat om 
wapens aan te schaffen. 

Belang van herkomstlanden
De EU wil, aan de hand van haar 
ontwikkelingsbeleid en in partner-
schap met deze landen een bijdrage 
leveren aan het verbeteren van hun 
bestuur en transparantie. Dat is in 
het belang van de herkomstlanden, 
die dan meer profijt van hun natuur-
lijke rijkdommen zullen hebben, 
maar ook van de EU, die grondstoffen 
nodig heeft voor haar industrie. Wij 
vinden verder dat Europese bedrijven 
moeten streven naar een verantwoor-
de toeleveringsketen: zij moeten zich 
ervan vergewissen dat de grondstoffen 
van hun producten op een recht-
vaardige manier verkregen worden. 
Het is goed om te zien dat bedrijven 
op zoek gaan naar verbeteringen. 
Zo worden in de cacao-industrie de 
nodige initiatieven ontplooid om te 
zorgen dat ook de cacaoboeren een 
goede prijs krijgen voor hun cacao, 
en wordt binnenkort de eerste ‘fair-
phone’ op de markt gebracht, waarbij 
gezocht is naar duurzame en eerlijke 
bronnen en productiewijzen. Verant-
woord omgaan met de aarde en haar 
hulpbronnen is onze plicht. De be-
hoefte aan grondstoffen moet daarom 
worden ingevuld op een wijze die 
de landen van oorsprong recht doet, 
met oog voor mensenrechten, milieu, 
eerlijke en open handel, en stabiele 
markten. ■

“Verantwoord omgaan 

met de aarde en 

haar hulpbronnen is 

onze plicht.”Door Elise van Doorn

De auteur is beleidsmedewerker bij 
de Nederlandse delegatie van de EFD.

HAAGSE PROPJES

Actualiteiten en ontwikkelingen in politiek en samenleving 
door Menno de Bruyne, voorlichter Tweede Kamerfractie SGP

Afluisteren 

Wordt u ook al afgeluisterd? 
Deze vraag komt uiteraard 
niet zomaar uit de lucht 

vallen. Nee, ik heb het, dat zult u 
begrijpen, over al die berichten dat 
de telefoongesprekken van vele 
miljoenen Europeanen zijn afgeluis-
terd door de Amerikanen. Alleen al 
in Nederland zou het gaan om bijna 
2 miljoen mensen die zijn bespio-
neerd. Als je de berichten mag gelo-
ven (nooit doen!), wordt zo’n beetje 
iedereen afgeluisterd door de Ameri-
kanen. Als je níet wordt afgeluisterd, 
tel je eigenlijk niet mee. Dus daarom 
m’n vraag: wordt u ook al afgeluis-
terd door Obama en z’n 007’s?
Mensen, ik geloof er he-le-maal niks 
van. 

Want probeer je dat nou eens in het 
echt voor te stellen. Als er, zeg eens 
wat, 500 miljoen Europeanen moe-
ten worden afgeluisterd, dan moe-
ten er aan de andere kant van de 
Atlantische Oceaan dus op z’n minst 
500 miljoen Amerikanen bereid ge-
vonden worden om al dat gekwek 
aan te horen. Ziet u het al voor u? 

‘Telefoonhoorndol’
Je zou nog kunnen redeneren dat 
niet 500 miljoen Amerikanen de si-
gaar zijn, maar slechts de helft om-
dat –voor zover we weten- vrijwel 
alle Yankees twee oren hebben en 1 
Amerikaan dus met gemak 2 Europe-
anen tegelijk kan afl uisteren. Maar ik 
weet uit eigen ervaring dat als je aan 
ieder oor een telefoon hebt, je net 
zo goed de verbinding kunt verbre-

ken omdat je dan ‘telefoonhoorndol’ 
wordt. Daar heb je dus niks aan.

De geloofwaardigheid van alle be-
richten over dat afl uisteren wordt nog 
ernstiger op de proef gesteld door 
de wetenschap dat als ik ’s ochtends 
even een belletje doe met Kees van 
der Staaij, al die nieuwsgierige Aag-
jes in New York en Washington nog 
allemaal nog op één oor liggen. En je 
gelooft toch niet dat die 500 miljoen 
Amerikanen iedere nacht op last van 
Obama op blijven om mij en u en Ro-
nald Plasterk en Alexander Pechtold 
en Marianne Thieme aan te horen? 
Kom op zeg! Thuis zouden we vroe-
ger gezegd hebben: maak dat de kat 
wijs. En dan heb ik het nog niet ééns 
over het feit dat van al die Hambur-
gereters er nog geen handjevol één 
fatsoenlijk woord Nederlands kan 
knauwen. Nee beste mensen, la-
ten we ons asjeblieft geen oor aan 
laten naaien...

Daar heb je wat aan
Over afl uisteren gesproken. In een 
van de vele raadhuizen die dit land 
rijk is, luisterde een partijgenoot een 
gesprekje af tussen drie raadsleden. 
Eentje van het CDA, eentje van de 
VVD en eentje van de SGP. Ze stonden 
in de wandelgangen wat te smoezen 
met mekaar. De SGP-luistervink ving 
toen het volgende gesprekje op. 

De VVD’er tegen de SGP’er: “Zeg 
Jan, zou jij de complimenten wil-
len overbrengen aan je partijgeno-
ten in Den Haag? Echt, die mannen 

hebben héél goed werk gedaan 
voor mij en mijn gezin.” De SGP’er 
trekt z’n gezicht in een vraagteken, 
waarop de VVD’er uitlegt: “Nou, wij 
hebben vijf kinderen, waarvan er 
drie op de middelbare school zitten. 
Dit door de SGP binnengehaalde 
succes scheelt mij meer dan twee-
duizend euro per jaar.” De SGP’er: 
“Graag gedaan Klaas. Tot je dienst!” 
De VVD’er: “Ik heb het er met mijn 
vrouw over gehad en we zeiden 
dat we feitelijk wel verplicht zijn 
om op de SGP te stemmen nu ze zó 
goed voor ons gezin en voor onze 
belangen opkomen.” De SGP’er: “Ga 
gerust je gang.” De CDA’er: “Mag ik 
me bij Klaas aansluiten Jan. Mijn 
vrouw en ik zijn er ook ontzettend 
blij mee. De SGP, daar heb je ten-
minste wat aan.”

(De namen zijn gefi ngeerd, dit om 
herkenning door de Amerikanen te 
voorkomen.)

Rondje Binnenhof 
Als deze Banier verschijnt is het nog 
vier weken tot het Kerstreces. Weer 
rondleidingen dus. Belangstellen-
den voor een rondje Binnenhof zijn 
weer hartelijk welkom op bij leven 
en welzijn vrijdag 27, zaterdag 28 
en maandag 30 december. In janu-
ari gaat het om vrijdag 3, zaterdag 
4 en zaterdag 11 januari. Mailen 
naar mdebruyne@tweedekamer.
nl. Bellen kan ook: 070 318 2839. 
(Bellen raden wij af i.v.m. afl uister-
praktijken, eindred.) ■

*Inclusieve groei: Focus op productieve werkgelegenheid: groei van de werkgelegenheid creëert nieuwe banen en productiviteitsgroei zorgt voor hogere lonen
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de Nederlandse overheid om 
deze nieuwe democratieën van-
uit een ‘grassrootsbenadering’* te 
ondersteunen.” 

Wat heeft VOE bereikt?
“In de afgelopen 25 jaar zijn veel trai-
ningsprogramma’s georganiseerd en 
we hopen dat we een jongere generatie 
Christelijke politieke leiders in diverse 
landen in Oost Europa hebben kunnen 
helpen bij het nadenken over een visie 
over christelijke politiek.” 

Wat zijn de toekomstplannen?
“In diverse landen in Oost-Europa 
liggen nog grote uitdagingen op het 
gebied van democratie en vrijheid 
van meningsuiting en vergadering. 
Wij hopen een bijdrage te kunnen 
leveren aan het opbouwen van een 
stabiele politieke organisatie van 
onze zusterpartijen in deze landen. 
Ook willen we een nieuwe generatie 
christelijke politieke leiders in Eu-
ropa opleiden en hen met de SGP in 
Nederland in contact te brengen.” ■

van de EU (Wit Rusland, Oekraine, 
Moldavië en Georgië)”

Waarom ook in Noord-Afrika?
“Na de zogenoemde ‘Arabische Lente’ 
heeft het ministerie van Buitenlandse 
Zaken ons werkterrein verbreed met 
een aantal landen uit het Midden-
Oosten en Noord-Afrika. VOE heeft 
in overleg met de Tweede Kamer-
fractie en de Eurofractie gekozen 
om daar te focussen op Egypte en 
Jordanië, aangezien daar de meeste 
christenen wonen en omdat daar 
ook een duidelijke vraag ligt rondom 
politieke vorming.” 

Hoe is VOE ontstaan?
“VOE is bijna 25 jaar geleden 
ontstaan na de omwentelingen 
in Oost-Europa en de val van de 
Berlijnse Muur en de wens van 

Jacques, wat doet VOE eigenlijk?
“Ons doel is het helpen ontwikkelen 
van christelijke partijen in Oost-Eu-
ropa op het vlak van democratisering 
en christelijke politiek. Dat doen we 
door het ondersteunen van conferen-
ties en trainingen. Daarnaast leveren 
we op verzoek ook een bijdrage aan 
publicaties. Mijn rol is om trainers 
in Nederland met politieke partijen/
maatschappelijke bewegingen in 
Oost-Europa met elkaar te verbinden 
en samen met de christelijke partijen 
in Oost-Europa trainingsprogram-
ma’s op te zetten.”

Wat merkt de SGP’er van VOE?
“De SGP’er merkt waarschijnlijk 
in directe zin niet heel veel van 
ons, omdat wij vanuit een speci-
aal programma van het ministerie 
Buitenlandse en Binnenlandse Zaken 
gefinancierd worden en ons vooral in 
Oost-Europa bezighouden.”

In welke landen is VOE actief?
“In principe in voormalig Joegoslavië 
en de landen voorbij de oostgrens 

www.sgp.nl/partij/geledingen en dan... SGP-jongeren is bekend, het Wetenschappelijk Instituut 

kennen de meesten ook nog wel, maar Oost-Europa als geleding van onze partij is toch wel verre-

weg het meest buiten beeld. Voluit heet deze stichting Stichting Vormingsactiviteiten Oost-Europa 

(VOE). Voor een beter beeld van Stichting VOE benader ik Jacques Bazen.

BUITEN BEELD

In gesprek met Jacques Bazen, contactpersoon van…

Stichting VOE

ADVERTENTIES

Door Sjon van der Ree Doolaard

Voor meer informatie over Stichting 
VOE: http://www.sgp.nl/Partij/Geledin-

gen/Oost-Europa

* http://nl.wikipedia.org/wiki/Grassroots (grassroots = graswortels)

“In Oost-Europa 

liggen nog grote 

uitdagingen.”

grafischcentrumdetoren.nl

Wie bent u en waar staat u voor? Wij maken het zichtbaar. In 
glossy brochures, aantrekkelijke nieuwsbrieven of overtuigende 
mailings. Op briefpapier, vlaggen of bedrijfskleding. Op posters, 
gevels of kop en schotels. We zijn uitgegroeid van drukkerij 
tot grafisch dienstverlener met een totaaloplossing. En dat is 
ideaal voor u en uw reclamebureau. Drukwerk, digitaal printen, 
buitenreclame, relatiegeschenken en bedrijfskleding: u regelt 
het met één telefoontje. Dat zoveel bedrijven, organisaties en 
reclamebureaus dat al jarenlang doen, heeft een speciale reden...

Alles onder één dak
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laat politiek
 leven!

Ben jij nog geen lid van SGPj?
Politiek gaat over jouw toekomst! 
Graag zetten we ons in voor christelijke politiek.

Is uw kind onder de 15 jaar en is hij/zij nog geen lid van SGPj?
Tot 15 jaar is het lidmaatschap gratis! Helpt u ons mee? 
Laat uw kind zich aanmelden of geef een lidmaatschap cadeau!

 Help jij mee?
 Wordt nu lid met bijgevoegd kaart

je!
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UU bent op zoek naar een op maat gemaakte keuken 

of een speciaal meubel met een eigen indentiteit? 
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tussen mooi en functioneel, het één-tweetje tussen 

comfort en klasse? Individuele wensen die u realiseert 

met de juiste partner; HD Maatwerk Interieur!

Distributiestraat 55a

4283 JN  Giessen

T +31 (0183) 44 98 10

E info@hdmaatwerkinterieur.nl

I www.hdmaatwerkinterieur.nl
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OVERZICHT

Woord vooraf

H
et christen- zijn 

doortrekt heel het 

leven. Dat is niet iets 

voor achter de voordeur. In 

het spreken en handelen 

klinkt het door. Het behoort 

tot de taak van christenen 

als profeet de Naam des 

HEEREN te belijden. De SGP 

dient te verwoorden dat God 

regeert. Ook moet doorklin-

ken: “Vrees God en houd Zijn 

geboden, want dit betaamt 

allen mensen.” De Heere 

heeft recht op ieders leven. 

De SGP dient te wijzen op de 

geboden van de eerste en 

van de tweede tafel van de 

Wet van God. Het is niet zo 

dat de SGP met geweld tot 

een christelijke levensover-

tuiging wil brengen. Maar 

onder biddend opzien tot de 

Heere, dient er wel eerlijk 

en bewogen gesproken te 

worden over het ijdele en 

zondige van de afgoden-

dienst. Er dient opgeroepen 

te worden tot waarachtige 

bekering en tot het dienen 

van de Heere met het hart. 

In het achterliggende jaar 

is gewezen op vele zonden 

zoals: abortus, euthanasie, 

Second Love, prostitutie, 

mensenhandel en pornogra-

fie. Duidelijk werd ook naar 

voren gebracht dat er eer-

bied dient te zijn voor Gods 

Naam en Gods dag. We heb-

ben er kennis van kunnen 

nemen hoe zij, die op voor-

uitgeschoven posten staan, 

dit hebben mogen doen. 

Dit behoort tot het strijden 

tegen de zonde en de dui-

vel. Christenen zijn daartoe 

als koningen geroepen. Een 

christen offert zichzelf als 

een levend dankoffer aan de 

Heere. 

Merkten anderen dat u de 

krachten van lichaam en ziel 

wilde besteden tot eer van 

God? Was het te zien aan uw 

houding en gedrag dat de 

Heere bovenaan staat in uw 

leven?

Nu we dit schrijven is 

het jaar 2013 bijna weer 

voorbij. Het is waar wat 

Gods Woord ons voorhoudt: 

“Wij vliegen daarheen.” 

We zijn op doorreis door 

dit leven. We hebben hier 

geen blijvende stad. Mogen 

wij te toekomende stad 

zoeken? Vele roepstemmen 

zijn weer uitgegaan. Ieder 

dient zichzelf de vraag te 

stellen: ben ik in waarheid 

een christen of ben ik het 

alleen maar in naam? Zit de 

satan nog op de troon van 

mijn hart en leven, of is de 

Heere daar Koning gewor-

den? Ik heb een ouderling 

gekend die niet zoveel zei, 

maar hij mocht in zijn leven 

laten zien dat hij in waar-

heid een christen was. Hij 

preekte met zijn voeten. Zijn 

omgeving merkte dat op. Er 

ging veel van hem uit. Men 

had diep respect voor hem. 

Deze man was geen zondag-

schristen, maar een echte 

christen. ■

Ds. A. van Heteren, Urk
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MEDITATIE

Hoe moeten we vandaag de dag leven? De Bijbel wijst ons de goede weg. Ongeveer 605 

voor Christus werden enkele jonge mensen van ongeveer 14 jaar oud weggevoerd uit 

Jeruzalem naar Babel. In Babel moesten deze jongeren andere dingen leren. Thuis leerden 

ze de wetten van Mozes en hoorden ze van het Woord van God en van de komende Messias.

Babel is anders
In Babel werden ze bekend gemaakt 
met de ‘boeken en spraak der Chal-
deeën’ (vers 4). Die boeken van de 
Chaldeeën stonden ‘vol ijdele kunsten 
en afgodische bijgelovigheden’ zodat 
deze jonge mensen ‘in het grootste 
gevaar naar ziel en lichaam’ (kant.) 
werden gebracht. In Babel kregen 
deze jongens ook ander voedsel. Daar 
werd varkensvlees en wijn opgediend. 
Thuis echter waren deze jongens het 
anders gewend. Daar aten ze rein 
voedsel en was matigheid belangrijk. 
Alles was anders. Hoe moesten ze 
leven en stand houden?

Een rein hart
Tegenover de verleidingen van Babel 
bood Daniël weerstand. “Daniël nu 
nam voor in zijn hart, dat hij zich niet 
zou ontreinigen…”. We lezen dat hij 
zich voornam in zijn hart dat hij zich  in zijn hart dat hij zich  in zijn hart
niet zou verontreinigen. In zijn hart, 
dat wijst op het innerlijk. Vanuit het 
hart immers zijn de uitgangen des 
levens. Daniël kende het geheim van 
een nieuw hart. In zijn leven was het 
waar geworden wat David zegt in 

psalm 51. “Schep mij een rein hart, 
o God! en vernieuw in het binnenste 
van mij een vasten geest.” (Ps. 51:12). 
Een rein hart en een vaste geest, dat 
was het geheim van Daniël in Babel. 
Een rein hart is een standvastig hart. 
Het is een hart wat begeert in de 
wegen des Heeren te wandelen. We 
horen dat in Psalm 84. “Welgelukzalig 
is de mens, wiens sterkte in U is, in 
welker hart de gebaande wegen zijn.” 
(Ps. 84:6). Zo’n hart had Daniël niet 
van zichzelf. Dat heeft hij door Gods 
genade verkregen. Achter een rein 
hart zien we het werk van God in 
Christus. God de Vader immers zond 
Zijn Zoon naar de aarde om zonda-
ren bekering te schenken. “Deze heeft 
God door Zijn rechterhand verhoogd 
tot een Vorst en Zaligmaker, om 
Israël te geven bekering en vergeving 
der zonden.” (Hand. 5:31). 

Gods heil centraal
Daniël had deel aan de zalving van 
Christus en daarom bleef hij staande 
tegenover alle verzoekingen in Babel. 
Hier zien wat genade en een waar ge-
loof vermag. Het overwint de wereld. 

Dan gaat het niet meer over aller-
lei koningen maar over Gods heil. 
Wat hebben we die hartvernieuwde 
genade nodig, ook in de 21e eeuw. 
Als we dat missen gaan we op een 
zeker moment zeker door de knieën. 
De satan en de zonde zijn machtige 
vijanden. Niemand zal deze vijanden 
in eigen kracht kunnen weerstaan. De 
Heere echter is almachtig. Hij is de 
Overwinnaar van dood, hel en graf. 
Koning Jezus is een eeuwig Koning 
Die zonder onderdanen niet zijn kan. 
Laat het onze bede zijn om Hem met 
het hart te kennen en met de mond te 
belijden. Dan is er toekomst, ook in 
de 21e eeuw. ■

VOORZITTER

Warme gloed 
Het HB wenst alle betrokkenen 
bij de vele werkzaamheden in de 
aanloop naar de Europese en de ge-
meenteraadsverkiezingen de warme 
gloed toe van de vertegenwoordi-
gers van het Reveil. Zij brachten 
om met de woorden van Groen 
te spreken christelijke saamhorig-
heid in praktijk met betrokkenheid 
op heel de samenleving, vanuit de 
doorleefde overtuiging dat in ons 
isolement (dat is onze beginselvast-
heid) onze kracht ligt.

Ten slotte 
Met het oog op Advent nog een 
citaat van Groen van Prinsterer:
“Het wezenlijk Evangelie, al be-
houdt men fraaie bewoordingen, 
gaat teniet, zodra de Persoon van de 
Zaligmaker in de schaduw raakt.” ■

De voorbereidingen voor de gemeenteraadsverkiezingen D.V. op 19 

maart 2014 en die voor het Europees Parlement op 22 mei, zijn weer 

in volle gang. 

In de aanloop naar…

“Daniël nu nam voor in zijn hart, dat hij zich niet zou 

ontreinigen met de stukken van de spijs des konings, 

noch met den wijn zijns dranks; daarom verzocht hij 

van den overste der kamerlingen, dat hij zich niet 

mocht ontreinigen.”

Daniël 1:8

M.F. van Leeuwen

Europese verkiezingen
Het Hoofdbestuur (HB) is verheugd 
dat de heer Belder met zijn brede 
kennis en ongekende inzet zich weer 
beschikbaar wilde stellen als onze 
lijsttrekker. De opdracht om Gods 
Woord tot meerdere erkenning te Woord tot meerdere erkenning te 
brengen, is niet aan landsgrenzen 
gebonden en geldt ook voor het 
Europees Parlement. Samenwerking 
in Europees verband is tot bepaalde 
hoogte noodzakelijk. Maar ook nu 
geldt nog steeds ons adagium: meer 
Nederland, minder ‘Europa’.
Jammer genoeg is er rondom de 
samenstelling van de lijst sprake 
van een dissonant. De heer De Haas 
voelt zich zodanig verongelijkt, dat 
hij heeft bedankt voor onze partij. In 
diverse media heeft hij zich in krasse 
bewoordingen uitgelaten richting 
het HB en niet in het minst richting 
ondergetekende, die hij van leugens 
betichtte. Het lijkt me het beste hier 
te volstaan met de nadrukkelijke 
verklaring dat de heer De Haas niet 
vanwege echtscheiding op de door 
hem verfoeide vierde plaats is beland. 
Zijn scherpe reactie is derhalve 
geheel en al voor zijn rekening en 
verantwoording. Ook in zijn geval is 
er een integrale afweging gemaakt. 
Mocht iemand vanuit de gedachte, 
waar rook is, is vuur, toch nog met 

vragen rondlopen, dan kunt u altijd 
contact met ons opnemen. Zoals 
bekend zullen SGP en ChristenUnie 
weer met een gezamenlijke lijst 
uitkomen. Na de teleurstellende er-
varing na de verkiezingen in 2009 is 
het goed te kunnen melden dat er op het goed te kunnen melden dat er op 
basis van open en zakelijke bespre-
kingen duidelijke afspraken konden 
worden gemaakt en er weer sprake is 
van wederzijds vertrouwen.

Gemeenteraadsverkiezingen
Overal zijn kiesverenigingen met 
grote inzet gestart met het sa-
menstellen van de kandidatenlijst, 
de programmacommissie en een 
campagneteam. Goed dat er naast 
continuïteit in kennis en ervaring 
ook aandacht is voor verjonging op 
de lijst. Het HB juicht zowel het een 
als het ander toe. De taak van de 
selectieadviescommissie is natuurlijk 
breder: kandidaten moeten de SGP-
beginselen uit innerlijke overtuiging 
kunnen uitdragen in woord en daad, 
beschikken over de nodige kennis en 
vaardigheden. De lokale spreiding 
en kerkelijke afspiegeling maken 
eveneens deel uit van de integrale 
afweging. Evenwicht in de samen-
stelling getuigt van bestuurlijke 
wijsheid! 

Daniël in Babel

Ds. W. Visscher
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Herkenbaarheid
Hoe zijn christenen herkenbaar in 
een geseculariseerde samenleving? 
Nu de privatisering van godsdienst 
goeddeels voltooid lijkt, is dit een 
belangrijke vraag. Tenminste: voor 
wie geen genoegen neemt met een 
plekje achter de voordeur.

Wat betekent herkenbaarheid in dit 
verband? Gaat het om de zichtbaar-
heid van orthodoxe christenen als 
groep in de samenleving? Of is het 
de aanwezigheid van christenen, als 
participanten in de samenleving? 
Wat het eerste betreft: als groep zijn 
orthodoxe christenen nog steeds 
herkenbaar. Ondanks alle interne 
verschillen onderscheiden ze zich 
van andere groepen in de maat-

schappij. Op zondag gaan ze naar 
de kerk. Ze stemmen op een chris-
telijke partij. Hun kinderen gaan 
naar een christelijke school. Ze lezen 
een christelijke krant. Voor buiten-
staanders betekent die zichtbaarheid 
doorgaans slechts een stukje folklore. 
Wie er nog iets van begrijpt, heeft 
het al snel over een ‘Staphorster 
variant’ of over ‘Veluwegeloof ’. Door 
dergelijke uitdrukkingen verdwijnt 
het christelijk getuigenis toch weer 
achter de voordeur. 

Meeliften
Tot in de twintigste eeuw konden 
christenen meeliften op de chris-
telijke cultuur. Hoewel het proces 
van secularisatie zich steeds meer 
manifesteerde, was er een gedeeld 
referentiekader. Ook niet-christenen 
kenden Bijbelteksten en de leider 
van de PvdA had de oude psalm-

berijming nog geleerd. In een paar 
decennia tijd zijn de christelijke 
noties echter uit de culturele ba-
gage van de meeste Nederlanders 
weggevallen.

Daarmee komt de vraag naar 
herkenbaarheid in een ander licht 
te staan. De eerstgenoemde optie 
is niet toereikend. Tenminste: niet 
voor het christelijke getuigenis in 
de samenleving. Daarom dit plei-
dooi voor de herkenbaarheid van 
christenen als participanten in de 
maatschappij.

Herkenbaarheid heeft te maken met 
identiteit. Met dit begrip kan het 
bovenstaande verder worden aan-
gescherpt. We kunnen onderscheid 
maken tussen een ‘randidentiteit’ en 
een ‘kernidentiteit’. Een ‘randiden-
titeit’ rust op de afbakening van ➜ 

THEMATHEMA

Een SGP’er op de achterbank bij de minister-president. Of aan tafel op het Ministerie van 

Financiën. Is zelfs de SGP haar ideologische veren kwijtgeraakt? Is de getuigenispartij een 

gedoogpartner geworden? Of komt deze opstelling juist voort uit een verlangen om in deze tijd 

een christelijk getuigenis te geven? En is die houding een voorbeeld voor andere christenen 

in het publieke domein?

De vrede zoeken

Aanwezig zijn in de samenleving, 
beginnend met voorbede.

Door ds. A.J. Kunz, Katwijk
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Recht, strijd en vrede

D
e Staten-Generaal, Tweede en Eerste Kamer, vor-

men bij uitstek een forum voor het publieke debat 

-en wel over de meest uiteenlopende belangen 

van nationaal en internationaal belang. Onze inrichting van 

de parlementaire democratie maakt het mogelijk dat ook 

minderheidsgroepen van de bevolking zich in dat debat la-

ten horen via hun vertegenwoordigers. Dat is een groot 

voorrecht, maar vooral een roeping en een opdracht. Ie-

dere fractie heeft zijn eigen overtuiging, ideologie en/of politiek program. Fracties 

bestaande uit christenen dus ook. Wat hen, bij alle verschil, verenigt is het Woord 

van God.

Maar hoe geven zij uitvoering en gestalte aan hun opdracht in een politiek denk-

klimaat dat gekenmerkt wordt door seculariteit, welke tot norm voor de wetgeving 

is verheven? Hoe kan en moet dat bijvoorbeeld in een debat over een voorstel dat 

gericht is op het laten vervallen van een aantal artikelen in het Wetboek van Straf-

recht die een verbod op smalende godslastering bevatten? Heeft het, praktisch en 

menselijk geredeneerd, wel zin om zich te verzetten tegen een voorstel dat naar 

alle waarschijnlijkheid op de steun van een grote meerderheid in de Kamer kan 

rekenen? Is dat niet vechten voor een bij voorbaat verloren zaak, een achterhoe-

degevecht?

Het mag/moet een vanzelfsprekende zaak heten dat ernstig misbruik van de hei-

lige Naam van de drie-enige God christenen in de ziel raakt -en dat mogen zij laten 

blijken. De meerderheid, voor welke de vrijheid van meningsuiting leidend begin-

sel is, zal aan zich gekrenkt en gekwetst voelende christenen geen boodschap heb-

ben en zich beperken tot een juridisch-politiek debat. In dat debat mag zeker van 

christen-juristen worden verwacht dat ook zij met kennis van zaken participeren.

Het verbod van godslastering is ooit (1932) door de overheid in het leven geroepen 

uit zorg voor de openbare orde, die verstoord werd door publieke godslasterlijke 

uitlatingen. Oók vanuit dat aspect bezien, valt door christenen te pleiten voor be-

houd van het verbod. Onfatsoenlijke, grove woorden kunnen aanleiding geven tot 

wanorde. Ook uit zorg voor de maatschappelijke rust en vrede, behoren christenen 

het recht te bepleiten. Wie zou hier niet denken aan de bekende psalmregels: “Bidt 

met een algemene stem om vrede voor Jeruzalem. (...) Dat vreed’ en aangename 

rust en milde zegen u verblij. Dat welvaart (en Godsvreze) in uw vesting zij.” ■

Holdijk

KANTTEKENING

In deze rubriek vindt u een reactie van iemand uit de politieke praktijk, 
deze keer Holdijk, SGP-senator.

THEMA THEMA

Heere van deze wereld. Vanuit Zijn 
koningschap mogen christenen hun 
plaats in deze wereld innemen. En 
als mensen merken dat er met chris-
tenen te praten valt, komt er hopelijk 
ook weer eens de mogelijkheid 
om echt verder te praten. Om over 
God te spreken. Ze zijn er gelukkig: 
christenen die de vrede zoeken, voor 
stad en land. Maar nog lang niet 
alle christenen hebben de brief van 
Jeremia goed gelezen.

Voorbede
Het zou intussen een misvatting 
zijn om te denken dat het zoeken 
van de vrede voor de stad alleen 
een maatschappelijke participatie 
van christenen inhoudt. Het begint 
binnenskamers. Christenen hoeven 
zich niet achter de voordeur te laten 
wegduwen. Een christen begint 
echter wel achter de voordeur. In de 
binnenkamer. Jeremia verbindt het 
zoeken van de vrede voor de stad 
met het gebed: bid voor Babel tot 
de HEERE. Zonder deze verborgen 
omgang loopt alle maatschappelijke 
participatie dood. Dan blijken het 
loze woorden te zijn. Onze samenle-
ving is vooral gebaat bij voorbede.

Wie bidt, die gaat ook werken. Het 
ene leidt tot het andere. Om het in 
de woorden van Bonhoeffer te zeg-
gen: wat een christen te doen staat 
is bidden, wachten en het goede 
doen. ■

dat de rand steeds verder afbrokkelt. 
Zeker als de keuze voor de rand het 
gemis van een echte ‘kernidentiteit’ 
moet verbloemen. In dat geval past 
ook de christennaam niet. Bij een 
christelijke ‘kernidentiteit’ gaat het 
niet primair om de eigen groep. Zelfs 
niet om het geheel van de samenle-
ving. Het komt allereerst persoonlijk. 
Deze identiteit krijgt gestalte vanuit 
Christus en Zijn offer. In de woor-
den van Paulus: “Niet meer ik, maar 
Christus leeft in mij.” Zonder het 
hier verder uit te werken: een ‘kern-
identiteit’ stelt voor de vraag of we 
het eigendom van Christus zijn. Dit 
vraagt om geloof en bekering. Alleen 
wie weet van Christus’ ontferming, 
van Zijn bewogenheid, krijgt oog 
en hart voor een samenleving, voor 
schapen zonder herder.

Concreet
Hoe krijgt die ‘kernidentiteit’ 
concreet gestalte in de participatie 
van christenen in de samenleving? 
Jeremia’s brief aan de ballingen in 
Babel is in dit verband veelzeg-
gend. Hij roept zijn landgenoten in 
den vreemde op om in Babel een 

nieuw bestaan op te bouwen. Om te 
participeren in de samenleving door 
huizen te bouwen, akkers te bewer-
ken, gezinnen te stichten. Ondanks 
de ontreddering van de ballingschap 
is er geen reden voor zelfbeklag. 
Jeremia roept de ballingen op om de 
vrede voor de stad te zoeken.

Let wel: niet de vrede in de stad. 
Dat zou betekenen dat de ballin-
gen in de Babelcultuur opgingen. 
De vrede voor de stad zoeken. Dit 
houdt in: betrouwbare burgers zijn. 
Niet destructief, maar constructief. 
Naar vandaag vertaald: aanwezig 
zijn in het publieke debat. Als je de 
kans krijgt: op de achterbank bij de 
minister-president. Of aan tafel op 
het Ministerie van Financiën. In 
vergaderingen van de HBO-raad. 
Maar ook, op kleinere schaal: in het 
buurtcomité.

Het komt er op aan om echt theo-
cratisch te denken. Niet als een 
prediking van een christelijke jihad, 
maar als een belijdenis van Gods 
koningschap. Christus is de Koning 
van Zijn Kerk, maar Hij is ook de 

de eigenheid van de eigen groep ten 
opzichte van anderen. Wie hoort er 
wel bij en wie niet? Hierbij raakt de 
samenleving spoedig uit het zicht. 
Als ze in beeld komt, dan vooral als 
bedreiging van de eigen identiteit.

‘Kernidentiteit’
Bij een ‘kernidentiteit’ ligt dit anders. 
Daarbij worden tradities, gewoontes, 
overtuigingen en groepscodes niet 
zomaar overboord gezet. Ze zijn 
echter ook niet bepalend voor de 
identiteit. Die ligt in de relatie met 
de levende Christus, vanuit kruis en 
opstanding. Deze ‘kernidentiteit’ is 
overigens niet alleen voor de plaats 
van christenen in de samenleving 
van belang. Wie voor een ‘randi-
dentiteit’ kiest, zal er achter komen 

“christenen als 

participanten in de 

samenleving”

“Naar vandaag 

vertaald: aanwezig 

zijn in het publieke 

debat.”
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Bijbels belijnd
Teellinck laat aan de hand van een 
verklaring van Psalm 101 zien hoe 
Bijbelse vroomheid onze politieke 
inzet moet stempelen. Gods Woord 
moet ons kompas zijn! Wat tegen 
dat Woord indruist, laten wij dat 
verbeteren en proberen te herstel-
len. Al ons doen en laten moeten 
we richten naar Gods Woord. Dat 
Woord moet rijkelijk in alle wijsheid 
in ons wonen. Laten we oppassen 
dat we de Bijbel niet tot een was-
sen kaars maken en alles plooien 

naar onze eigen inzichten. Vertrouw 
niet op jezelf, maar op God. “Het 
gebed is het beste middel om te 
slagen”, aldus Teellinck. Kortom: een 
goudmijn van Bijbelse wijsheden 
die onuitwisbaar ook het geestelijk 
klimaat binnen de SGP hebben 
gevormd. Geen wonder dat ds. P. 
Zandt er bij de heruitgave in 1953 
een hartelijk voorwoord in schreef.

De politieke omstandigheden zijn 
nu heel anders dan in de tijd van 
Teellinck, en ook na de heruitgave 
in de jaren vijftig is er veel veran-
derd in Nederland. Toch bevat het 
werk van de jurist en predikant 
Teellinck veel actuele raad voor 
praktische christelijke politiek van-
daag. Natuurlijk komt dat doordat 
de Bijbelse lijnen fundamenteel 
hetzelfde blijven. Maar ook omdat 
de menselijke zwakheden en beper-
kingen niet zijn veranderd.

Beweeglijk en voorzichtig
Opvallend vind ik, dat Teellinck 
naast die Bijbelse belijndheid ook 
fijngevoelig oog heeft voor de 
praktische beweeglijkheid en 

voorzichtigheid die in politiek en 
bestuur nodig is: “Het is eigenzin-
nig om niet buigzaam en meegaand 
te zijn. Wees niet als een schipper 
die wat voor wind of weer het ook 
is, altijd dezelfde richting op wil 
varen. Dan bereik je je doel niet. In 
twijfelachtige zaken moeten wij ons 
ervoor wachten zeer beslist te zijn”, 
zo waarschuwt hij. “Zeg niet te snel: 
dat is kwaad, dat is zeker, zo moet 
het zijn en het kan niet anders. An-
ders raken we gemakkelijk verward 
in onze eigen strikken. Zorg voor 
goede raadgevers, luister naar ver-
standige mensen…” Wijze woorden! 

Tot slot nog een goede raad van 
Teellinck die onze politici en 
bestuurders zeker ook ter harte 
moeten nemen in tijden van on-
derhandelingen. In de vermoeiende 
dagen voorafgaand aan het herfstak-
koord hebben we elkaar binnen ons 
fractieteam nog aan deze wijsheid 
herinnerd: “Neem de tijd om alles 
goed te overwegen. Een nacht uitstel 
is soms meer waard dan de goede 
rust van een heel jaar - het kussen is 
ook een goede raadsheer!” ■

Er zijn van die boeken, waar je steeds weer naar grijpt. Omdat je het gevoel hebt dat daar  

treffende dingen in worden gezegd. Een van die boeken is voor mij De politieke christen, van de 

hand van Willem Teellinck (1579-1629), de vader van de Nadere Reformatie. Zestig jaar geleden 

werd het vanuit de SGP opnieuw uitgegeven. 
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De politieke christen
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keer van een dirigistisch Brussel. Maar 
in 1990 had de VVD in de Tweede 
Kamer nog een voorkeur uitgesproken 
voor een federaal-supranationale Euro-
pese structuur. Het Europees idealisme 
werd lang uitgedragen door prominen-
ten als Hans Nord, die voorzitter van 
de Europese Beweging was geweest. 
Deze traditie is nog niet helemaal 
afgestorven. Bovendien heeft het, in de 
VVD relatief invloedrijke, bedrijfsleven 
de neiging vooral te wijzen op de voor-
delen van de Europese Unie. Hans van 
Baalen (de VVD-lijsttrekker in Europa 
– MdB) heeft nóg een probleem. Hij 
maakt, samen met D66, deel uit van 
de Alliantie van Liberalen en Demo-
craten voor Europa, die wordt geleid 
door Verhofstadt. Met zijn enthousiaste 
pleidooien voor snelle integratie en 
een Europese federatie is de Belg voor 
eurosceptici de verpersoonlijking van 
de Brusselse bemoeizucht. Het steunen 
van de VVD bij de verkiezingen bete-
kent het versterken van de fractie van 
Verhofstadt. Een stem op Hans is een 
stem op Guy.
En zo gaat de VVD de Europese 
verkiezingen in met een lijsttrekker 
die met tegenzin zijn werk doet en in 
Brussel onzichtbaar is, met een mor-
rende achterban, met forse interne 
meningsverschillen en met een samen-
werkingsverband onder aanvoering 
van zo ongeveer de meest uitgesproken 
federalist in Europa. Wie wil er nou op 
stemmen?” ■

wind in de zeilen hebben, maar ook 
een heerlijk helder standpunt verkondi-
gen. D66 is, simpel gezegd, vóór (meer) 
Europa, en de PVV tegen, althans 
tegen de Europese Unie. De VVD heeft 
een wat complexe positie daartus-
senin, die aan de naar duidelijkheid 
verlangende kiezer niet altijd even goed 
valt uit te leggen. Ruim de helft van de 
eigen achterban, zo bleek vorige week 
uit een enquête van het televisiepro-
gramma EenVandaag, is ontevreden 
over de Europese koers, die als te ‘soft’ 
wordt beoordeeld.
Daar komt bij dat de VVD, ondanks 
een krampachtige poging tot het eta-
leren van eenheid op het partijcongres 
van afgelopen zaterdag, intern verdeeld 
is. Dit kwam goed naar voren toen het 
Kamerlid Mark Verheijen voor de radio 
de liberaal Guy Verhofstadt een groter 
gevaar voor het draagvlak van de 
Europese Unie noemde dan de rechtse 
politicus Marine Le Pen. Hij kreeg voor 
dit standpunt bijval van de vroegere 
eurocommissaris Frits Bolkestein, 
maar riep tegelijkertijd de toorn op van 
diens opvolger in Brussel. Neelie Kroes 
liet weten niets te moeten hebben van 
populisme en riep op tot een discussie 
in haar partij. Maar de VVD zit na-
tuurlijk niet te wachten op zo’n debat. 
Tijdens een verkiezingscampagne, waar 
de gelederen gesloten moeten worden, 
zou het wezenlijke tegenstellingen aan 
het oppervlak brengen. Bolkestein gaf 
in de jaren negentig uiting aan zijn af-

Verhofstadt 
Maar als ik VVD’er was, bleef ik dit 
keer thuis. Na een beraad in het toren-
tje lieten Mark Rutte en Alexander de 
Grote twee weken geleden weten dat 
zij de Belgische liberaal Verhofstadt de 
volgende voorzitter willen maken van 
de Europese Commissie. Verhofstadt! 
Eerst dacht ik dat het een Belgen-
mop was, maar P&R meenden het 
écht. Verhofstadt, erger eurofiel is er 
niet te vinden. Gelukkig zijn er in de 
VVD ook mensen die gruwen bij de 
gedachte dat Verhofstadt die topposi-
tie krijgt, mensen als Frits Bolkestein 
en kamerlid Mark Verheijen, maar dat 
zijn honden die blaffen in de woestijn. 
De VVD-karavaan trekt verder. Als 
ik VVD’er was, wist ik het wel. M’n 
schoenen op de verkiezingsdag niet 
aandoen, of… SGP stemmen. Dat lijkt 
me een redelijk alternatief.

Van der List
Iemand die de verdeeldheid bij de 
VVD genadeloos blootlegt is de 
VVD’er Gerry van der List. In Elsevier 
van drie weken geleden schreef hij dit 
stuk, onder de kop: ‘Wie wil er nou op 
zó’n partij stemmen?’

“VVD heeft een nogal ongemakkelijke 
positie als het gaat om de Europese 
integratie. Zo heeft ze twee opponenten 
die niet alleen in de peilingen al de 

Twee weken onderhandelen in oktober leidden tot het inmiddels meer dan bekende ‘begrotingsak-

koord’ tussen de minister van Financiën en drie niet-regeringspartijen: D66, CU en SGP. In de vorige 

Banier heeft onze politieke voorman daar al over bericht. Hij schreef toen over de winnaars van 

de SGP-inzet: belastingbetalers, gezinnen, eenverdieners en Defensie. Die waren direct zichtbaar.

Als alles volgens plan verloopt, zijn er in mei weer verkie-

zingen voor het Europees Parlement. Het zijn de verkie-

zingen waar ‘de mensen in het land’ het minst warm voor 

lopen. Eerlijk gezegd moet ik mezelf óók altijd overwinnen 

om m’n schoenen weer aan te trekken voor dat circus in 

Brussel – en Straatsburg. Dat ik tóch ga stemmen, is omdat 

ik het speelveld niet helemaal over wil laten aan jaknik-

kers en neeschreeuwers. 

Akkoord Veters voor de VVD?

VAN EEN ANDERTERUGBLIK

afstemming tussen zorgprofessionals 
en mantelzorgers, of voor innovatieve 
projecten in deze vorm van zorg. 
Hard nodig, en nu dus mogelijk ge-
maakt door het begrotingsakkoord.

SIRIZ  
Twee andere thema’s waar de SGP 
dankzij het begrotingsakkoord iets 
kon betekenen zijn de opvang voor 
ex-gevangenen en ex-prostituees. Dat 
speelde bij de begrotingsbehandeling 
Veiligheid en Justitie. Het kabinet had 
daar in het kader van de bezuinigin-
gen flink het mes in gezet. 
Samen met de ChristenUnie diende 
Van der Staaij nóg een paar moties in 

T
ijdens diezelfde onderhandelin-
gen zijn ook nog ándere zaken 
besproken. Bij de behandeling 

van de begrotingen zou daar nog op 
terug worden gekomen. Dat is ge-
beurd in de afgelopen vier weken. 

Mantelzorgers 
Een van de SGP-winstpunten is dat 
er meer geld beschikbaar komt voor 
mantelzorgers. De SGP heeft op dat 
punt een naam op te houden, bijvoor-
beeld die van ir. Van der Vlies, die zich 
daar óók jaren sterk voor maakte. 
Bij de behandeling van de begroting 
van Volksgezondheid drie weken 
geleden heeft de SGP voor elkaar ge-
kregen dat er 11 miljoen beschikbaar 
komt voor mantelzorgondersteuning. 
En dat niet eenmalig, maar structu-
reel, dus voor meerdere jaren. Dat 
geld wordt op verschillende manieren 
ingezet. Bijvoorbeeld voor een betere 

“De SGP heeft 
een naam op te 

houden”

met de bedoeling om die bezuinigin-
gen ongedaan te maken, ja zelfs een 
beetje bij te plussen. 
Min of meer hetzelfde gebeurde bij 
de behandeling van de al genoemde 
begroting van VWS, waarbij het ging 
om de opvanghuizen voor tiener-
moeders. Zeg maar SIRIZ, voorheen 
VBOK. Inmiddels is wel gebleken dat 
de SGP-inzet bij de betrokken organi-
saties in goede aarde zijn gevallen. De 
bedanktaart smaakte prima…

Terroristengeld 
Ten slotte Israël en de Palestijnen. 
In Israëlische gevangenissen zit-
ten aardig wat Palestijnen die het 
nodige op hun kerfstok hebben. De 
Palestijnse Autoriteit maakt sinds 
2011 geld over aan die veroordeel-
den. Daar is in te komen, ware het 
niet dat er bij die veroordeelden ter-
roristen zitten die verantwoordelijk 
zijn voor gruwelijke aanslagen met 
veel doden en gewonden. Omdat 
een deel van die gelden afkomstig 
is van de EU, willen SGP en CU dat 
het kabinet er bij de PA (Palestijnse 
Autoriteit) op aandringt te stoppen 
met deze financiële ondersteuning 
van terroristen. De motie hierover 
kreeg brede steun in de Tweede 
Kamer. Nu maar hopen dat er aan 
deze aanmoediging van terrorisme 
een eind komt… ■

Door Menno de Bruyne
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uit Syrië verlaten massaal hun land. 
Datzelfde geldt voor de Palestijnse 
christenen. Dit is helaas moeiteloos 
aan te vullen met andere landen 
waar christenen het moeilijk hebben, 
zoals Soedan, Indonesië, Pakistan… 
Alle reden dus om in het buitenlands 
beleid de hoogste prioriteit te geven 
aan de bescherming van christenen 
in islamitische landen.

Geen specifieke groepen?
Minister Timmermans stelt echter 
dat hij geen speerpunt wil maken 
van christenvervolging, omdat de 
mensenrechten voor alle mensen 
gelden. Merkwaardig dat hij dan 
wel een speerpunt maakt van de 
bescherming van de rechten van 
homo’s en vrouwen. Zijn dat soms 
geen specifieke groepen? 

De SGP vindt dat de prioritei-
ten daar moeten liggen waar de 
schending van mensenrechten het 
ernstigst is. Gelet op de situatie in de 
wereld kan het niet anders dan dat 
de bestrijding van geloofsvervolging 
bovenaan het prioriteitenlijstje van 
de minister komt te staan. ■

waar werd in Uruguay, Frankrijk en 
Nieuw-Zeeland in 2013 het homo-
huwelijk mogelijk, maar verder is 
er op veel plaatsen geen reden voor 
optimisme, aldus de minister. Hij 
vindt dat Nederland het verschil kan 
maken door zich in te zetten voor 
de bescherming van de rechten van 
deze groepen. 

Islamitische landen
Geweld tegen homo’s en (seksuele) 
onderdrukking van vrouwen is ook 
vanuit christelijk perspectief vanzelf-
sprekend ontoelaatbaar. Daar mag 
geen misverstand over bestaan. Maar 
welk argument heeft de minister 
om geen prioriteit te geven aan de 
bestrijding van geloofsvervolging? 
Neem de Arabische lente en de 
daarmee gepaard gaande onrust 
in verschillende Arabische landen. 
Deze leidt niet alleen tot confron-
taties tussen verschillende groepen 
moslims, maar heeft ook de positie 
van christenen sterk verslechterd. In 
Egypte worden koptische christenen 
vanwege hun geloof verdrukt. In Irak 
zijn 70% van de 1½ miljoen chris-
tenen weggevlucht. Ook christenen 

C
hristenen in Nederland hebben 
de vrijheid om zowel persoon-
lijk als samen met anderen 

hun geloof te belijden. En dat niet 
alleen in de eigen huiskamer, maar 
ook in de maatschappij. Dat is niet 
vanzelfsprekend. Wereldwijd worden 
veel mensen vanwege hun geloof 
vervolgd. Volgens schattingen heb-
ben meer dan 100 miljoen christenen 
te maken met geloofsvervolging. 
Vorig jaar zijn ruim 100.000 chris-
tenen vanwege hun geloof gedood. 
Dat betekent dat er elke vijf minuten 
een christen wordt vermoord. Een 
schokkende werkelijkheid.

Andere prioriteiten
In dit licht bezien is het aangrijpend 
dat minister Timmermans in zijn 
buitenlands beleid geen prioriteit 
toekent aan de bescherming van 
de geloofsvrijheid. Hij stelt andere 
prioriteiten. In de nieuwe mensen-
rechtennota Respect en recht voor 
iedereen lezen we dat de bescher-
ming van de rechten van vrouwen en 
homo’s voorrang krijgt. Volgens de 
minister bieden de mensenrechten 
vrouwen en homo’s wereldwijd nog 
onvoldoende bescherming. Welis-

VERDIEPING

“Elke vijf minuten 

wordt er een christen 

vermoord.”

Guido de Brès-Stichting
Wetenschappel i jk Inst ituut SGP
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Gemeenteraads-
verkiezingen 2014
De voorbereidingen voor de komende gemeenteraadsverkiezingen op woensdag 19 

maart 2014 (D.V.) zijn in volle gang. U bent van harte uitgenodigd voor de bijeenkomst 

op vrijdag 17 januari 2014 als start van de SGP-campagne voor deze verkiezingen. 

Lijsttrekkers van verschillende SGP-fracties zullen tijdens het programma hun bijdrage 

leveren. Ook de SGP-Kamerleden laten van zich horen. Iedereen van harte welkom!

Datum: vrijdag 17 januari 2014

Aanvang: 20.00 uur

Locatie: Gomarus Scholengemeenschap te Gorinchem (Hoefslag 11)

Van het SGP-partijbureau

In verband met de kerstdagen en de jaar-

wisseling is het SGP-partijbureau vanaf 

maandag 23 december tot en met vrijdag 

3 januari verminderd bereikbaar. 

Verkiezingen
Op 13 november zijn er verkiezingen geweest in verschillende gemeenten. Herinde-

lingsverkiezingen, waterschapsverkiezingen, tussentijdse verkiezingen…

De Vechtstromen

SGP heeft bij de vervroegde waterschapsverkiezingen in De Vechtstromen (Overijssel) 

een zetel gehaald. Dat is boven verwachting. In de column Uitgelicht op pagina 25 

staat het verhaal erachter. 

Alphen aan den Rijn

De nieuwe gemeente Alphen aan den Rijn heeft door de samenvoeging met Boskoop 

en Rijnwoude ook een onverwacht hoge uitkomst voor de SGP. Naar twee zetels is een 

prachtige uitslag waar alleen biddend op gehoopt kon worden.

Van harte gefeliciteerd met deze resultaten!

VARIAVARIA

Donderdag 9 januari 2014, 19.30 uur

Tijdrede

Ds. G.M. de Leeuw uit Opheusden

Zuilichem, Uilkerweg 21b, Geb. HHG

Maandag 20 januari 2014, 20.15 uur

Jaarvergadering pkv Zegveld

Bart Jan Spruyt “De staat van het land”

Zegveld, Middenweg 2, de Milandhof

Maandag 20 januari 2014, 19.30 uur

Onderwerp met paneldiscussie “De 

toekomst van Ambacht”

Elbert Dijkgraaf, Gert-Jan Segers (CU) en 

André Flach (lijsttrekker SGP-CU)

Hendrik-Ido-Ambacht, Kerkplein 13, 

Dorpskerk

NB: Voor alle genoemde data geldt: ‘Deo 

volente’.

Agendapunten voor de volgende Banier

(23 januari) kunnen via debanier@sgp.nldebanier@sgp.nl

bij het partijbureau (J.S. (Sjon) van der Ree

Doolaard) worden ingeleverd. De inlever-

datum is uiterlijk maandag 3 januari! De 

daaropvolgende Banier zal donderdag 13 Banier zal donderdag 13 Banier

februari 2014 verschijnen

Agenda

Meer informatie: T. 010 - 72 00 775
www.sgp.nl/agenda

Christenvervolging wereldwijd
Het Wetenschappelijk Instituut (WI) voor de SGP heeft dit jaar een themanummer van 

Zicht uitgegeven over christenvervolging. 

U kunt dit nummer bestellen via de webshop van de SGP op www.wi.sgp.nl of 

telefonisch via tel. nr. 010 720 07 85. 

De kosten bedragen € 8,50 (inclusief verzendkosten).

 Fotoverantwoording: Voorkant: Wimco Ester van Open Doors, pagina 24: Bericht uit het RD van 1 november 2013, pagina 27: Mitrofanov Alexander

Thema
Christenvervolging wereldwĳd

2013-2

Edwin Baelde: “Als christenen hebben we in deze wereld
ten diepste geen rechten, maar een roeping”

Asielzoeker Adnan uit Pakistan: “Omdat wĳ christen zĳn,
worden we niet als Pakistani gezien en bejegend”
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Verschijningsdatum

23 januari

13 februari

13 maart

17 april

15 mei

12 juni

Zomervakantie

18 september

16 oktober

13 november

18 december

Verschijningsdata De Banier

Het nummer wat nu voor u ligt, is het 

laatste van dit jaar. Voor uw gemak en 

overzicht geven wij hier de geplande data 

(steeds de donderdag) waarop De Banier 

zou moeten verschijnen. Er verschijnt geen 

Banier in juli en augustus. In de tweede ko-

lom van de tabel staan ook meteen de data 

waarop u iets ingeleverd moet hebben als u 

een agendapunt wilt laten opnemen of als 

er een bijzonder feit gemeld moet worden. 

Uiterste inleverdatum

3 januari

24 januari

21 februari

28 maart

25 april

23 mei

Zomervakantie

29 augustus

26 september

27 oktober

1 december

Partijcongres 29 november 2013. Een foto-impressie
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INTERVIEWINTERVIEW

interview over christenvervolging 
niet ontbreken. 

Eerst vraag ik hem iets over zichzelf 
te vertellen.
Wimco Ester is als medewerker van 
Open Doors verantwoordelijk voor 
marketing en communicatie. Het 
Open Doors Magazine gaat mede 
door zijn aandeel naar de ruim 
85.000 lezers en belangstellenden. 
Jaarlijks wordt Open Doors ook voor 
ongeveer 570 presentaties gevraagd. 
Ik vraag Wimco wat er zoal in deze 

is… Is het niet om moedeloos van te 
worden? Om het maar af te zweren?
Wat door mensen voor onmogelijk 
wordt gehouden, gebeurt toch: ze 
komt vrij, zonder verloochening van 
Christus. Ondanks de martelingen 
en vernederingen die zij onderging, 
noemt zij die tijd van gevangenschap 
haar huwelijksreis met Christus… 

Deze beelden ontstaan door een ge-
sprek met Wimco Ester, medewerker 
van Open Doors. In een nummer 
over de christelijke identiteit kan een 

V
oor mijn geest zie ik een ander 
beeld. Het speelt zich ver af 
van onze goed verwarmde 

huizen en ver van ons ontspannen en 
vaak lauwe christendom. Het speelt 
zich af in een land waarin geen rus-
tige zondag of maandag of dinsdag 
bestaat. Een Eritrese vrouw vertelt 
over haar gevangenschap. Zij wordt 
gemarteld ómdat ze christen is. Zij 
wordt vernederd omdat ze chrísten 

Door Sjon van der Ree Doolaard

Achter de voordeur, in een goed verwarmde kamer met sfeervolle muziek op de achtergrond 

ben ik aan het werk. Nog even en dan is het weekend. Ik geniet bij voorbaat al van zo’n rustige 

zondag thuis. Het enige waarover ik me nog druk maak op de zondag is over de drukte op de 

parkeerplaats, over de lengte van de kerkdiensten, over de weelderige hoed van de mevrouw 

voor mij. En wat betreft de preek… de dominee spreekt over verleidingen en over lauwheid. Het 

zijn gevaren waar wij, die christenen genoemd worden, elke dag mee te strijden hebben. Ik knik 

als hij dat zegt. Ja, dat is waar.

lauwheid onder christenen en dat 
zeg ik ook tegen mezelf. Geloven is 
vrijblijvend en iedereen heeft zijn 
eigen waarheid die allemaal naast 
elkaar kunnen bestaan. Waarom 
houden we de Evangelieboodschap 
zoveel voor onszelf? Schaam je niet 
om er voor uit te komen!”

Wat is christenvervolging?
“Onze website verwoord het zo: 
Vervolging wil zeggen dat je niet 
vrij bent om je geloof uit te oefenen. 
Soms word je tegengewerkt omdat 
je christen bent. Of je moet aan 
regels voldoen die voor anderen niet 
gelden. Het kan ook zijn dat je erge 
dingen overkomen. Je wordt gesla-
gen, je raakt je baan kwijt, je wordt 
uit huis gezet, je komt in de gevan-
genis of je wordt zelfs vermoord. 
Vervolgde christenen zijn dus chris-
tenen die niet vrij hun geloof mogen 
uitoefenen.” ➜

Hoeveel moet het kosten?
“In landen van vervolging kost 
het zoveel dat degene die pastor 
wordt, soms de persoon is die het 
meest overheeft voor het in vrij-
heid verkondigen en belijden van 
de Christus. Maar hoeveel het moet 
kosten is niet echt uit te drukken. 
We hoeven niet om lijden te vragen, 
maar is het wel goed als we niet lij-
den? Christus zelf heeft het voorzegd 
(Johannes 15:18-21) dat ze evenals 
Hem ook hen zullen vervolgen, want 
‘een dienstknecht is niet meerder 
dan zijn heer’. Een Chinese kerklei-
der durfde en kon het15 jaar geleden 
oprecht zo zeggen: ‘Iets meer vrij-
heid zou wel fijn zijn, maar ook nog 
een beetje verdrukking’.”

Als vervolging erbij hoort, waarom 
hebben wij dat dan niet zo?
“Dat is inderdaad iets wat je jezelf 
mag afvragen. Er heerst heel veel 

presentaties naar voren komt als 
het gaat om christenvervolging. We 
zitten meteen bij de confronterende 
kern.

“Naast een korte introductie komen 
altijd persoonlijke verhalen aan de 
orde. Die kunnen confronterend 
zijn. Mensen wordt bijvoorbeeld 
gevraagd om zich eens voor te stel-
len hoe het is om in de schoenen te 
staan van hen die om hun geloof ver-
volgd worden. Je leeft daar namelijk 
heel snel en gemakkelijk aan voorbij. 
Hoeveel mag het je kosten om een 
christen, een volgeling van Chris-
tus te zijn. Je kunt namelijk heel 
gemakkelijk de weg van de minste 
weerstand kiezen en spreken over 
de tolerantie dat iedereen zijn eigen 
waarheid mag hebben. Maar wat 
als het schuurt en schaaft tegen de 
heersende mening, als je zegt dat je 
overtuigd christen bent?”

De vervolgde Kerk

Het zijn geen helden, maar door Gods kracht 
kunnen ze moedig leven.

1918



Zoals?
“Net als bij Paulus worden vervol-
gers tot inkeer gebracht, maar er is 
ook het verhaal van het smokkelen 
van Bijbels. Helaas, helaas wordt de 
smokkelwaar ontdekt en in beslag 
genomen. Alles kwijt. Of niet? De 
douaniers waren geen christenen, 
maar ondanks dat hebben ze mee-
gedaan met de verspreiding van 
Bijbels. Het is haast ironisch als je 
weet hoe dat ging. De douaniers 
weten waarschijnlijk dat Bijbels veel 
waard zijn en omdat zij ook graag 
een zakcentje willen hebben, zijn ze 
de Bijbels op de zwarte markt gaan 
verkopen…”

Heb je nog een boodschap voor de 
Banierlezer?
“Jazeker: vergeet de geloofsgenoten 
niet. Het hoort u iets te doen, want 
de Kerk van Christus is één omdat 
Christus één lichaam heeft.”

Het is advent. De tijd waarin Jezus 
Christus, de Redder van de wereld 
wordt verwacht. Ik denk terug aan 
dat verhaal (een van de vele verhalen 
die ik te horen kreeg) van de Iranese 
vrouw op haar huwelijksreis met de 
Heere Jezus. Een kinderlijk ver-
trouwen dat Hij wel voor haar zou 
zorgen. Dan is er echt plaats voor 
de Behouder des levens, de Ver-
losser. Dan wordt het Kerst. ■

lauwheid, zoals ik net al zei. Er is 
minder verkettering en minder 
scheuring. De eenheid in de kerken 
in Syrië heeft de vervolging als 
oorzaak. De nood leert samen 
bidden.”

Open Doors ontwikkelt elk jaar 
een ranglijst waar vervolging 
het meest voorkomt. Wat zijn de 
veranderingen?
“Noord-Korea zal nog steeds op één 
staan, maar een land als de Cen-
traal Afrikaanse Republiek zal sterk 
stijgen in de lijst. De rebellen heb-
ben het daar vooral op christenen 
gemunt.”

Wij, Nederlandse christenen 
hebben het relatief rustig en 
gemakkelijk. Wat kunnen wij doen 
voor de vervolgde christenen?
“Bidden! Denk niet dat het alleen 
maar bidden is, want het gebed is 
heel krachtig. Daarnaast is het ook 
mogelijk om projecten financieel te 
steunen. www.opendoors.nl/geef ”

Het is zo moeilijk, maar we 
moeten ook voor de vervolgers 
bidden?
“Ja, er zijn mooie voorbeelden van 
waaruit blijkt dat het, ook al is het 
moeilijk, toch echt gezegend wordt.”

Hoe gaat de SGP om met 
geloofsvervolging?
“We zijn heel blij met hoe de SGP 
christenvervolging op de agenda 
heeft staan. Het is goed om die aan-
dacht te blijven houden.”

Ook in Nederland mag je je geloof 
in het publieke domein niet vrij 
uitoefenen. Mogen we hier ook 
spreken van geloofsvervolging?
“We moeten oppassen met het te ge-
makkelijk gebruiken van het begrip. 
We kunnen ons er maar moeilijk een 
voorstelling van maken wat het is. En 
wát we in Nederland meemaken is 
geen geloofsvervolging te noemen.”

Zijn vervolgde christenen helden?
“Nee, zo mogen we dat niet zien. Ze 
doen het niet in eigen kracht en ook 
niet iedereen blijft staande. Als je 
vervolgd wordt moet je wel moe-
dig zijn en er is in ieder geval geen 
mogelijkheid om een lauw christen 
te zijn. Als je christen bent, ben je 
een heel overtuigd christen, want 
het kost veel te veel om die naam te 
dragen als je hem niet met heel je 
hart draagt.”

Zonder er licht over te willen den-
ken, stel ik de vraag toch. Ik krijg 
soms de indruk dat christenvervol-
ging ook positieve kanten heeft.
“Ja, dat is ook echt zo. Er is minder 
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Antwoord door Willem Goudriaan

raad met bijvoorbeeld 31 zetels is de 
kiesdeler het aantal geldige stemmen 
in die gemeente gedeeld door 31. 
Hoe meer mensen gaan stemmen, 
hoe meer stemmen een partij moet 
krijgen om een zetel te bemachtigen.

Nederland
Soms hoor je de roep om de kies-
drempel in ons land in te voeren. 
Al die kleine partijen maken het 
vormen van een meerderheidsrege-
ring er niet makkelijker op, wordt 
dan gezegd. De vraag is of de pro-
blemen worden veroorzaakt door de 
kleine partijen. Het zijn juist vaak 
de grote partijen die de problemen 
veroorzaken. Maar los daarvan: door 
een hogere kiesdrempel wordt kleine 
partijen de mogelijkheid ontnomen 
om hun stem te laten horen. Dat zou 
een verarming zijn en geen recht 
doen aan minderheidsgroepen in de 
samenleving. 

Toch wel een kiesdrempel?
In Nederland hebben we een kies-
deler. Wel is het zo dat partijen die 
meedoen aan de verkiezingen en niet 
de kiesdeler hebben gehaald, dus niet 
genoeg stemmen hebben gehaald om 
een zetel te behalen, geen recht heb-
ben op een restzetel. ■

Voor de SGP is vuurwerk ook 
iets waar we ons zorgen over 
maken. Er wordt veel misbruik 
van gemaakt, wat grote gevol-
gen kan hebben voor de samen-
leving. Het vuurwerkgebruik 
is in Nederland al � ink aan 
banden gelegd. De SGP is dan 
ook voorstander van een vuur-
werkhe�  ng waarmee het ge-
bruik van vuurwerk terug kan 
worden gedrongen, ook met het 
oog op het milieu. Argumenten 
voor een vuurwerkverbod zijn: 
schade voor milieu, slachtof-
fers, overlast en vervuiling. In 
plaats van een vuurwerkverbod 
kan er gekozen worden om op 
een centrale plaats in het dorp/
de stad een vuurwerkshow te 
organiseren. Er zijn genoeg 
mooie voorbeelden te noemen 
van steden die op een centrale 
plaats zo’n show geven. 

Kiesdeler
Om een zetel te krijgen in een 
gemeenteraad moet een partij de 
kiesdeler halen. De kiesdeler is het 
totaal aantal uitgebrachte geldige 
stemmen gedeeld door het aantal te 
verdelen zetels. 

Kiesdrempel
Er zijn landen waar een kiesdrem-
pel bestaat. Denk bijvoorbeeld aan 
ons buurland Duitsland. Daar geldt 
dat partijen op z’n minst 5% van 
het totaal aantal stemmen moeten 
binnenhalen om een zetel te kunnen 
bemachtigen. Hier is voor gekozen 
om te voorkomen dat kleine partijen 
ook in het parlement terechtkomen. 
Veel kleine partijen zou tot versplin-
tering van het parlement kunnen 
leiden. In Turkije is die grens flink 
hoger, namelijk 10%.

Hetzelfde
In Nederland moeten partijen een 
bepaald aantal stemmen behalen om 
een zetel te krijgen. Dit noemen we 
de kiesdeler. Zoals eerder al is ge-
zegd, is bij ons de kiesdrempel gelijk 
aan de kiesdeler. In een gemeente-

Veel fracties zijn druk bezig met de voorbereidingen voor 

de gemeenteraadsverkiezingen die gepland zijn voor 19 

maart 2014 (D.V.). Het opstellen van een kandidatenlijst, het 

schrijven van een verkiezingsprogramma, het voeren van 

een campagne om de gunst van de kiezer. Op de avond van 

de verkiezingsdag zal vaak de vraag te horen zijn: wat wordt 

de kiesdeler en hoeveel stemmen krijgen we? Wat is een 

kiesdeler, en is dat hetzelfde als een kiesdrempel? 

Door Willem Goudriaan

Politiek voor dummy’s
VRAAGBAAK

Willem Goudriaan
?

Bert:

“Wat vindt de SGP 

van een vuurwerk-

verbod?”

De fi scus een 
stap voor zijn

GOED BEZIG.

Verwacht u duidelijkheid en perspectief 
van uw accountant? Een advies dat direct 
toepasbaar is voor de keuzes van morgen? 
Bel ons dan op 0318 55 95 00.

Landjuweel 12, 3905 PG Veenendaal  .  Tinstraat 6A, 2984 AN Ridderkerk

WWW.VANHARBERDEN.NL
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POLITIEK DICHTBIJPOLITIEK DICHTBIJ 

Waterschapsverkiezingen

W
aarschijnlijk zullen de waterschapsverkiezingen in de toekomst samen-

vallen met de Provinciale Statenverkiezingen. In Overijssel gaat water-

schap Regge en Dinkel per 1 januari 2014 fuseren met waterschap Velt 

en Vecht. Daardoor vonden de verkiezingen voor het nieuwe waterschap Vechts-

tromen al in november 2013 plaats.

In overleg met andere provinciale verenigingen is besloten dat Overijssel de cam-

pagne zou organiseren. Na de evaluatiegesprekken is de heer G. Engberts als huidig 

algemeen bestuurslid op nummer 1 gezet, de heer H. Morsink, commissielid, op 

nummer 2 en de heer J. Vossebelt uit Rijssen als nieuwkomer op 3. De campag-

necommissie is actief aan het werk gegaan met een verkiezingsprogramma, een 

slogan Water is leven, een website, flyers, advertenties, bijeenkomsten en ‘free 

publicity’ voor huis-aan-huisbladen. Zoals het er nu uitziet, blijven we binnen het 

vastgestelde budget.

De stemming is gehouden door een schriftelijke stemming. Voor de SGP is het een 

spannende tijd. Ze had maar 1 restzetel in het vorige waterschap. Het nieuwe ge-

bied, met weinig SGP-stemmers, is veel groter geworden en het aantal verkiesbare 

zetels is veel minder geworden. Daarom is met de ChristenUnie een lijstverbinding 

gemaakt. Overwogen is om niet mee te doen. De kans op een zetel was gering. 

Gelukkig hebben we wel meegedaan.

De opkomst was dit keer 21,2%, bij de vorige verkiezingen 21,6%. Voor onze partij 

was de uitslag verblijdend: 1 volledige zetel gehaald. In totaal kregen we 7353 

stemmen, ruim 3000 meer als bij de vorige verkiezingen. We hielden nog stemmen 

over, maar zelfs met de reststemmen van de ChristenUnie was dat niet voldoende 

voor een restzetel. Door onze lijstverbinding zijn we de derde partij in grootte. Voor 

ons een reden om bij de coalitiebesprekingen een lid voor het dagelijks bestuur te 

leveren.

Voor onze partij zijn deze verkiezingen verrassend verlopen. Veel werk is verzet 

door de campagnecommissie, ook door de secretaris van de Provinciale Vereniging 

om alles goed geregistreerd te krijgen. De regels van de kieswet zijn streng en alles 

moet 100% in orde zijn om mee te kunnen doen aan de verkiezingen. We zijn blij 

verrast dat de Heere ons werk heeft willen zegenen. Het is noodzakelijk om daar 

bij stil te staan in 2013: Hij regeert nog steeds. De SGP mag weer meedoen in het 

bestuur van het nieuwe waterschap Vechtstromen.

drs. M. Bossers

UITGELICHT

In deze rubriek vindt u een reactie van iemand uit de politieke praktijk, deze keer
drs. M. Bossers, voorzitter van de Provinciale Vereniging van de SGP in Overijssel 

spooktocht niet door de gemeente 
georganiseerd zou worden. Omdat er 
in Nederland geen wet is die Hal-
loween verbiedt, kunnen we van het 
feest zelf geen zaak maken. Hoe ver-
drietig ik die ontwikkeling persoonlijk 
ook vindt. Waar het ons om ging is 
dat het college zou onderkennen dat 
ze met die spooktocht in het kader 
van Halloween te ver ging.”

Daar is veel media-aandacht voor 
gekomen.
Meijboom: “Een kwartier nadat om-
roep Brabant een interview met mij 
op de site plaatste, had ik 8 landelijke 
media op de voicemail staan. Ik kon 
mijn verhaal bij de serieuze media 
goed kwijt. Toch vroeg het wel erg 
veel energie.”

Wat deed het college uiteindelijk?
Meijboom: “In de beantwoording van 
de vragen gaf ze aan dat het organise-

ren van dit soort activiteiten niet tot 
de taken van de gemeente behoort. 
Het feest zou een ander karakter 
krijgen en de spooktocht werd een 
speurtocht. Dat was natuurlijk tegen 
het zere been van de niet-christelijke 
partijen. Zij vroegen een debat aan 
waarin ze een kleine meerderheid 
van CDA, ChristenUnie en SGP 
tegenover zich vonden; de motie werd 
verworpen.”

Hoe was de toon van dat debat?
Meijboom: “Eerlijk gezegd kwamen 
enkele niet-christelijke fracties met 
nogal respectloze vergelijkingen. 

A
l jarenlang is de SGP in Wer-
kendam een graag geziene 
coalitiepartner. Hoewel de drie 

zetels de afgelopen periodes getalsma-
tig helemaal niet nodig waren, levert 
ze steeds een wethouder.

Hoe begon het allemaal?
Meijboom: “We werden getriggerd 
door een oproep op de gemeentepa-
gina. Ambtenaren van de gemeente 
vroegen vrijwilligers voor het organi-
seren van een spooktocht in het kader 
van Halloween. Als SGP hebben wij 
daarop schriftelijke vragen gesteld aan 
het college. Met als kern: vindt u dat 
een feest met zo’n fout karakter een 
gemeentelijke taak is?”

Wat wilde u bereiken?
Meijboom: “Dat die Halloween-

Kritiek op de SGP

Door Henri Pool

Trouwens, de reacties die per mail uit 
heel Nederland binnenkwamen waren 
vaak schunnig, Godslasterlijk en door-
trokken van vijandschap.”

Was er ook steun?
Meijboom: “Ja, soms nog meer buiten 
de achterban - ik denk aan steun uit 
de evangelische hoek - dan binnen 
de achterban. Wel heb ik het geluid 
van de kerken gemist. Het onderwerp 
Halloween zelf is geen politieke aange-
legenheid. Zijn we als kerken niet veel 
te stil en te intern gericht?”

Wat hebt u er van geleerd?
Meijboom: “Heel praktisch: geen 
privénummer meer op de internet-
sites, maar het eigen mobiele nummer. 
Mijn vrouw en kinderen hebben veel 
media en boze mensen aan de lijn 
gehad. En waar ik op dit moment 
nog over nadenk: wanneer moet je 
spreken en wanneer is het beter om 
niet te spreken? Ik vind het ontzagge-
lijk moeilijk dat de naam van de Heere 
wordt gelasterd. Versta me goed: ik sta 
voor ons standpunt! Maar de effec-
ten – spot, Godslasterlijke taal – doen 
ontzaggelijk veel pijn. Dat thema zou 
ik landelijk wel eens willen oppakken.” 

Hebt u tips voor lokale SGP’ers?
Meijboom: “Weeg met elkaar heel 
goed af wat de effecten zijn. Daar kun 
je niet goed genoeg naar kijken. Op 
het moment zelf moet je snel actie 
ondernemen en is er weinig om af te 
stemmen. Keer van te voren nog eens 
tot jezelf in. Is dit de juiste toon? Moe-
ten we het op deze manier doen?” 

Wat verwacht u van de landelijke 
SGP?
Meijboom: “Ik werd door Kees van 
der Staaij gebeld. Dat heb ik zeer op 
prijs gesteld, want dat heb je nodig. 
Ik loop al best wat jaren mee, maar 
er komt wel heel veel op je af. In het 
verleden heb ik al eens de mediatrai-
ning van de SGP gevolgd. Die is erg 
belangrijk als je in deze mate met de 
media wordt geconfronteerd.” ■

“Ik heb het geluid van 

de kerken gemist.” 

  

Werkendam

“Het komt als een lawine over je heen.” Zo typeert Theo 

Meijboom (59) de kritiek die hij kreeg met zijn protest tegen 

de gemeentelijke Halloweenactiviteiten. De voorzitter van 

de SGP-fractie in Werkendam blikt terug op misschien wel de 

meest bewogen dagen van zijn politieke loopbaan.
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tian Democrats’. We baseren ons 
programma op de christelijke nor-
men en waarden.”

“Ja dat is heel moeilijk. We zijn een 
niet-geregistreerde partij dus alles 
wat we doen is illegaal. We hebben 
al vier keer een poging ondernomen 
om onze organisatie te registre-
ren. Na maandenlange procedures 
werd dit keer op keer afgewezen. 
Dat belemmert ons in bijna alles. 
Je kunt geen vergadering houden 
in een zaal, want een verhuurder 
accepteert alleen boekingen van een 
officieel geregistreerde organisatie.”

“Volgens onafhankelijk onderzoek 
dat is uitgevoerd zou zo’n 5% van 
de burgers onze partij steunen. 
Onze supporters komen uit aller-
lei christelijke kerken: orthodox, 
rooms-katholiek en protestants. 
Maar geen van de kerken wil zich 

Christen zijn in Wit-Rusland

associëren met de BCD om zelf niet 
in moeilijkheden te komen. Slechts 
sommigen steken hun nek uit. Eén 
persoon van BCD-Youth zit op dit 
moment in de gevangenis.”

“Ik voel kracht vanuit mijn geloof 
om dit te doen en heb de overtui-
ging dat er iets moet veranderen 
in Belarus. Daarvoor zijn mensen 
nodig. Bij BCD-Youth telt iedere 
persoon. Ik heb niet de garantie 
dat ik morgen nog vrij rondloop. 
Arrestatie is voor ons BCD’ers een 
reëel gevaar. Met deze wetenschap 
probeer ik te leven. Veel burgers zijn 
zo gewend aan de situatie zoals die 
is, dat ze ermee proberen te leven. 
Ik niet. Er zijn christenen nodig 
die de hoop op verandering levend 
houden.” ■

I
n Belarus is president Aleksandr 
Loekasjenko sinds 1994 aan de 
macht. Hij controleert en regeert 

door middel van onderdrukking het 
land en manipuleert keer op keer de 
verkiezingen. Een van de manieren 
om de burgers te controleren is door 
middel van een registratieplicht. 
Alles wat in Belarus in groepsver-
band gebeurt, moet officieel gemeld 
worden bij het Ministerie van 
Justitie. Dus of je nu een duivenver-
eniging wilt starten of een kerkje 
wilt oprichten, de overheid moet het 
goedkeuren. Nu wil het geval dat het 
regime van Belarus communistisch 
is en daarom de christenen niet 
gunstig gezind is. 

In deze situatie opereert BCD-
Youth, een bevriende politieke 
jongerenpartij van SGP-jongeren. 
Daarom een aantal vragen aan 
Viktoryia. Om veiligheidsredenen 
wordt haar achternaam en functie 
binnen BCD-Youth niet genoemd.

“BCD staat voor ‘Belarusian Chris-

JONGEREN

Heb je wel eens van Wit-Rusland (meestal ‘Belarus’ genoemd) 

gehoord? Het klinkt wellicht onbekend en ver weg. Toch is de 

hoofdstad Minsk slechts twee uur vliegen vanaf Schiphol en 

daarmee even ver als bijvoorbeeld Italië.

Waar staat de BCD voor?

Is het moeilijk om als christe-

lijke politieke jongerenpartij te 

opereren in Belarus?

Hoe groot is de BCD-achterban?

Wilco Kodde, Internationaal 
Secretaris SGP-jongeren
Reageren? internationaal@sgpj.nl 

ADVERTENTIES

Interview met een vertegenwoordiger van BCD-jongeren

Wat was voor jou de reden 

om tóch actief te worden voor 

BCD-Youth?

Reformatorische Oudervereniging

Ouders, Kerken-
raadsleden, Bestuursleden, 
Onderwijsgevenden, Raads-
leden, etc.

 tereiF .W .rD 
& Mr. C.G. van der Staaij

De Reformatorische Oudervereniging organiseert

Doelgroep:

Hoofdsprekers:

Locatie:

Tijden:

Kosten:

D.V. donderdag 20 maart 2014

THEMA: “Onze kinderen 
in de Branding!?”

CONGRES voor OUDERS en OPVOEDERS

Meer informatie via de 
nieuwsbrief en 
www.rovereniging.nl 
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EUROPA

De aanklacht?... Christen-zijn
Opgesloten tussen moordenaars in een van de meest beruchte 

gevangenissen van Iran, verstoken van medische zorg. De 

aanklacht? Christen-zijn.

D
e 33-jarige Iraans-Amerikaanse 
voorganger Saeed Abedini werd 
op 28 juli 2012 opgepakt tijdens 

een familiebezoek aan Iran. Abe-
dini hee�  veel werk verzet binnen de 
Iraanse huiskerken, maar vertrok met 
zijn vrouw naar de Verenigde Staten 
toen de situatie voor christenen sterk 
verslechterde na het aantreden van 
president Ahmedinejad in 2005. Vaak 
reisde hij nog naar Iran, waar hij on-
dermeer bezig was met de bouw van 
een weeshuis. Na zijn arrestatie werd 
hij onder huisarrest geplaatst. Op 
26 september werd het huis van zijn 
ouders binnengevallen door de Re-
volutionaire Garde en werd Abedini 
meegenomen en vastgezet in de Evin 
gevangenis. Gedurende zijn detentie 
werd hij geslagen en bedreigd met de 
dood vanwege zijn geloof.

Europese actie
Op 21 januari 2013 vond het pro-
ces tegen hem plaats. Abedini werd 
beschuldigd van het ondermijnen van 
de staatsveiligheid door zijn activitei-
ten binnen de huiskerken. Een week 
later werd hij veroordeeld tot acht jaar 
gevangenschap. Vanwege de mis-
handelingen in de gevangenis kreeg 
Abedini last van inwendig letsel. In 
eerste instantie werd hem medische 
zorg geweigerd omdat hij christen, 
en dus onrein, was. In april mocht 
hij - in moordenaarskledij - naar 
een privékliniek in Teheran. Zonder 
resultaat, want de arts die hem zou 
behandelen ‘was niet aanwezig’. In ok-
tober heeft Bas Belder met succes het 
initiatief genomen deze zaak op de 

agenda van het Europees Parlement 
te zetten. Het Europees Parlement 
(EP) heeft de regering van Iran op 
10 oktober in een resolutie opgeroe-
pen Saeed Abedini en vrij te spreken 
en onmiddellijk vrij te laten. Ook 
herhaalde het EP zijn oproep aan Iran 
om stappen te nemen om ervoor te 
zorgen dat het recht op vrijheid van 
godsdienst of geloof volledig wordt 
geëerbiedigd en dat het recht van een 
persoon om van religie te veranderen 
moet worden gegarandeerd.

Mensonwaardig
Begin november nam de zaak een 
zorgelijke wending toen Abedini 
overgeplaatst werd naar de beruchte 
en gevaarlijke Rajai Shahr gevangenis 
in Karaj. Medicatie en persoonlijke 
eigendommen zijn hem ontzegd en 
hij deelt zijn cel met moordenaars. 
Een Nederlandse diplomate beschreef 
eens dat ‘een mens ophoudt mens te 
zijn’ in deze gevangenis. Tekenend is 
het feit dat de gevangenis is ontwor-
pen voor 5000 gevangenen, terwijl 
er momenteel 22000 gevangenen 
verblijven. Als eurofractie blijven 
we de situatie actief volgen, dankzij 
onze goede contacten met het Euro-
pean Center for Law and Justice. We 
blijven de zaak op hoog niveau aan-
kaarten om druk uit te oefenen op de 
Iraanse regering. De recente nucleaire 
deal en de gedeeltelijke opheffing van 
sancties mogen de aandacht niet af-
leiden van de grove schendingen van 
religievrijheid die dagelijks plaatsvin-
den. ■

“In deze gevangenis 

houdt een mens op 

mens te zijn.”

De auteur is beleidsmedewerker bij 
de Nederlandse delegatie van de EFD.

HAAGSE PROPJES

Actualiteiten en ontwikkelingen in politiek en samenleving 
door Menno de Bruyne, voorlichter Tweede Kamerfractie SGP

Zeeuwse babbelaar

Een week of wat geleden was 
ik weer eens in m’n geboor-
testad, Goes. Daar was ik op 

uitnodiging van de SGP-jongeren 
Zeeland. Toen ze me eerder dit jaar 
de vraag stelden of ik daar ook ‘een 
woordje wilde komen spreken’, had 
ik geen vrijmoedigheid om ‘nee’ te 
zeggen. Had de SGP-jongeren me 
daags vóór de bijeenkomst hetzelfde 
gevraagd, dan had ik vermoedelijk 
niet de vrijmoedigheid gehad om ‘ja’ 
te zeggen. Zo gaat dat.

Hoe dan ook, de SGP-jongeren had 
een prachtig symposium georga-
niseerd om Zeeland op de kaart te 
zetten. Nu ben ik inmiddels al zo’n 
30 jaar woonachtig in de Hofstad, 
en daarmee een Haags hopje, maar 
diep in m’n hart ben ik natuurlijk nog 
gewoon een oude Zeeuwse babbe-
laar. En in die hoedanigheid verzeilde 
ik in Goes. Om Zeeland op de kaart te 
zetten vanuit Haags perspectief. 

Partijbureau
Het voorstel dat ik in Goes gedaan 
heb, behelst dat alle politieke par-
tijen verplicht moeten worden hun 
Partijbureau te vestigen in Zeeland. 
En om de partijen daarbij te helpen, 
heb ik per partij óók al de vestigings-
plaats gesuggereerd. 

Te beginnen de PVV. Eerst dacht ik: 
die zetten we in Turkeye. Dat is een 
vlek dat ligt in Zeeuws Vlaanderen, 
aan de Oranjeweg van IJzendijke 
naar Oostburg. De PVV in Turkeye, zo 
van: “Wen er maar vast aan!” Maar 

omdat ik dat Wilders niet aan wilde 
doen, kwam ik uiteindelijk terecht 
op Noord-Beveland. Burgemeester 
Van Kooten heeft al toegezegd om 
Wilders in zijn gemeente de A-status 
te geven en de plaatsnaam iets aan 
te passen: Geersdijk wordt Geerts-
dijk. Tof!

Voor de SP is snel onderdak gevon-
den. Die moet naar de goudkust van 
Schouwen-Duiveland, de plek waar 
het Zeeuwse kapitaal zit. Ten noord-
oosten van het prachtige haven-
stadje Zierikzee ligt mooi verscholen 
in het groen het plaatsje Schud-
debeurs. Nou, daar weet de SP wel 
raad mee…
Waar zetten we de PvdA? Ooit gaf 
m’n vroegere baas Bas een inter-
view waarin hij sprak over de slechte 
kleedgewoonten van sommige Ka-
merleden. Hij zei o.a.: “Sommige Ka-
merleden lopen erbij alsof ze zo van 
de camping komen.” Dat sloeg op 
toenmalig Kamerlid Hans Spekman. 
Die Spekman is nu voorzitter van de 
PvdA, reden waarom ik die partij in 
Aagtekerke positioneer. Camping 
Schoolzicht uiteraard…

GroenLinks is makkelijker. Die gaat 
naar Borsele, onder de rook van de 
kerncentrale. Ik vind GroenLinks-
leider Bram van Ojik namelijk te on-
zichtbaar, te stilletjes. Hij moet wat 
actiever in de media worden, om te 
beginnen radio-actief. Dat kan prima 
in Borsele. Ik voorspel GroenLinks 
een stralende toekomst. 
De Partij voor de Dieren kan wat mij 
betreft overal terecht in Zeeland. Ze 

kunnen naar Kats, Koewacht, Vosse-
meer, Valkenisse, Krabbendijke, Vo-
gelwaarde of Biggekerke. Ze zoeken 
het maar uit, het zal mij verder worst 
wezen. 
En met D66 ben ik óók gauw klaar. 
Dat is de partij die Zeeland het liefst 
van de kaart zou vegen. Met zo’n 
opvatting is er maar één plek ge-
schikt voor het hoofdkwartier van 
D66, en dat is in de Hedwigepolder. 
De Hedwige moet van D66 naar de 
haaien. Dan D66 ook!

Met het CDA kun je alle kanten op. 
Dat was zo, dat is zo en dat zal al-
tijd wel zo blijven. Daarom mag het 
CDA zich wat mij betreft overal in het 
Zeeuwse land vestigen, mits het op 
zichtbare afstand is van het ANWB-
bord ‘Alle richtingen’. 
De VVD levert de aardigste premier 
die Nederland ooit gekend heeft. 
Mark Rutte is aardig tegenover ie-
dereen. Tegen de PvdA, tegen D66, 
tegen de CU, tegen de SGP. Voor 
die aardigheid wordt de minister-
president echter niet beloond door 
de VVD-kiezers. In de peilingen 
blijft er nog maar een fractie van de 
VVD over. Dat wordt dus een mini-
VVD. Vestigingsplaats? Middelburg, 
in miniatuur-Walcheren. (Voor niet-
Zeeuwen: miniatuur-Walcheren is 
het Madurodam van Zeeland.)

Tenslotte de SGP. Waar komt ons 
eigen hoofdkantoor te zitten? Nou, 
da’s natuurlijk ‘t makkelijkst van al-
lemaal. De SGP hoort op maar één 
plek in de prachtige provincie Zee-
land. Dat is: Vrouwenpolder. ■

De Iraans-Amerikaanse voorganger 
Saeed Abedini 

Door Walter van Luik
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ADVERTENTIES

“Gij zult uw naaste liefhebben als uzelven” (Matth. 22:39). Dat is Gods gebod. In de eerste plaats 

ligt daarin een taak voor burgers, vervolgens voor kerk en instanties en ten slotte voor de overheid. 

Dwangmatig georganiseerde ‘naastenliefde’ wijst de Staatkundig Gereformeerde Partij af. Daar 

handelt artikel 26 over. 

PRAKTISCHE BEGINSELEN

Israël was knecht in Egypte en God 
verloste het volk uit de verdruk-
king. “Daarom gebiede ik u deze 
zaak te doen” (Deut. 24:22). Gods 
Woord vraagt te geven en de armen 
te gedenken, niet vanuit het ‘eige-
naarschap’. “Wie zich des armen 
ontfermt, leent den HEERE” (Spr. 
19:17). . 

SGP
De SGP staat voor de doorwerking 
van de beginselen van Gods Woord 
in de samenleving. Daarom staat 
er: “(..) de christelijke naastenliefde 
gebiedt hulp aan de behoefde mede-
mens”. Vanaf de oprichting in 1918 
staat de hulp aan de zwakke mede-
mens in het beginselprogramma. 
Armenzorg behoort, zo formuleer-
den de SGP’ers van het eerste uur in 
het Program der Staatkundig-Gere-
formeerde Partij (1918), niet tot het 
werk van de overheid. “Wel heeft zij 
te beschermen die deelen en stan-
den van ons volk, die dreigen in den 
maatschappelijken strijd te bezwij-
ken”. Oog voor de zwakkeren in de 

Gods Woord
De Mozaïsche wetgeving bevat tal 
van bepalingen waarin de Heere 
aandacht vraagt voor de kwetsbare 
naaste. Zij beschermen het recht van 
de vreemdeling, de wees, de weduwe 
en arme. 

Het recht van de vreemdeling en de 
wees mocht niet gebogen worden. 
De nalezing van de oogst was voor 
de vreemdeling, wees en weduwe. 

samenleving is de SGP eigen.

Volgorde
Artikel 26 geeft nadrukkelijk aan hoe 
de overheid met de hulp aan behoefti-
gen moet omgaan. In de eerste plaats 
dient zij de hulpverlening over te laten 
aan kerkelijke en particuliere instan-
ties. Hulpverlening aan behoeftigen 
dient zij te stimuleren. Als hulpverle-
ning door kerkean en het particulier 
initiatief ontoereikend is, moet zij de 
hulp rechtstreeks verlenen. Dwang-
matige hulp wijst de SGP af. De 
overheid moet oog hebben voor de 
zwakkeren in de samenleving. Zeker, 
zij mogen niet aan hun lot worden 
overgelaten! Maar ‘oog voor elkaar’ is 
het belangrijkste. De Bijbelse ge-
dachte is, dat burgers geroepen zijn 
om te zien naar de ander. Weldadig-
heid bewijzen aan de naaste betaamt 
iedere burger. Door de secularisering, 
de individualisering en mobiliteit 
staat de samenleving die hulp aan de 
naaste biedt onder druk. De samen-
leving lijkt geen SAMENleving meer 
te zijn. ■

Praktische beginselen (51)

Artikel 26 (1)
De christelijke naastenliefde ge-
biedt de hulp aan de behoeftige 
medemens. De overheid behoort 
de hulpverlening in de eerste 
plaats over te laten aan kerkelijke 
en particuliere instanties. Zij is 
wel geroepen hulpverlening aan 
burgers, die niet in hun eigen 
onderhoud kunnen voorzien, te 
stimuleren. In het uiterste geval 
moet zij rechtstreeks hulp ver-
lenen. Verplichte verzekeringen 
en sociale verzekeringswetten 
met een dwangmatig karakter 
worden afgewezen.

“Dwangmatige hulp 

wijst de SGP af.”
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Deel 12
ds. C.J. Meeuse

De dominee die niet 
meer preken mocht

Over het leven van dominee Koelman

Deel 11
R. Hoogerwerf-Holleman

Gods Woord houdt stand
Strijd tussen Gomaristen en Arminianen 

tijdens het Twaal�arig Bestand

Door drs. P.A. Zevenbergen
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NU SLECHTS 

 5950,-
Compleet 
zoals afgebeeld!

Bij ons kiest     u voor:
Direct de 
laagste prijs!

Service verlenen 
vanuit de genen!
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vóórdeligste 
keuze!

Eigen montage- 
teams!

Kwaliteitskeurmerk 
Keukenbranche!

Uitsluitend 
tevreden klanten! 

ALTIJD DE 
VÓÓRDELIGSTE 
KEUZE! 
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